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IΣΤΟΡΙΕΣ ΤΗΣ ΔΙΠΛΑΝΗΣ ΠΟΡΤΑΣ

Η μις Κυπριακή Καλλονή του Λήδρα Πάλλας
Η Μάρω Αριστείδου στέφθηκε μις Κυπριακή
Καλλονή το 1971 στο Λήδρα Πάλας. Η κα Αρι-
στείδου αφηγείται την ιστορία της στις «Ιστο-

ρίες της Διπλανής Πόρτας» και στον Πάρι Δη-
μητριάδη. Η Κύπρια καλλονή αφιέρωσε τη
ζωή της στην προβολή της Κύπρου. Σελ. 10

ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ

Η τέχνη 
του «ιστορείν»

Ανοίγει τις πύλες του 18ο Διεθνές Φεστιβάλ
Ντοκιμαντέρ Λεμεσού με ένα πολύ ενδια-
φέρον πρόγραμμα. Μιλάνε στην «Κ»  έξι δη-
μιουργοί που συμμετέχουν. Τέχνες, σελ. 4

ΕΚΘΕΣΗ

Μια θύμηση
του τόπου

Η Κατερίνα Ατταλίδου εκθέτει στο Κυπριακό
Μουσείο και αφηγείται τι σημαίνει για την
ίδια, αλλά και για τον τόπο η έκθεσή της
με τίτλο «Στον ίδιο τόπο». Τέχνες, σελ. 1

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Υπεράνω 
ο άνθρωπος

Την Παρασκευή οι Νίκος Χριστοδου-
λίδης και Ερσίν Τατάρ επισκέφθηκαν
το ανθρωπολογικό εργαστήριο της
Διερευνητικής Επιτροπής Αγνοου-
μένων και ενημερώθηκαν για το ση-
μαντικό έργο που επιτελεί. Αρωγοί
στο έργο της πρέπει να σταθούν τα
πρόσωπα που έχουν πληροφορίες
για πιθανούς χώρους ταφής. Δεδο-
μένου δε ότι τα πρόσωπα αυτά μέρα
με τη μέρα λιγοστεύουν, άρα και οι
πιθανότητες να βρεθούν οι εναπο-
μείναντες αγνοούμενοι είναι επάναγ-
κες οποιοσδήποτε έχει την παραμικρή
πληροφορία να τη μοιραστεί με την
Επιτροπή. Ας έχουν υπόψη τους ότι
η Επιτροπή λειτουργεί με καθαρά αν-
θρωπιστικό χαρακτήρα και σε καμία
περίπτωση δεν είναι δικαστήριο.

Η στρατηγική προσέγγιση της Τουρκίας
σε σχέση με το Κυπριακό, όπως προέκυψε
μετά το Βίλνιους, δεν απορρίπτει επί της
αρχής την επανέναρξη των συνομιλιών.
Οι διατυπώσεις της κινούνται στο πλαίσιο

της εποικοδομητικής ασάφειας σε σχέση
με το αφήγημα των δύο κρατών. Η Τουρκία
δείχνει να κινείται σε τρεις άξονες. Επα-
ναφέρει ως αφήγημα τη στήριξη του Σχε-
δίου Ανάν και τη μη ευθύνη της για την

κατάρρευση των συνομιλιών στο Κραν
Μοντανά, προτάσσει τη συναλλακτικότητα
ως βασικό εργαλείο στην επαναπροσέγγισή
της με την Ε.Ε. και θέτει περισσότερες εκ-
βάσεις στο Kυπριακό. Σελ. 4, 19

Το χρονικό της πολυήμερης πυρκαγιάς στο νησί της Ρόδου, όπως το μεταφέρουν με τις μαρτυρίες τους κάτοικοι, εθελοντές και πυρο-
σβέστες. Εκθεση του ΟΟΣΑ περιγράφει τα αντίμετρα κατά της απειλής από την κλιματική κρίση και την παγκόσμια έκρηξη πυρκαγιών.
Συνεντεύξεις στην «Κ»: Ντανιέλα Σμιντ: Δεν θα είχαμε τέτοιους καύσωνες χωρίς ανθρώπινη παρέμβαση στο κλίμα και Τίμοθι Λέντον:
Καταφέραμε να «σκάσουμε» τον πλανήτη. Σελ. 20-23

Τα κόμματα του Κέντρου κατάφεραν αυτό
που ονειρεύονταν για δεκαετίες: να μετα-
τραπούν σε κόμματα εξουσίας χωρίς τα δε-
κανίκια είτε της Αριστεράς είτε της Δεξιάς.
Είναι όμως σε πορεία φθοράς, καθώς οι εσω-
κομματικές έριδες, τα άσχημα ποσοστά και
η έλλειψη συντονισμού με την κυβέρνηση
δυσχεραίνουν την κατάσταση. Σελ. 6 

ΑΛΕΞΗΣ ΒΑΦΕΑΔΗΣ

Θα κριθούμε
από τα έργα 

που θα κάνουμε
Οκτώ έργα βρίσκονται στις
προτεραιότητες του υπ. Με-
ταφορών, δηλώνει στην «Κ»
ο Αλέξης Βαφεάδης. Τονίζει
ότι το υπουργείο θα κριθεί
από τα έργα που θα υλοποι-
ήσει. Αναφέρεται επίσης στο κυκλοφο-
ριακό, τη συνδεσιμότητα της Κύπρου και
τα προβλήματα στην υλοποίηση της δεύ-
τερης φάσης των υποδομών στα αερο-
δρόμια. Οικονομική, σελ. 4

ΠΥΡΚΑΓΙΕΣ ΚΑΙ ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΚΡΙΣΗ

Η κόλαση του Δάντη επί γης ελληνικής

ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑΚΕΣ ΚΛΙΝΕΣ

Η ροή τουριστών
θα επιτείνει 

το πρόβλημα
Το πρόβλημα της υπερπληρότητας
στα νοσοκομεία δημιουργεί προ-
βλήματα στην περίθαλψη των ασθε-
νών. Η υπ. Υγείας λέει πως ο ΟΑΥ
έχει καθήκον να θέτει σε εφαρμογή
έναν μηχανισμό εξεύρεσης κλινών
σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια. Σελ. 9

ΒΑΣΙΛΗΣ ΠΑΛΜΑΣ

O Πρόεδρος θα
πρέπει να γίνει
και δυσάρεστος  

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα
πρέπει να γίνει και δυσάρεστος σε
μη δημοφιλή ζητήματα, αλλά που
πρέπει να γίνουν για το καλό του
τόπου, λέει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο Βασίλης Πάλμας. Σελ. 7

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ

Ιχνηλατώντας
τον δρόμο

για τη Χάγη
Τους παράγοντες που θα κρίνουν
την προοπτική της διαπραγμάτευ-
σης με την Τουρκία εξηγούν οι Αλέ-
ξανδρος Διακόπουλος, Πέτρος Λιά-
κουρας, Κώστας Υφαντής και Κων-
σταντίνος Φίλης. Σελ. 16-17

TI NA ΠΕΡΙΜΕΝΟΥΜΕ ΣΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Το ορόσημο Σεπτεμβρίου
και η ατζέντα Ερντογάν

Οι τρεις στρατηγικοί άξονες που θα κινηθεί η Τουρκία στις συνομιλίες

ΕΝΔΙΑΜΕΣΟΣ 

Στο σαλόνι της εξουσίας 
αλλά με εμφανείς φθορές 

Οι έριδες και τα ποσοστά που πέφτουν



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθύντρια: ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ • Σύμβουλος Εκδοσης: ΑΛΚΗΣ ΑΝΔΡΕΟΥ

Υπεύθυνος Υλης: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νικόλαου Σαριπόλου 2 & Λεωφ. Λυκαβητού, 2401   Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: +357 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΜΠΕΡΝΑΡΝΤ ΣΩ: Ο περίφημος ευ-
φυολόγος συγγραφέας Μπέρναρ
Σω ανήγγειλεν ότι το νέον θεατρι-
κόν έργον του, το οποίον θα παιχθή
προσεχώς, θα αντικατοπτρίζη τας
χαρακτηριστικωτέρας όψεις της
παρούσης οικονομικής και πολιτι-
κής καταστάσεως. Η υπόθεσις του

έργου πλέκεται εις την οδόν Ντάουνιγκ 10, δηλαδή εις την επίσημον
κατοικίαν του Άγγλου πρωθυπουργού, της οποίας οι υελοπίνακες
συντρίβονται, εις το έργον, από τους ανέργους. Επί πλέον το έργο
περιλαμβάνει μίαν σειράν συζητήσεων και καταστάσεων εμπνεομέ-
νων από τα σοβαρώτερα προβλήματα της παρούσης στιγμής.

ΕΝΘΟΥΣΙΑΣΜΟΣ: Μία χθεσινή είδησις προεκάλεσε μέγιστον ενδια-
φέρον μεταξύ του άρρενος όσον και του θήλεος κόσμου. Η είδησις
δεν αφεώρα καμμίαν νέαν τροπήν εις την πολιτικήν κατάστασιν ούτε
ανεφέρετο εις «εμπρηστικάς» δηλώσεις. Απεναντίας αφορά το
ωραίον φύλον και εγένετο από αυτό δεκτή με ενθουσιασμόν, ενώ το
ανδρικόν φύλον δεν εξεδήλωσε παρά σκεπτικισμόν. Περί τίνος πρό-
κειται; Με δύο λέξεις δύναται να λεχθούν όλα: Αι γυναίκες αποκτούν
και το δικαίωμα του εκλέγεσθαι – διά τας δημοτικάς τουλάχιστον
εκλογάς. Αυτό υπήρξεν το περιεχόμενον της χθεσινής ειδήσεως, η
οποία εν τούτοις δεν είνε απίθανον ν’ αναστατώση τα δημοτικά
πράγματα των Αθηνών και της επαρχίας περισσότερον από άλλας
πολυστήλους ειδήσεις.

ΤΕΛΟΣ: Εις το άρθρον ο κ. Μουσσολίνι γράφει ότι το τέλος της Δια-
σκέψεως του Λονδίνου σημαίνει και τέλος του συστήματος των διε-
θνών Διασκέψεων, αίτινες προσλαμβάνουν ακαδημαϊκόν χαρακτή-
ρα, χωρίς ν’ απολήγουν εις συμπεράσματα. Ούτω -εξακολουθεί-
άνευ του τετραμερούς συμφώνου, η Ευρώπη θα είχεν την εντύπω-
σιν ότι ευρίσκετο προ του αγνώστου και εις τας παραμονάς νέου πο-
λέμου. Αντί τούτου, σήμερον αναπνέει και παρατηρούνται τα πρώτα
σημεία της αναβιώσεως της οικονομικής ζωής. Είναι ανάγκη όθεν ν’
αποκλεισθούν από τούδε αι Διασκέψεις, αι οποίαι θα δυνηθούν να
επαναληφθούν επωφελώς μόνον μετά τινα έτη.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
30.7.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Μη φανταστείτε υπερβολές.
Απλώς τολμήστε μερικές ροζ πινε-
λιές στην αποχαιρετιστήριά μας σύ-
ναξη πριν από τις διακοπές» είπε η
Ιουλία. «Τουτέστιν;» αναρωτήθηκε
η Ευγενία η Καλαμαρού. «Τουτέ-
στιν, δεν χρειάζεται να υποδυθείτε
και τις αδελφές Δημητρίου για να
απογειώσετε τον σοσιαλιτέ ρόλο.
Διαβάστε όμως και κάνα site για να
ξεστραβωθείτε μάνα μου. Εδώ ζού-
με ημέρες πρωτοφανούς ροζ υστε-
ρίας!».

Και να θέλει κανείς ν’ αγνοήσει την
εκκωφαντική επιτυχία της ταινίας
Barbie δεν μπορεί. Οι ηρωικές σο-
σιαλιτέ, στα χαρακώματα της λεμε-
σιανής ριβιέρας, δίνουν μάχες σώ-
μα με σώμα για λίγα λεπτά δημο-
σιότητας στο Instagram και όχι μό-
νο. Μια τέτοια πληθωρική (sic) στιγ-
μή ήταν και το πάρτι γενεθλίων της
Ινώς Αναστασιάδη, η οποία τίμησε
τη νέα φρενίτιδα με μια ροζ υπερ-
παραγωγή, όπου έλαμψαν οι δια-
χρονικές κοσμικές παρουσίες του
στρουμφοχωριού που υποδύεται
ανεπιτυχώς την κανονική χώρα. 

Η Ιουλία πάλι, ως οικοδέσποινα του
gathering πριν από τις θερινές δια-
κοπές, περιορίστηκε στο ροζ κρα-
γιόν της υπέρτατης Iris Apfel και σε
μερικές ακόμα ροζ πινελιές για να
νοστιμίσουν κάπως την επετειακή
σύναξη των κυριών του διευρυμέ-
νου καρέ: ροζ σαμπάνια και ροζ
μπάλες γιαπωνέζικου παγωτού Mo-
shi, ενώ από το πικάπ ξεχύνονταν οι
μελωδίες του εμβληματικού «La vie
en rose» της Εντίθ Πιάφ.

«Η Ρενέ Κυπαρίσσι γιατί συμπερι-
φέρεται σαν κλαίουσα ιτιά;» ρώτη-
σε η Λητώ Περιστέρη Μουσουπέτ-
τη. « Έχει πάρει κατάκαρδα το κρά-
ξιμο του Κασουλίδη στο ΔΗΚΟ»
σχολίασε η σιεροκουτάλα η Κούτα-
λου. «Είδες ο Γιαννάκης; Και δεν
του το είχα…» παρενέβη η Μαργα-
ρίτα Πεύκου Hazelwood, η οποία
χρόνια τώρα υποστηρίζει πως «Ο

Ιωάννης είναι για την πολιτική ό,τι
το φάρμακο Αταράξ για τα νεύρα».
Και για ακόμα περισσότερο εφέ,
διάβασε την ιδιοσυγκρασιακή
ανάρτηση της Κατερίνας Χριστοφί-
δου με αφορμή τις ΔΗΚΟμαχίες:
«Το ΔΗΚΟ δημιουργήθηκε από την
ελπίδα για δικαιοσύνη, ελευθερία
και δημοκρατία, που αναζητούσε ο
λαός μας μέσα από το χάος της προ-
δοσίας και τα ερείπια του πολέ-
μου». Οι κυρίες γέλασαν με την
καρδιά τους…

Με το κέφι ανεβασμένο και τον
ροζ καμπανίτη να ρέει άφθονος, οι
κυρίες πέρασαν στον σχολιασμό
των μικροπραγμάτων που επέπλευ-

σαν στον αφρό της επικαιρότητας.
Όπως οι φωτογραφίες του βουλευ-
τή Σταύρου Παπαδούρη με μαγιό,
στον οποίο η πανταχού παρούσα
Θέα Νικολάου της ΔΗΠΑ απέδωσε
τον τιμητικό τίτλο «Mr Souvlaman».
Ή η συνέχεια της Χασαποπούλου
Οδύσσειας, με τη δημιουργία της
Νέας Ομάδας Στήριξης Γενικού
Ελεγκτή. «Ανδρέας Χασαπόπουλος,
το ατέλειωτο comeback» σχολίασε
η Ιουλία. «Αν και ουδείς συγκρίνε-
ται με το comeback της Βαλεντί-
νας!».

Σε αυτό το σημείο όμως, καλύτερα
να αφήσουμε ν’ ακουστούν τα δη-
μοσιογραφικά τα λόγια τα μεγάλα:

«Η Βαλεντίνα Σοφοκλέους επι-
στρέφει. Η αγαπημένη Κύπρια ηθο-
ποιός, η οποία δεν μεγαλώνει ποτέ,
και παραμένει μια λαμπερή παρου-
σία στον χώρο της υποκριτικής κάτι
ετοιμάζει!». Σύμφωνα με το ρεπορ-
τάζ η σέξι Βαλεντίνα θα ταράξει τα
λιμνάζοντα ύδατα όχι μόνο της τη-
λεόρασης αλλά και του θεάτρου.
«Αγαπάμε Βαλεντίνα!» αιφνιδίασε
το καρέ η συνταξιούχος θεολόγος
Θεοπίστη Θεοδούλου.

Σε αυτό που συμφώνησε επίσης το
καρέ ήταν ότι η καλύτερη ατάκα των
ημερών πιστώνεται στον τέως
υπουργό Κωνσταντίνο Πετρίδη, ο
οποίος από τότε που άφησε το Οι-

κονομικών φαίνεται να ξαναβρήκε
όχι μόνο το κέφι του αλλά και το χι-
ούμορ του. Η ατάκα που «έγραψε»
ήταν στο Όμικρον, όπου είπε στον
Θανάση Φωτίου το επικό: «Γίναμε
όλοι “για τον άνθρωπο” και “αν-
θρωποκεντρικοί”! Τι πάει να πει αυ-
τό; Εμείς τι είμαστε; Γαϊδουροκεν-
τρικοί;». «Chapeau, Κωνσταντίνε»
απέδωσε τα εύσημα η Ιουλία. 

Εκεί που διχάστηκε το καρέ ήταν με
την περίπτωση του Χριστόφορου
Τορναρίτη, επιχειρηματία, συγγρα-
φέα και περσόνα των social media,
ο οποίος έκανε μια ανάρτηση που
ξεκίναγε ως εξής: «Αγαπητέ Πρό-
εδρε, θα ήθελα να μοιραστώ δημό-

σια κάποιες σκέψεις μου μαζί σου.
Φαντάσου λοιπόν το κράτος σαν μια
δημόσια εταιρεία και τον λαό σαν
τους μετόχους της εταιρείας αυ-
τής!». Συνέχιζε με κάποιες ελληνι-
κούρες που έβγαζαν μάτι («είθι-
στε», «πεμπαλιωμένες») και κατέ-
ληγε με τη σοφή προτροπή: «Φέρε
ανθρώπους ικανούς κοντά σου,
εδώ και τώρα!! Πάντα με αγάπη –
Νέβερσαρέντερ». «Τι ζούμε και
δεν το μαρτυρούμε» είπε η Ιουλία
και το καρέ εντέλει υπερθεμάτισε.

« Άλλη για Τρόοδος τράβηξε πήγε
κι άλλη για Μυτιλήνη» είπε θλιμμέ-
να η Καλαμαρού καθώς πλησίαζε η
ώρα του αποχαιρετισμού. Οι κυρίες
τσούγκρισαν τα ποτήρια με τη ροζ
σαμπάνια και σιγοτραγούδησαν
τους στίχους που στιγμάτισαν τη νε-
ότητά τους: «… Quand il me prend
dans ses bras, qu’il me parle tout
bas, je vois la vie en rose». «Είναι
όμως και κάτι ακόμα» τους ανακοί-
νωσε η οικοδέσποινα χαμογελών-
τας με νόημα.

Κουίζ για δυνατούς λύτες, διά χει-
ρός Κατερίνας Ηλιάδη: «Συμμαθη-
τές νυν υπουργού θυμούνται δυο
νεαρούς, στην Δ’ Γυμνασίου στο
Πρακτικό (τότε δεν είχε Λύκειο), να
“απαλλοτριώνουν” γραπτό εξετά-
σεων, να τους πιάνουν οι καθηγητές
τους στα πράσα και να τους αφή-
νουν στην ίδια τάξη. Ο ένας είναι
νυν υπουργός, που καθόλου στάσι-
μος δεν παρέμεινε στην καριέρα
του… ελισσόταν σαν το χέλι μέσα
στο νεράκι». Ακολούθησε μια μα-
κρόσυρτη σιγή. Ώσπου έλαμψε το
πρόσωπο της αριστερής (με την κα-
λή έννοια) Κουλλίτσας Κυριακού.
«Είναι απλό, κοπέλες» είπε. «Αν πή-
γαινε Πρακτικό και είναι παλιά κα-
ραβάνα που ελίχθηκε σαν χέλι,
αναζητήσατε μάλλον τον Νέστορα
της παρέας». Και μ’ αυτόν τον πι-
κάντικο επίλογο, οι κυρίες ευχήθη-
καν «εις το επανιδείν». 

La vie en rose

stavros.christodoulou@gmail.com

H Iris Apfel ανέκαθεν ήταν μπροστά από την εποχή της. Η ροζ υστερία των ημερών, με αφορμή την ταινία Barbie, δεν θα μπορούσε φυσικά να
αποτελέσει εξαίρεση.

Θα γίνουμε Σαχάρα ή Καλιφόρνια;
Διαβάστε με συγκρατημένο ενθου-
σιασμό: Δόθηκαν άδειες σε πέντε
εταιρείες για εξόρυξη χρυσού στην
Κύπρο. Η όλη φάση, σε συνδυασμό
με τον καύσωνα, θυμίζει τον πυρετό
του χρυσού στην Άγρια Δύση της
Αμερικής τον δέκατο ένατο αιώνα.
Ετοιμαστείτε λοιπόν να γίνουμε μια
νέα Καλιφόρνια, ή έστω μια νέα Νό-
τιος Αφρική. Εξ άλλου κάποια αφρι-
κανικά στοιχεία νοοτροπίας τα έχου-
με ήδη. 

Διαβάζω επίσης πως, λόγω της κλι-
ματικής αλλαγής, η Κύπρος κινδυ-
νεύει τα επόμενα χρόνια να μετα-
τραπεί σε μια έρημο όπως περίπου
είναι η Σαχάρα. Ας μην απελπιζόμα-
στε και ας δούμε τα θετικά της υπό-
θεσης: θα πουλάμε χρυσά διαβατή-
ρια σε βεδουίνους. 

Αμφιλεγόμενες λοιπόν οι προβλέ-
ψεις για το τι μέλλει γενέσθαι στη
νήσο των αγίων. Όπως αναλύσαμε,
με βάση τις επιστημονικές προβλέ-
ψεις, θα γίνουμε είτε Καλιφόρνια,
είτε –το πιο πιθανό– Σαχάρα. Σε κά-
θε περίπτωση όμως το μέλλον μας
προδιαγράφεται λαμπρό (να μας
κάψει). 

Σιζόπουλος: δεν νιώθω να υπάρχει
καμία ρήξη με Χριστοδουλίδη. Τον
Χριστοδουλίδη τον ρώτησε πώς νιώ-
θει;

Κυκλοφορεί η φήμη πως νυν
υπουργός της κυβέρνησης είχε μεί-
νει στο γυμνάσιο στην ίδια τάξη. Τέ-

τοια φήμη κυκλοφορεί και για τον
Αϊνστάιν. Μετά από το elite bulling
για τα πτυχία των υπάλληλων του
προεδρικού και των συμβούλων των
υπουργών πιάσαμε του υπουργούς.
Μια αναβάθμιση βλέπω του επιπέ-
δου της αντιπολίτευσης. Άντε με το
καλό ξανά μανά να γράψετε για το
διδακτορικό του μικρού Νίκου. 
Φημολογείται επίσης ότι τον Σε-
πτέμβριο ο Νίκος Χριστοδουλίδης
θα βάλει στο πρόγραμμα των ταξι-
διών του και την Κύπρο. Για σύντομη
επίσκεψη. 

Πρόστιμο μέχρι 5000 € θα επιβάλ-
λεται σε όσους μπλοκάρουν τις νέες
κάμερες τροχαίας! Ναι, αυτές που

καραδοκούν για να κλέψουν το με-
ροκάματο βιοπαλαιστών, αν πατή-
σουν λίγο τη γραμμή στα φώτα. Ποιο
όμως πρέπει να είναι το πρόστιμο γι’
αυτόν που αποφάσισε να εγκατα-
σταθούν τέτοιες κάμερες προτού
μπουν χρονοδιακόπτες, με αποτέλε-
σμα το σύστημα να λειτουργεί σαν
παγίδα συλλογής προστίμων; 

Καταντήσαμε όποτε πλησιάζουμε
σε φώτα να κάνουμε την προσευχή
μας να μην αλλάξει ξαφνικά το πρά-
σινο και αποχαιρετήσουμε έντρομοι
300 ευρώ. Επιστρέψτε λοιπόν ανα-
δρομικά το κάθε παράνομο πρόστι-
μο και μετά ασχοληθείτε με την πα-
ρενόχληση των καμερών. 

Στο ΑΚΕΛ ανησυχούσαν από το εν-
δεχόμενο να κάνει κόμμα ο Αχιλλέ-
ας Δημητριάδης και στην ΕΔΕΚ το πι-
θανό πρόβλημα λεγόταν Παπαδά-
κης. Τελικά εκεί που κανένας δεν το
περίμενε η απειλή διάσπασης
ακουμπά τον Συναγερμό μέσα από
την πλατφόρμα που ετοιμάζει ο
Παμπορίδης. Μια εξέλιξη που δημι-
ουργεί σίγουρα ένα κλίμα ανησυ-
χίας στην Πινδάρου. Είναι αυτό που
λέμε, ήτανε στραβό το κλήμα το
’φαγε και ο γάιδαρος.

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης δήλω-
σε πως είναι ιδιαίτερα θετική η αν-
ταπόκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην πρότασή μας για το Κυπριακό.
Τώρα βέβαια αν ξέραμε, είτε εμείς
είτε εκείνοι, ποια ακριβώς είναι η
πρότασή μας για το Κυπριακό, θα
ήταν όλα πολύ καλύτερα. 

Κάποιοι, με αφορμή πρόσφατη δη-
μοσκόπηση, σχολίασαν πώς η δημο-
τικότητα της βασίλισσας του ίνσταγ-
κραμ ακουμπά τα νούμερα του Μα-
καρίου. Κοίτα πράγματα. Εκεί που
νομίζαμε πως ο Χριστοδουλίδης θα
ήταν ο νέος Μακάριος, ξαφνικά –και
μόλις ο μικρός Νίκος αναγκάστηκε
να τσαλακωθεί παίρνοντας ορισμέ-
νες δύσκολες αποφάσεις– η Αννίτα
ξεπετάγεται με εθναρχικό προφίλ. 

Και μας προκύπτει ένας νέος Μακά-
ριος με ξανθά μαλλιά, άλλως μια
ξανθιά αγαπημένη Παναγιά, ενώ κι ο
ορίτζιναλ Μακάριος καταγόταν από
την Παναγιά! Τυχαίο; Δεν νομίζω!

Χρυσά Διαβατήρια σε Βεδουίνους...
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

49 καλοκαίρια, αμέτρητοι χειμώνες 

Κ άθε Ιούλη και Αύγουστο γρά-
φονται εκατοντάδες άρθρα
για το Κυπριακό. Πολλά πο-

λιτικά, εξίσου πολλά ιστορικά, πολλά
με νόστο, άλλα με πόθο. Πρόθεσή
μου δεν είναι να προσθέσω ακόμα
ένα κείμενο. Θα προσπαθήσω να
καταγράψω σκέψεις και προθέσεις
σχεδόν μισό αιώνα μετά τις μαύρες
μέρες που καθόρισαν και καθορί-
ζουν τον τόπο και τους ανθρώπους
του, όλους εμάς, τους γονείς μας
και τα παιδιά μας.

Οι πληροφορίες αλλά και τα δε-
δομένα συγκλίνουν πως το φθινό-
πωρο θα έχουμε κινητικότητα και
στο Κυπριακό. Μαζί και με άλλα
ανοικτά ζητήματα που αφορούν
την περιοχή μας, τα ελληνοτουρ-
κικά, τα ενεργειακά, τα ευρωτουρ-
κικά. Για το πρώτο που πρέπει να
είμαστε έτοιμοι είναι να διαβάσουμε

σωστά αυτή την προοπτική, αυτό
το ενδεχόμενο. Και όταν λέω να εί-
μαστε έτοιμοι εννοώ τους πάντες
εντός της ελληνοκυπριακής κοινό-
τητας αλλά και στην Αθήνα. Πρω-
τίστως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
τα κόμματα που τον στηρίζουν, το
ΑΚΕΛ, προφανώς εννοώ και τους
εαυτούς μας, στον Δημοκρατικό
Συναγερμό. Και αυτό είναι το πρώτο
σημείο προβληματισμού. Όχι για
την παράταξή μας, αλλά για το συ-
νολικό σκηνικό στη Λευκωσία. 

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
στηρίζεται από τα κόμματα που
πάντα ήταν αρνητικά στο ενδεχό-
μενο ύπαρξης συνομιλιών. Το ΔΗΚΟ
θεωρεί κακό το πλαίσιο Γκουτέρες,
η ΕΔΕΚ πιστεύει πως η ΔΔΟ είναι
η χειρότερη μορφή νομιμοποιημέ-
νης διχοτόμησης στην Κύπρο. Είναι
οι πολιτικές δυνάμεις που τις κρί-

σιμες ώρες προτιμούν να σπέρνουν
τον φόβο, παρά να κτίζουν την ελ-
πίδα. Το ερώτημα προφανώς είναι
τι προθέσεις έχει ο ΠτΔ. Αν θα τολ-
μήσει να κλείσει τα αφτιά του στις
σειρήνες των κομμάτων του λεγό-
μενου Κέντρου και να προχωρήσει
ή αν θα ακολουθήσει τις κορόνες
που πρόσκαιρα πιθανόν να τον απο-
θεώνουν. Το Κυπριακό, το μεγαλύ-

τερο ζήτημα του τόπου, είναι αυτό
που μας καθορίζει, είναι ο εξάντας
μας. Είναι το dnaτου Δημοκρατικού
Συναγερμού. Αυτό είναι που μας
διαφοροποιεί και από το ΔΗΚΟ, για
να απαντήσω και σε μια επίκαιρη
συζήτηση που γίνεται. Μετά το ’74,
όταν η χώρα έπρεπε να περάσει βί-
αια στην ενηλικίωση, δημιουργή-
θηκαν με διαφορά μερικών βδομά-
δων ο Δημοκρατικός Συναγερμός
και το Δημοκρατικό Κόμμα. Η φι-
λοσοφία, η στάση του κάθε κόμμα-
τος καθορίστηκε από τις πρώτες
κινήσεις. Η παράταξή μας υποστή-
ριξε τη λύση ομοσπονδίας από τότε,
γιατί ήταν η επιλογή του πατριω-
τικού ρεαλισμού, για να επιβιώσει
ο Ελληνισμός σε αυτό το νησί. Δεν
υποστηρίχθηκε μετά από συνέδριο
συνταγματολόγων, έχοντας ενώπιόν
τους μια πλειάδα επιλογών. Υπο-

στηρίζουμε από τότε τη λύση δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας
γιατί ακριβώς βλέπαμε τον κίνδυνο
παγίωσης των τετελεσμένων της
κατοχής. Αυτό μας επιτάσσει η συ-
νείδησή μας, η ιστορία μας, μα και
το μέλλον του τόπου μας. Το φθι-
νόπωρο είναι 30 μέρες μακριά. Στον
Δημοκρατικό Συναγερμό, χωρίς αμ-
φιταλαντεύσεις, χωρίς σκέψεις για
πρόσκαιρα πολιτικά οφέλη επειδή
είναι στην απέναντι πλευρά του
Υπουργικού Συμβουλίου, οφείλουμε
να ενθαρρύνουμε τον Πρόεδρο να
παρακαθίσει σε ένα γύρο διαπραγ-
ματεύσεων και να τον στηρίξουμε
μέχρι τέλους. Αν βεβαίως δημιουρ-
γηθούν οι συνθήκες γι’ αυτό το εν-
δεχόμενο, όπου και σε εκείνο το
στάδιο η δική μας στάση πρέπει να
είναι όσο υποβοηθητική μπορεί να
είναι. Η προσέγγιση του Δημοκρα-

τικού Συναγερμού δεν καθορίζεται
από τη θέση του στην κυβέρνηση.
Δεν υπάρχουν προαπαιτούμενα για
το πώς θα τοποθετηθεί. Άλλωστε
αυτός είναι και ο διαχρονικός μας
ρόλος. Να στεκόμαστε απέναντι
στις δυνάμεις της συντήρησης, να
μιλάμε για τη μεγαλύτερη μεταρ-
ρύθμιση που πρέπει να κάνουμε
στον τόπο μας. Τα καλοκαίρια τα
μετράμε, και πιάσαμε μισό αιώνα.
Οι χειμώνες όμως, είναι συνεχείς,
είναι αμέτρητοι. Εμείς οφείλουμε
να είμαστε παρόντες, στη σωστή
πλευρά της ιστορίας, μήπως κατα-
φέρουμε και ζήσουμε στον βασα-
νισμένο τόπο μας την άνοιξη. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Oταν ο Τούρκος Πρόεδρος Ερντο-
γάν, από την κατεχόμενη Λευκωσία
στις 20 Ιουλίου, έκανε έκκληση
προς τους Τουρκοκύπριους «να
στηρίξουν μια λύση όπου δύο κυ-
ρίαρχα ισότιμα κράτη θα ζούνε δί-
πλα-δίπλα, ειρηνικά» η αίσθηση
μεταξύ έμπειρων παρατηρητών
του Κυπριακού ήταν αυτή του ότι
η Άγκυρα δεν υποχωρεί από το
αφήγημα της κυριαρχικής ισότητας
ως sine qua non συνθήκης και επα-
ναφέρει το αφήγημα της λύσης δύο
κρατών –μη αφήνοντας έτσι περι-
θώριο για το Κυπριακό στο πλαίσιο
της επαναπροσέγγισης που επιχει-
ρεί η Άγκυρα με Δύση και Ευρω-
παϊκή Ένωση, συμπεριλαμβανο-
μένης της Ελλάδας, μετά τη Σύνοδο
του ΝΑΤΟ, στο Βίλνιους. Η δήλωση
Ερντογάν μπορεί να επαναφέρει
το ζήτημα της σκληρής γραμμής
της Τουρκίας στο Κυπριακό, μετά
την αποτυχία του 2017, ωστόσο
παραμένει και η αφετηρία μιας
στρατηγικής και τακτικής προσέγ-
γισης που διαμόρφωσε η Άγκυρα
στο Κυπριακό μετά το 2017 και που
αναμένεται να ξεδιπλωθεί το επό-
μενο διάστημα στο πλαίσιο της δι-
πλωματικής κινητικότητας για επα-
νέναρξη των συνομιλιών –μιας δια-
δικασίας, εξ ορισμού, δύσκολης
αλλά όχι ακατόρθωτης. 

Η στρατηγική προσέγγιση 
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει

η «Κ» η στρατηγική προσέγγιση
της Τουρκίας σε σχέση με το Κυ-
πριακό, όπως προέκυψε μετά τις
συναντήσεις Μπορέλ-Ερντογάν
και Μπορέλ-Φιντάν αμέσως μετά
το Βίλνιους, δεν απορρίπτει επί της
αρχής την επανέναρξη των συνο-
μιλιών. Οι διατυπώσεις της Τουρκίας
κινούνται στο πλαίσιο της εποικο-
δομητικής ασάφειας σε σχέση με
το αφήγημα των δύο κρατών χωρίς
ωστόσο να μην αποτελούν, αφε-
τηριακά, και διαπραγματευτική θέ-
ση/εργαλείο. Η Τουρκία δείχνει να
κινείται σε τρεις στρατηγικούς άξο-
νες σε αυτό το επίπεδο, που θα πα-
ραμείνουν σταθεροίτους επόμενους
μήνες και χρήζουν αποκωδικοποί-
ησης και από τη Λευκωσία:

• Επικοινωνεί, πολιτικά, το πάγιο
αφήγημά της προς Δύση και Ε.Ε.
για τη στήριξή της στο σχέδιο Ανάν
και τη μη ευθύνη της για την κα-
τάρρευση των συνομιλιών στο Κραν
Μοντανά το 2017 –πτυχή που γί-
νεται, μεταξύ δρώντων στο εξωτε-
ρικό, συχνά αποδεκτή.

• Προτάσσει την συναλλακτικό-
τητα (transactionalism) ως βασικό
εργαλείο στην επαναπροσέγγισή
της με την Ε.Ε. και τη Δύση, συνε-
πώς εντάσσει και το Κυπριακό μέσα
σε αυτό το πλαίσιο, διαχωρισμένο
από τη διαχρονική στάση της «πα-
κετοποίησης», με τα ελληνοτουρ-
κικά στα οποία υφίσταται και η ατ-
λαντική διάσταση σε σχέση με το
Κυπριακό που παραμένει ζήτημα
«ευρωτουρκικού» ενδιαφέροντος
και 

• «Παίζει» για παραπάνω εκβά-
σεις στο Κυπριακό, πτυχή μιας υπε-
ρέχουσας στρατηγικής που έθεσε
και μετά το 2017, αντιλαμβανόμενη
πως η μεγάλη εικόνα της διευθέ-
τησης του Κυπριακού στο πλαίσιο
της Ανατολικής Μεσογείου και των
τεκτονικών αλλαγών που συντε-
λούνται διεθνώς και περιφερειακά
δεν περιορίζεται στα αμιγώς ζητή-

ματα της διαπραγμάτευσης του Κυ-
πριακού.

Το τελευταίο αποτελεί ένα χρή-
σιμο εργαλείο για την Άγκυρα σε
στρατηγικό και τακτικό επίπεδο
ακριβώς, διότι η ρευστότητα των
«δύο κρατών» και της «ισότιμης
κυριαρχίας» μπορεί να προσαρμό-
ζεται κατά το δοκούν από την πρόσ-
ληψη της πολιτικής ισότητας σε
μια λύση συνεταιριστικής ομο-
σπονδίας μέχρι κάτι πιο θεαματικά
διαφοροποιημένο σε μια έκβαση
του Κυπριακού εκτός των παραμέ-
τρων λύσης που συζητούνται επί
τέσσερις δεκαετίες. Με άλλα λόγια,
η ελληνοκυπριακή πλευρά διαπραγ-
ματευτικά κινείται σε ένα παίγνιο
μεταξύ ισχύοντος στάτους κβο και
λύσης ΔΔΟ (-1, +1) ενώ η Τουρκία
δείχνει να ωφελείται, μακροπρό-
θεσμα, και με ένα παίγνιο ισχύοντος
στάτους κβο, λύσης ΔΔΟ ή λύσης
εκτός πλαισίου της (+1, +1, +1),
εφόσον συναλλακτικά για να συμ-
βάλλει στην επανέναρξη των συ-
νομιλιών θα έχει διασφαλίσει αν-
ταλλάγματα πχ στο επίπεδο της
Ε.Ε. (Τελωνειακή Ένωση). 

Η τακτική προσέγγιση
Τους επόμενους μήνες και δη,

αφετηριακά, από μια συνάντηση
των δύο ηγετών στο περιθώριο της
Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ και
τον δυνητικό διορισμό ειδικού απε-

σταλμένου του γενικού γραμματέα
στο Κυπριακό η τακτική προσέγ-
γιση της Άγκυρας θα κινηθεί στους
άξονες τουδιαρκούςτεσταρίσματος
προθέσεων (ισχύει και για την ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά), της προ-
όδου στο ζήτημα επαναπροσέγγι-
σης με την Ε.Ε. που περνά από το
ορόσημο του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου (26 και 27 Οκτωβρίου), την
διαχείριση του χρόνου και την πρό-
οδο του ελληνοτουρκικού διαλόγου.
Η Τουρκία θα μπορούσε να κινηθεί
σε όλο το εύρος μιας «διαπραγμά-
τευσης εντός της διαπραγμάτευ-
σης»προκειμένου να επανεκκινήσει
ο διάλογος του Κυπριακού και να
υπάρξει διαδικασία επιστροφής
στο «σημείο που έμεινε στο Κραν
Μοντανά» δεδομένου ότι η Άγκυρα
θα παρουσιαζόταν ευέλικτη τόσο

στο να ξανασυζητήσει τα σημεία
του Πλαισίου Γκουτέρες (το ξανά-
κανε στο παρελθόν μεταξύ παύσεων
των συνομιλιών του Κυπριακού για
ζητήματα που τυχόν συγκλίσεις
επανέρχονταν στο τραπέζι), βασικές
πτυχές του Κυπριακού (π.χ. εδαφικό,
Βαρώσι, κ.λπ.) καθώς και το ζήτημα
της Ασφάλειας και των Εγγυήσεων
που η τουρκική διπλωματία έχει
αναγνώσει κι επεξεργαστεί ως το
βασικό αίτιο της ελληνοκυπριακής
στάσης στο Κραν Μοντανά. 

Τα spoilers του Κυπριακού
Η διαδικασία των συνομιλιών

του Κυπριακού (ή του διαδικαστικού
προς αυτές μετά από μεγάλης διάρ-
κειαςχρονιαίεςπαύσεις ή αποτυχίες
κορύφωσης) αποτέλεσαν διαχρο-
νικά πεδίο spoilers είτε μεταξύ
δρώντων που δεν επιθυμούν τη
συνέχιση των είτε σε σχέση με πε-
ριόδους εντάσεων και τετελεσμέ-
νων εκ μέρους της Τουρκίας, με
πιο χαρακτηριστικό παράδειγμα
την περίοδο μετά το 2017 και το
Κραν Μοντανά, όταν η Τουρκία
προχώρησε με διάνοιξη μέρους της
περίκλειστης πόλης και με μια πε-
ρίοδο υψηλών εντάσεων στην Ανα-
τολική Μεσόγειο με φόντο και τις
έκνομες γεωτρήσεις εντός της κυ-
πριακής ΑΟΖ την περίοδο Νοεμ-
βρίου 2019-Ιουλίου 2020. Τα spoilers
του Κυπριακού υφίστανται και δυ-

νητικά θα επανέλθουν στην τρέ-
χουσα προσπάθεια επανέναρξης
του Κυπριακού και συνδέονται
τόσο με τη στάση της κάθε πλευράς
όπως και με την τακτική τους χρη-
σιμοποίηση από την Άγκυρα, όπως
π.χ. το ζήτημα των ξενοδοχείων
της Αμμοχώστου, με προέκταση
στο διαπραγματευτικό χαρτί του
περιουσιακού και του εδαφικού ή
πιο σημειολογικά ζητήματα όπως
το θέμα που προέκυψε με τον χώρο
προσευχής στον Απόστολο Ανδρέα
ή επιμέρους ζητήματα επί της νε-
κρής ζώνης.

Το πεδίο αυτό δεν δυναμιτίζει
μόνο τη διαδικασία επανεκκίνησης
ή συνομιλιών (αν υφίστανται) αλλά
αποτελεί και τεστάρισμα προθέ-
σεων, πολιτική επένδυση σε περί-
πτωση αποτυχίας (στηνπροκείμενη
είτε επανέναρξης των συνομιλιών
per se είτε την αποτυχία σε περί-
πτωσης κορύφωσής των) για μελ-
λοντικό blame-game αλλά και μο-
χλός πίεσης για κέρδη –τακτικά–
επί του τραπεζιού των διαπραγμα-
τεύσεων. 

Ψυχρολουσία στη ΔΕΑ
Όταν προ εβδομάδων ο Πρό-

εδρος Χριστοδουλίδης έθετε ψηλά
τον πήχη σε σχέση με μια συνάν-
τηση ενώπιον της ΔΕΑ (Διερευνη-
τική Επιτροπή Αγνοουμένων), στο
πλαίσιο και των Μέτρων Οικοδό-

μησης Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ), δη-
λώνοντας έτοιμος ακόμη και «χθες»
για μια συνάντηση με τον Τουρ-
κοκύπριο ηγέτη Τατάροι φιλοδοξίες
ανέβαιναν σε σχέση με το αν η συ-
νάντηση θα λειτουργήσει –πέραν
του ανθρωπιστικού– και σε πολιτικό
επίπεδο στο πλαίσιο της προσπά-
θειας για επανέναρξη του διαλόγου
στο Κυπριακό.

Την τελευταία ωστόσο κουβέντα
μετά το πέρας της επίσκεψης της
ΔΕΑ την κράτησε ο Τουρκοκύπριος
ηγέτης, ο οποίος κινούμενος, αμι-
γώς, πολιτικά επανέλαβε το αφή-
γημα περί κυριαρχικής ισότητας –
ως προαπαιτούμενης συνθήκης για
επανεκκίνηση των συνομιλιών, το-
νίζοντας μάλιστα ενώπιον του Προ-
έδρου Χριστοδουλίδη «πως είναι
γνωστή η θέση μας». Η επίκληση
ωστόσο του Τουρκοκύπριου ηγέτη
στην ισότιμη κυριαρχία δεν ανα-
μένεταινα επηρεάσει τη διαδικασία
συνάντησης των δύο ηγετών στη
Νέα Υόρκη όπου θα κριθεί, στο
πραγματικό ορόσημο –αυτή τη φο-
ρά– προς τη διαδικασία επανεκκί-
νησης του Κυπριακού, αν ο γενικός
γραμματέας Αντόνιο Γκουτέρες θα
προβεί τελικά στον διορισμό ειδικού
απεσταλμένου στο Κυπριακό. Κί-
νηση χωρίς την οποία δεν μπορεί
να υπάρξει καμιά κινητικότητα
τους επόμενους μήνες. 

Δεδομένη η κινητικότητα
Τους επόμενους μήνες η δύσκο-

λη διαδικασία επανεκκίνησης του
Κυπριακού δείχνει να κινείται προς
μια δυναμική πορεία από την οποία
μπορεί να υπάρξουν συνομιλίες
μετά από έξι χρόνια απουσίας δια-
λόγου. Η διαδικασία δείχνει, εκτός
της Ε.Ε. η οποία θέλει το επόμενο
διάστημα να επαναπροσδιορίσει
τη σχέση της με την Τουρκία σε
ένα συναλλακτικό πλαίσιο χωρίς
την πραγματική προοπτική πλή-
ρους ένταξής της ως κράτους-μέ-
λους στις τάξεις της, να συνδέεται
και με τη μεγάλη εικόνα της γεω-
πολιτικής στην Ανατολική Μεσό-
γειο, η οποία εισέρχεται σε μια νέα
φάση ανακατατάξεων, πολύ δια-
φορετικής από την περίοδο 2010-
2020, η οποία υπαγορεύεται και
από τον πόλεμο στην Ουκρανία, ο
οποίος ξαναγράφει, ουσιαστικά,
την αρχιτεκτονική ασφάλειας του
διεθνούς συστήματος για τις επό-
μενες δεκαετίες με φόντο τηνΡωσία
και την Κίνα. 

Σε αυτό το πλαίσιο η τουρκική
προσέγγιση, στρατηγικά, για να
καταστεί η Τουρκία ένα κράτος
«τρίτου πόλου» με σαφή όμως ευ-
ρωατλαντικόπροσανατολισμό (του-
λάχιστον για τις προσλήψεις της
Δύσης και της Ε.Ε. στον τρόπο διά-
δρασης μαζί της) καθιστά το Κυ-
πριακό ένα άλυτο ζήτημα διεθνών
σχέσεων που τόσο οι Βρυξέλλες
όσο και η Ουάσιγκτον, με τη δεύ-
τερη να μπορεί να κινηθεί σε επί-
πεδο πιέσεων πιο αποτελεσματικά,
θα ήθελαν να κλείσει. Αν η Λευ-
κωσία θα κινηθεί με τρόπο για να
μεγιστοποιήσει τα οφέλη σε αυτό
το επίπεδο από μια τέτοια προοπτι-
κή που επανέρχεται ή αν δεν θα
διεκδικήσει ενεργό ρόλο στην πε-
ριοχή θα φανεί την επόμενη πεν-
ταετία, αυτή τη φορά με τις επι-
πτώσεις από μια έκβαση του Κυ-
πριακού να έχουν διάρκεια χρονική,
συγκεκριμένο αποτύπωμα επί του
εδάφους και να διαμορφώνουν το
πλέγμα ισχύος στην περιοχή. 

Σε τρεις άξονες κινείται
η Τουρκία στο Κυπριακό

Τι προέκυψε μετά τις συναντήσεις Ερντογάν στο Βίλνιους.
Διαπραγματευτική θέση το αφήγημα για δύο κράτη

Τους επόμενους μήνες από μια συνάντηση των δύο ηγετών στο περιθώριο της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ και τον δυνητικό διορισμό ειδικού
απεσταλμένου του γ.γ. στο Κυπριακό η τακτική προσέγγιση της Άγκυρας θα κινηθεί στους άξονες του διαρκούς τεσταρίσματος προθέσεων.

<<<<<<

O ΔΗΣΥ υποστήριξε
τη λύση ομοσπονδίας
από τότε, γιατί ήταν η
επιλογή του πατριωτι-
κού ρεαλισμού, για να
επιβιώσει ο Ελληνισμός
σε αυτό το νησί. 

<<<<<<

Μετά τη συνάντηση
ενώπιον της ΔΕΑ ο
Τουρκοκύπριος ηγέτης
επανέλαβε το αφήγημα
περί κυριαρχικής ισότη-
τας, τονίζοντας ενώπιον
του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη «πως είναι 
γνωστή η θέση μας».
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΤΙΓΚΡΑΝ ΜΚΡΤΣΙΑΝ

Οι παγκόσμιοι ηγέτες έχουν την ευκαιρία να σταματήσουν
μια υφέρπουσα γενοκτονία στο Ναγκόρνο Καραμπάχ! Δράστε τώρα!

Μ ια υφέρπουσα γενοκτονία
εκτυλίσσεται μπροστά στα
μάτια μας. Για περισσότε-

ρους από 7 μήνες 120.000 Αρμένιοι
στο Αρτσάχ /Ναγκόρνο Καραμπάχ/
εξακολουθούν να παραμένουν υπό
πλήρη αποκλεισμό: χωρίς τρόφιμα,
χωρίς φάρμακα, χωρίς καύσιμα, χω-
ρίς φυσικό αέριο ή ενέργεια. Η μο-
ναδική γραμμή σωτηρίας που συν-
δέει το Αρτσάχ με την Αρμενία απο-
κλείστηκε από τις 12 Δεκεμβρίου
του 2022 αρχικά από τους υποστη-
ριζόμενους από την κυβέρνηση του
Αζερμπαϊτζάν ψευτο«οικοακτιβι-
στές» «υπέρ της ειρήνης». Στις 23
Απριλίου του 2023 το Αζερμπαϊτζάν
θεσμοθέτησε επίσημα το κλείσιμο
του δρόμου με παράνομη εγκατά-
σταση σημείου ελέγχου, παραβιά-
ζοντας κατάφωρα τις διεθνείς υπο-
χρεώσεις του. 

Το Αζερμπαϊτζάν συνεχίζει να
καταδεικνύει μια εσκεμμένη περι-
φρόνηση των διατάξεων της Τρι-
μερούς δήλωσης της 9ης Νοεμβρίου
του 2020, της απόφασης του ΕΔΑΔ
της 21ης Δεκεμβρίου του 2023, κα-
θώς και των αποφάσεων του Διε-
θνούς Δικαστηρίου Δικαιοσύνης
από 22 Φεβρουαρίου και 6 Ιουλίου
του 2023, με τα οποία το Αζερμπαϊ-

τζάν καλείται άμεσα «να λάβει όλα
τα μέτρα που έχει στη διάθεσή του
για να διασφαλίσει την απρόσκοπτη
κίνηση ατόμων, οχημάτων και φορ-
τίων κατά μήκος του διαδρόμου
του Λατσίν και προς τις δύο κατευ-
θύνσεις». Επίσης, το Μπακού πα-
ρουσιάζει ηθελημένα τις τελευταίες
αποφάσεις των διεθνών δικαστη-
ρίων για να παραπλανήσει τη διεθνή
κοινότητα, συνεχίζοντας την πο-
λιτική της λιμοκτονίας του πληθυ-
σμό του Ναγκόρνο Καραμπάχ. 

Το Αζερμπαϊτζάν αγνοεί κατά-
φωρα τις εκκλήσεις της Ύπατης
Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών
για τα Ανθρώπινα Δικαιώματα, της
Διεθνούς Αμνηστίας, του Παρατη-
ρητηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των, της Κοινοβουλευτικής Συνέ-
λευσης του Συμβουλίου της Ευρώ-
πης, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,
καθώς και άλλων διεθνών οργανι-
σμών και πολλών κρατών. Οι πα-
ράνομες ενέργειες του Αζερμπαϊτζάν
εξακολουθούν να υφίστανται παρά
τα αιτήματα και τις εκκλήσεις αυτές. 

Περικυκλωμένοι και πολιορκη-
μένοι από το Αζερμπαϊτζάν οι
120.000 Αρμένιοι, μεταξύ των οποί-
ων 30.000 παιδιά και 20.000 ηλι-
κιωμένοι, επιβιώνουν μόνο και μόνο

με πλέον σπάνια τοπικά προϊόντα.
Κανένα φορτίο εμπορευμάτων ή
φαρμάκων δεν επιτρέπεται να ει-
σέλθει στην περιοχή εδώ και πε-
ρισσότερο από ένα μήνα. Η υγει-
ονομική περίθαλψη, οι δημόσιες
συγκοινωνίες και τα δημόσια και
επαγγελματικά γραφεία έχουν πα-
ραλύσει. Στα αγροτικά χωράφια δεν
μπορεί να γίνει συγκομιδή λόγω
της έλλειψης καυσίμων. Παιδιά και
έγκυες είναι υποσιτισμένα. Δεν επι-
τρέπεται η εισαγωγή φρούτων ή
λαχανικών στο Αρτσάχ. Τα ποσοστά
θνησιμότητας είναι υψηλά από κάθε
άλλη φορά.  Η Ευρώπη παρακολου-
θεί. Μερικές φορές γίνονται δηλώ-
σεις. Η Ευρώπη καταβάλλει κάθε
δυνατή προσπάθεια για να διατη-
ρηθεί η «ισότητα». Καλεί «και τις
δύο πλευρές» να συνεισφέρουν
στην ειρήνη. Περιγράφει την κα-
τάσταση ως μη βιώσιμη και ότι «δεν
είναι προς το συμφέρον κανενός».
Εν τω μεταξύ, ο πλήρης αποκλεισμός
συνεχίζεται από μια χώρα, την οποία
ορισμένοι έχουν χαρακτηρίσει ως
«αξιόπιστο ενεργειακό εταίρο», ενώ
οι διεθνείς μη κυβερνητικές οργα-
νώσεις έχουν συναίνεση ότι πρό-
κειται για «συγκεντρωτικό αυταρ-
χικό καθεστώς». Ένας «σταθερά

συνεχιζόμενος αποκλεισμός» κάνει
τη ζωή των Αρμενίων της περιοχής
όλο και πιο αφόρητη. 

Επιπλέον, ορισμένοι θεωρούν
την προτεινόμενη «ενσωμάτωση»
εκ μέρους του Μπακού ως λύση
στο ζήτημα. Ένα ζήτημα που δη-
μιουργήθηκε με τρεις πολέμους
που επιβλήθηκαν από τον «Ολο-
κληρωτή». Τρεις πόλεμοι που εξα-
πολύθηκαν για να απαλλαγούν από
τους Αρμένιους. Πόλεμοι που έφε-
ραν χιλιάδες θύματα, βασανισθέντες
και πολλούς αιχμαλώτους πολέμου
που κρατούνται ακόμη παράνομα
στις φυλακές του Αζερμπαϊτζάν.
Προσθέστε σε αυτά τις σφαγές και
τον αναγκαστικό εκτοπισμό όλων
των Αρμενίων που ζούσαν στο
Αζερμπαϊτζάν τα έτη 1988-1991. 

Έχει αναρωτηθεί ποτέ κανείς
γιατί δεν υπάρχουν Αρμένιοι που
είναι ενσωματωμένοι στην κοινωνία
του Αζερμπαϊτζάν; Πόσους τέτοιος
Αρμένιους έχει συναντήσει κανείς
στο Μπακού, στο Σουμγκάιτ, στο
Κιροβαμπάντ ή στο Ναχιτσεβάν;
Όχι μόνο οι Αρμένιοι, αλλά ακόμη
και οι τάφοι των Αρμενίων έχουν
αλλοιωθεί - κατεδαφιστεί και εξα-
φανιστεί. Απόδειξη αυτού είναι η
καταστροφή χιλιάδων πέτρινων

σταυρών στο μεσαιωνικό νεκρο-
ταφείο του Ναχιτσεβάν. Η σκόπιμη
και προγραμματισμένη καταστροφή
νεκροταφείων και εκκλησιών στα
εδάφη που ελέγχει επί του παρόντος
το Αζερμπαϊτζάν μιλάνε από μόνα
τους. Οποιοδήποτε Αρμενικό ίχνος
σβήνεται. Αποτελεί μέρος της υφέρ-
πουσας γενοκτονίας στην πράξη. 

Το Αζερμπαϊτζάν επιχει-
ρώντας να καθαρίσει εθνοτικά τους
Αρμένιους στο Ναγκόρνο Καραμπάχ
δεν διασφαλίζει τα συμφέροντά του
για την ασφάλεια, κατέχοντας εδάφη
της Δημοκρατίας της Αρμενίας και
προβάλλοντας περαιτέρω εδαφικές
διεκδικήσεις κατά της κυριαρχίας
της Αρμενίας. Αυτή η επεκτατική
απόπειρα εις βάρος της Αρμενίας
θα εμπλέξει την περιοχή του Καυ-
κάσου σε μια μακροπρόθεσμη αστά-
θεια και καταστροφή με πολύ απρό-
βλεπτα αποτελέσματα. Αυτό δεν
είναι προς το συμφέρον κανενός
μεγάλου διεθνούς παίκτη.

Το Αζερμπαϊτζάν αντιτίθεται σε
οποιαδήποτε διεθνή ανθρωπιστική
βοήθεια προς το Ναγκόρνο Καραμ-
πάχ. Για το Αζερμπαϊτζάν, οι δηλώ-
σεις που απαιτούν το άνοιγμα του
διαδρόμου του Λατσίν είναι κούφιες:
είναι ένας απλός θόρυβος καθώς

προχωρά απτόητος, και ατιμώρητα,
εφαρμόζοντας μέτρα άσεμνης απαν-
θρωπιάς για να υποτάξει βίαια τον
λαό του Ναγκόρνο Καραμπάχ στο
Αζερμπαϊτζάν, να τον εκδιώξει από
την πατρίδα του ή απλώς να τον
καταστρέψει συνολικά.

Είναι σημαντική η ενέργεια. Τι
γίνεται με την ευθύνη; Την ευθύνη
για την προστασία – ένας διεθνής
κανόνας που επιδιώκει να προστα-
τεύσει τους πληθυσμούς από τη γε-
νοκτονία, τα εγκλήματα πολέμου
και τα εγκλήματα κατά της ανθρω-
πότητας και της εθνοκάθαρσης. Η
αδιαφορία για τη μοίρα των άλλων,
κάτω από το ψεύτικο πρόσχημα
της ουδετερότητας, είναι μια ξεπε-
ρασμένη ιδέα. Επιπλέον, πρόκειται
για μια κοντόφθαλμη και ανήθικη
προσέγγιση. Όταν το συμφέρον
και η ισχύς καθοδήγησαν τις πολι-
τικές εις βάρος των πιο θεμελιωδών
και διδακτέων αξιών, ως τελικό απο-
τέλεσμα ήταν πάντα περισσότερη
αστάθεια, περισσότερη καταστροφή
και περισσότερες χαμένες ζωές.

Ο κ. Τιγκράν Μκρτσιάν είναι πρέσβης
της Δημοκρατίας της Αρμενίας
στην Ελληνική Δημοκρατία, την Κύπρο
και την Αλβανία.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Πρωτοφανή διπλωματική κινητο-
ποίηση εν μέσω θερινών διακοπών
προκάλεσαν στην Ε.Ε. τα περιστα-
τικά καψίματος αντιτύπων του Κο-
ρανιού από εθνικιστικές-ακροδεξιές
ομάδες στην Κοπεγχάγη και στη
Στοκχόλμη, προ του φόβου ενός
«πισωγυρίσματος» στην επιχειρού-
μενη επαναπροσέγγιση Βρυξελλών
- Άγκυρας, με συνέπειες που σύμ-
φωνα με κοινοτικούς κύκλους, «θα
μπορούσαν να αγγίξουν ακόμη και
την επικύρωση από την Τουρκία,
της ένταξης της Σουηδίας, στο ΝΑ-
ΤΟ». Πληροφορίες της «Κ» αναφέ-
ρουν ότι η κυβέρνηση Ερντογάν
προέβη σε διαβήματα,  οι Βρυξέλλες
«θορυβήθηκαν» και σε συντονισμό
με το Βερολίνο, επεχείρησαν 

να κατευνάσουν την ένταση που
προκάλεσε το κάψιμο του Κορανιού
έξω από την τουρκική πρεσβεία,
στην Κοπεγχάγη, την περασμένη
Τρίτη. Στο πλαίσιο αυτό, όπως εί-
μαστε σε θέση να γνωρίζουμε, οι
Βρυξέλλες «παζάρεψαν» με την Άγ-
κυρα ακόμη και το λεκτικό ανακοί-
νωσης που εκδόθηκε από τον Ύπατο
Εκπρόσωπο Γιοσέπ Μπορέλ, για το
κάψιμο του Κορανιού, ώστε να ικα-
νοποιεί απόλυτα την τουρκική κυ-
βέρνηση. Στην ίδια ακριβώς λογική,
ικανοποίησης της κυβέρνησης Ερν-

τογάν, οι Βρυξέλλες, πάντα σε συ-
νεννόηση με το Βερολίνο, δεν δί-
στασαν να κατονομάσουν τη Δανία
και τη Σουηδία, στη γραπτή ανα-
κοίνωση που εκδόθηκε, αφήνοντας
αιχμές, έστω και έμμεσες κατά των
δύο χωρών, οι οποίες οχυρώνονται
πίσω από το δικαίωμα «ελευθερίας
της έκφρασης» και υψώνουν τα
χέρια για τα περιστατικά  καψίματος
αντιτύπων του Κορανιού από εθνι-
κιστικές ομάδες. 

Κοινοτική πηγή επεσήμανε ότι
«η διαβούλευση Βρυξελλών - Άγκυ-
ρας», υπό την εποπτεία του Βερο-
λίνου, για την ικανοποίηση της κυ-
βέρνησης Ερντογάν, στο ζήτημα

του Κορανιού, «καταδεικνύει μια
σαφή τάση των κέντρων εξουσίας
της Ε.Ε. να διαφυλάξουν τη διαφαι-
νόμενη επαναπροσέγγιση των ευ-
ρωτουρκικών σχέσεων, ως κόρη
οφθαλμού, διαλύοντας κάθε ενδε-
χόμενη σκιά». Η γενικότερη αυτή
εικόνα που σχηματοποιούν Βρυ-
ξέλλες και Βερολίνο, εντός της Ε.Ε.,
δεν μπορεί παρά να προκαλεί προ-
βληματισμό και εύλογα ερωτημα-
τικά, καθώς παραπέμπει σε ένα πλαί-
σιο ικανοποίησης των τουρκικών
«θέλω», σε όλα τα επίπεδα.Είτε αυτό
αφορά στο Κοράνι, είτε σε άλλα ζη-
τήματα που άπτονται των ευρωπαϊ-
κών φιλοδοξιών της Τουρκίας και
των υποχρεώσεών της. 

Πόσωμάλλον, όταν την ίδια ώρα,
η Λευκωσία επενδύει αποκλειστικά
στην ανάληψη «ενεργότερου ρόλου»
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για
την επίλυση του Κυπριακού, προσ-
δοκώντας ότι η Ε.Ε. θα πειθαναγ-
κάσει τον Ταγίπ Ερντογάν να επα-
νέλθει στο τραπέζι του διαλόγου
και δη με βάση το «συμφωνημένο
πλαίσιο» διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας. Πηγή στις Βρυξέλλες,
έλεγε στην «Κ» ότι «με βάση τα υφι-

στάμενα δεδομένα, οι οιωνοί στην
Ε.Ε. δεν ευνοούν τη Λευκωσία»,
αλλά «αντίθετα την Άγκυρα, η οποία
δείχνει να είναι σε θέση να εκμαι-
εύσει την υλοποίηση πολύ σημαν-
τικών ντοσιέ ως επίσης και να επη-
ρεάσει τη θέση της Ε.Ε. σε ουσιώδη
κεφάλαια, που άπτονται της επίλυ-
σης του Κυπριακού». Όπως άλλωστε
είχε πράξει και παλαιότερα η Τουρ-
κία, εξασφαλίζοντας την ανοχή
των Βρυξελλών στο ζήτημα της
απόλαυσης των θεμελιωδών ελευ-
θεριών για τους Τούρκους πολίτες,
μετά από μια ενδεχόμενη λύση του
Κυπριακού. Κατά συνέπεια, η επι-
δίωξη για «ενεργότερη εμπλοκή»
της Ε.Ε. στο Κυπριακό, όχι μόνο
δεν μεταφράζεται αυτόματα σε δια-
σφάλιση των θέσεων της Κυπριακής
Δημοκρατίας, αλλά ενδέχεται να
εγκλωβίσει τη Λευκωσία, σε μια πο-
ρεία, την οποία θα αδυνατεί να δια-
χειριστεί. 

Αρκούντως ενδεικτικό της προ-
σέγγισης που υιοθετούν Βρυξέλλες
και Βερολίνο, έναντι στην Άγκυρα
είναι το παρασκήνιο που εκτυλίχ-
θηκε τις τελευταίες μέρες, στο ζή-
τημα καψίματος αντιτύπωντου Κο-

ρανιού. Όπως λοιπόν αναφέρουν
πληροφορίες της «Κ», το ΥΠΕΞ της
Τουρκίας προέβη σε διαβήματα προς
την Ε.Ε., θεωρώντας «άκρως προ-
σβλητικό και ρατσιστικό» το κάψιμο
του Κορανιού, έξω από την πρεσβεία
της Τουρκίας (και της Αιγύπτου)
στην Κοπεγχάγη, την περασμένη
Τρίτη. Σύμφωνα με τις ίδιες πληρο-
φορίες, η Άγκυρα προέβη σε παρα-
στάσεις και απευθείας προς τη Δανία
(και προς τη Σουηδία για προηγού-
μενα περιστατικά), καθιστώντας,
σαφή την ενόχλησή της, «σε ψηλούς
τόνους», σε σχέση «με την αντιμε-
τώπιση των εθνικιστικών ομάδων
και το κάψιμο του Κορανιού, στις
δύο χώρες». 

Οι Βρυξέλλες, κατόπιν «συνεν-
νόησης» με το Βερολίνο, παρενέ-
βησαν πυροσβεστικά και εξέδωσαν
ανακοίνωση, για εξευμενισμό της
Τουρκίας, το περιεχόμενο της οποί-
ας, όπως πληροφορούμαστε, δια-
βουλεύθηκαν με την ίδια την Άγ-
κυρα, προκειμένου να διασφαλίσουν
ότι θα ικανοποιεί τον Ταγίπ Ερν-
τογάν και θα αποκαθιστά την τάξη
στην επιχειρούμενη προσπάθεια
επαναπροσέγγισης των ευρωτουρ-

κικών σχέσεων. Η ανακοίνωση, την
οποία υπογράφει ο Ύπατος Εκπρό-
σωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ (και
όχι ένας απλός εκπρόσωπος της
ΕΥΕΔ ή της Κομισιόν), βάζει στο
στόχαστρο τη Δανία και τη Σουηδία,
τις οποίες τοποθετεί στον τίτλο της
δήλωσης που αναφέρεται στο «σε-
βασμό» των θρησκευτικών συμβό-
λων και στο«κάψιμο του Κορανιού».
Ηδήλωση Μπορέλδιατυπώνει «σθε-
ναρή και αποφασιστική απόρριψη
από την Ε.Ε. κάθε μορφής υποκί-
νησης θρησκευτικού μίσους και μι-
σαλλοδοξίας». Προσθέτει ότι «η βε-
βήλωση του Κορανίου ή οποιουδή-
ποτε άλλου βιβλίου, θεωρείται ιερό,
είναι προσβλητική, ασεβής και ξε-
κάθαραπροκλητική, Εκφράσεις ρα-
τσισμού, ξενοφοβίας και μισαλλο-
δοξίας δεν έχουν θέση στην Ευρω-
παϊκή Ένωση», προστίθεται στη
δήλωση του Υπάτου Εκπροσώπου
της Ε.Ε., ο οποίος επιχειρεί παράλ-
ληλανα διευκρινίσει ότι εξακολουθεί
να στηρίζει την ελευθερία της έκ-
φρασης, με την υποσημείωση ωστό-
σο, «ό,τι είναι νόμιμο δεν είναι και
ηθικό» (not everything that is legal
is ethical).

Οι οιωνοί
στην Ε.Ε.

δεν ευνοούν
τη Λευκωσία
Ως «κόρη οφθαλμού» οι ευρωτουρκικές

σχέσεις – Εξευμενισμός Ερντογάν
και για το Κοράνι

Παζάρι ακόμη και για την έκδοση μιας δήλωσης
Επί της ουσίας, η θέση της Ε.Ε. για
απόρριψη της υποκίνησης θρησκευ-
τικού μίσους και των εκφράσεων
ρατσισμού και ξενοφοβίας, όπως
διατυπώνεται στη δήλωση Μπορέλ,
δεν επιδέχεται κριτικής και ορθώς
κινείται στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών
αρχών και αξιών. Αυτά ωστόσο που

διαφέρουν εν προκειμένω, είναι η
πρακτική που ακολουθήθηκε και ο
στόχος που επιχειρήθηκε να εξυ-
πηρετηθεί. Η σπουδή δηλαδή των
Βρυξελλών (και του Βερολίνου) και
κυρίως το στήσιμο ενός παζαριού
ακόμη και για το περιεχόμενο μας
δήλωσης, ώστε να βρίσκεται «στα

μέτρα» της Άγκυρας και να ικανο-
ποιεί απόλυτα τον Ταγίπ Ερντογάν.
Με πρόσχημα, να διασφαλιστεί η
συνέχιση της διαφημιζόμενης προ-
σπάθειας επαναπροσέγγισης των
ευρωτουρκικών σχέσεων, που για
κάποιους θεωρείται «ουσιώδες συ-
στατικό στοιχείο της προσπάθειας

επανασυγκόλλησης της Τουρκίας
με τη Δύση και της παράλληλης
αποκόλλησής της, από τη Ρωσία».
Κάτι που όπως όλα δείχνουν θα επι-
στρατεύεται και θα τυγχάνει επί-
κλησης και για άλλα ζητήματα και
όχι μόνο για το κάψιμο του Κορανιού.
Ενδιαφέρον ακόμη προκαλεί η μάλ-

λον ανεπιτυχής προσπάθεια της
ανακοίνωσης Μπορέλ να ισορρο-
πήσει μεταξύ του αναφαίρετου δι-
καιώματος «ελευθερίας της έκφρα-
σης» και της επισήμανσης πως «ό,τι
είναι νόμιμο δεν είναι και ηθικό»,
με προφανή στόχο να ικανοποιήσει
την τουρκική πλευρά. Κοινοτικοί

κύκλοι εξέφραζαν απορία κατά πό-
σον η πρόταξη της ηθικής διάστασης
του ζητήματος από την ΕΥΕΔ, με-
ταφράζεται σε έμμεση εισήγηση
για περιορισμό στην προκειμένη
περίπτωση, του νομίμου δικαιώμα-
τος «ελευθερίας της έκφρασης»,
που επικαλούνται Δανία και Σουηδία. 

<<<<<<

Οι Βρυξέλλες, κατόπιν
«συνεννόησης»
με το Βερολίνο, παρενέ-
βησαν πυροσβεστικά
και εξέδωσαν ανακοίνω-
ση, για εξευμενισμό
της Τουρκίας, το περιε-
χόμενο της οποίας,
όπως πληροφορούμα-
στε, διαβουλεύθηκαν
με την ίδια την Άγκυρα.

Πηγή στις Βρυξέλλες, έλεγε στην «Κ» ότι «με βάση τα υφιστάμενα δεδομένα, οι οιωνοί στην Ε.Ε. δεν ευνοούν τη Λευκωσία», αλλά «αντίθετα την Άγκυρα, η
οποία δείχνει να είναι σε θέση να εκμαιεύσει την υλοποίηση πολύ σημαντικών ντοσιέ ως επίσης και να επηρεάσει τη θέση της Ε.Ε. σε ουσιώδη κεφάλαια, που
άπτονται της επίλυσης του Κυπριακού».
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οταν τον Μάιο του 2021 τα πλείστα
κόμματα μετρούσαν τις πληγές
τους από τη μάχη των βουλευτικών
εκλογών, δύο ήταν τα αυτά που
διαπιστώθηκε πως είχαν κρυφή
ψήφο και πανηγύριζαν μία μεγάλη
νίκη. Το ένα ήταν το ΕΛΑΜ, το
οποίο κατόρθωσε να καταλάβει
την τέταρτη θέση και το άλλο η
Δημοκρατική Παράταξη του Μά-
ριου Καρογιάν. Το 6% που έλαβε
ο Μάριος Καρογιάν προκάλεσε με-
γάλη έκπληξη και στους δημοσκό-
πους που «δεν το έβρισκαν» στις
έρευνες αλλά κυρίως στα υπόλοιπα
κόμματα του Κέντρου τα οποία
εκείνη ακριβώς τη στιγμή αντιλή-
φθηκαν ποια ήταν τελικά η συνταγή
της καρογιανικής επιτυχίας. Η πόρ-
τα της εξουσίας σε συνδυασμό με
έναν πολύ καλά οργανωμένο μη-
χανισμό προσωπικών σχέσεων δια-
τήρησε κοντά εκείνο το εκλογικό
ακροατήριο που αποζητούσε στα-
θερότητα και κυρίως πρόσβαση
στην εξουσία. Ο Μαρίνος Σιζόπου-
λος, η Ελένη Θεοχάρους κυρίως
όμως ο Νικόλας Παπαδόπουλος
διαπίστωσαν από το ποσοστό που
έλαβε ο Καρογιάν πως κάτι κάνουν
λάθος και αν θέλουν κάποιοι να
επιβιώσουν πολιτικά και άλλοι να
διατηρήσουν τα ποσοστά τους,
τότε πρέπει να διασφαλίσουν την
ανάβασή τους στην εξουσία αυτή
τη φορά. Σε αυτό το πλαίσιο, πόν-
ταραν στο φαβορί –βάσει δημο-
σκοπήσεων– των προεδρικών εκλο-
γών Νίκο Χριστοδουλίδη και φρόν-
τισαν να εξαφανιστούν από το προ-
σκήνιο, περιμένοντας την επομένη
των εκλογών για να δρέψουν τους
καρπούς των επιλογών τους. Η
εκλογή του Νίκου Χριστοδουλίδη
δεν θεωρήθηκε απλώς η σωστή
επιλογή «αλόγου» από τον Ενδιά-
μεσο, αλλά ήταν η πρώτη φορά
που τα κόμματα του Κέντρου με-
τατρέπονταν σε κόμματα εξουσίας
χωρίς το δεκανίκι είτε της Δεξιάς
είτε της Αριστεράς. 

Αν όμως η εξουσία αποτελούσε
τη λύση στα χρόνια προβλήματα
του Ενδιάμεσου, τότε για ποιο λόγο
τα προβλήματα αυξάνονται αντί
να μειώνονται και για τους ίδιους
αλλά και για την ίδια την κυβέρ-
νηση; 

• Δεν υπάρχει η απαραίτητη
χημεία ακόμη μεταξύ Νίκου Χρι-
στοδουλίδη και των συνεργαζόμε-
νων μερών. 

• Τα στελέχη και μέλη των συ-

νεργαζόμενων κομμάτων νιώθουν
παραγκωνισμένα/ μη ικανοποιημέ-
να από τη νομή της εξουσίας.

• Δεν υπάρχει συγκεκριμένο
πολιτικό όραμα και προεκλογικό
πρόγραμμα με το οποίο να έχουν
δεσμευθεί και να θέλουν να δουν
να υλοποιείται που να τους δένει
ή να τους κρατά προσηλωμένους.

• Η εκλογή Χριστοδουλίδη ση-
ματοδότησε το τέλος εποχής του
υφιστάμενου τρόπου λειτουργίας
πολλών κομμάτων και την απαρχή
μιας νέας κατάστασης πραγμάτων
την οποία επί του παρόντος δεν
έχουν αντιληφθεί.

Απομακρύνοντας εταίρους
Το παρασκήνιο του σχηματι-

σμού της νέας κυβέρνησης και η
γενικότερη αίσθηση που εντυπώ-
θηκε ότι τα συνεργαζόμενα κόμ-
ματα επέβαλαν πρόσωπα στον Νίκο
Χριστοδουλίδη λέγεται πως προ-
κάλεσαν την ανησυχία του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας σε σημείο
που επηρέασε και τη σχέση του με
τους συνεταίρους του. Τον ενοχλεί,
όπως υποστηρίζουν κομματικοί
κύκλοι, κάθε φορά που υπάρχουν
δημοσιεύματα ή διαρροές που μι-
λούν για διαβούλευση, συντονισμό
του ιδίου με τα συνεργαζόμενα
κόμματα, καθώς αυτό φοβάται πως
θα στείλει το μήνυμα ότι βρίσκεται
υπό την ομηρία τους. Σε αντίθεση
με τον Νίκο Αναστασιάδη, ο οποίος
φρόντιζε να έχει προσωπική επαφή
και με βουλευτές που βρίσκονταν
στο κυβερνητικό κόμμα ή στη συγ-
κυβέρνηση ο ίδιος είτε για λόγους
απειρίας είτε γιατί δεν υπήρξε ακό-
μα η χημεία με τους συνεταίρους
του δεν έχει κτίσει ακόμα την απαι-
τούμενη σχέση.

Το ίδιο λέγεται πως ισχύει και
με υπουργούς του, με τους οποίους
δεν διαβουλεύεται προσωπικά για
θέματα πολιτικής και πολιτικού
προγράμματος πέραν του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου. Αυτό, όπως υπο-
στηρίζεται, πέραν του ότι στέλνει
το μήνυμα μιας ξεκούρδιστης ορ-
χήστρας, προκαλεί δυσφορία σε
στελέχη που νιώθουν ότι δεν ει-
σακούγονται από τον Πρόεδρο και
που δεν μπορούν να εξυπηρετή-
σουν δικό τους κόσμο με την ευ-
κολία που ανέμεναν ότι θα μπο-
ρούσαν να το κάνουν ως να ήταν
μέρος της εξουσίας. Ενόχληση προ-
καλεί στους πλείστους και το συ-
νεχές φλερτ με τον ΔΗΣΥ. Δεν περ-
νά απαρατήρητο ότι μέλη της ηγε-
σίας του κόμματος όπως ο Ευθύμιος

Δίπλαρος και ο Νίκος Τορναρίτης
έχουν ανοικτή πόρτα επικοινωνίας
με το Προεδρικό, ενώ ηγετικά στε-
λέχη των συνεργαζόμενων κομμά-
των δεν έχουν πετύχει αυτή τη
σχέση που θα τους επιτρέψει να
ικανοποιήσουν και τις απαιτήσεις
του εκλογικού τους ακροατηρίου.

Βεβαίως, η έλλειψη συντονισμού
αλλά και ικανοποίησης όλων των
θέλω δεν είναι ο μόνος λόγος που
ο Ενδιάμεσος αντιμετωπίζει το πα-
ράδοξο –για το μέχρι τώρα κυπρια-
κό πολιτικό σκηνικό– να ενισχύεται
η εσωστρέφειά του τη στιγμή που
βρίσκεται στην εξουσία. Για το
κάθε κόμμα οι λόγοι της εσωστρέ-
φειας και των προβλημάτων δια-
φέρουν. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
είναι το πρόσωπο που έχει κατα-
φέρει να έχει πολύ στενή σχέση
με τον Νίκο Χριστοδουλίδη και
φαίνεται να αντιλαμβάνεται πλέον
πως για να μπορούν να κυβερνή-
σουν και να παραθέσουν έργο τότε
θα πρέπει να μπει στο παιχνίδι ο
ΔΗΣΥ. Δεν θυμίζει σε τίποτα δη-
λαδή τον Νικόλα Παπαδόπουλο

του 2018 που επεδίωκε μαζί με τα
υπόλοιπα κόμματα που τον στή-
ριζαν τη δημιουργία ενός τρίτου
πόλου ή δρόμου σύμφωνα με τον
Giddens. Τη Δευτέρα μεταξύ πρώ-
του και δεύτερου γύρου είχε πει
στον Νίκο Χριστοδουλίδη πως η
προτεραιότητά του τώρα θα πρέπει
να είναι να φέρει κοντά τον ΔΗΣΥ.
Και αυτό γιατί ο ΔΗΚΟϊκός πρό-
εδρος αντιλήφθηκε από νωρίς πως
για να περνούν νομοσχέδια θα
χρειάζεται την απαιτούμενη πλει-
οψηφία στη Βουλή, είχε όμως και
την προηγούμενη –πικρή για κά-
ποιους– πείρα της συνεργασίας με
τα εν λόγω κόμματα στις προεδρι-
κές του 2018 και προέβλεπε τις δυ-
σκολίες. Ενδεικτικό ότι τους πήρε
μήνες να συνομολογήσουν την πε-
ριβόητη «Νέα Στρατηγική» λόγω
των συνεχών διαφωνιών. Η αλήθεια
ωστόσο είναι πως πέραν των αγνών
προθέσεών του να υποστηρίξει το
κυβερνητικό έργο η σύμπλευση
με τον ΔΗΣΥ τον βοηθά σε μία σει-
ρά ζητημάτων.

Η παρουσία του ΔΗΣΥ στο κυ-
βερνητικό σχήμα αποτρέπει τον
Νίκο Χριστοδουλίδη από το να δη-
μιουργήσει ένα νέο κόμμα. Ένα
κόμμα που στόχο θα έχει να στε-
γάσει τους απογοητευμένους Συ-
ναγερμικούς που τον ψήφισαν και
παράλληλα να αλιεύσει ψήφους
και από τον κεντρώο χώρο. Την
ίδια στιγμή όμως, η παρουσία του
ΔΗΣΥ, κόμμα το οποίο θα στηρίζει
τα κυβερνητικά νομοσχέδια, θεωρεί
πως θα εξομαλύνει την κατάσταση
και στο εσωτερικό του δικού του
κόμματος. Δεν πέρασε καθόλου
απαρατήρητη η ενόχλησή του από

την αποστασία των βουλευτών
του. Δεν θεωρείται ότι ήταν μία
μεμονωμένη περίσταση, αλλά κάτι
που θα επαναλαμβάνεται συνεχώς.
Η σχέση με τον Παύλο Μυλωνά
δεν είναι και η καλύτερη λόγω σο-
βαρών πολιτικών διαφωνιών, ενώ
διαφορετική προσέγγιση έχει η
ηγεσία και με τον Ζαχαρία Κουλία.
Φάνηκε άλλωστε η δυσφορία Πα-
παδόπουλου στην Ολομέλεια της
Βουλής, όταν ο Ζαχαρίας Κουλίας
του είπε ότι μεταξύ δημοκρατίας
και υποβάθμισης προτιμά την υπο-
βάθμιση. Η παρουσία συνεπώς του
ΔΗΣΥ θεωρείται πως θα αποστρέ-
ψει τα φώτα από την αδυναμία του
Νικόλα Παπαδόπουλου να ελέγξει
το κόμμα του, ίσως και τον αριθμό
των εκβιαστικών κινήσεων από
πλευράς βουλευτών απέναντί του
και απέναντι στην κυβέρνηση.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος φά-
νηκε πως δεν ελέγχει πλήρως την
κοινοβουλευτική του ομάδα όμως
ούτε η κατάσταση στην Δημοκρα-
τική Παράταξη είναι πλήρως ομοι-
ογενοποιημένη, έστω κι αν τελικά
ο Μάριος Καρογιάν κατάφερε να
ελέγξει τις αντιδράσεις των βου-
λευτών του και να τους συνετίσει.
ΔΗΠΑ και Συνεργασία Δημοκρα-
τικών θεωρούνται δύο διαφορετικές
ομάδες, οι οποίες δεν έχουν γίνει
ένα με την πάροδο των χρόνων.
Όχι μόνο γιατί επικρατεί ακόμη
πικρία από το μετέωρο βήμα του
Άγγελου Βότση αλλά και εξαιτίας
των διαφορετικών πολιτικών προ-
σεγγίσεων. Υπάρχουν εντός του
κόμματος απόψεις έντονες εναν-
τίον της κυβέρνησης Χριστοδου-
λίδη αλλά και εκείνοι που θέλουν
να έχουν περισσότερη επαφή με
το κέντρο εξουσίας.

Ο Μάριος Καρογιάν έχει να αν-
τιμετωπίσει παράλληλα τον αντα-
γωνισμό με το ΔΗΚΟ, καθώς οι
διαφορές τους πλέον έχουν μειωθεί
δραστικά. Απευθύνονται στο ίδιο
ακροατήριο και επί της ουσίας δεν
έχουν διαφορετικές πολιτικές προ-
σεγγίσεις. Αν κάτι ενίσχυσε τα πο-
σοστά της ΔΗΠΑ ήταν ο κοινός
στόχος αποδυνάμωσης του ΔΗΚΟ,
πλέον κάτι τέτοιο δεν υπάρχει και
αυτό προβληματίζει στελέχη. Αυτό
που φαίνεται να απασχολεί είναι
ότι σε αντίθεση με τη στενή σχέση
που είχε ο πρόεδρος της ΔΗΠΑ με
τον Νίκο Αναστασιάδη, σχέση που
ενοχλούσε αρκετούς Συναγερμι-
κούς, δεν έχει κτίσει την ίδια στενή
σχέση με τον Νίκο Χριστοδουλίδη
που να του επιτρέπει να περνά την

γραμμή του και παράλληλα να ικα-
νοποιεί αιτήματα των μελών του. 

Ενας αρχηγός χωρίς κόμμα
Το κύριο ωστόσο πρόβλημα του

Νίκου Χριστοδουλίδη προέρχεται
από την ΕΔΕΚ και τον τρόπο που
ενεργεί ο Μαρίνος Σιζόπουλος. Το
κερασάκι στην τούρτα αποτέλεσε
για τον ίδιο η στάση του –τη μία
υπερψήφισε την άλλη απείχε– στη
Βουλή γύρω από την πρόταση του
ΑΚΕΛ. Ιδιαίτερα όταν, όπως υπο-
στηρίζεται από τα άλλα συνεργα-
ζόμενα κόμματα, έδειχνε ετοιμό-
τητα να το καταψηφίσει μαζί με
τον Ανδρέα Αποστόλου. Πυροδό-
τησε, ωστόσο, περαιτέρω το κλίμα
όταν την εβδομάδα που πέρασε
όχι μόνο κατήγγειλε τη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία ως τη χει-
ρότερη μορφή νομιμοποιημένης
διχοτόμησης αλλά παράλληλα υπο-
γράμμισε πως δεν θα επιτρέψει να
καταλυθεί η Κυπριακή Δημοκρατία
με την υπογραφή πολιτικών.

Δήλωση που έγινε την ίδια στιγ-
μή που ο Νίκος Χριστοδουλίδης
ψάχνει συμμάχους στο εξωτερικό
για το Κυπριακό και προσπαθεί να
πείσει για την ετοιμότητα και τη
βούληση της πλευράς μας να επα-
ναρχίσουνοι συνομιλίες. Ο Μαρίνος
Σιζόπουλος αντιμετωπίζει τη με-
γαλύτερη πολιτική μοναξιά. Ήδη
το μισό του κόμμα βρίσκεται υπό
διωγμό, οι στενοί του συνεργάτες
έχουν αποχωρήσει και η εσωστρέ-
φεια κτυπά κόκκινο. 

Τον ανησυχούν ήδη οι κινήσεις
των αντιφρονούντων που αποχώ-
ρησαν από το κόμμα, δεδομένου
ότι ο Δημήτρης Παπαδάκης βρί-
σκεται σε ένα προχωρημένο στάδιο
δημιουργίας πολιτικής πλατφόρμας,
η οποία θα έχει λογικά παρουσία
στις διπλές εκλογές του 2024 και
αναμένεται να τους στεγάσει, η
δυναμική Κωστή Ευσταθίου, ο
οποίος εκδιώχθηκε από το κόμμα,
αλλά δεν φαίνεται έτοιμος να απο-
συρθεί πολιτικά, ενώ μεγάλη είναι
η ανησυχία της ΕΔΕΚ ότι αυτή τη
φορά θα χάσει την έδρα από το
ΕΛΑΜ, το οποίο παίζει πολύ πιο
λαϊκά σε θέματα οικονομίας και
Κυπριακού. Σε ένα τέτοιο περιβάλ-
λον ο Μαρίνος Σιζόπουλος δεν φαί-
νεται να επωφελείται από τη συγ-
κυβέρνηση, ούτε η διακυβέρνηση
να αποτελεί την προτεραιότητά
του αλλά φαίνεται πως προσπαθεί
να κρύψει κάτω από το χαλί τα
εσωκομματικά ζητήματα και τα
μειωμένα ποσοστά. 

Παραπατώντας στα σαλόνια της εξουσίας
Τα κόμματα του Ενδιάμεσου αντιμετωπίζουν προβλήματα επιβίωσης, εσωστρέφεια και αμφισβήτηση παρά το ότι συγκυβερνούν

<<<<<<

Ο Ενδιάμεσος οραματι-
ζόταν τη δημιουργία
ενός τρίτου πόλου.
Με τον Χριστοδουλίδη
διαμορφώθηκε κάτι
εντελώς διαφορετικό
και σίγουρα όχι επωφε-
λές για τους ίδιους.

Ενα εκλογικό κοινό
που αλλάζει 

Οι περισσότερες εκλογές φέρνουν απλώς το τέλος μιας κυβέρ-
νησης. Κάποιεςαπό αυτές σηματοδοτούν το τέλος μιας πολιτικής
εποχής όπως τη γνωρίζαμε. Στην περίπτωση της εκλογής Χρι-
στοδουλίδη βγήκε στο προσκήνιο η αναδιαμόρφωση των κομ-
μάτων όπως τα γνωρίζαμε. Άλλες οι προκλήσεις και άλλες οι
προτεραιότητές τους. Ο ΔΗΣΥ έχει να αντιμετωπίσει μία σειρά
προκλήσεων, το ΑΚΕΛ επιχειρεί τη διεύρυνσή του και ο εν-
διάμεσος χώρος θα κληθεί να αυτοπροσδιοριστεί. Η απουσία
κοινού οράματος, για το Κυπριακό για την οικονομική πολιτική,
το περιβάλλον αλλά και η τακτική της μη συνδιαμόρφωσης
πολιτικών με την κυβέρνηση δυσχεραίνει την επόμενη μέρα
των συνεταίρων του Νίκου Χριστοδουλίδη. Τα κόμματα του
Κέντρου έχουν επικεντρωθεί στο πώς θα αυξήσουν την
παρουσία τους σε θέσεις εξουσίας, αγνοώντας το κόκκινο
καμπανάκι εσωστρέφειας που κτυπά εδώ και καιρό και ενδε-
χομένως να βρεθούν το 2024 μπροστά σε δυσάρεστα δεδομένα. 

Ο Μάριος Καρογιάν δεν έχει κτίσει με τον Νίκο Χριστοδουλίδη
τη σχέση που είχε με τον Νίκο Αναστασιάδη, ενώ παράλληλα
έχει να αντιμετωπίσει μία ανομοιογενή κατάσταση εντός
του κόμματός του. 

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος αντιλαμβάνεται πως η σύμπλευση
ΔΗΣΥ στο κυβερνητικό σχήμα ίσως τελικά τον βοηθήσει
να ανακόψει τις ανταρσίες στο κόμμα του.

Ο Μαρίνος Σιζόπουλος είναι ένας πολιτικός αρχηγός χωρίς κόμμα
και με εμφανή τον κίνδυνο απώλειας της έδρας στην ευρωβουλή,
λόγω της δυναμικής ΕΛΑΜ αλλά και των προσπαθειών Παπαδάκη
για μία νέα πλατφόρμα.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα
πρέπει να αντιληφθεί ότι θα πρέπει
να γίνει δυσάρεστος, εάν και εφόσον
χρειαστεί, σε ζητήματα που μπορεί
να μην είναι δημοφιλή, αλλά που
πρέπει να γίνουν για να εισπράξουμε
τα οφέλη από την εφαρμογή τους»,
δηλώνει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο Βασίλης Πάλμας, στενός συ-
νεργάτης του Προέδρου της Δημο-
κρατίας. Ασκεί κριτική για το γε-
γονός ότι δεν ικανοποιήθηκαν κρι-
τήρια που τέθηκαν για τον διορισμό
του Υπουργικού Συμβουλίου και
αναφέρει ότι δεν υπήρχε λόγος να
τεθεί το χρονοδιάγραμμα των 100
ημερών για την παρουσίαση κυ-
βερνητικού έργου. Επισημαίνει,
ωστόσο, πως πιστεύει στον Νίκο
Χριστοδουλίδη και θεωρεί ότι η κυ-
βέρνηση θα βρει σύντομα τον βη-
ματισμό της. Αναφερόμενος στην
προεκλογική περίοδο, ο κ. Πάλμας
τονίζει, πως ήταν δική του η από-
φαση για παραίτηση από τη θέση
του υφυπουργού παρά τω Προέδρω
και ότι δεν αποπέμφθηκε από τον
Ν. Αναστασιάδη. Ο κ. Πάλμας δη-
λώνει πως δεν αισθάνθηκε ότι ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης ήταν απέ-
ναντί τους στον προεκλογικό αγώνα. 

–Πώς προέκυψε η συνεργασία
σας με τον Νίκο Χριστοδουλίδη; 

–Κατά τη θητεία μας στην κυ-
βέρνηση Αναστασιάδηαναπτύξαμε
μια προσωπική, φιλική σχέση και
μια πολιτική συνεργασία. Διαπιστώ-

σαμε ότι προσεγγίζαμε περίπου με
τον ίδιο τρόπο τα πολιτικά ζητήματα
και συμφωνούσαμε στο πώςπρέπει
να κυβερνηθεί ο τόπος και έτσι στή-
ριξα την υποψηφιότητά του. 
–Ποια η σχέση σας σήμερα με τον
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη;

–Άριστη. Ασχέτως της συζήτη-
σης που δημιουργήθηκε επειδή δεν
συμμετέχω στο κυβερνητικό σχήμα. 
–Όλοι ανέμεναν ότι θα αξιοποι-
ηθείτε από τον κ. Χριστοδουλίδη.
Σας είχε προτείνει κάποια θέση; 

–Δεν μου πρότεινε θέση που
αφορούσε υπουργικό θώκο. Μού
ζήτησε να είμαι δίπλα του στο Προ-
εδρικό ως σύμβουλος και ως συ-
νεργάτης του. Και μού πρότεινε τη
θέση του Επιτρόπου Προεδρίας την
οποία αρνήθηκα.  
–Γιατί δεν αποδεχθήκατε; 

–Αισθάνθηκα ότι αυτή η θέση
δεν με ικανοποιούσε και το λέω με
εντιμότητα και καθαρότητα ότι θε-
ωρούσα, πως δεν ήταν μια θέση
από την οποία θα μπορούσα να κά-
νω αυτά που ήθελα. Γι’ αυτό λοιπόν
με φιλικό τρόπο απέρριψα την πρό-
ταση. 
–Προτιμούσατε άλλη θέση από
την οποία πιστεύετε ότι μπορού-

σατε να προσφέρετε περισσότερα; 
–Δεν ζήτησα οποιαδήποτε άλλη

θέση, ούτε εκείνος μού πρότεινε
οποιαδήποτε άλλη θέση. 
–Αν σας προτείνει κάποια θέση
σε ενδεχόμενο ανασχηματισμό,
θα το σκεφτείτε; 

–Θα το σκεφτώ. Εξαρτάται και
από την πρόταση που θα μου κάνει.
Δεν θεωρώ ότι μπορώ να ανταπο-
κριθώ σε όλες τις θέσεις. Αν για πα-
ράδειγμα μού εισηγηθεί να γίνω
υπουργός Οικονομικών ή υφυπουρ-
γός Ψηφιακής Πολιτικής, αισθάνο-
μαι ότι δεν μπορώ να ανταποκριθώ
στις ανάγκες αυτών των θέσεων.  
–Μιας και αναφερθήκατε σε αυτά
τα χαρτοφυλάκια, θεωρείτε ότι
τα πρόσωπα σε αυτές τις δύο θέ-
σεις αποδίδουν μέχρι στιγμής; 

–Είναι λεπτό το ζήτημα. Γνωρίζω
πολύ καλά τον Μάκη Κεραυνό, γιατί
συνεργαστήκαμε και στην κυβέρ-
νηση Τάσσου Παπαδόπουλου. Είναι
αξιόλογος άνθρωπος με γνώσεις
στα οικονομικά. Αναφορικά με τον
υφυπουργό Καινοτομίας, θεωρώ
ότι υπήρξαν κάποιες αδυναμίες. 
–Γνωρίζετε αν είναι κοντά ένας
ανασχηματισμός; 

–Αυτό είναι ένα θέμα που αφορά

αποκλειστικά τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. 
–Υπάρχει η αίσθηση ότι έγινε ένα
κακό ξεκίνημα με επίκεντρο κυ-
ρίως αθέτηση δεσμεύσεων σχε-
τικά με διορισμούς. Ποια είναι η
άποψή σας; 

–Ο Νίκος Χριστοδουλίδης με το-
ποθετήσεις, δηλώσεις και απόψεις
που εξέφρασε κατά τη διάρκεια του
καταρτισμού του Υπουργικού Συμ-
βουλίου ανέβασε πάρα πολύ ψηλά
τον πήχη. Έθεσε συγκεκριμένα
κριτήρια για τη σύνθεση του Υπουρ-
γικού π.χ. μίλησε για 50-50 άνδρες-
γυναίκες, για ανανέωση, για νέους
ανθρώπους με πλούσια ακαδημαϊκά
προσόντα και άλλα. Όταν θέτεις
τόσο ψηλά κάποια ζητήματα και
τελικά κάποιες από τις εξαγγελίες
σου δεν τις υλοποιείς, ασφαλώς δη-
μιουργείται μια απογοήτευση. Και
πιθανόν και επικοινωνιακά αλλά
και επί της ουσίας να μη θεωρείται
αυτό το ξεκίνημα τόσο καλό όσο
θα προσδοκούσε ο κόσμος με βάση
τις υποσχέσεις που δόθηκαν. 
–Είναι και η σπουδή που υπήρξε
να παρουσιαστεί έργο στις πρώτες
100 μέρες. Από την εμπειρία σας,
ήταν απαραίτητο αυτό που έγινε; 

–Το γεγονός ότι ο Πρόεδρος κα-
θόρισε ένα χρονοδιάγραμμα για
παρουσίαση κυβερνητικού έργου
δημιούργησε πίεση τόσο στον εαυτό
του όσο και στα μέλη της κυβέρ-
νησης, ενώ δεν υπήρχε λόγος. Άλ-
λωστε 100 μέρες είναι πολύ μικρό
χρονικό διάστημα για να παρου-
σιάσεις πολιτικές που υποσχέθηκες
ότι θα υλοποιήσεις. 
–Έχετε επαφή με τον Πρόεδρο
Χριστοδουλίδη; Τα συζητάτε αυ-
τά;

–Έχουμε επαφή με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας. Συναντιόμαστε
δύο φορές τη βδομάδα στο Προ-
εδρικό. Ζητάει τη γνώμη μου για
διάφορα πράγματα. Όταν κι εγώ
αισθανθώ ότι χρειάζεται να του πω
κάτι για κάποιο θέμα, το κάνω. 
–Αν μπορείτε μοιραστείτε μαζί
μας κάτι που τού είπατε, αν θέλετε
και εν είδει συμβουλής. 

–Τού είπα δύο πράγματα. Πρώ-
τον, μόνο με σκληρή δουλειά, συλ-
λογικότητα αλλά και με εμπλοκή
των κομμάτων που στηρίζουν την
κυβέρνηση, θα μπορέσουμε στο
τέλος να κάνουμε έναν θετικό απο-
λογισμό. Του είπα ότι θα πρέπει να
συστηματοποιήσουμε την επαφή

με τις πολιτικές δυνάμεις και τους
αρχηγούς των συνεργαζόμενων
κομμάτων για να μην παρουσιά-
ζονται φαινόμενα διγλωσσίας σε
μεγάλα θέματα. Αυτό θεωρώ ότι εί-
ναι κλειδί για την επιτυχία της κυ-
βέρνησης. 
–Διακρίνατε ότι ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας δεν δίνει τη σημασία
που θα έπρεπε στα κόμματα που
τον στηρίζουν; 

–Εκείνο που απουσιάζει είναι η
συνεχής συνεννόηση μεταξύ κυ-
βέρνησης και συνεργαζόμενων κομ-
μάτων. Ορισμένες φορές η συνερ-
γασία τους είναι αποσπασματική,
δηλαδή, προκύπτει ένα θέμα για
το οποίο πρέπει να ψηφιστεί μια
νομοθεσία ή να ληφθεί μια απόφα-
ση. Θα συναντηθούν, θα συνεδριά-
σουν, θα τα βάλουν κάτω και είτε
θα συμφωνήσουν είτε θα διαφω-
νήσουν. Αυτό δεν είναι αρκετό.
–Και το δεύτερο που τού είπατε; 

–Το δεύτερο που τού είπα είναι
ότι θα πρέπει να αντιληφθεί και να
συνειδητοποιήσει ότι θα πρέπει να
γίνει δυσάρεστος. Και δεν εννοώ
να γίνει δυσάρεστος, επειδή θα διο-
ρίσει τον άλφα και θα δυσαρεστηθεί
ο βήτα. Εννοώ ότι θα πρέπει να

γίνει δυσάρεστος, εάν και εφόσον
χρειαστεί σε ζητήματα πολιτικής,
που μπορεί να μην είναι δημοφιλή,
αλλά θα πρέπει να γίνουν για να ει-
σπράξουμε μεσοπρόθεσμα και μα-
κροπρόθεσμα τα οφέλη από την
εφαρμογή αυτών των πολιτικών. 
–Όπως; 

–Η αυστηρή τήρηση της δημο-
σιονομικής πειθαρχίας, η τροπο-
ποίηση του ωραρίου στο Δημόσιο
και τα σχολεία για αποσυμφόρηση
του κυκλοφοριακού, η επέκταση
του ολοήμερου σχολείου, η πιο στο-
χευμένη εφαρμογή του ελάχιστου
εγγυημένου εισοδήματος. Όλα αυτά
είναι θέματα που μπορεί να δυσα-
ρεστήσουν κάποιες ομάδες. 
–Πιστεύετε ότι θα γίνει δυσάρε-
στος εκεί που χρειάζεται να λη-
φθούν δύσκολες αποφάσεις, αλλά
ωφέλιμες για τον τόπο; 

–Ναι, πιστεύω ότι θα το κάνει.
Δεν είναι το καλύτερό του στοιχείο
να γίνεται δυσάρεστος, αλλά δεν
έχει άλλη επιλογή από το να γίνει.
Πιστεύω στον Νίκο Χριστοδουλίδη
και θεωρώ ότι η κυβέρνηση σύντομα
θα βρει τον βηματισμό της. 
–Πάντως τού αποδίδουν ότι δύ-
σκολα θα τσαλακώσει την εικόνα
του για την ουσία. 

–Έχει δοθεί η εντύπωση ότι ο
Νίκος Χριστοδουλίδης δεν έχει την
ουσία. Πιστεύω ακράδαντα ότι την
έχει και είναι θέμα χρόνου να απο-
δειχθεί και στην πράξη ότι ο Πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης ασχολείται
με την ουσία.
–Στην οικονομία συνάδουν οι δια-

κηρύξεις με τις πολιτικές που
εφαρμόζονται στην πράξη; 

–Όταν γίνονται εξαγγελίες στην
οικονομία, η «μαγκιά» για μια κυ-
βέρνηση είναι να είναι στοχευμένες.
Οι γενικές οριζόντιες εξαγγελίες
χωρίς κριτήρια π.χ. αυξήσεις σε
συντάξεις, παροχές σε πολύτεκνους,
θεωρώ ότι είναι λανθασμένη προ-
σέγγιση. Πρέπει αυτές οι πολιτικές
να στοχεύουν εκείνους που έχουν
πραγματικά ανάγκη.  
–Κάτι τέτοιο πάντως δεν συνέβη
στο θέμα της ΑΤΑ. Δόθηκε ορι-
ζόντια, ενώ άλλη ήταν η προεκλο-
γική δέσμευση. 

–Είναι σημαντικό ότι βρέθηκε
ρύθμιση για αυτό το θέμα, όμως,
προσωπικά θα προτιμούσα να επω-
φεληθούν οι πιο χαμηλά αμειβόμε-
νοι. 
–Υπάρχουν βάσιμες ελπίδες για
επανέναρξη των διαπραγματεύ-
σεων στο Κυπριακό; 

–Αυτό που μπορώ να πω είναι
ότι πρέπει να πιστώσουμε τον Πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη για την προ-
σπάθεια που καταβάλλει για επα-
νέναρξη των συνομιλιών και για
δημιουργία κινητικότητας στο Κυ-
πριακό. 

Ο ΒΑΣΙΛΗΣ ΠΑΛΜΑΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

O Πρόεδρος θα πρέπει
να γίνει και δυσάρεστος  

Δεν είναι το καλύτερό του, όμως αν χρειαστεί πιστεύω
πως θα λάβει δύσκολες αλλά ωφέλιμες για τον τόπο αποφάσεις

–Αναφερθήκατε στην αρχή στην
προεκλογική περίοδο. Πότε πή-
ρατε την απόφαση να στηρίξετε
τον Νίκο Χριστοδουλίδη; 

–Η απόφαση αυτή λήφθηκε πε-
ρίπου ενάμιση χρόνο πριν από τις
προεδρικές εκλογές, Δεκέμβριο του
2021 με Ιανουάριο του 2022. Ενη-
μέρωσα τον Πρόεδρο Αναστασιάδη
ότι έχω πάρει αυτή την απόφαση
και ότι προτίθεμαι κάποια στιγμή
να υποβάλω παραίτηση για να εμ-
πλακώ στο επιτελείο Χριστοδουλίδη. 
–Ο κ. Αναστασιάδης στο συνέδριο
του ΔΗΣΥ είπε ότι σας κάλεσε να
υποβάλετε παραίτηση. 

–Είναι γεγονός ότι το συζητή-
σαμε, αλλά ήταν δική μου η από-
φαση να παραιτηθώ. Την ημερο-
μηνία την αποφάσισα σε συνεν-
νόηση με τον Πρόεδρο Αναστασιά-
δη. Δεν μου επέβαλε ο Νίκος Ανα-
στασιάδης ότι π.χ. αύριο πρέπει να
φύγεις. Έτσι, λοιπόν, τον ενημέ-
ρωσα ότι 2 Φεβρουαρίου αποχωρώ
από την κυβέρνηση και με έναν
απόλυτα φιλικό τρόπο υπέβαλα την
παραίτησή μου. 
–Τελικά ο Αβέρωφ Νεοφύτου είχε

συμμετοχή σε αυτό το θέμα; 
–Στην πολιτική πάντα υπάρχουν

καλοθελητές. Αρκετοί μού επισή-
μαναν ότι ένας από τους λόγους
που έφυγα από την κυβέρνηση ήταν
γιατί το ζήτησε ο Αβέρωφ Νεοφύτου.
Δεν έχω στοιχεία, ούτε μπορώ να
τεκμηριώσω τέτοιο πράγμα. Αυτό
που μπορώ να πω είναι ότι η από-
φαση για παραίτηση και αποχώρηση
από την κυβέρνηση ήταν δική μου.
Και ήρθα σε συνεννόηση με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη. Και λέω και
το εξής για να μη φανεί ότι ο Νίκος
Αναστασιάδης στο συνέδριο του
ΔΗΣΥ είπε κάτι που δεν ισχύει.
Όταν είπε ότι μας πίεσε να αποχω-
ρήσουμε, εννοώντας τον Χριστο-
δουλίδη και εμένα, είναι μετά που
του είπαμε εμείς ότι κάποια στιγμή
θα υποβάλουμε την παραίτησή μας.
Ο Πρόεδρος απλώς μας ρωτούσε,
παιδιά, πότε θα υποβάλετε την πα-
ραίτησή σας; Δεν μας απέπεμψε. 
–Κατά τη διάρκεια της προεκλο-
γικής, είχατε επαφή με τον κ. Ανα-
στασιάδη; 

–Είχα επαφή με τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη όπως έχω και σήμερα.

H επικοινωνία μας δεν αφορούσε
ζητήματα που άπτονταν των προ-
εδρικών εκλογών, αλλά την προ-
σωπική μας σχέση. 
–Αισθανθήκατε ότι τον είχατε
απέναντί σας στην προεκλογική; 

–Όχι, δεν θα έλεγα ότι τον αι-
σθάνθηκα απέναντί μας. Ασφαλώς
και ο Πρόεδρος Αναστασιάδης ως
τέως τότε πρόεδρος του ΔΗΣΥ πήρε
θέση στις προεδρικές εκλογές, στη-
ρίζοντας τον Αβέρωφ Νεοφύτου,
αλλά κράτησε μια στάση που επι-
τρέπει η πολιτική δεοντολογία. 

–Υπάρχει προοπτική να καταστεί
συγκυβέρνηση ο ΔΗΣΥ; 

–Έχει συνεδριακή απόφαση ο
Συναγερμός. Η πρόεδρος του ΔΗΣΥ
δηλώνει κατηγορηματικά ότι το
κόμμα ανήκει στην αντιπολίτευση,
άρα θεωρώ, πως δεν αφήνει περι-
θώρια, για συμμετοχή του ΔΗΣΥ
στην κυβέρνηση. Εάν, όμως, σε ση-
μαντικά ζητήματα ο Συναγερμός
ψηφίσει υπέρ μιας πρότασης της
κυβέρνησης για το καλό του τόπου,
αυτό αποτελεί πολιτική υπευθυνό-
τητα και δεν σημαίνει ότι είναι κόμ-

μα της συμπολίτευσης. 
–Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θέ-
λει τον Συναγερμό στην κυβέρ-
νηση; 

–Δεν έχω συζητήσει μαζί του
αυτό το θέμα, όμως εκείνο που μπο-
ρώ να διαβεβαιώσω είναι ότι ο Πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης είναι δια-
κριτικός και δεν έχει καμία πρόθεση
να «πειράξει» πολιτικά τον Συνα-
γερμό, ούτε να δοκιμάσει να τον
διασπάσει. Ο σεβασμός του στο
κόμμα της αντιπολίτευσης είναι δε-
δομένος. 

Η σχέση με τον Νικόλα
–Πώς είναι πλέον η σχέση σας με
τον Νικόλα Παπαδόπουλο με
αφορμή τη συνεργασία σας στο
πλαίσιο της κυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη, λαμβάνοντας υπόψη και
όσα έγιναν στο παρελθόν; 

–Υπήρξαν όντως μεγάλες δια-
φωνίες και εντάσεις στη σχέση μας.
Όμως, οφείλω να ομολογήσω ότι
σήμερα στο πλαίσιο στήριξης του
Προέδρου Χριστοδουλίδη, η σχέση
μας έχει βελτιωθεί. 
–Συζητήσατε τα παλιά; Για παρά-

δειγμα το περιβόητο sms που εί-
χατε λάβει για τον Τάσσο Παπα-
δόπουλο με αφορμή την στήριξή
σας στον κ. Αναστασιάδη το 2013; 

–Όχι, δεν κάναμε οποιαδήποτε
συζήτηση για την κακή σχέση του
παρελθόντος, αλλά σήμερα με άνεση
χαιρετά ο ένας τον άλλο, ανταλλά-
ζουμε απόψεις και δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβλημα. 
–Με τη ΔΗΠΑ ποια είναι η σχέση
σας;

–Στενή. Ο Μάριος Καρογιάνείναι
φίλος και ξεκαθαρίζω με κάθε ειλι-
κρίνεια ότι στηρίζω την προσπάθεια
του Μάριου και της ΔΗΠΑ. Δεν έχω
αξίωμα στη ΔΗΠΑ, ούτε ενδιαφέ-
ρομαι να διεκδικήσω, αλλά είμαι
δίπλα στον πρόεδρο του κόμματος
και στη διάθεσή του ανά πάσα στιγ-
μή να τον στηρίξω σε κάτι που μπο-
ρεί να μου ζητήσει. 
–Υπάρχει περίπτωση να είστε
υποψήφιος στην επερχόμενη δι-
πλή εκλογική αναμέτρηση; 

–Όχι, δεν με απασχολεί το θέμα. 
–Στις βουλευτικές εκλογές του
2026; 

–Όχι, όχι. 

Δεν αισθάνθηκα ότι ο κ. Αναστασιάδης ήταν απέναντί μας στον προεκλογικό

Ήταν δική μου απόφαση να παραιτηθώ. Δεν με απέπεμψε ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Βασίλης Πάλμας. 

<<<<<<

Ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης μού πρότεινε τη
θέση του Επιτρόπου
Προεδρίας και αρνήθη-
κα. Δεν ζήτησα οποιαδή-
ποτε άλλη θέση, ούτε
εκείνος μού πρότεινε
οποιαδήποτε άλλη θέση.

<<<<<<

Τέθηκε ψηλά ο πήχης
για το Υπουργικό
και όταν κάποιες εξαγγε-
λίες δεν υλοποιούνται,
τότε δημιουργείται απο-
γοήτευση. Δεν υπήρχε
λόγος για το ορόσημο
των 100 ημερών. «Πιστεύω στον Νίκο Χριστοδουλίδη και θεωρώ ότι η κυβέρνηση σύντομα θα βρει τον βηματισμό της» λέει ο Βασίλης Πάλμας στην «Κ». 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το ραντεβού της «Κ» με τα μέλη της
κυπριακής ομάδας πυρόσβεσης κλεί-
στηκε πολύ πριν από το τραγικό
συμβάν με την πτώση του πυρο-
σβεστικού αεροπλάνου στην Κά-
ρυστο. Συναντήσαμε τα 11 μέλη
της ομάδας μια μέρα με τις θερμο-
κρασίες να είναι υψηλές και η κυ-
πριακή αποστολή βρισκόταν σε επι-
φυλακή. Με την Ελένη, τον Δημή-
τρη, τον Σταύρο, τον Παύλο,τηΧρι-
στίνα, τον Πανίκο, τον Νεκτάριο
και τον Στέφανο περάσαμε για δύο
ώρες συζητώντας για την παρουσία
τους στην Ελλάδα.

–Είναι η πρώτη φορά που συμμε-
τέχειςσε αποστολή εκτός Κύπρου;

–ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΟΥΧΛΗΣ: Με τη Μο-
νάδα των Πτητικών Μέσων του
Τμήματος Δασών είναι η πρώτη
αλλά έχω κάνει άλλες δύο αποστολές
ως μέλος του Τμήματος Δασών με
πεζοπόρα τμήμα και πυροσβεστικά
μέσα.
–Στην Ελλάδα ή κάπου αλλού;

–Σ.Μ.: Η πρώτη φορά ήταν στο
Μάτι, το 2018, και το 2019 ακόμα
μια αποστολή στο Ισραήλ ήταν Νο-
έμβριο.
–Για τα υπόλοιπα μέλη της απο-
στολής;

–ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Είμαι
προσωπικό εδάφους και έχω ξανα-
πάει με αποστολή στο Ισραήλ στο
2010 και 2016 και τώρα είναι η τρίτη
μου αποστολή στην Ελλάδα.
–Πώς ήταν το ταξίδι στην Ελλάδα
με τα δυο πυροσβεστικά αερο-
πλάνα τουλάχιστον για τους δύο
παρατηρητές της αποστολής;

–Σ.Μ.: Η προετοιμασία ξεκίνησε
μια μέρα πριν από την αναχώρηση
ήταν ένας ολονύχτιος μαραθώνιος
από το Τμήμα Επιχειρήσεων της
Μονάδας για να ετοιμασθούν οι δια-
δικασίες επειδή τα αεροσκάφη αυτά
είναι ενταγμένα στον μηχανισμό
πολιτικής προστασίας της Ε.Ε. re-
scEU. Τα αεροσκάφη έφυγαν από
την Κύπρο το πρωί της 21ης Ιουλίου
ημέρα Παρασκευή γύρω στις 10 το
πρωί αφίχθηκαν στη Ρόδο, σημείο
εισόδου στην Ελλάδα, ανεφοδιά-
στηκαν για μια ώρα και από εκεί
εδώ στην αεροπορική βάση Δεκέ-
λειας στην Αττική. Το προσωπικό
εδάφους ήλθε με πολιτική πτήση
και από την Αθήνα η Πυροσβεστική
Υπηρεσία Ελλάδα μας μετάφερε στη
βάση Δεκέλειας.
–Πόσα άτομα είστε στην αποστο-
λή;

–ΠΑΝΙΚΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ:Είμαστε
τρεις προσωπικό εδάφους, έχουμε
δύο υπαλλήλους του Τμήματος Δα-
σών, δύο παρατηρητές, και τρεις
πιλότους, δύο Ισπανούς και ένας
Γάλλος και ο μηχανικός. Σύνολο 11.
–Πότε και πώς ξεκίνησε η δράση
σας στην Ελλάδα;

–ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΗ: Την πρώτη
μέρα επιχειρήσαμε στην Οινόη. Κά-
ναμε μια ρίψη νερού και επιστρέ-
ψαμε.
–Αυτό που είδατε από ψηλά μπορεί
να περιγραφεί;

–ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΚΟΥΤΡΑΣ: Είμαστε
σχηματισμός έξι αεροπλάνων. Η
πυρκαγιά την ώρα που επιχειρήσαμε
ήταν σε ύφεση, υπήρχε ένα σημείο
που είχε καπνό, ρίξαμε το νερό εκεί
αλλά η έκταση που είχε καεί ήταν
αρκετά μεγάλη.
–Με την εμπειρία που έχετε στην
Κύπρο έχετε ξαναζήσει τέτοιας
έκτασης πυρκαγιά;

–Ν.Κ.: Για μένα όχι. Ήταν η πρώτη
φορά που βλέπω μια πυρκαγιά αυτής
της έντασης και έκτασης.

–Σ.Μ.: Η έκταση και η ένταση
των πυρκαγιών είναι κάτι διαφορε-
τικό. Στην πυρκαγιά του Τροόδους,
στην περιοχή Ευρύχου, το 2016 είχε
καεί έκταση 16 τετραγωνικών χι-
λιομέτρων και ήταν διάρκειας τεσ-
σάρων ημερών. Η πυρκαγιά στην
ορεινή Λάρνακας πριν από δύο χρό-
νια ήταν έκτασης 55 τετρ. χλμ. και
η διάρκειά της ήταν 6 ώρες. Αντι-
λαμβάνεστε με τι ένταση και ταχύ-
τητα κινείτο η πυρκαγιά, η δεύτερη.
Αυτή ήταν λαίλαπα. Έχουμε ζει πυρ-
καγιές μεγάλες και στην Κύπρο, μα-
κάρι να μην υπήρχαν.
–Τι σημαίνουν για την Πτητική
Μονάδα του Τμήματος Δασών αυ-
τού του είδους οι αποστολές εκτός
Κύπρου;

–Σ.Μ.: Σε κάθε αποστολή που
πάμε ο σκοπός είναι η κατάσβεση
της πυρκαγιάς, η προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος είτε είναι
στην Ελλάδα είτε είναι στην Κύπρου
ή κάπου αλλού. Όπου και αν επι-
χειρούμε για εμάς είναι το ίδιο. Δεν

κάνουμε εκπτώσεις ακολουθούμε
τις τοπικές αρχές κάθε χώρας που
πάμε και προσπαθούμε για το κα-
λύτερο.
–Έχω ακολουθήσει αρκετές απο-
στολές πυρόσβεσης από Κύπρο
στην Ελλάδα και πάντα η αίσθηση
που δίνανε τα μέλη της αποστολής
πως προσπαθούσαν λες και ήταν
κάτι δικό τους. Ισχύει κάτι τέτοιο;

–Σ.Μ.: Όταν πηγαίνεις σε μια
χώρα με την ίδια γλώσσα, με την
ίδια κουλτούρα και θρησκεία, δεν
υπάρχει Κύπριος που να μην έχει
επισκεφθεί τουλάχιστον μία φορά
τον ελλαδικό χώρο. Όταν επισκέ-
πτεσαι την Ελλάδα και ζεις αυτόν
τον φυσικό πλούτο είναι με έντονη
συναισθηματική ένταση που προ-
σπαθείς που κάποτε είναι πάνω από
τη λογική. Θέλεις να υπερβάλλεις
εαυτόν διότι νιώθεις πως κάτι δικό
σου χάνεται. Δεν πιστεύω πως υπάρ-
χει οικογένεια που να μην έχει σπου-

δάσει ένα παιδί της στην Ελλάδα.
Είναι κάτι δικό σου είναι κάτι από
εσένα. Είναι κάτι περισσότερο απ’
ό,τι να πας σε μια άλλη χώρα. 
–Η γυναίκα της παρέας πως αι-
σθάνεται μέσα σε μια αποστολή
ανδροκρατούμενη;

–Χ.Χ.: Στη Μονάδα Πτητικών Μέ-
σων εργάζομαι 14 χρόνια, είμαι η
μοναδική γυναίκα, έχω μια πολύ
καλή σχέση με τους συναδέλφους
μου. Υπάρχει άψογη συνεργασία,
νιώθω περήφανη ,γιατί μου εμπι-
στεύθηκαν αυτό το πόστο και προ-
σπαθώ να φέρω εις πέρας τις δύ-
σκολες αποστολές.
–Είσαι προσωπικό εδάφους λόγω
μυϊκήςδιάπλασηςαντιμετωπίζεις
κάποιες δυσκολίες;

–Χ.Χ.: Επειδή είμαστε τρίαάτομα
σε κάθε βάρδια, ο ένας προσπαθεί
να καλύψει τον άλλον. Ως εκ τούτου
δεν υπάρχουν κενά.
–Όταν πάτε σε άλλες χώρες, του-
λάχιστον, για τους παντρεμένους,
για ένα διάστημα εγκαταλείπετε
τις οικογένειες. Είναι πρόβλημα;

–ΠΑΝΙΚΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Εδώ
είμαστε όλοι εθελοντικά, μας ερω-
τήσαν. Το σύνολο του Τμήματος
Δασών να ρωτούσαν να έλθουν στην
Ελλάδα η απάντηση θα ήταν ναι
απ’ όλους.
–Όταν προκύπτουν αποστολές
εκτός Κύπρου και ειδικά για Ελ-
λάδα υπάρχει συνωστισμός για
το ποιος θα πάει;

–Χ.Χ.: Όταν υπάρχουν ανάγκες
μας παίρνει ο προϊστάμενος και μας

ρωτά εάν είμαστε διαθέσιμοι. Εμείς
στη Λάρνακα προσπαθούμε να το
κάνουμε με τη σειρά. Όταν ρωτή-
θηκαν άλλοι συνάδελφοί μου, είπαν
πως είναι η σειρά της Χριστίνας,
φέτος για την Ελλάδα. Του χρόνου,
μακάρι να μην έχουμε πυρκαγιές,
θα πάει κάποιος άλλος. Τέτοια ζη-
τήματα τα έχουμε διευθετήσει με-
ταξύ μας και δεν προκύπτουν προ-
βλήματα.

–Σ.Μ.: Έχουμε 24 άτομα προσω-
πικό εδάφους, είχαμε 24 ενδιαφε-
ρόμενους να έλθουν. Και στις πα-
λαιότερες αποστολές που είχαμε οι
ανάγκες ήταν για 20 και υπήρχε εν-
διαφέρον από 200.Είναι συγκινητικό
το ενδιαφέρον που σε κάποιες πε-
ριπτώσεις μετατρέπεται σε «πρό-
βλημα».
–Πόσες επιχειρήσεις πραγματο-
ποιείτε ημερησίως;

–Σ.Μ.: Οι επιχειρήσεις εξαρτώνται
από το πρόγραμμα της Πυροσβε-
στικής Υπηρεσίας της Ελλάδας. Οι
εναέριες δεν όπως οι επίγειες επι-
χειρήσεις. Η Υπηρεσία προσπαθεί
να έχει πάντοτε εναέρια μέσα στη
διάθεσή της. Υπάρχουν μέρες που
μπορεί τα αεροπλάνα να πετούν
από τις 6:30 το πρωί μέχρι και τη
δύση του ηλίου και υπάρχουν άλλες
μέρες που μια αποστολή να μην κά-
νει ούτε μία επιχείρηση και να είναι
σε επιφυλακή για αντιμετώπιση
νέων επεισοδίων. Για παράδειγμα
χθες (Σάββατο 22 Ιουλίου) στη Δε-
κέλεια υπήρχαν έξι αεροπλάνα Air
Tractor, τα δύο ελληνικά, τα δύο

κυπριακά και τα δύο ισραηλίτικα.
Εμείς είμασταν σε επιφυλακή με
χρόνο απογείωσης τα 20 λεπτά και
πετούσαν μόνο τα υπόλοιπα.
–Έχετε το μυαλό σας στηνΚύπρο
και τις ακραίες καιρικές συνθή-
κες;

–Σ.Μ.: Καθημερινά. Επικοινω-
νούμε τουλάχιστον δύο φορές την
ημέρα με το Γραφείο Επιχειρήσεων
επειδή έχουμε τον συντονισμό των
εναέριων μέσων. Γνωρίζουμε όλα
τα περιστατικά που παρουσιάζονται
στην Κύπρο. Εμείς θα μείνουμε για
όσο χρειαστεί. Δεν πρέπει να ξεχνάμε
πως ανάλογες είναι οι καιρικές συν-
θήκες και στην Κύπρο. Με τις ελ-
ληνικές αρχές έχουμε άψογη συ-
νεργασία και στην περίπτωση που
προκύψει επείγουσα ανάγκη στην
Κύπρο ανά πάσα στιγμή είμαστε
έτοιμη για το ταξίδι της επιστροφής.

–ΠΑΥΛΟΣ ΠΑΥΛΟΥ: Για μένα είναι
η πρώτη μου εμπειρίαεκτός Κύπρου
γιατί είμαι νέος στη Μονάδα. Είναι
εμπειρία ζωής και είμαστε διατε-
θειμένοι για το καλύτερο.
–Είστε απ’ όλες τις επαρχίες εκτός
από Λεμεσό…

–Σ.Μ.: Οι βάσεις ανεφοδιασμού
των αεροπλάνων στην Κύπρο είναι
στο αεροδρόμιο Λάρνακας, στην
αεροπορική βάση Ανδρέας Παπαν-
δρέου στην Πάφο, στη βάση Ακρω-
τηρίου και η τέταρτη που θα τεθεί
σε πλήρη λειτουργία τέλος Ιουλίου
είναι στο Μάμαρι.

Ύψιστη τιμή...
–Είναι η πρώτη φορά που συνερ-
γάζεσαι με αποστολή πυρόσβεσης
από Κύπρο;

–ΕΛΕΝΗ ΒΕΡΟΥ: Είναι η πρώτη
φορά.
–Πώς είναι η εμπειρία;

–Ε.Β.: Έχω εμπειρία και με άλλες
ομάδες από το εξωτερικό αλλά την
κυπριακή ομάδα μπορώ να πω πως
την αγάπησα περισσότερο, γιατί
και η επικοινωνία είναι καλύτερη,
νιώθω πως είμαστε δεμένοι από την
αρχή. 

–Π.Κ.: Έχω προτάσεις απ’ όλες
τις επαρχίες για φιλοξενία στην Κύ-
προ μετά από αυτή τη συνεργασία. 

–ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΣΑΣΑΡΗΣ: Είμαστε οι
σύνδεσμοι της κυπριακής αποστο-
λής. Είμαστε εδώ για να βοηθήσουμε
ό,τι χρειαστεί σε όλους τους τομείς,
διοικητικά θέματα ακόμα και προ-
σωπικά. Να είναι η εμπειρία τους
όσο το δυνατόν καλύτερη. Για μας
αποτελεί την ύψιστη τιμή να βοη-
θάνε την πατρίδα μας. Κύπριοι και
Έλληνες δεν έχουν να χωρίσουν
κάτι. Τους ευχαριστούμε πολύ που
μας βοηθάνε.
–Η Δεκέλεια είναι η έδρα των απο-
στολών εκτός Ελλάδας;

–Ε.Β.: Υπάρχουν και σε άλλα αε-
ροδρόμια όπως στο στρατιωτικό αε-
ροδρόμιο της Ελευσίνας και στη Τα-
νάγρα. Απλά το που σταθμεύουν οι
ομάδες εκτός Ελλάδος είναι με τον
τύπο των αεροσκαφών.

–Σ.Μ.: Να ευχαριστήσουμε τους
συνδέσμους και την Ελληνική Δη-
μοκρατία για την άψογη φιλοξενία
στην Ελλάδα.

<<<<<<

Σε κάθε αποστολή ο σκο-
πός είναι η κατάσβεση
της πυρκαγιάς, η προ-
στασία του φυσικού πε-
ριβάλλοντος είτε είναι
στην Ελλάδα είτε είναι
στην Κύπρο ή αλλού.
Όπου και αν επιχειρού-
με για εμάς είναι το ίδιο.

Η «Κ» ΣΤΗΝ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗ ΒΑΣΗ ΔΕΚΕΛΕΙΑΣ (ΤΑΤΟΪ)

Στην Ελλάδα υπερβάλλεις,
γιατί χάνεται κάτι δικό σου

Δύο ώρες με τα μέλη της κυπριακής ομάδας βοήθειας στην Ελλάδα.
Οι εμπειρίες, τα συναισθήματα οι πρωτάρηδες και οι παλιοί

Επικεφαλής της αποστολής βοήθειας είναι ο Σταύρος Μούχλης λειτουργός
του Τμήματος Δασών, ενώ στην ομάδα συμμετοχή έχει και μία γυναίκα, η Χρι-
στίνα Χαραλάμπους προσωπικό εδάφους.

Στη Δεκέλεια εκτός από την κυπριακή αποστολή βρισκόταν η αποστολή από
το Ισραήλ καθώς και τα ελληνικά αεροσκάφη Air Tractor.

Τα δύο ισπανικά αεροπλάνα του Τμήματος Δασών βρίσκονται σε κοντινή
απόσταση από τα πληρώματα με τις δεξαμενές τους γεμάτες. Ο χρόνος απο-
γείωσης είναι τα 20 λεπτά.

Η «Κ» συνάντησε την κυπριακή αποστολή στην αεροπορική βάση Δεκέλειας και πέρασε με τα 11 μέλη της ομάδας δυο ώρες περίπου.
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ΑΡΘΡΟ /  Του δρος ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. ΔΕΒΕΤΖΗ

Είναι η αποστολή emoji νομικά δεσμευτική δήλωση βούλησης;

Τ ο 2010 προβλήθηκε στις κι-
νηματογραφικές αίθουσες
μία βιογραφική ταινία για τον

διάσημο ιδρυτή πασίγνωστου μέ-
σου κοινωνικής δικτύωσης. Στις
τελευταίες σκηνές της, ο ηθοποιός
που υποδυόταν τον επίσης διάσημο
ιδρυτή επαναστατικής πλατφόρμας
ανταλλαγής αρχείων, η οποία στις
αρχές της δεκαετίας του 2000 είχε
ξεσηκώσει θύελλα αντιδράσεων
στην παγκόσμια μουσική βιομη-
χανία, ύψωνε σε κατάσταση μέθης
τα χέρια του, κραυγάζοντας θριαμ-
βευτικά ότι στο εγγύς μέλλον «θα
ζούμε στο ίντερνετ».

Η –όχι και τόσο– προφητική ρή-
ση μοιάζει να γνωρίζει την πλήρη
επαλήθευσή της μόλις μία δεκαετία
αργότερα. Η χρήση της τεχνολογίας
δεν αποτελεί πλέον μόνο το μέσο
για την υλοποίηση των ποικίλων
ανθρώπινων δραστηριοτήτων. Αν-
τιθέτως, έχει κατακτήσει, με ανύ-

ποπτο εν μέρει τρόπο, έναν πολύ
πιο κυρίαρχο ρόλο: Από μέσο επί-
τευξης ικανοποίησης των ανθρώ-
πινων αναγκών και πραγμάτωσης
υποκειμενικών δράσεων στο πλαί-
σιο της κοινωνικής συμβίωσης,
έχει μετουσιωθεί σε αυτοτελή χώρο
μίας παράλληλης πραγματικότητας,
υποκαθιστώντας -και ενίοτε πλήρως
αντικαθιστώντας- την πραγματική
ζωή. Συγκυρίες όπως η πανδημία
συνετέλεσαν στην περαιτέρω αφο-
μοίωση της νέας πραγματικότητας,
καθώς ο ψηφιακός κόσμος άρχισε
να εγκολπώνεται και μορφές πα-
ραδοσιακά άμεσης-φυσικής επαφής
(όπως η παροχή νομικών -ή και ια-
τρικών ακόμη- υπηρεσιών δια τη-
λεδιασκέψεων), ενώ επεκτάθηκε
και σε ηλικίες που ως τότε την αν-
τιμετώπιζαν μάλλον επιφυλακτικά,
αν όχι εχθρικά.  

Ο σύγχρονος καταναλωτής κα-
ταναλώνει εν δυνάμει συνεχώς

στον ψηφιακό κόσμο. Όντας διαρ-
κώς διασυνδεδεμένος με προμη-
θευτές και άλλους καταναλωτές σε
ψηφιακές πλατφόρμες βρίσκεται
σε μια ακατάπαυστη ψηφιακή συ-
ναλλακτική επαφή με άλλα υπο-
κείμενα. Στο πλαίσιο μιας αμφί-
πλευρης διανοητικής διεργασίας,
η πραγματικότητα αυτή επηρεάζει
το ανθρώπινο modus operandi, δη-
μιουργώντας νέους τρόπους σκέ-
ψης, έκφρασης και συμπεριφορικής
έκφρασης. Τούτο μάλιστα δεν πε-
ριορίζεται στις συναλλαγές, αλλά
αφορά και τη διαπροσωπική επι-
κοινωνία και επαφή. Ένας προ-
έφηβος ή έφηβος πιθανότατα να
δυσκολευτεί να εξηγήσει επακριβώς
με λέξεις το συναισθηματικό, λογικό
και ψυχολογικό περιεχόμενο που
επιχειρεί να επικοινωνήσει με την
αποστολή ή παράθεση ενός ψη-
φιακού εικονιδίου έκφρασης εν-
διάθετης κατάστασης (emoji). 

Στην περιφέρεια του Σασκά-
τσουαν, στον Καναδά, το 2021,
αγρότης επιθυμούσε τη σύναψη
πώλησης 87 τόνων λιναριού με κά-
ποιον ιδιώτη. Ο τελευταίος απέ-
στειλε τη σύμβαση υπογεγραμμένη
μέσω της εφαρμογής messenger
στον αγρότη-πωλητή, ο οποίος αν-
ταποκρίθηκε, αποστέλλοντας το
γνωστό και συχνότατα χρησιμο-
ποιούμενο στην πράξη εικονίδιο
του ανθρώπινου χεριού με τον αν-
τίχειρα υψωμένο. Όταν λίγο αργό-
τερα προέκυψε διαφωνία μεταξύ
τους, για το κατά πόσο η σύμβαση
είχε εν τέλει συναφθεί, ο επίδοξος
αγοραστής ισχυρίστηκε ότι η απο-
στολή του εικονιδίου ισοδυναμούσε
με λεκτικά διατυπωμένη δήλωση
βούλησης για την αποδοχή των
όρων της, όπως αυτοί είχαν απο-
σταλεί. Ως επιχείρημα, πρόβαλε το
γεγονός ότι η έγγραφη αποστολή
καταφατικών μονολεκτικών διατυ-

πώσεων, στο πλαίσιο παλαιότερων
συναλλακτικών επαφών με τον πω-
λητή, λειτουργούσε αμοιβαία ως
δεσμευτική δήλωση. Μόλις ένα μή-
να πριν, το τοπικό δικαστήριο δέχ-
θηκε τα επιχειρήματα του αγοραστή,
επιβάλλοντας στον πωλητή την κα-
ταβολή αποζημίωσης ύψους 61.000
δολαρίων. Το ανωτέρω παράδειγμα
δεν είναι ίσως το μοναδικό σε ό,τι
αφορά τη δημιουργία μιας νέας
πραγματικότητας στον κόσμο της
ψηφιακής οικονομίας. Ήδη μια σει-
ρά εξίσου κρίσιμων αλλαγών απο-
τυπώνονται στην κείμενη νομοθε-
σία, δίχως να έχουν αντιληπτές
από τον ευρύτερο πληθυσμό. Η
αναγωγή λ.χ. των προσωπικών δε-
δομένων σε μέσο πληρωμής ισο-
δύναμο του χρήματος σε ορισμένες
κατηγορίες συμβάσεων ή το μονο-
μερές δικαίωμα του προμηθευτή
σε μονομερή τροποποίηση του πα-
ρασχεθέντος ψηφιακού περιεχο-

μένου ή της παρεχόμενης ψηφιακής
υπηρεσίας κατά την ενωσιακή Οδη-
γία 2019/770 αποτελούν ήδη κα-
νονιστικά δεσμευτικές διατάξεις
της κυπριακής έννομης τάξης δια
του Ν. 155(Ι)/2021. Είναι αμφίβολο
εντούτοις πόσο εξοικειωμένα είναι
τα υποκείμενα της αγοράς με αυτό.
Οι αλλαγές δεν πρέπει πάντως να
αντιμετωπίζονται με στείρο σκε-
πτικισμό. Αντίθετα, ο επαναπροσ-
διορισμός εντός των νέων δεδομέ-
νων, αλλά και η ανάπτυξη ενός δια-
φορετικού τρόπου σκέψης καθί-
στανται επιτακτικοί.

Ο Dr. iur. Δημήτριος Δεβετζής (LL.M,
M.L.E.) είναι επίκουρος καθηγητής στο
Τμήμα Νομικής του Πανεπιστημίου 
Frederick. Έχει εργαστεί στη Νομική Υπη-
ρεσία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στις
Βρυξέλλες και έχει διδάξει στη Γερμα-
νία, την Αυστρία, την Ελλάδα, την Ιταλία,
το Βέλγιο και το Κονγκό.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Η περίπτωση του ηλικιωμένου ασθε-
νή, ο οποίος υπέστη εγκεφαλικό
επεισόδιο την περασμένη εβδομά-
δα) και βρέθηκε για ώρες στο ΤΑΕΠ
του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου,
χωρίς να είναι δυνατόν να βρεθεί
κρεβάτι στο Νοσοκομείο Πάφου,
γεγονός που γνωστοποίησε το ίδιο
βράδυ (22 Ιουλίου) ο δήμαρχος Πά-
φου, Φαίδωνας Φαίδωνος, έφερε
στο φως τα προβλήματα που αντι-
μετωπίζει το νοσοκομείο της Πά-
φου. Σύμφωνα με ασφαλή πληρο-
φόρηση της «Κ», στο ΤΑΕΠ του
συγκεκριμένου νοσοκομείου η πα-
ραμονή των ασθενών –όχι μόνο
για ώρες, αλλά για μέρες– που χρει-
άζονται επειγόντως εισαγωγή σε
θάλαμο, είναι συχνό φαινόμενο το
τελευταίο διάστημα, και μάλιστα
για ακόμα πιο σοβαρά περιστατικά,
μέχρι να εξευρεθεί κλίνη, διότι δεν
μπορεί να ανταποκριθεί κανένα
άλλο νοσοκομείο του ΓεΣΥ, ούτε
δημόσιο ούτε ιδιωτικό. Είναι ένα
κενό που αντιστρατεύεται τις υπο-
σχέσεις του ίδιου του Προέδρου
Χριστοδουλίδη για αλλαγή της ει-
κόνας, ο οποίος αμέσως μετά την
εκλογή του στην Προεδρία της Δη-
μοκρατίας επέλεξε συμβολικά να
επισκεφτεί ως πρώτη δημόσια Υπη-
ρεσία ένα δημόσιο νοσοκομείο και

συγκεκριμένα ένα ΤΑΕΠ, αυτό της
Λεμεσού, στέλνοντας το μήνυμα
ότι «Ακούσαμε τη διάγνωση, είμα-
στε εδώ για τη θεραπεία».

Την επόμενη μέρα ο διευθυντής
της Καρδιολογικής Κλινικής του
Γ.Ν. Πάφου, δρ Ιωσήφ Μουτήρης,
προκειμένου να αμβλυνθεί το πρό-
βλημα προσωρινά με την εισαγωγή
ασθενών διαφόρων ειδικοτήτων
από το ΤΑΕΠ, έδωσε εξιτήρια σε
ασθενείς της Κλινικής του. Στην
ανακοίνωσή του, τόνισε ότι το πρό-
βλημα της υπερπληρότητας είναι
βαθύτερο και δεν επιλύεται με προ-
σωρινά μέτρα και με το φιλότιμο
ορισμένων επαγγελματιών υγείας. 

«Ευθύνη του ΟΑΥ»
«Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγεί-

ας (ΟΑΥ) πρέπει να αναλάβει τις δι-
κές του ευθύνες έναντι των δικαιού-
χων συνδρομητών του, και να εξα-
σφαλίζει κλίνες σε άλλα συμβεβλη-
μένα νοσηλευτήρια, εκεί που υπάρ-
χουν ελλείψεις στα δημόσια, για
περιπτώσεις όπως αυτή το Σάββατο,
στο Γ.Ν. Πάφου», δήλωσε στην «Κ»
η υπουργός Υγείας, Πόπη Κανάρη.
Διερωτήθηκε, από τη στιγμή που
αυτή η δράση έγινε την περίοδο
του κορωνοϊού και εφαρμόστηκε
με επιτυχία, γιατί ο ΟΑΥ δεν ανα-
λαμβάνει τις ευθύνες του –δεν είναι

ευθύνη ούτε του Υπουργείου, ούτε
του Οργανισμού Κρατικών Υπηρε-
σιών Υγείας (ΟΚΥπΥ)– απέναντι
στους ασθενείς, που πληρώνουν
αυτό το ασφαλιστικό σύστημα, ώστε
να βρίσκει κλίνες. Η κα Κανάρη
αναφέρθηκε σε περιόδους «κρίσε-
ων», όπως οι καλοκαιρινές περίοδοι,
όπου ειδικά στα δημόσια νοσηλευ-
τήρια που βρίσκονται σε τουριστικές

– παραθαλάσσιες πόλεις (Λεμεσός,
Πάφος, Αμμόχωστος) ο πληθυσμός
διπλασιάζεται, λόγω των τουριστών.
Μία τέτοια «κρίση», σημείωσε, δια-
νύουν τώρα δημόσια νοσοκομεία,
όπως αυτά της Πάφου και της Λε-
μεσού, που λόγω υπερπληρότητας
δεν μπορούσαν να παρέχουν κλίνη
σε περιστατικά όπως αυτό του Σαβ-
βάτου. Ωστόσο, ειδικά στο Γ.Ν. Πά-

φου, η έλλειψη κλινών δεν οφείλεται
μόνο στον διπλασιασμό του πλη-
θυσμού της πόλης, που συνεπάγεται
και αύξηση των περιστατικών στα
οποία καλείται να ανταποκριθεί,
αλλά και στα κτηριακά έργα που
γίνονται, τα οποία οδήγησαν στη
στέρηση κλινών. Εξήγησε ότι, ενώ
τα έργα έπρεπε να είχαν ολοκλη-
ρωθεί στα μέσα Ιουνίου, ο εργολά-

βος, μετά από προφάσεις που έχουν
να κάνουν, μεταξύ άλλων, με την
καθυστέρηση στην εισαγωγή υλι-
κών από το εξωτερικό, θα παραδώ-
σει τους θαλάμους στα μέσα Σε-
πτεμβρίου. Η κα Κανάρη τόνισε ότι
πέραν από τα όποια προβλήματα,
που μπορεί να οδηγούν στην έλ-
λειψη κλινών σε νοσηλευτήρια του
ΟΚΥπΥ και πέραν από το γεγονός
ότι αυτήν την περίοδο είναι και οι
άδειες των γιατρών και των νοση-
λευτών, ο ΟΑΥ έχει καθήκον να
θέτει σε εφαρμογή έναν μηχανισμό
εξεύρεσης κλινών σε ιδιωτικά νο-
σηλευτήρια, που είναι στο ΓεΣΥ.
«Θα έχω μία συνομιλία με τον πρό-
εδρο του ΟΑΥ γι’ αυτό το θέμα, να
δούμε πώς μπορούν άμεσα να αν-
ταποκριθούν, γιατί ακόμα ο Αύγου-
στος δεν μπήκε και προβλέπω ότι
θα υπάρχει ακόμα πιο αυξημένο το
πρόβλημα, στις παραλιακές κυρίως
επαρχίες, με τη ροή των τουριστών»
είπε η κα Κανάρη.

Τα νέα ΤΑΕΠ
Ο γενικός διευθυντής του ΟΑΥ,

Ανδρέας Παπακωνσταντίνου, ο
αναγνώρισε την αστοχία του Συ-
στήματος στο περιστατικό του Σαβ-
βάτου, εξηγώντας ότι αυτή τη στιγ-
μή, για έκτακτες και επείγουσες
ανάγκες Σαββατοκύριακου, τα νο-
σηλευτήρια που μπορούν να αν-
ταποκριθούν είναι μόνο όσα δια-
τηρούν Πρώτες Βοήθειες, και όσον
αφορά τον ιδιωτικό τομέα μόνο
ένα υπάρχει, στη Λεμεσό. Όσον
αφορά το ερώτημα, γιατί δεν υπήρξε
ανταπόκριση από πλευράς του συγ-
κεκριμένου νοσοκομείου, παραδέ-
χτηκε ότι ο ίδιος βρέθηκε ενώπιον
μιας παραδοξότητας: Από τη μία
πλευρά ο ΟΚΥπΥ επιμένει ότι ζή-
τησε εξυπηρέτηση για τον συγκε-
κριμένο ασθενή και το ιδιωτικό νο-
σηλευτήριο τού αρνήθηκε και από
την άλλη πλευρά, το νοσηλευτήριο
επιμένει ότι δεν του ζητήθηκε βοή-
θεια από τον ΟΚΥπΥ, με αποτέλε-
σμα να βρίσκεται σε εξέλιξη έρευνα
από τον ίδιο για τα πραγματικά γε-
γονότα. 

Η πιο πάνω εικόνα, με τη σοβαρή
ακόμα απουσία ιδιωτικών νοση-
λευτηρίων με ΤΑΕΠ εντός του ΓεΣΥ
και τον προβληματικό συντονισμό
των νοσηλευτηρίων στην αλληλο-
εξυπηρέτηση, καταδεικνύει ότι
ακόμα δεν έχει ολοκληρωθεί ένας
μηχανισμός, ο οποίος ανά πάσα
στιγμή να μπορεί να μεταφέρει
έναν ασθενή από ένα νοσηλευτήριο
που αδυνατεί, σε ένα άλλο, να δια-
σφαλίζει τη μεταξύ τους συνεν-
νόηση, αλλά και να ελέγχει τους
λόγους για τους οποίους ένα νο-
σηλευτήριο δεν κατάφερε να αν-
ταποκριθεί. Σε αυτό συμφώνησε ο
κ. Παπακωνσταντίνου, αναφέρον-
τας ότι ένας τέτοιος μηχανισμός,
με τα πιο πάνω, θα είναι ολοκλη-
ρωμένος περίπου στο τέλος του
χρόνου, στηριζόμενος στα εξής δε-
δομένα:

• Τον Σεπτέμβριο θα ενταχθεί
στο ΓεΣΥ η Πολυκλινική Υγεία στη
Λεμεσό με το ΤΑΕΠ της.

• Τον Οκτώβριο αναμένεται να
ξεκινήσει η λειτουργία του ΤΑΕΠ
του Απολλωνείου, στη Λευκωσία.

• Την προσεχή εβδομάδα ο ΟΑΥ
θα έχει συναντήσεις με το ιδιωτικό
νοσοκομείο «Ευαγγελισμός» στην
Πάφο. 

• Θα ακολουθήσει η συζήτηση
για τη Λάρνακα.

Αναζητώντας…
νοσοκομειακές

κλίνες
Οι ελλείψεις εντείνονται κατά τη διάρκεια 
της τουριστικής περιόδου - Το πρόβλημα 

της υπερπληρότητας είναι βαθύτερο

Η επιλογή
ασθενών

Πρώτες Βοήθειες για μία ιδιω-
τική κλινική στο ΓεΣΥ τι σημαί-
νει; Μιλώντας στην «Κ» ο πρό-
εδρος της Ομοσπονδίας Συν-
δέσμων Ασθενών Κύπρου
(ΟΣΑΚ), Χαράλαμπος Παπαδό-
πουλος, εξήγησε ότι με βάση
τον κανονισμό, ένα τέτοιο νο-
σηλευτήριο πρέπει να διαθέ-
τει αντίστοιχες ειδικότητες
γιατρών και αντίστοιχες κλινι-
κές, οι οποίες να μπορούν εύ-
κολα να δέχονται τα δύσκολα
περιστατικά, αλλά και να μπο-
ρούν παράλληλα να δίνουν και
την αντίστοιχη ιατροφαρμα-
κευτική περίθαλψη. «Μία άλ-
λη παράμετρος, γι’ αυτό είναι
και δύσκολη η ένταξη Πρώτων
Βοηθειών στο Σύστημα, είναι
να παραμένει άδειος ένας
αριθμός κλινών, για τα έκτα-
κτα περιστατικά που μπορεί να
τύχουν, ώστε να μπορεί ακρι-
βώς να γίνεται η διακίνηση
των ασθενών στο Σύστημα. Να
πάψει αυτό που ισχύει σήμε-
ρα, με τις ιδιωτικές κλινικές να
κάνουν επιλογή ασθενών, λέ-
γοντας «αυτό το περιστατικό
μπορώ να το πάρω, το άλλο
δεν μου συμφέρει και δεν
μπορώ να το πάρω, και το
στέλνω στον ΟΚΥπΥ». Εδώ εί-
ναι που πρέπει να υπάρχει και
να επεμβαίνει ένας μηχανι-
σμός, για να γίνεται η σωστή
διαχείριση των κλινών», πρό-
σθεσε. 
Και η άποψη του ΟΚΥπΥ για το
όλο θέμα; «Χρειάζεται να γίνει
ένας ενιαίος μηχανισμός, ού-
τως ώστε σε περίπτωση που
κάποιο νοσηλευτήριο, συμβε-
βλημένο με το ΓεΣΥ, δεν μπο-
ρεί να διαχειριστεί για διάφο-
ρους λόγους ένα περιστατικό,
τότε να μπορεί να απευθύνε-
ται σε ένα άλλο συμβεβλημέ-
νο με το ΓεΣΥ νοσηλευτήριο,
που έχει τη δυνατότητα να το
κάνει. Και αυτό σημαίνει ότι
μειώνεται ο χρόνος ανταπό-
κρισης, για το επείγον περι-
στατικό, και είναι προς όφελος
του ίδιου του ασθενή», είπε
στην «Κ» ο εκπρόσωπος Τύ-
που του ΟΑΥ Χαράλαμπος Χα-
ριλάου. Σημείωσε ότι υπάρχει
η συνεργασία μεταξύ των νο-
σηλευτηρίων εντός ΓεΣΥ, είτε
είναι δημόσια είτε ιδιωτικά,
όμως εκείνο που ζητούν, είναι
να θεσμοθετηθεί ένας μηχανι-
σμός με κριτήρια.

<<<<<<<

«Το πρόβλημα της
υπερπληρότητας είναι
βαθύτερο και δεν επι-
λύεται με προσωρινά μέ-
τρα και με το φιλότιμο
ορισμένων επαγγελμα-
τιών υγείας» σύμφωνα
με τον διευθυντή 
της Καρδιολογικής Κλι-
νικής του Γ.Ν. Πάφου, 
δρα Ιωσήφ Μουτήρη.

Η σοβαρή απουσία ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με ΤΑΕΠ εντός του ΓεΣΥ και ο τρόπος συντονισμού των νο-
σοκομείων, αλλά και ελέγχου του αριθμού των κλινών, θα απασχολεί μέχρι το τέλος του χρόνου τον ΟΑΥ.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΑΝΝΗ Κ. ΛΑΜΠΡΟΥ

Ο κ. Μάριος Θρασυβούλου και οι 19 εκρήξεις της 29ης Φεβρουαρίου 1956
Ο κ. Μάριος Θρασυβούλου στο βι-
βλίο του «Μακάριος 1948 – 1959:
Η πολιτική ηγεμονία και η εξέλιξη
προς τον αυταρχισμό» στη σ. 172
υιοθετεί άκριτα την άποψη των
Χριστοφή Οικονομίδη και Ανδρέα
Φάντη ότι οι 19 εκρήξεις βομβών,
που συνέβησαν στις 29.2.1956 λίγο
πριν από την κρίσιμη συνάντηση
του Μακαρίου με τον κυβερνήτη
της Κύπρου, σερ Τζων Χάρντινγκ,
και τον Βρετανό υπουργό Αποικιών,
Άλαν Λένοξ-Μπόιντ, έγιναν με δια-
ταγή του Μακαρίου. Αγνοεί ισχυ-
ρότατες μαρτυρίες προσώπων που
είχαν άμεση εμπλοκή στα γεγονότα
και που είναι οι εξής:

1. Μαρτυρία του αρχηγού της
ΕΟΚΑ Γεώργιου Γρίβα-Διγενή: Σε
απομνημονεύματά του, που εξέδωσε
στα αγγλικά ο CharlesFoleyμε τίτλο
«The Memoirs of General Grivas»,
ο Στρατηγός αναφέρει ρητώς ότι ο
ίδιος, αντίθετα με την επιθυμία του
Μακαρίου, διέταξε τη ρίψη των
βομβών, και εξηγεί (σ. 64): «Ο Μα-
κάριος φαινόταν να νομίζει ότι
υπήρχε κάποια ευκαιρία να φτά-
σουμε σε μια συμφωνία, και, παρ’
όλο που εγώ δεν το πίστευα, στις
15 Φεβρουαρίου διέταξα μυστικά

αναστολή όλων των επιθέσεων […
]. Είχα μικρή εμπιστοσύνη στην
βρετανική ειλικρίνεια […]. Γι’ αυτό
αποφάσισα να ενεργήσω αντίθετα
προς τις επιθυμίες του Μακαρίου
και να κάμω μια προειδοποιητική
επίδειξη της δύναμής μας πριν από
τον τελικό γύρο των συνομιλιών.
Το βράδυ της 29ης Φεβρουαρίου,
μία ώρα πριν από την συνάντηση-
κλειδί μεταξύ του Μακαρίου, του
Χάρντινγκ και του Βρετανού υπουρ-
γού Αποικιών Λένοξ-Μπόιντ […]
επέτρεψα στους άνδρες μου να προ-
καλέσουν την έκρηξη 19 βομβών
στην Λευκωσία.» (ολοκληρωμένο
το απόσπασμα μπορεί κάποιος να
το δει και στο βιβλίο μου «Ιστορία
του Κυπριακού: Τα Χρόνια μετά
την Ανεξαρτησία», 1η έκδοση 2004,
2η έκδοση 2008, σ. 49).

Κάποιοι, χωρίς να φυλλομετρή-
σουν καν το βιβλίο, πρόβαλαν τον
φαιδρό ισχυρισμό ότι όσα γράφον-
ται σ’ αυτό είναι ιστορία που έπλασε
ο Foley και όχι γνήσια απομνημο-
νεύματα του στρατηγού Γρίβα.
Όμως ο Στρατηγός διεκδικεί πνευ-
ματικά δικαιώματα επί του βιβλίου,
αφού σε αυτό υπάρχει η ένδειξη
«copyright George Grivas Dighe-

nis». O Foley στο προλογικό του
σημείωμα βεβαιώνει ότι για τη συγ-
γραφή του βιβλίου είχε επανειλημ-
μένες συναντήσεις με τον Στρατηγό
και ότι αυτός «has corrected and
supplementedthework inprogress
and approved the final text». Το
βιβλίο εκδόθηκε το 1964. Από τότε
και ώς τον θάνατό του ο Γρίβας ου-
δέποτε αποκήρυξε οτιδήποτε απ’
όσα γράφονται σ’ αυτό.

2. Μαρτυρία του αρχιεπισκόπου
Μακαρίου: Στην ταινία του Ευάγ-
γελου Ιωαννίδη «Μακάριος: η Με-
γάλη Πορεία» ο Αρχιεπίσκοπος
αναφέρει διά ζώσης: «Σ’ όλη την
διάρκεια των συζητήσεών μου [με
τον Χάρντινγκ] ο Γρίβας τηρούσε
εκεχειρία. Δυστυχώς το τελευταίο
βράδυ, που είχα συνάντηση με τον
Χάρντινγκ, και στην οποία ήταν
παρών και ο Βρετανός υπουργός
Αποικιών, ο Γρίβας διέταξε να ρί-
ξουν βόμβες σε διάφορα κυβερνη-
τικά κτίρια. Ο Κυβερνήτης υποψια-
ζόταν ότι εγώ είχα διατάξει αυτές
τις ενέργειες για εκβιασμό […]». Ο
Μακάριος παραπονείται ότι η ενέρ-
γεια του Γρίβα είχε δυσμενείς συ-
νέπειες τόσο για το εθνικό μας
θέμα, όσο και για τον ίδιο, που εξο-

ρίστηκε στις Σεϋχέλλες.
Είναι πασίγνωστο ότι ο Μακά-

ριος ήταν ο πολιτικός αρχηγός του
Αγώνα, ενώ ο Γρίβας στρατιωτικός
αρχηγός. Οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ
έπαιρναν εντολές αποκλειστικά
από τον Γρίβα. Ο ισχυρισμός ότι ο
Μακάριος έδινε απευθείας διαταγές
στα μέλη της ΕΟΚΑ αποτελεί έναν
πελώριο παραλογισμό.

3. Μαρτυρία του Ησύχιου Σοφο-
κλέους, τον οποίο ο Γρίβας είχε διο-
ρίσει αρχηγό των ομάδων κρούσεως
Λευκωσίας και προαστίων, και ο
οποίος είχε οργανώσει την επιχεί-
ρηση της ρίψης βομβών στις
29.2.1956. Διαψεύδοντας τον ισχυ-
ρισμό ότι τις βόμβες παρέλαβε ο
αγωνιστής Μελής Δημητρίου από
το Συνοδικό της Αρχιεπισκοπής,
έγραψε στον Φιλελεύθερο,
30.5.2011: «Ο Μελής ήταν ένας από
τους ομαδάρχες που είχα υπό την
ευθύνη μου. Εργαζόταν στο τυπο-
γραφείο της Αρχιεπισκοπής, που
ανήκε στο κτιριακό συγκρότημα
της Αρχιεπισκοπής, αλλά ήταν εν-
τελώς ανεξάρτητο. Βρισκόταν στην
οδό Ισαακίου Κομνηνού. Εγώ αυ-
τοπροσώπως παρέδωσα μέρος των
βομβών στον Μελή στο τυπογρα-

φείο, ενώ άλλες παρέδωσα σε άλ-
λους χρησιμοποιώντας ως μετα-
φορέα την αδελφή μου Ξένια.». Σε
μένα προσωπικά ο Ησύχιος είπε
ότι τις βόμβες παρέλαβε από το ερ-
γαστήριο τού Σταύρου Στυλιανίδη
στον Τακτακαλά, στον οποίο είχε
παραδώσει προηγουμένως υλικά
από το σιδηρουργείο Χαραλαμπίδη,
στο οποίο εργαζόταν και ο Στυλια-
νός Λένας. Όπως μου είπε, η εντολή
για τις εκρήξεις στις 29.2.1956 δό-
θηκε από τον Αρχηγό της ΕΟΚΑ
με σημείωμα που του παρέδωσε ο
Παπασταύρος Παπαγαθαγγέλου.
Έγραψε επίσης: «Ουδέποτε είπα
ή άφησα να εννοηθεί ότι ο Μακά-
ριος μου έδωσε εντολή να ρίξω τις
βόμβες. Ο Μακάριος με κάλεσε την
επομένη των εκρήξεων και ζητούσε
να μάθει τι είχε συμβεί. Αν εκείνος
είχε δώσει την εντολή, δεν θα ζη-
τούσε να μάθει ποιοι και γιατί έριξαν
τις βόμβες.».

4. Η μαρτυρία του Ησύχιου Σο-
φοκλέους επιβεβαιώνεται από τον
ίδιο τον Παπασταύρο Παπαγαθαγ-
γέλου. Στο βιβλίο του «Πώς Έζησα
την Προπαρασκευή και τον Αγώνα
της ΕΟΚΑ» γράφει, σ. 300: «Λίγες
μέρες πριν από τούτη τη συνάντηση

[του Μακαρίου με τους Χάρντιγκ
και Μπόιντ στις 29.2.1956] ο Αρ-
χηγός Διγενής είχε δώσει εντολή
που έλεγε, κατά την νύχτα των συ-
νομιλιών οι ομάδες κρούσεως να
προσβάλουν όσο το δυνατόν πιο
πολλούς στόχους με βόμβες.» (οι
εντολές του Διγενή προς τα μέλη
της ΕΟΚΑ στη Λευκωσία διαβιβά-
ζονταν μέσω του Παπασταύρου,
πριν από την εξορία του στις Σεϋ-
χέλλες).

Ο κ. Θρασυβούλου εκτός από το
βιβλίο «TheMemoirsofGeneralGri-
vas» αγνοεί και το επίσης βασικό βι-
βλίο του Robert Holland, «Britain
and the Revolt in Cyprus, 1954 –
1959». Πάντως το ναυάγιο των δια-
πραγματεύσεων Μακαρίου – Χάρν-
τινγκ δεν οφειλόταν στις εκρήξεις
των 19 βομβών. Βλέπε γι’ αυτό και
την εργασία μου «Οι διαπραγματεύ-
σεις Μακαρίου – Χάρντινγκ και οι
λόγοι της αποτυχίας τους», στο συλ-
λογικό έργο «Για τα 100 Χρόνια από
τη Γέννηση του Εθνάρχη Μακαρίου
Γ΄», έκδοση Ιδρύματος Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου Γ΄, σ. 119-127.

Ο κ. Γιάννης Κ. Λάμπρου είναι φιλόλογος
– ιστορικός, συγγραφέας.

Του ΠΑΡΙ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

«Τούτο το ύφασμα είναι μια παλιά
κουρτίνα του Λήδρα Πάλας» μάς
λέει, χαϊδεύοντας με τρυφερότητα
το σκέπασμα που χρησιμοποιεί για
να καλύπτει τον καναπέ της, σε
ένα δροσερό, σαν όαση, ύψωμα,
εντός του καλαίσθητού σπιτιού
της, στις Κάτω Αρόδες της Πάφου.
«Είχα, ξέρετε, εργαστεί κάποτε στο
Λήδρα Πάλας και βρέθηκα να έχω
δύο τέτοια covers, αφού όταν γί-
νονταν αλλαγές στα υπνοδωμάτια
του ξενοδοχείου, αν υπήρχε έστω
ένα μικρό σκίσιμο ή ένας μικρός
λεκές, δινόντουσαν. Τα χρησιμο-
ποιώ ακόμη αυτά τα covers, επειδή
μου θυμίζουν το ξενοδοχείο τον
καιρό της δόξας του». Εκτός όμως
από πρώην εργαζόμενη στο Λήδρα
Πάλας, η κομψή και λαμπερή κυρία
που έχω απέναντίμου είχε διακριθεί

στα μοναδικά μάλλον καλλιστεία
που έγιναν στο περίφημο ξενοδο-
χείο. Συγκεκριμένα, το μακρινό κα-
λοκαίρι του 1971, είχε κατορθώσει
να βγει «Μις κυπριακή καλλονή»,
που ήταν ο δεύτερος τη τάξει τίτλος
που είχε αποδοθεί σ’ εκείνη τη
διοργάνωση. Την επόμενη, μάλιστα,
χρονιά, η κα Μάρω Αριστείδου
(Κουτρουζά στο πατρώνυμο) θα εκ-
προσωπούσε την Κύπρο στον δια-
γωνισμό Miss Europe, στη Λισα-
βόνα της Πορτογαλίας. Τελικά, ως
εργαζόμενη για δεκαετίες στην
υπηρεσία του ΚΟΤ, έμελλε να αφιε-
ρώσει όλη τη ζωή της προωθώντας
την Κύπρο και τις ομορφιές της. 

«Είμαστε
τυχερή γενιά»

«Εμείς που ήμασταν περίπου
20άρηδες και 25άρηδες το 1974
προλάβαμε την ωραιότερη ζωή, εί-
μαστε τυχερή γενιά», πιστεύει η
καΑριστείδου. «Πράγματι, το Λήδρα
Πάλας ήταν το εμβληματικότερο
ξενοδοχείο της Κύπρου στις δόξες
του» αναφέρει. «Είχε χτιστεί με τέ-

τοιο τρόπο ώστε στην αρχιτεκτο-
νική του να έχει στοιχεία από το
παρελθόν του νησιού, όπως είναι
τα στενά οξυκόρυφα παράθυρα,
που είναι ιταλικό και βενετσιάνικο
στυλ. Απ’ έξω ήταν χτισμένο με
πουρόπετρα, όπως όλα τα καλά αρ-
χοντικά σπίτια της Λευκωσίας την
εποχή εκείνη. Ήταν η ζωή της Λευ-
κωσίας όλη το Λήδρα Πάλας. Θυ-
μάμαι όταν ήρθα από την Αμμό-
χωστο και με κάλεσε σε ραντεβού
για πρώτη φορά, ο νυν σύζυγός
μου, μόλις είχαμε γνωριστεί, είχαμε
πάει στην πισίνα του Λήδρα Πάλας.
Βέβαια για να πας εκεί και να φας
κιόλας ένα κλαμπ σάντουιτς ξόδευες
πολλά λεφτά για την τότε εποχή». 

Η εμπειρία
των καλλιστείων

«Το 1971 τυχαία πήγα τότε εγώ
στα καλλιστεία, παρόλο που και η
μεγάλη μου αδερφή είχε λάβει μέρος,
το 1962 νομίζω ή το 1963, που τότε
τα καλλιστεία γίνονταν σε ένα πα-
ραθαλάσσιο κέντρο στη Λεμεσό,
στο «Κύμα». Περνούσαν λοιπόν τα

χρόνια και εμένα με προέτρεπε μια
φίλη και συνάδελφός μου και έλαβα
μέρος. Νομίζω κιόλας πως το 1971
ήταν η μοναδική φορά που έγιναν
καλλιστεία στο Λήδρα Πάλας». Τα
καλλιστεία είχαν γίνει στους υπέ-
ροχους κήπους του ξενοδοχείου,
ανακαλεί η κα Μάρω… «Και ήταν
τόσο μυρωδάτοι αυτοί οι κήποι»,
προσθέτει, «ζαλιζόσουν απ’ τη μυ-
ρωδιά των γιασεμιών». Για το απο-
τέλεσμα των καλλιστείων σίγουρα
υπήρχε αγωνία, σημειώνει, αφού
η κάθε κοπέλα πίστευε βεβαίως ότι
ήταν η ομορφότερη. «Εγώ εξελέγην
δεύτερη, ο τίτλος ήταν Μις Κυπρια-
κή Καλλονή. Απογοητεύτηκα φυ-
σικά που δεν ήρθα πρώτη, εντάξει,
όμως, μου πέρασε» αυτοσαρκάζεται
γελώντας. Το ωραιότερο ταξίδι της
ζωής της θα το ζούσε, όπως μας
λέει, ένα χρόνο αργότερα, όταν θα
εκπροσωπούσε την Κύπρο στα καλ-
λιστεία Miss Europe στη Λισαβόνα.
«Ήταν απίστευτη εμπειρία! Nα φαν-
ταστείτε μας έβαζαν δύο δύο κο-
πέλες, από κάθε χώρα, σε άμαξες
του 18ου και 19ου αιώνα και δια-

σχίζαμε τη μεγάλη boulevard της
Λισαβόνας. Μας κυνηγούσαν κινη-
ματογραφικά συνεργεία, τηλεορά-
σεις, κόσμος πολύς, ήταν κάτι μο-
ναδικό. Τα ίδια τα καλλιστεία είχαν
γίνει στο ωραιότερο ξενοδοχείο της
Λισαβόνας, στο περίφημο Estoril».

Στο μοδάτο
αεροδρόμιο Λευκωσίας 
«Εμένα η βάση της δουλειάς μου

ήταν στο αεροδρόμιο Λευκωσίας.
Ήμουν εκεί για να παραλαμβάνω
τους ξένους του Λήδρα Πάλας και
να τους βάζω στο μικρό λεωφορειάκι
του ξενοδοχείου. Η διεύθυνση του
Λήδρα Πάλας έτρεχε στο μεταξύ
και το catering, τις καφετέριες και
τα εστιατόρια στο αεροδρόμιο»
αναφέρει η κα Μάρω, η οποία αι-
σθάνεται ευγνωμοσύνη και τύχη
που βίωσε την εμπειρία του αερο-
δρομίου Λευκωσίας. «Ήταν ένας
χώρος όπου ένιωθες ότι βρισκόσουν
εκτός Κύπρου. Πρώτα πρώτα ήταν
υπέροχο το ίδιο το κτίριο του αε-
ροδρομίου, ήταν πολύ μοντέρνο.
Το 1967 είχε λειτουργήσει, ήταν

ολοκαίνουριο. Έπειτα, ήταν το πλή-
θος που πηγαινοερχόταν και σε
έκανε να νιώθεις ότι ταξίδευες και
εσύ με τους ταξιδιώτες. Από τότε
λάτρεψα τον τουρισμό. Εμένα η
ζωή μου, ξέρετε, αφιερώθηκε στον
τουρισμό και στην προβολή της
Κύπρου». Το μοιραίο και για δε-
καετίες εγκαταλελειμμένο αερο-
δρόμιο Λευκωσίας, που κατάφερε
να λειτουργήσει μόνο επτά χρόνια,
ήταν ένα πραγματικό διαμάντι για
την Κύπρο, πιστεύει η κα Μάρω.

«Στο ισόγειο είχε μια καφετέρια
και στο mezzanine ήταν τα διαβα-
τήρια, ένα εστιατόριο και η αίθουσα
αναμονής. Στον τρίτο όροφο είχε
μια μεγάλη καφετέρια στην οποία
να φανταστείτε ερχόνταν άνθρωποι
για καφέ που δεν θα ταξίδευαν.
Πώς είναι τώρα της μόδας οι διά-
φορες καφετέριες; Τότε της μόδας
ήταν το αεροδρόμιο Λευκωσίας!».
Με νοσταλγικά και θερμά συναι-
σθήματα η καΜάρω θυμάται επίσης
την ωραία στολή που φορούσε ως
εργαζόμενη του Λήδρα Πάλας. «Η
στολή μου ήταν μπλε με άσπρο.

Μπλε, το σκούρο navy, με άσπρο
πάνω και με σακάκι από πάνω.
Ήταν πάρα πολύ ωραία στολή, με
μπλε παπούτσι και μπλε γόβα».

Επενδύσαμε
υπερβολικά στον τουρισμό

Πίσω στο 1972, χρονιά κατά την
οποία η κα Μάρω ήταν αποσπα-
σμένη στο γραφείο του ΚΟΤ στο
Λονδίνο, ως Κύπρος είχαμε 278.000
αφίξεις και θεωρήθηκε τεράστιο
επίτευγμα, θυμάται. Τότε ήταν ου-
σιαστικά, τη δεκαετία του 1970,
που η Κύπρος άρχισε να γίνεται
τουριστικός προορισμός. Ο τουρι-
σμός, όμως, έχει αποδειχθεί το με-
γαλύτερο πλεονέκτημα και ταυτο-
χρόνως η αχίλλειος πτέρνα της κυ-
πριακής οικονομίας. «Επενδύσαμε
υπερβολικά ως χώρα στον τουρισμό.
Το ζήσαμε άλλωστε το 1974. Έγινε
η εισβολή, χάσαμε τον τουρισμό,
τι γίνεται παρακάτω; Θυμάμαι επί-
σης όταν είχαν βομβαρδίσει οι Αμε-
ρικανοί στον κόλπο της Σύρτης
στη Λιβύη, όπου, επειδή θεωρη-
θήκαμε ως γειτονιά –και η Ελλάδα
επηρεάστηκε τότε– η Lloyds δεν
ασφάλιζε τα αεροπλάνα τα οποία
έρχονταν στην περιοχή μας. Για
να φέρουμε τουρίστες πίσω στην
Κύπρο, ο ΚΟΤ πλήρωνε τότε για
κάθε επιβάτη που ερχόταν ένα έξ-
τρα ποσό ως ασφάλιστρο στη
Lloyds. Αυτό που θέλω να πω είναι
πως είναι τόσο ευαίσθητος και ευά-
λωτος ο τομέας του τουρισμού, που
δεν πρέπει να είναι η βάση της οι-
κονομίας σου».

Να βρούμε
την ταυτότητά μας

«Τούτα τα κουρτινάκια που βλέ-
πετε τα έραψα μόνη μου» μας λέει
η κα Μάρω, με μία έμφυτη και ανε-
πιτήδευτη θεατρικότητα που χα-
ρακτηρίζει γυναίκες με τη βαρύτητα
του πνεύματός της, δείχνοντάς μας
δαντελωτά, λευκά, απίθανα κουρ-
τινάκια που κοσμούν τα παράθυρα
του σπιτιού της, στις Κάτω Αρόδες.
«Πήγα και βρήκα παλιές δαντέλες
για να τα κάνω όσο γίνεται κοντύ-
τερα στην παράδοση. Εκεί το χά-
σαμε! Στην προσπάθειά μας να γί-
νουμε άνθρωποι του παγκοσμίου,
χάσαμε την ταυτότητά μας. Πρέπει
να την ξαναβρούμε, διότι στο τέλος
της ημέρας οι μόνοι προορισμοί
που επιβιώνουν είναι όσοι κρατούν
την αυθεντικότητά τους». «Ελπίζω
πως θα βρούμε τον τρόπο να εκτι-
μήσουμε την πατρίδα μας, για να
γίνουμε σωστότεροι ως πολίτες»,
καταλήγει στην ενθαρρυντική και
καθόλα απολαυστική μας συζήτη-
ση, που θα μπορούσε να συνεχιστεί
για ώρες. 

Μις Κυπριακή Καλλονή 1971
Η Μάρω Αριστείδου από τα καλλιστεία στο Λήδρα Πάλας αφιέρωσε τη ζωή της στην προβολή της Κύπρου και των ομορφιών της

<<<<<<

«Στην προσπάθειά μας
να γίνουμε άνθρωποι
του παγκοσμίου, χάσαμε
την ταυτότητά μας. Πρέ-
πει να την ξαναβρούμε,
διότι στο τέλος της ημέ-
ρας οι μόνοι προορισμοί
που επιβιώνουν είναι
όσοι κρατούν την αυ-
θεντικότητά τους».

Τα καλλιστεία είχαν γίνει στους υπέροχους κήπους του ξενοδοχείου, ανακαλεί η κα Μάρω… «Και ήταν τόσο μυρωδάτοι αυτοί οι κήποι», προσθέ-
τει, «ζαλιζόσουν απ’ τη μυρωδιά των γιασεμιών» λέει στις «Ιστορίες της Διπλανής Πόρτας» η Μάρω Αριστείδου.
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Οι Μακάριοι 
Εντυπωσιακά είναι τα ποσοστά δημοτικό-
τητας που καταγράφουν, τόσο ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης
όσο και η πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αννίτα Δη-
μητρίου σύμφωνα με τη δημοσκόπηση
που διενήργησε η Pulse Market Research
σε συνεργασία με τη ΓΝΩΡΑ. Ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης δεν τα πάει καλά στο ζήτημα
του κυβερνητικού έργου, δεν ικανοποιεί
τον πήχη των προσδοκιών ωστόσο η εικό-
να του εξακολουθεί να είναι καλή σύμφω-
να με το 67% των ερωτηθέντων. Καλή ει-
κόνα παρουσιάζει και η Αννίτα Δημητρίου
παρά τις συνεχείς επικρίσεις που δέχεται
για το απολιτίκ προφίλ της από στελέχη. Η
εικόνα της θα μπορούσε να προκαλέσει ρί-
γη ανησυχίας στον Νίκο Χριστοδουλίδη
που επιβεβαιώνει ότι η πρόεδρος του ΔΗ-
ΣΥ μπορεί να είναι η κύρια αντίπαλός του
για τη μάχη του 2028. Υπάρχουν βεβαίως
και οι πολιτικές αναλύσεις που υπογραμμί-
ζουν ότι η δημοτικότητα δεν αποτελεί και
ψήφο εμπιστοσύνης, αλλά καθαρή συμπά-
θεια. Για τους λάτρεις των συγκρίσεων, τα
πολιτικά πρόσωπα που κατέγραφαν πολύ
υψηλά ποσοστά δημοτικότητας στο παρελ-
θόν ήταν ο Δημήτρης Χριστόφιας και η
Ελένη Θεοχάρους. Η δημοτικότητα της
δεύτερης άρχισε να υπαναχωρεί, όταν άρ-
χισε να μιλά καθαρά πολιτικά. Αυτά μάλλον
βλέπει η Αννίτα και θα συνεχίσει, όπως
όλα δείχνουν, να αποφεύγει τις πολιτικές
τοποθετήσεις και θα περιορίζεται στις φω-
τογραφίες. 

••••
Επικοινωνιολόγοι
του εαυτού τους
Μιλώντας για φωτογραφίες πάντως, η
στήλη οφείλει να καταγράψει πως τα δύο
πολύ δημοφιλή πολιτικά πρόσωπα, Νίκος
Χριστοδουλίδης και Αννίτα Δημητρίου
έχουν ένα στρατό από συνεργάτες που
χειρίζονται τα μέσα κοινωνικής δικτύωσής
τους –έχουν και δικά τους fake accounts
που κτυπούν όσους τους επικρίνουν–
ωστόσο είναι οι πρώτοι που είναι οι επικοι-
νωνιολόγοι του εαυτού τους. Ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, μετά το πάθημα Φλέσσα,
ανέλαβε προσωπικά τον προεκλογικό του
και συνεχίζει να χειρίζεται ο ίδιος την επι-
κοινωνιακή του στρατηγική από το Προ-
εδρικό. Το ίδιο κάνει και η Αννίτα Δημητρί-
ου. Κίνηση που προς το παρόν τους βγαί-
νει. Για την ιστορία πάντως αξίζει να κατα-
γραφεί πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου είχε μία
μεγάλη ομάδα από επικοινωνιολόγους
στον προεκλογικό και σίγουρα δεν του
βγήκε σε καλό.

••••
Η περίπτωση του Στέφανου
Εκτός από τα δύο δημοφιλή πρόσωπα της
Δεξιάς φαίνεται να υποβαθμίστηκε γενι-

κότερα η πολύ καλή θετική εικόνα που πα-
ρουσιάζει ο Στέφανος Στεφάνου. Μία δη-
μοτικότητα που έχει τη δική της σημασία,
δεδομένου ότι σε αντίθεση με τους άλ-
λους δύο, ο Στέφανος Στεφάνου είναι
στην πολιτική από το 2008, ήταν κυβερνη-
τικός εκπρόσωπος της κυβέρνησης Χρι-
στόφια και ενώ μιλά αποκλειστικά πολιτικά
καταγράφει ένα καλό ποσοστό ακόμα και
στο κεντρώο ακροατήριο. 

••••
Aρνάκι και ρουσφετολόγοι
Την οργή των ΔΗΚΟϊκών προκάλεσε ο τέ-
ως υπουργός Εξωτερικών Ιωάννης Κασου-
λίδης με τη συνέντευξή του στην «Κ». Η
επίμαχη ατάκα ήταν ότι ο ΔΗΣΥ δεν πρέπει
να γίνει ΔΗΚΟ, ένα κόμμα δηλαδή που δη-
μιουργήθηκε και εξακολουθεί να είναι
κόμμα ρουσφετιού. Πρώτη αντέδρασε η
αναπληρώτρια πρόεδρος του ΔΗΚΟ Χρι-
στιάνα Ερωτοκρίτου, η οποία χαρακτήρισε
τις αναφορές προσβλητικές και έκανε λό-
γο για αλαζονική προσέγγιση. Αυτό που
έκανε αίσθηση ωστόσο είναι το like που

έκανε στη Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ο ανα-
πληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ Ευθύμιος
Δίπλαρος. Οι αναγνώσεις ποικίλουν. Κά-
ποιοι πολιτικοί κύκλοι θεωρούν πως ο δεύ-
τερος τη τάξει του ΔΗΣΥ ενοχλήθηκε από
την αναφορά του κ. Κασουλίδη ότι βάσει
των εσωκομματικών εκλογών οι Συναγερ-
μικοί δεν ψήφισαν πολιτικά. Δήλωση που
όπως σημειώνεται φωτογράφιζε τον ίδιο.
Υπάρχουν άλλοι κύκλοι που θεωρούν πως
το like του Δίπλαρου είναι η καλύτερη επι-
βεβαίωση ότι ο νέος Συναγερμός βαδίζει
με μαθηματική ακρίβεια στα βήματα του
ΔΗΚΟ. Υπάρχουν και αυτοί βεβαίως που
θεωρούν βέβαιο ότι ο κ. Δίπλαρος δεν αν-
τιλήφθηκε τι ακριβώς έκανε like. 
Ο Ιωάννης Κασουλίδης δεν άφησε πάντως
στο απυρόβλητο και τον Νίκο Αναστασιά-
δη, όταν κλήθηκε να τοποθετηθεί για το
κυπριακό. «Εσείς θεωρείτε ότι η δική μας
πλευρά ήταν αρνάκι στο δείπνο;» ανέφερε
για τη νύχτα του ναυαγίου ο τέως υπουρ-
γός Εξωτερικών. Και η αλήθεια είναι ότι
αυτή η δήλωση που προέρχεται από τον
τέως υπουργό Εξωτερικών είναι που θα
έπρεπε να απασχολήσει τα κόμματα. Οι

ευθύνες δηλαδή του τέως Προέδρου για
το ναυάγιο όπως καταγράφονται από τον
τότε υπουργό Εξωτερικών και όχι αν χαρα-
κτηρίζονται ρουσφετολόγοι ή όχι.

••••
Καρούσος και υπερβάσεις 
Το ενδιαφέρον του για τον επαρχιακό ορ-
γανισμό αυτοδιοίκησης δεν έκρυψε στο
ραδιόφωνο του «Πολίτη» και στην Κατερί-
να Ηλιάδη ο τέως υπουργός Μεταφορών
Γιάννης Καρούσος. Ο κ. Καρούσος εκδή-
λωνε και ενδιαφέρον για τη θέση του προ-
έδρου του ΔΗΣΥ ως ο άνθρωπος που θα
διαδεχόταν τον Αβέρωφ Νεοφύτου, αν ο
τελευταίος εκλεγόταν. Μετέπειτα κάτι
ψέλλισε για μια θέση στην ηγεσία, όμως
έκανε πίσω την τελευταία στιγμή. Οι φή-
μες λένε πως ο Νίκος Αναστασιάδης του
έκοψε τον βήχα και τις φιλοδοξίες, ξεκα-
θαρίζοντάς του πως ο ίδιος θα στηρίξει την
υποψηφιότητα Δίπλαρου. Οι σχέσεις του
άλλωστε με τον τέως Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, πήραν την κάτω βόλτα όταν ο
Γιάννης Καρούσος αποφάσισε να κάνει κι

αυτός την περιβόητη υπέρβαση και να
στηρίξει στον β΄ γύρο τον Ανδρέα Μαυρο-
γιάννη. Ήταν μία κίνηση την οποία δεν του
συγχώρεσε ο Νίκος Αναστασιάδης. Και
εδώ που τα λέμε, όσοι μίλησαν για υπέρ-
βαση τότε τιμωρήθηκαν. Αυτοί που ωφε-
λήθηκαν πλήρως πάντως είναι εκείνοι που
απέφυγαν να πάρουν ξεκάθαρη θέση.
Πρώτης-πρώτης της προέδρου του ΔΗΣΥ
Αννίτας Δημητρίου, που στον καθένα έλε-
γε και κάτι διαφορετικό. 

••••
Οι αυτόνομοι και οι Πράσινοι
Την απόφαση για αυτόνομη κάθοδο στις
ευρωεκλογές έλαβαν οι Οικολόγοι την πε-
ρασμένη βδομάδα. Το ποιοι τελικά θα
διεκδικήσουν θέση στο ψηφοδέλτιο των
Πρασίνων αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον.
Ιδιαίτερα από τη στιγμή που ο Χαράλαμπος
Θεοπέμπτου δεν αποκλείει την κάθοδό
του. Να ετοιμαζόμαστε και για νέα άραγε
ηγεσία στους Πράσινους; 

Ποιος ανέβηκε στο τρενάκι της δημοφιλίας; 

Ένα δύσκολο Σεπτέμβρη επιβεβαίωσε την περασμένη Παρασκευή πως θα έχει ο Χριστοδουλίδης.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Διάλεξη κλαυσίγελος 
Σπουδαίες και ωραίες διαλέξεις η αλή-
θεια είναι ότι είχα καιρό να ακούσω ότι
διοργανώνονται και έψαχνα να δω τι θα
προτείνω στις διάφορες ατζέντες που
φιλοξενώ στις στήλες μου στην Καθημε-
ρινή και «Οικονομική» Καθημερινή. Και
ψάχνοντας στο διαδίκτυο είδα την άκρως
ενδιαφέρουσα πρόσκληση που αφορά
στη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στη
Χλώρακα της Πάφου. Οι ομιλητές όλοι
ένας και ένας… μητροπολίτης Πάφου Τυ-
χικός, ειδικός σε τέτοια ζητήματα… Δρ
Χρήστος Αντωνιάδης επίσης ειδικός, Πα-
ναγιώτης Νούνης αναπληρωτής εκπαι-
δευτικός, ειδικός επίσης, Λάρης Βραχί-
μης, ως νομικός επίσης ειδικός και uber
alles ο βουλευτής της προόδου γενικώς
Ανδρέας Θεμιστοκλέους επίσης ειδι-
κός… Με κεντρικό σύνθημα «Ο Ιησούς
Χριστός είναι ο Νικητής»… και για να σο-
βαρευτούμε αυτή η αλλοπρόσαλλη πεν-
τάδα κρίνεται από τη στήλη άκρως ανη-
συχητική, γιατί μπορεί στην Ελλάδα να
έχουν μπει οι Σπαρτιάτες στη Βουλή, εδώ
όμως μαζεύονται και κατηχούν και εμείς
γελάμε… ώσπου θα είναι αργά για κλά-
ματα. Ο αρχιεπίσκοπος άραγε δεν έχει να
πει κάτι; Και για τον υποκείμενό του επί-
σκοπο και για το σύνθημα…

Περί αποκλεισμού Ι
Θα πρέπει να δούμε γενικώς το πώς τα
άτομα με διάφορες αναπηρίες δεν θα
αποκλείονται από διάφορες πολιτιστικές
εκδηλώσεις ή δεν θα ταλαιπωρούνται για
να παρακολουθήσουν κάποια παράσταση
ή κάποια συναυλία. Δυστυχώς, ακόμα δεν
έχουμε φτάσει στο σημείο να είμαστε
πλήρως συμπεριληπτικοί. Είναι ευθύνη
της Πολιτείας να ελέγχει αν οι πολιτιστι-

κοί χώροι είναι πλήρως προσβάσιμοι, αν
τηρούνται οι κείμενες νομοθεσίες, αλλά
και ευθύνη των οργανισμών και φορέων
να προσφέρουν το προϊόν τους σε όλους
τους πολίτες. Δεν αρκούν ημίμετρα, πρέ-
πει να γίνει κανονικότητα η ανεμπόδιστη
πρόσβαση, η δυνατότητα παρακολούθη-
σης, οι ακουστικές ξεναγήσεις, οι απτικές
διαδρομές με γραφή Μπράιγ και λοιπά. Ο
πολιτισμός εν έτει 2023 θα πρέπει να εί-
ναι κτήμα όλων, αλλιώς επιστρέφουμε σε

εποχές παρωχημένες, στις οποίες κανείς
δεν θέλει να γυρίσει. 

Περί αποκλεισμού ΙΙ
Βέβαια θα μου πείτε ότι τα οχήματα κινη-
τών καμερών για τη βεβαίωση τροχαίων
παραβάσεων παρκάρουν σε χώρο στάθ-
μευσης ατόμων με αναπηρία για τα θέα-
τρα και τα τοιαύτα θα νοιαζόμαστε. Πάν-
τως, η Αστυνομία, όπως ειπώθηκε στη

διαδικτυακή «Κ» ψάχνει τον οδηγό για να
τον καταγγείλει. Ερωτήματα πολλά… Τα
βανάκια αυτά πάνε όπου θέλουν; γιατί εκ
των πραγμάτων παρκάρουν όπου θέ-
λουν. Δεν υπάρχει σχεδιασμός διαδρο-
μών σε συνεργασία με το Τμήμα Τροχαί-
ας του Αρχηγείου; Πόσα υπάρχουν και
ποιοι είναι οι οδηγοί τους δεν ξέρει η
Αστυνομία; Αν χρειαστεί συνδρομή της
Αστυνομίας πώς θα το βρουν; Γενικά, η
Αστυνομία μας τώρα τελευταία όλο ψά-

χνει… λύσεις δεν βρίσκει…

Καφενείο «Το αρεοδρόμιο»
Και τώρα που είπαμε για ψαξίματα από
την Αστυνομία, βρέθηκε άραγε τρόπος
από το υπουργείο Μεταφορών να μην εί-
ναι αμπελοχώραφα των επαγγελματιών
οδηγών τα αεροδρόμιά μας; Ο κ. Βαφεά-
δης είπε ότι αναζητείται τρόπος για να δι-
ευθετηθεί το θέμα αφού, όπως είπε «αυ-
τή κατάσταση δεν μπορεί να συνεχιστεί».
Σκεφτείτε τώρα, έχουν γίνει, όπως είπε
ο πρόεδρος της Παγκύπριας Συντεχνίας
Αστικών Ταξί, Ντίνος Κωνσταντίνου στη
μεσημβρινή εκπομπή του Omega «Ενη-
μέρωση Τώρα», συσκέψεις επί συσκέ-
ψεων και δεν έχει βρεθεί λύση, σκεφτεί-
τε να αναζητούσαμε λύση για κάτι πιο
σοβαρό… «απορίομες τι χρη δραν».

Ερρει τα κάλα
Σε άλλα νέα, και πιο σοβαρά, και με
αφορμή το ρεπορτάζ της Μαρίνας Οικο-
νομίδου στη σημερινή έκδοση της εφη-
μερίδας μας, έχω να πω ότι στα κόμματα
του Κέντρου επικρατεί μία αναστάτωση.
Προσωπικά αυτό που ξένισε περισσότερο
είναι η δήλωση του κ. Σιζόπουλου προ-
έδρου της ΕΔΕΚ για τη διζωνική, δικοινο-
τική ομοσπονδία ως τη χειρότερη μορφή
νομιμοποιημένης διχοτόμησης της Κύ-
πρου. Καλά, όταν πήγαινε στο πλευρό του
κ. Χριστοδουλίδη, του το είπε; Διότι τον
Σεπτέμβριο που θα έχουμε –μάλλον–
εξελίξεις θα πρέπει τα πολιτικά κόμματα
της χώρας να έχουν κατασταλάξει, όχι να
κουβεντιάζουμε στο Εθνικό και να μη συ-
νεννοούμαστε, και στο τέλος λαός και
Βουλή όλο μαζί θα αναρωτιόμαστε… για
τα πιο σοβαρά… «απορίομες τι χρη δραν».

Άκρως ενδιαφέρουσα εκδήλωση που αφορά στη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στη Χλώρακα της Πάφου. Οι ομιλητές όλοι
ένας και ένας… καθηγητές, μητροπολίτης, βουλευτές, εκπαιδευτικοί, νομικοί. Μία αλλοπρόσαλλη πεντάδα, που καθόλου
πλάκα δεν έχει και ας έχουμε τον νου μας.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

«Η νοοτροπία που προσπαθεί να οι-
κοδομήσει ένα τζαμί σε αυτό το μονα-
στήρι είναι ξεκάθαρα εκείνη που προ-
σπαθεί να χρησιμοποιήσει τη θρη-
σκεία ως εργαλείο για μια πολιτική
πρόκληση. Αναρωτιέμαι, τι θα έλεγαν
αυτοί που θέλουν να προκαλέσουν
εχθρότητα μεταξύ των κοινοτήτων με
αυτό τον τρόπο, αν υπήρχε κάποιος
που προσπαθούσε να χτίσει εκκλησία
στο Τέμενος Χάλα Σουλτάν;» ανέφερε
η Τουρκοκύπρια πολιτικός και ακτιβί-
στρια Ντογούς Ντεριά, σχολιάζοντας
τα δημοσιεύματα για την ανέγερση
χώρου μουσουλμανικής προσευχής
στα βοηθητικά κτίσματα του μοναστη-
ριού του Αποστόλου Ανδρέα. Ένα μή-
νυμα προς όλες εκείνες τις δυνάμεις
που δεν επιθυμούν λύση και μια
υπενθύμιση πως οι ακρότητες δεν
συμβάλλουν στη δημιουργία κλίματος
εμπιστοσύνης, εάν θέλουμε να επα-
νενώσουμε κάποτε τον δύσμοιρο αυ-
τόν τόπο.

Ντόγους Ντεριά 
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Ο Υπατος Εκπρόσωπος της
Ε.Ε., Γιοσέπ Μπορέλ και η
Κομισιόν έχουν εξουσιοδο-
τηθεί από το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο να υποβάλουν έκθεση
«σχετικά με την κατάσταση

των σχέσεων Ε.Ε. - Τουρκίας, με βάση τα
μέσα και τις επιλογές που έχουν προσδιο-
ριστεί από το Ευρωπαικό Συμβούλιο, και
με σκοπό τα επόμενα βηματα να γίνουν
με στρατηγικό και μακρόπνοο τρόπο». Η
πατρότητα της ιδέας για την υποβολή έκ-
θεσης Μπορέλ - Κομισιόν ανήκει στο Βε-
ρολίνο και η Λευκωσία, προσδοκά ότι στο
πλαίσιο αυτού του «στρατηγικού και μα-
κρόπνοου σχεδιασμού» των ευρωτουρκικών
σχέσεων, θα χωρέσει και το Κυπριακό. Το
οποίο Κυπριακό, σύμφωνα με το αφήγημα
της Λευκωσίας, θα πρέπει να αποτελέσει
προϋπόθεση για τις ευρωπαϊκές φιλοδοξίες
της Άγκυρας, είτε αυτές αφορούν στην
αναβάθμιση της Τελωνειακής της Ένωσης,
είτε στην επανενεργοποίηση του συνόλου
της ενταξιακής της διαδικασίας. Αυτή λοι-
πόν η διασύνδεση που έχει στο μυαλό της

η Λευκωσία θα ήταν αναντίλεκτα, ιδανική:
Η Τουρκία να υλοποιεί ευρωπαϊκούς στό-
χους, υπό την προϋπόθεση όχι μόνο της
εκπλήρωσης των κυπρογενών της υπο-
χρεώσεων (εφαρμογή Πρωτοκόλλου, εξο-
μάλυνση σχέσεων με Κυπριακή Δημοκρα-
τία), αλλά και αυτής καθεαυτής της επίλυσης
του κυπριακού προβλήματος. 

Είναι όμως αυτός ο στόχος ή έστω ένας
από τους στόχους της έκθεσης που θα υπο-
βάλουν ο Γιοσέπ Μπορέλ; και η Κομισιόν
για τον στρατηγικό προσανατολισμό των
ευρωτουρκικών σχέσεων, κατά παραγγελία
της Γερμανίας; Δηλαδή, το Βερολίνο, η Κο-
μισιόν και ο κ. Μπορέλ, θα επιδιώξουν να
δεσμεύσουν την Τουρκία να λύσει το Κυ-
πριακό, με βάση το συμφωνημένο πλαίσιο
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, επι-
στρατεύοντας όλα τα εργαλεία που έχουν
στη διάθεσή τους, τα οποία θα διασυνδέ-
σουν με την όποια ευρωπαϊκή φιλοδοξία
της Τουρκίας, σε μια βήμα με βήμα προ-
σέγγιση; 

Αν και μια μονολεκτική απάντηση θα
ήταν εύκολη και δόκιμη υπό τις περιστάσεις,

ωστόσο για χάρη συζήτησης, ας επιχειρή-
σουμε να ανατρέξουμε στην προηγούμενη
ανάλογη έκθεση που υπέβαλε ο Γιοσέπ
Μπορέλ: Το «έγγραφο επιλογών», συνεπεία
του «πιλοτικού ανοίγματος 3,5%» της πε-
ρίκλειστης Αμμοχώστου από την Άγκυρα.
Δικαίως, τότε, η κυβέρνηση Αναστασιάδη
(με ΥΠΕΞ τον Νίκο Χριστοδουλίδη) ζήτησε
κυρώσεις, εις βάρος της ίδιας της Τουρκίας,
ως αποτέλεσμα της έναρξης διαδικασίας
εποικισμού του Βαρωσιού. Ένας αριθμός
όμως κρατών-μελών, περιλαμβανομένων
της Γερμανίας, της Ιταλίας, της Ισπανίας
και της Ολλανδίας, δεν ήθελαν να ακούσουν
τη λέξη «κυρώσεις». Πόσω μάλλον το πά-
γωμα της «θετικής ατζέντας» της Τουρκίας
που εξίσου δικαίως, αλλά και εντελώς
άγαρμπα και χωρίς καμιά προετοιμασία,
διεκδικούσε η κυπριακή κυβέρνηση. 

Την ιδέα των κυρώσεων διέλυσε οριστικά
το Βερολίνο, αρνούμενο καν να συζητήσει
ένα τέτοιο ενδεχόμενο, παρά την αυτα-
πόδεικτη παραβίαση ψηφισμάτων του Σ.Α.
ΟΗΕ από την Τουρκία και την έναρξη δια-
δικασίας συγκεκαλυμένου εποικισμού στο

Βαρώσι. Όλως συμπτωματικώς, μετά το
άδειασμα των κυρώσεων από τη Γερμανία,
επιστρατεύθηκε και πάλι ο Γιοσέπ Μπορέλ.
Και τότε, όπως και σήμερα, με την έγκριση
του Βερολίνου, προκειμένου να υποβάλει
έκθεση «εγγράφου επιλογών», ως αποτέ-
λεσμα των τουρκικών έκνομων ενεργειών
στο Βαρώσι. Όταν όμως παρουσιάστηκε
το «έγγραφο επιλογών» του κ. Μπορέλ,
αντί για κυρώσεις εις βάρος της Τουρκίας
παρέπεμπε σε Μέτρα Οικοδόμησης Εμπι-
στοσύνης, οδηγώντας σε άτακτη προσαρ-
μογή τη Λευκωσία. Το «έγγραφο επιλογών»,
προχωρούσε μάλιστα ένα βήμα παραπέρα,
εντάσσοντας στα πιθανά ΜΟΕ και τη συν-
διαχείριση υδρογονανθράκων, όπως δηλαδή
ζητούσαν η Άγκυρα και το ψευδοκράτος.  

Σε τελική δε ανάλυση, το «έγγραφο επι-
λογών» του κ. Μπορέλ, απετέλεσε μπού-
μερανγκ για τη Λευκωσία, η οποία «βγήκε
κουρεμένη» από την προσπάθεια που κα-
τέβαλε, προσδοκώντας να εξασφαλίσει ευ-
ρωπαϊκή απόφαση για κυρώσεις σε βάρος
της Τουρκίας, για το πιλοτικό άνοιγμα του
Βαρωσιού. Σήμερα, η Λευκωσία, επενδύει

ξανά στους ίδιους ακριβώς πρωταγωνιστές,
προσδοκώντας σε κάτι ευρύτερο από το
Βαρώσι: Ότι, θα διασυνδέσουν τις ευρω-
παϊκές φιλοδοξίες της Τουρκίας, με την
επίλυση του Κυπριακού. Και ότι μάλιστα,
με βάση πάντα τις προσδοκίες της Λευ-
κωσίας θα πειθαναγκάσουν την Άγκυρα
να συναινέσει σε διευθέτηση του προβλή-
ματος, με βάση το συμφωνημένο πλαίσιο,
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας. 

Κάτι που προϋποθέτει είτε κοσμογονικές
αλλαγές στη γενικότερη προσέγγιση της
Δύσης έναντι της Τουρκίας για «επανα-
προσέγγιση σχέσεων», όπως την είδαμε
να δρομολογείται στο περιθώριο της Συ-
νόδου του ΝΑΤΟ, στο Βίλνιους. Είτε, πο-
λιτική μετάλλαξη του Γιοσέπ Μπορέλ και
του Βερολίνου. Προσδοκίες, οι οποίες ευ-
σεβάστως υποβάλλω, ότι υπό τις περιστά-
σεις υπερβαίνουν τα όρια του ευσεβοπο-
θισμού και της εικονικής πραγματικότητας.
Και αγγίζουν τα όρια της επιστημονικής
φαντασίας. 

Τι μπορεί να περιμένει η Λευκωσία από τον κ. Μπορέλ
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ο Ιωάννης Κασουλίδης, στη συνέντευξή του
στον Ανδρέα Κημήτρη, είπε το χειρότερα φυ-
λαγμένο μυστικό της μικρής μας πόλης: το
ΔΗΚΟ είναι κόμμα ρουσφετιών. Και έγινε χα-
μός! Σωρεία αντιδράσεων από ΔΗΚΟϊκά στε-
λέχη, μια μάλιστα εξ αυτών (της Χριστιάνας

Ερωτοκρίτου) τιμήθηκε και με το βαρυσήμαντο like του
Ευθύμιου Δίπλαρου. 

Η απορία είναι απλή, αγνή και ειλικρινής: όσοι δημοσιο-
λογούμε –άλλοι κατ’ επάγγελμα και άλλοι από χόμπι– ζούμε
άραγε στην ίδια χώρα; Γιατί αν ζούμε στην ίδια χώρα θα
έπρεπε να γνωρίζουμε ότι ο κύριος Κασουλίδης είπε απλώς
το αυτονόητο. Ότι το ΔΗΚΟ δεν είναι ένα κόμμα που κομίζει
στην πολιτική αρένα κάποιο όραμα διακυβέρνησης. Αλλά
ένα κόμμα που έχει ως λόγο ύπαρξης την αναρρίχηση στην
εξουσία («και αυτή η νίκη ανήκει στο ΔΗΚΟ»), βουτώντας
όσο πιο βαθιά γίνεται το χέρι στο βάζο με το μέλι. Έχει γίνει
άλλωστε εξπέρ στο ευγενές σπορ των διορισμών ημετέρων,
το οποίο ασκεί από την εποχή του μακαρίτη του Σπύρου
Κυπριανού με θαυμαστή συνέπεια. Πρόκειται για ένα ιστορικό
πλέον κόμμα το οποίο παρά τους κλυδωνισμούς που υπέστη
κατά καιρούς (πολλές διασπάσεις, από το 1977 έως τις μέρες
μας) παρέμεινε σταθερό και ακλόνητο σε ένα πράγμα: την
ιδεολογία της εξουσίας. Αξιοποιώντας τον ρόλο του ρυθμιστή,
άλλοτε γέρνοντας τη ζυγαριά στα αριστερά κι άλλοτε στα
δεξιά, καταπώς το συνέφερε. 

Η επιλογή στήριξης στον Νίκο Χριστοδουλίδη έγινε με
αυτό ακριβώς το σκεπτικό. Το ΔΗΚΟ (του Νικόλα Παπαδό-
πουλου) και το άλλο ΔΗΚΟ (η ΔΗΠΑ του Μάριου Καρογιάν)
επέλεξαν το φαβορί της προεκλογικής κούρσας, προσδο-
κώντας στο κομμάτι της πίτας εξουσίας που τους αναλογούσε.
Αν πριν από δύο χρόνια έλεγε κανείς ότι αυτοί οι δύο άνδρες
θα κάθονταν στο ίδιο τραπέζι, ως κυβερνητικοί εταίροι, θα
τον βγάζαμε τρελό. Γιατί τα πολιτικά αισθήματα του Νικόλα
για τον Μάριο (και αντίστροφα) εμπεριέχονται σε μια και
μόνο λέξη: απέχθεια. Η ιδεολογία της εξουσίας όμως δεν
είναι συμβατή με αυτού του είδους τις συναισθηματολογίες.
Γι’ αυτό ενώνει και τους μεγαλύτερους πολιτικούς εχθρούς
αρκεί να τους εξασφαλίζει μια θέση στο τραπέζι. 

Έχοντας πλέον την πολυπόθητη θέση στο τραπέζι το
ερώτημα είναι αν το παλαιό και το νέο ΔΗΚΟ κεφαλαιοποιούν
πολιτικά. Η πρόσφατη έρευνα της Pulse σε συνεργασία με
τη Γνώρα κατέγραψε κάποια ενδιαφέροντα στοιχεία ως
προς αυτό. Με πιο ενδιαφέρον απ’ όλα το αρνητικό πρόσημο
στη δημοτικότητα των κυβερνητικών εταίρων (50% ο
Νικόλας Παπαδόπουλος, 63% ο Μάριος Καρογιάν και 66%
ο Μαρίνος Σιζόπουλος). Μια εξήγηση είναι ότι τα κυβερνητικά
οφέλη (διορισμοί και κάθε λογής εξυπηρετήσεις) δεν άρχισαν
ακόμα να αποδίδουν. Μια άλλη εξήγηση, πολύ πιο ανησυ-
χητική για τα κόμματα της συμπολίτευσης, είναι ότι ενώ
αυτοί βάζουν πλάτη εντέλει εισπράττει ο επικοινωνιακά
πληθωρικός Νίκος Χριστοδουλίδης. Θα έχουμε όλο τον
χρόνο μπροστά μας για να παρακολουθήσουμε το φαινόμενο,
ιδιαίτερα μετά τον ανασχηματισμό το φθινόπωρο που ανα-
μένεται να διαταράξει τις σημερινές ισορροπίες. Ισορροπίες
που μπορεί να ανατραπούν πλήρως εάν στο άρμα της κυ-
βέρνησης, παρά τις σημερινές διακηρύξεις, προσδεθεί
τελικά και ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

Αλλά για να επιστρέψουμε στην αφετηρία του άρθρου
ενδεχομένως να βρισκόμαστε και ενώπιον μιας νέας, μάλλον
οξύμωρης, πολιτικής πραγματικότητας: η τύχη του Δημο-
κρατικού Κόμματος να μην ταυτίζεται με την τύχη του
ηγέτη του. Το ΔΗΚΟ επί της διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη
έχει την ευκαιρία να επιστρέψει ξανά στο παιχνίδι και να
δικαιώσει τον λόγο δημιουργίας και ύπαρξής του: να
λειτουργεί ως μοχλός της κυβερνητικής μηχανής. Τι γίνεται
όμως με τον Νικόλα; Η στήριξη στον πρόεδρο, «που αν δεν
υπήρχε θα έπρεπε να τον εφεύρουμε», καθιστά τον ηγέτη
του ΔΗΚΟ όχι μόνο ευάλωτο αλλά και δευτεραγωνιστή των
εξελίξεων. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης αποδεικνύεται σαρωτική
προσωπικότητα, με οριζόντια διεισδυτικότητα στον κομματικό
χάρτη. Όσο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας διατηρεί αυτή
τη δυναμική ο Νικόλας Παπαδόπουλος, με τα ασθενικά πο-
σοστά δημοτικότητας, θα παραμείνει μοιραία χειροκροτητής
στην εξέδρα. Γεγονός που υπογραμμίζει το οξύμωρο που
λέγαμε πριν: Ο άνθρωπος που θα γινόταν βασιλιάς να πα-
ραμείνει απλός πρίγκιπας. 

Η ιδεολογία
της εξουσίας

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

«Η ΔΔΟ αποτελεί τη χειρότερη μορφή νο-
μιμοποιημένης διχοτόμησης της πατρίδας
μας» είπε ο κ. Σιζόπουλος τις προάλλες σε
ομιλία του σε αντικατοχική εκδήλωση.
Είπε μάλιστα και το εξής: Ότι «η Κυπριακή
Δημοκρατία ιδρύθηκε και διατηρήθηκε με

θυσίες και αίμα ηρώων και δεν θα επιτρέψουμε να κα-
ταλυθεί με υπογραφή πολιτικών». Υποστήριξε πως η
«διεκδίκηση του δίκαιου στοχοποιείται» (εννοεί από τους
υποστηρικτές της ΔΔΟ) «ενώ η υποταγή και ο ευσεβο-
ποθισμός» (εννοεί των υποστηρικτών της ΔΔΟ) «επικρο-
τούνται και αμείβονται». Η πολιτική που ακολουθήθηκε
μέχρι τώρα στο Κυπριακό –σύμφωνα με τον κ. Σιζόπου-
λο– δεν έφερε κανένα αποτέλεσμα «πέρα από τον εποικισμό
των Κατεχομένων κάτω από τα απαθή βλέμματα του
ΟΗΕ και της Ε.Ε.» και όσοι εξακολουθούν να την υπο-
στηρίζουν –κατά τον κ. Σιζόπουλο–«προσαρμόζονται
στις απαιτήσεις του κατακτητή, ενώ όσοι συνεχίζουν να
διεκδικούν τα αυτονόητα», όπως ο κ. Σιζόπουλος, «βρί-
σκονται στο εδώλιο του κατηγορουμένου ως αιθεροβά-
μονες, απορριπτικοί και ακραίοι». Είπε και άλλα πολλά
ο κ. Σιζόπουλος, τα οποία επί της ουσίας περιστρέφονται
γύρω από την κατηγορηματική του βεβαιότητα ότι η
«ΔΔΟ θα προσδώσει στην Τουρκία τη δυνατότητα να
ελέγχει απόλυτα τη λειτουργία ολόκληρου του κράτους».
Και έρχεται λοιπόν μετά από αυτή την ομιλία, ο σκεπτό-
μενος πολίτης να διερωτηθεί αυτό το οποίο διερωτήθηκε
και πριν από τις εκλογές χωρίς να πάρει ωστόσο καμία
ξεκάθαρη απάντηση. Το καυτό αυτό ερώτημα (πιο καυτό
και από τον καύσωνα) επανέρχεται δριμύτερο: Γιατί ο κ.
Σιζόπουλος δέχθηκε να συμβιβάσει αυτές τις τόσο πα-
τριωτικές του θέσεις και να βάλει σε δεύτερη μοίρα τον
τόπο προκειμένου να υποστηρίξει ένα ανεξάρτητο υπο-
ψήφιο, ο οποίος –κατά τα προεκλογικά και μετεκλογικά
του λεγόμενα– είναι υπέρ της ΔΔΟ; Ένας «πατριώτης»
όπως ο κ. Σιζόπουλος λογικά θα είχε τεράστιο συνειδησιακό
πρόβλημα να υποστηρίξει υποψήφιο που υποστηρίζει
την ΔΔΟ, αν όντως θεωρεί πως η ΔΔΟ «είναι η χειρότερη
μορφή νομιμοποιημένης διχοτόμησης της πατρίδας μας».
Και κανονικά, αφού ο κ. Σιζόπουλος έχει αυτή τη βεβαι-
ότητα, όχι μόνο δεν θα έπρεπε να ταχθεί με το μέρος
του νυν προέδρου αλλά θα έπρεπε να τον «πολεμά» νυχ-
θημερόν, αφού πιστεύει ότι όσοι υιοθετούν αυτή τη λύση
ανάβουν το πράσινο φως στον κατακτητή να ελέγχει
ολόκληρη τη χώρα. Άρα πώς συμβαίνει αυτό το οξύμωρο;
Τι διαδραματίζεται στο μυαλό του κ. Σιζόπουλου; Γιατί
έκρινε ως πιο σημαντικό να βρεθεί συγκυβέρνηση παρά
να υπερασπιστεί τις πατριωτικές του θέσεις, διαχωρίζοντας
φωναχτά την εναντίωσή του στη ΔΔΟ και δη στο κρίσιμο
σημείο που διανύει το Κυπριακό; 

Κι αν κρίθηκε ως πιο σημαντικό τότε αυτό τι μπορεί
να σημαίνει πέρα του ότι ο κ. Σιζόπουλος ιεράρχησε πιο
ψηλά το πολιτικό του τομάρι από το καλό της πατρίδας,
πράγμα που από μόνο του αμφισβητεί τον πατριωτισμό
που ο ίδιος διαφημίζει τόσο σθεναρά; Γιατί λοιπόν δέχτηκε
να συμβιβάσει τις κατά τ’ άλλα απόλυτες και αδιαπραγ-
μάτευτες θέσεις του για το εθνικό; Ξέρει κάτι που εμείς
δεν ξέρουμε σε ό,τι αφορά τις θέσεις του κ. Χριστοδουλίδη;
Και γιατί ακόμα και τώρα που ο κ. Χριστοδουλίδης επιμένει
στην ΔΔΟ, ο κ. Σιζόπουλος δεν αποσύρει την υποστήριξή
του, παραδεχόμενος πως διάλεξε λάθος υποψήφιο να
υποστηρίξει; Τι ακριβώς τον εμποδίζει; Και από την άλλη
ο κ. Χριστοδουλίδης γιατί ανέχεται τον κ. Σιζόπουλο, αν
όντως το εννοεί πως υποστηρίζει τη ΔΔΟ;

Διότι κάποιος όποιος συμβιβάζει τις θέσεις του στο
Κυπριακό προκειμένου να είναι στη συγκυβέρνηση τότε
στην καλύτερη είναι πολιτικά αναξιόπιστος και στην
χειρότερη αμοραλιστής. Άρα; Εκτός κι αν όταν έρθει η
ώρα του «σωστού περιεχομένου» αποδειχθεί πως εν τέλει
οι δύο τους είχαν εξαρχής κάποια κοινά που μας τα
έκρυβαν σκόπιμα και συνειδητά. Υπάρχει κανείς να δώσει
μια ξεκάθαρη απάντηση ή δεν ενδιαφέρει κανέναν ότι
όλα αυτά τα ερωτήματα που αιωρούνται προσβάλλουν
κατάφωρα τη νοημοσύνη του κάθε σκεπτόμενου πολίτη
που αγωνιά πραγματικά γι’ αυτό τον τόπο; 

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Γιατί υποστηρίξατε 
Χριστοδουλίδη,
κ. Σιζόπουλε;

elenixenou11@gmail.com
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Συγκρούσεις διαδηλωτών με την αστυνομία στο κέντρο της Λίμα στο Περού ενώ η Πρόεδρος
της χώρας Ντίνα Μπολουάρτε παρουσιάζει την πρώτη της ομιλία στο Περουβιανό Κογκρέσο με
την ευκαιρία της Ημέρας της Ανεξαρτησίας. 

Οταν την περασμένη εβδομάδα
ο Ιωάννης Κασουλίδης δήλωνε
στον Ανδρέα Κημήτρη ότι ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός δεν
ήταν ποτέ το ΔΗΚΟ, ένα κόμμα
που, όπως εξηγούσε, δημιουρ-

γήθηκε για να κάνει ρουσφέτια, η συζήτηση
περιορίστηκε στο κομματικό θυμικό και τον
συναισθηματισμό.

Η Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, η οποία ήταν
ακόμα μαθήτρια κατά την ένδοξη περίοδο
διακυβέρνησης Σπύρου Κυπριανού, ήταν η
πρώτη που αντέδρασε. Χαρακτήρισε προ-
σβλητικές τις αναφορές προς τους «ιστορικούς
ηγέτες» του κόμματός της, προσάπτοντας
παράλληλα αλαζονεία στον τέως υπουργό
Εξωτερικών. Όμως, όσο δύσκολη κι αν είναι
η αλήθεια, αυτή θα πρέπει να καταγράφεται.
Η περίοδος διακυβέρνησης του Σπύρου Κυ-
πριανού στιγματίστηκε από την εξυπηρέτηση
των ημετέρων, από την παρουσίαση της κομ-
ματικής ταυτότητας ως εισιτήριο για την δη-
μόσια υπηρεσία, τον στιγματισμό όσων επέ-
λεγαν άλλη εφημερίδα από την φιλοκυβερ-
νητική και την πλήρη «δηκοποίηση» της δη-
μόσιας υπηρεσίας. Η κα Ερωτοκρίτου ως
αναπληρώτρια πρόεδρος του ΔΗΚΟ καθη-
κόντως αντέδρασε, όμως επί της ουσίας ποιοι
ιστορικοί ηγέτες του ΔΗΚΟ θεώρησε πως
προσβάλλονται από τις αναφορές Κασουλίδη;
Ο Σπύρος Κυπριανού ή ο Μάριος Καρογιάν,
τον οποίο η ίδια και ο Νικόλας Παπαδόπουλος
αμφισβήτησαν στις εσωκομματικές εκλογές,
χλευάζοντας την επιδίωξή του να είναι πάντοτε
μέρος της εξουσίας; Δεν είναι η ίδια που,
αφότου ανέλαβε εκπρόσωπος Τύπου επί Νι-
κόλα Παπαδόπουλου, δήλωνε πως για τη νέα
ηγεσία δεν αποτελεί δέλεαρ η εξουσία; 

Τα πολιτικά πρόσωπα που επικαλούνται
το νέο, καλό είναι να απογαλακτίζονται κάποτε
από τους «ιστορικούς ηγέτες τους». Ας ενη-
λικιωθούν πολιτικά και ας κάνουν την ανα-
γκαία αυτοκριτική για το παρελθόν τους και
την παρακαταθήκη τους. 

Την αυτοκριτική τους, όμως οφείλουν να
κάνουν και πρόσωπα που πρωταγωνιστούσαν
στο πολιτικό σκηνικό όσο οι αρχές και αξίες
των κομμάτων τους ξεθώριαζαν αντί να επι-
κεντρώνονται στις παθογένειες των άλλων.
Που είτε διά των έργων τους είτε διά της ανο-
χής τους επέτρεψαν να μετατραπεί το κόμμα
τους από κόμμα αρχών σε κόμμα σκοπιμο-
τήτων.  Για παράδειγμα ο Ιωάννης Κασουλίδης
εξέφραζε ανησυχία για το πώς αλλάζει ο Συ-

ναγερμός. Για το γεγονός ότι τα κριτήρια για
την εκλογή της νέας ηγεσίας του κόμματος
δεν ήταν οι πολιτικές θέσεις αλλά το ποιος
θα εξυπηρετήσει ατομικά συμφέροντα με
ρουσφέτια, φωτογραφίζοντας έτσι τον νέο
αναπληρωτή πρόεδρο του κόμματος Ευθύμιο
Δίπλαρο. Το like στην ανάρτηση της Χρι-
στιάνας Ερωτοκρίτου, από τον δεύτερο τη
τάξει του ΔΗΣΥ, επιβεβαιώνει το πόσο αλλάζει
το κόμμα. Και σε θέμα ύφους και κυρίως σε
θέμα πολιτικού βάρους. Όμως δεν είναι η
εκλογή του Δίπλαρου που οδήγησε στην πο-
λιτική φθορά του ΔΗΣΥ. 

Προτού ο κ. Κασουλίδης περιοριστεί στη
ρουσφετολογία, που αποτελεί την πολιτική
της νέας ηγεσίας, καλό είναι να δει πώς αυτή
η νέα τάξη πραγμάτων στον ΔΗΣΥ είδε την
παλιά φρουρά να συγκυβερνά επί της ουσίας
με τη Δημοκρατική Παράταξη και παράλληλα
να κλείνει το μάτι στον Νικόλα Παπαδόπουλο.
Εκείνο το μέρος του ΔΗΚΟ που ο Ιωάννης
Κασουλίδης σήμερα κατήγγειλε για ρουσφέτι
έτσι; Παρακολούθησε μία σειρά προκλητικών
διορισμών από τον Νίκο Αναστασιάδη και
την κυβέρνησή του που έγιναν όχι βάσει της
αριστείας αλλά της εξυπηρέτησης συμφε-
ρόντων. Είδαν να ξεχειλώνει το Κυπριακό
Επενδυτικό Πρόγραμμα για τον πλουτισμό
των λίγων και δικών μας. Και τέλος είδαν να
μένουν ως παρακαταθήκη τα δύο κράτη, τα
οποία, εν είδει ιδεοθύελλας, έβαλε στο τραπέζι
ο τέως Πρόεδρος της Δημοκρατίας, με την
ανοχή των υπολοίπων. 

Η φθορά του ΔΗΣΥ δεν έγινε από τη μία
μέρα στην άλλη, αλλά μεθοδικά όλη αυτήν
τη δεκαετία και δεν περιορίζεται στις πελα-
τειακές σχέσεις για τις οποίες αντί να ολο-
φύρονται στον ΔΗΣΥ θα μπορούσαν να τις
πατάξουν μέσω της υλοποίησης σημαντικών
μεταρρυθμίσεων. Σε μία εποχή προκλήσεων,
με τα τετελεσμένα στο Κυπριακό να ενι-
σχύονται η απάντηση δεν μπορεί να είναι
οι πελατειακές σχέσεις, τα χαμόγελα ή ο λαϊ-
κισμός. Το ανάχωμα της μικροδιαπλοκής και
της ενίσχυσης του λαϊκισμού, είναι ο ορθο-
λογισμός. Δεν αρκεί να ηττηθεί εκλογικά όλο
αυτό. Θα πρέπει να κερδηθεί η μάχη με πο-
λιτικά επιχειρήματα, για να πειστεί η κοινή
γνώμη ότι δεν υπάρχει άλλος δρόμος. Ας ελ-
πίσουμε μόνο πως εκτός από νέα ρούχα στα
παλιά κόμματα, κάπου υπάρχουν και νέα
μυαλά που θα τα εφαρμόσουν όλα αυτά.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Νέα ρούχα σε παλιά κόμματα

economidoum@kathimerini.com.cy
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Τ ις προάλλες, προσπαθώντας
να χαρακτηρίσω τον Χρήστο
Μουλά και τον Περικλή Στε-

φανίδη, τους δύο σμηναγούς που
έπεσαν στον πόλεμο με την πυρ-
καγιά στην Κάρυστο, σκέφτηκα
πόσο έχει φθαρεί η λέξη ήρωες
που μου ήρθε αυθόρμητα. Η πα-
νάρχαια αυτή λέξη, που άντεξε
από τα ομηρικά έπη έως τις μέρες
μας, έχει χάσει το βάρος της ση-
μασίας της από τις καταχρήσεις
της σύγχρονης εποχής. Φίλος μού
θύμισε την προσπάθεια αποκα-
τάστασης της αξίας της λέξης από
έναν ποδοσφαιριστή. Ο Ηλίας
Ατματζίδης, τερματοφύλακας της
ΑΕΚ, όταν κάποιος δημοσιογράφος
τον ρώτησε πώς νιώθει ένας ήρωας
του αγώνα. «Ηρωες ήσαν ο Κολο-
κοτρώνης και ο Παπαφλέσσας.
Αυτοί πολέμησαν για την Ελλάδα.
Εμείς παίζουμε ποδόσφαιρο». Εν-
νοείται ότι ο δημοσιογραφικός λυ-
ρισμός δεν νογάει από συμβουλές.
Και από πίσω του ο συρμός του
δημόσιου λόγου τον οποίον εκ-
φράζει, αλλά και σέρνει από τη
μύτη. Το αποτέλεσμα είναι θλιβερό.
Οταν η λέξη που μπορεί να απο-
τυπώσει τη χειρονομία αυτών των
δύο νέων παιδιών έχει φθαρεί μες
στην πολλή συνάφεια, έχεις κι εσύ
χάσει τη δυνατότητα να αντιλη-
φθείς και να αποτιμήσεις την αξία
της πράξης τους. Η σημασία της
θαμπώνει και δύσκολα αντιλαμ-

βάνεσαι το μεγαλείο αυτών των
δύο ανθρώπων, που παίρνουν
τρεις κι εξήντα, ξέρουν τις αδυ-
ναμίες του όπλου τους και παρ’
όλα αυτά βουτάνε μες στις φλόγες,
αδιαφορώντας για τη ζωή τους.
Μια κοινωνία που έχει ηρωοποι-
ήσει τον άτυχο Γρηγορόπουλο εί-
ναι δύσκολο, αν όχι αδύνατον, να
αναγνωρίσει και να εκτιμήσει τον
πραγματικό ηρωισμό. Δεν μας
φταίει η γλώσσα. Φταίμε εμείς που
την τσαλαπατάμε καθημερινά.

«Ηρωες επειδή έπεσαν κάνο-
ντας το καθήκον τους». Το καθή-
κον, άλλη λέξη φθαρμένη όσο δεν
πάει άλλο. Τι θα πει κάνω το κα-
θήκον μου; Στη δίκη για το Μάτι
ένας πιλότος πυροσβεστικού κα-
τέθεσε ότι δεν έκανε ρίψη νερού
διότι δεν είχε τέτοια εντολή. Εκανε
το καθήκον του, αφού υπάκουσε
στις εντολές των ανωτέρων του.
Ομως, δεν έκανε το καθήκον του,
αφού δεν εκτέλεσε το έργο που
είχε αναλάβει. Οταν το καθήκον
ταυτίζεται με το γράμμα των κα-
νόνων τότε χάνει τη σημασία του.
Γίνεται τυπολατρία. Το εξέφρασε
με τον καλύτερο τρόπο η κ. Δού-
ρου. «Μας κάθισε μια στραβή στη
βάρδιά μας». Με αποτέλεσμα 104
νεκρούς και ούτε κι εγώ ξέρω πό-
σους σοβαρά τραυματίες. Είναι
ένας τρόπος για να αναλάβεις την
«πολιτική ευθύνη». Από τότε που
την ανακαλύψαμε, με τη συνδρομή

του Ανδρέα Παπανδρέου, η ευθύ-
νη, το κύτταρο της δημοκρατίας,
έχασε τη σημασία της. Και οι πρα-
ξικοπηματίες του ’67 θα μπορού-
σαν να επικαλεσθούν την πολιτική
ευθύνη για τις πράξεις τους, όπως
την επικαλέσθηκαν οι δολοφόνοι
της «17 Νοέμβρη» και οι υπερα-
σπιστές τους. Ο Μουλάς όμως και
ο Στεφανίδης, με την πράξη τους
απέδειξαν ότι η ευθύνη δεν έχει
επιθετικό προσδιορισμό. Είναι ευ-
θύνη.

Ολα είναι θέμα παιδείας. Αλλη
λέξη που έχει χάσει τη σημασία
της. Ολοι συμφωνούν ότι «όλα
είναι θέμα παιδείας». Δυσκολεύον-
ται όμως να συνεννοηθούν όταν
προσπαθούν να εξηγήσουν τι εν-
νοούν με «παιδεία». Τι πιστοποιεί
την ύπαρξη παιδείας; Το πανεπι-
στημιακό δίπλωμα; Η σωστή σύν-
ταξη της ελληνικής; Ή μήπως παι-
δεία είναι το εργαλείο που σε εξο-
πλίζει για να μπορείς να εκτιμήσεις
το ανθρώπινο σύμπαν στις πραγ-
ματικές του διαστάσεις; Να μη
σπαταλάς τη δύναμη της γλώσσας
στην πρόχειρη καθημερινότητα,
νομίζοντας πως οι λέξεις θα σε
βοηθήσουν να γλιτώσεις απ’ την
ισοπεδωτική της μαγεία. Πολλά
έχουν γραφτεί για την «απομά-
γευση» των σύγχρονων κοινωνιών.
Ομως, την «απομάγευσή» τους
από τα στερεότυπα της παράδο-
σης, όπως η θρησκεία ή οι ιδεο-

λογίες, την έχει αντικαταστήσει
η «μαγεία» της ισοπέδωσης των
αξιών.

Ξεκίνησα από τους δύο ηρωι-
κούς σμηναγούς, τον Χρήστο Μου-
λά και τον Περικλή Στεφανίδη και
θέλω να κλείσω με το προσφιλές
μου θέμα. Τα ελληνικά δεν κινδυ-
νεύουν ούτε από τα greeklish ούτε
από την κατακτητική επέλαση της
αγγλικής. Τα ελληνικά κινδυνεύουν
από εμάς, που μιλάμε και γράφουμε
ελληνικά. Οταν μια «πόλις» νοσεί
καταρρέει με το παραμικρό, όπως
γράφει ο Πλάτων στην Πολιτεία
του. Οπως και το σώμα που νοσεί.
Σκεφθείτε ότι η γλώσσα μας δεν
σώθηκε μόνον, αλλά ανέπτυξε και
τη δυναμική της από Ελληνες που
μιλούσαν τουλάχιστον μία ξένη
γλώσσα.

Γι’ αυτό θα επανέλθω στην αγα-
πημένη μου εμμονή. Η «παιδεία»,
η πραγματική, στηρίζεται στην
ανάγνωση της λογοτεχνίας μας.
Εκεί μέσα οι λέξεις που έχουν φθα-
ρεί μπορούν να ξαναβρούν το χα-
μένο τους σφρίγος. Η τριβή με τη
λογοτεχνία δεν είναι πολυτέλεια.
Μας σηματοδοτεί τον δρόμο για
την κατανόηση της πραγματικό-
τητας. Τους «ήρωες» δεν μπορούμε
να τους αναγνωρίσουμε χωρίς τους
τάφους τους, το «σήμα» τους, τις
λέξεις. Τιμητική αναφορά στο αρι-
στούργημα του Ερνέστο Σαμπάτο
«Περί ηρώων και τάφων».

Περί ηρώων και τάφων
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο εκσυγχρονισμός αποτελεί
βασικό αίτημα του λαού μας
ήδη από τη δεκαετία του

1850, με πρωτεργάτη τον Αλέξαν-
δρο Κουμουνδούρο, ο οποίος ήλθε
να εκφράσει μια νέα γενιά ανθρώ-
πων που επιθυμούσαν εναγωνίως
να γίνουν όλα εκείνα που θα έφερ-
ναν την Ελλάδα πιο κοντά στο κε-
κτημένο των προηγμένων χωρών
της Δυτικής Ευρώπης, εξαλείφον-
τας παράλληλα παθογένειες και
υστερήσεις αιώνων, οφειλόμενες
στην ιστορική εξέλιξη του ελλα-
δικού χώρου.

Το αίτημα του εκσυγχρονισμού
διατρέχει έκτοτε την πολιτική ιστο-
ρία του τόπου μας. Το παρέλαβε
και το προώθησε ο Χαρίλαος Τρι-
κούπης, ο οποίος το συνέδεσε με
την πολιτική σταθερότητα, τη θε-
σμική ολοκλήρωση και τη δημι-
ουργία ικανών δημοσίων υποδο-
μών. Στη συνέχεια, ο Ελευθέριος
Βενιζέλος έδωσε έμφαση στον θε-
σμικό και νομοθετικό εκσυγχρο-
νισμό, εκφράζοντας το παλλαϊκό
αίτημα της «ανόρθωσης». Στη με-
ταπολεμική Ελλάδα, ο Κωνσταν-
τίνος Καραμανλής προσέδωσε
στον εκσυγχρονισμό, ως δομικό
του χαρακτηριστικό, την ένταξη
στην Ενωμένη Ευρώπη, μέσω της
οποίας η χώρα μας επέτυχε μια
τεράστια αναμόρφωση, θεσμικά
και οικονομικά μιλώντας. Την κα-

τεύθυνση του εκσυγχρονισμού
εντός Ενωμένης Ευρώπης υπηρέ-
τησαν και μεταγενέστεροι πρω-
θυπουργοί, με διαφορετικές στο-
χεύσεις.

Παρά την τεράστια πρόοδο που
συντελέστηκε από το 1850 έως
σήμερα στην Ελλάδα, ο εκσυγ-
χρονισμός είναι επίκαιρος, διότι
κανένα από τα προηγούμενα εγ-
χειρήματα δεν ολοκληρώθηκε, για
διάφορους λόγους. Το κράτος μας
και η κοινωνία μας δεν έχουν φτά-
σει στο επίπεδο που αυτοί οι με-
γάλοι πολιτικοί ηγέτες είχαν ορα-
ματιστεί και που ο λαός μας θα
ήθελε.

Η κρίση των μνημονίων, η αν-
τίσταση του βαθέος κράτους και
η πεισματική άρνηση μέρους της
κοινωνίας να αποδεχθεί την ανα-
γκαιότητα του εκσυγχρονισμού
ανέκοψαν –τη δεκαετία 2010-
2019– την πορεία της χώρας μας
προς τον διακηρυγμένο στόχο της:
τη συνολική και μόνιμη αλλαγή
επιπέδου, προς όφελος τόσο της
πατρίδας όσο και των πολιτών. Οι
συνέπειες αυτού του ιστορικού
ατυχήματος φάνηκαν καθαρά –
δυστυχώς μέσω τραγικών περι-
στατικών– τα τελευταία χρόνια.
Περιστατικών που θα είχαν απο-
φευχθεί ή θα είχαν σαφώς λιγότε-
ρες επιπτώσεις εάν ο εκσυγχρο-
νισμός δεν είχε ανακοπεί.

Οι εκλογές του 2023 απέδειξαν
ότι η βασική διαιρετική τομή στη
σύγχρονη μεταλαϊκιστική Ελλάδα
είναι αυτή ανάμεσα στο παλαιό
και στο νέο, ανάμεσα σε όσους θέ-
λουν τον εκσυγχρονισμό και σε
όσους τον αποστρέφονται ή και
τον φοβούνται (εθνοσυντηρητική
Δεξιά και αντιδραστική Αριστερά).
Ο εκσυγχρονισμός, ως μεταρρύθ-
μιση και προσαρμογή στις νέες
και σύγχρονες συνθήκες, απαιτή-
σεις, απόψεις, αποτελεί, για τη δυ-
ναμική πλειοψηφία της ελληνικής
κοινωνίας, κατηγορική προσταγή:
είναι απαίτηση, δηλαδή, της λο-
γικής και της ιστορίας.

Το αίτημα του εκσυγχρονισμού
το εκφράζει σήμερα ο πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης και το
κόμμα της Νέας Δημοκρατίας. Η
συμβολή του Κυριάκου Μητσοτάκη
στη γενεαλογία των εκσυγχρονι-
στικών εγχειρημάτων είναι το ότι
επιδιώκει έναν εκσυγχρονισμό πο-
λυδιάστατο –που έχει πολλές δια-
στάσεις, εκτείνεται σε πολλά επί-
πεδα και καλύπτει πολλές πλευ-
ρές– και πολυδύναμο – που διαθέτει
πολλές δυνάμεις και δυνατότητες.

Ο πολυδιάστατος και πολυδύ-
ναμος εκσυγχρονισμός δεν περιο-
ρίζεται σε επιμέρους πτυχές και
όψεις της ελληνικής πραγματικό-
τητας, αλλά διατρέχει όλο το εύρος
και το βάθος της ελλαδικής πραγ-

ματικότητας. Είναι το τελικό αίτημα
απόλυτης αλλαγής όσων πεισμα-
τικά βρίσκονται σε επίπεδο κατώ-
τερο των προσδοκιών μας, όσων
υπολείπονται των ευρωπαϊκών δε-
δομένων και όσων μας πληγώνουν
και μας στεναχωρούν στην καθη-
μερινότητά μας.

Ο πολυδιάστατος και πολυδύ-
ναμος εκσυγχρονισμός εγγυάται
ένα αισιόδοξο ελληνικό μέλλον σε
έναν κόσμο που εξελίσσεται και
αλλάζει ταχύτατα. Αναφερόμαστε
σε ελληνικό μέλλον, γιατί σε αυτή
την πορεία εκσυγχρονισμού θα
αφήσουμε πολλά πίσω μας, αλλά
όχι τα ταυτοτικά μας στοιχεία, τον
πολιτισμό μας και τα μεγάλα μας
πλεονεκτήματα. Το σχέδιο που
υπηρετούμε είναι εθνικό και προ-
οδευτικό. Είναι το δικό μας σχέδιο,
για το δικό μας αύριο, μέσα στον
νέο κόσμο που γεννιέται.

Το εκλογικό αποτέλεσμα ανέ-
δειξε καθαρά ότι η Ελλάδα είναι
έτοιμη για ένα μεγάλο και άμεσο
άλμα εκσυγχρονισμού, σε κάθε
επίπεδο και τομέα. Τόσο στο πλαί-
σιο της επικείμενης συνταγματικής
αναθεώρησης όσο και με επιμέρους
μεταρρυθμίσεις αλλάζουμε ορι-
στικά πίστα, ως χώρα και ως πο-
λιτική κοινωνία.

Ο κ. Γιάννης Οικονόμου είναι υπουργός
Προστασίας του Πολίτη.

Η μεγάλη ευκαιρία για πραγματιστικό εκσυγχρονισμό
Του ΓΙΑΝΝΗ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ

Οπλα Ferrari
με συνεργείο Lada

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Καθώς άκουγα τις
ειδήσεις για τις
εκρήξεις πυρομαχι-
κών στην Αγχίαλο,
ομολογώ ότι ένιωσα
μια πολύ βαθιά ανη-

συχία. Οχι την κλασική, για το
πώς το ελληνικό κράτος λιώνει
κυριολεκτικά σε στιγμές κρίσης.
Αυτό είναι ένα φαινόμενο που
επαναλαμβάνεται ξανά και ξανά.
Σε κάθε κρίση ανακαλύπτουμε
ένα άλλο βαθύ κράτος, που δεν
αλλάζει, δεν μαθαίνει από τα λάθη
του, αυτοσχεδιάζει και στο τέλος
τα κάνει θάλασσα, την ώρα που
βασίζεσαι σε αυτό.

Η Ελλάδα ετοιμάζεται να πα-
ραλάβει τα επόμενα χρόνια εξαι-
ρετικά σύγχρονα εξοπλιστικά συ-
στήματα: φρεγάτες, αεροσκάφη,
drones και άλλα πολλά. Θα μπο-
ρούσε κάποιος να μιλήσει για «Fer-
rari» των εξοπλισμών. Οι «Ferrari»»
απαιτούν όμως τις αντίστοιχες
υποδομές, την κατάλληλη κουλ-
τούρα επαγγελματισμού, το απα-
ραίτητο προσωπικό με πολύ προ-
χωρημένες τεχνολογικές γνώσεις,
διοίκηση που απαιτεί περισσότερο
γνώσεις διοίκησης επιχειρήσεων
παρά επιτελικού σχεδιασμού. Τα
όπλα νέας γενιάς θέλουν και σύ-
στημα, προσωπικό και κουλτούρα
νέας γενιάς.

Είμαστε έτοιμοι να τα υποδεχ-
θούμε; Γιατί, αν δεν διαθέτουμε
τα... υπόστεγα για τα υπερσύγ-
χρονα αεροσκάφη και τους ειδι-
κούς στην τεχνολογία (ΙΤ) για τις
φρεγάτες, θα είναι σαν να έχουμε

Ferrari που θα την υποστηρίζει
συνεργείο Lada.

Η εμπειρία δείχνει ότι ξοδεύουμε
πολλά δισεκατομμύρια σε εξοπλι-
σμούς, αλλά τα κάνουμε μονίμως
θάλασσα στο σύστημα που απαι-
τείται για να αποδίδουν αυτό που
αναμένουμε. Να πάρουμε σαν πα-
ράδειγμα την ΕΑΒ, το ασύλληπτο
φαινόμενο με το ενάμισι C-130 που
διαθέτει η ελληνική αεροπορία;

Το επεισόδιο στην Αγχίαλο αν-
τανακλά τις συνήθεις παθογένειες.
Την έλλειψη επαγγελματισμού
και σχεδιασμού. Τον μοιραίο ρόλο
που, σίγουρα, θα έχει παίξει κά-
ποιος λάτρης του ωχαδελφισμού,
ο οποίος δεν θέλησε να ασχοληθεί
με το πώς προστατεύονται πυρο-
μαχικά σε περιόδους ακραίων
πυρκαγιών δίπλα σε κατοικημένη
περιοχή. Την έλλειψη επιχειρη-
σιακού συντονισμού και ασκήσε-
ων στρατιωτικών και πυροσβε-
στικής. Ολα αυτά ακούγονται μι-
κρά, άχρηστες λεπτομέρειες σε
περιόδους ρουτίνας. Αλλά στην
κρίση σ’ τα τινάζουν όλα (κυριο-
λεκτικά) στον αέρα.

Ας μη μοιρολογούμε όμως. Φτά-
νει πια με το εθνικό μας σπορ. Δεν
είμαστε καθυστερημένος λαός
ούτε πολιτισμικά τριτοκοσμικός.
Κάθε άλλο. Εχουμε αξιωματικούς
που στέκονται οπουδήποτε. Οσα
ζούμε είναι αποτέλεσμα φαυλό-
τητας, κακοδιαχείρισης, ΔΕΚΟ
ποίησης των ζωτικών υπηρεσιών
του κράτους. Στο χέρι μας είναι
να σταματήσουμε αυτά τα φαινό-
μενα και να πάρουμε στα σοβαρά
τις απειλές. Και να καταλάβουμε
ότι όσα αεροπλάνα, φρεγάτες και
πυροσβεστικά αεροσκάφη κι αν
αγοράσουμε, θα είναι σαν να τα
ρίχνουμε σε έναν κουβά εάν δεν
διασφαλίσουμε ότι την ώρα της
κρίσης δεν θα σπάσει ο συνήθης
«αδύναμος κρίκος» – ο σταθμάρχης
στα Τέμπη, αυτός που δεν φόρτισε
τις μπαταρίες των ΟΥΚ στα Ιμια,
αυτοί που κρύβονται πίσω από
όσα είδαμε στην Αγχίαλο.

Εφθασε ως φαίνεται
η ώρα, καθώς οι φλό-
γες σαρώνουν την
Ελλάδα, να διατυπω-
θεί η άποψη εκ νέου
πως «πράκτορες»

της Τουρκίας ευθύνονται για τους
εμπρησμούς. Η στήλη δεν θα ασχο-
ληθεί με τη διερεύνηση του θέμα-
τος. Ούτε θα σχολιάσει τους χει-
ρισμούς μιας κυβερνήσεως, που
μόλις πριν από λίγες εβδομάδες
επέτυχε εκλογική νίκη περιφανή
επί των αντιπάλων της και σήμερα
αντιμετωπίζει μία κατάσταση χα-
οτική.

Η σκέψη των πολιτών της χώρας
είναι στραμμένη αποκλειστικά
στους άνδρες και στις γυναίκες –
ενστόλων και εθελοντών– που δί-
νουν με αυτοθυσία και κίνδυνο
της ζωής τους τη μάχη των μαχών
για να περιορίσουν τη συμφορά.
Αυτοί και μόνον είναι άξιοι σεβα-
σμού και ευγνωμοσύνης.

Υπάρχουν βέβαια και οι πολι-
τικοί μας. Είδος εν αφθονία στην
Ελλάδα, με ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά ιδιοσυστασίας, διαφορετικά
από εκείνα των πάσης προελεύ-
σεως ομολόγων τους.

Δεν έλειψαν από τη χώρα μας
πολιτικοί σημαντικότατου διαμε-
τρήματος, ικανοί να κατανοήσουν
θεωρητικά και να διαχειρισθούν
ακαδημαϊκά τα διάφορα προβλή-
ματα που ανακύπτουν. Αλλά όλα
αυτά στο πλαίσιο μιας θεαματικής
ασκήσεως στο κενό.

Κι αυτό διότι πίσω και κάτω από
έναν Ελληνα πολιτικό ολκής δεν
υπάρχει κράτος. Δεν έχει δηλαδή
να στηριχθεί στην ίδια κοινωνική,
διοικητική, ιστορική υποδομή,
όπως κάποιος πολιτικός της Δύ-
σεως, στην οποία πιστεύουμε οι
πάντες πως ανήκουμε, δίχως στην
πράξη να συμβαίνει αυτό.

Αυτό το πάγιο έλλειμμα ανα-
δεικνύεται με τρόπο τραγικότατο
τις τελευταίες μέρες. Κατά την κρί-

ση ή φαντασία των ιθυνόντων
υπήρξε σχεδιασμός, εξασφαλίσθη-
καν τα μέσα για την αντιμετώπιση
ενός επαναλαμβανόμενου δράμα-
τος, αλλά όλα στο επίπεδο σχεδίων
επί χάρτου, που τελικώς εσάρωσαν
οι φλόγες.

Αίσθημα υπεροψίας πολιτικής
και πολιτισμικής χαρακτηρίζει την
ελληνική ελίτ έναντι της Τουρκίας,
με μόνη τη διαφορά βεβαίως ότι
σε αυτή τη χώρα υπάρχει και λει-
τουργεί κράτος. Και εάν κάποιοι
υποστηρίξουν ότι η Τουρκία είναι
χώρα αυταρχική και ανελεύθερη,
υπάρχει μια πληθώρα χωρών στην
παλαιά και τη νέα Ευρώπη –τη με-
τακομμουνιστική– με κράτος εδραι-
ωμένο και λειτουργικό. Και κάποιες
από αυτές δεν έχουν βίο ανεξαρ-
τήτου οντότητος μακρύτερο της
Ελλάδος.

Συχνότατα γίνεται αναφορά για
το «πολιτικό πρόβλημα» της Ελ-
λάδος. Αλλά ενδεχομένως το πρό-
βλημα που αντιμετωπίζει η χώρα
να είναι κατ’ εξοχήν «οργανωτικό»
και όχι ασαφώς «πολιτικό».

«Η ελληνική δημόσια ζωή εμ-
φανίζει δύο φαινόμενα ασυνήθι-
στα», έγραφε ο Κρις Γουντχάους
και συνέχιζε: «Αποτελείται από
προβλήματα πολύ πρωτόγονης
μορφής για να χαρακτηρίζονται
πολιτικά και από πολιτικούς απο-
φασισμένους να τα απωθούν διαρ-
κώς από τον νου τους». Η παρα-
τήρησή του μάλλον ισχύει έως σή-
μερα.

Ο Ελληνας πολιτικός είναι από
τη φύση του υψιπετής. Οραματί-
ζεται σαρωτικές ανατροπές, προ-
σομοιώσεις ταχύτατες με τα ισχύον-
τα στην Ευρώπη. Αλλά για να επι-
τευχθούν όλα αυτά τα θαυμαστά,
είναι απαραίτητο να δημιουργηθεί
η απαιτούμενη υποδομή από άτο-
μα, όχι εκπάγλου ευφυΐας, αλλά
διαθέτοντα απλώς κοινό νου και
υπομονή. Και αυτές είναι ιδιότητες
που φαίνεται πως λείπουν.

Ηγέτες εν κενώ
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 30 Ιουλίου 2023

<<<<<<

Οσα ζούμε είναι αποτέ-
λεσμα φαυλότητας, 
κακοδιαχείρισης, 
ΔΕΚΟ ποίησης των 
ζωτικών υπηρεσιών 
του κράτους.

Να μη βλέπεις; Μη μιλάς; Μην ακούς; Είναι κάποιες μέρες, λίγες ώρες, μερικά λεπτά, που ο συνδυασμός και των τριών είναι φευγα-
λέα «μια κάποια λύσις».                                                                                                                                                               • Ο Ηλίας Μακρής απουσιάζει σε άδεια.
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Ο ποιητής δικαιούται,
ο ηγέτης όχι. Ο ποι-
ητής: «Ανασήκωσε την
πλάτη κι απόσεισέ
τους, Πενταδάχτυλέ
μου». Στην πραγματι-

κή πολιτική διαπάλη, ωστόσο, η ποι-
ητική άδεια δεν μετρά, μετρά μόνο
η πρόταση, τα σχέδια, οι συμμαχίες
για να αλλάξουμε τα πράγματα. Με-
τρά μόνο το αποτέλεσμα, όχι η πρό-
θεση. Μετρά μόνο αν μια προσπάθεια
φέρνει πιο κοντά την Κύπρο στον
δρόμο της ελευθερίας και της ασφά-
λειας. Ποιο είναι το πραγματικό δια-
κύβευμα στο Κυπριακό στη σημερινή
συγκυρία; Η πλήρης στασιμότητα
από το 2017, η απουσία χειροπιαστής
προοπτικής για να επανάληψη των
συνομιλιών. Το ζήτημα: πώς φτά-
νουμε στην κινητικότητα; Ο ΠτΔ
απέστειλε επιστολή στον γ.γ. των
Η.Ε., στις 23 Ιουνίου. Δεν έλαβε απάν-
τηση. Ήδη ο γ.γ. απάντησε πως θα
κάνει κινήσεις εφόσον πειστεί ότι
«αυτή τη φορά θα είναι διαφορετικά».
Με βάση τα πιο πάνω, για να μη μεί-
νουν όλα ακίνητα, αυτόματα προ-
κύπτουν ευθύνες. 

Συνεννοήσεις ανάμεσα στις πο-
λιτικές ηγεσίες και ανεξάρτητες προ-
σωπικότητες που ενδιαφέρονται να
μη μείνουμε έτσι. 

1) Επιστολή του ΠτΔ στον γ.γ. με
ξεκάθαρη αποδοχή του Πλαισίου
του, με ημ. 30/6/17, οι φράσεις του
τύπου «συνομιλίες από εκεί που μεί-
ναμε στο Κραν Μοντάνα» προφανώς
δεν θεωρούνται ως μια αξιόπιστη κί-
νηση. Το Πλαίσιο ενσωμάτωσε όλες
τις βασικές συγκλίσεις προηγουμένων
συμφωνιών κορυφής. Τα κείμενα
Γκουτέρες συναντούν τις λογικές

απορίες και των δύο κοινοτήτων και
καλύπτουν τις κύριες ανησυχίες της
ε/κ κοινότητας. Μια τέτοια επιστολή
είναι αναγκαία, είναι ο μόνος τρόπος
για να συμπλεύσουμε με τις σκέψεις
του γ.γ. και να πείσουμε ότι αυτό
που λέμε το εννοούμε. 

2) Δίαυλος επικοινωνίας με Τ. Ερν-
τογάν, απεσταλμένος του ΠτΔ μπορεί
να διερευνήσει πράγματα. Καθυστε-
ρήσαμε, έπρεπε ήδη να είχε γίνει,
αυτές οι αποστολές γίνονται, δεν λέ-
γονται. Πρόσωπα υπάρχουν γι’ αυτή
την ειδική διερευνητική αποστολή.

3) Μπορεί κάποιος να ισχυριστεί
ότι κατανοεί πλήρως το περιεχόμενο
της έννοιας «κυριαρχική ισότητα;».
Στοιχεία της έννοιας αυτής υπάρχουν
στο ανακοινωθέν Αναστασιάδη -
Έρογλου, 11/2/2014. Αυτό είναι; Είναι
μήπως είναι η «πιο αποκεντρωμένη
ομοσπονδία» που συμπάθησε εκ των
υστέρων ο Ν. Αναστασιάδης; Είναι
κάτι άλλο που συνδέεται με τα κεί-
μενα Ζυρίχης - Λονδίνου όπως είπε
ο Τατάρ; Η πρώτη ανάγνωση δείχνει
σαφώς «βήμα» πίσω από το Πλαίσιο
Γκουτέρες. Αλλά τα ερωτήματα χρή-
ζουν κανονικής διερεύνησης επί εγ-
γράφων. 

Οι δυσκολίες είναι πολλές, είναι
εκεί, είναι ακέραιες. Αλλά ο συνθη-
ματικός λόγος, η ατέρμονη κενολογία,
οι ασυμβίβαστες κορώνες, τα τυπο-
ποιημένα σχήματα δεν βοηθούν την
κοινή γνώμη να διαμορφώσει μια
πιο σύνθετη σκέψη. Όλα μαζί συνι-
στούν ένα βασικό εμπόδιο στην ορ-
θολογική διαχείριση κεντρικών προ-
βλημάτων της Κύπρου – κατοχή, λε-
ηλασία του δημόσιου πλούτου, δια-
φθορά. 

Στον αντίποδα της πολιτικής που

διαμορφώνει η «ποιητική άδεια»,
βρίσκεται η σχεδιασμένη δράση, αυ-
τή που κατανοεί ότι χωρίς αμφισβή-
τηση της ισορροπίας πραγμάτων
που επέβαλε η κατοχή, δεν θα πάμε
πουθενά. Ωστόσο, στασιμότητα στο
Κυπριακό δεν υπάρχει, στασιμότητα
ίσον κινητικότητα, διαρκής αμφιβολία
για το αύριο, εντάσεις, μια Κύπρος-
παρίας στη διεθνή ζωή.

H αλλαγή σκηνικού στις ευρω-
τουρκικές και ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις είναι εν εξελίξει. Πώς κινείται
η Κύπρος σε αυτό το περιβάλλον; Ο
ΠτΔ μιλώντας στις 24 Ιουλίου στους
πρέσβεις της Κύπρου χαρακτήρισε
ως «ιδιαίτερα θετική» την ανταπό-
κριση της Ε.Ε., ιδίως της Γαλλίας και
της Γερμανίας και «βλέπουν την
ανάγκη για πρόοδο και την προσπά-
θεια για άρση του αδιεξόδου στο Κυ-
πριακό».

Κάθε δήλωση ή εκτίμηση αντα-
νακλάται σε κάποιο αποτέλεσμα. Ο
εκπρόσωπος Τύπου της Επιτροπής
Πίτερ Στάνο σχολιάζει: «Η Ε.Ε. πα-
ραμένει έτοιμη στη στήριξη όλων
των σταδίων της διαδικασίας υπό
την ηγεσία των Η.Ε.». Πιο καθαρά
δεν γίνεται. Για να ξεκινήσει η δια-
δικασία, η ευθύνη βρίσκεται στα
Η.Ε., η Ε.Ε. δεν αντικαθιστά τα Η.Ε.
(πλαίσιο λύσης από τον Α. Γκουτέρες)
αλλά τα εμπλουτίζει (οικονομία, προ-
γράμματα, λειτουργικότητα) και τα
στερεώνει (κεκτημένο, όλη η Κύπρος
κράτος-μέλος, χωρίς 2η φορά δια-
πραγματεύσεις). Η τάση να ζητούμε
πράγματα από τους άλλους, αλλά
εμείς να μην αναλαμβάνουμε τις ευ-
θύνες που μάς αναλογούν, δεν έχει
πλέον πέραση. Η Επιτροπή (επιτέ-
λους) μιλάει πιο ανοικτά (λ.χ. Κανο-

νισμός της Πράσινης Γραμμής). Η
Ελίζα Φερέιρα, Επίτροπος Συνοχής
και Μεταρρυθμίσεων είπε την άποψη
της Επιτροπής σε άρθρο της στην
«Καθημερινή» στις 23 Ιουλίου με
τίτλο «Ένα μακρύ ταξίδι». Η Ελ. Φε-
ρέιρα σημειώνει πως χρειάζεται «να
δημιουργηθούν οι συνθήκες για την
επανέναρξη των συνομιλιών, να καλ-
λιεργηθεί η προοπτική μιας επανε-
νωμένης Κύπρου. Ολόκληρη η Κύ-
προς είναι έδαφος της Ε.Ε. Οι Τ/κ
είναι πολίτες της Ε.Ε. H Ε.Ε. θέσπισε
δύο σημαντικά νομοθετήματα για
να διευκολύνει την επανένωση της
Κύπρου στο πλαίσιο των Η.Ε.». Τα
Η.Ε (Γκουτέρες σε Κ. Κόμπο) και η
Ε.Ε. (Φερέιρα, Νάβα) δείχνουν τον
ίδιο δρόμο: οι Κύπριοι να είναι οι
ίδιοι οι κινητήριοι μοχλοί.

Ο Μάριο Νάβα δηλώνει: «Είναι
πολύ ξεκάθαρο ότι Τ/κ και Ε/κ πρέπει
οι ίδιοι να κάνουν αποφασιστικά βή-
ματα, βήματα ο ένας προς τον άλλο»
(31/10/22). Αυτά δεν αρέσουν στην
ε/κ ηγεσία, θεωρεί ότι συνιστούν
«παραχώρηση» ή τα εκλαμβάνει ως
«πίεση». Αλλά οι κύριοι παίκτες δεν
αποδέχονται πως το απρόθυμο μέλος
μπορεί μόνο να ζητά από τους συ-
νομιλητές του, χωρίς πραγματικές
δεσμεύσεις για το ίδιο (λ.χ. Πλαίσιο
Γκουτέρες). Και οι άλλοι έχουν άποψη
και θα αποφασίσουν ανάλογα. Πάνω
σε αυτά θα κριθεί, αν θα πάμε σε
ακόμα μία, υπό προϋποθέσεις, προ-
σπάθεια/ευκαιρία. Ο Οκτώβριος είναι
κοντά. Μια ηγεσία που ταλαντεύεται,
δεν μπορεί να ηγηθεί μιας συγκυρίας,
θα υπόσχεται, αλλά το τρένο θα είναι
στον σταθμό. 

Το τρένο διαφορετικά
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Η Μαλαισία και η Ινδονησία, οι μεγαλύτεροι εξαγωγείς φοινικέλαιου στον κόσμο, ξεκίνησαν διπλωματική εκστρατεία κατά του κανονισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης
κατά της αποψίλωσης, υποστηρίζοντας ότι έχουν ήδη τα δικά τους συστήματα εγγύησης για την πρόληψη της απώλειας δασών. 

www.larkoslarkou.org.cy

Το μοτίβο με το οποίο επαναλαμβάνονται,
κάθε καλοκαίρι, οι πυρκαγιές στις χώρες του
ευρωπαϊκού Νότου πρέπει όχι μόνο να προ-
βληματίσει αλλά, για την Κύπρο, να αποτελέσει
ύψιστη στρατηγική προτεραιότητα. Τόσο η
κλιματική αλλαγή όσο και η ανθρώπινη δρα-

στηριότητα έχουν καταστήσει τις φωτιές, εντός δασικών
ή αστικών περιοχών, μια διαρκή απειλή απέναντι σε αν-
θρώπινες ζωές, πανίδα και χλωρίδα, κρίσιμες εγκαταστάσεις
καθώς και τα επιμέρους οικοσυστήματα –με την Κύπρο,
λόγω μεγέθους να έχει βρεθεί στο επίκεντρο καταστροφικών
πυρκαγιών τα τελευταία χρόνια. Στην Κύπρο, λόγω μεγέθους
αλλά και ιδιαιτεροτήτων, το να αντιμετωπίσουμε φωτιές
σαν κι αυτές της Ελλάδος αποτελεί το απόλυτο non-go. Το
ίδιο ισχύει για βιομηχανικές ζώνες εγγύς, χωροταξικά, σε
αναπτυσσόμενες οικιστικές περιοχές που μεγαλώνουν τα
τελευταία χρόνια και που με τραγικό τρόπο βλέπουμε κάθε
χρόνο σε περιοχές όπως η Λευκωσία –που εκτείνεται πλέον
σε περιοχές όπως το Γέρι, το Τσέρι και τα Λατσιά που απο-
τελούν πλέον κομμάτι της πόλης. 

Η προστασία μάλιστα από τις πυρκαγιές, για την Κύπρο,
αποτελεί ένα τεράστιο στοίχημα το οποίο περιλαμβάνει
πολλές κι αλληλένδετες έννοιες: Την κουλτούρα ασφάλειας
σε ατομικό και συλλογικό επίπεδο σε επίπεδο, μάλιστα,
πρόληψης. Την αποτελεσματική αντιμετώπισή τους σε επί-
πεδο καταστολής, άρα και ένα επιτελικό κράτος που πα-
ραδίδει. Την επένδυση σε υποδομές, μέσα, εκπαίδευση και
διαρκή επιμόρφωση για το ζήτημα της αντιμετώπισης. Τον
εθελοντισμό –σε πολλαπλά κοινωνικά επίπεδα– για την
ετήσια προετοιμασία αντιμετώπισης αλλά και τη μεγάλη

εικόνα της συνεργασίας
–με αποτύπωμα στο Κυ-
πριακό– μεταξύ των δύο
κοινοτήτων για θέματα
πυρασφάλειας και αντι-
μετώπισης. Αποτελεί επί-
σης μια πρώτης τάξης ευ-
καιρία για την απλή, σε
επίπεδο κοινωνικού συμ-

βολαίου, βελτίωση της ανθρώπινης συμπεριφοράς. Να μην
πετάς πυροτεχνήματα σε υψηλές θερμοκρασίες, να μη στή-
νεις, κάθε χρόνο, λαμπρατζιές 20 μέτρων, να μην πετάς το
αποτσίγαρό σου ποτέ έξω από το αυτοκίνητο, μαζί με τα
σκουπίδια σου –που δυνητικά θα πιάσουν φωτιά. Κι επιπλέον
να έχεις έναν πυροσβεστήρα ή μια πυρίμαχη κουβέρτα
στο σπίτι, το εξοχικό και το αυτοκίνητο. 

Η αντιμετώπιση των πυρκαγιών δεν είναι πεδίο επικοι-
νωνίας και δημοσίων σχέσεων. Απαιτεί σοβαρότητα. Δεν
προσφέρεται για ινσταγκραμικές πόζες πολιτευτών στα
«μέτωπα», όπως ορισμένων πολιτικών μας που είδαμε. Συν-
δέεται, επίσης, και με την οριοθέτηση του χώρου σε επίπεδο
αντίληψης, στοιχειώδους σεβασμού και κουλτούρας ανά-
πτυξης. Και σε επίπεδο κινδύνου αποτελεί μια διαρκή
απειλή που –κάθε χρόνο– επαναπροσδιορίζει τον εαυτό
της και επαυξάνεται ως προς την πολυπλοκότητα της εμ-
φάνισής της αλλά και σε σχέση με τους τρόπους αντιμε-
τώπισής της. Και δεν αποτελεί αντικείμενο, κανενός, debate
και δη των σχετικών αφηγημάτων συνωμοσίας που προ-
κύπτουν ανά καιρούς αλλά ούτε και μικροπολιτικής. Και
για να γίνει αντιληπτή, πέραν του επιπέδου του σχεδιασμού
και των σχετικών επιχειρησιακών και άλλων τεχνικών πτυ-
χών, πρέπει να τεθεί επί των πραγματικών της διαστάσεων:
Είναι ζήτημα εθνικής ασφάλειας ισοδύναμο με το Κυπριακό,
την αντιτρομοκρατία και το κυβερνοέγκλημα. Αν καούν
τα κυπριακά δάση, και δεν έχεις πολλά, η Κύπρος θα κα-
ταστραφεί. Τελεία. 

Τόσο η κατάσταση στην Ελλάδα όσο και οι φωτιές, ανά
καιρούς, στην Κύπρο πρέπει να μας προβληματίσουν αλλά
να αποτελέσουν για την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη κορυφαία
προτεραιότητα σε επίπεδο σχεδιασμού πρόληψης κι αντι-
μετώπισης, προϋπολογισμών, καινοτομίας και Μέσων. Να
αποτελεί, το «ούτε ένα δάσος καμένο», ένα σύνθημα για
το οποίο όλοι θα αισθάνονται υπερήφανοι αλλά και πρόθυμοι
για να ζητήσουν περισσότερα και να πράξουν τα δέοντα
σε περίπτωση πυρκαγιάς. Κι αποτελεί ένα πεδίο, τέλος,
που αν χαθεί η σοβαρότητα, κάποιοι θα καούν. Κυριολεκτικά. 

Σοβαρότητα
για τις φωτιές

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ο ι πρώτες μέρες του Ιουλίου
έχουν ήδη καταγραφεί ως οι
μέρες κατά τις οποίες τα παγ-

κόσμια ρεκόρ θερμοκρασίας έχουν
καταρριφθεί. Ακόμη και στην Αν-
ταρκτική, όπου αυτή τη στιγμή
είναι χειμώνας, έχουν καταγράψει
ασυνήθιστα υψηλές θερμοκρασίες. 

Είτε πρόκειται για έντονο κύμα
καύσωνα, παρατεταμένη ξηρασία
ή καταστροφικές πλημμύρες, ο αν-
τίκτυπος της κλιματικής αλλαγής
γίνεται αισθητός σε όλη την Ευ-
ρώπη. Εκτός από το να μας θέτει
σε κίνδυνο από φυσικές καταστρο-
φές, μπορεί επίσης να επηρεάσει
τη σωματική μας υγεία. Από το
2000, τα κύματα καύσωνα έχουν
ήδη προκαλέσει δεκάδες χιλιάδες
πρόωρους θανάτους στην Ευρώπη
και ο αριθμός των θανάτων και
ασθενειών που σχετίζονται με τη
ζέστη είναι πιθανό να αυξηθεί στο
μέλλον.

Ταυτόχρονα οι ακραίες κλιμα-

τικές συνθήκες κόστισαν στην
Ε.Ε. περισσότερα από 145 δισε-
κατομμύρια ευρώ την τελευταία
δεκαετία και εκτιμάται ότι κόστι-
σαν 487 δισεκατομμύρια ευρώ με-
ταξύ 1980 και 2020 στα 27 κράτη
μέλη. Αν και δεν είναι εύκολο να
εκτιμηθεί ο εξελισσόμενος οικο-
νομικός αντίκτυπος που έχουν αυ-
τά τα γεγονότα κάποια πράγματα
είναι πλέον δεδομένα. Η κλιματική
αλλαγή βλάπτει την παγκόσμια
οικονομία, δημιουργεί κλιματικούς
πρόσφυγες, θα προκαλέσει επισι-
τιστική κρίση και τα κύματα καύ-
σωνα θα αφήσουν πίσω τους ζημιές
στις υποδομές, τη γεωργία, την
παραγωγικότητα και την ανθρώ-
πινη υγεία. Ήδη στην Κύπρο του
2023 θρηνήσαμε το πρώτο θύμα
θερμοπληξίας. 

Την ίδια στιγμή ο θανατηφόρος
καύσωνας στη νότια Ευρώπη και
οι ξηρές συνθήκες που επικρατούν
έχουν τροφοδοτήσει την εξάπλωση

των πυρκαγιών σχεδόν σε όλες τις
χώρες της Μεσογείου. Ελλάδα, Ιτα-
λία, Ισπανία. Και ενώ στην Ελλάδα
ήδη θρηνούν τα πρώτα θύματα, οι
επιστήμονες δεν μπορούν να γνω-
ρίζουν ακριβώς πόσο μεγάλο ρόλο
έπαιξε η κλιματική κρίση στις ελ-
ληνικές δασικές πυρκαγιές αναμέ-
νουν όμως, ότι οι πυρκαγιές στην
περιοχή θα ενταθούν στο μέλλον.

Εν μέσω λοιπόν ενεργειακής και

κλιματικής κρίσης, στην Κύπρο
συνεχίζουμε να καίμε μαζούτ, υπάρ-
χει παντελής έλλειψη μέσων μαζι-
κής μεταφοράς και είμαστε έτοιμοι
να θυσιάσουμε κάθε παραλία και
δάσος για ακόμη μια «ανάπτυξη».
Αλλά για να είμαστε ειλικρινείς και
ρεαλιστές. Σε μια περίοδο που το
κόστος ζωής αυξάνεται δραματικά,
και η «πράσινη μετάβαση» κάθε τι
άλλο παρά «δίκαιη» μπορεί να είναι,
την ώρα που συνάνθρωποί μας σε
γειτονικές χώρες χάνουν τα πάντα
εξαιτίας των φυσικών καταστροφών
και της αναλγησίας του κράτους,
πώς μπορείς να μιλάς γενικά και
να αναλύεις μεγαλεπήβολα σχέδια
όπως αυτό που θα παρουσιάσει την
ερχόμενη Παρασκευή η κυβέρνηση
για το «εθνικό σχέδιο για την ενέρ-
γεια και το Κλίμα Κύπρου»; 

Ξεκίνησα να γράφω αυτό το άρ-
θρο με στόχο την αισιοδοξία και
ότι υπάρχει ακόμα χρόνος να δρά-
σουμε για να προλάβουμε. Αλλά με

όλα όσα συμβαίνουν τις τελευταίες
ημέρες η πλάστιγγα γέρνει από την
άλλη. Το πραγματικό ερώτημα πλέ-
ον είναι αν υπάρχει χρόνος και εάν
ναι, προς τα πού πρέπει να δοθεί
αυτός ο χρόνος. Στην αναχαίτιση
ή στην προσαρμογή; Δυστυχώς
όμως η προσαρμογή στις νέες αυτές
συνθήκες ζωής από μόνη της δεν
θα δώσει τη λύση. 

Ενώ οι χώρες μπορούν να αρχί-
σουν να προσαρμόζονται σε ορι-
σμένες από τις επιπτώσεις, για πα-
ράδειγμα με θαλάσσια τείχη και
φράγματα για τις πλημμύρες, και
κάνοντας τις υποδομές τους πιο
ανθεκτικές σε ακραίες καιρικές
συνθήκες, εάν η παγκόσμια θέρ-
μανση συνεχιστεί τότε ο κόσμος
θα φτάσει γρήγορα σε ένα σημείο
πέρα   από αυτό που μπορεί να είναι
προσαρμοσμένος. 

Δεν έχουμε την πολυτέλεια να
επιλέξουμε προσαρμογή αντί για
μείωση των εκπομπών και καμιά

χώρα δεν έχει την πολυτέλεια να
δράσει από μόνη της. Χρειάζεται
συλλογική δράση, στους δρόμους
στα σχολεία, στους χώρους εργα-
σίας, στις κυβερνήσεις. Χρειάζεται
η απαίτηση της κοινωνίας, για την
προστασία των δασών, της παρα-
γωγής ανανεώσιμης ενέργειας, των
σχεδιασμών δημόσιων μεταφορών
να κυριαρχήσει. 

Η δράση για την αντιμετώπιση
της κλιματικής έκτακτης ανάγκης
μπορεί να αναβληθεί για μια άλλη
μέρα, όταν η επιστήμη και οι δυ-
νάμεις της αγοράς θα βρουν μια
λύση που θα μας επιτρέψει σε όλους
να καταναλώνουμε όσο θέλουμε
χωρίς να καταστρέψουμε τον πλα-
νήτη. Αλλά σήμερα διακυβεύεται
το μέλλον της ζωής και για αυτό
δεν υπάρχει χρόνος για αναβολή. 

Η κα Χριστίνα Νικολάου είναι περιβαλ-
λοντολόγος. Επικεφαλής Τομέα Ενέργει-
ας & Περιβάλλοντος ΚΕ ΑΚΕΛ.

Η πραγματική παγκόσμια ύφεση είναι οικολογική
Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΥ

<<<<<<

Αν καούν τα κυπριακά
δάση, και δεν έχεις
πολλά, η Κύπρος θα
καταστραφεί. Τελεία. 

<<<<<<

Στην Κύπρο συνεχίζουμε
να καίμε μαζούτ, υπάρ-
χει παντελής έλλειψη
μέσων μαζικής μεταφο-
ράς και είμαστε έτοιμοι
να θυσιάσουμε κάθε πα-
ραλία και δάσος για ακό-
μη μια «ανάπτυξη». 
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«Magnus ab integro
s clorum nascitur or-
do»: ο στίχος είναι
από το τέταρτο από
τα δέκα «Βουκολικά»
ποιήματα ή «Εκλο-

γές» του Βιργίλιου (42 π.Χ. – 37
π.Χ.). Η τέταρτη επωδή, αναμφίβολα
η πιο διάσημη, διαφέρει πολύ από
τις υπόλοιπες εννέα, καθώς από
τις πρώτες κιόλας γραμμές ο Βιρ-
γίλιος ανακοινώνει ότι «πρόκειται
να υψώσει τον τόνο». Πρόκειται
για ποίημα με δημόσιο χαρακτήρα
και πανηγυρικό ύφος και διαστά-
σεις, ένα ιδρυτικό άσμα με μεσσια-
νικό και προφητικό τόνο: Sicilides
Musae, paulo majora canamus
(«Μούσες της Σικελίας, ας υψώ-
σουμε λίγο τον τόνο των τραγου-
διών μας»).

Το άσμα αναγγέλλει την άφιξη
μιας νέας χρυσής εποχής μετά τη
γέννηση ενός παιδιού. Γραμμένο
σε ταραγμένη εποχή, εν μέσω των
εμφύλιων πολέμων που ακολού-
θησαν τη δολοφονία του Ιούλιου
Καίσαρα (44 π.Χ.), αναγγέλλει ίσως
την παντοδυναμία του Οκταβιανού
Αυγούστου, θετού υιού του Καίσαρα

και πρώτου αυτοκράτορα της Ρώμης
(27 π.Χ. – 14 μ.Χ.). Έχουν διατυ-
πωθεί πολλές εικασίες σχετικά με
την ταυτότητα αυτού του παιδιού:
κάποιοι αναγνώρισαν σε αυτό μια
προφητεία για την έλευση του Χρι-
στού. Άλλοι πάλι, λόγω του ιστο-
ρικού πλαισίου, είπαν ότι πρόκειται
για τον Οκταβιανό Αύγουστο. Ο αι-
νιγματικός χαρακτήρας της επωδής
προσδίδει στην ιστορία διαχρονική
αξία, κυρίως γιατί διερευνά ένα μυ-
στικό της ιστορικής διαδικασίας:
«ο παντοδύναμος κύκλος των αι-
ώνων αρχίζει εκ νέου τη στροφή
του». Υπάρχουν ιστορικές στιγμές,
συγκυρίες, οι οποίες μέσα από το
χάος οδηγούν σε μια νέα τάξη. Κυ-
ριολεκτικά, η τάξη γεννιέται μέσα
από το χάος, εμφανίζεται ως τέκνο
του χάους. Άραγε ζούμε μια τέτοια
εποχή; 

Το χαρακτηριστικό όλων των
εποχών αυτών είναι η ανάδυση
μιας νέας πολιτικής μορφής, η οποία
κυριαρχεί στους ερχόμενους αιώνες.
Το τέλος του εμφυλίου στη Ρώμη
οδήγησε στο τέλος της Ρωμαϊκής
Δημοκρατίας και στη γέννηση της
πρώτης Αυτοκρατορίας. Αναμφί-

βολα, η γέννηση μιας νέας πολιτικής
μορφής δεν είναι απλά και μόνο
αποτέλεσμα συγκυριών. Αποτελεί
επίσης μακρόπνοη ιστορική δια-
δικασία, η οποία υπερβαίνει κατά
πολύ το βλέμμα των πολιτικών πα-
ραγόντων και των πρωταγωνιστών
της ιστορίας.

Οι τελευταίοι μοιάζουν με άβου-
λα πιόνια του ιστορικού γίγνεσθαι.
Μόνο η ματιά του ποιητή θα μπο-
ρούσε ίσως να συλλάβει τη μεγάλη
εικόνα, κι αυτό μόνο σαν αίνιγμα
ή σαν προφητεία. Ο φιλόσοφος της
ιστορίας σήμερα, αν υιοθετούσε
μια φουκωϊκή προσέγγιση, θα έβλε-
πε την ανάγκη μιας νέας βιοπολι-
τικής για τη διατήρηση της συνοχής
και της ενότητας της Ρώμης. Θα
έβλεπε τις αχανείς εκτάσεις, κατα-
κτήσεις της Δημοκρατίας, τους τε-
ράστιους και ετερογενείς πληθυ-
σμούς, οι οποίοι αργά αλλά σταθερά
αποκτούσαν ρωμαϊκή υπηκοότητα,
εν ολίγοις, θα έβλεπε μια κατάστα-
ση, την οποία η Δημοκρατία δεν
μπορούσε πλέον να διαχειρισθεί.
Εξ ου και η αναγκαία μεταβολή της
πολιτείας. Δεν έφτανε όμως μόνο
αυτό.

Η νέα οικουμενική πολιτική μορ-
φή απαιτούσε και μια αντίστοιχη
οικουμενική θρησκευτική μορφή.
Ο ίδιος ο Αύγουστος, ο οποίος υιο-
θέτησε τον τίτλο «Ποντίφικας»
(pontifex), προσπάθησε να εξελίξει
τη ρωμαϊκή θρησκεία, κυρίως μέσω
της ποίησης του Βιργίλιου. Η «Αι-
νειάδα» παρουσίαζε τους Ρωμαίους
ως μετανάστες, πρόσφυγες από
την Τροία που βρήκαν καταφύγιο
στο Λάτιο, όπου και λειτούργησαν
ως ενωτικός κρίκος ανάμεσα στους
γηγενείς πληθυσμούς. Είμαστε εδώ
πολύ μακριά από τυχόν εθνικές θε-
ωρίες, στις οποίες στηρίζεται κάθε
Δημοκρατία. Η ιστορία όμως είχε
ήδη αποφασίσει ότι η αναγκαία οι-
κουμενική θρησκεία θα ήταν ένα
νέο φιλοσοφικο-θρησκευτικό δόγ-
μα. Πρόκειται για τον χριστιανισμό,
ο οποίος σμιλεύτηκε από έναν άγνω-
στο τότε διανοητή από την Ταρσό
με τα υλικά του ιουδαϊσμού και της
στωικής φιλοσοφίας. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι τρεις πολιτικές μορφές, η
Δημοκρατία, η Αυτοκρατορία και
η Εκκλησία, απαντούν στο όνομα
«Ρώμη». Φαίνεται δε ότι η Δημο-
κρατία παράγει σχεδόν ταυτόχρονα

την Αυτοκρατορία και την Εκκλη-
σία, διαποτίζοντάς τες με τις κοι-
νωνικές της αρχές και την πολιτι-
σμική της ταυτότητα. 

Σήμερα όπου τα έθνη έχουν πλέ-
ον ολοκληρώσει τον κύκλο τους,
από το τέλος των αυτοκρατοριών
και την έλευση των εθνικών βασι-
λείων, σε ποιο σημείο βρισκόμαστε;
Η Δύση μοιάζει να έχει ήδη δημι-
ουργήσει τα θρησκευτικά άσματα,
τα οποία της χρησίμευσαν για να
ξεπεράσει την εθνική και εθνικι-
στική της ταυτότητα. Φιλελευθε-
ρισμός και σοσιαλισμός λειτούρ-
γησαν και οι δύο ως προάγγελοι
μιας νέας παγκόσμιας μετα-εθνικής
τάξης, και σε μεγάλο βαθμό ώθησαν
τα δυτικά έθνη να βγουν από το
ταυτοτικό τους καβούκι. Αν και η
αντίσταση των εθνών είναι πολύ
πιο ισχυρή απ’ότι φαντάζονταν οι
οραματιστές της παγκοσμιοποί-
ησης, γεγονός είναι ότι έχουν συν-
τελεστεί μεγάλες αλλαγές στην πο-
λιτική υφή των σύγχρονων εθνών.
Μεταναστευτική κρίση, πανδημία,
πόλεμος στην Ουκρανία είναι απλά
οι καταλύτες των πιο πρόσφατων
πολιτικών αλλαγών σε Ευρώπη και

Αμερική. Η διάδοχη κατάσταση
στη Δύση, κληρονόμο της τριαδικής
Ρώμης (Δημοκρατία, Αυτοκρατορία,
Εκκλησία), διαμορφώνεται μέσα
στο χάος της κλιματικής αλλαγής,
της οικονομικής αστάθειας και της
πολεμικής αναταραχής.

Είναι πλέον κοινό μυστικό ότι
οι καίριες και ουσιαστικές αποφά-
σεις που αφορούν τα Δυτικά έθνη
δεν λαμβάνονται σε εθνικό, αλλά
σε διεθνικό επίπεδο, στους θεσμούς
που αυτά τα ίδια τα έθνη έχουν
διαμορφώσει για την ασφάλεια,
την προστασία και την ευημερία
τους. Ο συνωμοσιολόγος, ο αντε-
ξουσιαστής, ο εθνικιστής, και οι
τρεις θα συμφωνήσουν, παρά την
τεράστια απόκλιση στις ιδεολογικές
προκείμενές τους, ότι πρόκειται
για υφαρπαγή της λαϊκής εξουσίας.
Ο πραγματιστής θα διακρίνει την
ιστορικής σημασίας μετάλλαξη, η
οποία συντελείται στα έθνη μας:
ο κύκλος των αιώνων έχει ήδη ξε-
κινήσει τη νέα του στροφή.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι Av. Kαθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Κλιματική Κρίση και Εργασιακό Περιβάλλον
Των ΟΛΓΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ και ΚΛΕΙΩΣ ΒΑΡΙΑΝΟΥ ΜΙΚΕΛΛΙΔΟΥ

«Κάθε σπίτι και φω-
τοβολταϊκό και κάθε
οικογένεια και μπα-
ταρία», ίσως είναι το
καλύτερο σύνθημα,
για να υιοθετηθεί η

πρακτική της τοποθέτησης συστη-
μάτων αποθήκευσης ενέργειας, σε
κάθε σπίτι το οποίο διαθέτει φωτο-
βολταϊκά συστήματα. Με τον τρόπο
αυτό ο κοσμάκης θα μπορέσει να
γλυτώσει από τους εξωφρενικά υψη-
λούς λογαριασμούς για το ηλεκτρικό
ρεύμα και να γλυτώσει από τον
«μπαμπούλα» των διακοπών ρεύ-
ματος κατακαλόκαιρα. Παραφρά-
ζοντας το ιστορικό σύνθημα του
αείμνηστου Βάσου Λυσσαρίδη του
1975, «κάθε σπίτι και κάστρο, κάθε
πατριώτης και στρατιώτης», ίσως,
ποιος ξέρει, αυτή τη φορά το σύν-
θημα θα γίνει πραγματικότητα και
δεν θα καταντήσει ακόμη μια κενή
μεγαλοστομία. 

Επιτέλους βρέθηκε ένας υπουρ-
γός Ενέργειας, ο Γιώργος Παπανα-
στασίου, να απαντήσει σε δεκάδες
δημοσιογραφικές ερωτήσεις, εδώ
και πάρα πολλά χρόνια, γιατί δεν
υποχρεώνονται όλοι όσοι αγόρασαν
φωτοβολταϊκά συστήματα να το-
ποθετούν και μπαταρίες, όπως συμ-
βαίνει σε πολλές άλλες χώρες. Ο πο-
λύπειρος υπουργός σε θέματα ενέρ-
γειας ανακοίνωσε ότι θα προωθήσει
την τοποθέτηση μπαταριών, η οποία
να σημειωθεί ότι στοιχίζει γύρω στα
1500 ευρώ. Με τον τρόπο αυτό, την
ημέρα τα σπίτια θα καταναλώνουν
απευθείας από τη δική τους παρα-
γωγή και το βράδυ από τη δική τους
μπαταρία. Με αυτό τον τρόπο θα
σταματήσει και απόρριψη τεράστιων
ποσοτήτων ηλεκτρικού ρεύματος,
όπως αποκάλυψε ξεκάθαρα πλέον,
ο Γιώργος Παπαναστασίου.

Φυσικά από αυτή τη συνισταμένη
«ζημιωμένη» θα βρει η Αρχή Ηλε-
κτρισμού, η οποία θα χάσει ουσια-
στικά το μονοπώλιο στην παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας. Ο υπουργός
Ενέργειας έδωσε την απάντηση,
ανακοινώνοντας ότι η Αρχή, με τα
κεφάλαια τα οποία διαθέτει και με
κεφάλαια από τράπεζες, θα τοποθετεί
φωτοβολταϊκά συστήματα και μπα-
ταρίες στα σπίτια και θα αποπλη-
ρώνεται από την παραγωγή των συ-
στημάτων. Καλό είναι να κάνει αρχή,
από τα Νοσοκομεία, τα Πανεπιστή-
μια και τα άλλα δημόσια κτίρια, τα
οποία «πληρώνουν» δεκάδες εκα-
τομμύρια ευρώ, από τις τσέπες των
φορολογουμένων πολιτών, κάθε μή-
να, για ηλεκτρική ενέργεια, σε κτίρια
τα οποία δεν είναι καθόλου βιοκλι-
ματικά, σύμφωνα με τον νεοφανή
όρο.  Με το νέο σύστημα μπαταριών,
αν δεν ανατραπεί στον δρόμο, θα
μειωθεί, ίσως και τερματιστεί και η
παράξενη πρακτική, της διοχέτευσης
της παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, στα καλώδια της ΑΗΚ, τα
οποία λειτουργούν σαν μπαταρίες,

όπως μας λένε εδώ και δεκαετίες οι
ειδικοί. Ωστόσο, οι μη ειδικοί, δεν
αντιλαμβάνονται την εξήγηση, αφού
καθημερινώς απορρίπτεται μεγάλη
ποσότητα ρεύματα. Πρακτικά η
ΑΗΚ δεν μπορεί να σβήσει μηχανές,
γιατί η παραγωγή από ανανεώσιμες
πηγές δεν είναι σταθερή και έτσι
δεν μπορεί να διακινδυνεύσει να
μείνουν περιοχές της Κύπρου, χωρίς
ηλεκτρικό ρεύμα. 

Οι ειδικοί προτείνουν εδώ και
χρόνια, διάφορα σενάρια για να
υπάρχει σταθερή παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας τα βράδια από
ανανεώσιμες πηγές. Το πιο ευφάν-
ταστο σενάριο, το οποίοι πολλοί ει-
δικοί θεωρούν και ως το πιο εύκολο
και το πιο οικονομικό, είναι η με-
ταφορά νερού την ημέρα σε υδα-
τοφράκτες στα βουνά και τα βράδια
να αφήνεται το νερό και με τη δύ-
ναμη της πτώσης, να λειτουργεί
υδροηλεκτρικούς σταθμούς. Με τον
τρόπο αυτό, θα ξεπεραστεί και το
εμπόδιο της περίφημης ισορροπίας
του συστήματος, την οποία ελάχιστοι
μπορούν να αντιληφθούν. 

Σε αυτό το νέο αέρα, ο οποίος
πνέει στο υπουργείο Ενέργειας, αν
δεν κοπάσει ξαφνικά, θα πρέπει να
επιτραπεί και η χρήση μικρών αθό-
ρυβων ανεμογεννητριών στα σπίτια,
όπως τους παλιούς ανεμόμυλους.
Θα πρέπει να προωθηθεί η τοποθέ-
τηση ανεμογεννητριών στους αυ-
τοκινητόδρομους, οι οποίοι θα λει-
τουργούν με τον αέρα τον οποίο
παράγουν τα αυτοκίνητα. Επιτέλους
θα πρέπει να στηριχθούν νεοφυείς
εταιρίες, να αφεθούν τα δυνατά
μυαλά του τόπου, να προωθήσουν
και άλλες ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας. Ιδέες και προτάσεις, ευτυχώς
υπάρχουν πολλές από τα νέα παιδιά.
Το δύσκολο είναι να ξεπεραστούν
γραφειοκρατικές και άλλες πονηρές
διαδικασίες, οι οποίοι ανατρέπουν
τα νεανικά όνειρα.

Μεγάλη κουβέντα γίνεται και για
τον περίφημο αγωγό, EuroAsia In-
terconnection, ο οποίος θα συνδέει
με ηλεκτρικό ρεύμα, το Ισραήλ, την
Κύπρο και την Ελλάδα, ο οποίος θα
στοιχίσει με σημερινές τιμές, γύρω
στα δύο δισεκατομμύρια ευρώ. Ευ-
φάνταστη η ιδέα, αλλά κανείς δεν
μας είπε ξεκάθαρα, ποιος θα παράγει
το ηλεκτρικό ρεύμα και που θα το-
ποθετηθούν οι μονάδες παραγωγής.
Ποιος θα πληρώνει για τους ρύπους
και τις αποζημιώσεις για τους κα-
τοίκους των περιοχών οι οποίοι θα
επηρεαστούν. Ακόμη κανείς δεν
μας, είπε, τι θα συμβεί αν αποτύχει
το όλο εγχείρημα και πόσα θα κλη-
θούμε να πληρώσουμε ως φορολο-
γούμενοι πολίτες. Χορτάσαμε από
«φαραωνικά» έργα σε αυτό τον τόπο.
Σε επίγειο «παράδεισο» ζούμε. Λίγη
περισσότερη ταπείνωση δεν βλάφτει
ή καλύτερα συμφέρει πάρα πολύ.

Κάθε σπίτι
και μπαταρία

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Το χάος ως νέα τάξη

Μέχρι πρότινος αναφερόμασταν στην κλιμα-
τική αλλαγή, δηλαδή στις μακροχρόνιες αλλαγές
στη θερμοκρασία και τα καιρικά μοτίβα, τα
οποία παλαιότερα οφείλονταν αποκλειστικά
σε αλλαγές στη δραστηριότητα του ηλιακού
συστήματος και των μεγάλων ηφαιστειακών
εκρήξεων. Σήμερα, ωστόσο, οι ερευνητές απο-
δίδουν την επιδείνωση του φαινομένου αυτού
στην ανεξέλεγκτη ανθρώπινη δραστηριότητα
κατά τα τελευταία 200 χρόνια, η οποία λόγω
των σημαντικών προκλήσεων και των κινδύ-
νων που δημιουργεί για τον άνθρωπο και το
περιβάλλον, έχει συμβάλει στη μετονομασία
της κλιματικής αλλαγής σε κλιματική κρίση.

Οι περισσότεροι άνθρωποι πιστεύουν ότι
η κλιματική κρίση συνδέεται αποκλειστικά
με την αύξηση της θερμοκρασίας, αυτό όμως
είναι μόνο η αρχή. Στο παρόν στάδιο, διανύουμε
ίσως τη χειρότερη περίοδο για την υφήλιο σε
σχέση με τις επιπτώσεις της κλιματικής κρίσης.
Αξίζει να αναφερθεί ότι, η 18η Ιουλίου 2023
έχει καταγραφεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο ως η
μέρα με την ψηλότερη θερμοκρασία στην
ιστορία. Και μπορεί ένα μεγάλο μέρος του
πλανήτη να βιώνει το φαινόμενο του ασυνή-
θιστα παρατεταμένου καύσωνα, εντούτοις
σε κάποιες χώρες παρατηρούνται φαινόμενα
έντονης βροχόπτωσης και πλημμυρών, επα-
κόλουθα και αυτά της αύξησης της θερμο-
κρασίας.

Απότοκο των υψηλών θερμοκρασιών είναι
μεταξύ άλλων η θερμική καταπόνηση του
πληθυσμού και η έξαρση πυρκαγιών, οι οποίες
αν δεν τύχουν ορθής διαχείρισης και συντο-
νισμού από πλευράς των διάφορων αρμόδιων
Αρχών, μπορεί να αποβούν καταστροφικές.
Παράλληλα, οι παρατεταμένες βροχοπτώσεις
και η αύξηση της στάθμης των υδάτων, σε
συνδυασμό με τις ανέτοιμες πολεοδομικές
αναπτύξεις να αντέξουν τέτοιου είδους καιρικά
φαινόμενα, καταλήγουν σε φυσικές κατα-
στροφές με ανυπολόγιστες οικονομικές και
κοινωνικές συνέπειες.

Τα φαινόμενα της κλιματικής κρίσης δεν
θα μπορούσαν να αφήσουν ανεπηρέαστο και

το εργασιακό περιβάλλον, με την αύξηση της
θερμοκρασίας να αποτελεί πλέον σημαντική
πηγή κινδύνου για τους εργαζόμενους, κυρίως
σε υπαίθριους χώρους. Τα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα των υψηλών θερμοκρασιών μπορεί
να έχουν αρνητικό αντίκτυπο στην υγεία των
εργαζομένων προκαλώντας μεταξύ άλλων
θερμική εξάντληση, θερμοπληξία, εξανθήματα,
θερμικές κράμπες, αλλά και αύξηση της πι-
θανότητας  πρόκλησης εργατικών ατυχημάτων,
λόγω σωματικής κόπωσης, έλλειψης συγκέν-
τρωσης, κ.λπ. Η θερμική καταπόνηση έχει
συνδεθεί με τη μείωση της παραγωγικότητας
και την αύξηση των επιπέδων εργασιακού
άγχους, με τις ευάλωτες ομάδες των εργαζο-
μένων (έγκυες, άτομα που υποφέρουν από
καρδιαγγειακές, αναπνευστικές, νεφρικές και
άλλες παθήσεις, νέοι και ηλικιωμένοι εργα-
ζόμενοι, κ.ά.) να είναι περισσότερο εκτεθειμένες
σε κίνδυνο.

Η παρακολούθηση του δείκτη θερμικής
καταπόνησης, ο οποίος υπολογίζεται λαμβά-
νοντας υπόψη περιβαλλοντικούς παράγοντες
όπως είναι η θερμοκρασία, η υγρασία, η τα-
χύτητα του αέρα και η ηλιακή ακτινοβολία,
μπορεί να συμβάλει σημαντικά στην πρόβλεψη
της πιθανότητας πρόκλησης θερμικής κατα-
πόνησης. Σύμφωνα με τις Ευρωπαϊκές Οδηγίες,
οι πρόνοιες των οποίων έχουν μεταφερθεί
στις εθνικές νομοθεσίες των κρατών μελών,
η θερμοκρασία στους χώρους εργασίας πρέπει
να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του ανθρώ-
πινου οργανισμού, λαμβάνοντας υπόψη τη
μέθοδο εργασίας που εφαρμόζεται, καθώς και
τη σωματική προσπάθεια που καλείται να κα-
ταβάλει ο εργαζόμενος στη θέση εργασίας
του. Η εκτίμηση των επαγγελματικών κινδύνων
αποτελεί το σημαντικότερο εργαλείο πρόληψης
των κινδύνων και είναι υψίστης σημασίας να
περιλαμβάνει και την αξιολόγηση των κινδύνων
που προκύπτουν από τη θερμική καταπόνηση
των εργαζομένων.

Οι εργοδότες είναι σημαντικό να διασφα-
λίζουν την υγεία των εργαζομένων και τη βιω-
σιμότητα των επιχειρήσεών τους, λαμβάνοντας

ειδικά μέτρα για την αποφυγή της έκθεσης
των εργαζομένων στον θερμικό φόρτο, με ση-
μαντικούς παράγοντες στην επιτυχία της
εφαρμογής τους, την εκ των προτέρων δια-
βούλευση με τους εργαζόμενους, την εκπαί-
δευση και την ενημέρωσή τους. Ιδιαίτερη έμ-
φαση πρέπει να δίνεται στους τομείς της γε-
ωργίας, της δασοκομίας, της αλιείας, των κα-
τασκευών, των λατομείων, των ορυχείων όπου
παρατηρείται η μεγαλύτερη έκθεση των ερ-
γαζομένων σε υψηλές θερμοκρασίες κατά την
εκτέλεση μέτριων ή/και βαριών εργασιών. 

Τα μέτρα προστασίας και πρόληψης μπορεί
να είναι:

• Τεχνικά (μείωση της έκλυσης θερμότητας,
θερμοαπορροφητικές ασπίδες, θερμοφράγματα,
διάθεση οχημάτων με κλειστή κλιματιζόμενη
καμπίνα, παροχή σκιερών χώρων για προ-
στασία από την άμεση ηλιακή ακτινοβολία,
χρήση εργαλείων μείωσης της χειρωνακτικής
διακίνησης, κ.ά.), και

• Οργανωτικά (περιορισμό του χρόνου έκ-
θεσης, επαρκή διαλείμματα, προγραμματισμός
εκτέλεσης εργασιών κατά τις πιο δροσερές
ώρες της μέρας, παροχή πόσιμου δροσερού
νερού, φορετά ατομικά συστήματα ψύξης,
κ.ά.).

Εν κατακλείδι, η αντιμετώπιση των επι-
πτώσεων της κλιματικής κρίσης πέρα από
την εφαρμογή των νομοθετικών διατάξεων,
μπορεί να επιτευχθεί με την καλλιέργεια και
τη διατήρηση της θετικής κουλτούρας ασφά-
λειας και υγείας στον εργασιακό χώρο, μέσα
από την οποία η διεύθυνση και το εργατικό
δυναμικό της επιχείρησης μοιράζονται τις
ίδιες πεποιθήσεις, αντιλήψεις και πρακτικές,
δεσμευόμενοι ότι θα συμβάλουν στην ενσω-
μάτωση της ασφάλειας και υγείας σε κάθε ερ-
γασιακή διαδικασία, στοχεύοντας στην προ-
στασία της ανθρώπινης ζωής και τη βιώσιμη
ανάπτυξη της επιχείρησης. 

Δρ Όλγα Νικολαΐδου και δρ Κλειώ Βαριάνου
Μικελλίδου. Κέντρο Αριστείας CERIDES,
Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου.
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Στο Βίλνιους, Μητσοτάκης και 
Ερντογάν έδειξαν έτοιμοι να 
δώσουν μια ευκαιρία στην επα-
ναπροσέγγιση. Και ενδεχομέ-
νως να ακολουθήσει η διαπραγ-
μάτευση. Αν και είμαστε πολύ 
μακριά από μια τέτοια προο-
πτική, ο δημόσιος διάλογος 
έχει ανοίξει και η ψυχραιμία 
δεν περισσεύει. Σε αυτή την 
προοπτική θα σταθούμε. Τρία 
στοιχεία, διασυνδεόμενα, είναι 
σημαντικά σε μια διαπραγμά-
τευση: οι όροι/το πλαίσιο με 
τους οποίους αυτή γίνεται, οι 
εναλλακτικές που υπάρχουν 
σε περίπτωση μη συμφωνίας 
και ο χρόνος. Ο παράγων χρό-
νος, επί παραδείγματι, έχει τό-
σο την έννοια του χρονισμού 
(timing) όσο και του ποιο από 
τα δύο μέρη επείγεται περισσό-
τερο για συμφωνία αλλά και του 
πώς εξελίσσονται οι συνθήκες 
που καθορίζουν τη δυναμική 
σχέση των δύο πλευρών, κάτι 
που αυτονόητα επηρεάζει και 
τις εναλλακτικές τους. 

Περί όρων/πλαισίου

Μετά σχεδόν τέσσερα χρόνια 
πρωτοφανούς έντασης και επι-
θετικότητας από πλευράς Τουρ-
κίας, η Αγκυρα εγκατέλειψε επί 
του παρόντος τη «διπλωματία 
του καταναγκασμού» (coercion 
diplomacy), δηλαδή τη στρα-
τηγική άσκησης συνεχούς και 
αυξανόμενης πίεσης προς τη 
χώρα μας, προχωρώντας σε βή-
ματα αποκλιμάκωσης. Οι περισ-
σότεροι απέδωσαν αυτή την 
αλλαγή στη «διπλωματία των 
σεισμών», αν και κάποιες εν-
δείξεις είχαν διαφανεί νωρί-
τερα. Στην πραγματικότητα, 
ο σεισμός στην Τουρκία και η 
άμεση αντίδραση της Ελλάδας 
αποτέλεσαν απλώς επιβοηθη-
τικούς παράγοντες, προσφέ-
ροντας και πολιτική κάλυψη 
στην αλλαγή κατεύθυνσης της 
γείτονος. Λειτούργησαν δηλα-
δή ως ένα άλλοθι για μια τακτι-
κή έστω αναδίπλωση. Αυτή ήλ-
θε ως συνέχεια στα αντίστοιχα 
ανοίγματα της Τουρκίας προς 
Ισραήλ, Αίγυπτο, Σ. Αραβία και 
Εμιράτα. Οι λόγοι λοιπόν είναι 
βαθύτεροι και έχουν να κάνουν 
με την κατάσταση της τουρκι-
κής οικονομίας και τον πόλεμο 
στην Ουκρανία. Ο πόλεμος ει-
δικά, επηρεάζει και περιορίζει 
σε κάποιο βαθμό τις τουρκικές 
επιλογές σε αρκετά επίπεδα. 

 
Κατ’ αρχάς, ανέδειξε ότι ο αναθε-
ωρητισμός δεν είναι χωρίς κό-
στος, ιδιαίτερα σε συγκυρίες δι-
εθνούς αποσταθεροποίησης και 
ιδιαίτερα όταν απειλεί τη συνο-
χή της ∆ύσης και του ΝΑΤΟ. Η 
ενότητα που επέδειξε η ∆ύση, η 
συναντίληψη των συντριπτικά 
περισσοτέρων μελών της Συμ-
μαχίας για τη ρωσική απειλή πε-
ριορίζει την ελευθερία κινήσεων 
της Aγκυρας, παρότι η τελευταία 
αναβαθμίζεται από τον πόλε-
μο στην Ουκρανία. Επιπλέον, η 
απώλεια κύρους της Μόσχας, η 
αντιστροφή των σχέσεων εξάρ-
τησης μεταξύ Τουρκίας - Ρωσί-
ας, η διεύρυνση του ΝΑΤΟ και 
η επανάκαμψη των ΗΠΑ στην 
Ευρώπη έχουν δημιουργήσει 
ένα νέο περιβάλλον ασφάλειας 
που δεν διευκολύνει τον επιθε-
τικό ακτιβισμό και τη στρατη-
γική αυτονομία που η Aγκυρα 
σταθερά επιδίωκε. Την ίδια στιγ-
μή, η αναβάθμιση της Ελλάδας 
στο δυτικό στρατόπεδο, λόγω 
της στάσης της στο Ουκρανικό 
αλλά και της πολυδιάστατης γε-
ωπολιτικής χρησιμότητας του 
λιμένος της Αλεξανδρούπολης, 
επηρέασαν σε μεγάλο βαθμό τον 
τουρκικό στρατηγικό σχεδια-
σμό. ∆εν είναι τυχαίο λοιπόν 
που τόσο οι ΗΠΑ όσο και η Ε.Ε. 
έχουν ανανεώσει το ενδιαφέρον 
τους για την εξομάλυνση των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων. Χωρίς 
να παραβλέπουμε ότι το βασι-
κό πρόβλημα είναι ο τουρκικός 
αναθεωρητισμός, τα παραπάνω 
δημιουργούν μια συγκυρία που 
ίσως ευνοεί μια διαδικασία ουσι-
αστικότερης διαπραγμάτευσης 
επί τη βάσει του διεθνούς δικαί-
ου, όπως διαχρονικά επιδιώκει 
η Αθήνα εδώ και μισόν αιώνα.

Ρεαλιστικά, η μόνη εναλλα-
κτική που δεν οδηγεί σε σύ-

γκρουση (μια καταστροφική 
από κάθε άποψη εξέλιξη και 
για τις δύο χώρες) είναι η δι-
ατήρηση της παρούσας κατά-
στασης. Αυτή η επιλογή έχει 
το μικρότερο πολιτικό κόστος 
αλλά δεν είναι χωρίς κόστος γε-
νικότερα. Για το μείγμα εσωτε-
ρικής (αποτροπή) και εξωτερι-
κής (ανάσχεση) εξισορρόπησης, 

δαπανούμε τεράστιους πόρους 
και πάρα πολύ διπλωματικό κε-
φάλαιο. Υπολογίζεται ότι δαπα-
νούμε περίπου το 4% του ΑΕΠ 
κατά μέσον όρο τα τελευταία 50 
χρόνια για την Aμυνα. Σε σημε-
ρινές τιμές, έχουμε δαπανήσει 
συνολικά κοντά στα 400 δισ. ευ-
ρώ (όσο ακριβώς είναι σήμερα 
το δημόσιο χρέος)! Είναι λοιπόν 
πιθανό η κούρσα εξοπλισμών, 
που ξεκίνησε λόγω της διαφο-
ράς μας για την υφαλοκρηπίδα, 
να έχει κοστίσει μέχρι σήμε-
ρα περισσότερο από το όποιο 
προσδοκώμενο κέρδος θα μας 
απέφεραν τυχόν πλουτοπαρα-
γωγικοί πόροι της υφαλοκρηπί-

δας. Επιπλέον, υπάρχει και το 
κόστος των ευκαιριών. Αν αυτό 
το ποσό επενδυόταν στο κράτος 
πρόνοιας, στις υποδομές και σε 
άλλους κοινωφελείς σκοπούς, 
θα μπορούσε να παραγάγει πολ-
λαπλάσιο αποτέλεσμα σε οικο-
νομία και κοινωνία. Επιπλέον, 
σε λίγα χρόνια δεν θα έχουν 
νόημα τα κοιτάσματα υδρογο-

νανθράκων, ακόμη και αν αυ-
τά υπάρχουν και είναι εκμεταλ-
λεύσιμα, λόγω της κλιματικής 
κρίσης και συνακόλουθα της 
αναπόφευκτης πράσινης με-
τάβασης.  

 
Κλωτσώντας λοιπόν το τενεκε-
δάκι παρακάτω, διατηρούμε 
μεν ακέραια τα «κυριαρχικά 
μας δικαιώματα» σε θεωρητικό 
(αλλά και φαντασιακό) επίπεδο, 
στην πράξη όμως, όσο δεν ορι-
οθετούμε, δεν έχουμε τίποτα 
πέραν των 6 ν.μ. κυριαρχίας. 
Προσδοκούμε ΑΟΖ που φθάνει 
μέχρι την Κύπρο, αλλά προσώ-
ρας δεν μπορούμε καν να διε-

ξάγουμε σεισμικές έρευνες στη 
μέση του Θερμαϊκού Κόλπου!
 
Πολλοί αναλυτές και δημοσιο-
λόγοι εκφράζουν βάσιμες εν-
στάσεις στη διαδικασία προ-
σέγγισης με την Τουρκία λόγω 
της καθ’ υποτροπήν παραβα-
τικότητάς της, καθώς επίσης 
εκφράζουν εύλογες αμφιβολί-
ες για το κατά πόσον η Aγκυ-
ρα θα δεχτεί ποτέ μια επίλυση 
που θα βασίζεται στο διεθνές 
δίκαιο. Το πρόβλημα με τις ανα-
λύσεις αυτές δεν είναι ότι έχουν 
άδικο στην επιχειρηματολογία 
τους, αλλά πως αδυνατούν να 
προτείνουν μια αξιόπιστη και 
ρεαλιστική εναλλακτική. Κα-
τασκευάζουν άρτια επιχειρή-
ματα μεν, μη διευθέτησης δε. 
Το αποτέλεσμα είναι το ίδιο: η 
ακινησία. Και αν κάποια πλευ-
ρά επιθυμεί να τορπιλίσει τον 
διάλογο, αυτή δεν (πρέπει να) 
είναι η Ελλάδα.  
 
Ο καταγγελτικός και αφοριστικός 
λόγος (ακόμη και αν είναι δικαι-
ολογημένος) δημιουργεί άρνη-
ση αλλά δεν προσφέρει λύση. 
Ο αποκομμένος από την πραγ-
ματικότητα βολονταρισμός («η 
ευγενής μας τύφλωσις») οδηγεί 
σε επικίνδυνες αυταπάτες και 
στρατηγικά αδιέξοδα. Στις πε-
ριπτώσεις που, πέρα από την 
καταγγελία, προτείνονται κά-
ποιες (αντι)δράσεις της ελληνι-
κής πλευράς, αυτές είναι κατά 
κανόνα άστοχες, μη ρεαλιστικές, 
έως και επικίνδυνες. Η Ελλάδα 
όλα αυτά τα χρόνια έχει βασίσει 
τη στρατηγική της στο διεθνές 
δίκαιο και οποιαδήποτε παρέκ-
κλιση από τις αρχές μας θα απο-
τελέσει στρατηγικό λάθος. Μο-
νομερείς ενέργειες από πλευράς 
μας θα δικαίωναν τις τουρκικές 
αντιδράσεις, θα εξομοίωναν τις 
συμπεριφορές και θα μετέφεραν 
τη διαδικασία επίλυσης από το 
«πεδίο του δικαίου» (όπου έχου-
με συγκριτικό πλεονέκτημα) στο 
«πεδίο της ισχύος». Η συνέπεια 
άλλωστε είναι εκ των συγκριτι-
κών πλεονεκτημάτων μας σε 
σχέση με τη γείτονα. 
 
Επίσης, είναι αλυσιτελής η πρό-
ταση για άμεση οριοθέτηση ΑΟΖ 
με την Κύπρο προκειμένου να 
φέρουμε την Aγκυρα προ τε-
τελεσμένων. Είναι προφανές 
ότι όμορες χώρες, όπως η Αί-
γυπτος, σημαντικός περιφερει-
ακός δρων και εκ των σημαντι-
κότερων αραβικών κρατών, με 
τις οποίες επιθυμούμε μια σχέση 
εμπιστοσύνης και λειτουργική, 
θα προβληματίζονταν, ενώ στα 
μάτια της διεθνούς κοινότητας 
θα εμφανιζόμασταν περιφρονη-
τικοί έναντι προνοιών του ∆ικαί-
ου της Θάλασσας που κατά τα 
άλλα επικαλούμαστε.  
 
Το σημαντικότερο: Η Aγκυρα θα 
προσπαθούσε άμεσα, αφού πρώ-
τα μας κατήγγελλε για αποκλει-
σμό της, να παραβιάσει τη συμ-
φωνία μας με τη Λευκωσία με 
διάφορους τρόπους (ερευνητι-
κά, πλωτά γεωτρύπανα κ.ά.) και 
εμείς θα έπρεπε να είμαστε σε 
θέση να την υπερασπιζόμαστε 
επιχειρησιακά μόνιμα και μόνοι 
μας, δεδομένης της αντικειμε-
νικής αδυναμίας της Κύπρου. 
 
Aλλοι πάλι ζητούν να αρχίσει και 
η χώρα μας να «διεκδικεί» (τι;). 
Να γίνουμε δηλαδή και εμείς 
αναθεωρητική χώρα. Να υιο-
θετήσουμε με άλλα λόγια την 
πολιτική της Τουρκίας χωρίς να 
έχουμε τα χαρακτηριστικά της 
Τουρκίας. ∆ηλαδή, να καθίσου-
με στο τραπέζι ως δύο αναθεω-
ρητικές χώρες και να βάλουμε 
κάτω όλες τις εκατέρωθεν διεκ-
δικήσεις αντί να συνομιλούμε 
ως κράτος που υπερασπίζεται 
το status quo με βάση το διε-
θνές δίκαιο. Και εδώ η μυωπία 
σε στρατηγικό αλλά και τακτικό 
επίπεδο είναι χαρακτηριστική. 
 
Είναι δε παράδοξος ο θαυμασμός 
που ορισμένοι εκφράζουν για 
την τουρκική εξωτερική πολιτι-
κή και τις ενέργειες Ερντογάν. 
Συναγωνίζονται το πρακτορείο 
«Αναντολού» στην προβολή των 
«επιτυχιών του προέδρου». Στα 
μάτια τους ο Ερντογάν είναι 
σχεδόν αλάνθαστος. ∆εδομέ-
νου όμως ότι ο τελευταίος χα-
ρακτηρίζεται από συχνές και 
ραγδαίες μεταβολές στην πο-

Πώς επηρεάζουν την ελληνοτουρκική προσέγγιση, το πλαίσιο της διαπραγμάτευσης,

οι εναλλακτικές σε περίπτωση μη συμφωνίας και η χρονική συγκυρία

Ο πόλεμος 
στην Ουκρανία 
επηρεάζει και περιορίζει 
σε κάποιο βαθμό 
τις τουρκικές επιλογές 
σε αρκετά επίπεδα – 
ανέδειξε ότι 
ο αναθεωρητισμός 
δεν είναι χωρίς κόστος.

Σε λίγα χρόνια 
δεν θα έχουν νόημα 
τα κοιτάσματα 
υδρογονανθράκων, 
λόγω της κλιματικής 
κρίσης και 
συνακόλουθα 
της αναπόφευκτης 
πράσινης μετάβασης.

Των ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΔΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ, 
ΠΕΤΡΟΥ ΛΙΑΚΟΥΡΑ, ΚΩΣΤΑ ΥΦΑΝΤΗ, 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Στιγμιότυπο από τη συνάντηση των Ταγίπ Ερντογάν - Κυριάκου Μητσοτάκη, στην Κωνσταντινούπολη, το 2022. Σήμερα, ύστερα από σχεδόν τέσσερα 
χρόνια πρωτοφανούς έντασης και επιθετικότητας από πλευράς Τουρκίας, η Αγκυρα εγκατέλειψε επί του παρόντος τη στρατηγική άσκησης συνεχούς 
και αυξανόμενης πίεσης προς τη χώρα μας. Πολλοί απέδωσαν αυτή την αλλαγή στη «διπλωματία των σεισμών», ωστόσο, σύμφωνα με τους υπογράφο-
ντες το άρθρο, οι λόγοι είναι βαθύτεροι και έχουν να κάνουν με την κατάσταση της τουρκικής οικονομίας και τον πόλεμο στην Ουκρανία.
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Σταθμίζοντας τα δεδομένα
στον δρόμο προς τη Χάγη

Η οριοθέτηση
υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ
Η Ελλάδα διαχρονικά έχει βασίσει τη στρατηγική της στο ∆ιε-
θνές ∆ίκαιο της Θάλασσας, σύμφωνα με το οποίο τα κυριαρ-
χικά δικαιώματα υφαλοκρηπίδας υπάρχουν αυτοδικαίως και 
εξ υπαρχής και ΑΟΖ εφόσον θεσπιστεί. Oμως δεν ασκούνται 
αυτομάτως. Αντιθέτως με τα χωρικά ύδατα/αιγιαλίτιδα ζώνη 
όπου η επέκταση είναι μία μονομερής πράξη, καθώς πρόκει-
ται για κυριαρχία, για την κατοχύρωση και την άσκηση δι-
καιωμάτων υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ απαιτείται οριοθέτηση 
με τα γειτονικά κράτη, είτε με συμφωνία είτε με δικαστική 
διευθέτηση. Μέχρι τότε η Ελλάδα έχει μόνο διεκδικήσεις, ενώ 
μονομερής οριοθέτηση ή μονομερείς ενέργειες (π.χ. σεισμι-
κές έρευνες) δεν κατοχυρώνουν δικαιώματα εφόσον υπάρχει 
υποχρέωση οριοθέτησης και αποχής από αυτές. Παράνομες 
πράξεις, όπως οι σεισμικές έρευνες του «Ορούτς Ρέις» σε ανο-
ριοθέτητη περιοχή δεν παράγουν δίκαιο και δεν διορθώνονται 
με αντίστοιχες ενέργειες. Εάν επιμείνουμε στη διεκδίκηση 
θεωρώντας –εσφαλμένα σε μη οριοθετημένη περιοχή– ότι 
συνιστά δικαίωμα θα οδηγηθούμε στο δίλημμα είτε να ανεχό-
μαστε κατ’ εξακολούθηση καταπάτηση «δικαιώματος» είτε να 
εμπλακούμε σε σύγκρουση προκειμένου να το προασπίσουμε.

Συχνά προβάλλεται το επιχείρημα ότι η Ελλάδα δεν χρειά-
ζεται να διαπραγματευτεί με την Τουρκία, διότι η υφαλοκρη-
πίδα υφίσταται ipso facto και ab initio και άρα το πρόβλημα 
είναι η ελληνική δειλία. Αυτό που διαφεύγει είναι ότι το ίδιο 
ισχύει και για την Aγκυρα, και η τουρκική υφαλοκρηπίδα 
υπάρχει ipso facto και ab initio. Η παρέκκλιση από τις αρ-
χές μας υπέρ της διμερούς οριοθέτησης θα είναι εσφαλμέ-
νη κίνηση και δώρο στη δημόσια διπλωματία της γείτονος. 
Η Τουρκία δεν είναι μόνο «επίμονος αντιρρησίας» για την 
αιγιαλίτιδα ζώνη πέραν των 6 ν.μ., αλλά και σε κάθε ελλη-
νική μονομερή ενέργεια, στην οποία θα αντιδράσει έμπρα-
κτα για να «παγώσει» την άσκηση δικαιώματος υφαλοκρη-
πίδας ή την ανακήρυξη ΑΟΖ. Μια τέτοια ενέργεια περιμένει 
η Τουρκία για να ισχυριστεί ότι υψώνουμε ένα «σιδηρούν 
παραπέτασμα» εις βάρος της ώστε να δικαιολογήσει τυχόν 
απόπειρα δημιουργίας τετελεσμένων ως δήθεν αναγκαστι-
κή αντίδραση/επιλογή, δείχνοντας προς τον ξένο παράγοντα 
ότι την ευθύνη της κλιμάκωσης φέρει η ελληνική πλευρά.
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λιτική του, είναι άλογο να θεω-
ρείται επιτυχία όταν κάνει κάτι 
και έπειτα από λίγο εξίσου επι-
τυχία όταν κάνει το αντίθετό 
του. Στην ουσία, οι «θαυμαστές» 
της τουρκικής πολιτικής συγχέ-
ουν τη γεωπολιτική σημασία της 
χώρας με τη στρατηγική. Αν η 
Τουρκία δεν είχε τα Στενά, αν 
δεν ήταν μια χώρα του Εύξεινου 
Πόντου που επιπλέον συνορεύ-
ει με Ιράν, Ιράκ, Συρία και την 
Κεντρική Ασία, αν δεν είχε νεα-
νικό πληθυσμό 85 εκατομμυρί-
ων, αλλά και τον δεύτερο μεγα-
λύτερο στρατό του ΝΑΤΟ (ούσα 
η μόνη μουσουλμανική χώρα 
ενός δυτικού συνασπισμού), κα-
νείς δεν θα ανεχόταν τους εκ-
βιασμούς και τα καμώματα του 
προέδρου Ερντογάν. Κανείς δεν 
θα ανεχόταν τις σχέσεις με τον 
Πούτιν και την υπονόμευση των 
κυρώσεων κατά της Ρωσίας. Κα-
νείς δεν θα ενδιαφερόταν «να 
μη χαθεί η Αγκυρα». Για όποιον 
όμως έχει βρεθεί στο εξωτερικό 
και έχει συνομιλήσει με διεθνείς 
παράγοντες, είναι φανερό πως η 
Τουρκία (και ειδικά ο πρόεδρός 
της), όσο πολύτιμη είναι στη γε-
ωπολιτική σκακιέρα, άλλο τόσο 
αναξιόπιστη καθίσταται στις δυ-
τικές πρωτεύουσες. 

Χρόνος και χρονισμός

Για πολλούς λόγους, από 
πλευράς χρονισμού (timing), 
αυτή είναι μάλλον η καλύτε-
ρη περίοδος των τελευταίων 
20 χρόνων για να ξεκινήσου-
με μια ουσιαστική συζήτηση 
με την Τουρκία. Οι σχέσεις μας 
δεν εκτυλίσσονται εν κενώ, αλ-
λά μέσα σε ένα διεθνές σύστη-
μα στο οποίο η ∆ύση προσπαθεί 
να επαναπροσδιορίσει τις ορί-
ζουσές της και την περιφερει-
ακή αλλά και παγκόσμια αρχι-
τεκτονική ασφάλειας μετά τη 
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία. 
Εξίσου, οι προτεραιότητες των 
δύο ηγεσιών διαφοροποιούνται, 
στην περίπτωση της Τουρκί-
ας εκ των πραγμάτων. ∆ιότι ο 
Ερντογάν τελεί υπό την πίεση 
ανάταξης της οικονομίας που 
απαιτεί προσαρμογές. Οχι μόνο 
στην οικονομική αλλά και στη 
γεωπολιτική πραγματικότητα. 
Πώς μπορεί η Αγκυρα να επιδι-
ώκει να προσελκύσει επενδυτι-
κά κεφάλαια (όχι μόνο πουλώ-
ντας «ασημικά» στις αραβικές 
μοναρχίες) αν με τις ενέργειες 
της εξωτερικής πολιτικής της 
προκαλεί αστάθεια; Πώς μπορεί 
να αναμένει υποστήριξη πολιτι-
κή και οικονομική από τη ∆ύση 
αν υπονομεύει τα συμφέροντα 
της δεύτερης σε κάθε ευκαιρία;

 
Επομένως, σε αυτή την ιστορική 
καμπή, η Τουρκία δεν μπορεί να 
συνεχίσει τη διπλωματία του 
καταναγκασμού εις βάρος της 
χώρας μας χωρίς υψηλό κόστος. 
Ετσι, η επιλογή η όποια διαδικα-
σία και διαπραγμάτευση να λά-
βει χώρα αυστηρά στο πλαίσιο 
του διεθνούς δικαίου θεωρείται 
πλέον πολιτικά αυτονόητη από 
τους περισσότερους εταίρους 
μας. Τόσο οι ΗΠΑ όσο και η Ε.Ε. 
έχουν αντιληφθεί πλήρως τη 
συναλλακτική λογική που χα-
ρακτηρίζει τις τουρκικές ενέρ-
γειες και έχουν προσαρμόσει 
τη στάση τους αντίστοιχα. Τα 
όποια ανοίγματά τους προς αυ-
τή γίνονται στη βάση συμμόρ-
φωσης της τελευταίας σε συμ-
φωνηθέντα και σε μια λογική 
(βηματιστικά) qui pro quο, με 
αναστρεψιμότητα. Η Αγκυρα για 
το προβλεπτό μέλλον πρέπει να 
εξομαλύνει τη σχέση της με τη 
∆ύση, ενδεχομένως και να την 
αναθερμάνει, λόγω των αναγκών 
της οικονομίας της. Ακόμη και 
ο εκσυγχρονισμός της Τελωνει-
ακής Ενωσης έπεσε στο τραπέ-
ζι από τον Ερντογάν, ο οποίος 
μπορεί να φτάσει στο σημείο να 
δανειστεί ευρωπαϊκά χρήματα 
για να αποφύγει το ∆ΝΤ, και η 
Ελλάδα με την Κύπρο θα έχουν 
λόγο σε αυτό. Ενώ και με όρους 
σκληρής ισχύος, αυτή τη στιγ-
μή η κατάσταση είναι εμφανώς 
βελτιωμένη. Συμπερασματικά, 
λοιπόν, δύσκολα θα παρουσια-
στεί ευνοϊκότερη συγκυρία στο 
ορατό μέλλον.
 
Το μέλλον βέβαια είναι εγγενώς 
αδύνατον να προβλεφθεί, αλ-
λά μπορούμε να διακρίνουμε 
κάποιες τάσεις και να κάνουμε 
προβολές. Το διεθνές σύστημα 

που βασίζεται σε κανόνες εί-
ναι αυτή τη στιγμή ρευστό και 
κλυδωνίζεται. Οι κανόνες πά-
νω στους οποίους βασίζουμε 
τα δίκαιά μας και τη στρατη-
γική μας αμφισβητούνται από 
πολλές πλευρές. Η επίθεση της 
Μόσχας στην Ουκρανία φέρνει 
ανατροπές στη μεταπολεμική 
αρχιτεκτονική ασφάλειας της 
Ευρώπης και η Κίνα, στη Θά-
λασσα της Νότιας Κίνας, παρα-
βιάζει και περιφρονεί τη Σύμβα-
ση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας. 
Τυχόν αλλαγή της ηγεσίας των 
ΗΠΑ μπορεί να μεταβάλει, επί 
τα χείρω, ακόμη περισσότερο 
τις ισορροπίες και η Ευρωπαϊκή 
Ενωση είναι πολύ διαιρεμένη 
και αδύνατη για να αποκτήσει 
στρατηγική αυτονομία. Οπως 
έγραφε ο Σάιμον Τίσνταλ στον 
Guardian: Η εξαιρετικά ευάλωτη 
Ευρώπη έχει εισέλθει σε επικίν-
δυνη τροχιά αποσταθεροποίη-
σης, σημειώνοντας ότι εχθρικές 
δυνάμεις με αρπακτικές διαθέ-
σεις καραδοκούν, καθώς «οσμί-
ζονται αίμα». Οι απειλές από Ρω-
σία και Κίνα, η εξασθένηση των 
συμμαχικών δεσμών ασφαλείας 
με τις ΗΠΑ και ο κοινωνικός και 
πολιτικός διχασμός στο εσωτε-
ρικό τους, αναδεικνύουν θεμε-
λιώδεις αδυναμίες στρατηγικού 
χαρακτήρα. Σε ολοένα και μεγα-
λύτερο βαθμό, η Ευρώπη μοιά-
ζει πλέον με μια «πολιορκημένη 
νησίδα δημοκρατίας» σε έναν 
κόσμο αναρχίας που σημαδεύ-
εται από διογκούμενα κύματα 
απολυταρχισμού, ατιμωρησί-
ας και μαζικών παραβιάσεων 
του διεθνούς δικαίου, τα οποία 
απειλούν να την κατακλύσουν. 
 
Επιπλέον, είναι κρίσιμη η εξέλιξη 
παραμέτρων που επηρεάζουν το 
ισοζύγιο ισχύος και τη δυναμική 
των σχέσεων με την Τουρκία. Τα 
τελευταία 50 χρόνια όλοι οι συ-
γκριτικοί δείκτες, ποιοτικοί και 
ποσοτικοί, έχουν μεταβληθεί εις 
βάρος μας. Το 1970 είχαμε σχε-
δόν ίδιο ΑΕΠ και η Τουρκία είχε 
τετραπλάσιο πληθυσμό. Σήμερα 
η Τουρκία έχει τετραπλάσιο ΑΕΠ 
από εμάς και σχεδόν εννεαπλά-
σιο πληθυσμό με μέσο όρο ηλι-
κίας τα 31 έτη, πολύ μικρότερο 
από τον δικό μας που είναι περί-
που 45 έτη. Οι τάσεις αυτές δεν 
φαίνεται να αναστρέφονται στο 
ορατό μέλλον.

Οι καιροί ου μενετοί

Παραπέμποντας στον χρό-
νο την απόπειρα διευθέτησης, 
ενδέχεται να βρεθούμε σε 
έναν κόσμο τελείως διαφορε-
τικό και πολύ πιο επικίνδυνο, 
με εκκρεμή τα θέματά μας με 
την Τουρκία. Να έχουμε μετα-
κυλίσει δηλαδή το πρόβλημα 
στις επόμενες γενιές, οι οποίες 
θα πρέπει να το διαχειριστούν, 
κατά τα φαινόμενα, με χειρότε-
ρους όρους. 

 
Η γεωγραφία είναι πεπρωμένο. 
Πρέπει να βρούμε τον τρόπο (όχι 
βέβαια οποιονδήποτε τρόπο) να 
συνυπάρξουμε με την Τουρκία 
που έχουμε, όχι με αυτή που θέ-
λουμε. Μια ενδεχόμενη όμως επί-
λυση στη βάση του διεθνούς δι-
καίου διασφαλίζει τα δικαιώματά 
μας, την ασφάλεια και τη σταθε-
ρότητα. Αν λοιπόν υπάρχει ένα 
παράθυρο ευκαιρίας, έστω και 
μικρό, χρήσιμο είναι να το αξι-
οποιήσουμε. ∆εν θα διαπραγμα-
τευτούμε από φόβο ή αδυναμία, 
αλλά με αυτοπεποίθηση και για-
τί πιθανόν θα κρίνουμε ότι είναι 
η ορθή επιλογή στην παρούσα 
συγκυρία. Και βεβαίως χωρίς να 
διακοπεί ούτε στιγμή η συνε-
χής ενίσχυση και ο εκσυγχρο-
νισμός των Ενόπλων ∆υνάμεων 
και άλλων συντελεστών ισχύος 
και αποτροπής.

 
Ο κ. Αλέξανδρος Διακόπουλος είναι 
αντιναύαρχος (ε.α.) Π.Ν., πρώην 
σύμβουλος Εθνικής Ασφαλείας, 
ειδικός σύμβουλος ΕΛΙΑΜΕΠ.
Ο κ. Πέτρος Λιάκουρας είναι 
καθηγητής Διεθνούς Δικαίου, 
διευθυντής μεταπτυχιακού 
προγράμματος, Πανεπιστήμιο 
Πειραιώς.
Ο κ. Κώστας Υφαντής είναι καθηγητής 
Διεθνών Σχέσεων και διευθυντής του 
ΙΔΙΣ, Πάντειο Πανεπιστήμιο.
Ο κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
καθηγητής Διεθνών Σχέσεων, 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων, Αμερικανικό Κολλέγιο 
Ελλάδος και αναλυτής του AΝΤ1.

Τους γεωγραφικούς γείτονες κα-
νείς δεν τους επιλέγει. Γι’ αυ-
τό οφείλει να βρίσκει κανόνες 
συμβίωσης μαζί τους, όπως οι 
ακόλουθοι: 
 
Κανόνας πρώτος, να διαθέτει 
μια χώρα, όπως είναι η Ελλάδα, 
υψηλή, μακρόχρονη στρατηγι-
κή αντιμετώπισης ενός γείτονα 
που συχνά προκαλεί, διεκδικεί 
εδάφη και θάλασσες. Να συν-
δυάζει με αυτή τη στρατηγική 
αξίες και συμφέροντα. Να στο-
χεύει στην ειρηνική συνύπαρξη 
και στη λύση, όταν και εφόσον 
είναι δυνατό των προβλημάτων, 
αλλά να είναι και σε θέση να 
αντιμετωπίσει με όλα τα μέσα 
κάθε πρόκληση. 
 
Κανόνας δεύτερος, κάθε συμβιβα-
σμός πρέπει να είναι ωφέλιμος 
για τις δύο πλευρές. Συζητάμε, 
και όταν γίνεται αναγκαίο και 
δυνατό διαπραγματευόμαστε 
με τον γείτονά μας. Ποτέ δεν 
προαναγγέλλουμε υποχωρήσεις, 
ούτε τις κρύβουμε κάτω από το 
χαλί. ∆ιότι η άλλη πλευρά θα τις 
θεωρήσει εξαρχής δοσμένες. Κα-
τά προέκταση δε, στη διάρκεια 
της διαπραγμάτευσης θα απαι-
τήσει και άλλες. Από αυτή τη 
σκοπιά, είναι ιστορικό σφάλμα 
του κ. πρωθυπουργού που προ-
ανήγγειλε υποχωρήσεις και ακό-
μα χειρότερα που προανήγγει-
λε απώλεια κυριαρχίας, η οποία 
δεν έπρεπε να τεθεί καν πάνω 
στο τραπέζι.
 
Κανόνας τρίτος, μια γενική πο-
λιτική επιλογή (συζήτηση, δι-
απραγμάτευση, συμβιβασμός) 
δεν είναι στη γενική της δια-
τύπωση λάθος ή ορθή. Γίνεται 
λάθος ή σωστή από το πλαίσιο 
εντός του οποίου γίνεται, τους 
όρους και τις προϋποθέσεις υλο-
ποίησής της. Επί παραδείγματι, 
η παραπομπή των ελληνοτουρ-
κικών διαφορών σε διεθνές δι-
καστήριο (κατά προτίμηση της 
Χάγης) δεν είναι από μόνη της 
κακή ή καλή. Κακή είναι αν γί-
νεται χωρίς προϋποθέσεις και 
προετοιμασία. Και εδώ είναι τα 
λάθη και τα κενά της σημερινής 
κυβέρνησης. 
 
Για να πάει η χώρα στη Χάγη πρέ-
πει να έχει κάνει ειδική προε-
τοιμασία. Να μελετήσει όλες 
τις αποφάσεις του δικαστηρί-
ου καθώς και τις δημοσιεύσεις 
του επιτελείου των δικαστών, 
όπως, επίσης, τις τοποθετήσεις 
των ίδιων των δικαστών. Ακόμα, 
πρέπει να έχει τακτοποιήσει τα 
του οίκου της, όπως με το κλεί-
σιμο του συνόλου των κόλπων 
(που παράγουν κυριαρχία), κα-
θώς και την επέκταση των χω-
ρικών υδάτων στα 12 ναυτικά 
μίλια σε όλες τις περιοχές που 
δεν είναι υπό διπλωματική ανα-
σκόπηση. Ταυτόχρονα, οφείλει 
η χώρα να ανοίξει διεθνείς δια-
δρόμους προκειμένου να μην 
εμπλακούν στο ζητούμενο τα 
συμφέροντα και οι απόψεις τρί-
των κρατών που θέλουν να διέρ-
χονται από θάλασσες στις οποί-
ες η χώρα ασκεί κυριαρχία (και 
όχι απλά κυριαρχικά δικαιώμα-
τα, όπως είναι στην περίπτωση 
της ΑΟΖ).
 
Ως προς τις ΑΟΖ μπορεί, πλέον, 
να θεωρείται σίγουρο ότι το ∆ι-
καστήριο θα λάβει υπόψη του 
τις πολλαπλές υποχωρήσεις που 
έκανε η ελληνική κυβέρνηση 
αποδεχόμενη όλες τις απαι-
τήσεις της Ιταλίας και της Αι-
γύπτου. Υποχωρήσεις που θα 
τις ζητήσει και η Τουρκία. Επι-
πλέον, θεωρώ πιθανό να υπάρ-
ξει στο άμεσο μέλλον συμφω-
νία ανάμεσα στην Αίγυπτο και 
στην Τουρκία για τη μεταξύ τους 
ΑΟΖ, στην οποία δεν αποκλείε-
ται να συμπεριληφθεί και εκείνο 
το τμήμα θαλάσσης, που η κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη φρόντισε 
λανθασμένα να μείνει εκτός της 
ελληνοαιγυπτιακής συμφωνίας. 
 
Ως φαίνεται, επιπλέον, ο κ. πρω-

θυπουργός συμφώνησε ότι δεν 
θα επεκτείνει η Ελλάδα οποιαδή-
ποτε ζώνη χωρίς τη συμφωνία 
της Τουρκίας. Αν αυτό αληθεύ-
ει, σημαίνει ότι εγκατέλειψε τη 
γραμμή ότι δεν υπάρχει πέραν 
της ΑΟΖ/υφαλοκρηπίδας άλλη 
διαφορά με την Τουρκία. Και 
όχι μόνο πρόσθεσε επίσημα μια 
επιπλέον διαφορά, αλλά έδωσε 
δικαίωμα λόγου στην Τουρκία 
και για άλλες ελληνικές ζώνες, 
και μάλιστα, όχι μόνο για θα-
λάσσιες.
 
Κανόνας τέταρτος, πρέπει να δε-
σμευτεί η Τουρκία στο σύνολο 
των προβλέψεων του διεθνούς 
δικαίου. Να αποδεχτεί πλήρως 
τη δικαιοδοσία και τις αποφά-
σεις του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρί-

ου. Να υπογράψει, δηλαδή, το 
∆ιεθνές ∆ίκαιο της Θάλασσας. 
Αλλιώς πώς μπορούμε να της 
έχουμε εμπιστοσύνη ότι θα σε-
βαστεί τα αποτελέσματα μιας τέ-
τοιας προσφυγής; Μην ξεχνάμε 
τις συνεχείς καταπατήσεις που 
έχει κάνει στις αποφάσεις του 
ΟΗΕ ως προς το Κυπριακό. 
 
Αφού υπογράψει και η Τουρκία 
το ∆ίκαιο της Θάλασσας άμε-
σα θα πρέπει να αποσύρει το 
casus belli. ∆ιότι πώς θα πάμε 
στο δικαστήριο; Απειλούμενοι; 
Και τι θα γίνει αν δεν της αρέ-
σει η όποια απόφαση; 
 
Πέμπτος κανόνας, σε μια συμφω-
νία με ένα γείτονα κόβεις κάθε 
πρόθεση αλυτρωτισμού. Στην 
περίπτωση της συμφωνίας των 
Πρεσπών η Βόρεια Μακεδονία 
εγκατέλειψε εξαρχής κάθε γε-
ωγραφικό-εδαφικό πληθυσμι-
ακό αλυτρωτισμό και υποχρε-
ώθηκε να παραιτηθεί και από 
κάθε «σύγχρονο» ταυτολογικό, 
ιστορικό-πολιτισμικό αλυτρω-
τισμό. Στη συμφωνία των Πρε-
σπών στην παράγραφο επτά (7) 
η Βόρεια Μακεδονία παραδέχτη-
κε δεσμευτικά ότι η ίδια και οι 
πληθυσμοί της δεν έχουν καμιά 
σχέση με την Αρχαία Ελληνική 
Ιστορία και τη Μακεδονία του 
Μεγάλου Αλεξάνδρου, που ήταν 
και είναι ελληνική. ∆υστυχώς 

στις σχέσεις μας με την Τουρκία, 
ο πρωθυπουργός έκανε ακριβώς 
το αντίθετο. Ανακοίνωσε ότι οι 
διαφορές μας θα μετακινηθούν 
από το πεδίο της νομικής σε αυ-
τό της γεωπολιτικής. Τοιουτο-
τρόπως, μας επέστρεψε στον 
αλυτρωτισμό του 19ου αιώνα.
 
Εκτος κανόνας, πριν δεις τα «κα-
λά» μιας διαπραγμάτευσης και 
συμφωνίας δεν εγκαταλείπεις, 
ούτε καν στα λόγια, τα όπλα 
σου, νομικά και αμυντικά. Το 
κακό είναι ότι ο κ. πρωθυπουρ-
γός αποδέχτηκε να κουβεντιά-
σει για την αποστρατιωτικοποί-

ηση των ελληνικών νησιών με 
το 40% του κυπριακού εδάφους 
υπό τουρκική κατοχή. Χωρίς να 
θυμάται τι έγινε όταν αποσύρ-
θηκε η ελληνική ταξιαρχία από 
την Κύπρο. Για αυτό, υποστηρί-
ζω ότι υπάρχουν «συμβιβασμοί 
και συμβιβασμοί». Υπάρχουν 
θετικοί, δημιουργικοί, όπως και 
συμβιβασμοί τακτικοί, προσω-
ρινοί, ανάσας, όμως υπάρχουν 
–και όλα δείχνουν ότι εδώ έχου-
με να κάνουμε με έναν τέτοιο– 
σάπιοι, άστοχοι. 
 
Eβδομος κανόνας, με τίποτα δεν 
πρέπει να μπερδεύονται διαφο-
ρετικά πράγματα προκειμένου 
να δικαιολογηθούν αχρείαστες 
υποχωρήσεις. Λέγεται από το 
κόμμα της Ν.∆., με τη συναίνε-
ση τμήματος του ΣΥΡΙΖΑ, ότι 
ο κ. πρωθυπουργός ετοιμάζει 
«τις Πρέσπες του Αιγαίου». Ανα-
ρωτιέμαι, αν οι Πρέσπες ήταν 
«προδοσία», πώς μπορεί να έχει 
ο κ. πρωθυπουργός ως στόχο 
κάτι ανάλογο στα ελληνοτουρ-
κικά. Αλλά ας υποθέσουμε ότι 
ο κ. πρωθυπουργός αποδέχε-
ται, πλέον, ότι οι Πρέσπες εί-
ναι μια εξαιρετική συμφωνία, 
ως δηλώνει στις διεθνείς συνα-
ντήσεις του, μήπως τότε ήρθε 
η ώρα να την εφαρμόσει καθώς 
και τα συνοδευτικά της; Το κύ-
ριο, πρόκειται για ύβρη εις βά-
ρος της συμφωνίας των Πρε-
σπών να γίνεται επίκλησή της 
προκειμένου να δικαιολογηθεί 
η κακή προετοιμασία ενός λαν-
θασμένου συμβιβασμού από την 
κυβέρνηση. Ας εξηγηθώ: 
 
Πρώτον, η συμφωνία των Πρε-
σπών έβαλε όλες τις προϋπο-
θέσεις να μπει ταφόπλακα στον 
αλυτρωτισμό. Κάτι τέτοιο με τον 
«α λα Μητσοτάκη γεωπολιτικό 
μετασχηματισμό» των ελληνο-
τουρκικών όχι μόνο δεν υφίστα-
ται, αλλά αναπαράγεται διευ-
ρυμένα. 
 
Δεύτερον, με τη συμφωνία των 
Πρεσπών η Ελλάδα ανέλαβε να 
στηρίξει, και σε ένα βαθμό να 
ελέγξει και να εκπαιδεύσει αμυ-
ντικούς μηχανισμούς της γεί-
τονος. Αντίθετα, σε αυτό που 
ετοιμάζει ο κ. πρωθυπουργός 
προβλέπεται ο αφοπλισμός τμή-
ματος της Ελλάδας κατά απαί-
τηση της Τουρκίας. 
 
Τρίτον, η Βόρεια Μακεδονία ως 
όνομα και συνταγματική υπό-
σταση προέκυψε από αλλαγές 
που δεσμευτικά προέβλεψε η 
συμφωνία των Πρεσπών και έγι-
νε με αντάλλαγμα τη διευκόλυν-
ση ένταξής της σε Ε.Ε. Το ερώ-
τημα είναι τι ακριβώς θα πάρει 
η Ελλάδα από την Τουρκία; Ο κ. 
πρωθυπουργός και το επιτελείο 
του υποστηρίζουν ότι το να πάει 
η Τουρκία στο ∆ιεθνές ∆ικαστή-
ριο αποτελεί υποχώρησή της. 
Αυτό δεν ισχύει, ιδιαίτερα χωρίς 
τους όρους που έθεσα. Επιπλέον, 
αντίθετα με ό,τι συνέβη με τη 
Βόρεια Μακεδονία, η κυβέρνη-
ση της Ν.∆. αποδέχτηκε τη με-
τονομασία μεγάλου μέρους του 
Αιγαίου σε Τurkagean... 
 
Τέταρτον, ενώ η Ελλάδα και η 
Βόρεια Μακεδονία έκαναν εκα-
τέρωθεν ορθούς συμβιβασμούς 
που ωφέλησαν και έφεραν κέρ-
δη και στις δύο πλευρές, σε αυτό 
που προανήγγειλε ο κ. πρωθυ-
πουργός τα κέρδη συσσωρεύο-
νται σε μεγάλο βαθμό μονομε-
ρώς στην Τουρκία.
 
Το ερώτημα είναι γιατί γίνεται 
αυτό; Ισως, διότι κάποιοι στην 
κυβέρνηση δεν καταλαβαίνουν 
τις μακρόχρονες συνέπειες για 
τη χώρα και θέλουν να είναι αρε-
στοί σε τρίτους; Ισως πάλι, διότι 
κάποιοι εγκαταλείπουν την επι-
λογή της ισότιμης συμμετοχής 
στην Ε.Ε. και προσανατολίζο-
νται να γίνουν ο μικρός εταίρος 
της Τουρκίας; Ή μήπως, τέλος, 
διότι εξυπηρετούνται κάποια 
επιχειρηματικά συμφέροντα;

 
O κ. Nίκος Κοτζιάς είναι πρώην 
υπουργός Εξωτερικών.

Του ΝΙΚΟΥ ΚΟΤΖΙΑ

Ελληνοτουρκικά: κανόνες,
συμβιβασμοί, υποχωρήσεις

Αφού υπογράψει 
και η Τουρκία 
το Δίκαιο της Θάλασσας, 
άμεσα θα πρέπει να 
αποσύρει το casus 
belli. Διότι πώς θα 
πάμε στο Δικαστήριο; 
Απειλούμενοι; Και τι θα 
γίνει αν δεν της αρέσει 
η όποια απόφαση; 

Πρόκειται για ύβρη 
εις βάρος 
της συμφωνίας 
των Πρεσπών 
να γίνεται επίκλησή 
της προκειμένου να δι-
καιολογηθεί η κακή 
προετοιμασία ενός λαν-
θασμένου συμβιβασμού 
από την κυβέρνηση.

Μονομερείς ενέργειες
από πλευράς μας θα 
δικαίωναν τις τουρ-

κικές αντιδράσεις, θα 
εξομοίωναν 

τις συμπεριφορές 
και θα μετέφεραν 

τη διαδικασία επίλυ-
σης από το «πεδίο 
του δικαίου» (όπου 
έχουμε συγκριτικό 
πλεονέκτημα) στο 

«πεδίο της ισχύος».

Αν η Τουρκία δεν είχε 
τα Στενά, αν δεν ήταν 
μια χώρα που συνο-
ρεύει με Ιράν, Ιράκ, 

Συρία και την Κεντρι-
κή Ασία, αν δεν είχε 

πληθυσμό 85 εκατομ-
μυρίων, αλλά και τον 
δεύτερο μεγαλύτε-

ρο στρατό του ΝΑΤΟ, 
κανείς δεν θα ανεχό-

ταν τα καμώματα 
του Ερντογάν.

Παραπέμποντας 
στον χρόνο την από-
πειρα διευθέτησης, 

ενδέχεται να βρεθού-
με σε έναν κόσμο τε-

λείως διαφορετικό και 
πολύ πιο επικίνδυνο, 
με εκκρεμή τα θέματά 
μας με την Τουρκία. 

Μια ενδεχόμενη επί-
λυση στη βάση του 

διεθνούς δικαίου δι-
ασφαλίζει  τα δι-

καιώματά μας, την 
ασφάλεια και τη στα-
θερότητα. Αν υπάρχει 
ένα παράθυρο ευκαι-
ρίας, έστω και μικρό, 

χρήσιμο είναι να 
το αξιοποιήσουμε.
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Ενα επιπλέον βήμα επαναπροσέγ-
γισης με την Ε.Ε. θεωρείται πως 
είναι το μήνυμα που έστειλε ο 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, σχετι-
κά με το ζήτημα της επίλυσης 
του Κυπριακού, κάνοντας ανα-
φορά στο σχέδιο Ανάν, ενώ δεν 
αναφέρθηκε στη θέση του «για 
δύο κράτη».

Ο πρόεδρος της Τουρκίας σε 
ομιλία του μετά τη συνεδρίαση 
του υπουργικού συμβουλίου, την 
περασμένη εβδομάδα, δήλωσε: 
«Θα ήθελα να υπενθυμίσω ένα 
γεγονός. Εμείς δεν αποφύγαμε 
ποτέ τη λύση για τις αλήθειες 
στο νησί. ∆εν θα το αποφύγου-
με. ∆εν φοβόμαστε να βάλουμε 
το χέρι μας στη φωτιά προκει-
μένου να βρεθεί μια μόνιμη και 
δίκαιη ειρήνη. Την αποφασιστι-
κότητά μας σχετικά με αυτό το 
θέμα τη δείξαμε σε όλες τις δι-
αδικασίες, από το σχέδιο Ανάν 
μέχρι τώρα. Και αν χρειαστεί θα 
τη δείξουμε ξανά. Ωστόσο είναι 
ξεκάθαρο, αυτοί που βρίσκονται 
απέναντί μας, αντί να επιμένουν 
σε επιβολές, να αποδεχθούν την 
πραγματικότητα στο πεδίο».

Αναλυτές τονίζουν πως ο κ. 
Ερντογάν μαζί με τα βήματα επα-
ναπροσέγγισης με την Ελλάδα 
δείχνει πως αφήνει ανοιχτό το 
ενδεχόμενο για συζήτηση του 
Κυπριακού και υπόσχεται να 
κάνει μεγάλα βήματα, όπως εί-
χε κάνει στο σχέδιο Ανάν, όμως 
υπενθυμίζει πως έχουν περάσει 
20 χρόνια, κάτι που αλλάζει τα 
δεδομένα της διαπραγμάτευσης.

Φοβάται «μπλόκο»

Στην Αγκυρα γνωρίζουν πως 
τα ζητήματα της τελωνειακής 
ένωσης, της άρσης της βίζας για 
τους Τούρκους πολίτες, αλλά και 
για τις ενταξιακές διαπραγμα-
τεύσεις της Τουρκίας δεν θα εί-
ναι εύκολο να προχωρήσουν σε 
περίπτωση που η Ελλάδα και η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία μαζί με 
άλλες χώρες της Ε.Ε. εκφράσουν 
αντιρρήσεις. 

Εμπειροι αναλυτές της γειτο-

νικής χώρας υπενθυμίζουν πως 
ο κ. Ερντογάν πριν από λίγα χρό-
νια μαζί με τον κυβερνητικό του 
εταίρο, πρόεδρο του Κόμματος 
Εθνικιστικής ∆ράσης, Ντεβλέτ 
Μπαχτσελί, «πήγαιναν για πι-
κνίκ» στην περίκλειστη πόλη των 

Βαρωσίων στην Αμμόχωστο και 
μιλούσαν μόνο για δύο κράτη 
στην Κύπρο. 

Η πιθανότητα  μεταφοράς του 
αερίου της Ανατολικής Μεσογεί-
ου στην Ευρώπη και η εκμετάλ-
λευση των κοιτασμάτων στην 
περιοχή της Κύπρου θεωρούνται 
σημαντικοί παράγοντες της πιθα-
νής διαφοροποίησης της στάσης 
της Αγκυρας. 

Το μήνυμα για το Κυπριακό έρ-
χεται μετά τη σύνοδο στο Βίλνι-
ους και τις συναντήσεις του προ-
έδρου της Τουρκίας με τον Τζο 
Μπάιντεν, τον Εμανουέλ Μακρόν 
και τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

«∆εν υπάρχει πρόβλημα το 
οποίο δεν μπορούμε να λύσου-

με με οποιαδήποτε χώρα. Πιστεύ-
ουμε ότι αν δοθεί χώρος για δι-
άλογο και διπλωματία, τότε θα 
ξεπεραστούν οι παρεξηγήσεις 
και θα βρεθούν λύσεις στις δια-
φορές», δήλωσε ο κ. Ερντογάν, 
σε μια προσπάθεια να αντιστρέ-
ψει το κλίμα που επικρατεί για 
τη χώρα του.

Η ερμηνεία που κυριαρχεί 
στην Τουρκία λέει πως ουσια-
στικά από τη σύνοδο του ΝΑΤΟ 
στο Βίλνιους έχει μείνει μια άτυ-
πη συμφωνία μεταξύ όλων των 
πλευρών με αλληλένδετα ζητήμα-
τα. Η Τουρκία θα πρέπει να επι-
κυρώσει στο Κοινοβούλιό της την 
ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, 
να έχει προχωρήσει περισσότερο 

στην αποκατάσταση των σχέσε-
ων με την Ε.Ε., αλλά και την Ελ-
λάδα και πολλές άλλες χώρες της 
∆ύσης. Ως αντάλλαγμα, η Αγκυρα 
θα μπορεί να πάρει την έγκριση 
για την αγορά και τον εκσυγχρο-
νισμό των F-16, αλλά και να βελ-
τιώσει τις οικονομικές σχέσεις με 
επενδύσεις. Ο χρονικός ορίζοντας 
όλων των εξελίξεων διαφαίνεται 
μέχρι τα τέλη Οκτωβρίου, όταν 
η τουρκική κυβέρνηση θα φέ-
ρει το ζήτημα της Σουηδίας στο 
κοινοβούλιο. Ομως, μέχρι τότε 
θα γίνονται διαπραγματεύσεις 
για όλα τα υπόλοιπα  ζητήματα.

Ολα αυτά, με δεδομένο ότι η 
Τουρκία χρειάζεται οικονομική 
ενίσχυση, καθώς τα μέτωπα της 

τουρκικής οικονομίας είναι χει-
ρότερα από όλες τις επίσημες 
προβλέψεις που ήδη αναθεω-
ρούνται. 

Ο πληθωρισμός στα ύψη

Η πρόεδρος της κεντρικής 
τράπεζας, Χαφιζέ Γκαγιέ Ερκάν, 
αναθεώρησε την πρόβλεψη για 
τον πληθωρισμό για το 2023. Η 
επίσημη πρόβλεψη της Κεντρι-
κής Τράπεζας έκανε λόγο για 
ετήσιο πληθωρισμό 22%, αλλά 
η κ. Ερκάν δήλωσε πως ο επίση-
μος πληθωρισμός θα εκτιναχθεί 
στο 58%! Η κεντρική τράπεζα 
έχει υπερδιπλασιάσει τα επιτό-
κια τους τελευταίους δύο μήνες, 
ανατρέποντας όλη την προηγού-
μενη οικονομική πολιτική του κ. 
Ερντογάν, ο οποίος ζητούσε μεί-
ωση επιτοκίων, καθώς «ο πλη-
θωρισμός είναι το αποτέλεσμα, 
η αιτία είναι τα επιτόκια».

Ενα επιπλέον σοκ προκλήθη-
κε στους οικονομικούς αναλυ-
τές από τα δεδομένα που μετέ-
δωσε η τουρκική προεδρία για 
τους επενδυτές από τις χώρες 
του Κόλπου. Λίγα λεπτά μετά 
την ολοκλήρωση της περιοδεί-
ας του κ. Ερντογάν στη Σαου-
δική Αραβία, στο Κατάρ και τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, η δι-
εύθυνση επικοινωνίας της προ-
εδρίας της Τουρκίας είχε ανα-
κοινώσει πως έχουν υπογραφεί 
συμφωνίες επενδύσεων και συ-
νεργασίας ύψους 100 δισ. δο-
λαρίων. Ωστόσο, μία εβδομάδα 
μετά, ο κ. Ερντογάν ανακοίνωσε 
πως οι συμφωνίες με τις χώρες 
του Κόλπου είναι ύψους 50,7 δισ. 
δολαρίων. Γεγονός που απογοή-
τευσε  πολλούς, με την αντιπο-
λίτευση να υποστηρίζει πως δεν 
υπάρχουν ξεκάθαρα δεδομένα 
και πως «ίσως να μην υπάρχει 
τίποτα ξεκάθαρο», παρά αμφι-
βολίες για την αξιοπιστία των 
ανακοινώσεων.

Τέλος, με τον κ. Ερντογάν να 
ανακοινώνει πως το κόστος του 
καταστροφικού σεισμού της 6ης 
Φεβρουαρίου αγγίζει τα 104 δισ. 
δολάρια, όλοι οι αναλυτές κατα-
τείνουν πως έρχονται ιδιαίτερα 
σκληρές ημέρες για την τουρκι-
κή οικονομία.

Νεύμα Ερντογάν και για την Κύπρο
Τα βήματα επαναπροσέγγισης με την Ε.Ε. συνεχίζει (σε ρητορικό επίπεδο) ο Τούρκος πρόεδρος

Από τα πικνίκ 
στα Βαρώσια με 
τον Μπαχτσελί και 
τα «δύο κράτη», 
ο πρόεδρος της γείτονος 
επέστρεψε 20 χρόνια 
πίσω, στο σχέδιο Ανάν. 

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν στην Κύπρο, ανάμεσα σε υποστηρικτές του, μετά την παρέλαση των κατοχικών στρατευμάτων για την επέτειο του «Ατίλλα». Λί-
γες ημέρες μετά, θυμήθηκε το σχέδιο Ανάν και εξέφρασε την πρόθεσή του να βάλει το χέρι του στη φωτιά «για μια μόνιμη και δίκαιη ειρήνη».
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Του ανταποκριτή μας

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Οι πρόσφατες δηλώσεις του Ελ-
ληνα πρωθυπουργού για παρα-
πομπή της διαφοράς μας με την 
Τουρκία για τις θαλάσσιες ζώνες 
έχουν προκαλέσει μια σειρά αντι-
θέσεων ανάμεσα στους αρνητές 
της παραπομπής και στους προ-
ασπιστές της. Σπεύδω να τονί-
σω ότι προσωπικά είμαι θερμός 
υποστηρικτής ενός τέτοιου εν-
δεχομένου, παρά το γεγονός ότι 
αναγνωρίζω τις δυσκολίες που 
αντιμετωπίζει μια τέτοια εκδοχή.
 
Πρώτη δυσκολία, η προσθήκη 
μιας νέας και ευφάνταστης δι-
εκδίκησης της Τουρκίας από την 
οποία δύσκολα θα απαλλαγούμε: 
η διασύνδεση της στρατιωτικο-
ποίησης των ακραίων ανατολι-
κών νησιών με το καθεστώς κυρι-
αρχίας τους. Παρά το έωλο αυτής 
της διεκδίκησης, οι Τούρκοι επι-
μένουν σε αυτήν και την ανάγουν 
σε προτεραιότητα, με αποτέλε-
σμα να δυναμιτίζουν κάθε εν-
δεχόμενο συνεννόησης, αφού η 
Ελλάδα δεν είναι διατεθειμένη να 
δεχθεί να υποβάλει στη διεθνή δι-
καιοδοσία θέματα που άπτονται 
της κυριαρχίας της. Το πιθανότε-
ρο, λοιπόν, είναι η Τουρκία να 
επιβαρύνει με μια ακόμη διεκδί-
κηση τις διερευνητικές επαφές, 
καθιστώντας το έδαφος ολισθηρό 
για τον Ελληνα διαπραγματευτή.
 
Αλλά κι αν υποθέσουμε ότι το 
εκκεντρικό αυτό επιχείρημα της 
Τουρκίας θα υπερκεραστεί με 
την επικράτηση της κοινής λο-

γικής, η οποία υποστηρίζει ότι 
η κυριαρχία δεν μπορεί να αμ-
φισβητηθεί παρά μόνο με ρητό 
περιορισμό της, κάτι που η Συν-
θήκη της Λωζάννης ούτε καν 
υπαινίσσεται, παραμένει στο 
ακέραιο το αίτημα της αποστρα-
τιωτικοποίησης των νησιών, που 
κι αυτό θα πρέπει να βρει τη λύ-
ση του, με την επικράτηση της 
καλής πίστης και των συναλλα-
κτικών ηθών.
 
Ακόμη κι αν υποθέσουμε ότι η 
προθυμία της Τουρκίας να επι-
λυθούν οι διαφορές είναι απερι-
όριστη, κάτω από τις τρέχουσες 
δυσκολίες που αντιμετωπίζει και 
την ανανεωμένη προσήλωσή της 
στη ∆ύση, κι ότι όλα αυτά μας 
οδηγούν σε διμερείς διαπραγ-
ματεύσεις, η δυνατότητα ορι-
οθέτησης στο Αιγαίο και στην 
υπόλοιπη Ανατολική Μεσόγειο 
είναι εξαιρετικά απομακρυσμέ-
νη. Το περισσότερο που μπορεί 
κανείς να περιμένει, στην καλύ-
τερη περίπτωση, είναι μια μερική 

οριοθέτηση στο Βόρειο Αιγαίο, 
επειδή εκεί η σχετική απουσία 
νησιών και η ανοιχτή θάλασσα 
δίνουν μια ευκαιρία, πάντα βέ-
βαια με την επίκληση της κα-
λοπιστίας, να εξευρεθεί λύση 
οριοθέτησης. Για την υπόλοιπη 
θαλάσσια έκταση, δηλαδή για 
το Κεντρικό και Νότιο Αιγαίο, 
καθώς και τη λεκάνη της Ανα-
τολικής Μεσογείου, οριοθετική 
λύση δεν μπορεί να εξευρεθεί 
με διαπραγματεύσεις, καθώς τα 
δύο μέρη διατηρούν διαμετρικά 
αντίθετες θέσεις, έστω και ως 
αφετηρία στις προσδοκίες τους.
 
Με γνώμονα αυτήν την παράμε-
τρο (τις διαμετρικά αντίθετες θέ-
σεις, που κι αν λειανθούν δεν 
πρόκειται ποτέ να φτάσουν σε 
οριοθετική λύση), η επίλυση της 
διαφοράς θα πρέπει να γίνει από 
το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο ∆ικαιοσύ-
νης (∆∆∆), το μόνο αρμόδιο, λόγω 
της τεράστιας εμπειρίας του, για 
επίλυση διαφορών οριοθέτησης. 
 
Εχουν ακουστεί κατά καιρούς διά-
φορα επιχειρήματα κατά της πα-
ραπομπής, όπως ότι η Τουρκία 
δεν έχει υπογράψει και επικυ-
ρώσει τη σύμβαση του Montego 
Bay για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, 
κι επομένως δεν αποδέχεται τις 
ρυθμίσεις της, και ότι θα πρέ-
πει προηγουμένως να δεχθεί την 
υποχρεωτική δικαιοδοσία του 
∆∆∆, που χωρίς αυτή δεν είναι 
δυνατή η επιδίκαση της διαφο-
ράς οριοθέτησης.
 
Η Τουρκία, αν αποδεχθεί μια συμ-

φωνία (συνυποσχετικό) με την 
Ελλάδα, αυτομάτως αποδέχεται 
και το δίκαιο με το οποίο θα επι-
δικαστεί η διαφορά. Επιπλέον, οι 
κυριότερες ρυθμίσεις για το ∆ί-
καιο της Θάλασσας που εμπεριέ-
χονται στη σύμβαση αποτελούν 
σήμερα και εθιμικό δίκαιο, άρα 
δεσμεύουν την Τουρκία λόγω 
αυτού του δεδομένου. Οι επα-
νειλημμένες επικλήσεις, συνε-
πώς, για επικύρωση της σύμβα-
σης έχουν μικρή σημασία, αφού 
η Τουρκία δεσμεύεται ούτως ή 
άλλως από τις διατάξεις της, με 
τη μεσολάβηση του εθιμικού δι-
καίου.
 
Το δεύτερο επιχείρημα είναι εξί-
σου σαθρό: Η Τουρκία πράγμα-
τι δεν έχει αποδεχθεί την υπο-
χρεωτική δικαιοδοσία του ∆∆∆. 
Αλλά κι η Ελλάδα, που την έχει 
αποδεχθεί κι έχει συναινέσει σε 
αυτήν, το έχει κάνει με την προϋ-
πόθεση να εξαιρούνται διαφορές 
που αφορούν θαλάσσιες ζώνες. 
Οπότε Τουρκία και Ελλάδα βρί-
σκονται στην ίδια μοίρα από νο-
μικής πλευράς. Πώς θεραπεύεται 
αυτή η αδυναμία; Μα η ύπαρξη 
ενός συνυποσχετικού αίρει την 
αδυναμία του ∆∆∆ να επιδικάσει 
την υπόθεση οριοθέτησης, καθώς 
αυτή η συμφωνία καταδεικνύει 
τη σαφή πρόθεση των δύο μερών 
να καταστούν διάδικοι ενώπιόν 
του. Αυτό ρητά προκύπτει από 
διάταξη του καταστατικού του 
∆∆∆, η οποία ορίζει τρεις τρόπους 
προσφυγής: την υποχρεωτική δι-
καιοδοσία (optional clause), την 
προηγούμενη αποδοχή της μέσω 

διμερούς ή πολυμερούς συμφωνί-
ας και το συνυποσχετικό.
 
Κι ερχόμαστε τώρα στη σύνταξη 
της συμφωνίας (συνυποσχετι-
κό, compromis). Κάποια στιγμή 
στις διμερείς διαπραγματεύσεις 
θα διαπιστωθεί το αδιέξοδο μιας 
συμφωνίας. Πάντως οι διαπραγ-
ματεύσεις, οι πραγματικές κι 
όχι προσχηματικές, αποτελούν 
προϋπόθεση για την ανάληψη 
δικαιοδοσίας από το ∆ικαστή-
ριο, σύμφωνα με τη νομολογία 
του. Τη στιγμή που θα διαπιστω-
θεί το αδιέξοδο, τα δύο μέρη θα 
πρέπει να συμφωνήσουν σε τρο-
ποποίηση των συνομιλιών από 
διαπραγματεύσεις ουσίας σε δι-
απραγματεύσεις για τη σύνταξη 
συνυποσχετικού.
 
Η σύνταξη του συνυποσχετικού 
δεν θα είναι εύκολη υπόθεση, 
σύμφωνα με τα σημερινά δεδο-
μένα. Η Ελλάδα δέχεται να εκδι-
καστεί από το ∆∆∆ μόνο η οριο-
θέτηση της υφαλοκρηπίδας και 
της αποκλειστικής οικονομικής 
ζώνης (ΑΟΖ). Η Τουρκία δέχεται 
τη δικαιοδοσία του με τον όρο 
να ενταχθούν στο συνυποσχε-
τικό όλες οι διαφορές που κατά 
καιρούς έχει εγείρει εις βάρος 
της Ελλάδας. Αυτό αποτελεί και 
το κύριο εμπόδιο στη συμφωνία 
για παραπομπή. Εάν η Τουρκία 
επιμείνει στο σύνολο των διεκδι-
κήσεών της, τότε δεν θα υπάρξει 
συμφωνία. Πάντως αυτό το οποίο 
υποστηρίζουν ορισμένοι κύκλοι, 
ότι δήθεν η Τουρκία εμμέσως θα 
κατορθώσει να βάλει στο συνυ-

ποσχετικό κι άλλα προβλήματα, 
όπως λ.χ. θέματα κυριαρχίας των 
νησιών, δεν ευσταθεί, διότι η Ελ-
λάδα θα αρνηθεί να συμφωνήσει.
 
Πάντως, αν όλες οι δυσχέρειες ξε-
περαστούν, το ∆∆∆ θα αναλάβει 
την υπόθεση οριοθέτησης και 
θα καταλήξει σε λύση. Κανένα 
από τα κεντρικά επιχειρήματα 
των δύο μερών δεν πρόκειται να 
επιβληθεί. Ούτε το τουρκικό επι-
χείρημα ότι τα νησιά δεν έχουν 
υφαλοκρηπίδα, καθώς το άρθρο 
121 της σύμβασης και το ανά-
λογο έθιμο ρητά ορίζουν ότι τα 
νησιά απολαμβάνουν υφαλοκρη-
πίδα αντίστοιχα όπως και οι ηπει-
ρωτικές ακτές, αλλά ούτε και το 
ελληνικό ότι όλα τα νησιά μας 
έχουν πλήρη επήρεια, δηλαδή 
απολαμβάνουν την ίδια ακριβώς 
έκταση θαλάσσιας ζώνης με τα 
ηπειρωτικά εδάφη.
 
Εν κατακλείδι, βρισκόμαστε ακό-
μη μακριά από το ενδεχόμενο 
μιας προσφυγής στο ∆∆∆. Παρ’ 
όλα αυτά, η βελτίωση των σχέ-
σεων ανάμεσα στην Ελλάδα και 
στην Τουρκία και η κοινή προθυ-
μία έναρξης διαλόγου αποτελούν 
ένα μείζον βήμα για την επίλυση 
των διαφορών μας. Αρκεί η Τουρ-
κία να αντιληφθεί ότι ορισμένες 
από τις διεκδικήσεις της αποτε-
λούν εκκεντρικά αιτήματα, τα 
οποία κανείς στον κόσμο αυτόν 
δεν θα μπορούσε να δεχθεί με 
ειρηνικά μέσα.

 
Ο κ. Χρήστος Ροζάκης είναι ομότιμος 
καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών.

Η Αθήνα δέχεται 
να εκδικαστεί μόνο 
η οριοθέτηση 
υφαλοκρηπίδας και 
ΑΟΖ, ενώ η Αγκυρα 
θέλει να ενταχθούν 
στο συνυποσχετικό 
όσα ζητήματα έχει κατά 
καιρούς εγείρει.

Α Π Ο Ψ Η

Τα ελληνοτουρκικά στο μικροσκόπιο του Διεθνούς Δικαστηρίου
Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΡΟΖΑΚΗ
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Σύννεφα στον ορίζοντα για το μέλλον των επενδύσεων    

Εξι ναυτικά μίλια στα ανοικτά των 
ισραηλινών ακτών, μια ακαλαί-
σθητη μεταλλική μάζα στέκεται 
πάνω από τα νερά της Μεσογεί-
ου. Αυτός ο πύργος, ύψους 70 μέ-
τρων, στεγάζει ενδιαιτήσεις, δε-
ξαμενές καυσίμων και νερού, και 
εγκαταστάσεις οι οποίες αντλούν 
φυσικό αέριο από τον πυθμένα 
της θάλασσας. Χάρη στον «Λε-
βιάθαν», όπως ονομάζεται το συ-
γκεκριμένο κοίτασμα, το Ισραήλ 
διαθέτει πια περισσότερο φυσικό 
αέριο από όσο μπορεί να κατα-
ναλώσει ή να αποθηκεύσει στο 
περιορισμένο δίκτυό του.   

«Μπορείς να χωρέσεις πεπερα-
σμένο όγκο αερίου στις σωληνώ-
σεις και τις δεξαμενές», λέει ο Τζιμ 
Χίμπερτ, επικεφαλής της εξέδρας 
και του πληρώματος 120 ανδρών 
που εργάζονται για την αμερικα-
νική ενεργειακή Chevron. Ο αμε-
ρικανικός ενεργειακός κολοσσός 
είχε την τύχη να αποκτήσει πρό-
σβαση σε πλούσιο κοίτασμα στο 
κατώφλι της Ευρώπης, την ώρα 
που ο πόλεμος στην Ουκρανία 
κατέστησε το φυσικό αέριο ιδι-
αίτερα πολύτιμο. Η ροή αερίου 
από τη Ρωσία –παραδοσιακά ο 
μεγαλύτερος προμηθευτής της 
Ευρώπης– περιορίσθηκε στο ελά-
χιστο καθώς η Μόσχα προσπά-
θησε να αξιοποιήσει το καύσιμο 
ως οικονομικό όπλο, οδηγώντας 
στα ύψη τις τιμές και δημιουργώ-
ντας ζήτηση για εναλλακτικούς 
προμηθευτές.    

Εξαγωγές   

Η ισραηλινή θυγατρική της 
Chevron βοηθάει στην αναπλή-
ρωση αυτού του κενού. Η εται-
ρεία εξάγει μεγάλο όγκο αερίου 
στην Αίγυπτο, η οποία διαθέτει 
μεγάλες εγκαταστάσεις μετατρο-
πής του καυσίμου σε υγροποιη-
μένο φυσικό αέριο (LNG), προκει-
μένου να εξαχθεί σε ευρωπαϊκά 
λιμάνια. Βήματα όπως η επέκτα-
ση του «Λεβιάθαν» και η δημι-
ουργία δικτύου αγωγών μεταξύ 
του Ισραήλ και των γειτόνων του 
αναμένεται να οδηγήσουν σε δι-
πλασιασμό της εξαγωγικής ικανό-
τητας. Τέτοιος όγκος εξαγωγής θα 

μπορούσε να καλύψει πλήρως τις 
ενεργειακές ανάγκες μιας χώρας 
όπως η Ολλανδία.  

Το κοίτασμα «Λεβιάθαν» είναι 
τεράστιο, με παραγωγή αερίου 
αξίας 2,5 δισ. δολαρίων το περυ-
σινό έτος. Στην περιοχή της Μέ-
σης Ανατολής, όμως, κάθε σχέδιο 
αύξησης της παραγωγής καυσί-
μου και εξαγωγής του στις αγο-
ρές γίνεται αντικείμενο προσε-
κτικών διαπραγματεύσεων. Σε 
αυτές τις συζητήσεις συμμετέ-

χουν η Chevron, άλλες εταιρείες 
ενέργειας και κυβερνητικοί αξι-
ωματούχοι από το Ισραήλ, την 
Αίγυπτο και την Κύπρο.  

Η Chevron, η οποία έχει απο-
κτήσει τα δικαιώματα άντλησης 
φυσικού αερίου και στις τρεις πα-
ραπάνω χώρες, δηλώνει αισιό-
δοξη για τη μεταμόρφωση της 
ταραγμένης περιοχής σε έναν 
από τους τελευταίους κόμβους 
ορυκτών καυσίμων στον κόσμο. 
«∆ιαθέτουμε ήδη μεγάλες τεχνι-
κές εγκαταστάσεις στην περιο-
χή. Αυτά τα αποθέματα θα είναι 
αναγκαία για τον πληθυσμό», λέ-
ει ο Ρόμπερτ Νεφ, επικεφαλής δι-
εθνών εξορύξεων της Chevron.   

Το έντονο ενδιαφέρον πολλών 
κρατών για τον έλεγχο του ορυ-
κτού πλούτου «δεν σημαίνει ανα-
γκαία ότι αυτά τα εγχειρήματα 
ολοκληρώνονται πιο εύκολα», λέ-
ει ο Αλεξ Μάντον, επικεφαλής της 
εταιρείας συμβούλων Rapidan. 
Η πρόσφατη ενίσχυση των δρα-
στηριοτήτων της Chevron στη 

συγκεκριμένη ενεργειακά πλού-
σια θαλάσσια ζώνη δείχνει ότι 
οι προσδοκίες της είναι μεγάλες. 
«Εχουν την ικανότητα ολοκλήρω-
σης μεγάλων έργων», λέει ο Αλα 
Αράφα, πρόεδρος της ενεργεια-
κής Blue Ocean, η οποία αγοράζει 
ισραηλινό αέριο για να το πουλή-
σει στην Αίγυπτο.   

Νέα κοιτάσματα   

Η Chevron, με έδρα την Καλι-
φόρνια, άρχισε την εξόρυξη ισ-
ραηλινού φυσικού αερίου πριν 
από τρία χρόνια με την εξαγορά 
της αμερικανικής εταιρίας Noble 
Energy έναντι 4 δισ. δολαρίων. Η 
μικρή αμερικανική εταιρεία είχε 
βοηθήσει το Ισραήλ να αναδει-
χθεί σε αναδυόμενη δύναμη στο 
φυσικό αέριο. Η θυγατρική της 
Chevron διαθέτει μερίδιο 40% 
στο «Λεβιάθαν» και 25% στο επί-
σης μεγάλο ισραηλινό κοίτασμα 
«Ταμάρ». Η Chevron κατέχει επί-
σης μερίδιο σε ανεκμετάλλευτο 
κοίτασμα στα χωρικά ύδατα της 

Κύπρου, καθώς και σειρά οικοπέ-
δων στα ανοικτά της Αιγύπτου, 
όπου η εταιρεία εντόπισε νέα κοι-
τάσματα.  

Η αφθονία φυσικού αερίου 
μεταμόρφωσε τον τρόπο με τον 
οποίο το Ισραήλ παράγει ηλεκτρι-
σμό. Η χώρα καλύπτει σήμερα 
ποσοστό 70% των αναγκών της 
σε ηλεκτρισμό από φυσικό αέριο, 
έχοντας εγκαταλείψει την καύση 
άνθρακα. Το Ισραήλ θα συνεχίσει 
στο μεταξύ να χρειάζεται περισ-

σότερη ενέργεια προκειμένου να 
φορτίσει τον ενισχυόμενο στόλο 
ηλεκτρικών οχημάτων του.    

Το μεγαλύτερο μέρος του αερί-
ου που θα αντλήσει η Chevron θα 
εξαχθεί, όμως, σε άλλες χώρες, αν 
και ο τρόπος με τον οποίο αυτό 
το αέριο θα φθάσει στις αγορές 
του εξωτερικού μένει να αποσα-
φηνισθεί. Η εταιρεία διοχετεύ-
ει ήδη το ήμισυ του ισραηλινού 
αερίου μέσω αγωγών σε Αίγυπτο 
και Ιορδανία.    

Ο ρόλος του Καΐρου   

Η Αίγυπτος ειδικά βρίσκεται 
σε αγωνιώδη αναζήτηση ενερ-
γειακών πόρων προκειμένου να 
συντηρήσει τον πληθυσμό των 
110 εκατομμυρίων της, δεκαπλά-
σιο από εκείνον του Ισραήλ. Για 
να το πετύχει, η Αίγυπτος θα πρέ-
πει να εξασφαλίσει ότι μεγάλος 
όγκος αερίου από όλη την Ανα-
τολική Μεσόγειο θα διέλθει μέσα 
από το δίκτυό της, με προορισμό 
τις δύο εγκαταστάσεις παραγω-
γής υγροποιημένου φυσικού αε-
ρίου στις αιγυπτιακές ακτές της 
Μεσογείου. Αυτές οι εγκαταστά-
σεις, συνιδιοκτησίας του αιγυπτι-
ακού κράτους, της Shell και της 
ιταλικής Eni, είναι οι μοναδικές 
στα παράλια της Μεσογείου. Το 
Κάιρο χρειάζεται επίσης σταθε-
ρή και άφθονη ροή φυσικού αε-
ρίου για τα εργοστάσια και τους 
σταθμούς παραγωγής ενέργειας 
στη χώρα.   

Η Chevron αναφέρει ότι η απο-
στολή μεγαλύτερων ποσοτήτων 
ισραηλινού ή κυπριακού αερί-
ου σε αυτούς τους τερματικούς 
σταθμούς στην Αίγυπτο είναι μία 
από τις λύσεις που εξετάζονται. 
Η εταιρεία και οι συνεταίροι της 
μελετούν επίσης την κατασκευή 
εγκαταστάσεων LNG σε ισραηλι-
νά χωρικά ύδατα. Κάτι τέτοιο θα 
επέτρεπε στη Chevron να ελέγχει 
«πού πάει το αέριο αφού το επε-
ξεργασθούμε», λέει ο Τζεφ Γιού-
ινγκ, εκτελεστικός διευθυντής 
της Chevron Ανατολικής Μεσο-
γείου. Αυτό θα περιόριζε την επιρ-
ροή της Αιγύπτου και θα επέτρε-
πε στην εταιρεία να εξάγει αέριο 
ακολουθώντας τις διεθνείς τιμές, 
οι οποίες είχαν κορυφωθεί πέρυσι 
εξαιτίας της ευρωπαϊκής ζήτησης.    

Ορισμένοι αναλυτές εκφράζουν 
αμφιβολίες για το κατά πόσον η 
Chevron θα είναι πρόθυμη να δα-
πανήσει μεγάλα χρηματικά ποσά 
προκειμένου να κατασκευάσει ερ-
γοστάσιο επεξεργασίας φυσικού 
αερίου σε LNG, όταν οι αιγυπτι-
ακές μονάδες βρίσκονται λίγες 
ώρες μακριά.    

«∆εν πιστεύω ότι θα βρεθεί 
κανείς να επενδύσει 5 έως 6 δισ. 
δολάρια για ένα εργοστάσιο LNG, 
όταν τα υπάρχοντα διυλιστήρια 
υπολειτουργούν», λέει ο Μαθιός 
Ρήγας, διευθύνων σύμβουλος της 
εισηγμένης στο χρηματιστήριο 
του Λονδίνου ελληνικής εταιρείας 
Energean, η οποία παράγει φυσι-
κό αέριο στο Ισραήλ.    

Ο,τι κι αν επιλέξει να πράξει η 
Chevron, το μόνο σίγουρο είναι 
ότι οι προοπτικές της Ανατολι-
κής Μεσογείου ως παγκόσμιου 
ενεργειακού κόμβου είναι ιδιαί-
τερα ενθαρρυντικές. Πριν από 

δύο δεκαετίες το Ισραήλ ήταν 
από τις λίγες χώρες της Μέσης 
Ανατολής οι οποίες δεν είχαν στο 
ενεργητικό τους την ανακάλυψη 
σημαντικού κοιτάσματος φυσικού 
αερίου ή πετρελαίου. Σήμερα το 
φυσικό αέριο έχει αναδειχθεί σε 
κρίσιμη κινητήρια δύναμη της ισ-
ραηλινής οικονομίας, περιορίζο-
ντας δραστικά την εξάρτηση από 
εισαγόμενο γαιάνθρακα για την 
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.     

Ραντάρ και ένοπλοι φρουροί   

Στην πλωτή εξέδρα «Λεβιά-
θαν», στα ανοικτά της Χάιφα, 
χειριστές σε σκοτεινό δωμάτιο 
ελέγχου συντονίζουν την εξόρυ-
ξη, προκειμένου αυτή να ακο-
λουθεί τη ζήτηση από εταιρείες 
ηλεκτρισμού και άλλους πελάτες. 
Αντικατοπτρίζοντας τους εγγενείς 
κινδύνους της περιοχής, η πλατ-
φόρμα προστατεύεται από πολλα-
πλά συστήματα ασφαλείας, όπως 

ειδικές περιστρεφόμενες κεραίες 
ραντάρ και συσκευή που παράγει 
εκκωφαντικούς θορύβους για να 
αποθαρρύνει εισβολείς.    

Ενοπλοι άνδρες με μαύρες στο-
λές περιπολούν στα καταστρώ-
ματα του «Λεβιάθαν», ενώ από 
θαλάσσης προστασία προσφέ-
ρει ακταιωρός του ισραηλινού 
ναυτικού από τον ναύσταθμο της 
Χάιφα.     

Ο «Λεβιάθαν», όμως, είναι ταυ-
τόχρονα και εργαλείο βελτίωσης 
των σχέσεων μεταξύ ιστορικών 
εχθρών και ενίσχυσης της πε-
ριφερειακής σταθερότητας. Ο 
ορυκτός πλούτος έφερε μαζί του 
νέους εμπορικούς δεσμούς. Η 
επενδυτική εταιρεία Mubadala 
από το Αμπου Ντάμπι έχει επεν-
δύσει στο κοίτασμα «Ταμάρ», ενώ 
η κρατική πετρελαϊκή εταιρεία 
των Εμιράτων βρίσκεται σε δι-
απραγματεύσεις για την εξαγο-
ρά από κοινού με τη βρετανική 

BP ποσοστού 50% της NewMed 
Energy, που συμμετέχει στον όμι-
λο του «Λεβιάθαν».   

Συνεργασία με Λίβανο 

Ατυπη συμφωνία μεταξύ Ισ-
ραήλ και Λιβάνου το περασμέ-
νο φθινόπωρο άνοιξε τον δρόμο 
για την εξερεύνηση σε χωρικά 
ύδατα του Λιβάνου από διεθνείς 
ομίλους, προοπτική την οποία 
στηρίζει ενεργά η Ουάσιγκτον. 
«∆ιαπιστώνουμε πρωτόγνωρα επί-
πεδα περιφερειακής συνεργασί-
ας», λέει ο Ντέιβιντ Γκόλντουιν, 
πρόεδρος της εταιρείας ενεργεια-
κών συμβούλων Goldwyn Global 
Strategies, ο οποίος υπήρξε ειδι-
κός απεσταλμένος του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ κατά τη διάρκεια της 
θητείας Ομπάμα.     

Η προσπάθεια του Ισραήλ και 
της ευρύτερης περιοχής να ανα-
δειχθούν σε μεγάλους εξαγωγείς 
φυσικού αερίου αντιμετωπίζει, 

όμως, χρονικούς περιορισμούς. 
Την ώρα που η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση θέλει να ενθαρρύνει τις ροές 
αερίου από την Αίγυπτο και το 
Ισραήλ, οι Βρυξέλλες μοιάζουν 
αποφασισμένες να αντικαταστή-
σουν το φυσικό αέριο με άλλες 
μορφές παραγωγής ενέργειας, 
όπως η αιολική, η ηλιακή και η 
καύση υδρογόνου. Η κατανάλωση 
αερίου στην Ευρώπη υποχώρησε 
κατά 14% το 2022 και συνεχίζει 
να περιορίζεται.    

Υπάρχουν, επίσης, σημάδια 
ανησυχίας από το εσωτερικό του 
Ισραήλ, με μερίδα του πληθυσμού 
να εκφράζει αμφιβολίες για τη με-
τάβαση από το ένα περιβαλλοντι-
κά επικίνδυνο καύσιμο στο άλλο. 
«Το φυσικό αέριο είναι λιγότερο 
ρυπογόνο από τον άνθρακα, αλλά 
δεν εξαφανίζει την ατμοσφαιρική 
ρύπανση και δεν μας φέρνει πιο 
κοντά στην καθαρή ενέργεια», 
λέει η Γιαέλ Κοέν Παράν, πρώην 

μέλος της Κνέσετ, κατά τη διάρ-
κεια συνέντευξής της σε ξενοδο-
χείο της Χάιφα, από όπου η πλατ-
φόρμα «Λεβιάθαν» είναι ορατή με 
γυμνό μάτι.  

Μέλη περιβαλλοντικών οργα-
νώσεων υποστηρίζουν ότι η κυ-
ριαρχία του αερίου στην ισραη-
λινή οικονομία και η επιρροή της 
πετρελαϊκής βιομηχανίας στην 
πολιτική σκηνή της χώρας ση-
μαίνουν ότι η χρηματοδότηση 
της έρευνας στις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας θα παραμείνει 
ανεπαρκής. «Υπό μία έννοια είμα-
στε όμηροι», λέει ο Ελάντ Χόκμαν, 
επικεφαλής της περιβαλλοντικής 
οργάνωσης Green Course. 

Από τη μεριά της η Chevron, 
παρότι δεν δημοσιεύει ισολογι-
σμούς για τις ισραηλινές δρα-
στηριότητές της, επιμένει ότι η 
επένδυσή της είναι κερδοφόρα 
και αποτελεί ευκαιρία για περαι-
τέρω επέκταση.

«Μακροβούτι» για τον Λεβιάθαν   
Η Chevron βλέπει το Ισραήλ σαν βατήρα για την εκμετάλλευση των κοιτασμάτων αερίου στη Μεσόγειο

Ο αμερικανικός κολοσ-
σός προσβλέπει σε αυ-
ξημένη ζήτηση και ανα-
μένει να εκμεταλλευθεί 
την αφθονία 
των κοιτασμάτων 
στη νοτιοανατολική 
λεκάνη.   

Η επέκταση 
του «Λεβιάθαν» και 
η δημιουργία δικτύου 
αγωγών μεταξύ του Ισ-
ραήλ και των γειτόνων 
του θα διπλασιάσουν 
την εξαγωγική 
ικανότητά του.  

Ελικόπτερο πετάει πάνω από την πλατφόρμα της Chevron, στα ανοικτά των ισραηλινών ακτών. Η αμερικανική εταιρεία θα μπορούσε να εξορύξει περισσότε-
ρο φυσικό αέριο αν είχε τρόπο να το διοχετεύσει στην Ευρώπη. Σχέδια υπάρχουν, όμως κάθε βήμα στην ενεργειακή σκακιέρα πρέπει να γίνεται με προσοχή.   
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Στην πλατφόρμα της Chevron ζουν και εργάζονται 120 άτομα. Το φυσικό αέριο που εξορύσσουν έχει αντικαταστήσει σε ποσοστό 70% τον γαιάνθρακα στην παραγωγή ενέργειας, γι’ αυτό και το θερμοηλε-
κτρικό εργοστάσιο στη Χαντέρα υπολειτουργεί. Ωστόσο, οι οικολογικές οργανώσεις στο Ισραήλ, που βλέπουν την πλατφόρμα από την παραλία της Ναχσολίμ, πιέζουν προς την κατεύθυνση των ΑΠΕ.
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Του ΣΤΑΝΛΕΪ ΡΙΝΤ
THE NEW YORK TIMES   
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Με φτυάρια και τσάπες 
στα χέρια, κάτοικοι έριχναν 
χώμα στην καρβουνιασμέ-
νη γη προσπαθώντας να 
αναχαιτίσουν την πυρκαγιά 
στη Ρόδο. Η φωτιά ξεκίνησε 
σε ορεινό όγκο και συνέχι-
σε απερίσπαστη την πορεία 
της, καταλήγοντας μέχρι τις 
ακτές του νησιού. 

Πυροσβέστης 
επιχειρεί να περικλεί-
σει την πυρκαγιά σε 

ένα από τα μέτωπα της 
Ρόδου. Οι προσπάθειες 
μπορεί να απέδιδαν τα 
πρωινά, αλλά σύντομα, 
το μεσημέρι, η φωτιά 

ξέφευγε ξανά.  

Κάτοικοι του νησιού 
επάνω σε αγροτικό όχη-

μα, εξοπλισμένο με 
βυτίο, καθ’ οδόν για το 
μέτωπο. Συντονίζονταν 
κυρίως από μια σελίδα 
στο Facebook για να 

μεταβούν όπου υπήρχε 
ανάγκη.   

Παρά τις προσπάθειες 
που κατέβαλλαν επαγ-
γελματίες πυροσβέ-

στες, εθελοντές και κά-
τοικοι, η πυρκαγιά στη 
Ρόδο έκαιγε ανεξέλε-
γκτα για ημέρες, επι-

στρέφοντας σε κάποιες 
περιπτώσεις στους 
ίδιους οικισμούς.     

Με κλαδί στα χέρια, ένας εθελοντής 
χτυπάει τον φλεγόμενο κορμό ενός δέ-
ντρου. Κάτοικοι πραγματοποιούσαν πε-
ριπολίες στα καμένα για να προλάβουν 
αναζωπυρώσεις.   

Ενας εθελοντής 
στα καμένα της Ρό-
δου. Επί ημέρες, 

κάτοικοι του νησιού 
έδιναν τη δική τους, 
παράλληλη μάχη για 
να περιορίσουν την 

καταστροφική πορεία 
της φωτιάς.   
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Η φωτιά στη Ρόδο μετρούσε ήδη 
επτά ημέρες και συνέχιζε ακάθε-
κτη όταν ο Νίκος Νικολέττος και 
άλλοι κάτοικοι του νησιού έφθα-
σαν πάνω σε καρότσες αγροτικών 
στο Ασκληπιείο. Είχαν ακούσει 
ήδη για δύο σπίτια με ξύλινες ορο-
φές που κινδύνευαν και ήθελαν 
να περισώσουν ό,τι μπορούσαν. 
Τα μεγάλα πυροσβεστικά οχήμα-
τα δεν χωρούσαν στα καντούνια. 
Το χωριό είχε μείνει χωρίς νερό, 
οι εθελοντές δεν μπορούσαν να 
ανεφοδιάσουν τα βυτία από τις 
αυλές και έπρεπε να γεμίζουν από 
τη θάλασσα, πέντε χιλιόμετρα μα-
κριά. Ηταν στενά στη γειτονιά 
που επιχειρούσαν, οι προσβάσεις 
περιορισμένες. «Ανεβαίναμε από 
ταράτσα σε ταράτσα, σπάγαμε ει-
σόδους, κατεβάζαμε πέργκολες», 
λέει. «Είδα σπίτια να καίγονται». 

Είχε βρεθεί και σε άλλα πυρό-
πληκτα σημεία του νησιού, μαζί 
με συντοπίτες του, σε μια αναμέ-
τρηση με τη φωτιά που έμοιαζε να 
μην έχει τελειωμό. Στις 19 Ιουλίου, 
δεύτερη ημέρα πυρκαγιάς, πήγε 
μαζί με δεκάδες εθελοντές στον 
Προφήτη Ηλία, σε μια απότομη 
πλαγιά, και έριχναν χώμα πάνω 
στην καρβουνιασμένη γη. Βρέθη-
κε και στο Γεννάδι, όπου σχημά-
τισαν ανθρώπινη αλυσίδα για να 
προσεγγίσουν με τη μάνικα μια 
εστία, βοηθώντας επαγγελματίες 
πυροσβέστες που είχαν εξουθε-
νωθεί από την πολυήμερη μάχη 
στο μέτωπο. 

Mια από αυτές τις ημέρες πε-
ριγράφει ότι περικυκλώθηκε από 
τον καπνό. Φορούσε μια μάσκα για 
την COVID-19 που δεν του παρείχε 
την καλύτερη δυνατή προστασία 
για αυτές τις συνθήκες. «Εψαχνα 
να βρω ανάσα. Εκανα ένα βήμα δε-
ξιά, δεν έβρισκα, ένα βήμα αριστε-
ρά, δεν έβρισκα», λέει. «Το δάσος 
το αγαπάμε, δεν θα το ξεπεράσου-
με εύκολα αυτό που συνέβη. Ειδι-
κά τα παιδιά που κατάγονται από 
αυτές τις περιοχές και θα βλέπουν 
τα καμένα κάθε μέρα».

Στα Απόλλωνα

Στις 18 Ιουλίου, σύμφωνα με 
την Πυροσβεστική, δηλώθηκε στις 
19.11  πυρκαγιά σε περιοχή κοντά 
στα Απόλλωνα της Ρόδου. Τότε 
κυκλοφόρησε η πληροφορία ότι η 
φωτιά ξεκίνησε από παλιό σκουπι-
δότοπο και επεκτάθηκε σε δάσος, 
κάτι που μέχρι στιγμής δεν έχει 
επιβεβαιωθεί από την αρμόδια αρ-
χή. Κατά μια άλλη εκδοχή, η αρχι-
κή εστία ήταν σε χαράδρα, η οποία 
κατάληγε σε παρθένο δάσος. 

Ο Παναγιώτης Εγγλέζος, επικε-
φαλής της Εθελοντικής Ομάδας 
Αντιμετώπισης Καταστροφών Σα-
λάκου, λέει ότι με τη συνδρομή 
συντοπιτών τους που τους τρο-
φοδοτούσαν με νερό κράτησαν 
τη φωτιά μακριά από το χωριό 
την επόμενη ημέρα. Στο σημείο 
είχε βρεθεί και ο Βασίλης Μαυ-
ρίκος, ζαχαροπλάστης στο επάγ-
γελμα, που είχε έρθει μαζί με άλ-
λους κατοίκους από τη Λίνδο για 
να βοηθήσει. «Με φτυάρια και 
αξίνες κάναμε μικρές αντιπυρι-
κές ζώνες για να ανακόψουμε τη 
φωτιά, οι άνεμοι ήταν σχετικά 
καλοί. Την επομένη, όμως, ανα-
ζωπυρώθηκε».

Τα εναέρια μέσα που είχαν επι-
χειρήσει κατά τις πρώτες ημέρες 
δεν κατάφεραν να ανακόψουν 
την πορεία της φωτιάς, η οποία 
βρήκε μπροστά της άφθονη καύ-
σιμη ύλη. Σε δηλώσεις του, εκπρό-
σωπος της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, στις 19 Ιουλίου, καθησύχαζε 
λέγοντας ότι δεν υπήρχε απειλή 
για το τουριστικό κομμάτι του νη-
σιού και το πρόβλημα εντοπιζό-
ταν στον ορεινό όγκο. Η εξέλιξη, 
όμως, αποδείχθηκε διαφορετική.

Η μεγάλη εκκένωση

Η φωτιά έφθασε μέχρι τη θά-
λασσα, καταστρέφοντας ολοσχε-
ρώς ένα μπαρ στην παραλία της 
Γλύστρας. Στο Κιοτάρι, ένα από 
τα πιο ανεπτυγμένα τουριστικά 
σημεία στη νότια Ρόδο, πλάι σε 
μεγάλες ξενοδοχειακές μονάδες 
αντικρίζεις πλέον καμένη γη. Συ-
ναντάμε τον υπεύθυνο ξενοδοχεί-
ου που έχει υποστεί φθορές. Ζη-
τάει να μη δημοσιευθεί το όνομά 
του, ούτε της επιχείρησης, καθώς 
ακόμη δεν έχουν καταγραφεί όλες 
οι ζημιές και εκκρεμεί η συνεννό-
ηση με την ασφαλιστική εταιρεία. 

«Μας ρωτούσαν οι τουρίστες τι 
συμβαίνει. Κάθε πρωί διαβάζαμε 

ότι η φωτιά είναι σε ύφεση και 
κάθε βράδυ τη βλέπαμε και ένα 
λόφο πιο κοντά», λέει. Το πρωί 
του Σαββάτου 22 Ιουλίου, ο κα-
πνός είχε πλησιάσει απειλητικά. 
Το μεσημέρι στάλθηκε μήνυμα 
για εκκένωση του χωριού Λάρδου 
και κάποια μέλη του προσωπικού 
έφυγαν για τα σπίτια τους. «Μετά 
άλλαξε ο αέρας και η φωτιά κα-
τέβηκε γρήγορα», περιγράφει ο 
υπεύθυνος του ξενοδοχείου. Λέει 
ότι δόθηκε εντολή για εκκένωση 
της περιοχής και μετακίνηση χι-
λιάδων τουριστών αρχικά προς 
Γεννάδι, στα έξι χιλιόμετρα μα-
κριά, χωρίς διευκρίνιση όμως για 
το πώς θα μεταβούν εκεί. Εξηγεί 
ότι οι επιχειρήσεις της περιοχής 
είχαν σχέδιο πυρασφάλειας, αλλά 
για να αντιμετωπίσουν μια φωτιά 
που θα ξεσπούσε μέσα σε ξενο-

δοχείο, όχι στο δάσος. ∆ιέθεταν 
κυρίως μίνι βαν, όχι λεωφορεία, 
οπότε η μαζική μετακίνηση τό-
σων τουριστών δεν ήταν απλή 
υπόθεση. Μετά την εκκένωση, 
στο ξενοδοχείο του έμειναν πί-
σω ο υπεύθυνος συντήρησης 
μαζί με πυροσβέστες για να αντι-
μετωπίσουν τις φλόγες. Κάποια 
στιγμή αργά το απόγευμα, όταν 
η φωτιά έδειχνε να τους κυκλώ-
νει, κατέφυγαν σε κτίριο για να 
γλιτώσουν. 

Νωρίτερα, μετά το σήμα του 
112, αρκετοί τουρίστες διέφυγαν 
με τα πόδια, περπατώντας χιλιό-
μετρα μέσα στον ήλιο, ενώ άλλοι 
ανέβηκαν στις καρότσες αγρο-
τικών. Υπήρξε πάντως και περί-
πτωση μεγάλης ξενοδοχειακής 
μονάδας που μίσθωσε δύο λεω-
φορεία και έβαλε μέσα δύο μέλη 

του προσωπικού της για να συ-
νοδεύσουν τους τουρίστες, όπως 
ανέφερε στην «Κ» ο Ελβετός Μαρ-
σέλ Ζόσο, ο οποίος παραθέριζε 
στο Κιοτάρι με την οικογένειά 
του. Εκείνη την ημέρα, σύμφω-
να με εκτιμήσεις της Αστυνομίας, 
19.000 άνθρωποι μεταφέρθηκαν 
σε ασφαλή σημεία, εκ των οποίων 
οι 3.000 με πλωτά μέσα.

Αρκετοί Ροδίτες με τους οποί-
ους μίλησε η «Κ» θεωρούν ότι τό-
τε, μόλις στις 22 Ιουλίου, όταν οι 
φλόγες απείλησαν τουριστικές 
υποδομές του νησιού, στράφη-
κε η προσοχή στον τόπο 
τους, παρότι η φω-

τιά έκαιγε ήδη 
τέσσερις ημέρες. 

∆υνάμεις της Πυροσβε-
στικής είχαν διασπαστεί εκείνη 
την εβδομάδα στα άλλα μεγάλα 
πύρινα μέτωπα της ηπειρωτικής 
Ελλάδας, ενώ άνθρωποι που είχαν 
άμεση εικόνα του μετώπου στη 
Ρόδο από τις πρώτες κιόλας ημέ-
ρες, κάνουν λόγο για προβλήμα-
τα στον συντονισμό όσων πόρων 
ήταν άμεσα διαθέσιμοι. Ντόπιοι 
έχουν μιλήσει στην «Κ» για την 
αυταπάρνηση πυροσβεστών στο 

πεδίο ή, για παράδειγμα, πώς κά-
τοικοι υπερασπίστηκαν τα Λάερ-
μα με την καθοριστική συνδρομή 
του τοπικού πυροσβεστικού κλι-
μακίου. Παράλληλα, όμως, επι-
σημαίνουν τις δυσκολίες όταν 
δυνάμεις από άλλες περιοχές της 
χώρας επιχειρούσαν σε ένα άγνω-
στο για εκείνες μέρος. Ενδει-
κτικά, ένας κτηνοτρόφος εί-
πε ότι απέτρεψε 

στο μέτωπο τον εγκλωβισμό πυ-
ροσβεστικού οχήματος που όδευε 
προς αδιέξοδο. 

Αφού δεν περιορίστηκε εγκαί-
ρως, με την υποβοήθηση και 
ισχυρών ανέμων, η πυρκαγιά ξέ-
φυγε το επόμενο διάστημα από 
κάθε έλεγχο, θυμίζοντας έως ένα 
βαθμό όσα είχαν συμβεί το 2021 
στα χωριά της Εύβοιας. Για αρ-
κετές ημέρες τα πρωινά υπήρ-
χε αισιοδοξία ότι η κατάσταση 
θα αντιμετωπιστεί και το μεση-
μέρι προέκυπταν νέες μεγάλες 
αναζωπυρώσεις. Στη Ρόδο εκτι-
μάται ότι καταστράφηκαν πάνω 
από 188.000 στρέμματα, τα οποία 
αντιστοιχούν στο 13% της έκτα-
σης του νησιού. Σε αυτά περιλαμ-
βάνονται και πάνω από 21.900 
στρέμματα προστατευόμενων 
εκτάσεων (περιοχές του δικτύ-
ου Natura, καθώς και καταφύγια 

άγριας ζωής). Αυτή η εκτίμηση 
για τις πληγείσες εκτάσεις δεν 
είναι ακόμη οριστική.

Οσο η πυρκαγιά συνέχιζε ανε-
ξέλεγκτα το έργο της, κυκλο-
φόρησαν διάφορες φήμες για 
εμπρηστές. «Περιορίζαμε όσο 
μπορούσαμε τη φωτιά σε κάποια 
μέρη, μέχρι να κουραστούμε 
πάρα πολύ, και μετά ακούγαμε 
πληροφορίες για εμπρησμούς, 
για το “τάδε μηχανάκι ή το τά-
δε άτομο”. Σου δημιουργείται 
μια ανησυχία, ότι όλοι είναι 
ύποπτοι, καταλαβαίνετε την 
ατμόσφαιρα», λέει ο κ. Νικο-

λέττος. Τα βράδια, σε διάφορα 
σημεία του νησιού οργανώθηκαν 
περιπολίες πολιτών με βάρδιες 
μέχρι το ξημέρωμα. Σε κάποια 
χωριά, σύμφωνα με μαρτυρία ντό-
πιου στην «Κ», πολίτες σταμάτη-

σαν για έλεγχο ακόμη και κατοί-
κους που επέστρεφαν στα σπίτια 
τους έπειτα από άλλες περιπολί-
ες που έκαναν στα καμένα για 
να προλάβουν αναζωπυρώσεις. 

Η έκταση της καταστροφής 
προκάλεσε σε μερίδα κόσμου κα-
χυποψία, ενώ, στο ίδιο μήκος κύ-
ματος με αυτές τις προσεγγίσεις, 
ο δήμαρχος Ρόδου Αντώνης Κα-
μπουράκης ανακοίνωσε ότι θα 
υποβάλει μήνυση κατ’ αγνώστων 
για εμπρησμό εκ προθέσεως. Πα-
ράλληλα, έχει ζητηθεί από τις ει-
σαγγελικές αρχές του νησιού να 
διερευνηθούν τα αίτια της πυρ-
καγιάς, καθώς και αν οι αρμόδιες 
υπηρεσίες προέβησαν σε όλες τις 
απαιτούμενες ενέργειες για την 
έγκαιρη αντιμετώπισή της. 

Στις 25 Ιουλίου, μία από τις δι-
αδοχικές αναζωπυρώσεις απει-

λούσε το Βάτι. Ενώ δημοσιογρά-
φοι και ντόπιοι είχαν εστιάσει το 
βλέμμα σε ένα μέτωπο που έκαι-
γε μια πλαγιά, ξαφνικά ξεπρόβα-
λαν μεγάλες φλόγες σε λόφο στην 
αντίθετη πλευρά. «Αυτό δεν είναι 
εμπρησμός;» φώναξε ένας κτηνο-
τρόφος με απόγνωση, ενώ άλλος 
συντοπίτης του προσπάθησε να 
τον καθησυχάσει, εξηγώντας ότι 
φωτιές δεν μπαίνουν μόνο από 
δόλο.

Στέλεχος της Πυροσβεστικής 
με προϋπηρεσία στην ΕΜΑΚ, που 
έφθασε στο νησί από την Αθήνα 
και είχε εικόνα της πυρκαγιάς εκεί-
νη την ημέρα, λέει στην «Κ» ότι 
η νέα εστία έξω από το Βάτι είχε 
προκληθεί από κηλίδωση, δηλαδή 
«την εξακόντιση αναμμένων τεμα-
χίων καύσιμης ύλης» σε μεγάλη 
απόσταση από τον άνεμο. Μεταξύ 
των δύο μετώπων υπήρχε φυσικό 
χώρισμα, ξεροπόταμος πλάτους 
τουλάχιστον 400 μέτρων, καθώς 
και ο δρόμος που οδηγούσε στο 
χωριό. Κι όμως, η φωτιά μεταδό-
θηκε. «Μας δυσκόλευε το ανάγλυ-
φο», λέει πυροσβέστης. «Το βου-
νό είναι κατακερματισμένο, έχει 
ρεματιές, λόφους, ξανά ρεματιές, 
πευκοδάσος και χαμηλή βλάστη-
ση που φούντωνε και “έτρεχε” 
τη φωτιά».

Υπήρξαν και στιγμές που οι 
δυνάμεις πυρόσβεσης φαίνεται 
πως αιφνιδιάστηκαν. Περίμεναν, 
όπως αναφέρθηκε στην «Κ», πα-
ρατεταγμένοι την πυρκαγιά να 
φθάσει σε ένα σημείο, όμως εκεί-
νη έπαιρνε άλλη κατεύθυνση. «Ο 
καπνός είναι ο ρουφιάνος της φω-
τιάς», λέει στέλεχος της Πυροσβε-
στικής. «Βλέπαμε πώς θα κινη-
θεί, είχαμε στήσει τα αυτοκίνητα 
και ξαφνικά με τον άνεμο άνοιγε 
νέο μέτωπο αλλού. Συνέβη στα 
Λάερμα και όταν πήγε και προς 
το Κιοτάρι. Είχαμε στήσει όλα 
τα φορτηγά, την εγκατάσταση 
με τους σωλήνες, και είδαμε τη 
φωτιά να τραβερσάρει. Επρεπε 
να μαζέψουμε όλο το δίκτυο και 
να μεταφερθούμε αλλού», λέει. 

Η αυτοοργάνωση

Τις προσπάθειες Ελλήνων και 
ξένων πυροσβεστών ενίσχυαν 
σημαντικά όλες αυτές τις ημέρες 
και ντόπιοι εθελοντές. Αυτοοργα-
νώθηκαν κυρίως μέσω μιας σελί-
δας στο Facebook, τον «Κυκλώνα 
Ρόδου», που αριθμεί πλέον πάνω 
από 50.000 μέλη. Φαίνεται πως 
δημιουργήθηκε τον Οκτώβριο του 
2012 για να μοιράζονται μετεωρο-
λογικές προγνώσεις για τη Ρόδο 
και τα υπόλοιπα νησιά των ∆ω-
δεκανήσων. Μετά τις 18 Ιουλίου, 
όμως, τα μέλη της, που όλο και 
αυξάνονταν, αναρτούσαν πληρο-
φορίες για αναζωπυρώσεις. Μέσω 
της σελίδας έκλειναν ραντεβού για 
να μεταβούν στο μέτωπο ή για να 
σβήσουν «καντηλάκια» στην κα-
μένη γη. Κάποιοι μοιράζονταν το 
τηλέφωνό τους για να φιλοξενή-
σουν εκτοπισμένους ντόπιους ή 
τουρίστες ή ρωτούσαν πού υπάρ-
χει ανάγκη για παροχή νερών, ισο-
τονικών και τροφίμων. 

Ο Θανάσης Μακριάς είναι 
ένας από τους ντόπιους που 
συμμετείχε σε παρόμοιες δρά-
σεις. Οπως λέει, μετέφερε με το 
αγροτικό του τουρίστες κατά 
την εκκένωση στο Κιοτάρι και 
μια άλλη βραδιά άνοιγε με κα-
τοίκους αντιπυρικές ζώνες για 
να μη φθάσει η φωτιά προς Μα-
λώνα. Ο 65χρονος Αμερικανός 
φωτογράφος Μάικλ Χέλερ συντο-
νίστηκε μέσω Facebook με τους 
εθελοντές και τους ακολούθησε 
στα μέτωπα τρεις βραδιές. Τον 
τελευταίο χρόνο ζει μόνιμα στη 
Ρόδο, ενώ στην πατρίδα του επί 
32 έτη υπήρξε εθελοντής πυρο-
σβέστης. «Είναι τραγικό, είχα 
επισκεφθεί παλιότερα αυτά τα 
χωριά και κανείς δεν ήθελε να δει 
τα δάση τους να καίγονται», λέει. 

Υπεύθυνος ξενοδοχείου στο 
Γεννάδι, όπου φιλοξενήθηκαν για 
κάποιο διάστημα πυροσβέστες 
από το εξωτερικό, λέει πως όταν 
το νησί κηρύχθηκε σε κατάσταση 
εκτάκτου ανάγκης ακυρώθηκαν 
κρατήσεις. «Υπάρχει μια ανησυ-
χία εάν είναι ασφαλές να έρθουν 
στη Ρόδο για διακοπές. Γι’ αυτό 
χρειάζεται να δοθεί έμφαση προς 
το εξωτερικό ότι παρά τη μεγάλη 
καταστροφή δεν είχαμε ανθρώπι-
νες απώλειες», αναφέρει και επι-
σημαίνει ότι η πυρκαγιά έπληξε 
το νησί τη χειρότερη στιγμή για 
τον τουρισμό. «Το τραύμα θα εί-
ναι διπλό, και οικονομικό και οι-
κολογικό», λέει.

Του απεσταλμένου μας

ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Με φτυάρια και αξίνες
απέναντι στις φλόγες

Το χρονικό της πολυήμερης πυρκαγιάς στη Ρόδο 

όπως το έζησαν κάτοικοι, εθελοντές και πυροσβέστες

«Ο καπνός είναι 
ο ρουφιάνος της φωτιάς. 
Βλέπαμε πώς θα κινηθεί, 
είχαμε στήσει 
τα αυτοκίνητα και 
ξαφνικά με τον άνεμο 
άνοιγε νέο μέτωπο 
αλλού», λέει στέλεχος 
της Πυροσβεστικής.

Τις προσπάθειες 
ενίσχυαν σημαντικά 
ντόπιοι εθελοντές. 
Αυτοοργανώθηκαν 
κυρίως μέσω μιας 
σελίδας στο Facebook, 
τον «Κυκλώνα Ρόδου», 
που αριθμεί περισσότερα 
από 50.000 μέλη.
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Τα τελευταία 10-20 χρόνια, οι χώ-
ρες που έχουν αντιμετωπίσει κα-
ταστροφικές δασικές πυρκαγιές 
έχουν τετραπλασιάσει τους πό-
ρους που διαθέτουν για την κα-
τάσβεσή τους. Ταυτόχρονα όμως, 
οι ολοένα και πιο ακραίες πυρκα-
γιές έχουν αναδείξει τα όρια της 
πυρόσβεσης. Πού βρίσκεται η 
απάντηση; ∆ιεπιστημονική έκ-
θεση του Οργανισμού Οικονομι-
κής Συνεργασίας και Ανάπτυξης 
(ΟΟΣΑ) υποδεικνύει τη σημασία 
της διατήρησης υγιών οικοσυ-
στημάτων και τη χρηματοδότηση 
της πρόληψης, της επανεξέτασης 
του χωροταξικού σχεδιασμού, 
του τρόπου που χτίζουμε κοντά 
και μέσα στα δάση και της καλύ-
τερης εκτίμησης του κινδύνου 
δασικών πυρκαγιών. Η έκθεση 
αναλύει πώς πέντε χώρες –με-
ταξύ των οποίων η Ελλάδα και 
η Πορτογαλία– αντιμετώπισαν 
τις δασικές πυρκαγιές, με καλές 
πρακτικές, αλλά και αποτυχημέ-
νες προσεγγίσεις.

Η έκθεση με τίτλο «Περιορι-
σμός των δασικών πυρκαγιών 
στο πλαίσιο της κλιματικής αλ-
λαγής» παρουσιάστηκε στο 8ο 
∆ιεθνές Συνέδριο για τις ∆ασικές 
Πυρκαγιές, που πραγματοποιήθη-
κε πρόσφατα στην Πορτογαλία. 
Οπως επισημαίνεται στα συμπε-
ράσματα:
• Η κλιματική αλλαγή επιτείνει 
τον κίνδυνο ακραίων δασικών 
πυρκαγιών. Οι υψηλότερες θερ-
μοκρασίες, η ξηρότητα του το-
πίου, τα μεταβαλλόμενα χαρα-
κτηριστικά των βροχοπτώσεων, 
των ανέμων και των κεραυνών 
αυξάνουν τον κίνδυνο. Επιπλέ-
ον, οι εκπομπές από τις ακραίες 
δασικές πυρκαγιές συμβάλλουν 
στην κλιματική αλλαγή, η οποία 
στη συνέχεια επιτείνει περαιτέρω 
τη συχνότητα, έκταση και σοβα-
ρότητα των δασικών πυρκαγιών, 
δημιουργώντας έτσι έναν ανα-
τροφοδοτούμενο κύκλο μεταξύ 
κλιματικής αλλαγής και ακραίων 
δασικών πυρκαγιών.
• Οι μη βιώσιμες πρακτικές χρή-
σης γης και η υποβάθμιση του 
περιβάλλοντος έχουν επηρεάσει 
την ανθεκτικότητα των φυσικών 
οικοσυστημάτων έναντι των πυρ-
καγιών. Η ανθρώπινη δραστηριό-
τητα εν γένει συνιστά την κύρια 
αιτία των δασικών πυρκαγιών, 
καθώς ευθύνεται για το 70% πε-
ρίπου των συνολικών καμένων 
εκτάσεων παγκοσμίως.
• Οι ακραίες δασικές πυρκαγιές 
έχουν σημαντικές κοινωνικές, 
περιβαλλοντικές και οικονομικές 
επιπτώσεις. Το κοινωνικό τους 
κόστος υπερβαίνει τις απώλει-
ες σε ανθρώπινες ζωές και έχει 
επίσης εκτεταμένες επιπτώσεις 
στην ανθρώπινη υγεία. Για παρά-
δειγμα, η ατμοσφαιρική ρύπανση 
που προκαλείται από τις δασικές 
πυρκαγιές ανά την υφήλιο συν-
δέεται με 340.000 πρόωρους θα-
νάτους ετησίως. Οι ακραίες πυρ-
καγιές μπορούν να επιφέρουν 
μακροχρόνια και ενδεχομένως 
μη αναστρέψιμη βλάβη στα οι-
κοσυστήματα. 

Τι έκαναν πέντε χώρες

Η έκθεση του ΟΟΣΑ αφιερώ-
νει ένα κεφάλαιο για να εξετάσει 
με ποιες πολιτικές και πρακτικές 
αντιμετώπισαν τις ακραίες δα-
σικές πυρκαγιές πέντε χώρες: Η 
Αυστραλία, η Κόστα Ρίκα, η Ελλά-
δα, η Πορτογαλία και οι ΗΠΑ. «Οι 
πρόσφατες εμπειρίες των χωρών 
αυτών υπογραμμίζουν την ανά-
γκη για αλλαγή παραδείγματος, 
που θα φέρει τις προσπάθειες 
προσαρμογής στην κλιματική αλ-
λαγή και μείωσης του κινδύνου 
στο επίκεντρο της διαχείρισης 
ακραίων πυρκαγιών. Σε αντίθε-
ση με τα περιορισμένα οφέλη της 
επένδυσης στην καταστολή, η 
υιοθέτηση μέτρων προσαρμογής 
εκ των προτέρων (ex ante) έχει 
μεγάλη, αναξιοποίητη δυναμική 
για τη βελτίωση της ανθεκτικό-
τητας των χωρών στις δασικές 
πυρκαγιές», αναφέρει η έκθεση.

Η διαχείριση των οικοσυστη-
μάτων και της καύσιμης ύλης θε-
ωρείται πλέον το «κλειδί» για την 
πρόληψη δασικών πυρκαγιών, 
ιδίως στις «μεικτές» περιοχές, 
όπου συνυπάρχουν δασική βλά-
στηση και ανθρωπογενείς δρα-
στηριότητες (κατοικία, τουρισμός 
κ.ο.κ.). Σύμφωνα με την έκθεση:

– Η Αυστραλία και η Πορτο-
γαλία κάνουν χρήση των λεγό-

μενων «στεγασμένων ζωνών», 
ζωνών όπου αραιώνεται η κόμη 
των δέντρων και αφαιρείται η χα-
μηλή βλάστηση, ώστε το δάσος 
να μην είναι ομοιογενές, αλλά να 
υπάρχει διαφοροποίηση η οποία 
κάνει δυσκολότερη την εξάπλω-
ση μιας πυρκαγιάς. Οι δύο χώρες 
προωθούν τη δημιουργία ενός 
δικτύου τέτοιων ζωνών, μειώνο-
ντας σημαντικά την ευφλεκτότη-
τα του τοπίου και υποβοηθώντας 
παράλληλα τις επιχειρήσεις κα-
ταστολής.

– Η προσέγγιση αυτή γίνεται 
σε κάποιες περιοχές μετά την 
καταστροφή. Για παράδειγμα, ο 
δήμος Paradise στην Καλιφόρνια 
απαλλοτρίωσε κάποιες από τις 
περιαστικές εκτάσεις που κάηκαν 
εντελώς και τις μετέτρεψε σε χώ-
ρους πρασίνου, που λειτουργούν 
όπως οι «στεγασμένες ζώνες».

– Κάποιες χώρες, αναφέρει η 
έκθεση, δημιουργούν διαχωριστι-
κές ζώνες (ζώνες με διαφορετική 
χρήση γης, λ.χ. αγροτική) ώστε 

να προστατέψουν εκτεθειμένες 
υποδομές και οικισμούς. Στην 
Πορτογαλία είναι υποχρεωτικό 
τόσο για τα νέα όσο και για τα 
υφιστάμενα κτίρια σε «μεικτές» 
περιοχές να δημιουργούν τέτοιες 
ζώνες, ενώ στην Ελλάδα είναι 
υποχρεωτικός ο καθαρισμός των 
ιδιωτικών οικοπέδων πριν από 
την έναρξη της αντιπυρικής πε-
ριόδου.

– Στην Πορτογαλία δημιουρ-
γήθηκε πρόγραμμα (Condominio 
de Aldeia) που χρηματοδοτεί τη 
διαχείριση της βιομάζας γύρω 
από περιουσίες και οικισμούς 
και συγχρηματοδοτεί τα μέτρα 
προστασίας που λαμβάνουν οι 
κάτοικοι.

– Οι γεωργικές πρακτικές παί-
ζουν κρίσιμο ρόλο στη δημιουρ-
γία «στεγασμένων» ή διαχωρι-
στικών ζωνών. Καλλιέργειες που 
δεν είναι εύφλεκτες (λ.χ. φρού-
των) και οργανωμένη βόσκηση 
είναι πολύ συνηθισμένες σε χώ-
ρες όπως η Γαλλία, το Ισραήλ, 
η Πορτογαλία και η Ισπανία. Η 
Πορτογαλία και η Ισπανία ενι-
σχύουν αυτές τις πρακτικές μέ-
σω συστημάτων επιβράβευσης 
των κτηνοτρόφων που οδηγούν 
τα κοπάδια τους για βόσκηση σε 
δημόσια δάση ή σε δάση γύρω 
από οικισμούς.

– Μια άλλη μέθοδος που κερδί-
ζει συνεχώς έδαφος είναι η προ-
διαγεγραμμένη καύση, δηλαδή 

η ελεγχόμενη καύση εκτάσεων 
από τη χαμηλή βλάστηση. Χώρες 
όπως η Αυστραλία, ο Καναδάς και 
οι ΗΠΑ χρησιμοποιούν εδώ και 
δεκαετίες τη μέθοδο, αντίθετα 
με την Ευρώπη όπου υπάρχουν 
πολλοί περιορισμοί (λ.χ. Γαλλία 
και Πορτογαλία) ή απαγορεύε-
ται (λ.χ. Ελλάδα). Κάποιες χώρες 
όπως η Κύπρος, η Πορτογαλία 
και η Ισπανία χρησιμοποιούν το 
αντιπύρ ως μέθοδο κατάσβεσης 
(επετράπη πρόσφατα και στην 
Ελλάδα).

Πάντως, σημειώνει η έκθεση, 
τα ολοένα και πιο απρόβλεπτα 
καιρικά φαινόμενα και η χρονι-
κή επέκταση των αντιπυρικών 
περιόδων περιορίζουν τις δυνα-
τότητες της προδιαγεγραμμένης 
καύσης.

– Η έκθεση υπογραμμίζει τη 
σημασία των υγιών και ανθεκτι-
κών δασικών οικοσυστημάτων, 
ιδίως σε περιοχές υψηλού κιν-
δύνου. Η φύτευση λιγότερο εύ-
φλεκτων ειδών δέντρων και η 
απομάκρυνση όσων είναι ιδιαί-
τερα εύφλεκτα είναι «κλειδί» για 
την αύξηση της ανθεκτικότητας. 
Στην Πορτογαλία, για παράδειγ-
μα, η έκταση που καταλάμβαναν 
τα δάση ευκαλύπτων αυξήθηκε 
κατά 62% από το 1990 έως το 
2017, καταλαμβάνοντας συνο-
λικά το 26% των δασικών εκτά-
σεων της χώρας. Για να αντιμε-
τωπίσει το ζήτημα η Πορτογαλία 

επιδότησε τους ιδιώτες που προ-
τιμούν να φυτεύουν τοπικά είδη 
δέντρων. Οι προσπάθειες αυτές 
πάντως δυσχεραίνονται από το 
περίπλοκο ιδιοκτησιακό καθε-
στώς. Στην Πορτογαλία, σημει-
ώνει η έκθεση, μόλις 3% των 
δασών ανήκει στο κράτος και 
περισσότερο από το 20% είναι 
αγνώστου ιδιοκτήτη. Στην Ελ-
λάδα, όπου στην πλειονότητά 
τους οι δασικές εκτάσεις είναι 
δημόσιες, οι δυσκολίες αυτές επι-
τείνονται από την απουσία δα-
σικών χαρτών. Για να αντιμετω-
πίσει το πρόβλημα, η Πορτογαλία 
πρόσφατα εισήγαγε νομοθετική 
ρύθμιση με την οποία η Πολιτεία 
μπορεί να επέμβει σε οποιαδήπο-
τε δασική έκταση είναι αγνώστου 
ιδιοκτήτη, ή ο ιδιοκτήτης δεν έχει 
λάβει τα απαραίτητα μέτρα για 
τη μείωση της βιομάζας.

Πολεοδομικός σχεδιασμός

Η έκθεση αφιερώνει ένα χω-
ριστό κεφάλαιο στη σημασία του 

πολεοδομικού σχεδιασμού και 
των χρήσεων γης, για την αντι-
μετώπιση των δασικών πυρκα-
γιών. Οπως αναφέρεται:

– Στην Πορτογαλία απαγορεύ-
τηκε η κατασκευή κτιρίων σε πε-
ριοχές που έχουν χαρακτηριστεί 
υψηλού ή πολύ υψηλού κινδύνου 
για πυρκαγιά. Εξαιρέσεις δίνονται 
μόνο σε συγκεκριμένες περιπτώ-
σεις όταν λαμβάνονται εκτεταμέ-
να μέτρα προστασίας.

– Στη Γαλλία απαγορεύεται 
η οικιστική ή τουριστική ανά-
πτυξη σε περιοχές υψηλού κιν-
δύνου ή σε εκείνες όπου η αντι-
πυρική προστασία της έκτασης 
είναι αδύνατη.

– Η έκθεση κάνει αναφορά για 
τις οικιστικές πιέσεις που υφίστα-
νται οι «μεικτές» περιοχές στη 
χώρα μας. Στην Ελλάδα, αναφέ-
ρει, η υψηλή ζήτηση σε συνδυ-
ασμό με την απουσία πολεοδο-
μικού σχεδιασμού και χρήσεων 
γης υποβοήθησαν τη δημιουργία 
άτυπων οικισμών σε «μεικτές» 
περιοχές. Εκτιμάται ότι το 1991-
2001 χτίζονταν 31.000 παράνο-
μα κτίρια κάθε έτος σε «μεικτές» 
περιοχές. Ο μεγάλος αριθμός αυ-
θαιρέτων στο Μάτι, αναφέρει η 
έκθεση, συνέβαλε στην επιδείνω-
ση της πυρκαγιάς, η οποία οδή-
γησε στην καταστροφή του 80% 
των κτιρίων.

– Κάποιες χώρες στρέφονται 
στη χρήση οικοδομικών κανονι-
σμών ως μέσο πυροπροστασίας. 
Στην Καλιφόρνια, τα κτίρια που 
ανεγείρονται σε περιοχές όπου 
υπάρχει κίνδυνος πυρκαγιάς υπό-
κεινται σε ειδικούς περιορισμούς, 
που συμπεριλαμβάνουν τη δημι-
ουργία ζωνών προστασίας και τα 
υλικά κατασκευής. Στο Κολορά-
ντο, η τοπική κυβέρνηση χρημα-
τοδοτεί ελέγχους σε κατοικίες, 
οι οποίοι καταλήγουν σε λεπτο-
μερείς συστάσεις για τη μείωση 
του κινδύνου. Οσοι αποδεδειγ-
μένα εφαρμόσουν τις συστάσεις, 
θα μπορούν να ασφαλιστούν για 
τον κίνδυνο πυρκαγιάς.

– Η διαχείριση των υποδομών 
έχει μεγάλη σημασία στην πρόλη-
ψη δασικών πυρκαγιών. Μάλιστα 
σε πολλές περιπτώσεις η κακή δι-
αχείρισή τους αυξάνει τον κίνδυ-
νο πυρκαγιάς. Στην Καλιφόρνια 
εκτιμάται ότι το 40% των πυρ-
καγιών ξεκίνησε από πυλώνες 
ρεύματος. Ως αποτέλεσμα πολ-
λές χώρες στρέφονται στη λήψη 
ειδικών μέτρων. Στον Καναδά, 
για παράδειγμα, η ταχύτητα των 
τρένων πρέπει να μειώνεται κατά 
τις περιόδους αυξημένου ρίσκου 
πυρκαγιάς, ενώ η πολιτεία της 
Βικτόρια στην Αυστραλία χρη-
ματοδότησε με 750 εκατ. δολά-
ρια ένα πρόγραμμα αναβάθμισης 
των δικτύων μεταφοράς ρεύμα-
τος στις περιοχές υψηλού ρίσκου. 
Στην Πορτογαλία ο μεγαλύτερος 
πάροχος ενέργειας ανέπτυξε εθε-
λοντικά ένα σχέδιο μείωσης του 
κινδύνου πρόκλησης πυρκαγιάς, 
που περιλαμβάνει παρεμβάσεις 
για τη μείωση της βιομάζας και 
επιτήρηση κρίσιμων εκτάσεων.

– Οι προσπάθειες αποκατάστα-
σης των πυρόπληκτων περιοχών 
παίζει σημαντικό ρόλο στην προ-
στασία τους στο μέλλον. Χώρες 
όπως η Αυστραλία, η Κόστα Ρίκα 
και η Ελλάδα έκαναν βήματα για 
να ενισχύσουν την κατανόηση 
και τη διαχείριση πυρόπληκτων 
οικοσυστημάτων, αναφέρει η έκ-
θεση. Μετά τη φωτιά στην Εύβοια 
το 2021, η Ελλάδα δημιούργη-
σε έναν κόμβο αποκατάστασης 
της βιοποικιλότητας, που δίνει 
ένα πλαίσιο για τη βελτίωση της 
αποκατάστασης των πληγέντων 
οικοσυστημάτων.

– Η έκθεση αναφέρει ως πα-
ράδειγμα των προβλημάτων που 
δημιουργούνται στις προσπάθει-
ες βελτίωσης των πυρόπληκτων 
περιοχών, αυτό που συνέβη στο 
Μάτι. Οπως επισημαίνει, ομάδες 
πολιτών αντιτίθενται στη διαπλά-
τυνση του τοπικού οδικού δικτύ-
ου, παρότι οι στενοί δρόμοι και 
η απουσία εξόδων διαφυγής θε-
ωρείται ότι συνέβαλαν στον πο-
λύ μεγάλο αριθμό των θυμάτων.

Τέλος, πολλές χώρες αναγνώ-
ρισαν τη σημασία της ενημέρω-
σης και της ευαισθητοποίησης. 
Στην Πορτογαλία το πρόγραμμα 
«Ασφαλή χωριά, ασφαλείς κάτοι-
κοι» στόχευσε στις αγροτικές πε-
ριοχές, ενώ στο Κολοράντο των 
ΗΠΑ οι ιδιοκτήτες κατοικιών μπο-
ρούν να δουν σε ψηφιακό χάρτη 
πόσο υψηλό είναι το ρίσκο πυρ-
καγιάς στην περιοχή τους.

Εκθεση του ΟΟΣΑ περιγράφει τα αντίμετρα κατά της απειλής

από την κλιματική κρίση και την παγκόσμια έκρηξη πυρκαγιών

«Λίφτινγκ» στα δάση 
για να αντέχουν 

Η ατμοσφαιρική 
ρύπανση που 
προκαλείται από τις 
δασικές πυρκαγιές ανά 
την υφήλιο συνδέεται 
με 340.000 πρόωρους 
θανάτους ετησίως.

Οι «στεγασμένες 
ζώνες», η προληπτική 
καύση εκτάσεων, 
η απομάκρυνση 
εύφλεκτων δέντρων 
και τα κίνητρα σε 
κτηνοτρόφους.

Του ΓΙΩΡΓΙΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ

Καμένο δάσος στον Καναδά. Μόνο η έγκαιρη παρέμβαση, πριν από την αντιπυρική περίοδο, μπορεί να προστατεύσει τις μεγάλες δασικές εκτάσεις.
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«Αυτοί οι καύσωνες θα ήταν αδύ-
νατοι χωρίς την ανθρώπινη πα-
ρέμβαση στο κλίμα», τονίζει 
στην «Κ» η καθηγήτρια Επιστη-
μών της Γης στο Πανεπιστήμιο 
του Μπρίστολ, Ντανιέλα Σμιντ, 
η οποία εξηγεί γιατί αυτές οι και-
ρικές συνθήκες δεν έχουν ιστο-
ρικό προηγούμενο. Επιστήμονας 
του κλίματος, η κ. Σμιντ μιλάει 
για επιπτώσεις στις καλλιέργει-
ες τα χρόνια που θα ακολουθή-
σουν και προβλέπει δύσκολες 
αποφάσεις στη διαχείριση του 
νερού. Στην Ευρώπη κάθε μέρα 
είναι σαν να «πέφτει ένα αερο-
πλάνο με επιβάτες», αναφέρει χα-
ρακτηριστικά, περιγράφοντας τις 
ανθρώπινες απώλειες λόγω της 
κλιματικής αλλαγής και απευ-
θύνει έκκληση να επιταχυνθεί 
η προσπάθεια για μείωση των 
εκπομπών CΟ2. Το βέβαιο είναι 
ότι «θα πρέπει να σκεφτόμαστε 
πλέον πολύ περισσότερο προτού 
αποφασίσουμε να καταπατήσου-
με μια δασική έκταση».

 
– Φέτος η Ευρώπη είναι αντι-
μέτωπη με έντονους και πα-
ρατεταμένους καύσωνες. Πώς 
γνωρίζουμε αν πρόκειται για 
αποτέλεσμα της κλιματικής αλ-
λαγής; Είναι χωρίς προηγούμε-
νο οι τρέχουσες καιρικές συν-
θήκες ή τις έχουμε ξαναδεί στο 
παρελθόν;

– Αυτοί οι καύσωνες θα ήταν 
αδύνατοι χωρίς την κλιματική 
αλλαγή, δηλαδή χωρίς την αν-
θρώπινη παρέμβαση στο κλίμα. 
Πολύς κόσμος αναρωτιέται: «∆εν 
έχουν υπάρξει και στο παρελθόν 
ιδιαίτερα υψηλές θερμοκρασί-
ες;». Ναι, έχουν υπάρξει. Αλλά 
για ένα μικρό χρονικό διάστημα. 
Αυτή τη στιγμή έχουμε καύσω-
νες σε τρεις ηπείρους, οι οποίοι 
διαρκούν πλέον εδώ και εβδο-
μάδες. Eχουμε το 44% του ωκεα-
νού σε καύσωνα - ένα απίστευτα 
υψηλό ποσοστό της επιφάνειας 
της Γης. Το Ελ Νίνιο έχει μεγάλη 

συμμετοχή και δεν θα είχε οδη-
γήσει στους καύσωνες αυτού του 
εύρους αν δεν είχαμε θερμάνει 
τον πλανήτη εμείς οι άνθρωποι.

 
– Πρακτικά, πώς «δουλεύει» το 
ντόμινο της κλιματικής κρίσης;

– Ιδίως στην Ευρώπη η κλιμα-
τική αλλαγή αυξάνει τη ζέστη, με 
αντίκτυπο στους ανθρώπους και 
τα οικοσυστήματα στην ξηρά και 
τη θάλασσα. Προκαλεί ξηρασίες 
οι οποίες έχουν δριμείες επιπτώ-
σεις στη γεωργία. Ιδιαίτερα επι-
ζήμιος είναι ο αντίκτυπος στα 
δασικά μας συστήματα, με τα 
δέντρα να χρειάζονται χρόνια 
για να μεγαλώσουν ξανά. Αυτό 
εδώ δεν είναι απλώς ένα θερμό 
καλοκαίρι. O,τι συμβαίνει αυτές 
τις μέρες θα έχει συνέπειες για 
τις σοδειές των επόμενων ετών. 
Θα χρειάζεται πλέον να κάνει κα-
νείς επιλογές για τη διαχείριση 

του νερού. Για παράδειγμα, θα 
διατεθεί στις καλλιέργειες; Ή 
για τις ανάγκες της αντιπυρικής 
περιόδου; Ιδίως στη Μεσόγειο, 
αλλά και σε άλλες περιοχές της 
Ευρώπης, οι ελλείψεις νερού θα 
γίνονται πιο επιτακτικές απ’ ό,τι 
φοβόμασταν. Στην πραγματικό-
τητα, μπαίνουμε πλέον σε αχαρ-
τογράφητα νερά.

 
– Και πώς συνδέονται οι υψηλές 
θερμοκρασίες με τις πυρκαγιές; 
Στην Ελλάδα συχνά αναρωτιό-
μαστε αν οι φωτιές προκύπτουν 
κυρίως από τις κλιματικές συν-
θήκες αυτές καθαυτές ή από 
πρόθεση.

– Πριν απ’ όλα, αν είχαμε αρ-
κετές βροχές, τότε όλα θα ήταν 
πιο υγρά, γεγονός που θα διευ-
κόλυνε τη διαχείριση μιας πυρ-
καγιάς. Υπό κανονικές συνθή-
κες μπορεί να διαχειριστεί κανείς 

τις πυρκαγιές. Στη Μεσόγειο τις 
αντιμετωπίζετε επί αιώνες. Το 
πρόβλημα είναι ότι η έλλειψη 
υγρασίας διαμορφώνει συνθή-
κες υπό τις οποίες αρκεί το πα-
ραμικρό, ανεξαρτήτως πρόθεσης, 
για να ξεκινήσει μια φωτιά. Και 
φυσικά, η φωτιά από μόνη της εί-
ναι ένα πράγμα. Το άλλο επίπεδο 
είναι οι συνέπειες για τα σπίτια 
και τις υποδομές. Θα πρέπει να 
σκεφτόμαστε πλέον πολύ περισ-
σότερο προτού αποφασίσουμε 
να καταπατήσουμε μια δασική 
έκταση. Ευρύτερα, θα πρέπει να 
λάβει κανείς υπόψη ότι τα δασικά 
οικοσυστήματα είναι εξαιρετικά 
πιεσμένα πλέον και έχουν όλο και 
λιγότερη ικανότητα να αναγεν-
νηθούν. Τα δέντρα χρειάζονται 
χρόνια με αρκετό νερό για να με-
γαλώσουν βαθιά τις ρίζες τους και 
να μπορέσουν να διαχειριστούν 
τη ζέστη και την ξηρασία.

– Η ανάγκη για μείωση των εκ-
πομπών διοξειδίου του άνθρακα 
είναι δεδομένη παγκοσμίως. Πέ-
ρα από αυτό, θα μπορούσαν τα 
κράτη να αντέξουν τις έντονες 
καιρικές συνθήκες αν προσαρ-
μοστούν σε μια νέα πραγματι-
κότητα; Με άλλα λόγια, μπορού-
με να μάθουμε να ζούμε με έναν 
πιο θερμό πλανήτη;

– Μπορούμε σίγουρα να μει-
ώσουμε τα ρίσκα. Και μπορεί να 
μάθει η μια χώρα από την άλλη. 
Η Μεσόγειος μπορεί να μας δι-
δάξει ότι δεν είναι η καλύτερη 
ιδέα να βγεις έξω ένα μεσημέρι 
με καύσωνα. Θα πρέπει επίσης 
να μάθουμε τι φυτεύουμε και 
πού φυτεύουμε. ∆εν μπορούμε 
να είμαστε εξαρτημένοι πλέον 
από την άρδευση. ∆εν θα υπάρ-
χει αρκετό νερό. Χώρες όπως η 
Ισπανία ήδη το αντιμετωπίζουν. 
Υπάρχουν τρόποι να προσαρμο-
στούμε, όπως υπάρχουν και λύ-
σεις. Ομως, ό,τι και να καταφέ-
ρουμε σε αυτό το επίπεδο, αυτή 
τη στιγμή βρισκόμαστε σε πο-
ρεία να θερμάνουμε τον πλανή-
τη κατά μέσον όρο 2,7 βαθμούς 
Κελσίου. Η ξηρά θα θερμανθεί 
περισσότερο από τον ωκεανό. 
Και στην Ευρώπη λόγω της θέ-
σης μας βρισκόμαστε πάνω από 
τον παγκόσμιο μέσο όρο – επομέ-
νως, θα θερμανθούμε ακόμη πε-
ρισσότερο. Ο,τι και να κάνουμε 
σε επίπεδο προσαρμογής, αν δεν 
αντιμετωπίσουμε την αιτία του 
προβλήματος, θα υπάρξουν απώ-
λειες ζωών και ζημιές σε υποδο-
μές. Θα δούμε επίσης –λιγότερο 
στη Μεσόγειο, περισσότερο σε 
άλλα μέρη της Ευρώπης– άνοδο 
της στάθμης της θάλασσας. Το 
περυσινό καλοκαίρι, μόνο στην 
Ευρώπη, πάνω από 60.000 άν-
θρωποι έχασαν πρόωρα τη ζωή 
τους. Είναι σαν να πέφτει ένα 
επιβατικό αεροπλάνο κάθε μέ-
ρα, ετησίως. Αν έπεφτε κάθε μέ-
ρα ένα αεροπλάνο, θα μας είχε 
αναστατώσει. Με την κλιματική 
αλλαγή, δεν μας έχει θορυβήσει 
όσο θα έπρεπε.

Δεν είναι απλώς ένα θερμό καλοκαίρι
Εχουμε καύσωνες πρωτοφανούς διάρκειας σε τρεις ηπείρους. O,τι συμβαίνει αυτές τις μέρες θα έχει συνέπειες

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

H καθηγήτρια Ντανιέλα Σμιντ υπο-
γραμμίζει το μεγάλο χρονικό διάστη-
μα που διαρκούν οι καύσωνες. «Και 
αυτό οφείλεται στην ανθρώπινη πα-
ρέμβαση», λέει κατηγορηματικά.

Τις τελευταίες εβδομάδες, αλλε-
πάλληλα ακραία θερμά κύματα 
εξάντλησαν τη νότια Ευρώπη, 
με τη φλεγόμενη  Ελλάδα να «με-
τράει» 46,4 βαθμούς Κελσίου στο 
Γύθειο, την 4η υψηλότερη θερ-
μοκρασία που έχει σημειωθεί πο-
τέ στη χώρα. Τον Ιούνιο, εκα-
τοντάδες άνθρωποι έχασαν τη 
ζωή τους και νοσηλεύτηκαν στην 
Ινδία, για λόγους που επιστήμο-
νες συνέδεσαν με την εκτίναξη 
του υδραργύρου. Κάτι ανάλογο 
θα βιώνουμε από εδώ και πέρα;

Ο Τίμοθι Λέντον, ιδρυτής του 
Ινστιτούτου Παγκόσμιων Συστη-
μάτων και καθηγητής της Κλιμα-
τικής Αλλαγής και της Επιστήμης 
Συστημάτων της Γης στο Πανε-
πιστήμιο Εξετερ, έχει αφιερώσει 
στην έρευνα περισσότερα από 20 
χρόνια, ενώ έχει συγγράψει δύο 
βιβλία για το θέμα που καίει τον 
πλανήτη. «Αυτά τα ακραία φαινό-
μενα αποτελούν παράδειγμα του 
τι έρχεται», λέει στην «Κ». «Φοβά-
μαι πως τα πράγματα θα χειροτε-
ρέψουν πριν γίνουν καλύτερα», 
συμπληρώνει, «αλλά υπάρχουν 
πολλά για τα οποία μπορούμε να 
πολεμήσουμε ακόμη». 

Οι καύσωνες μας δείχνουν 
πως το πρόβλημα που αντιμε-
τωπίζουμε δεν είναι γραμμικό, 
λέει. Ο αντίκτυπος της κλιματι-
κής αλλαγής δεν αυξάνεται ανα-
λογικά με τη θερμοκρασία, εξη-
γεί, αλλά πολύ πιο απότομα.  

«Ο πλανήτης θερμαίνεται για-
τί εισέρχεται σε αυτόν περισ-
σότερη ενέργεια απ’ ό,τι εξέρ-
χεται, εξαιτίας της αύξησης της 

συγκέντρωσης αερίων του θερ-
μοκηπίου». Αλλά ακόμη κι αν 
«παγώναμε» τη συγκέντρωσή 
τους, σταματώντας την αύξηση 
της ποσότητας ζέστης που πα-
γιδεύουμε στη Γη, ο πλανήτης 
θα συνέχιζε να υπερθερμαίνεται 
μέχρι η ποσότητα ενέργειας που 
μένει και βγει από την ατμόσφαι-
ρα έρθει σε ισορροπία. Οπότε θα 
είχαμε έτσι κι αλλιώς αναπόφευ-
κτα κατάλοιπα υπερθέρμανσης, 
αλλά τώρα δεν έχουμε καν στα-
ματήσει ακόμη την αύξηση της 
συγκέντρωσης αερίων του θερ-
μοκηπίου που παγιδεύουμε στον 
πλανήτη», τονίζει. 

Η μόνη λύση είναι να σταμα-
τήσουμε τις εκπομπές των αε-
ρίων του θερμοκηπίου, αναφέ-
ρει. «Να σταματήσουμε, όσο πιο 
γρήγορα μπορούμε, την καύση 
ορυκτών καυσίμων παντού, την 
αποψίλωση των τροπικών δασών 
και την αλλοίωση της γης με τρό-
πο που απελευθερώνει άνθρακα 
–και ιδιαιτέρως διοξείδιο του άν-
θρακα– στην ατμόσφαιρα», δη-
λώνει ο καθηγητής Λέντον. 

Επιτάχυνση των αλλαγών

Παγκοσμίως υπάρχουν πολλά 
υποσχόμενα σημάδια. «Κάποιες 
χώρες θα έχουν σταματήσει πλή-
ρως την καύση ορυκτών καυσί-
μων πριν από το 2050», σημει-
ώνει. Αλλά για να διορθώσουμε 
την κλιματική αλλαγή θα χρει-
αστεί μια ηρωική προσπάθεια 
επιτάχυνσης των απαιτούμενων 
αλλαγών, λέει.

Ο κ. Λέντον έχει αναπτύξει 
τη θεωρία των θετικών και αρ-
νητικών σημείων καμπής, ορί-

ζοντας ως τέτοιο σημείο κάθε 
μικρή αλλαγή σε ένα σύστημα 
που καταλήγει να το διαφορο-
ποιεί σημαντικά. Η κλιματική 
κρίση είναι, προφανώς, αρνη-
τικό σημείο καμπής. Τα θετικά 
σημεία, όμως, επιταχύνουν την 
αλλαγή προς μια επιθυμητή, για 
τον ίδιο, κατεύθυνση, εν προκει-
μένω προς το τέλος της καύσης 
ορυκτών καυσίμων. 

«Παραδείγματος χάριν, όσο 
περισσότερα ηλιακά πάνελ φτιά-
χνουμε, τόσο θα χαμηλώνει το 
κόστος παραγωγής τους, όπως 
έχει γίνει τα τελευταία δέκα χρό-
νια. Το ίδιο ισχύει και για τις μπα-
ταρίες για ηλεκτρικά αυτοκίνητα 
ή για τις ανεμογεννήτριες. Πρέ-
πει να κάνουμε ό,τι μπορούμε για 
να αναπτυσσόμαστε, αλλά αυτή 
η ανάπτυξη να μη βασίζεται στα 
ορυκτά καύσιμα», σημειώνει.

Τα καλά νέα είναι πως τώρα η 
ανανεώσιμη ενέργεια είναι η πιο 
φθηνή επιλογή. «Αλλάζει το ενερ-
γειακό μας σύστημα και φτιά-
χνουμε τεράστιες υποδομές, δη-
μιουργώντας πολλές δουλειές. 
Μέσω του Green New Deal στις 
ΗΠΑ ή του ευρωπαϊκού Green 
Deal υπάρχει προοπτική για ένα 
ακμάζον μέλλον, με περισσότε-
ρες δουλειές και οικονομική ανά-
πτυξη μέσω της μετάβασης σε 
έναν διαφορετικό τρόπο ενερ-
γειακής τροφοδότησης της κοι-
νωνίας», εξηγεί. 

Οσο η υπερθέρμανση του πλα-
νήτη συνεχίζεται, οι ζωές μας 
θα πρέπει να προσαρμοστούν 
αναλόγως, λέει. Αλλά η οικονο-
μική δυνατότητα ανθρώπων και 
κρατών θα ορίζει τη δυνατότητα 

αναπροσαρμογής τους. «Κατά τη 
διάρκεια του ασιατικού καύσωνα, 
περισσότεροι από 100 άνθρω-
ποι πέθαναν στη ζέστη, στην 
υγρασία – αυτά τα θανατηφό-
ρα ακραία φαινόμενα εξαπλώνο-
νται», σημειώνει. «Πάρα πολλοί 
άνθρωποι παγκοσμίως δεν έχουν 
πρόσβαση σε κλιματιζόμενους 
χώρους», αναφέρει. 

Μετανάστευση

Πιο ευάλωτοι στην ακραία ζέ-
στη είναι οι πιο φτωχοί, οι ηλι-
κιωμένοι, οι άρρωστοι. «Οσο πιο 
πλούσιοι είμαστε, τόσες πιο πολ-
λές επιλογές προσαρμογής έχου-
με», σημειώνει, τονίζοντας πως 
μία από αυτές είναι ακόμη και η 
μετανάστευση σε μέρη με καλύ-
τερο κλίμα. «Η μεγαλύτερή μου 
ανησυχία είναι πως ο αριθμός 
των ανθρώπων που εκτίθεται 
σε ακραία ζέστη αυξάνεται ρα-
γδαία», τονίζει. 

Κάποιες χώρες, λέει ο κ. Λέ-
ντον, δίνοντας παράδειγμα τη 
Ρωσία, δεν βλέπουν ένα θερμό-
τερο κλίμα ως κάτι αρνητικό, κα-
θώς αν οι συνθήκες σε κρύες πε-
ριοχές βελτιωθούν, τους δίνεται 
η ευκαιρία να υποστηρίξουν με-
γαλύτερη πληθυσμιακή πυκνότη-
τα. Ο αντίκτυπος της κλιματικής 
αλλαγής, άλλωστε, είναι πολύ εμ-
φανής στη γεωργία, γεγονός που 
ανησυχεί έντονα τον κ. Λέντον. 

Περισσότεροι από 61.000 άν-
θρωποι πέθαναν πέρυσι το κα-
λοκαίρι στην Ευρώπη λόγω της 
ζέστης, σύμφωνα με έρευνα που 
δημοσιεύθηκε αυτόν τον μήνα. 
«Η κλιματική αλλαγή απειλεί ολό-
κληρα οικοσυστήματα. Με την 

άνοδο της στάθμης της θάλασ-
σας μπορεί να έχουμε περισσό-
τερες καταιγίδες, τυφώνες και 
φυσικά ακραία ζέστη. Ολα αυτά 
μπορεί να οδηγήσουν στην απώ-
λεια καλλιεργειών και ακολούθως 
επισιτιστική κρίση και στην κοι-
νωνική αναταραχή».

Στην Ινδία φέτος είχαν ξη-
ρασία. Από το πώς θα πάει το 
καλοκαίρι θα εξαρτηθούν και οι 
καλλιέργειες στην Ευρώπη, στις 
ΗΠΑ, στη Βραζιλία. «Εχουμε μό-
νο ορισμένες μεγάλες περιοχές 
παραγωγής τροφίμων – αν πε-
ρισσότερες από μία χτυπηθούν 
ταυτόχρονα, θα έχουμε πρόβλη-
μα», τονίζει. 

∆εν θα είναι όλα τα καλοκαί-
ρια ίδια, αναφέρει, αλλά μέχρι 
να μειώσουμε τη θερμοκρασία 
του πλανήτη, τα ακραία καιρι-
κά φαινόμενα θα γίνονται συ-
νήθεια. Μπορούμε στις πόλεις 
να μειώσουμε τις θερμικές νη-
σίδες, αυξάνοντας το πράσινο 
ή να κάνουμε ακόμη και πολιτι-
σμικές αλλαγές, όπως το να θε-
σμοθετηθεί η  σιέστα! Αλλά το 
βασικό που έχουμε να κάνουμε 
είναι να απεξαρτητοποιήσουμε 
την οικονομία από τον άνθρακα, 
λέει στην «Κ». 

Είναι αισιόδοξος για το μέλ-
λον; «Το ανθρώπινο είδος έχει τε-
ράστιες δυνατότητες, θα πρέπει 
να είμαστε σε θέση να διορθώ-
σουμε το χάος που έχουμε δημι-
ουργήσει», δηλώνει. «Ταυτόχρο-
να, είμαι και ρεαλιστής, δεν θέλω 
να δίνω φρούδες ελπίδες – δεν 
δείχνουμε ακόμη ότι μπορούμε 
να το λύσουμε. Αλλά έχουμε την 
προοπτική». 

«Σκάσαμε» τον πλανήτη με τα αέρια του θερμοκηπίου

Eχουμε το 44% 
του ωκεανού 
σε καύσωνα – ένα απί-
στευτα υψηλό ποσοστό 
της επιφάνειας της Γης.

Στη Μεσόγειο, αλλά 
και σε άλλες περιοχές 
της Ευρώπης, 
οι ελλείψεις νερού 
θα γίνονται πιο 
επιτακτικές 
απ’ ό,τι φοβόμασταν.

Συνέντευξη στην ΗΛΙΑΝΑ ΜΑΓΡΑ
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Τουρίστες δροσίζονται από ποτιστικό μηχάνημα δίπλα στον ναό του Ηφαίστου, στο Θησείο. Η Ντανιέλα Σμιντ επισημαίνει 
ότι τα επόμενα χρόνια η διαχείριση των υδάτινων πόρων θα είναι αναπόφευκτη.

«Να σταματήσουμε, το συντομότε-
ρο δυνατόν, την καύση ορυκτών καυ-
σίμων», προτείνει ως λύση για το πε-
ριβάλλον ο καθηγητής Τίμοθι Λέντον.

Φοβάμαι πως 
τα πράγματα θα 
χειροτερέψουν πριν 
γίνουν καλύτερα, αλλά 
υπάρχουν πολλά για 
τα οποία μπορούμε να 
πολεμήσουμε ακόμη.

Ντανιέλα Σμιντ, καθηγήτρια Επιστημών της Γης στο Πανεπιστήμιο του Μπρίστολ

Τίμοθι Λέντον, καθηγητής της Κλιματικής Αλλαγής και της Επιστήμης Συστημάτων της Γης στο Πανεπιστήμιο Εξετερ



Καλή χρονιά, 
με υγεία 

Μην μπερδεύεστε. Δεν πρόκειται περί τυ-
πογραφικού λάθους ούτε και μας χτύπησε
ο «δαίμονας του τυπογραφείου». Ούτε και
ν’ ανησυχήσετε μήπως «καήκαμε» γενικώς
από τον καύσωνα, αραδιάζοντας πρωτο-
χρονιάτικες ευχές, ντάλα καλοκαίρι. Να
με συγχωρέσετε, μα διαφορετικό καλεντάρι
ακολουθούν οι πιστοί της μπάλας, σε
σχέση με τον υπόλοιπο κόσμο. 

Στον δικό τους πλανήτη, στον δικό
τους πολιτισμό, η νέα χρονιά δεν καλωσορίζεται μήτε με
βασιλόπιττα, μήτε με γαλοπούλα, ούτε και τρέχουν με τα
πουλόβερ και τα σακάκια σε σπίτια συγγενών και φίλων
για να γιορτάσουν την είσοδο του νέου έτους. Στον κόσμο
της στρογγυλής θεάς, η πρώτη μέρα του χρόνου είναι
ομολογουμένως μεταβλητή μα πάντοτε τον μήνα Ιούλιο
άμα η ομάδα βγήκε στην Ευρώπη. 

Και αν στην Πρωτοχρονιά των ανθρώπων επικρατεί
χαρά και αισιοδοξία για το καινούργιο που μπαίνει, στον
κόσμο των ποδοσφαιρόφιλων επικρατεί η αγωνία, ο εν-
θουσιασμός καμία φορά και ο θυμός, αν η ομάδα είναι
ηφαίστειο να εκραγεί. 

Εντελώς διαφορετικά είναι όλα. Η «πρώτη» για τον
οπαδό είναι μια ολόκληρη μυσταγωγία. Ανάλογα τα κου-
σούρια του καθενός, κάποιος κρατάει το κουπονάκι του,
κάποιος άλλος είναι έτοιμος να συγκρίνει την ομάδα σε
σχέση με την περσινή, κάποιοι απλώς επικεντρώνονται
στους νέους παίκτες, κάποιος ξεκινά από την πρώτη
κιόλας μέρα να υποδύεται τον προπονητή και τον ξερόλα
και κάποιος άλλος πάει γήπεδο απλώς και μόνο για να
κράξει ή να αποδοκιμάσει τον προπονητή ή τη διοίκηση. 

Κάποιοι δε, πιο γιορτάρηδες και πιο ζωηροί, πάνε στο
γήπεδο, για να πάρουν ακόμη περισσότερους πυρσούς,
να (ξανά) αφήσουν τις αμυγδαλές τους στα τσιμέντα των
κερκίδων, κρεμώντας ή ανεμίζοντας τα λάβαρα της
λατρείας τους. 

Με αυτά και με αυτά και ίσως και άλλα πολλά που θα
μπορούσαν να αποτελέσουν το βασικό περιεχόμενο ενός
βιβλίου λαογραφικού για τους πιστούς της μπάλας, οι ανά
την Κύπρο ακόλουθοι έχουν ήδη σπεύσει στους ναούς
τους, για να παραστούν από κοντά ή και εκ της οθόνης
για να παρακολουθήσουν από κοντά την «πρώτη» της
ομάδας τους. 

Υπάρχουν και άλλοι ποδοσφαιρικοί λαοί που θ’ ακο-
λουθήσουν καθότι η νέα χρονιά θ’ αργήσει γι’ αυτούς όχι
απαραίτητα γιατί βρίσκονται σε διαφορετικό ηλιοστάσιο
ή συντεταγμένες, αλλά γιατί δεν πρόλαβαν το τρένο της
Ευρώπης. 

Όπως και να έχει, εμείς ξεκινήσαμε. Καλή χρονιά και
χρόνια πολλά σε όλους. Τελειώνουμε καλά να είμαστε
τον επόμενο Μάιο. Μέχρι τότε καλή χρονιά με υγεία σε
όλους!

Τέσσερις νίκες, 
αλλά...

Τέσσερις νίκες, μία δεδομένη πρόκριση,
μία εξασφαλισμένη θέση σε φάση ομίλων
και τρία αποτελέσματα που δίνουν προ-
βάδισμα για πρόκριση. Σαφώς και είναι
ικανοποιητικός ο απολογισμός της πρώτης
προσπάθειας των τεσσάρων κυπριακών
ομάδων στη φετινή ευρωπαϊκή τους πορεία.
Ας μην πετάμε, ωστόσο, στα σύννεφα!

Αν ο Άρης δεν παρουσίαζε ψηλό βαθμό
ετοιμότητας, σε συνδυασμό με την αδιαμ-

φισβήτητη ποιότητά του, η διαφορά δυναμικότητας από
μόνη της δεν θα αρκούσε για να πετύχει έξι γκολ. Παρά
το ολιγόλεπτο μπλακ άουτ στο δεύτερο ημίχρονο, αν η
ΑΕΚ δεν υπερτερούσε σε ποιότητα και εμπειρία της αν-
τιπάλου της, θα αναμέναμε την Πέμπτη ένα πολύ πιο δύ-
σκολο επαναληπτικό. Ο Άρης πέρασε, λογικά στη Λάρνακα
η ΑΕΚ θα βρει τον τρόπο, αφού έχασε το ξεκάθαρο προ-
βάδισμα της Ουγγαρίας, απ’ εκεί και πέρα όμως, καλό
είναι να συνειδητοποιήσουμε πως οι ομάδες της Λευκο-
ρωσίας μας τελείωσαν, άρα γκολ – δώρα στον αντίπαλο
ή κενά διαστήματα στο παιχνίδι, το πιο πιθανό είναι να
στοιχίσουν ακριβά.

Μετρά η νίκη στο Αζερμπαϊτζάν, έστω και χωρίς τη
διπλή αξία των εκτός έδρας γκολ, σημαντική η σωστή
αντίδραση, η ανατροπή και το προβάδισμα στο σκορ δύο
φορές για την Ομόνοια. Τόσο για τον επαναληπτικό όμως
και πολύ περισσότερο για την πολύ πιο δύσκολη συνέχεια,
είναι πολλά τα οποία χρίζουν βελτίωσης, κυρίως μεσοα-
μυντικά αλλά και με λογική την εκτίμηση πως τα… αψε-
γάδιαστα κτυπήματα του Μπέζους στο Αζερμπαϊτζάν δεν
μπορεί να θεωρούνται δεδομένα στη συνέχεια…

Όπως αποδείχθηκε η ομάδα του ΑΠΟΕΛ είχε τον αν-
τίπαλο με τον ψηλότερο βαθμό δυσκολίας. Η νίκη, έστω
με την ελάχιστη διαφορά, σαφώς και είναι σημαντική,
δεδομένο, ωστόσο, πως στον επαναληπτικό οι γαλαζο-
κίτρινοι θα δοκιμαστούν και θα χρειαστεί να παρουσιαστούν
βελτιωμένοι, πιο αποτελεσματικοί στην επίθεση και πιο
ικανοί κόντρα στους επικίνδυνους επιθετικά ποδοσφαι-
ριστές της Βοϊβοντίνα.

Τα κεφάλια κάτω λοιπόν. Είμαστε μόλις στην αρχή και
τα πολύ πιο δύσκολα ακολουθούν. Η κάθε επιτυχία μετρά,
είναι σημαντική αλλά θα πρέπει να αξιολογείται και ανα-
λόγως αντιπάλου. Όπως και για την κάθε ανάλυση –
κριτική, θα πρέπει να λαμβάνονται υπόψη και πολλά άλλα
δεδομένα, πέραν της λογικής απαίτησης για τέσσερις
προκρίσεις σε επίπεδο δεύτερων προκριματικών γύρων.
Απαίτηση λογική, αν θέλουμε να μιλάμε για πρόοδο αλλά
και για αποτελέσματα τα οποία και (εν μέρει) δικαιολογούν
και απόσβεση κάνουν έναντι των τεράστιων προϋπολο-
γισμών… 

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Οι «Πορτοκαλί» θέλουν 
το δικό τους «σπίτι» 

Στόχος το 2026, στα 100χρονα του ΑΠΟΕΛ, να έχει ιδιόκτητο γήπεδο

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Η ανέγερση ιδιόκτητου γηπέδου δεν
είναι μόνο το όνειρο του προέδρου
της Εταιρείας «ΑΠΟΕΛ Ποδόσφαιρο»
Πρόδρομου Πετρίδη, αλλά και το όρα-
μα κάθε ΑΠΟΕΛίστα. Είναι ο διακαής
πόθος όλων όσων νοιάζονται και θέ-
λουν την περαιτέρω πρόοδο του συλ-
λόγου με τους περισσότερους τίτλους
και διακρίσεις, του συλλόγου που
διάθεσε και τα περισσότερα εισιτήρια
στους αγώνες του στον 21ο αιώνα.
Οι γαλαζοκίτρινοι θα είναι έτοιμοι
με την εξασφάλιση αδειών πολεοδο-
μίας και οικοδομής να προχωρήσουν
αποφασιστικά στην εφαρμογή των
σχεδίων τους για ιδιόκτητο γήπεδο
χωρητικότητας 15 χιλιάδων θεατών
στην περιοχή της Κοκκινοτριμιθιάς
(πολύ κοντά στο νέο εμπορικό κέν-
τρο), εφόσον συμφωνήσουν με σο-
βαρό επενδυτή που θα πληροί τα κρι-
τήρια που έχουν θέσει. Ιδιόκτητο γή-

πεδο μέχρι το 2026 έθεσε ως στόχο
του ΑΠΟΕΛ ο Πρόδρομος Πετρίδης.
Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του στη
Γενική Συνέλευση της Εταιρείας στις
15 Ιουνίου, ο πρόεδρος Πρόδρομος
Πετρίδης αποκάλυψε πως μετά από
διαδικασία δύο χρόνων εξασφαλί-
στηκε μεγάλη έκταση για ανέγερση
γηπέδου και στόχος είναι να παίξει
η ομάδα στο δικό της γήπεδο στα
100χρονά της το 2026. 

Ο κ. Πετρίδης ανέφερε τρία πολύ
σημαντικά πράγματα. Το ένα είναι
ότι έχει υπομισθωθεί στον ΑΠΟΕΛ
ένα τεμάχιο γης στην Κοκκινοτριμιθιά
που είναι έκτασης 147.000 τετραγω-
νικών μέτρων. Ενημέρωσε επίσης
τους μετόχους του ΑΠΟΕΛ, πως έχει
ολοκληρωθεί ο σχεδιασμός του οδικού
δικτύου από το οποίο θα επωφεληθεί
το γήπεδο και η γύρω περιοχή. Με
την ολοκλήρωση αυτού του σχεδια-

σμού οι γαλαζοκίτρινοι θα προχω-
ρήσουν στην αναγκαία μελέτη. Μόλις
γίνει αίτηση για την πολεοδομική
άδεια θα μπορούν να υπογράψουν
συμφωνία με οποιοδήποτε χρημα-
τοδότη και να ξεκινήσουν την ανέ-
γερση του γηπέδου. 

Έτοιμα είναι και τα αρχιτεκτονικά
σχέδια (δύο διαφορετικά) που όσοι
τα είδαν λένε ότι είναι εντυπωσιακά.
Το θέμα του ιδιοκτήτου γηπέδου μπο-

ρεί να είναι εντελώς ανεξάρτητο,
είναι μια επιχείρηση δεδομένα κερ-
δοφόρα. Πρέπει να αναφέρουμε στο
ρεπορτάζ μας ότι ο ΑΠΟΕΛ πληρώνει
μισό εκατομμύριο κάθε χρόνο για να
αγωνίζεται στο ΓΣΠ, την ίδια ώρα
που το γήπεδο της ΑΕΚ, της φέρνει
σημαντικά έσοδα. 

Μόνο σοβαροί επενδυτές
Στο πρόσφατο παρελθόν, ο Πρό-

δρομος Πετρίδης είχε αποκαλύψει
ότι έγιναν παρουσιάσεις σε ορισμέ-
νους και στην Ευρώπη αλλά και σε
χώρες των Αραβικών Εμιράτων, όμως
για διάφορους λόγους δεν προχώρη-
σαν οι όποιες επαφές. «Ψάχνουμε να
βρούμε μια ολοκληρωτική, αλλά σω-
στή κι αξιόπιστη λύση. Δεν πρόκειται
να φέρω τον οποιονδήποτε επενδυτή,
πέραν από το να ενδιαφέρει το πο-
δοσφαιρικό οικοδόμημα του ΑΠΟΕΛ»

είναι η θέση του διοικητικού ηγέτη
των «γαλαζοκιτρίνων».

Ο Πρόδρομος Πετρίδης πιστεύει
ότι είναι εφικτή η υλοποίηση ενός
τέτοιου μεγαλεπήβολου στόχου και
με κάθε ευκαιρία τονίζει την πίστη
αλλά και την αποφασιστικότητα του:
«Θα το κάνουμε το γήπεδο! Για όλους
όσοι χλεύαζαν το γήπεδο είναι η σω-
τηρία του ΑΠΟΕΛ αγωνιστικά και οι-
κονομικά. Παίζει μεγάλο και καθο-
ριστικό ρόλο η έδρα με αυτούς τους
οπαδούς που έχουμε».

<<<<<<<

Ετοιμα είναι τα αρχιτε-
κτονικά σχέδια (δύο
διαφορετικά) που όσοι 
τα είδαν λένε ότι είναι 
εντυπωσιακά. 

<<<<<<<

Eχει ολοκληρωθεί 
ο σχεδιασμός του οδικού
δικτύου από το οποίο 
θα επωφεληθεί το γήπεδο
και η γύρω περιοχή.

Κάποιες σημαντικές πληροφορίες
που έχουμε μάθει και αφορούν το
πρότζεκτ «γήπεδο ΑΠΟΕΛ» φέρνουν
το κόστος του στα 30 περίπου εκα-
τομμύρια. Θα είναιγήπεδο κατηγορίας
4, 15.000 θέσεων, πλήρως στεγασμέ-
νο, σύγχρονο και με πολύ υψηλότερο
βαθμό τεχνικής πολυπλοκότητας και
πολυτελείας από το «ΑΕΚ Αρένα»
αλλά και το νέο γήπεδο της Λεμεσού.
Θα είναι ένα γήπεδο πιο υψηλού επι-
πέδου από το «Γεώργιος Καραϊσκά-
κης». Θα παρέχει γηπεδική εμπειρία
αρκετά ανώτερη από την εμπειρία
που προσφέρει σήμερα το ΓΣΠ.

Πολύ σημαντικό είναι και το ότι

οι μελέτες δείχνουν ότι στο νέο γή-
πεδο ο ΑΠΟΕΛ θα έχει 12.000 εισι-
τήρια διαρκείας, σχεδόν διπλάσια
από τον μέσο όρο των τελευταίων
χρόνων. Αυτό σημαίνει ότι σε κάθε

αγώνα το γήπεδο θα είναι κατάμεστο,
γεγονός που θα έχει και αγωνιστικά
οφέλη. Στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύω-
σης οι ΑΠΟΕΛίστες δείχνουν πρό-
θυμοι να συνδράμουν ουσιαστικά
στη δημιουργία ιδιόκτητου γηπέδου,
όχι μόνο με την αγορά εισιτηρίων
διαρκείας αλλά και συνεισφέροντας
διάφορα ποσά ανάλογα με την οικο-
νομική τους δυνατότητα. 

Η κρατική επιδότηση
Τρεις σημαντικοί παράγοντες που

καθορίζουν τη χορηγία της Πολιτείας
(ΚΟΑ), σε συλλόγους που προχωρούν
στην ανέγερση ιδιόκτητου γηπέδου

είναι, ο αριθμός των εισιτηρίων που
έχει διαθέσει, οι διακρίσεις – τίτλοι
του συλλόγου και ο αριθμός των κα-
θισμάτων στο γήπεδο που θα ανεγεί-
ρει. Βάσει των διαδικασιών του ΚΟΑ,
ένα σωματείο δικαιούται κρατική επι-
δότηση ίση με το 60% της δαπάνης
του σε έργα υποδομής, νοουμένου
ότι τα χρήματα υπάρχουν στον κρα-
τικό προϋπολογισμό. Τα χρήματα της
κρατικής επιδότησης θα δοθούν στο
Σωματείο ΑΠΟΕΛ, το οποίο θα επεν-
δύσει τα χρήματα και θα πάρει μετοχές
στην πολυμετοχική εταιρεία η οποία
θα αναγείρει και θα διαχειρίζεται το
ιδιόκτητο γήπεδο των γαλαζοκιτρίνων. 

Σύγχρονο γήπεδο 15.000 θέσεων, κατηγορίας 4
<<<<<<<

Οι μελέτες δείχνουν ότι
στο νέο γήπεδο ο ΑΠΟΕΛ
θα έχει 12.000 εισιτήρια
διαρκείας, σχεδόν διπλά-
σια από τον μέσο όρο 
των τελευταίων χρόνων.

Ο Πρόδρομος Πετρίδης πιστεύει ότι είναι εφικτή η υλοποίηση ενός τέτοιου με-
γαλεπήβολου στόχου και τονίζει ότι το γήπεδο είναι η σωτηρία του ΑΠΟΕΛ αγωνι-
στικά και οικονομικά.

Στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης οι ΑΠΟΕΛίστες δείχνουν πρόθυμοι να συνδράμουν ουσιαστικά στη δημιουργία ιδιόκτητου γηπέδου, όχι μόνο με την αγορά εισιτη-
ρίων διαρκείας αλλά και συνεισφέροντας διάφορα ποσά ανάλογα με την οικονομική τους δυνατότητα. 
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Στο ενοίκιο δαπανάται
το 35% του εισοδήματος   
Σε οριακό σημείο βρίσκονται οι οικονο-
μικές «αντοχές» των ενοικιαστών, που
αναζητούν ακίνητο στην Αττική, ως απο-
τέλεσμα της ταχείας ανόδου των ενοι-
κίων κι ενώ οι μισθοί δεν έχουν αυξηθεί
με τον ίδιο ρυθμό. Εκτιμάται ότι για το
ενοίκιο δαπανάται το 35% του εισοδήμα-
τος. Σελ. 12

ΓΙΑ ΑΥΞΗΣΗ ΤΟΥ ΤΖΙΡΟΥ ΤΗΣ

Σωσίβιο στην «Barbie»
αναζητεί τώρα η Μattel
Mετά την τεράστια επιτυχία της ταινίας
«Barbie» στo box office, η Μattel σχε-
διάζει να στρώσει το «κόκκινο χαλί»
και σε άλλα δημοφιλή προϊόντα της,
όπως το Polly Pocket και τα Hot Wh-
eels, σε μια προσπάθεια να αντισταθμί-
σει την πτώση του τζίρου της από τα
παιχνίδια. Σελ. 11

ΠΟΛΥ ΛΙΓΕΣ ΟΙ ΑΚΥΡΩΣΕΙΣ

Οι φωτιές δεν έκαψαν
τον τουρισμό της Ρόδου
Περιορισμένες εκτιμάται ότι θα είναι οι
συνέπειες της μεγάλης πυρκαγιάς στην
τουριστική βιομηχανία της Ρόδου, που
πέρυσι φιλοξένησε 2,6 εκατ. τουρίστες.
Οι ακυρώσεις είναι πολύ λίγες, ενώ ση-
μαντικές ζημίες έχει υποστεί περίπου το
10% του αριθμού κλινών που διαθέτει το
νησί. Σελ. 8

Οι δρόμοι δεν λύνουν το κυκλοφοριακό
Υπ. Μεταφορών: Εμφαση στη μικροκινητικότητα - Οκτώ έργα στις πρώτες προτεραιότητες

Κύπρος 3,37% -0.3%

Γερμανία 2,47% 0%

Γαλλία 2,99% -0.02%

Ιταλία 4,06% -0.03%

Ισπανία 3,47% 0.01%

Ιρλανδία 2,86% -0.04%

Ελλάδα 3,75% -0.06%

Ην. Βασίλειο 4,30% 0.04%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ξηρασία, καύσωνας «καίνε» τις σοδειές

«Οτανολοκληρωθεί ο περιμετρικός
δρόμος θα βοηθήσει μεν σημαν-
τικά, αλλά δεν αναμένω ότι θα λύ-
σει το κυκλοφοριακό, ούτε τα προ-
βλήματα μέσα στην πόλη» επιση-
μαίνει ο υπ. Μεταφορών, Επικοι-
νωνιών και Έργων. Ο κ. Αλέξης

Βαφεάδης περιγράφει τις λύσεις
που δίνει η μικροκινητικότητα
και τα λεωφορεία και εξηγεί γιατί
μια επένδυση όπως το τραμ δεν
είναι η πιο βιώσιμη λύση για τα
δεδομένα της Κύπρου. Αναφέρεται
στα οκτώ νέα έργα τα οποία είναι

στις πρώτες προτεραιότητες του
υπουργείου, και που έχουν εγκριθεί
από το Υπουργικό. «Είμαστε το
υπουργείο που θα κριθούμε από
το πόσα αναπτυξιακά έργα έχουμε
υλοποιήσει» αναφέρει. Αναλύει
τους στόχους για την αεροπορική

συνδεσιμότητα της Κύπρου και
εκφράζει την πρόθεση για συζή-
τηση με τη διαχειρίστρια εταιρεία
των αεροδρομίων, επίλυση των
διαφορών τους και την υλοποίηση
της δεύτερης φάσης υποδομών
στα κυπριακά αεροδρόμια. Σελ. 4

Η ξηρασία, η άνοδος της στάθμης της θάλασσας και ο παρατεταμένος καύσωνας έπληξαν φέτος την αγροτική παραγωγή στις χώρες της
Μεσογείου, προκαλώντας ζημιές, από τους ελαιώνες της Ισπανίας μέχρι τους σιτοβολώνες της Αλγερίας. Η ξηρασία πιέζει το φτωχότερο νότιο
άκρο της Μεσογείου, όπου οι οικονομίες αναγκάζονται να εισάγουν περισσότερο σιτάρι και άλλα βασικά τρόφιμα. Στην Αλγερία και το Μαρόκο τα
χωράφια με σιτάρι, κριθάρι και άλλες βασικές καλλιέργειες ξεράθηκαν από την παρατεταμένη έλλειψη βροχοπτώσεων. Η κλιματική αλλαγή
επηρεάζει επίσης τους κτηνοτρόφους, με τις αγελάδες να παράγουν λιγότερο γάλα, ενώ η παραγωγή μελιού μόνο στην Ιταλία έχει συρρικνωθεί
κατά 70%. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΕΝΤΖΟ ΒΈΜΠΕΡ*   

Η βαρετή συζήτηση για τέσσερις
έναντι πέντε εργάσιμων ημερών
θα πρέπει να αντικατασταθεί από
την εστίαση στην ευελιξία και
την ατομική αυτονομία. Τα νοι-
κοκυριά με μόνο ένα εισόδημα
αποτελούν παρελθόν. Οταν και
οι δύο σύντροφοι εργάζονται,
χρειάζονται άλλα μοντέλα. Το ερ-
γατικό δυναμικό είναι σπάνιο στη
Γερμανία περισσότερο από κάθε
άλλη περίοδο μετά το Wirtscha-
ftswunder (οικονομικό θαύμα),
και δεν είναι η μόνη χώρα. Σή-
μερα, ειδικά οι νεότερες γενιές
θέλουν να εργάζονται λιγότερο
και να έχουν περισσότερο ελεύ-
θερο χρόνο. Ωστόσο μπορεί να
μην είναι αλήθεια. Τα αποτελέ-
σματα αντιπροσωπευτικών ερευ-

νών στη Γερμανία δείχνουν ότι,
κατά μέσον όρο, στις μέρες μας
οι άνθρωποι δεν θέλουν να ερ-
γάζονται λιγότερες ώρες. Για τους
άνδρες, οι επιθυμητές ώρες ερ-
γασίας έχουν μειωθεί, αλλά ελα-
φρώς, κατά μία έως δύο ώρες την
εβδομάδα. Αντίστοιχα, έρευνες
έχουν δείξει ότι μόνο μια μικρή
μειοψηφία εργαζομένων πλήρους
απασχόλησης θα προτιμούσε να
στραφεί σε τετραήμερη εβδομάδα.
Αυτό όμως γίνεται σαφής πλει-
οψηφία εάν δεν μειωθεί ο μισθός
τους. Αυτή η αποζημίωση δεν θα
ήταν απαραίτητη εάν, όπως στο
βελγικό μοντέλο, οι ώρες εργασίας
της πέμπτης ημέρας κατανεμη-
θούν στις υπόλοιπες τέσσερις.
Μαζί με τα διαλείμματα και τους

χρόνους μετακίνησης, ωστόσο,
αυτό θα ξεπερνούσε κατά πολύ
τις δέκα ώρες την ημέρα. Τέτοιες
μεγάλες ημέρες δεν ευνοούν τις
επιδόσεις και οι ώρες λειτουργίας
του νηπιαγωγείου δεν τις εξυπη-
ρετούν.  Αυτό το μοντέλο χρόνου
εργασίας είναι πιθανό να έχει ως
αποτέλεσμα τη φροντίδα να επω-
μίζονται ακόμη πιο μονόπλευρα

οι γυναίκες. Με μια πραγματική
μείωση των ωρών εργασίας, η
πλήρης αποζημίωση θα μπορούσε
να δημιουργηθεί μόνο εάν η ωρι-
αία παραγωγικότητα αυξανόταν
ανάλογα. Θα μπορούσε κανείς σί-
γουρα να επιτύχει υψηλότερη πα-
ραγωγικότητα με μικρότερο χρόνο
εργασίας: η παραγωγικότητα κα-
θώς και η υγεία μπορεί να βλα-
φθούν όταν οι ώρες είναι πολλές.   

Ωστόσο, πιλοτικές μελέτες
στην Ισλανδία ή πιο πρόσφατα
στο Ηνωμένο Βασίλειο υποδη-
λώνουν ότι τελικά θα μπορούσε
να επιτευχθεί πλήρης αποδοτι-
κότητα με τέσσερις εργάσιμες
ημέρες. Βέβαια, η συμμετοχή σε
τέτοιες μελέτες είναι συνήθως
εθελοντική. Οσοι είναι ήδη ευ-

νοϊκά διακείμενοι σε μια τετραή-
μερη εβδομάδα είναι πιο πιθανό
να συμμετάσχουν. Ολα αυτά μπο-
ρούν να φέρουν πρόοδο, αλλά τα
ίδια αποτελέσματα θα ήταν δυ-
νατά με πέντε ή τρεις ημέρες την
εβδομάδα, αντί για τέσσερις. Οπό-
τε καλό θα ήταν ο καθένας να ερ-
γάζεται όσες ημέρες επιθυμεί,
τέσσερις, τρεις ή πέντε, και όσο
πιο πολύ τόσο υψηλότερες να εί-
ναι οι αποδοχές του, αλλά χωρίς
να στερείται την επαγγελματική
του πρόοδο.  

* Ο κ. Εντζο Βέμπερ είναι καθηγητής Οι-
κονομικών στο Ινστιτούτο Εργασιακών
Ερευνών της Γερμανίας. Το άρθρο δη-
μοσιεύεται στην ιστοσελίδα socialeuro-
pe.eu.  

Αναζητώντας το ιδανικό ωράριο εργασίας    

<<<<<<

Συνέντευξη
του Αλέξη
Βαφεάδη
στην «Κ»

Πανάκριβες
οι φοιτητικές
κατοικίες
στην Αθήνα
Αυξήσεις πέραν του 10%
Τις υψηλότερες τιμές της τελευ-
ταίας 15ετίας αναμένεται να συ-
ναντήσουν οι φοιτητές που εν-
διαφέρονται να ενοικιάσουν δια-
μερίσματα στην Αθήνα ενόψει
της νέας ακαδημαϊκής χρονιάς.
Για διαμερίσματα επιφάνειας έως
65 τ.μ., στο κέντρο των πόλεων
που εμφανίζουν τη μεγαλύτερη
ζήτηση για τους φοιτητές, κατα-
γράφεται φέτος αύξηση της τιμής
ενοικίασης κατά 10%. Σελ. 6

Ανοδική τάση
για διαμονή σε
αγροτουριστικά
καταλύματα
Οι πληρότητες στα ορεινά

Αυξάνεται το ενδιαφέρον τουρι-
στών και των επενδύσεων, για
αγροτουριστικά καταλύματα. Σύμ-
φωνα με την Κυπριακή Εταιρεία
Αγροτουρισμού καταγράφεται
μια αυξητική τάση στις κλίνες
για καταλύματα αγροτουριστικά.
Περίπου 400.000 διανυκτερεύσεις,
προσέλκυσαν τα παραδοσιακά,
ξενώνες κ.ο.κ. πέρυσι. Πληρότητες
85% στα ορεινά. Σελ. 3

<<<<<<

Καλό θα ήταν ο καθέ-
νας να εργάζεται όσες
ημέρες επιθυμεί μέσα
στην εβδομάδα και να
αμείβεται αναλόγως.  

ΤΟΥΡΚΙΑ

Πληθωρισμό
58% βλέπει
η κεντρική
τραπεζίτης

Σελ. 10
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Του ΤΌΜΙ ΓΟΥΊΛΚΙΣ / REUTERS

Σχεδόν τα δύο τρίτα των ευρω-
παϊκών εταιρειών δεν έχουν έσο-
δα που να πληρούν τα κριτήρια
της Ε.Ε. για φιλικές προς το κλίμα
δραστηριότητες και οι μισές δεν
έχουν προγραμματισμένες κε-
φαλαιουχικές δαπάνες που μπο-
ρούν να θεωρηθούν πράσινες,
σύμφωνα με μια νέα ανάλυση
που είδε χθες το φως της δημο-
σιότητας. Η κατηγοριοποίηση
της Ευρωπαϊκής Ενωσης ταξινο-
μεί τις οικονομικές δραστηριό-
τητες που μπορούν να προωθη-
θούν ως βιώσιμες για τη βελτίωση
της διαφάνειας και την ενθάρ-
ρυνση των επενδύσεων για την
καταπολέμηση της κλιματικής
αλλαγής. Οι εταιρείες καλούνται

τώρα να αποκαλύπτουν τι μέρος
από τα έσοδά τους είναι σύμφωνο
με την ταξινόμηση. 

Η ευθυγράμμιση με τα πρά-
σινα κριτήρια σημαίνει έσοδα
που παράγονται από φιλικούς
προς το κλίμα κλάδους, όπως οι
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας,
ή άλλους τομείς που πληρούν
ορισμένα κριτήρια – για παρά-
δειγμα, μια χαλυβουργία που έχει
εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα
κάτω από ένα συγκεκριμένο επί-
πεδο. 

Μια ανάλυση από την εταιρεία
δεδομένων βιωσιμότητας ESG
Book, στην οποία εξετάστηκαν
683 επιχειρήσεις που αντιπρο-
σωπεύουν το 40% της κεφαλαι-
οποίησης της ευρωπαϊκής αγο-
ράς, διαπίστωσε ότι το μέσο με-
ρίδιο των εσόδων της εταιρείας
σύμφωνα με την ταξινόμηση
ήταν 8%, ενώ για τις κεφαλαιου-
χικές δαπάνες, οι οποίες αφορούν
τα εταιρικά μακροπρόθεσμα σχέ-
δια δαπανών, το ποσοστό ήταν
στο 13%. 

Πάνω από το 60% των ευρω-
παϊκών εταιρειών που μελετή-
θηκαν είχε μηδενικά έσοδα βάσει
της ταξινόμησης και το 50% δεν
είχε ευθυγραμμισμένη κεφαλαι-

οποίηση, σύμφωνα με την ESG
Book. «Το μέγεθος της πρόκλησης
για την πορεία με κατεύθυνση
μια οικονομία χαμηλών εκπομ-
πών διοξειδίου του άνθρακα γί-
νεται πολύ πιο ξεκάθαρο», δή-
λωσε ο Λίον Σόντερς Κάλβερτ,
γενικός διευθυντής προϊόντων
της ESG Book. «Για πολλές επι-
χειρήσεις που πρέπει να περά-
σουν από μια μετάβαση, θα θέ-
λαμε και θα περιμέναμε περισ-
σότερα να γίνονται με γνώμονα
τα κεφάλαιά τους, ώστε να επι-
τευχθεί μια ευθυγράμμιση». Επι-
πλέον, υπογράμμισε ότι τα ευ-
ρήματα κατέδειξαν τον βαθμό
στον οποίο, για παράδειγμα, οι
αυτοκινητοβιομηχανίες εξακο-
λουθούν να κερδίζουν πολύ πε-
ρισσότερα χρήματα από κινητή-
ρες εσωτερικής καύσης παρά
από ηλεκτρικά οχήματα, και οι
εταιρείες πετρελαίου και φυσικού
αερίου από ορυκτά καύσιμα παρά
από ανανεώσιμες πηγές παρα-
γωγής ενέργειας. 

Οι αναλυτές επισημαίνουν
ότι τα δεδομένα, που προκύ-
πτουν από το σύστημα ταξινό-
μησης της Ευρωπαϊκής Ενωσης,
ένα από τα πολλά, που αφορούν
τη βιωσιμότητα και δημιουρ-
γούνται σε παγκόσμια κλίμακα
είναι χρήσιμα επειδή δείχνουν
πώς και από πού βγάζουν χρή-
ματα οι εταιρείες. Τα περισσό-
τερα δεδομένα που σχετίζονται
με το περιβάλλον, την κοινωνική
εταιρική ευθύνη και τη διακυ-
βέρνηση (ESG) μετρούν την έκ-
θεση των εταιρειών σε αυτού
του είδους τους κινδύνους με τα
αρχικά ESG. Τα πολύ χαμηλά
επίπεδα συμμόρφωσης αντικα-
τοπτρίζουν εν μέρει ότι πρόκειται
για καινούργιους κανονισμούς,
ενώ ο κ. Σόντερς Κάλβερτ τόνισε
ότι οι σχετικές εκθέσεις των
εταιρειών θα πρέπει να βελτιω-
θούν με την πάροδο του χρόνου.
Ούτως ή άλλως, όπως πρόσθεσε,
«η πραγματικότητα είναι ότι
έχουμε περιορισμένη συμμόρ-
φωση». 

Τέλος, η ταξινόμηση της Ε.Ε.
δεν καταγράφει έσοδα που είναι
κλιματικά ουδέτερα. Ο δε κ. Σόν-
τερς Κάλβερτ παρατήρησε ότι
οι εταιρείες χωρίς πολλά έσοδα
που, ωστόσο, πληρούν τα πρά-
σινα κριτήρια δεν αποτελούν
απαραίτητα πρόβλημα.

Πλήγμα για τον τουρισμό 
Οι έντονες θερμοκρασίες και η ξηρασία του χει-
μώνα προκαλούν το φαινόμενο των πυρκαγιών
που επηρεάζει αρνητικά τον τουρισμό μη επιτρέ-
ποντας περιθώρια μεγαλύτερης από την παρού-
σα ανάκαμψη το επόμενο διάστημα την ίδια ώρα
που πολλές κρατήσεις της τελευταίας στιγμής
δεν έχουν πραγματοποιηθεί. Μόνο στη Ρόδο
έχουν απομακρυνθεί από τα πύρινα μέτωπα
20.000 τουρίστες. Δύσκολες παραμένουν οι
συνθήκες και στην Ιταλία όπου το αεροδρόμιο
του Παλέρμο παρέμεινε κλειστό για μερικές
ώρες λόγω της απειλής να πληγεί από πυρκαγιές
που μαίνονται στη περιοχή. Η κατάσταση έχει θο-
ρυβήσει τους αρμόδιους του τουρισμού σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, οι οποίοι στέλνουν μηνύματα
στους πολίτες να συνεχίσουν να απολαμβάνουν
τις διακοπές τους και να μην επηρεάζονται από
τις κλιματικές συνθήκες. 

••••
Προοπτική παύσης
Νέο ρεκόρ για το επιτόκιο στο ευρώ που μετά από
δέκα διαδοχικές αυξήσεις βρίσκεται στο 3,75%. Η
απόφαση της ΕΚΤ στηρίχθηκε στην εκτίμηση για
την επιμονή του πληθωρισμού που προβλέπεται
να παραμείνει πάνω από το όριο του 2% για μια
εκτεταμένη χρονική περίοδο. Το περιεχόμενο της
δήλωσης από τους επικεφαλής της ΕΚΤ παραπέμ-
πει στην προοπτική να δούμε για πρώτη φορά
παύση στην επόμενη συνάντηση που θα λάβει
χώρα τον Σεπτέμβριο. Η πρόεδρος Λαγκάρντ είχε
και μια είδηση για τους δημοσιογράφους αφού
κατόπιν επίμονων ερωτήσεων δήλωσε ότι δεν θα
πρέπει να αναμένεται μείωση των επιτοκίων εν-
τός του 2023. Η απόφαση για αύξηση 25 μονάδων
βάσης προκάλεσε την πτώση του ευρώ και των
αποδόσεων των κυβερνητικών ομολόγων ενώ
άνοδος καταγράφηκε για τις μετοχές.

••••
Υποχωρεί η ζήτηση 
Οι τράπεζες έχουν χαλαρώσει τα κριτήρια παρα-
χώρησης δανείων κατά το δεύτερο τρίμηνο του
έτους σε σχέση με παλαιότερες καταγραφές
όμως βρίσκονται αντιμέτωπες με σημαντική υπο-
χώρηση της ζήτησης. Η μειωμένη ζήτηση αποδί-
δεται στην αύξηση του κόστους χρήματος, στην
υποχώρηση στις επενδύσεις κεφαλαίου, στην
εξασθένιση της κτηματικής αγοράς και στην μεί-
ωση της εμπιστοσύνης των καταναλωτών για τις
οικονομικές προοπτικές. Η κατάσταση από πλευ-
ράς τραπεζών παραμένει επιφυλακτική, καθώς
αυξάνεται η ανησυχία για τη συσσώρευση νέων
μη εξυπηρετούμενων δανείων. Στις προηγμένες
αγορές της Ευρώπης παρατηρείται επίσης διαχω-
ρισμός των επιχειρήσεων σε σχέση με το περι-
βαλλοντικό τους αποτύπωμα, επηρεάζοντας κα-
θοριστικά την πιστωτική τους αξιολόγηση και άρα
τα κριτήρια παραχώρησης δανείων. 

••••
Πράσινη συμμόρφωση 
Οι οικονομίες θα κληθούν σύντομα να αντιμε-
τωπίσουν τις ακραίες καιρικές συνθήκες οι

οποίες αποτελούν σήμερα την μεγαλύτερη
απειλή θέτοντας τους αρμόδιους σε αυξημένο
συναγερμό αφού σε περίπτωση αποτυχίας οι
ζημιές θα είναι ανυπολόγιστες. Σε αυτήν τη δια-
δικασία οι τράπεζες έχουν να διαδραματίσουν
σημαντικό ρόλο παράλληλα με τις κανονιστικές
τους υποχρεώσεις. Μέσα σε αυτές τις υποχρεώ-
σεις περιλαμβάνονται οι εσωτερικές αξιολογή-
σεις από πλευράς τραπεζών σε σχέση με τις
ανάγκες επιπλέον κεφαλαίων ως αποτέλεσμα
των αυξημένων πιστωτικών και λειτουργικών
κινδύνων που προκύπτουν από την κλιματική
αλλαγή. 

••••
Θετική αναθεώρηση 
Αναθεωρημένη πρόβλεψη για την παγκόσμια
ανάπτυξη πραγματοποιεί το ΔΝΤ ενθαρρυμένο
από την ανάκαμψη του τουρισμού. Σύμφωνα με
νεότερες εκτιμήσεις η ανάπτυξη του έτους θα κυ-
μανθεί στο 3% και είναι βελτιωμένη κατά 0,2%
σε σχέση με την πρόβλεψη Απριλίου. Στα θετικά
της οικονομικής συγκυρίας το ΔΝΤ περιλαμβάνει
την αγορά εργασίας και τη θετική πορεία του το-
μέα των υπηρεσιών. Προβληματισμό στους οικο-
νομολόγους του διεθνούς οργανισμού συνεχίζει

να προκαλεί η αύξηση των τιμών και των επιτο-
κίων, η οποία αναμένεται να επηρεάσει αρνητικά
τις αναπτυγμένες οικονομίες. 

••••
Υπόσχεση για
προβλεπτικότητα 
Διπλάσιος από τον αναμενόμενο προβλέπεται
πως θα είναι ο πληθωρισμός στην Τουρκία. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία που παρέθεσε η νέα διοική-
τρια της κεντρικής τράπεζας ο πληθωρισμός στο
τέλος του έτους θα είναι 58% και όχι 22,3% όπως
παλαιότερα είχε προβλεφθεί. Το νέο οικονομικό
επιτελείο της Τουρκίας ανέλαβε δουλειά με την
υπόσχεση να επαναφέρει τον ορθολογισμό στη
διαχείριση της οικονομίας, επιτρέποντας στους
διεθνείς παρατηρητές να βελτιώσουν την προ-
βλεπτική τους ικανότητα γύρω από την τουρκική
οικονομία. 

••••
Τι ’χες Γιάννη, τι είχα πάντα;
Ήταν 7 Ιουλίου 2019 όταν ο επικεφαλής του Ενι-
αίου Εποπτικού Μηχανισμού, Αντρέα Ενρία, λίγο
προτού επιβιβαστεί στο αεροπλάνο για να επι-
σκεφθεί την Κύπρο, είχε παραχωρήσει συνέν-
τευξη στην «Κ». Και τότε η Βουλή «έπαιζε» με τον
νόμο των εκποιήσεων, ο οποίος είχε ψηφιστεί
μόλις ένα χρόνο προηγουμένως, το 2018. Όταν
ρωτήθηκε σχετικά έδωσε την εξής
απάντηση. «Η όποια τροποποίηση των πλαισίων
για την αφερεγγυότητα και τις εκποιήσεις δεν
πρέπει να υπονομεύει την αποτελεσματικότητά
τους, γιατί αυτό θα δυσχέραινε σημαντικά, και
μάλιστα θα παρεμπόδιζε, τις προσπάθειες που
καταβάλλονται επί του παρόντος για την αντιμε-
τώπιση των ΜΕΔ. Είναι επίσης απαραίτητο να δια-
σφαλιστεί ότι τυχόν τροποποιήσεις δεν θα οδη-
γήσουν σε περαιτέρω επιδείνωση της νοοτρο-
πίας πληρωμών, παρέχοντας περισσότερα κίνη-
τρα στους στρατηγικούς κακοπληρωτές». Έκτοτε
στη Βουλή των Αντιπροσώπων έχουν ακουστεί
πολλές προτάσεις για τις εκποιήσεις που δίνουν
πολλά κίνητρα στους κακοπληρωτές. Τότε
ο Ενρία είχε δείξει και την αχίλλειο πτέρνα της
αποτελεσματικότητας και της αποδοτικότητας του
δικαστικού συστήματος, που κανείς δεν προσεγ-
γίζει με τη δέουσα σοβαρότητα. Γιατί άραγε;

Η κρίση στην Ελλάδα προκαλεί τεράστια ζημιά στο τουριστικό προϊόν και λογικά θέτει την Κύπρο σε
αυξημένη επιφυλακή λόγω παρόμοιων συνθηκών.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Διάθεσης Αμοιβαίων
Κεφαλαίων

Τιμή Διάθεσης Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
αγοράζει τα μερίδια Αμοι-
βαίων Κεφαλαίων, και υπο-
λογίζεται από το άθροισμα
της καθαρής τιμής των μερι-

δίων και της προμήθειας αγοράς των Αμοι-
βαίων Κεφαλαίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
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Οι ευρωπαϊκές 
εταιρείες και τα πράσινα

κριτήρια της Ε.Ε.

Αναμένονται συχνότεροι καύσωνες
ΛΟΝΔΙΝΟ. Με θερμοκρασίες 45
βαθμών Κελσίου σε Ελλάδα, Ιταλία
και Ισπανία, αλλά και άνω των 50
βαθμών στο Τούσον της Αριζόνας,
το βόρειο ημισφαίριο υφίσταται
από τις αρχές Ιουλίου αλλεπάλληλα
κύματα ακραίου καύσωνα. Οι φυ-
σικές αυτές καταστροφές δεν
έχουν να κάνουν με την τύχη ή
τις φυσιολογικές διακυμάνσεις
των εποχικών θερμοκρασιών. Οι
καύσωνες σε Ευρώπη και Βόρεια
Αμερική θα ήταν πρακτικά αδύ-
νατοι χωρίς την κλιματική απορ-
ρύθμιση, με τον σημερινό καύ-
σωνα στην Κίνα να έχει 50 φορές
μεγαλύτερες πιθανότητες να εμ-
φανισθεί εξαιτίας της κλιματικής
αλλαγής, σύμφωνα με έρευνα που
δημοσιεύθηκε χθες. Παρότι τέτοια
ακραία καιρικά φαινόμενα μας
φαίνονται ακόμη σπάνια, η υπερ-
θέρμανση του πλανήτη θα τα κα-
ταστήσει συχνότερα και πιο έν-
τονα στο προσεχές μέλλον.

Βρετανική έρευνα
Στα συμπεράσματα αυτά κατα-

λήγει έρευνα του ινστιτούτου World
Weather Attribution του Πανεπι-
στημίου Ιμπίριαλ του Λονδίνου. Η
επιστημονική ομάδα αφιέρωσε τις
προσπάθειές της στον εντοπισμό
της συμβολής της κλιματικής αλ-
λαγής στη συχνότητα και στην έν-
ταση ακραίων καιρικών φαινομένων.
Η έρευνα βασίζεται σε συγκεκριμένο
επιστημονικό πρωτόκολλο, αποδε-
κτό από το σύνολο της επιστημο-
νικής κοινότητας. 

Οι επιστήμονες αξιοποίησαν
στοιχεία από μετεωρολογικούς
σταθμούς και κλιματικά πρότυπα
προκειμένου να δημιουργήσουν

προσομοίωση των κυμάτων καύ-
σωνα, τόσο στις σύγχρονες κλιμα-
τικές συνθήκες όσο και σε κλιμα-
τικά μοντέλα της προβιομηχανικής

εποχής. Η μέση θερμοκρασία της
Γης πριν από τη Βιομηχανική Επα-
νάσταση, στα μέσα του 19ου αιώνα,
ήταν 1,2 βαθμούς Κελσίου χαμη-

λότερη από τη σημερινή. Η ανά-
λυση επικεντρώθηκε στις εντονό-
τερες και πιο επικίνδυνες ημέρες
του καύσωνα στη νότια Ευρώπη
(12-18 Ιουλίου), στη Βόρεια Αμερική
(1-18 Ιουλίου) και στην κεντρική
Κίνα (5-18 Ιουλίου). Κατά τη διάρ-
κεια των ημερών αυτών, το θερ-
μόμετρο ξεπέρασε τους 53 βαθμούς
στην έρημο της Καλιφόρνιας και
τους 52 βαθμούς στην Κίνα. Η Κα-
ταλωνία σημείωσε τη θερμότερη
ημέρα στην ιστορία της με 45 βαθ-
μούς, ενώ περισσότεροι από 200
Μεξικανούς έχασαν τη ζωή τους
από θερμοπληξία.

Δεν φταίει το Ελ Νίνιο
«Ανεξάρτητα από το πώς χαρα-

κτηρίζουμε και κατηγοριοποιούμε
τα φαινόμενα αυτά όσον αφορά
τη χρονική διάρκεια και το γεω-
γραφικό εύρος τους, τα αποτελέ-
σματα είναι ακριβώς ίδια και υπο-
γραμμίζουν τον καταλυτικό ρόλο
που διαδραματίζει η κλιματική αλ-
λαγή», τονίζει η Φριντερίκε Οτο,
ειδικός του κλίματος στο Πανεπι-

στήμιο Ιμπίριαλ. Αντιθέτως, το με-
τεωρολογικό φαινόμενο Ελ Νίνιο,
που άρχισε να καταγράφεται τον
Ιούνιο, δεν έπαιξε σημαντικό ρόλο.
Παρότι το Ελ Νίνιο ευθύνεται για
την άνοδο των θερμοκρασιών στον
Ειρηνικό Ωκεανό, δεν επηρεάζει
το κλίμα της Ευρώπης, της ηπει-
ρωτικής Κίνας ή των ΗΠΑ.

Καθημερινότητα
«Το πόρισμά μας δεν περιλαμ-

βάνει κάτι καινούργιο ή κάτι απροσ-
δόκητο. Τα αλλεπάλληλα κύματα
καύσωνα, που ήταν αδιανόητα στο
παρελθόν, αποτελούν πια καθη-
μερινότητα», υπογραμμίζει η δρ
Οτο. Η κλιματική αλλαγή που προ-
καλείται από τις εκπομπές καυσα-
ερίων και την αποψίλωση των τρο-
πικών δασών αυξάνει τη συχνό-
τητα, την ένταση και τη διάρκεια
των κυμάτων καύσωνα, όπως έχει
αποδειχθεί από σειρά επιστημο-
νικών μελετών. «Καύσωνες τέτοιας
κλίμακας όπως αυτοί του Ιουλίου
δεν είναι πια σπάνιοι και δεν πρέπει
να θεωρούνται ακραίοι με τις ση-
μερινές κλιματικές συνθήκες», λέει
η δρ Οτο. Τέτοια καιρικά φαινόμενα
αναμένεται να σημειώνονται κάθε
15 χρόνια στη Βόρεια Αμερική, κά-
θε δεκαετία στη νότια Ευρώπη και
κάθε πενταετία στην Κίνα. Αντι-
θέτως, σε έναν πλανήτη που δεν
θα είχε υποστεί ανθρώπινη βιο-
μηχανική παρέμβαση τα φαινόμενα
αυτά θα εμφανίζονταν μία φορά
κάθε 250 χρόνια.

REUTERS

<<<<<<

Πολύ χαμηλά τα 
επίπεδα συμμόρφω-
σης για φιλικές προς
το κλίμα δραστηριό-
τητες.

<<<<<<<

Τα φαινόμενα ακραίων
θερμοκρασιών στον
πλανήτη θα εμφανίζον-
ται νωρίτερα και με με-
γαλύτερη ένταση τα
επόμενα χρόνια. 

Στάση δροσιάς για τους τουρίστες, που περιμένουν υπομονετικά στη σειρά για να δουν από κοντά το Κολοσσαίο,
σε μια Ρώμη που φλέγεται. Ακραίοι καύσωνες αναμένεται να σημειώνονται κάθε 15 χρόνια στη Βόρεια Αμερική,
κάθε δεκαετία στη νότια Ευρώπη και κάθε πενταετία στην Κίνα. Αν ο πλανήτης δεν είχε υποστεί ανθρώπινη
βιομηχανική παρέμβαση, τα φαινόμενα θα εμφανίζονταν μία φορά κάθε 250 χρόνια.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Αυξάνεται το ενδιαφέρον τουριστών
και κατ’ επέκταση των επενδύσεων,
για αγροτουριστικά καταλύματα.
Σύμφωνα με την Κυπριακή Εταιρεία
Αγροτουρισμού, καταγράφεται μια
αυξητική τάση στις κλίνες για κα-
ταλύματα αγροτουριστικά, με εξαί-
ρεση την περίοδο του covid, κάτι
που αποδίδεται στα σχέδια κινή-
τρων του υφυπουργείου Τουρισμού
και την προσέλκυση τουρισμού
στην ενδοχώρα μέσα από το Heart-
land of Legenst, αλλά και στην ευαι-
σθητοποίηση των ιδιοκτητών πα-
ραδοσιακών οικοδομών, να τις ανα-
παλαιώσουν και να τις συντηρή-
σουν. Η Εύη Παναγιώτου, λειτουρ-
γός της Κυπριακής Εταιρείας Αγρο-
τουρισμού, ανέφερε στην «Κ» ότι
εκτός από τους ιδιοκτήτες κατα-
λυμάτων και μικρών ξενοδοχείων
ο αγροτουρισμός συνδέεται και με

άλλες επιχειρήσεις με συναφείς
τουριστικές δραστηριότητες στην
ύπαιθρο, οινοποιεία, φάρμες, επι-
σκέψιμα θεματικά πάρκα, εργα-
στήρια παραδοσιακών προϊόντων
και τεχνών. Βεβαίως, δεν πρόκειται
για τάση η οποία γεννήθηκε στην
Κύπρο. Σύμφωνα με έρευνα της
imarc (International Market Ana-
lysis Research and Consulting Gro-
up) ο Αγροτουρισμός, κερδίζει τε-
ράστια δυναμική παγκοσμίως. Από
τη μία εντάσσεται στο πλαίσιο του
βιώσιμου τουρισμού, αφού ανα-
ζωογονεί τις αγροτικές οικονομίες
και κοινωνίες και δίνει ευκαιρίες
απασχόλησης. Από την άλλη, κα-
λύπτει την ανάγκη μερίδας τουρι-
στών για πιο εξατομικευμένες δια-
κοπές και φαίνεται να συνδέεται

περισσότερο με τους μεμονωμένους
ταξιδιώτες, το ποσοστό των οποίων
αυξάνεται ολοένα και περισσότερο,
κυρίως μετά την περίοδο της παν-
δημικής κρίσης. Σε οικονομικά δε-
δομένα, η παγκόσμια αγορά αγρο-
τουρισμού έφτασε τα €58,8 δισ.
δολάρια το 2022, με τις εκτιμήσεις
να αναφέρουν ότι η συγκεκριμένη
αγορά θα ανέλθει σε αξία τα 114,3
δισ. δολάρια μέχρι το 2028, παρου-
σιάζοντας ρυθμό ανάπτυξης 11,3%
σε μια πενταετία. 

Οι αριθμοί
Σχεδόν δύο χιλιάδες αγροτουρι-

στικές κλίνες υπάρχουν διαθέσιμες
αυτή τη στιγμή στην Κύπρο, οι οποί-
ες αντιστοιχούν σε πέραν των 200
μονάδων. Η πλειοψηφία αυτών εν-

τοπίζεται στην επαρχία Λάρνακας
και στα ορεινά. Αναλυτικά τα στοι-
χεία έχουν ως εξής. Η επαρχία με
τις περισσότερες κλίνες είναι η Λάρ-
νακα, στην οποία δραστηριοποι-
ούνται 54 μονάδες και είναι διαθέ-
σιμες 503 αγροτουριστικές κλίνες
για το 2023. 

-Στη Λεμεσό, φέτος δραστηριο-
ποιούνται 46 παραδοσιακές οικο-
δομές οι οποίες διαθέτουν 380 κλί-
νες.

-Στη Λευκωσία δραστηριοποι-
ούνται 46 μονάδες με χωρητικότητα
448 κλινών. 

-Στην Πάφο, ο αριθμός των αγρο-
τουριστικών μονάδων είναι 37 και
των κλινών 281

-Η Αμμόχωστος δεν έχει κατα-
λύματα αγροτουριστικά.

Σημειώνεται ότι ο αριθμός των
ορεινών αγροτουριστικών καταλυ-
μάτων ανέρχεται σε 76 μονάδες και
610 κλίνες, με την πλειοψηφία αυτών
να εμπίπτει στις επαρχίες Λευκωσίας
και Λεμεσού. Ως σύνολο, η περιοχή
Τροόδους είναι αυτή με τα περισ-
σότερα αγροτουριστικά καταλύματα
και σε επίπεδο επαρχίας, η επαρχία
Λάρνακας.

Kοινό των αγροτουριστικών
Το ζητούμενο είναι πάντως και

η αύξηση των πληροτήτων σε τέτοια
καταλύματα. Το 2022, σύμφωνα με
στοιχεία του υφυπουργείου Τουρι-
σμού, η πληρότητα στα παραδο-
σιακά τουριστικά κτήρια ήταν κάτω
του 30%. 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα
παραδοσιακά καταλύματα, ξενώνες
κ.ο.κ. προσέλκυσαν περίπου 400

χιλιάδες διανυκτερεύσεις μέσα στον
προηγούμενο χρόνο. Πρόκειται για
ποσοστό γύρω στο 3% των συνο-
λικών διανυκτερεύσεων. Πρόκειται
συνήθως για επισκέπτες με υψηλό
βιοτικό και μορφωτικό επίπεδο
όπως περιγράφει η κ. Εύη Πανα-
γιώτου, οι οποίοι εντάσσονται στην
κατηγορία του ποιοτικού τουρισμού.
Τα αγροτουριστικά καταλύματα
κερδίζουν ποσοστά από όλες τις
αγορές. 

Σύμφωνα με στοιχεία του υφυ-
πουργείου Τουρισμού, το 2022, από
το σύνολο των επισκεπτών, το 50%
ήταν εγχώριος τουρισμός, 10% από
το Ηνωμένο Βασίλειο, 4,6% από τη
Γερμανία, 5,6% από τη Ρωσία, 2,5%
από τη Γαλλία, 2,2% από την Ιταλία
και 1,8% από την Ελλάδα.

Μια συνηθισμένη απάντηση από
ιδιοκτήτες οικογενειακών επιχει-
ρήσεων, όταν τους τεθεί η ερώ-
τηση «Οικογενειακή Επιχείρηση:
Είναι η πώληση επιλογή;» είναι
«ας μας κάνουν πρόταση και βλέ-
πουμε». Αν ρωτηθούν ποια είναι
η αξία της επιχείρησης συνήθως
δεν υπάρχει απάντηση. Οι περισ-
σότεροι ιδιοκτήτες είναι συναι-
σθηματικά δεμένοι με τις επιχει-
ρήσεις τους. Τους αρέσει να τους
κάνουν προτάσεις για πώληση αλ-
λά ως κομπλιμέντο και όχι ως μια
ειλικρινή πρόθεση πώλησης, αν
βρεθεί το σωστό τίμημα. Είναι πά-
ρα πολύ δύσκολο από τη μία μέρα
στην άλλη να χάσεις την ταυτό-
τητά σου, σκοπό αλλά και συνο-
δευόμενη καταξίωση όσο καλό και
αν είναι το τίμημα. Άσε που κά-
ποιες φορές και το πολύ χρήμα
μπορεί να είναι πρόβλημα. Ναι,
σωστά διαβάσατε, για ανθρώπους
που ζούσαν ταπεινά και ο κύριος
όγκος εσόδων γινόταν επένδυση
στην επιχείρηση, η απότομη εισ-
ροή και διαχείριση μεγάλων ποσών
χρημάτων στο σπιτικό δεν θα ήταν
και τόσο εύκολη. 

Αναγνωρίζουμε ότι όλοι ιδρυτές
επιχειρήσεων έχουν κάποια κοινά
χαρακτηριστικά όπως σκληρή δου-
λειά, όραμα και αποφασιστικότητα.
Ακόμη ένα κοινό χαρακτηριστικό
σε όλους τους ιδρυτές επιχειρη-
ματίες είναι η ανάγκη κάποια μέρα
να υπάρξει μετάβαση σε διαδοχή,
τόσο στο θέμα ιδιοκτησίας αλλά
και στον έλεγχο της επιχείρησης.
Για τους περισσότερους, στόχος

είναι η διαδοχή τόσο ιδιοκτησιακά
αλλά και ελέγχου να μεταφερθεί
στην επόμενη γενιά, δηλαδή στα
παιδιά τους, το οποίο δεν είναι
πάντα εφικτό. Η διαδοχή όπως και
η συνταξιοδότηση δεν είναι ευ-
χάριστες δραστηριότητες, μας θυ-
μίζουν ότι δεν είμαστε αθάνατοι
και μας φέρνουν ένα βήμα πιο κον-
τά στον θάνατο. Μας στερούν την
ταυτότητα αλλά και τη δύναμη
που κουβαλά το πόστο. Προτιμούν
λοιπόν να ξεχνιούνται στην κα-
θημερινότητα με σκληρή δουλειά
και λειτουργικά επιχειρησιακά θέ-
ματα, μη τολμώντας να αντιμετω-
πίσουν την πραγματικότητα. 

Το ποιος και το πότε θα είναι ο
επόμενος ιδιοκτήτης της επιχεί-
ρησής σου είναι μια σημαντική αλ-
λαγή που χρειάζεται χρόνο και προ-
σπάθεια τον οποίο δυστυχώς οι πε-
ρισσότεροι αγνοούμε (75% των οι-
κογενειακών επιχειρήσεων σε παγ-

κόσμιο επίπεδο δεν έχουν πλάνο
διαδοχής). Έτσι, λιγότερο από 1
στις 3 επιχειρήσεις μεταφέρονται
στην επόμενη γενιά με επιτυχία
και ακόμη πιο λίγες στην Κύπρο. 

Τώρα ενώ μιλάμε για διαδοχή
με προτεραιότητα στην επόμενη
γενιά διερωτηθήκαμε ποτέ αν θα
πουλούσαμε την επιχείρησή μας;
Το ερώτημα αυτό δυστυχώς σπάνια
μπαίνει κυρίως για συναισθηματι-
κούς λόγους και λόγους εγώ. Οι πε-
ρισσότεροι ιδιοκτήτες ισχυρίζονται
ότι έφτιαξαν την επιχείρηση για
τα παιδιά τους και έτσι πιθανή πώ-
ληση θεωρείται αποτυχία. Η πραγ-
ματικότητα όμως είναι ότι την
έφτιαξαν για τον εαυτό τους, την
προσωπική τους ταυτότητα και το

εγώ, έστω και αν δεν απόλαυσαν
τους καρπούς της δημιουργίας τους
όσο θα έπρεπε. Την επιτυχία τους
αυτή που ήταν αποτέλεσμα πολλών
κόπων και δυσκολιών έχουν ευθύνη
να αναγνωρίζουν οι επόμενες γε-
νιές. 

Η πιθανότητα πώλησης θα πρέ-
πει να είναι πάντα στις επιλογές
έστω και αν δεν είναι επιθυμία. Θα
πρέπει κάθε στιγμή να γνωρίζουμε
την αξία της επιχείρησής μας και
να εργαζόμαστε συνεχώς για την
αύξησή της, έτσι αν το επιθυμή-
σουμε κάποτε να την πουλήσουμε
να είμαστε έτοιμοι. Ταυτόχρονα
κτίζουμε τις βάσεις να ξεπεράσουμε
το εμπόδιο της συναισθηματικής
ταύτισης με την επιχείρηση ούτως

ώστε, αν το προσφέρουν οι συν-
θήκες, να είμαστε πιο έτοιμοι να
κάνουμε το μεγάλο βήμα. Επιπλέον,
με την προσέγγιση αυτή υπάρχουν
μετρήσεις για την εξέλιξη της εται-
ρείας και δεν βρίσκεται η επόμενη
γενιά με μια επιχείρηση στα χρέη
και η προηγούμενη να παραπονιέ-
ται ότι παρέδωσε μια πετυχημένη
επιχείρηση (μετρώντας μόνο τον
τζίρο) και η νέα γενιά την κατά-
στρεψε. Τέλος, μπορεί να αποφα-
σίσουμε να πάρουν την επιχείρηση
ένας μόνο η κάποιοι από τους απο-
γόνους, ίσως όσοι εργάζονται σε
αυτή και στους υπόλοιπους να δοθεί
αντίστοιχος πλούτος. Γνωρίζοντας
την αξία της επιχείρησης βοηθά
να γίνει αυτό πιο εύκολα και αντι-
κειμενικά. Επίσης, αν υπάρχουν
στοιχεία αντίστοιχων εταιρειών
του τομέα, πώς συγκρινόμαστε και
τι κάνουμε για να βελτιωθούμε; Η
γνώση και διαφάνεια μόνο βελτίωση
μπορούν να φέρουν. 

Κάποιοι λόγοι για τους οποίους
η πιθανότητα πώλησης πρέπει να
είναι στις επιλογές μιας οικογενει-
ακής επιχείρησης είναι:

• Δεν υπάρχει επόμενη γενιά
• Η επόμενη γενιά δεν ενδια-

φέρεται η ενδιαφέρεται για άλλα
πράγματα

• Η επόμενη γενιά δεν μπορεί
να διαχειριστεί την επιχείρηση με
αυξημένους κινδύνους για την επι-
χείρηση και την οικογένεια

• Η επόμενη γενιά είναι δια-
σκορπισμένη σε όλο το κόσμο

• Η επόμενη γενιά είναι πολυά-
ριθμη και αδύνατο να απορροφήσει

όλη την οικογένεια η επιχείρηση
• Η οικογένεια αποφάσισε να

εστιάσει σε άλλους τομείς
• Ο τομέας δραστηριοποίησης

νοσεί
• Οι οικονομικές συνθήκες εξυ-

πηρετούν την πώληση
• Βρέθηκε μια ευκαιρία που πι-

στεύουμε δεν θα επαναληφθεί
• Η ανάλυση και η ενδοσκόπηση

για αποτίμηση της αξίας της επι-
χείρησης είναι ένα χρήσιμο εργα-
λείο για μια διαφορετική οπτική
γωνία. Όσο πιο γρήγορα προβούμε
σε αξιολόγηση της αξίας της επι-
χείρησης τόσο πιο γρήγορα μπο-
ρούμε να λάβουμε βελτιωτικά μέτρα.
Δεν διαφέρει και πολύ από την προ-
ληπτική ιατρική, με τις αναλύσεις,
καρδιογραφήματα και τεστ κοπώ-
σεως. 

Το οικονομικό κλίμα στην Κύπρο
σήμερα παρουσιάζει μεγάλο ενδια-
φέρον για εξαγορές σε αρκετούς
τομείς και ελάχιστο για πωλήσεις.
Αν ισχύει ο όρος Ζήτηση και Προ-
σφορά (δεν βλέπω λόγο να μην
ισχύει) τότε, οι οικονομικές συν-
θήκες προσφέρονται για να είναι
κάποιος έτοιμος για τη πιθανότητα
πώλησης. Σε πρώτο στάδιο ειση-
γούμαι την αξιοποίηση εξειδικευ-
μένων συμβουλευτικών υπηρεσιών,
παίρνοντας έτσι και μια εξωτερική
γνώμη για την επιχείρησή μας. Η
δικαιολογία ότι δεν έχουμε χρόνο
τώρα για 1000 τόσους λόγους δεν
είναι αρκετή.

Ο κ. Μάριος Λουκαΐδης είναι ιδρυτής της
Synpraxis Management Services.

Οικογενειακή Επιχείρηση: Είναι η πώληση επιλογή;
<<<<<<

Θα πρέπει κάθε στιγμή
να γνωρίζουμε την αξία
της επιχείρησής μας και
να εργαζόμαστε συνε-
χώς για την αύξησή της,
έτσι αν το επιθυμήσου-
με κάποτε να την που-
λήσουμε να είμαστε
έτοιμοι.

Λιγότερο από 1 στις 3 επιχειρήσεις μεταφέρονται στην επόμενη γενιά με
επιτυχία και ακόμη πιο λίγες στην Κύπρο.

Αυξάνονται οι αγροτουριστικές μονάδες
Η Λάρνακα καταγράφει πρωτιά με 54 σε επίπεδο επαρχίας - Ψηλά οι πληρότητες και στις ορεινές περιοχές

Σύμφωνα με στοιχεία του υφυπουργείου Τουρισμού, το 2022, από το σύνολο των επισκεπτών των παραδοσιακών καταλυμάτων, το 50% ήταν εγχώριος του-
ρισμός, 10% από το Ηνωμένο Βασίλειο, 4,6% από τη Γερμανία, 5,6% από τη Ρωσία.

<<<<<<

Περίπου 400 χιλιάδες
διανυκτερεύσεις, προ-
σέλκυσαν τα παραδο-
σιακά καταλύματα, 
ξενώνες κ.ο.κ. μέσα
στον προηγούμενο χρό-
νο. Πρόκειται για ποσο-
στό γύρω στο 3% των
συνολικών διανυκτε-
ρεύσεων.

<<<<<<

Η παγκόσμια αγορά
αγροτουρισμού έφτασε
τα €58,8 δισ. δολάρια το
2022, με τις εκτιμήσεις
να αναφέρουν ότι η
συγκεκριμένη αγορά θα
ανέλθει σε αξία τα 114,3
δισ. δολάρια μέχρι το
2028.

Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος
ΠΑΣΥΞΕ Ορεινών Θερέτρων Αν-
τρέας Μαντάλας, ανέφερε ότι,
πλέον οι επισκέπτες στις ορεινές
περιοχές μοιράζονται στα ξενο-
δοχεία και τα αγροτουριστικά κα-
ταλύματα. Διαπιστώνεται ότι,
έχουν αυξηθεί οι κλίνες τα τε-
λευταία χρόνια, και υπάρχει πε-
ρισσότερη κίνηση από τους του-
ρίστες για τέτοιου είδους κατα-
λύματα. Αυτή η τάση μειώνει,
τουλάχιστον θεωρητικά τη ζήτη-
ση για τα ξενοδοχεία των ορει-
νών, ωστόσο η μεγαλύτερη εικό-
να είναι ότι αυξάνει τις επιλογές

στις ορεινές κοινότητες και κατ’
επέκταση και την επισκεψιμότη-
τα. Εκτός από τα αγροτουριστικά,
και τα ξενοδοχεία της περιοχής
αυτές τις μέρες έχουν την τιμητι-
κή τους και επιλέγονται από με-
γάλη μερίδα του κοινού για δια-
κοπές την καλοκαιρινή περίοδο.
Ήδη από την Παρασκευή, ο δεί-
κτης πληρότητας άρχισε να ανε-
βαίνει και να κτυπά μέσους
όρους της τάξης του 80-85%,
ενώ αναμένεται ότι θα κτυπή-
σουν το 100% μέσα στον Αύγου-
στο, λόγω και των αδειών του Δε-
καπενταύγουστου. 

Η ζήτηση και στα ορεινά θέρετρα
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

«Δεν θα λύσει ο περιμετρικός δρό-
μος το κυκλοφοριακό πρόβλημα»
επισημαίνει ο υπουργός Μεταφο-
ρών, Επικοινωνιών και Έργων. Ο
κ. Αλέξης Βαφεάδης περιγράφει
τις λύσεις που δίνει η μικροκινη-
τικότητα και εξηγεί γιατί μια επέν-
δυση όπως το τραμ δεν είναι η πιο
βιώσιμη λύση για τα δεδομένα της
Κύπρου. Δίνει τα οκτώ νέα έργα
τα οποία είναι στις πρώτες προ-
τεραιότητες του υπουργείου, ο κα-
τάλογος των οποίων έχει εγκριθεί
από το Υπουργικό και βάζει τους
στόχους για την αεροπορική συν-
δεσιμότητα της Κύπρου. Εκφράζει
επίσης την πρόθεση για συζήτηση
με τη διαχειρίστρια εταιρεία των
αεροδρομίων, επίλυση των δια-
φορών τους και την υλοποίηση
της δεύτερης φάσης υποδομών
στα κυπριακά αεροδρόμια.

–Πρόβλημα που χρονίζει η κί-
νηση τόσο στα κέντρα των πό-
λεων, όσο και στους αυτοκι-
νητόδρομους κυρίως από και
προς την πρωτεύουσα. Ποιες
οι λύσεις που θα προωθήσετε,
και τι γίνεται με τον περιμε-
τρικό Λευκωσίας; Ήταν η υπό-
σχεση ότι θα λύσει σε μεγάλο
βαθμό το πρόβλημα της κυ-
κλοφοριακής συμφόρησης
στον αυτοκινητόδρομο και την
είσοδο της Λευκωσίας. 

–Η αλήθεια είναι ότι όσους πε-
ρισσότερους δρόμους κάνεις και
όσο πιο άνετη είναι η διαδρομή με
το αυτοκίνητο, τόσα περισσότερα
αυτοκίνητα έχεις στους δρόμους.
Αναμένουμε λοιπόν ότι, όταν ολο-
κληρωθεί ο περιμετρικός δρόμος
(σε ένα χρόνο η πρώτη φάση) θα
βοηθήσει μεν σημαντικά, αλλά δεν
αναμένω ότι θα λύσει το κυκλοφο-
ριακό, ούτε τα προβλήματα μέσα
στην πόλη. Αυτά θα συνεχίσουν
να υπάρχουν, αφού όσο πιο πυκνή
είναι η δόμηση, τόσο περισσότερος
ο πληθυσμός μέσα στην πόλη, τόσα
πιο πολλά αυτοκίνητα διακινούνται
και τόσο περισσότερες διαδρομές
στο οδικό δίκτυο. Η λύση λοιπόν
δεν είναι να κάνουμε δρόμους, αλλά
να βρούμε εναλλακτικούς τρόπους
μεταφοράς των πολιτών και αυτό
καταλήγει στα λεωφορεία και τη
μικροκινητικότητα, ποδήλατα,
σκούτερ, πεζοί. Στο υπεραστικό
επίπεδο, αυτή τη στιγμή, η Intercity
είναι πολύ δημοφιλής, και τα λεω-
φορεία της είναι γεμάτα. Στο ιδανικό
σενάριο, εγώ θα ήθελα να προχω-
ρήσει πιο πυκνή σύνδεση που να
μπορεί να μεταφέρει περισσότερους
επιβάτες. Τώρα, αν αυτό θα είναι
τρένο, ή πιο μεγάλα λεωφορεία για
υπεραστικές χρήσεις, θα πρέπει
να το δούμε.
–Είναι μέσα στη στρατηγική
και το σενάριο κατασκευής
γραμμής τραμ ή ακόμα και τρέ-
νου;

–Είναι ξεκάθαρα τεχνοοικονο-
μικό το θέμα, μιλάμε για έργα με
πολύ υψηλό κόστος πολλών εκα-
τοντάδων εκατομμυρίων. Αν αυτή
η δράση έχει οικονομικό νόημα,
τότε να το κάνουμε. Αλλά, οποι-
αδήποτε κακή επένδυση στερεί
τη χώρα μας από υποδομές σε μόρ-
φωση και υγεία. Αν μπορούμε να
έχουμε τα ίδια αποτελέσματα με
€5 εκατ. με γραμμές λεωφορείων,
δεν πρέπει να το σκεφτούμε δύο
φορές. Εξάλλου, δεν έχουμε τον
πληθυσμό που να δικαιολογεί τέ-
τοιες μεγάλες επενδύσεις.
–Ποιες λύσεις μπορούν να δο-
θούν άμεσα για την αποσυμ-
φόρηση των δρόμων εντός των
πόλεων;

–Εγώ πιστεύω ότι εκτός από τα
λεωφορεία είναι η μικροκινητικό-
τητα. Πρέπει να ενισχύσουμε το
ποδήλατο με υποδομές οι οποίες
νομίζω ότι απουσιάζουν σήμερα.
Δόθηκε η έμφαση στη σύνδεση
των πανεπιστημίων με ποδηλα-
τοδρόμους, πρέπει όμως να δούμε
τις υποδομές μας στην υπόλοιπη
πόλη της Λευκωσίας και σε όλες
τις πόλεις. Μικροκινητικότητα εί-
ναι και οι πεζοί, οπότε πρέπει να
δούμε πώς βελτιώνουμε τις συν-
θήκες για να περπατήσει ένας πε-
ζός μέσα στον καύσωνα. Οπότε,

θέλουμε να δώσουμε έμφαση σε
ποδηλασία, σκούτερ και πεζούς.
Είναι κάτι που μας προβληματίζει
και θέλουμε να δούμε πώς το προ-
χωράμε. Ξεκινάμε τώρα μια δράση
που ουσιαστικά θα μεταφέρει όλες
μας τις δραστηριότητες, σε γεω-
γραφικά συστήματα πληροφοριών
ώστε να έχουμε καλύτερη εικόνα
για λήψη στρατηγικών αποφάσεων
και για τα επόμενα σημεία για τις
κάμερες και τα φώτα τροχαίας, τις
γραμμές λεωφορείων κ.ο.κ. Ου-
σιαστικά θα έχουμε για πρώτη φο-
ρά το οδικό δίκτυο σε μια βάση
δεδομένων και θα αξιολογούμε
διάφορα θέματα με τη βοήθεια
της τεχνολογίας και αυτό θα μας
βοηθήσει να χαράξουμε καλύτερη
στρατηγική για τα επόμενα χρόνια. 

Αεροπορική κίνηση
–Είμαστε στην καρδιά της του-

ριστικής σεζόν, η επιβατική κί-
νηση φαίνεται ότι πάει πολύ
καλά. Ποιες είναι οι ενδείξεις
για τους επόμενους μήνες; 

–Σύμφωνα με τη Hermes Air-
ports το 2023 αναμένεται να κλεί-
σει κάπως πιο κάτω από το 2019
και αυτό είναι τεράστια επιτυχία
για εμάς. Πρόσφατα ανακοίνωσε
και ότι η Κύπρος είναι από τις χώ-

ρες που έχουν ανακάμψει πιο γρή-
γορα, στο 17% σε σχέση με το
2019. Αυτό σημαίνει ότι οι ανάγκες
και τα μέτρα που έχουν ληφθεί
για να ανακάμψουμε τουριστικά
έχουν φέρει πολύ καλό αποτέλε-
σμα. 
–Θα δούμε δρομολόγια από νέες
εταιρείες το επόμενο διάστη-
μα;

–Εμείς κινούμαστε προς δύο
κατευθύνσεις. Να πείσουμε αε-
ροπορικές εταιρείες οι οποίες δρα-
στηριοποιούνται στην Κύπρο, να
εισαγάγουν νέα δρομολόγια, όπως
την προηγούμενη εβδομάδα με
την ανακοίνωση της Finn Air για
καινούργια δρομολόγια. Στην πε-
ρίπτωση της WizzAir προσπα-
θούμε να τους πείσουμε να φέ-
ρουν και άλλο αεροπλάνο με βάση
την Κύπρο. Ταυτόχρονα επιθυ-
μούμε να δημιουργήσουμε τέτοιες
σχέσεις που να προσελκύσουμε
νέες αεροπορικές εταιρείες. Αυτό
αναπόφευκτα θα το πετύχουμε
αν καταφέρουμε να αυξήσουμε
τον τουρισμό, αφού η κάθε δια-
δρομή είναι οικονομικά βιώσιμη,
αν στηρίζεται από τον τουρισμό.
Συνεπώς, προσπαθούμε να δου-
λέψουμε παράλληλα με το υφυ-
πουργείο Τουρισμού για να ανοί-

ξουμε νέες διαδρομές. Ο υφυπουρ-
γός κάνει απίστευτες προσπάθειες
για να στηρίξει και να ενισχύσει
τουριστικά αυτές τις γραμμές,
ενώ πρόσφατα επισκέφτηκε τη
Σαουδική Αραβία για να δει πώς
μπορεί να βοηθήσει την επιβατική
κίνηση. Γενικότερα, η περιοχή
της Μέσης Ανατολής, αναπτύσ-
σεται συνεχώς. Βλέπουμε τερά-
στια άλματα στη δυνατότητα για
ταξίδια, πιστεύω ότι θα δούμε να
βελτιώνεται η συνδεσιμότητα με
αυτές τις χώρες και θα δούμε και
περισσότερους τουρίστες από τις
ανατολικές αγορές. 
–Η αύξηση της επιβατικής κί-
νησης εγείρει εκ νέου το ερώ-
τημα για τις υποδομές στα αε-
ροδρόμια μας. Τι γίνεται με την
ανάπτυξη της δεύτερης φάσης;

–Όσον αφορά στη δεύτερη φά-
ση, το θέμα είχε παγώσει εν όψει
των εκλογών, αλλά η συζήτηση
πρέπει να ξεκινήσει ξανά, γιατί
υπάρχουν διαφωνίες μεταξύ του
κράτους και της ανάδοχου εται-
ρείας, που δηλώνει αδυναμία να
εξασφαλίσει χρηματοδότηση για
την υλοποίησή της. Εμείς σαν κυ-
βέρνηση θέλουμε να γίνει η συ-
ζήτηση με την ανάδοχο εταιρεία,
για το πώς μπορούμε να προχω-
ρήσουμε στην επίλυση των δια-
φορών μας και στην υλοποίηση
της β΄ φάσης υποδομών. Πρέπει
να πούμε ότι πρόκειται για έργο
υψίστης σημασίας για εμάς, αφού
ήδη νιώθουμε τα προβλήματα που
δημιουργούνται λόγω της απουσίας
του. Μέσα στη σύμβαση προνοείτο
ότι κάποια γεγονότα θα προκα-
λούσαν την έναρξη της β΄ φάσης-
ουσιαστικά έχει να κάνει με τον
όγκο των επιβατών. Αυτά τα γε-
γονότα, επαληθεύτηκαν στην πο-
ρεία, ωστόσο η β΄ φάση δεν ξεκί-
νησε. Το αποτέλεσμα είναι πως
στην Πάφο, ενώ το αεροδρόμιο
είναι σχεδιασμένο να εξυπηρετεί
2,7 εκατ. τουρίστες τον χρόνο,
αυτή την στιγμή έχουμε ξεπεράσει
τα 3 εκατομμύρια και γι’ αυτό πα-
ρατηρούμε και όλες αυτές τις ουρές
που δημιουργούνται. Οπότε η γρή-
γορη διευθέτηση του θέματος είναι
σημαντική για μας. 
–Μπορεί να προχωρήσει άμε-
σα;

–Είναι προτεραιότητα για εμάς
και θέλουμε να προχωρήσει άμεσα.
Δυστυχώς όμως, και σήμερα να
βρούμε τη λύση, η υλοποίηση της
β΄ φάσης είναι τρία χρόνια μετά
την έναρξή της. Αυτό σημαίνει ότι
θα έχουμε τρία χρόνια με προβλή-
ματα και ουρές στα αεροδρόμια,
διότι ελπίζουμε να διατηρήσουμε
και να βελτιώσουμε την επιβατική
κίνηση.

Συνάντηση για δρόμο Πάφου
–Εκτός από την ανάπτυξη και

τη βελτίωση των υποδομών στην
Πάφο, ένα έργο ζωτικής σημασίας
είναι η σύνδεση του αεροδρομίου
με το τουριστικό κέντρο της πόλης. 

–Στην Πάφο έχουμε εντοπίσει
τρία πολύ σημαντικά έργα. Το ένα
είναι ο δρόμος από τους Τάφους
των Βασιλέων που οδηγεί στο ση-
μείο που θα γινόταν η μαρίνα, ο
οποίος είναι πολύ υποβαθμισμένος
σήμερα. Πρέπει επίσης να γίνει
και ένας παρακαμπτήριος για να
συνδέσει δύο άλλους δρόμους που
θα αναβαθμίσουν την ποιότητα
ζωής των κατοίκων. Τώρα, στην
περίπτωση του αεροδρομίου, αν
καταφέρουμε να ενώσουμε το αε-
ροδρόμιο υπεράνω του ποταμού
της Έζουσας με την πόλη της Πά-
φου, ουσιαστικά είναι άμεση η
σύνδεση. Αυτό όμως αντιμετωπίζει
προβλήματα με το Τμήμα Περι-
βάλλοντος, το οποίο έχει εντοπίσει
ότι οποιαδήποτε εργασία στον πο-
ταμό της Έζουσας έχει περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις. 
–Άρα σταματά το έργο;

–Εμείς ακούμε τί λέει το Τμήμα
Περιβάλλοντος, διότι ξέρουν κα-
λύτερα τι πρέπει να γίνει. Έχω
πρόθεση να ζητήσω συνάντηση
μαζί τους. Αντιλαμβάνομαι ότι
υπάρχουν κριτήρια και συνθήκες,
αλλά θα ήθελα να μιλήσω με τον
αρμόδιο υπουργό και το αρμόδιο
Τμήμα για το να καταλήξουμε αν
μπορούν να βρεθούν οποιεσδή-
ποτε άλλες λύσεις. 

Οκτώ έργα στο πλάνο του υπ. Μεταφορών
Α. Βαφεάδης: Η λύση της μικροκινητικότητας, η ανάγκη για τη νέα φάση στα αεροδρόμια και η επέκταση της συνδεσιμότητας

–Προχώρησε πρόσφατα ο διαγω-
νισμός για τα γραφεία της Νομικής
Υπηρεσίας. Με ποια κριτήρια έχει
επιλεγεί και εγκριθεί το συγκεκρι-
μένο πρότζεκτ με τα συγκεκριμένα
χαρακτηριστικά;
–Υπάρχει μια απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου η
οποία χρονολογείται, που καθο-
ρίζει ποια είναι τα πρότυπα που
πρέπει να ακολουθούν τα κυ-
βερνητικά κτίρια. Με βάση αυτά
τα πρότυπα έγινε η συγκεκριμέ-
νη επιλογή. Υπάρχει όμως μια
συζήτηση ότι θα πρέπει να αξιο-
λογήσουμε αυτά τα κριτήρια και
στο πλαίσιο της προσπάθειας
που κάνουμε ως χώρα για την
πράσινη μετάβαση. Σε αυτό το
πλαίσιο θα πρέπει να κινηθούμε
προς δύο κατευθύνσεις. Η μία

είναι να παραγάγουμε ενέργεια
με ΑΠΕ και η δεύτερη να μει-
ώσουμε τις ενεργειακές απαι-
τήσεις. Αυτό δεν είναι μόνο θέ-
μα θερμομόνωσης, είναι και θέ-
μα εμβαδού. Συνεπώς, το πώς
στεγάζουμε τα σπίτια μας, τις
επιχειρήσεις και τις λειτουργίες
του κράτους είναι κάτι που πρέ-
πει να μας απασχολήσει. Θα
δούμε λοιπόν μια τάση να μει-
ώνονται οι χώροι που χρειάζε-
ται ο κάθε εργαζόμενος. Ως
υπουργείο θα κάνουμε κάποιες
μελέτες για να ανοίξουμε τη συ-
ζήτηση και με τα άλλα υπουρ-
γεία και με την προεδρία και τις
συντεχνίες για να ορίσουμε το
όριο των τετραγωνικών. Η πρά-
σινη μετάβαση είναι οδηγός της
όλης της προσπάθειας.

–Τι γίνεται με το Κυπριακό
Μουσείο, ένα έργο πολλά υπο-
σχόμενο. Πότε ολοκληρώνε-
ται;

–Πρόκειται για ένα έργο γύρω
στα 140 εκατ. (το κόστος δεν πε-
ριλαμβάνει τη συντήρηση του
κτιρίου) και θεωρούμε ότι θα εί-
ναι ένα στολίδι όχι μόνο για τη
Λευκωσία αλλά και για την Κύ-
προ, θα δημιουργήσει ένα πόλο
έλξης τουρισμού και ελπίζουμε
ότι θα βελτιώσει και το τουρι-
στικό προϊόν στην πρωτεύουσα.
Το κτίριο τελειώνει το 2026 και
μετά ξεκινά μια περίοδος 18 μη-
νών στην οποία το Τμήμα Αρ-
χαιοτήτων θα έχει τον χρόνο για
να τοποθετήσει τα εκθέματα.
–Ποιος ο προγραμματισμός
για νέα έργα;

–Θέλουμε να προκηρύξουμε

την ανέγερση νέου κτιρίου του
Κρατικού Χημείου, έχει επιλεγεί
και ο χώρος που θα ανεγερθεί-
παραπλέυρως του Γενικού Νο-
σοκομείου. Το έργο είναι ώριμο,
προχωρούμε αυτή τη στιγμή
στην ετοιμασία του κτιριολογι-
κού προγράμματος, στην ορι-
στικοποίηση του και την ετοι-
μασία των εγγράφων για πρό-
σκληση προσφορών και νοου-
μένου ότι θα ληφθεί το πράσινο
φως από το υπουργείο Οικονο-
μικών, τότε θα προχωρήσουμε.
Ο προϋπολογισμός θα είναι γνω-
στός μετά την συζήτηση με το
υπουργείο Οικονομικών. 
–Εκτός από το Χημείο;

–Στο σύνολο πρόκειται για
οκτώ έργα προτεραιότητας, με-
ταξύ αυτών το Νέο Γενικό Χημείο
του Κράτους, το νέο κτίριο στις

Κεντρικές Φυλακές και οι μετα-
τροπές στο υφιστάμενο, το κτι-
ριακό συγκρότημα του υφυπουρ-
γείου Ναυτιλίας, η μεταστέγαση
και ανακαίνιση των κεντρικών
γραφείων του υπουργείου Εξω-
τερικών, άλλα κτίρια όπως π.χ.
προτεραιότητες Υπουργείων και
το νέο κτίριο της Βουλής των
Αντιπροσώπων, τα κτίρια για
την Προεδρία της Ε.Ε. και το
επαρχιακό δικαστήριο Λευκω-
σίας, διότι για να μπορέσει να
λειτουργήσει η δικαιοσύνη στην
Κύπρο ένα από τα πράγματα που
χρειάζεται είναι και οι κτιριακές
υποδομές. Ο προϋπολογισμός
των έργων για φέτος αλλά και
το 2024 θα ξεκαθαρίσει μετά τη
διαβούλευση με το υπουργείο
Οικονομικών. Υπάρχουν φυσικά
κι άλλα έργα που μπορεί να είναι

προτεραιότητα για εμάς. Αυτό
δεν σημαίνει ότι θα προκηρυχ-
θούν άμεσα, εντός του έτους,
αλλά θα αφιερώσουμε πολλή
προσπάθεια για να τα προχωρή-
σουμε.
–Πόσο επηρεάζει τον προ-
γραμματισμό η αύξηση του
κατασκευαστικού κόστους;

–Σίγουρα επηρεάζει η αύξησή
του. Βλέπουμε συχνά ότι, ξεκι-
νούμε με ένα προϋπολογισμό
και έρχονται προσφορές με άλλο
κόστος. Σε τέτοιες περιπτώσεις
συνήθως απορρίπτονται από την
αρμόδια επιτροπή προσφορών
και αυτό μας κρατά πίσω από
τον προγραμματισμό μας. Εμείς
θέλουμε να βλέπουμε έργα. Εί-
μαστε το υπουργείο που θα κρι-
θούμε με το πόσα έργα αναπτυ-
ξιακά έχουμε υλοποιήσει.

Τα επόμενα έργα και το κατασκευαστικό κόστος

«Είμαστε το υπουργείο που θα κριθούμε από το πόσα αναπτυξιακά έργα έχουμε υλοποιήσει» αναφέρει στη συνέντευξη του στην «Κ» ο υπουργός
Μεταφορών Αλέξης Βαφεάδης.

Οριο τετραγωνικών για γραφεία
<<<<<<

Oταν ολοκληρωθεί 
ο περιμετρικός 
δρόμος θα βοηθήσει
πάρα πολύ, αλλά 
δεν αναμένω ότι θα 
μας λύσει το κυκλοφο-
ριακό.

<<<<<<

Ανοίγει η συζήτηση και
με τα άλλα υπουργεία,
με την προεδρία και 
τις συντεχνίες για να
ορίσουμε το όριο 
των τετραγωνικών στα
γραφεία.

Φ
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Πού πάμε φέτος;
160 εμπειριεσ στα νησια

10 απολαυστικα road trips
10 insiders και οι προορισμοι 

τησ καρδιασ τουσ

Κυριακή
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Τις υψηλότερες τιμές της τελευ-
ταίας 15ετίας αναμένεται να 
συναντήσουν οι φοιτητές που 
ενδιαφέρονται να ενοικιάσουν 
διαμερίσματα στην Αθήνα ενό-
ψει της νέας ακαδημαϊκής χρο-
νιάς. Μετά και την ανακοίνωση 
των βάσεων έχει ξεκαθαρίσει πλέ-
ον ο «χάρτης» των εισακτέων, 
με αποτέλεσμα να ξεκινάει και 
επίσημα το ετήσιο «σαφάρι» για 
την αναζήτηση κατοικίας. Ωστό-
σο, όπως φαίνεται, η εύρεση του 
κατάλληλου ακινήτου σε προσι-
τή τιμή μάλλον φαντάζει «όνειρο 
θερινής νυκτός».   

Σύμφωνα με τα στοιχεία που 
επιμελήθηκε το δίκτυο ηλεκτρο-
νικών αγγελιών Spitogatos, τα 
διαμερίσματα που προτιμούν οι 
φοιτητές, δηλαδή επιφάνειας έως 
65 τ.μ., στο κέντρο των πόλε-
ων, καταγράφουν φέτος αύξη-
ση κατά 10% της μέσης ζητού-
μενης τιμής ενοικίασης. Ετσι, 
το μέσο ενοίκιο διαμορφώνεται 
σε 9,1 ευρώ/τ.μ. στο σύνολο της 
χώρας, ενώ στην Αθήνα αγγίζει 
πλέον τα 10,8 ευρώ/τ.μ. Οπως 
εξηγεί ο διευθύνων σύμβουλος 
του Spitogatos, ∆ημήτρης Με-
λαχροινός, «στο πλαίσιο της γε-
νικότερης αύξησης της εγχώριας 

και της διεθνούς ζήτησης για το 
ελληνικό real estate, η ζήτηση 
για φοιτητική εστία κυμαίνεται 
ανάλογα, επηρεάζοντας τις μέσες 
ζητούμενες τιμές ενοικίασης. Οι 
αυξήσεις τιμών ενοικίασης φοι-
τητικών κατοικιών σε περιοχές 
που ταυτόχρονα αποτελούν και 
δημοφιλείς τουριστικούς προο-
ρισμούς ενισχύονται επιπλέον 

και από το φαινόμενο των βρα-
χυπρόθεσμων μισθώσεων. Ταυ-
τόχρονα, καθώς φαίνεται πως 
στα κέντρα των μεγαλουπόλεων 
οι αυξήσεις στις μέσες ζητού-
μενες τιμές είναι μεγαλύτερες, 
υπάρχει μια τάση μετακίνησης 
των φοιτητών σε πιο απομακρυ-
σμένες περιοχές, θυσιάζοντας 
την απόσταση για μια πιο value 

for money στέγη». Στην Αθήνα, 
οι υψηλότερες τιμές εντοπίζο-
νται σε Κολωνάκι - Λυκαβηττό, 
Κουκάκι, Μετς, ∆άφνη, Γουδί και 
Εξάρχεια. Από την άλλη, η χα-
μηλότερη ζητούμενη τιμή ενοι-
κίασης φοιτητικών κατοικιών 
εντοπίζεται στη Νίκαια, στην 
περιοχή Πατησίων - Αχαρνών, 
στην Κυψέλη καθώς και ευρύ-

τερα στα προάστια του Πειραιά. 
Αντίστοιχα, στη Θεσσαλονίκη η 
μέση αύξηση αγγίζει το 9% από 
πέρυσι, ενώ η μέση ζητούμενη 
τιμή ενοικίασης κινείται πέριξ 
των 9,2 ευρώ/τ.μ. Οι μεγαλύτερες 
αυξήσεις στις μέσες ζητούμενες 
τιμές ενοικίασης φοιτητικών δι-
αμερισμάτων εντοπίζονται στην 
περιοχή Τριανδρία - ∆όξα με αύ-

ξηση 14% σε σχέση με πέρυσι 
και μέση τιμή ενοικίασης 9,6 ευ-
ρώ/τ.μ. Παρ’ όλα αυτά, η περιοχή 
με την υψηλότερη ζητούμενη τι-
μή ενοικίασης φοιτητικής κατοι-
κίας παραμένει σταθερά το κέ-
ντρο της Θεσσαλονίκης, με μέση 
ζητούμενη τιμή 10,7 ευρώ/τ.μ.   

Στις πιο οικονομικές περιοχές 
συγκαταλέγονται η Σταυρούπο-

λη και ο Εύοσμος, όπου κι εκεί 
ακόμη παρατηρήθηκαν αυξήσεις 
στη μέση ζητούμενη τιμή ενοικί-
ασης φοιτητικών κατοικιών κατά 
8% και 6% αντίστοιχα.   

Μία από τις λύσεις που έχουν 
προκρίνει κάποιοι ενδιαφερόμε-
νοι είναι αυτή της συγκατοίκη-
σης. Επιλέγοντας ένα μεγαλύτε-
ρο διαμέρισμα, π.χ. άνω των 70 
τ.μ. με δύο ή και τρία υπνοδω-
μάτια, μπορεί μεν να αυξηθεί το 
μηνιαίο ενοίκιο, ωστόσο, λόγω 
ακριβώς του επιμερισμού του 
κόστους μεταξύ δύο και παρα-
πάνω μελών, η τελική μηνιαία 
επιβάρυνση καταλήγει να είναι 
αρκετά χαμηλότερη, συγκριτικά 
π.χ. με ένα δυάρι ή μια γκαρσο-
νιέρα. Ωστόσο, όπως φαίνεται 
αυτή η σκέψη έχει ήδη οδηγή-
σει σε ακόμη μεγαλύτερες αυξή-
σεις στα συγκεκριμένα ακίνητα 
περισσότερων τετραγωνικών.    

Σύμφωνα με τα σχετικά στοι-
χεία, ένα διαμέρισμα δύο υπνο-
δωματίων π.χ. στο Γουδί ενοικι-
άζεται πλέον αντί 9,5 ευρώ/τ.μ., 
μια αύξηση της τάξεως του 20% 
σε σχέση με πέρυσι. Στο κέντρο 
της Αθήνας η αντίστοιχη αύξηση 
αγγίζει το 13% και στου Ζωγρά-
φου το 16%. Στη δε περιοχή Πα-
τησίων - Αχαρνών το μέσο ζητού-
μενο ενοίκιο για ένα ακίνητο με 
τρία υπνοδωμάτια αγγίζει πλέον 
τα 5,9 ευρώ/τ.μ., σημειώνοντας 
ετήσια αύξηση 11%.    

Στην υπόλοιπη Ελλάδα η υψη-
λότερη μέση ζητούμενη τιμή 
ενοικίασης φοιτητικών κατοι-
κιών καταγράφηκε σε Κέρκυρα, 
Κρήτη και Ρόδο, νησιά που ταυ-
τόχρονα αποτελούν τρεις από 
τους πιο δημοφιλείς τουριστι-
κούς προορισμούς για το δεύτερο 
τρίμηνο του 2023. Ενδιαφέρον 
παρουσιάζει η αύξηση στη μέ-
ση ζητούμενη τιμή ενοικίασης 
κατοικιών κατά 28% και 20%, 
αντίστοιχα, σε Ρίο και Πάτρα.   

ΝΙΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ   

Tο μέσο ενοίκιο 
διαμορφώνεται 
σε 9,1 ευρώ/τ.μ. 
στο σύνολο της χώρας.  

Σε υψηλό 15ετίας οι τιμές των φοιτητικών κατοικιών   

Ενισχύεται, όπως δείχνουν τα σχε-
τικά στοιχεία, το μερίδιο των με-
τρητών στις αγοραπωλησίες ακι-
νήτων. Η απότομη αύξηση των 
επιτοκίων δανεισμού έχει περι-
ορίσει κατακόρυφα τη ζήτηση 
στεγαστικών δανείων, αλλά την 
ίδια στιγμή οι συναλλαγές συνεχί-
ζουν να κινούνται ανοδικά, όπως 
άλλωστε και οι τιμές πώλησης, 
που σπάνε το ένα ρεκόρ μετά το 
άλλο. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Τράπεζας της Ελλάδος, η ροή 
χρηματοδότησης στη στεγαστι-
κή πίστη υποχώρησε κατά 646 
εκατ. ευρώ κατά το φετινό πρώ-
το εξάμηνο σε σχέση με πέρυσι, 
ενώ μόνο τον Ιούνιο η αρνητική 
ροή χρηματοδότησης άγγιξε τα 
38 εκατ. ευρώ. 

Οπως τονίζει η ΤτΕ, «η απο-
φυγή δανεισμού αποδίδεται στην 
αύξηση των τιμών των κατοικι-
ών, που αποθαρρύνει τις πρω-
τοβουλίες για απόκτηση κατοι-
κίας, παρά τη συγκράτηση των 
νέων επιτοκίων για στεγαστι-
κά δάνεια που προσφέρουν οι 
τράπεζες». Στην πρόσφατη έκ-
θεση για τη νομισματική πολι-
τική η ΤτΕ είχε σημειώσει ότι 
κατά το φετινό πρώτο τετράμη-
νο το συνολικό ύψος των νέων 
στεγαστικών δανείων μειώθηκε 
κατά 7,2% σε ετήσια βάση, ένα-
ντι αύξησης κατά 67,3% που εί-
χε σημειωθεί κατά το πρώτο τε-
τράμηνο του 2022. Παράλληλα, 

έπειτα από δύο χρόνια συνεχούς 
αύξησης της ζήτησης στεγαστι-
κών δανείων, έχει παρατηρηθεί 
μείωση για τέσσερα διαδοχικά 
τρίμηνα (έως και το πρώτο τρί-
μηνο του 2023).  

Αύξηση πράξεων  
Τη στιγμή, όμως, που τα στοι-

χεία από την πορεία της στε-
γαστικής πίστης θα έπρεπε να 
αντανακλούν και μια γενικότερη 
υστέρηση των πράξεων αγορα-
πωλησίας, αλλά και την επιβρά-
δυνση της ανόδου των τιμών έως 
και τη σταθεροποίησή τους, συμ-
βαίνει το ακριβώς αντίθετο. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της ΑΑ∆Ε, 
οι ηλεκτρονικές δηλώσεις φόρου 
μεταβίβασης (που καταβάλλεται 
σε κάθε αγοραπωλησία ακινή-
του) ανήλθαν σε 56.000 κατά το 
φετινό πρώτο τετράμηνο. Πρό-
κειται για μέγεθος που μεταφρά-
ζεται σε 168.000 συναλλαγές σε 
ετησιοποιημένη βάση, αριθμός 
που εφόσον επιβεβαιωθεί θα συ-
νιστά ετήσια αύξηση της τάξεως 
του 21% σε σχέση με το 2022, 
όταν οι αντίστοιχες δηλώσεις 
είχαν ανέλθει σε 139.239.  

Εκ των πραγμάτων, λοιπόν, 
είναι σαφές ότι στην αγορά 
κατοικίας διακινούνται πλέον 
περισσότερα μετρητά και ίδια 
κεφάλαια συγκριτικά με το προ-
ηγούμενο διάστημα. Υπενθυμίζε-
ται ότι πριν από λίγους μήνες ο 
πρόεδρος της Εθνικής Τράπεζας 
Γκίκας Χαρδούβελης είχε αναφέ-

ρει σε ομιλία του στο ετήσιο συ-
νέδριο της ΠΟΜΙ∆Α ότι το 80% 
των αγορών κατοικίας πραγμα-
τοποιούνται χωρίς τραπεζικό δα-
νεισμό, δηλαδή αποκλειστικά με 
ίδια κεφάλαια.  

Αυτή η αύξηση του μεριδίου 
των ιδίων κεφαλαίων που δαπα-
νώνται για την αγορά κατοικίας 
οφείλεται κατ’ αρχάς στη διατή-
ρηση του υψηλού αγοραστικού 
ενδιαφέροντος από το εξωτερι-
κό, που ασφαλώς δεν πραγμα-
τοποιείται με τραπεζικό δανει-
σμό από το εγχώριο τραπεζικό 
σύστημα. Με βάση τα στοιχεία 

της ΤτΕ, κατά το πρώτο τρίμηνο 
του 2023 οι εισροές κεφαλαίων 
από το εξωτερικό ανήλθαν σε 
497 εκατ. ευρώ, σημειώνοντας 
αύξηση κατά 33% σε σχέση με το 
αντίστοιχο περυσινό διάστημα, 
όταν είχαν διαμορφωθεί σε 374 
εκατ. ευρώ. Αντίστοιχα, από τις 
αιτήσεις για λήψη πρώτης άδειας 
μόνιμου επενδυτή, στο πλαίσιο 
του προγράμματος «Χρυσή βίζα», 
προκύπτει ότι κατά το φετινό 
πεντάμηνο (Ιανουάριος - Μάιος) 
έχουν πραγματοποιηθεί αγορα-
πωλησίες αξίας 831 εκατ. ευρώ, 
έναντι 361 εκατ. ευρώ κατά το 
αντίστοιχο περυσινό διάστημα.  

Το «μαύρο» χρήμα 
Αναμφίβολα, όμως, ένα σημα-

ντικό μέρος των αγορών ακινή-
των αφορά Ελληνες αγοραστές 
και πραγματοποιείται τόσο μέσω 
αποταμιεύσεων όσο και με αδή-
λωτο πλούτο, δηλαδή κεφάλαια 
που έχουν αποκτηθεί, π.χ., μέ-
σω φοροδιαφυγής ή φοροαπο-
φυγής και άλλων δραστηριοτή-
των. Πρόκειται για μια χρόνια 

παθογένεια του τομέα των ακι-
νήτων (ως «υποδοχέα» τέτοιων 
κεφαλαίων), που δεν φαίνεται να 
επιλύθηκε ούτε με την υποχρέω-
ση δήλωσης «πόθεν έσχες» κατά 
την αγορά. Αλλωστε υπάρχουν 
τρόποι να παρακαμφθεί και αυ-
τή η υποχρέωση, είτε μέσω λο-
γιστικών μεθόδων είτε και μέσω 
της αναγραφής χαμηλότερου πο-
σού από το πραγματικό ύψος της 
αγοραπωλησίας κατά τη σύντα-
ξη του συμβολαίου.   

Ποιοι αγοράζουν 
Σύμφωνα με μεσιτικές πηγές, 

το μεγαλύτερο μέρος των Ελλή-
νων αγοραστών κατοικίας αφο-
ρά ελεύθερους επαγγελματίες 
και αυτοαπασχολούμενους, π.χ. 
γιατρούς, δικηγόρους ή ακόμη 
και επαγγελματίες του κλάδου 
της οικοδομής (π.χ. υδραυλικοί, 
ηλεκτρολόγοι), όπως επίσης και 
στελέχη επιχειρήσεων. Το γεγο-
νός ότι ένα σημαντικό ποσοστό 
των παραπάνω επαγγελματιών 
δηλώνει στην εφορία εισοδήμα-
τα κάτω από το αφορολόγητο 

όριο συνιστά μια πολύ ξεκάθαρη 
ένδειξη για την προέλευση των 
χρημάτων με τα οποία γίνονται 
οι αγορές κατοικιών.  

Αυτή η εξέλιξη συντηρεί σε 
υψηλό επίπεδο τη ζήτηση για 
αγορά κατοικίας και συνεπώς 
τροφοδοτεί και το «ράλι» των 
τιμών, καθιστώντας όλο και πιο 
απρόσιτη την απόκτηση ακι-
νήτου από μισθωτούς που δεν 
έχουν τρόπους να «κρύψουν» ει-
σοδήματα, τουλάχιστον όχι με 
την ίδια ευκολία. Με βάση τους 
δείκτες τιμών της ΤτΕ υπολογίζε-
ται ότι από την έναρξη της ανά-
καμψης της αγοράς κατοικίας, 
δηλαδή από το πρώτο τρίμηνο 
του 2017 μέχρι και το τέλος του 
πρώτου τριμήνου του 2023, η μέ-
ση άνοδος των τιμών πώλησης 
στην Αττική διαμορφώνεται σε 
68%! Μόνο κατά το φετινό πρώτο 
τρίμηνο η ετήσια αύξηση άγγιξε 
το 16,5%, επίδοση που αποτελεί 
ιστορικό υψηλό. Σε πανελλαδικό 
επίπεδο η αύξηση της περιόδου 
2017-2023 αγγίζει το 50% (14,5% 
κατά το πρώτο τρίμηνο).   

Περισσότερες
πωλήσεις, αλλά
με λιγότερα
στεγαστικά  

Αν οι εκτιμήσεις 
επιβεβαιωθούν, 
οι αγοραπωλησίες 
του 2023 θα είναι 
περισσότερες κατά 
21% σε σύγκριση 
με το 2022.  

Τα υψηλά επιτόκια επανέφεραν

τις αγορές κατοικιών με μετρητά  

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ  
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Χρονιά επιδόσεων-ρεκόρ θα είναι 
η φετινή για την Aegean, με το 
πρώτο εξάμηνο του 2023 να ανα-
μένεται ότι θα είναι, για πρώτη 
φορά στην ιστορία της αεροπο-
ρικής, κερδοφόρο. «Φέτος αναμέ-
νουμε άλλη μία χρονιά-ρεκόρ με 
σημαντικά βελτιωμένα αποτελέ-
σματα», σημείωσε κατά την ετή-
σια γενική συνέλευση ο πρόεδρος 
του αερομεταφορέα, Ευτύχης Βα-
σιλάκης. Τόνισε ότι η Aegean έχει 
την απαιτούμενη ρευστότητα για 
να αγοράσει τους τίτλους δικαι-
ωμάτων κτήσης (warrants) που 
απέκτησε το ∆ημόσιο το 2021 ως 
αντάλλαγμα για την οικονομική 
ενίσχυσή της. 

Κατά το πρώτο τρίμηνο του 
2023 η Aegean βελτίωσε σε άνω 
του 83% το ποσοστό πληρότητας 
των αεροσκαφών, ενώ η χωρητι-
κότητα σε διαθέσιμες θέσεις επα-
νήλθε στο 93%, που αντιστοιχεί 
στα επίπεδα πριν από την πανδη-
μία. Η αεροπορική προσφέρει φέ-
τος συνολικά 18 εκατ. θέσεις, από 
τις οποίες 11 εκατομμύρια αντι-
στοιχούν στο δίκτυο εξωτερικού 
και είναι κατά 2 εκατ. περισσότε-
ρες σε σχέση με το 2022. Επιχειρεί 
προς 165 προορισμούς σε 46 χώ-
ρες με 272 απευθείας δρομολόγια 
και με ένα στόλο 76 αεροσκαφών. 
«Με τις 2 εκατ. επιπλέον θέσεις 
η Aegean αποτελεί για το 2023 
τον βασικό αρωγό ανάπτυξης του 
μεταφορικού έργου αλλά και του 
τουριστικού προϊόντος της χώρας 
μας», ανέφερε χθες ο διευθύνων 
σύμβουλος της Aegean, ∆ημήτρης 
Γερογιάννης. Οπως πρόσθεσε, 
κατά το πρώτο εξάμηνο, σε ετή-
σια βάση, η Aegean μετέφερε κα-
τά 42% περισσότερους επιβάτες, 
των οποίων ο συνολικός αριθμός 
ανήλθε σε 6,7 εκατ. άτομα, και 
πρόσφερε 8,7 εκατ. χιλιομετρι-
κές θέσεις, που είναι κατά 34% 
περισσότερες. 

Η βελτιωμένη πληρότητα οδη-
γεί σε μεγαλύτερα έσοδα ανά θέ-

ση, με την Aegean να έχει από 
τον περασμένο Μάρτιο αποπλη-
ρώσει το σύνολο των ληφθέντων 
δανείων κατά τη διάρκεια της 
πανδημίας. Επίσης, τον Ιούνιο 
παρέλαβε ένα νέο αεροσκάφος 
Airbus A320neo έχοντας στηρι-
χθεί μόνο σε ταμειακά διαθέσιμα 
και αποπλήρωσε ένα προϋπάρ-
χον δάνειο που συνδέεται με ένα 
αεροσκάφος Α321neo. Ως εκ τού-
του, όπως διευκρίνισε ο κ. Γερο-

γιάννης, η αεροπορική διαθέτει 
11 αεροσκάφη ελεύθερα βαρών 
ή κόστους μισθώσεων από μό-
λις τέσσερα στα τέλη του 2019. 

Φέτος η αεροπορική παρέλαβε 
επτά νέα αεροσκάφη της οικογέ-
νειας neo και πρόκειται να πα-
ραλάβει ακόμη δύο τις επόμενες 
ημέρες, φθάνοντας τα 28 αερο-
σκάφη. Το τρίτο και το τέταρτο 
τρίμηνο της χρονιάς θα επιχειρεί 
με 10% και 15% περισσότερες χι-
λιομετρικές θέσεις συγκριτικά με 
το 2022, θέτοντας ως στόχο τη 
διάχυση του μεταφορικού έργου 
σε περισσότερες περιοχές, όπως 
και την επιμήκυνση της τουρι-
στικής περιόδου. 

Επενδύοντας στο ανθρώπινο 
δυναμικό, η Aegean ενεργοποί-
ησε πρόγραμμα ετήσιας αντα-
μοιβής αξίας 8 εκατ. ευρώ για 
περίπου 400 στελέχη της, εξαι-
ρουμένων εκτελεστικών μελών 
του διοικητικού συμβουλίου. 

Οσον αφορά τα warrants του 
∆ημοσίου, που αντιστοιχούν στο 
10% του κεφαλαίου της Aegean, 
η αεροπορική διαθέτει την απαι-
τούμενη ρευστότητα για να προ-
χωρήσει στην απόκτησή τους, 
πληρώνοντας τη διαφορά μεταξύ 
της τρέχουσας αξίας της μετοχής 
και της τιμής των 3,2 ευρώ επί της 
οποίας έλαβε χώρα η αύξηση κε-
φαλαίου 60 εκατ. ευρώ που κάλυ-
ψαν οι ιδιώτες μέτοχοι το 2021. 
«Είμαστε πάρα πολύ περήφανοι 
ότι αυτά τα warrants έχουν πο-
λύ μεγαλύτερη αξία απ’ ό,τι υπο-
λογίζαμε όλοι ότι θα έχουν. Και 
άρα το ελληνικό ∆ημόσιο μπορεί, 
πράγματι, έχοντας υποστηρίξει 
μια εταιρεία η οποία συνεισφέ-
ρει 400 εκατ. ετησίως, ουσιαστικά 
να ανακτήσει το μείζον κομμάτι 
από αυτά που έδωσε, εάν και όταν 
αποφασίσει να προχωρήσει στην 
άσκηση των δικαιωμάτων του» 
τόνισε ο κ. Βασιλάκης. 

Kατά το πρώτο εξάμηνο, σε ετήσια βάση, η Aegean μετέφερε κατά 42% περισσότερους επιβάτες, των οποίων 
ο συνολικός αριθμός ανήλθε στα 6,7 εκατ. άτομα. 

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ 

Η εταιρεία έχει 
την απαιτούμενη 
ρευστότητα για να 
αγοράσει τους τίτλους 
δικαιωμάτων κτήσης 
που απέκτησε 
το Δημόσιο το 2021. 

Επιδόσεις-ρεκόρ αναμένει
για τη φετινή χρονιά η Aegean 
Κερδοφόρο το α΄ εξάμηνο για πρώτη φορά στην ιστορία της αεροπορικής 

Στο 83,6% του επιπέδου όπου βρί-
σκονταν προ κρίσης, το 2009, 
ήταν το 2022 οι αμοιβές ανά απα-
σχολούμενο, ενώ σε αποπληθω-
ρισμένες τιμές βρίσκονται στο 
71,3%, σύμφωνα με στοιχεία της 
ΕΛΣΤΑΤ που επεξεργάσθηκε η 
Eurobank και παρουσιάζει στο 
εβδομαδιαίο δελτίο της «7 Ημέ-
ρες Οικονομία». Ουσιαστικά, δη-
λαδή, στα τελευταία 13 χρόνια 
έχει μειωθεί κατά σχεδόν 30% 
η αγοραστική δύναμη ανά απα-
σχολούμενο. Σύμφωνα με την 
περιγραφή των αναλυτών της 
τράπεζας (επικεφαλής οικονο-
μολόγος Τάσος Αναστασάτος), 
οι αμοιβές ανά απασχολούμε-
νο, μετά τις απώλειες που υπέ-
στησαν τα πρώτα μνημονιακά 
χρόνια, 2010-2014 (-20,1% σε 
τρέχουσες τιμές και -25,1% σε 
σταθερές), παρέμειναν κατά μέ-
σον όρο στάσιμες την περίοδο 
2015-2020. Το 2021 και το 2022 
καταγράφηκε αύξηση των αμοι-
βών ανά απασχολούμενο κατά 
2,5% και 1,5% αντίστοιχα, ενώ 
το πρώτο τρίμηνο φέτος σημει-
ώθηκε επιτάχυνση του ρυθμού 
μεταβολής στο 5,6%. Μάλιστα, 
καθώς σημειώθηκε αύξηση και 
στις υπόλοιπες κατηγορίες πρω-
τογενών εισοδημάτων των νοι-
κοκυριών (όπως το λειτουργικό 
πλεόνασμα / μεικτό εισόδημα 
και το εισόδημα περιουσίας), 
το ετήσιο εισόδημα αυξήθηκε 
σημαντικά κατά 11,3%. Ωστόσο, 
αν ληφθεί υπόψη και ο πληθω-
ρισμός, 9,3% το προηγούμενο 
έτος, προκύπτει ότι οι πραγματι-
κές αμοιβές ανά απασχολούμενο 
στην Ελλάδα, έπειτα από αύξη-
ση 1,9% το 2021,  συρρικνώθη-
καν κατά 7,1% το 2022, ενώ το 

πρώτο τρίμηνο του 2023 η μεί-
ωση ήταν σαφώς ηπιότερη στο 
0,7% λόγω της αποκλιμάκωσης 
του πληθωρισμού και της περαι-
τέρω αύξησης των ονομαστικών 
μισθών, αναφέρει το δελτίο της 
Eurobank. Oι αναλυτές της τρά-
πεζας σημειώνουν ότι ενώ στο 
τέλος του 2013, δηλαδή στην κο-
ρύφωση των αρχικών επιπτώσε-
ων της κρίσης χρέους, μία από 
τις σημαντικότερες προκλήσεις 

που αντιμετώπιζε η ελληνική οι-
κονομία ήταν η αποκλιμάκωση 
του ποσοστού ανεργίας και η 
αύξηση της απασχόλησης, δέ-
κα χρόνια μετά το ποσοστό της 
ανεργίας έχει μειωθεί σημαντι-
κά και η απασχόληση έχει ανα-
κτήσει σημαντικό μέρος των 
απωλειών. Και ενώ αυτές οι θε-
τικές εξελίξεις πρέπει να συνε-
χιστούν, εξίσου σημαντική είναι 
η ανάκαμψη των πραγματικών 
αμοιβών ανά απασχολούμενο. 

«Σε μεγάλο βαθμό η στασιμό-
τητα των πραγματικών μισθών 
στην Ελλάδα, όπως και το χαμη-
λό κατά κεφαλήν ΑΕΠ σε σχέση 
με τις υπόλοιπες χώρες της Ε.Ε.-
27 και της Ευρωζώνης, αποτελεί 
την άλλη όψη του νομίσματος 
της στασιμότητας που χαρακτη-
ρίζει την παραγωγικότητα της 

εργασίας», σημειώνει το δελτίο. 
«Ως εκ τούτου, κλειδί για την 
ανάκαμψη των πραγματικών 
αμοιβών ανά απασχολούμενο 
είναι η αύξηση της παραγωγικό-
τητας της εργασίας. Η τελευταία 
δύναται να επιτευχθεί μέσω πα-
ραγωγικών επενδύσεων, μεταρ-
ρυθμίσεων, αποτελεσματικής ει-
σαγωγής (ή και παραγωγής όπου 
είναι εφικτό) και διάχυσης νέων 
τεχνολογιών και βελτίωσης της 
ποιότητας των θεσμών, δηλαδή 
μέσω πολιτικών που στοχεύουν 
στην προσφορά». Στην ανάλυση 
επισημαίνεται, επίσης, ότι κατά 
την 9ετία 2014-2022 το ποσοστό 
ανεργίας συρρικνώθηκε κατά 
15 ποσοστιαίες μονάδες και ο 
αριθμός των απασχολουμένων 
αυξήθηκε κατά 627.400 άτομα.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ  

Οι απώλειες που υπέστησαν οι μισθοί 
από τα μνημόνια δεν έχουν καλυφθεί

Βρίσκονται στο 83,6% 
σε σύγκριση με τα επί-
πεδα του 2009 – 
Στο 71,3% σε αποπλη-
θωρισμένες τιμές.  
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Oι πραγματικές αμοιβές ανά απασχολούμενο στην Ελλάδα συρρικνώθηκαν κατά 7,1% το 2022.  

Ανοιχτό το ενδεχόμενο παράτα-
σης των έκτακτων μέτρων στην 
αγορά ηλεκτρισμού άφησε χθες 
ο υπουργός Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας Θεόδωρος Σκυλακά-
κης, ενώ προανήγγειλε το τέλος 
των οριζόντιων επιδοτήσεων και 
ένα νέο πιο στοχευμένο πακέτο 
για τους «ενεργειακά» ευάλωτους 
καταναλωτές, τους οποίους δι-
αχώρισε από τους «κοινωνικά» 
ευάλωτους. 

Σε ό,τι αφορά τις επιδοτήσεις 
ο υπουργός φωτογράφισε ένα 
νέο μοντέλο που θα επαναπροσ-
διορίζει τους πραγματικά «ενερ-
γειακά ευάλωτους» και με κριτή-
ρια γεωγραφικά, αφού οι ανάγκες 
για κατανάλωση ρεύματος δι-
αφοροποιούνται από περιοχή 
σε περιοχή, τόσο τους θερινούς 
όσο και τους χειμερινούς μήνες. 
«Πρέπει να τους προσδιορίσουμε 
με μεγαλύτερη ακρίβεια. ∆ιαφέ-
ρει ο κοινωνικά ευάλωτος από 
τον ενεργειακά ευάλωτο», είπε ο 
υπουργός κάνοντας σαφές κατ’ 
αρχήν ότι οι επιδοτήσεις θα είναι 
στοχευμένες, ενώ συνάρτησε τη 
στήριξη όλων των νοικοκυριών 
με την ανάπτυξη των ΑΠΕ και 
της αποθήκευσης που θα οδη-
γήσει σε μείωση των τιμών ρεύ-
ματος. «Ενεργειακά ευάλωτος», 
όπως εξήγησε ο υπουργός, εί-
ναι αυτός που από τη φύση του 
νοικοκυριού του, σε ένα πολύ 
κρύο μέρος της χώρας, π.χ. έχει 
πολύ μεγαλύτερο ποσοστό του 
εισοδήματός του που πρέπει να 
καταναλώνει σε ενέργεια. «Εκεί, 
λοιπόν, εμείς θα σχεδιάσουμε και 
θα παρουσιάσουμε, πολύ σύντο-
μα, ένα πακέτο μέτρων για να 
βελτιώσουμε τη στήριξη που δί-
νουμε στους ενεργειακά ευάλω-

τους και ταυτόχρονα να βρούμε 
πόρους, για να βοηθήσουμε το 
σύνολο των καταναλωτών. Εχει 
μεγάλη σημασία να κάνουμε σω-
στές επενδύσεις στον τομέα της 
ενέργειας», επεσήμανε, προϊδε-
άζοντας για το νέο μοντέλο επι-
δοτήσεων.

«Αξιολογούμε τι θα κάνουμε 
για τη μετάβαση σε μια ομαλό-
τητα. Θα χρειαστεί χρόνο, αλ-
λά μέσα στις επόμενες μέρες θα 
ανακοινωθούν οι αποφάσεις για 
το πότε θα γίνει η μετάβαση από 
τα έκτακτα μέτρα. Υπάρχουν ση-
μαντικές αβεβαιότητες σήμερα 
στις αγορές, μπορεί να χρειαστεί 
μία παράταση», είπε ο υπουργός.

Σε σχέση με την ανθεκτικό-

τητα του ηλεκτρικού δικτύου, 
δεδομένου του παρατεταμένου 
καύσωνα, τόνισε πως γίνεται μια 
τεράστια προσπάθεια στην ηλε-
κτροδότηση. «Υπήρξε πολύ με-
γάλη επιτάχυνση και στα έργα 
στο δίκτυο, αλλά και στην είσο-
δο ΑΠΕ, κυρίως φωτοβολταϊκών, 
που αυξήθηκαν πολύ τα τελευ-
ταία χρόνια της δικής μας διακυ-
βέρνησης. Το αποτέλεσμα είναι 
ότι ειδικά στους καύσωνες τα 
φωτοβολταϊκά παράγουν πολύ 
περισσότερο». 

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ 

Επιδότηση ρεύματος
μόνο σε ενεργειακά
ευάλωτα νοικοκυριά

Το χρονοδιάγραμμα 
τερματισμού
των έκτακτων μέτρων 
θα ανακοινωθεί 
σύντομα, σύμφωνα 
με το υπ. Ενέργειας.

Λιγότερα πράγματα έβαλαν στο 
«καλάθι», αλλά περισσότερα χρή-
ματα έβγαλαν οι καταναλωτές 
από το πορτοφόλι κατά το α΄ 
εξάμηνο του 2023 κατά τις επι-
σκέψεις τους στα σούπερ μάρ-
κετ. Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
NielsenIQ, η αξία των πωλήσε-
ων στα σούπερ μάρκετ, συμπε-
ριλαμβανομένης πλέον και της 
Lidl, αυξήθηκε το α΄ εξάμηνο του 
2023 κατά 8,7%, αύξηση, όμως, 
που οφείλεται στον πληθωρισμό, 
καθώς την ίδια ώρα ο όγκος πω-
λήσεων υποχώρησε κατά 2,5%. 
Ο συνολικός «λογαριασμός» που 
πληρώσαμε το α΄ εξάμηνο ήταν 
6,28 δισ. ευρώ, ενώ το αντίστοιχο 
διάστημα του 2022, χρονιά κατά 
την οποία επίσης υπήρχαν έντο-
νες πληθωριστικές πιέσεις, ειδι-
κά από τον Μάρτιο και έπειτα, 
για να αγοράσουμε περισσότερα 
προϊόντα είχαμε πληρώσει 5,77 
δισ. ευρώ. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι αν και οι τιμές αυξάνονται 
με μικρότερο ρυθμό σε σύγκρι-
ση με το τελευταίο τρίμηνο του 
2022 (13,5% η αύξηση της τιμής 
ανά μονάδα σε σύγκριση με το 
τέταρτο τρίμηνο του 2021), δια-
τηρείται ο διψήφιος ρυθμός αύ-
ξησης, ο οποίος διαμορφώθηκε 
σε 11,1% το διάστημα Απριλίου 
- Ιουνίου 2023. 

Ο τζίρος στα τρόφιμα και ποτά 
αυξήθηκε κατά 8,9% το α΄ εξά-
μηνο του 2023, φτάνοντας στα 
3,39 δισ. ευρώ περίπου, ενώ τη 
μεγαλύτερη ποσοστιαία αύξη-
ση τζίρου κατέγραψε η κατηγο-
ρία των ειδών οικιακής χρήσης, 
10,6%, στα 590 εκατ. ευρώ από 
533 εκατ. ευρώ το αντίστοιχο 
διάστημα του 2022. Κατά 7,8% 
αυξήθηκε ο τζίρος των ειδών 
ατομικής υγείας και ομορφιάς, 
κατά 9,2% ο τζίρος φρέσκων - 
χύμα προϊόντων, στο 1,51 δισ. 
ευρώ από 1,390 δισ. ευρώ το α΄ 
εξάμηνο του 2022, ενώ η μικρό-
τερη ανάπτυξη, 2,7%, καταγρά-
φηκε στην κατηγορία των ειδών 

bazaar (είδη ένδυσης, υπόδησης, 
συσκευές, παιχνίδια), λόγω κυ-
ρίως του γεγονότος ότι οι κατα-
ναλωτές περιόρισαν αυτές τις 
αγορές για να αντεπεξέλθουν 
στο αυξημένο κόστος της αγο-
ράς τροφίμων. 

Παρά το τέλος της πανδημίας, 
οι καταναλωτές εξακολουθούν 
να προτιμούν τα μεγάλα σημεία 
πώλησης, τα υπερμάρκετ. Ο λό-
γος; Εκεί μπορούν να βρουν με-
γαλύτερη ποικιλία σε κωδικούς, 
επομένως και σε τιμές, καθώς 
και περισσότερες προσφορές. 
Ετσι στα υπερμάρκετ, καταστή-
ματα επιφάνειας άνω των 2.500 
τ.μ., καταγράφηκε αύξηση του 
τζίρου κατά 13,4% το α΄ εξάμη-
νο του 2023 σε σύγκριση με το 
αντίστοιχο διάστημα του 2022. 
Κατά 9,7% αυξήθηκε ο τζίρος 
στα μικρά σούπερ μάρκετ, κατά 
8,9% στα πολύ μικρά σημεία και 
κατά 6,5% στα μεγάλα σούπερ 
μάρκετ.  Η αύξηση της τουριστι-
κής κίνησης είχε ως συνέπεια 
να καταγραφούν οι υψηλότεροι 
ρυθμοί ανάπτυξης στην Κρήτη 
και την Πελοπόννησο, 14,2% 
και 10% αντιστοίχως. Ο ρυθμός 
ανάπτυξης στην Αττική, όπου 
πραγματοποιείται το 47,6% του 
συνολικού τζίρου, ήταν 8,3%, 
στη Θεσσαλονίκη 7,9%, στη Μα-
κεδονία - Θράκη 7,4% και στην 
Κεντρική Ελλάδα 8%. 

Η διατήρηση των τιμών σε 
υψηλά επίπεδα στρέφει τους 
καταναλωτές σε φθηνότερες 
επιλογές, όπως είναι τα προϊ-
όντα ιδιωτικής ετικέτας και οι 
προσφορές. Το μερίδιο των προ-
ϊόντων ιδιωτικής ετικέτας δια-
μορφώθηκε σε 24,8% κατά το 
πρώτο εξάμηνο, μερίδιο που 
αποτελεί ιστορικό ρεκόρ, ενώ 
την ίδια ώρα το 69,3% των πω-
λήσεων επώνυμων προϊόντων 
αφορούσε είδη που βρίσκονταν 
υπό καθεστώς προωθητικών 
ενεργειών. 

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Aνοδος τζίρου με μείωση
του όγκου πωλήσεων
στα σούπερ μάρκετ 
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Η κλιματική κρίση ήδη επηρεάζει το σύνολο των χωρών της Μεσογείου.

Ο πλήρης έλεγχος των καταστρο-
φικών πυρκαγιών μαζί με την 
προστασία της ανθρώπινης ζωής 
είναι απόλυτη σχεδόν προτεραι-
ότητα για τους παράγοντες του 
τουρισμού στη Ρόδο που προσπα-
θούν να χαράξουν την επόμενη 
μέρα. Η καταστροφή τμήματος 
του φυσικού περιβάλλοντος, οι 
ζημιές που υπέστη αριθμός κα-
ταλυμάτων, όπως και το γεγονός 
ότι η πύρινη λαίλαπα δεν έχει 
πλήξει περισσότερο από το 10% 
των κλινών του νησιού, αποτε-
λούν τα δεδομένα που περιβάλ-
λουν το τουριστικό προϊόν του 
νησιού. Ολα αυτά έχουν ως κοινό 
παρονομαστή, όπως αναφέρουν 
στην «Κ» τουριστικοί παράγοντες 
του νησιού, το γεγονός ότι στη 
Ρόδο, που πέρυσι υποδέχθηκε 
περίπου 2,6 εκατ. επισκέπτες, 
οι ακυρώσεις κρατήσεων, του-
λάχιστον μέχρι τώρα, δεν είναι 
πολλές. Ως εκ τούτου, όπως εξη-
γούν επιχειρηματίες της Ρόδου, 
σε πρώτη φάση, τα καταλύματα 
που βρίσκονται σε περιοχές που 
δεν επηρεάζουν οι πυρκαγιές υιο-
θετούν ήδη επικοινωνιακές δρά-
σεις με στόχο να καταδειχθεί ότι 
το νησί αποτελεί ασφαλή προο-
ρισμό. Προς την κατεύθυνση αυ-
τή συμβάλλουν δηλώσεις, όπως 
αυτή του υπουργού Στέγασης 
και ∆ιακρατικών Σχέσεων της 
Βρετανίας Μάικλ Γκόουβ, ότι «η 

Ρόδος είναι ασφαλής» και πως ο 
ίδιος «θα πήγαινε αύριο στο νησί 
εάν είχε προγραμματίσει εκεί τις 
διακοπές του» (σημ.: θα μεταβεί 
στην Εύβοια).

Στο νησί βρέθηκε ο επικεφα-
λής του ομίλου TUI Σεμπαστιάν 
Εμπέλ, με στόχο να εκπέμψει μή-
νυμα στήριξης τόσο προς τους 
ξένους τουρίστες όσο και προς 
τον ελληνικό τουρισμό. Υπολο-
γίζεται ότι ο γερμανικός tour 

operator, που έχει ακυρώσει 
τις πτήσεις στο νησί μέχρι τις 
28 Ιουλίου, έχει φέρει φέτος στη 
Ρόδο περίπου 40.000 τουρίστες. 
Το ερώτημα όμως είναι κατά πό-
σον θα πληγεί βραχυπρόθεσμα 
το τουριστικό προϊόν στο νησί 
που αντιπροσωπεύει το 11% των 
αφίξεων όλης της Ελλάδας, βά-
σει στοιχείων του 2022.

«Μια φυσική καταστροφή 
δεν μπορεί να μην επηρεάσει 

την κοινή γνώμη. Εχει όμως πα-
ρατηρηθεί ότι όταν το φαινό-
μενο ολοκληρωθεί χωρίς την 
ύπαρξη θυμάτων, η φήμη ενός 
προορισμού αποκαθίσταται γρή-
γορα», σημειώνει ο Αλέξανδρος 
Θάνος, εντεταλμένος σύμβουλος 
του ΣΕΤΕ. Ο ίδιος θυμίζει ότι 
στην Τουρκία ο τουρισμός κα-
τάφερε να ανακάμψει μέσα σε 
έναν-δύο μήνες μετά τον σεισμό 
του περασμένου Φεβρουαρίου, 
που προκάλεσε πάνω από 50.000 
θανάτους.

«∆ίχως αμφισβήτηση, στις 
πληγείσες περιοχές ο ρυθμός 
ανάκαμψης θα είναι πιο αργός. 
Ωστόσο, υπό την προϋπόθεση 
ότι τα πύρινα μέτωπα θα απενερ-
γοποιηθούν σύντομα, εκτιμού-
με ότι σε διάστημα δύο-δυόμισι 
εβδομάδων η Ρόδος θα πάψει να 
βρίσκεται στην πρώτη γραμμή 
της ελληνικής και ξένης επικαι-
ρότητας. Η κανονικότητα, δηλα-
δή, εκτιμάται ότι θα επανέλθει 
στο νησί μέχρι τα μέσα Αυγού-
στου. Με στόχο την αντιστρο-
φή του κλίματος, ο Σύνδεσμος 
Ελληνικών Τουριστικών Επιχει-
ρήσεων (ΣΕΤΕ) από κοινού με τη 
Marketing Greece και τον ΕΟΤ 
θα υλοποιήσουν συγκεκριμέ-
νες επικοινωνιακές δράσεις», 
σημειώνει ο Αθηναγόρας Κων-
σταντινίδης, μέλος του διοικη-
τικού συμβουλίου του ΣΕΤΕ, του 
ΕΟΤ και επικεφαλής του ομίλου 
Atrium Hotels που διαθέτει τρεις 

μονάδες στη Ρόδο.
Τόσο ο κ. Θάνος όσο και ο κ. 

Κωνσταντινίδης, ο οποίος ανέ-
λαβε τη φιλοξενία τουλάχιστον 
2.000 τουριστών που βρίσκο-
νταν σε ξενοδοχεία που υπέστη-
σαν ζημιές, καταλήγουν σε μία 
κοινή διαπίστωση: ότι ο τρόπος 
διαχείρισης της κρίσης και περί-
θαλψης των ξένων επισκεπτών 
αναδεικνύει την ελληνική φι-
λοξενία, που αποτελεί πυλώνα 
του ελληνικού τουριστικού προ-
ϊόντος. «Η αυθόρμητη ανταπό-
κριση απλών κατοίκων, εθελο-
ντών και του ιδιωτικού τομέα, 
και η ευγνωμοσύνη των ξένων 
επισκεπτών, μας θυμίζουν ότι οι 
άνθρωποί μας είναι ο πιο ισχυ-
ρός και σημαντικός παράγοντας 
του τουριστικού brand “Ελλά-
δα”», σχολιάζει ο γενικός διευ-
θυντής της Mindhaus Θεόφιλος 
Κυρατσούλης.

Εκτός από την κατάσβεση της 
πυρκαγιάς, προτεραιότητα απο-
τελεί η ολοκλήρωση του επανα-
πατρισμού των τουριστών, εγ-
χείρημα που πραγματοποιείται 
υπό τον συντονισμό του υπουρ-
γείου Υποδομών και Μεταφορών 
και της Fraport Greece που δι-
αχειρίζεται το αεροδρόμιο «∆ι-
αγόρας». Υπολογίζεται ότι από 
τη ∆ευτέρα 24 Ιουλίου μέχρι και 
την Τρίτη πραγματοποιήθηκαν 
περισσότερες από 40 πτήσεις για 
την επιστροφή των τουριστών 
στις χώρες προέλευσης.

Τεκτονικές μεταβολές και οικονο-
μικό πλήγμα για τον ευρωπαϊκό 
Νότο επιφέρει η κλιματική αλλαγή 
στην ευρωπαϊκή βιομηχανία του-
ρισμού και ταξιδιών, έναν κλάδο 
που το περασμένο έτος συνεισέ-
φερε στην οικονομία της Γηραιάς 
Ηπείρου 1,9 τρισ. ευρώ. Το άλλοτε 
ιδανικό κλίμα της Ελλάδας και της 
Ιταλίας, που προσείλκυε εδώ και 
δεκαετίες εκατομμύρια τουρίστες 
κάθε χρόνο, προβλέπεται πως θα 
αποτελέσει οριστικά παρελθόν, με 
τις μεσογειακές θερμοκρασίες να 
μεταφέρονται σαφώς βορειότερα, 
σε χώρες όπως η Βρετανία, και τον 
ευρωπαϊκό Νότο να αποκτά και-
ρικές συνθήκες Αφρικής. Ο καύ-
σωνας που εξώθησε τις ελληνικές 
αρχές να κλείνουν την Ακρόπολη 
τις μεσημεριανές ώρες ανάγκασε 
και τους τουρίστες στη Σαρδηνία 
και τη Σικελία να κλειστούν στα 
κλιματιζόμενα ξενοδοχεία τους. 
Αν συνεχιστούν τα ακραία καιρι-
κά φαινόμενα, θα δεχθούν καίριο 
πλήγμα οι οικονομίες των χωρών 
που εξαρτώνται σε μεγάλο βαθμό 
από τον τουρισμό, καθώς ο κλά-
δος αντιπροσωπεύει το 14,9% του 
ΑΕΠ στην Ελλάδα με στοιχεία του 
2021, και το 9,1% και το 8,5% του 
ΑΕΠ της Ιταλίας και της Ισπανίας 
αντιστοίχως.  

Σύμφωνα με σχετική μελέτη 
του 2019, μέχρι το 2050 το κλί-
μα της Μαδρίτης θα μοιάζει με 
εκείνο του αφρικανικού Μαρα-
κές, το Λονδίνο θα έχει θερμο-
κρασίες παρόμοιες με αυτές που 
είχε μέχρι πρόσφατα η Βαρκε-
λώνη, και η Στοκχόλμη θα έχει 
αποκτήσει ηπιότερο κλίμα κα-
θώς θα θυμίζει τη Βουδαπέστη. 

Αυτές οι αλλαγές θα πλήξουν 
καίρια την τουριστική βιομη-
χανία των χωρών του Νότου, 
συμπεριλαμβανομένης της Ελ-
λάδας, καθώς θα αλλάξουν τις 
επιλογές των τουριστών και θα 
εξαφανίσουν μια πηγή σημα-
ντικού εισοδήματος. Εως τώρα 
η τουριστική βιομηχανία δεν 
έχει συνειδητοποιήσει ακόμη 
τις επερχόμενες μεταβολές και 

δεν έχει προετοιμαστεί για τη 
νέα κατάσταση. Μιλώντας στο 
Bloomberg, η Καταρίνα Μαρτί-
νεζ Πάρντο, συνεργάτρια του 
ομίλου Boston Consulting Group 
που ειδικεύεται σε θέματα κλι-
ματικής αλλαγής και βιωσιμό-
τητας, αναφέρει ότι «υπάρχει 
ακόμη ένα μεγάλο τμήμα της 
τουριστικής βιομηχανίας που 
μόλις τώρα αρχίζει να ξυπνάει». 
Η ίδια υπογραμμίζει πως σε κα-

μία περίπτωση δεν είναι έτοιμος 
ο κλάδος για μια τέτοια αλλαγή. 
Οι εκκενώσεις ξενοδοχείων και 
η απομάκρυνση περίπου 19.000 
τουριστών μόνο από τις πυρό-
πληκτες περιοχές της Ρόδου θα 
λειτουργήσουν αποθαρρυντικά 
για τους επίδοξους τουρίστες 
στο μέλλον. Σύμφωνα, πάντως, 
με τον Τζομ Τζένκινς, διευθύνο-
ντα σύμβουλο της Ευρωπαϊκής 
Τουριστικής Ενωσης, η τουρι-

στική βιομηχανία του ευρωπαϊ-
κού Νότου δεν πρόκειται να χα-
ράξει νέα πορεία και να λάβει 
επιχειρηματικές αποφάσεις για 
τα όσα εφιαλτικά έγιναν τις τε-
λευταίες ημέρες σε φημισμένα 
ελληνικά νησιά. Ο ίδιος τονίζει 
πως ο κλάδος δεν θα σπεύσει να 
αλλάξει προτού καταγράψει με-
ταβολές στη συμπεριφορά των 
τουριστών και τονίζει πως «θα 
ήταν πολύ περίεργο να κάνουν 
κάτι τέτοιο».   

Τόσο ο γερμανικός τουριστι-
κός κολοσσός της TUI όσο και 
η αεροπορική εταιρεία χαμηλού 
κόστους EasyJet δηλώνουν πως 
δεν βλέπουν ουσιαστική αντί-
δραση στον καύσωνα από πλευ-
ράς όσων σχεδιάζουν να επισκε-
φθούν τις χώρες του ευρωπαϊκού 
Νότου. Οι υψηλές θερμοκρασί-
ες έχουν, όμως, ήδη επηρεάσει 
τους τουρίστες σε άλλες περιο-
χές του πλανήτη. Την περασμέ-
νη εβδομάδα στις ΗΠΑ επιβά-
τες της αεροπορικής εταιρείας 
Delta περίμεναν επί ώρες μέσα 
στην εξουθενωτική ζέστη για να 
πάρουν την πτήση τους από το 
Λας Βέγκας προς την Ατλάντα. 
Στην Ευρώπη ο τουριστικός κλά-
δος αναμένεται να σημειώσει 
ανάπτυξη κατά μέσον όρο 3,3% 

ετησίως μέχρι το 2032. Πολλά θα 
εξαρτηθούν, όμως, από τη συ-
χνότητα των ακραίων καιρικών 
φαινομένων στις νότιες χώρες. 
Οπως επισημαίνει η Moody’s 
Investors Service, σε περίπτω-
ση ιδιαίτερα συχνής επανάλη-
ψης των εφιαλτικών εικόνων του 
φετινού καλοκαιριού, «η Νότια 
Ευρώπη μπορεί να μην είναι μα-
κροπρόθεσμα τόσο ελκυστικός 
τουριστικός προορισμός ή του-
λάχιστον μπορεί να μειωθούν 
το ενδιαφέρον και η ζήτηση για 
τους καλοκαιρινούς μήνες».     

Ορισμένοι ερευνητές έχουν 
επιχειρήσει να υπολογίσουν 
την κλίμακα του πλήγματος 
στον τουρισμό σε περίπτωση 
ορισμένων ακραίων σεναρίων. 
Σχετική έκθεση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής που δόθηκε φέ-
τος στη δημοσιότητα καταλήγει 
στην εκτίμηση πως αν αυξηθεί η 
θερμοκρασία του πλανήτη κατά 
4 βαθμούς Κελσίου και η άνοδος 
συνοδευθεί με κάποιες οικολο-
γικές καταστροφές, τότε θα ση-
μειωθεί απότομη πτώση τουλά-
χιστον 9% του τουρισμού στα 
Ιόνια νησιά. Το ίδιο σενάριο κα-
ταλήγει πως θα σημειωθεί πτώση 
16% του τουρισμού στη δυτική 
Ουαλλία.   

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Στις πληγείσες 
περιοχές ο ρυθμός 
ανάκαμψης θα είναι 
πιο αργός, αλλά 
εκτιμάται ότι σύντομα 
η Ρόδος δεν θα είναι 
στην πρώτη γραμμή 
της επικαιρότητας.

Οι μεσογειακές 
θερμοκρασίες 
θα μεταφερθούν 
βορειότερα, με 
τον Νότο να αποκτά 
καιρικές συνθήκες 
Αφρικής.       

Οι δασικές πυρκαγιές τροφοδοτούν 
ένα δυστοπικό σενάριο βάσει του 
οποίου το τουριστικό προϊόν στη 
Νότια Ευρώπη θα μπορούσε, στα-
διακά, να απαξιωθεί λόγω των 
ακραίων θερμοκρασιών και καιρι-
κών φαινομένων. Είναι όμως έτσι;

«Το ζήτημα είναι πολύπλευρο 
και οι αβεβαιότητες που αντιμε-
τωπίζει το τουριστικό προϊόν εί-
ναι πολυάριθμες. Για παράδειγ-
μα, η κλιματική αλλαγή ίσως να 
μην προκαλούσε μόνο ραγδαία 
άνοδο θερμοκρασίας, αλλά και 
έντονες βροχοπτώσεις που θα 
μπορούσαν να μειώσουν την 
ελκυστικότητα παραδοσιακών 
θερινών τουριστικών προορι-
σμών. Αντιστοίχως, ενδεχόμε-
νη άνοδος της θερμοκρασίας 
σε βορειοευρωπαϊκές χώρες θα 
μπορούσε να ενισχύσει την ελ-
κυστικότητά τους ως τουριστι-
κών προορισμών. Επίσης, στις 
σκανδιναβικές χώρες οι πολί-
τες τείνουν ήδη να αποφεύγουν 
τα ταξίδια με αεροπλάνο, επιλέ-
γοντας το τρένο. Η τάση αυτή, 
εάν διευρυνθεί, θα μπορούσε να 
επηρεάσει και την Ελλάδα», εξη-
γεί ο Επαμεινώνδας Χριστοφιλό-
πουλος, επικεφαλής της Εδρας 
UNESCO για την Ερευνα του 
Μέλλοντος στο Ιδρυμα Τεχνο-
λογίας και Ερευνας.

«Στο ΣΕΤΕ θα λάβουμε τους 
επόμενους μήνες πρωτοβουλί-
ες για την ενδυνάμωση της βι-
ώσιμης ανάπτυξης με στόχο να 
προλαμβάνουμε την εκδήλωση 
ακραίων φαινομένων. Θα πρέ-
πει να αξιοποιήσουμε τα εργα-
λεία που μας δίνει το Ταμείο Ανά-
καμψης, ώστε να ενισχυθούν οι 
επενδύσεις για τη βιωσιμότητα 
των πόλεων. Η βιώσιμη τουριστι-
κή ανάπτυξη δεν είναι ζήτημα 
της φέρουσας ικανότητας ενός 
προορισμού, αλλά υπόθεση της 
ορθολογικής διαχείρισης των πό-
ρων του», αναφέρει ο Αλέξαν-

δρος Θάνος, εντεταλμένος σύμ-
βουλος του ΣΕΤΕ.

«Η Ελλάδα είναι και θα πα-
ραμείνει ένας κορυφαίος, δημο-
φιλής προορισμός για ασφαλείς 
και ξέγνοιαστες διακοπές. Αλλω-
στε ο ελληνικός τουρισμός είναι 
πρωταθλητής ανάκαμψης στην 
Ευρώπη για το 2022 σε επίπεδο 
αφίξεων και διανυκτερεύσεων, 
σύμφωνα με στοιχεία της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής Ταξιδίων, πα-
ρά την πανδημία, τον πόλεμο 
στην Ουκρανία και τις πληθω-
ριστικές πιέσεις. Σε κάθε περί-
πτωση, η κλιματική κρίση ήδη 
επηρεάζει το σύνολο του βόρειου 
ημισφαιρίου και της Μεσογείου. 
Ειδικά για την Ελλάδα, σύμφω-
να με τις εκτιμήσεις και μέχρι 

το 2050, αναμένεται οι ημέρες 
με καύσωνα να αυξηθούν κα-
τά 15-20 ετησίως και οι ημέρες 
υψηλού κινδύνου πυρκαγιάς να 
αυξηθούν από 15% έως και 70%. 
Για αυτό και χρειάζεται άμεσα 
ένα εθνικό σχέδιο και μια εθνι-
κή ομάδα κρούσης (task force) 
για την ανταπόκριση και τη θε-
τική προσαρμογή του ελληνι-
κού τουρισμού στην κλιματική 
κρίση υπό τον συντονισμό της 
κεντρικής διοίκησης και τη συμ-
μετοχή ΟΤΑ, ιδιωτικού τομέα, 
επιστημόνων και της κοινωνίας 
των πολιτών», τονίζει ο γενικός 
διευθυντής της Mindhaus Θεό-
φιλος Κυρατσούλης.

Η Ελλάδα είναι
και θα παραμείνει
ασφαλής προορισμός

Η ζημία στον τουριστικό κλάδο
της Ρόδου θα είναι περιορισμένη

Η κλιματική αλλαγή απειλεί την τουριστική βιομηχανία του ευρωπαϊκού Νότου       

Μικρός ο αριθμός των ακυρώσεων, γρήγορη επιστροφή στην κανονικότητα

Τα επόμενα χρόνια, 
οι ημέρες καύσωνα
θα αυξηθούν και για 
τον λόγο αυτό το θέμα 
της βιωσιμότητας 
του τουρισμού αποτελεί 
τη μεγάλη πρόκληση.

Μέχρι το 2050, το κλίμα της Μαδρίτης θα μοιάζει με εκείνο του αφρικανικού 
Μαρακές, το Λονδίνο θα έχει θερμοκρασίες παρόμοιες με αυτές που είχε μέ-
χρι πρόσφατα η Βαρκελώνη και η Στοκχόλμη θα έχει αποκτήσει ηπιότερο κλί-
μα, καθώς θα θυμίζει τη Βουδαπέστη.

Ο τρόπος διαχείρισης της κρίσης και περίθαλψης των ξένων επισκεπτών αναδεικνύει την ελληνική φιλοξενία, η οποία αποτελεί πυλώνα του ελληνικού 
τουριστικού προϊόντος, τονίζουν στελέχη του ΣΕΤΕ και του ΕΟΤ.
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΣΑΛΟΜΟΝ ΦΙΝΤΛΕΡ* 

Η χαμένη δυναμική 
της γερμανικής οικονομίας

Πρώτα τα άσχημα νέα. Προς το 
παρόν η γερμανική οικονομία πι-
θανώς να συρρικνώνεται. Αναμέ-
νουμε μείωση ΑΕΠ 0,1%  το τρίτο 
τρίμηνο, στο πλαίσιο των προβλέ-
ψεων για περιστολή -0,5% αθροι-
στικά το 2023, όταν το Bloomberg 
κάνει λόγο για -0,3%. Η τελευταία 
δέσμη προκαταρκτικών δεικτών, 
όπως οι δείκτες διευθυντών προ-
μηθειών της Ευρωζώνης, σε συν-
δυασμό με τα αποτελέσματα της 
έρευνας του οικονομικού ινστιτού-
του Ifo έρχονται προς επίρρωση 
των ανωτέρω.

Τώρα τα λιγότερο κακά νέα. 
Το πιο πιθανό είναι η Γερμανία 
να αποφύγει την ύφεση. Προφα-
νώς και ο δείκτης επιχειρηματι-
κού κλίματος του Ifo υποχώρησε 
για τρίτη συνεχόμενη φορά στις 
87,3 μονάδες τον Ιούλιο από τις 
88,5 μονάδες του Ιουνίου, όταν 
το Reuters ανέμενε 88 μονάδες 
και 88,3 εμείς. Ωστόσο, η μείω-
ση ήταν λιγότερο έντονη από 
πριν (1,3 μονάδες από τον Ιούνιο 
έως τον Ιούλιο, ύστυερα από 2,9 
μονάδες από τον Μάιο έως τον 
Ιούνιο). Σε αντίθεση με τον δεί-
κτη των τρεχουσών συνθηκών, 
ο οποίος έπεσε στις 91,3 μονάδες 
τον Ιούλιο από τα επίπεδα των 
93,7 μονάδων τον Ιούνιο (εν συ-
γκρίσει με τη συναινετική εκτί-
μηση των αναλυτών του Reuters 
και τη δική μας για 93 μονάδες), 
οι δείκτες προσδοκιών για το εγ-
γύς μέλλον εξασθένησαν λίγο. 
Ητοι, διαμορφώθηκαν τον Ιού-
λιο στις 83,5 μονάδες από 83,8 
τον Ιούνιο. Το Reuters είχε κάνει 
λόγο για 83,4 μονάδες και εμείς 
για 83,5. Η εξέλιξη αυτή αφήνει 
περιθώρια να ελπίσει κανείς ότι 
μπορεί να φτάσουμε σύντομα 
στο ναδίρ.

Το επιχειρηματικό κλίμα υπο-
χώρησε περισσότερο στον κλάδο 
της μεταποίησης, δηλαδή στις 
-14,2 μονάδες τον Ιούλιο από τις 
-9,7 τον Ιούνιο. Ο δείκτης των 
τρεχουσών συνθηκών οδήγησε 
στην πτώση, αλλά και οι προσ-
δοκίες επιδεινώθηκαν επίσης. 
Σύμφωνα με το οικονομικό ιν-
στιτούτο Ifo, οι κατασκευαστι-
κές εταιρείες λαμβάνουν όλο και 

λιγότερες νέες παραγγελίες, ενώ 
η χρήση της παραγωγικής ικανό-
τητας εμφάνισε κάμψη κάτω από 
τον μακροπρόθεσμο μέσο όρο της 
για πρώτη φορά μέσα σε διάστη-
μα δύο ετών. Ο δείκτης επιχει-
ρηματικού κλίματος στο πλαίσιο 
του κλάδου παροχής υπηρεσιών 
είχε πτώση συνολικά στις 0,9 μο-
νάδες τον Ιούλιο από τις 2,7 τον 
Ιούνιο. Ομως, ενώ οι επιχειρή-
σεις είναι λιγότερο ευχαριστη-
μένες για τις τρέχουσες συνθή-
κες τους, οι προσδοκίες για το 
μέλλον τους βελτιώθηκαν. Το δε 
επιχειρηματικό κλίμα στον τομέα 
του χονδρικού και του λιανικού 
εμπορίου αποδυναμώθηκε στις 
-23,7 μονάδες από τις -20,2 του 
Ιουνίου, ενώ σε αυτή την καθο-
δική πορεία συνέβαλε η εξασθέ-
νηση του δείκτη τρεχουσών συν-
θηκών και προσδοκιών. Τέλος, ο 
δείκτης επιχειρηματικού κλίματος 
στις κατασκευές, στις -24 μονά-
δες τον Ιούλιο μετά τις -20,5 τον 
Ιούνιο, βρέθηκε στα χαμηλότερα 
επίπεδά του από τον Φεβρουάριο 
του 2010.

 

* Ο κ. Σάλομον Φίντλερ είναι 
οικονομολόγος της Berenberg Bank.

Ακόμη και αν αποφύ-
γει την ύφεση το 2023,
οι προοπτικές δεν 
είναι οι καλύτερες 
δυνατές για την πάλαι 
ποτέ ατμομηχανή 
της Ευρώπης.

Η ξηρασία, η άνοδος της στάθμης 
της θάλασσας και ο παρατετα-
μένος καύσωνας έπληξαν φέτος 
την αγροτική παραγωγή στις 
χώρες της Μεσογείου, προκαλώ-
ντας ζημιές, από τους ελαιώνες 
της Ισπανίας μέχρι τους σιτοβο-
λώνες της Αλγερίας, μειώνοντας 
τις αποδόσεις και ωθώντας τους 
αγρότες να στραφούν σε πιο αν-
θεκτικές καλλιέργειες. Το κλίμα 
αλλάζει ταχύτερα στην περιοχή 
από ό,τι στα περισσότερα μέρη 
της Γης, με τα ακραία καιρικά 
φαινόμενα να επηρεάζουν την 
παραγωγή τροφίμων με πολλούς 
τρόπους. Οι αγελάδες, λόγου χά-
ρη, παράγουν λιγότερο γάλα και 
οι μέλισσες είναι λιγότερο πρό-
θυμες να αναζητήσουν τροφή 
για γύρη, με αποτέλεσμα η πα-
ραγωγή μελιού να έχει μειωθεί 
κατά 70% σε σύγκριση με πέρυ-
σι μόνον στην Ιταλία, σύμφωνα 
με την Coldiretti, τη μεγαλύτε-
ρη ένωση αγροτών της χώρας. 

Οι μέσες θερμοκρασίες έχουν 
ήδη αυξηθεί κατά περίπου 1,5 
β. Κελσίου από την αυγή της βι-
ομηχανικής εποχής και τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουν 
οι αγρότες στη Μεσόγειο απο-
τελούν προεπισκόπηση για τα 
επισιτιστικά προβλήματα που 
θα προκαλέσει παγκοσμίως ένας 
θερμότερος πλανήτης. 

Το δέλτα του Εβρου στην 
Ισπανία, λόγου χάρη, όπου οι 
ορυζώνες εκτείνονται σε περί-
που 200 τετραγωνικά χιλιόμετρα 
γης, είναι εξαιρετικά ευάλωτο 
επειδή δέχεται διπλή πίεση από 
την άνοδο της στάθμης της θά-
λασσας και την ξηρασία. Λόγω 
μιας παρατεταμένης ξηρασίας, ο 
ποταμός ήταν τόσο ξερός φέτος 
που, για πρώτη φορά, η παροχή 
νερού στο δέλτα διακόπηκε για 
μεγάλα χρονικά διαστήματα. Το 
αποτέλεσμα είναι να έχουμε μία 
από τις χειρότερες σοδειές στην 
Ιστορία. «Αν καταφέρουμε να 
μαζέψουμε το 30% της περυσι-
νής ποσότητας θα είναι πολύ», 
λένε αγρότες που καλλιεργούν 
ποικιλίες ρυζιού απαραίτητες 
για την παρασκευή μπίρας, δη-
μητριακών και την τοπική σπε-
σιαλιτέ, την παέγια. 

Οι βραχυπρόθεσμες λύσεις 
περιλαμβάνουν την επεξεργα-
σία περισσότερων λυμάτων και 
την κάλυψη των καναλιών για 
να περιοριστεί η ποσότητα του 
νερού που εξατμίζεται. Η δημι-
ουργία ζωνών προστασίας για 
την αντιμετώπιση της διάβρω-
σης των ακτών θα μπορούσε 
επίσης να βοηθήσει, αλλά δεν 

θα λύσει το πρόβλημα. Σε ορι-
σμένες περιοχές η παραγωγή 
ρυζιού δεν είναι πλέον εφικτή, 
λένε οι ειδικοί.

Στις περιοχές παραγωγής ρυ-
ζιού της βόρειας Ιταλίας η ξη-
ρασία ήταν τόσο έντονη φέτος, 
που ορισμένοι αγρότες έχουν 
ήδη φυτέψει σόγια, η οποία 
απαιτεί λιγότερο νερό. Οι επι-
στήμονες δεν είναι αισιόδοξοι. 
Η τελευταία έκθεση της ∆ιακυ-
βερνητικής Επιτροπής των Ηνω-
μένων Εθνών για την κλιματική 
αλλαγή αναφέρει ότι οι επιπτώ-
σεις της υπερθέρμανσης του 
πλανήτη στις παράκτιες χώρες 
της Μεσογείου θα ενταθούν τις 
επόμενες δεκαετίες. 

Οι επιστήμονες στο IRTA, το 
Καταλανικό Ινστιτούτο Αγροτι-
κών Τροφίμων και Τεχνολογίας, 
βοηθούν τους αγρότες να προ-
σαρμοστούν στην κλιματική αλ-
λαγή, μελετώντας –μεταξύ άλ-

λων– ποικιλίες ψαριών, φυκιών 
και θαλασσινών, που θα μπο-
ρούσαν να αντικαταστήσουν 
τους ορυζώνες. Η IRTA έχει επί-
σης αναπτύξει μια νέα ποικιλία 
μήλων, σχεδιασμένη να αντέχει 
σε υψηλότερες θερμοκρασίες. 
Παρόμοιες μελέτες γίνονται και 
αλλού. Στο Ισραήλ, ερευνητές 
ανέπτυξαν πρόσφατα μια νέα 
ποικιλία ντομάτας ανθεκτικής 
στην ξηρασία. 

Η ξηρασία πιέζει το φτωχό-
τερο νότιο άκρο της Μεσογείου, 
όπου οι οικονομίες αναγκάζο-
νται να εισάγουν περισσότερο 
σιτάρι και άλλα βασικά τρόφιμα. 
Στην Αλγερία και το Μαρόκο τα 
χωράφια με σιτάρι, κριθάρι και 
άλλες βασικές καλλιέργειες κατά 
μήκος των μεσογειακών ακτών 
ξεράθηκαν από την επίμονη έλ-
λειψη βροχοπτώσεων.

Κάποιοι προσπαθούν να αξι-
οποιήσουν στο έπακρο το με-
ταβαλλόμενο κλίμα. Στη νότια 
Ιταλία οι αγρότες καλλιεργούν 
τροπικά φρούτα, όπως το... μάν-
γκο. Η καλλιέργεια φρούτων, 
όπως η μπανάνα, το μάνγκο 
και το αβοκάντο έχει τριπλασι-
αστεί στην Ιταλία τα τελευταία 
πέντε χρόνια και τώρα καλύ-
πτει περίπου 12 τετραγωνικά 
χιλιόμετρα γεωργικής γης στις 
νοτιότερες περιοχές της χώρας, 
τη Σικελία, την Καλαβρία και 
την Απουλία, σύμφωνα με την 
Coldiretti. Στη βόρεια Ιταλία ο 

θερμότερος καιρός επέτρεψε 
τη μεγάλης κλίμακας παραγω-
γή ντομάτας και ελαιολάδου, 
καλλιέργειες που μέχρι πριν 
από 15 χρόνια ευδοκιμούσαν 
μόνο στις κεντρικές και νότι-
ες περιοχές της χερσονήσου. 

Στην οινοπαραγωγό περιο-
χή Languedoc της νότιας Γαλ-
λίας, οι αμπελώνες έχουν κα-
ταστραφεί από ξηρασία μηνών 
και καύσωνα. Η έλλειψη βρο-
χής συρρικνώνει τα σταφύλια, 
ενώ η ζέστη μπορεί να αυξήσει 
την περιεκτικότητα του κρα-
σιού σε αλκοόλ και να αλλοι-
ώσει τις χαρακτηριστικές γεύ-
σεις ενός terroir. 

Η περιοχή που εκτείνεται 
κατά μήκος της Μεσογείου κο-
ντά στην Ισπανία είναι μια από 
εκείνες που κινδυνεύουν πε-
ρισσότερο στη Γαλλία από την 
αύξηση της ζέστης και τις μεγα-
λύτερες περιόδους ξηρασίας. Οι 
οινοπαραγωγοί του Languedoc 
αναζητούν τρόπους για να προ-
στατεύσουν τα προς το ζην από 
τις αυξανόμενες επιπτώσεις της 
κλιματικής αλλαγής, αφήνο-
ντας μεταξύ άλλων το γρασί-
δι να αναπτυχθεί γύρω από τα 
αμπέλια τους για να συγκρα-
τεί περισσότερη υγρασία στο 
έδαφος όταν βρέχει. Εξετάζουν 
επίσης τη φύτευση διαφορετι-
κών ποικιλιών σταφυλιού, που 
μπορούν να αντέξουν καλύτε-
ρα στην ξηρασία και τη ζέστη. 

Ανησυχίες για τις επιπτώσεις 
στη γερμανική οικονομία προ-
καλεί η μείωση της στάθμης 
του νερού στον ποταμό Ρή-
νο, μια από τις βασικές πλω-
τές οδούς στην ηπειρωτική 
Ευρώπη για τη μεταφορά εμπο-
ρευμάτων. Αντιμέτωπη με νέα 
δεδομένα, η γερμανική βιομη-
χανία εφευρίσκει νέους τρό-
πους για τη μεταφορά φορτίων, 
από άνθρακα μέχρι χημικά, κα-
θώς όλο και πιο συχνά τα χαμη-
λά επίπεδα νερού στον ποταμό 
διαταράσσουν τη μεγαλύτερη 
οικονομία της Ευρώπης. Πα-
γκοσμίου φήμης τουριστικός 
προορισμός και μέρος της εθνι-
κής ταυτότητας της Γερμανί-
ας, ο ποταμός Ρήνος με μήκος 
1.230 χιλιομέτρων είναι η εμπο-
ρική αρτηρία για το 80% της 
εσωτερικής μεταφοράς αγα-
θών της γερμανικής οικονομί-
ας, συμπεριλαμβανομένου του 
αργού πετρελαίου και του φυσι-
κού αερίου. Ωστόσο, μετά την 
κρίση του 2018 και του 2022, 
η στάθμη του έπεσε πάλι σε 
ορισμένα σημεία, με αποτέλε-
σμα να μην μπορούν να πλεύ-
σουν τα πλήρως φορτωμένα 
φορτηγά πλοία. Πέρυσι, 182 
εκατ. μετρικοί τόνοι αγαθών 

μεταφέρθηκαν μέσω των πλω-
τών οδών της Γερμανίας, σημει-
ώνοντας μείωση 6,4% από το 
2021, στο χαμηλότερο ποσοστό 
από την επανένωση της Γερμα-
νίας. Καθώς οι έντονοι καύσω-
νες πλήττουν την Ευρώπη, η 
Ομοσπονδιακή Υπηρεσία Ναυ-
τιλίας αναμένει ότι η πτωτική 
τάση θα συνεχιστεί.

Η γερμανική χημική εται-
ρεία Covestro, που μεταφέ-
ρει περισσότερο από το 30% 
των προϊόντων της και λαμβά-
νει το μεγαλύτερο μέρος των 
πρώτων υλών μέσω του Ρή-
νου, έχει ναυλώσει δύο πλοι-
άρια ρηχών υδάτων που είναι 
σε θέση να προμηθεύουν τους 
πελάτες με υδροχλωρικό οξύ, 
ακόμη κι όταν τα επίπεδα του 
Ρήνου στην Κολωνία πέφτουν 
στα 0,40 μ. Το ίδιο και ο χημι-

κός κολοσσός BASF, ο οποίος 
προμηθεύεται περίπου το 40% 
των πρώτων υλών του μέσω 
του Ρήνου. Το ποτάμι είναι συ-
χνά η μόνη βιώσιμη επιλογή 
για μεταφορά εύφλεκτων και 
τοξικών χημικών ουσιών. Το 
νέο δεξαμενόπλοιο χαμηλής 
στάθμης της BASF μπορεί να 
μεταφέρει φορτίο 2.300 τόνων 
σε εξαιρετικά χαμηλά επίπεδα 
30 εκατοστών. Η αντιπρόεδρος 
της BASF, Μπάρμπαρα Χόγιερ, 
δήλωσε ότι η Νο1 ομάδα χημι-
κών στον κόσμο εξαρτάται από 
τον Ρήνο, καθώς οι περισσότε-
ρες υγρές πρώτες ύλες, συμπε-
ριλαμβανομένης της νάφθας, 
μεταφέρονται μέσω του ποτα-
μού. Η Thyssenkrupp, τέλος, η 
οποία κήρυξε συναγερμό κατά 
τη διάρκεια της ξηρασίας του 
2018 επειδή δεν λάμβανε πλέ-
ον αρκετές πρώτες ύλες, ναύ-
λωσε ένα τρένο το οποίο μπο-
ρεί να παρέχει περίπου 3.000 
μετρικούς τόνους άνθρακα 
που απαιτούνται για την πα-
ραγωγή χάλυβα κάθε μέρα. Ο 
αντίκτυπος των χαμηλών επι-
πέδων νερού δεν περιορίζεται 
στις μεγάλες επιχειρήσεις. Το 
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν 
της Γερμανίας συρρικνώθη-

κε κατά 0,4% το 2018, καθώς 
επιβραδύνθηκε η κυκλοφορία 
στον Ρήνο. Κατά κανόνα, εάν 
τα επίπεδα του νερού πέφτουν 
κάτω από 78 εκατοστά για 30 
συνεχόμενες ημέρες, όπως συ-
νέβη το 2022 και το 2018, η 
βιομηχανική παραγωγή μει-
ώνεται κατά 1%, σύμφωνα με 
το Ινστιτούτο του Κιέλου για 
την παγκόσμια οικονομία. Η 
Deutsche Bank, η οποία ήδη 
αναμένει η οικονομία της Γερ-
μανίας να μειωθεί κατά 0,3% 
το 2023, εκτιμά ότι μια παρα-
τεταμένη περίοδος χαμηλών 
επιπέδων νερού θα μπορούσε 
να καθυστερήσει την ανάκαμ-
ψη της χώρας από την ύφεση. 
Για τη βιομηχανία, τα περιθώ-
ρια κέρδους συμπιέζονται επί-
σης από τις υψηλότερες τιμές 
αποστολής και το κόστος ναύ-
λωσης φορτηγίδων χαμηλής 
στάθμης. Κερδισμένες από 
την αυξανόμενη ζήτηση για 
πλοία προσαρμοσμένα σε χα-
μηλότερα επίπεδα ποταμών 
είναι οι εταιρείες logistics και 
η γερμανική HGK Shipping, η 
οποία κατασκευάζει τρία τέ-
τοια πλοία για πελάτες, όπως 
η εταιρεία εμπορίας σιτηρών 
Archer-Daniels-Midland Co.

Ζημιές, από τους ελαιώνες της Ιταλίας και της Ισπανίας μέχρι τους σιτοβολώνες της Αλγερίας, έχει προκαλέσει 
ο παρατεταμένος καύσωνας.
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Προβλήματα 
στις πλωτές μετα-
φορές της γερμα-
νικής βιομηχανίας 
προκαλεί η μείωση 
της στάθμης του.

Πηγή ζωής μέχρι πρόσφατα για 
τους αγρότες και την τουριστική 
βιομηχανία της Ινδίας, η εποχή 
των μουσώνων –που συνήθως 
ξεκινάει τον Ιούνιο και διαρκεί 
μέχρι τον Σεπτέμβριο– προκαλεί 
πλέον καταστροφές σε ολόκληρη 
τη χώρα, σκοτώνοντας δεκάδες 
ανθρώπους, καταστρέφοντας καλ-
λιέργειες και υποδομές εκατομμυ-
ρίων δολαρίων και ανατρέποντας 
τις ζωές των κατοίκων. Λόγω της 
κλιματικής αλλαγής η βρόχινη πε-
ρίοδος προβλέπεται να γίνει ακό-
μη πιο βίαιη και ασταθής, προβλέ-
πουν οι επιστήμονες.

Εδώ και αιώνες ο μουσώνας, 
ο οποίος μπορεί να μεταμορφώ-
σει άνυδρα τοπία σε καταπράσι-
να μέσα σε λίγες μέρες, γινόταν 
δεκτός με ενθουσιασμό στην Ιν-
δία, ως ανάπαυλα από τη ζέστη 
του καλοκαιριού, εμπνέοντας μύ-
θους, κλασική μουσική και μελω-
δίες Μπόλιγουντ. Πιο πρόσφατα 
το μεγαλείο του μουσώνα ενέπνεε 
μια ξεχωριστή τουριστική σεζόν, 
με ταξιδιωτικές εταιρείες να διορ-
γανώνουν αποδράσεις και εκδρο-
μές. Η ζήτηση φέτος έχει αυξηθεί 
έως και 20% από πέρυσι, σύμφω-
να με εκτιμήσεις της ταξιδιωτικής 
βιομηχανίας. Η κλιματική αλλα-
γή, όμως, ανατρέπει τα δεδομένα, 
ακόμη και στον θρησκευτικό του-
ρισμό, επηρεάζοντας το προσκύ-
νημα πιστών ινδουιστών. Ενας 
δημοφιλής προορισμός είναι το 
σπήλαιο Aμαρνάτ στο Κασμίρ, 
ένα ιερό του θεού Σίβα. Για χρόνια 
οι επισκέπτες επιτρέπονταν μόνο 
για λίγες μέρες, λόγω της εύθραυ-
στης κατάστασης ασφαλείας στο 

Κασμίρ. Φέτος, η εθνικιστική κυ-
βέρνηση του πρωθυπουργού Να-
ρέντρα Μόντι υποσχέθηκε να επε-
κτείνει την περίοδο επισκέψεων 
σε δύο μήνες, υποστηρίζοντας ότι 
έχουν αλλάξει τα πράγματα στην 
ταραγμένη περιοχή. Οι έντονες 
και απρόβλεπτες βροχοπτώσεις, 
όμως, ανάγκασαν την αναστολή 
αυτών των σχεδίων. 

Η Βίντι Λόντα και ο σύζυγός 
της είχαν προγραμματίσει ένα τα-
ξίδι στη βορειότερη περιοχή της 
Ινδίας, τη Λαντάκ. Φωλιασμένη 
στα Ιμαλάια, θεωρείται ευρέως 
ένα από τα πιο γοητευτικά σημεία 
της χώρας. Κάθε χρόνο χιλιάδες 
εγχώριοι και ξένοι τουρίστες συρ-
ρέουν στην περιοχή και την κύρια 
πόλη της, το Λεχ, για να κάνουν 
βόλτα στα ιστορικά βουδιστικά 
μοναστήρια, να τραβήξουν φω-
τογραφίες τους μοναχούς και να 
φάνε πίτσα με τυρί γιακ. Το ζευ-
γάρι είχε κλείσει μεγάλο μέρος 
του ταξιδιού του εκ των προτέ-
ρων –πτήσεις, ξενοδοχεία και κα-
θημερινά δρομολόγια– ερευνώ-
ντας και επιλέγοντας σημεία που 
συνήθως δεν έχουν πολλές βρο-
χοπτώσεις. Αλλά ακόμη και πριν 
φύγουν από το σπίτι τους στην 
Τζαϊπούρ, πλημμύρες και κατολι-
σθήσεις έκλεισαν τους δρόμους. 
Το ζευγάρι χρειάστηκε να ανα-
βάλει τα ταξιδιωτικά του σχέδια, 
που αρχικά είχαν προγραμματι-
στεί για το τέλος Ιουλίου. «Υποτί-
θεται ότι ήταν ένα περιπετειώδες 
ταξίδι, αλλά μπροστά στη φυσική 
καταστροφή μετατράπηκε στην 
πιο δυσάρεστη εμπειρία», λέει η 
κ. Λόντα στους New York Times.

Καταστροφικοί οι βίαιοι
μουσώνες για υποδομές,
καλλιέργειες και τουρισμό

Ο καύσωνας «καίει» την αγροτική
παραγωγή στις χώρες της Μεσογείου

Ο Ρήνος στερεύει και απειλεί την οικονομία

Στο ναδίρ οι σοδειές λόγω ξηρασίας, αλλάζουν καλλιέργειες οι αγρότες 

Στη βόρεια Ιταλία 
βάζουν σόγια αντί 
για ρύζι και φυτεύουν 
ελιές, στη νότια Ιταλία 
καλλιεργούν τροπικά 
φρούτα, στη νότια 
Γαλλία αμπελώνες 
καταστρέφονται.
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Αιφνιδίασε αναλυτές και οικονο-
μολόγους η Τράπεζα της Τουρκί-
ας στην πρώτη της πρόβλεψη για 
τον πληθωρισμό υπό τη Χαφιζέ 
Ερκάν, καθώς οι εκτιμήσεις της 
ήταν πιο απαισιόδοξες και από 
εκείνες των οικονομολόγων στις 
τελευταίες δημοσκοπήσεις. Η νέα 
επικεφαλής της κεντρικής τρά-
πεζας, που ανέλαβε καθήκοντα 
μόλις τον περασμένο μήνα, προ-
έβλεψε πως στα τέλη του έτους 
ο πληθωρισμός στην Τουρκία 
θα έχει φτάσει στο 58%, όταν η 
προηγούμενη εκτίμηση υπό τον 
προκάτοχό της μιλούσε για μό-
λις 22,3%. Σημαντική μερίδα οι-
κονομολόγων και παρατηρητών 
της αγοράς προεξοφλούσε πως η 
Ερκάν θα προέβλεπε έναν πληθω-
ρισμό διπλάσιο από την προηγού-
μενη εκτίμηση. Τόνιζαν, όμως, 
ότι ακόμη και σε αυτήν την πε-
ρίπτωση ο ρυθμός αύξησης των 
τιμών που θα ανέφερε η κεντρι-
κή τράπεζα θα ήταν και πάλι ένα 
ποσοστό μικρότερο από την πρό-
βλεψη των οικονομολόγων στην 
τελευταία δημοσκόπηση, που μι-
λούσαν για πληθωρισμό 55% στη 
γειτονική χώρα.

Με τις ανακοινώσεις της, όμως, 
η Ερκάν διέψευσε τις υποψίες πως 
θα κινηθεί και η ίδια στα χνάρια 

του προκατόχου της, Σαχάπ Καβ-
τσίογλου, ο οποίος παρουσίαζε 
υπερβολικά αισιόδοξες εκτιμή-
σεις για τον πληθωρισμό και για 
άλλα μακροοικονομικά μεγέθη 
της Τουρκίας και ήταν από κά-
θε άποψη πειθήνιο όργανο του 
Τούρκου προέδρου. Σημειωτέον 
ότι μέχρι τις ανακοινώσεις της 
Τράπεζας της Τουρκίας, η πλέ-
ον απαισιόδοξη πρόβλεψη ήταν 
της JPMorgan Chase που προεξο-
φλούσε πως στο τέλος του έτους 
ο πληθωρισμός στην Τουρκία θα 
φθάσει στο 57%. Σημειωτέον ότι 
ο δείκτης τιμών καταναλωτή υπο-
χώρησε τον Ιούνιο στο 3,92% και 
οφειλόταν στην αύξηση των τι-
μών του οινοπνεύματος που εκτο-
ξεύθηκε κατά 11,13%. Παράλλη-
λα, αυξήθηκε 7,6% το κόστος των 
μετακινήσεων, οι τιμές των υπη-
ρεσιών υγείας σημείωσαν ιλιγγιώ-
δη άνοδο 65,69%, των τροφίμων, 
των μη αλκοολούχων ποτών και 
των αναψυκτικών κατά 54%.

Οπως τονίζουν διεθνή ΜΜΕ, ο 
διορισμός της Χαβιζέ Ερκάν και 
η επιστροφή του οικονομολόγου 
και βετεράνου των οικονομικών 
κρίσεων Μεχμέτ Σιμσέκ έγιναν 
δεκτά με συγκρατημένη αισιοδο-
ξία στο εσωτερικό της Τουρκίας 
και πέραν αυτού. Κατά πολλούς 

είναι πιθανόν να σηματοδοτεί 
την επιστροφή της χώρας σε ορ-
θόδοξη πολιτική και την τελική 
στροφή της σε μια πολιτική που 
ουδόλως θα συμβιβάζεται με τις 
επίμονες απόψεις ορισμένων κα-
θηλωμένων. 

Μιλώντας σε τραπεζικό συνέ-
δριο στην Αγκυρα, η Ερκάν δή-
λωσε πως η κεντρική τράπεζα 
θέτει τα θεμέλια για την έναρξη 
μιας διαδικασίας αποκλιμάκω-

σης του πληθωρισμού μέσα στο 
2023. Προέβλεψε μάλιστα πως η 
βελτίωση στις τιμές καταναλωτή 
θα γίνει αισθητή το β΄ τρίμηνο 
του επόμενου έτους. Η Ερκάν 
έχει επίγνωση ότι διακυβεύονται 
πολλά αυτή τη φορά και προπα-
ντός διακυβεύεται η δυνατότη-
τα της κεντρικής τράπεζας να 
ανακτήσει την εμπιστοσύνη της 
αγοράς. Οι τουρκικοί τίτλοι δέχο-
νται συστηματικές πιέσεις από 
τον Μάιο και την επανεκλογή 
του Ταγίπ Ερντογάν και η τουρ-
κική λίρα έχει υποτιμηθεί έκτοτε 
κατά 25% έναντι του δολαρίου. 
Αιτία είναι, βέβαια, η ανησυχία 
των επενδυτών για το ενδεχόμε-
νο να συνεχιστεί η ανορθόδοξη 
νομισματική και οικονομική πο-
λιτική του Ερντογάν που το πε-
ρασμένο έτος οδήγησε τον πλη-
θωρισμό στο 86%, με ορισμένες 
εκτιμήσεις να τον υπολογίζουν 
σε άνω του 100%.

Εξάλλου, από τη στιγμή που 

ανέλαβε η Ερκάν, η Τράπεζα της 
Τουρκίας έχει αυξήσει τα επιτό-
κια της τουρκικής λίρας κατά 
900 μονάδες βάσης, στο 17,5%. 
Πρόκειται για αύξηση σαφώς μι-
κρότερη από αυτήν που περίμε-
νε η αγορά και στην πράξη το 
βασικό επιτόκιο στην Τουρκία 
παραμένει σε αρνητικό έδαφος 
όταν ληφθεί υπόψη η προσαρ-
μογή στον πληθωρισμό. Και στο 
μεταξύ ο πληθωρισμός εξακολου-
θεί να διαβρώνει το εισόδημα των 
τουρκικών νοικοκυριών με την 
ακρίβεια και τις συχνά απρόσιτες 
τιμές βασικών ειδών διατροφής, 
όπως το γάλα και τα τυριά. Την 
κατάσταση επιδείνωσε περαιτέ-
ρω η απόφαση που έλαβε στις 7 
Ιουλίου η κυβέρνηση να αυξήσει 
τον ΦΠΑ σε μεγάλο εύρος αγα-
θών και από το 8% να τον πάει 
στο 10%. Οι συχνά απαγορευτι-
κές τιμές έχουν δώσει έναυσμα 
για διαφόρων ειδών αστεία, όπως 
το ανέκδοτο που κυκλοφορεί ότι 

ένας Τούρκος πρέπει να εργαστεί 
οκτώ ώρες για να αγοράσει ένα 
ρολό χαρτί υγείας.

Τα πιο απρόσιτα καταναλωτικά 
αγαθά είναι οι ηλεκτρικές οικια-
κές συσκευές, καθώς σε αυτές ο 
ΦΠΑ αυξήθηκε από το 18% στο 
20%. ∆εδομένης δε της πτώσης 
που έχει σημειώσει η τουρκική 
λίρα, τα εισαγόμενα καταναλω-
τικά είδη, όπως οι φορητοί υπο-
λογιστές, τα έξυπνα κινητά και 
οι οικιακές συσκευές, είναι πλέ-
ον άπιαστα όνειρα για πολλούς 
Τούρκους. 

Σχετικό ρεπορτάζ της ιστοσε-
λίδας Al Monitor αναφέρει μάλι-
στα πως σε σούπερ μάρκετ στο 
Τσεσμέ βρίσκει κανείς κολλημέ-
να σε διάφορα είδη αυτοκόλλη-
τα μπλε χαρτάκια που γράφουν: 
«Μήπως αυτό το προϊόν είναι πο-
λύ ακριβό για εσένα; Αν ναι, φταί-
ει ο Ερντογάν γι’ αυτό».

THE GUARDIAN, THE NEW YORK TIMES, 

MERCURYBLOOMBERG

Η νέα επικεφαλής 
της κεντρικής τράπεζας 
προέβλεψε πως στα τέ-
λη του έτους ο πληθω-
ρισμός θα έχει φτάσει 
στο 58%, όταν η προ-
ηγούμενη εκτίμηση μι-
λούσε για μόλις 22,3%.

Στροφή από Ερκάν
για το ύψος
του πληθωρισμού
στην Τουρκία 
Οι εκτιμήσεις της ήταν πιο απαισιόδοξες

από εκείνες οίκων και αναλυτών

Μιλώντας σε τραπεζικό συνέδριο στην Αγκυρα, η επικεφαλής της Τράπεζας της Τουρκίας, Χαφιζέ Ερκάν, δήλωσε πως η κεντρική τράπεζα θέτει τα θε-
μέλια για την έναρξη μιας διαδικασίας αποκλιμάκωσης του πληθωρισμού μέσα στο 2023. Προέβλεψε μάλιστα πως η βελτίωση στις τιμές καταναλωτή θα 
γίνει αισθητή το β΄ τρίμηνο του επόμενου έτους.

Αντιμέτωποι με το φάσμα της 
ανεργίας, οι νέοι στην Κίνα επι-
στρέφουν μαζικά στο πατρικό 
τους, ένα φαινόμενο που πλήττει 
τις οικονομικές προοπτικές και 
αλλάζει τα δημογραφικά δεδο-
μένα στη δεύτερη μεγαλύτερη 
οικονομία στον κόσμο. Η ανερ-
γία των νέων άγγιξε τον Ιούνιο 
το ποσοστό-ρεκόρ του 21,3%, ο 
πραγματικός αριθμός ωστόσο 
των ανέργων ηλικίας 16-24 ετών 
μπορεί να είναι υπερδιπλάσιος 
από αυτόν που υποδεικνύουν τα 
επίσημα στοιχεία, λένε οικονο-
μολόγοι. Εξαντλημένοι από την 
πίεση να βρουν δουλειά, κι αν 
βρουν να τη διατηρήσουν, δου-
λεύοντας  συχνά εξαντλητικές 
ώρες με πενιχρές απολαβές, ολο-
ένα και περισσότεροι νέοι στην 
Κίνα πληρώνονται από τους γο-
νείς τους (!) για να μείνουν σπίτι. 
«Γιοι και κόρες πλήρους απασχό-
λησης», φροντίζουν τους γονείς 
και τους παππούδες τους, κά-
νουν τα ψώνια και τις δουλειές 
του σπιτιού και αποσύρονται ή 
δεν μπαίνουν καν στην αγορά 
εργασίας. 

Η 21χρονη Λίτσκι Λι βρίσκε-
ται σ’ αυτή την κατάσταση. Πα-
ραιτήθηκε από τη δουλειά της ως 

φωτογράφος και περνάει τις μέ-
ρες της ψωνίζοντας για την οικο-
γένειά της και φροντίζοντας τη 
γιαγιά της, η οποία πάσχει από 
άνοια στην πόλη Λουογιάνγκ. Οι 
γονείς της την πληρώνουν 835 
δολάρια τον μήνα, που θεωρεί-
ται ένας βασικός  μισθός της με-
σαίας τάξης στην περιοχή της. 
«∆εν αντέχω την πίεση», λέει η 
Λι, απόφοιτος λυκείου. «∆εν θέ-
λω να ανταγωνίζομαι τους συ-
νομηλίκους μου. Επομένως επι-
λέγω να “ξαπλώσω” (lying flat), 
προσθέτει, χρησιμοποιώντας μια 
δημοφιλή φράση που περιγράφει 
την αποφυγή των εξαντλητικών 

ωρών και των παραδοσιακών οι-
κογενειακών αξιών υπέρ μιας πιο 
απλής ζωής.  Η ανεργία των νέ-
ων προστίθεται σε μια σειρά από 
«πονοκεφάλους» για την κινεζική 
κυβέρνηση –χαμηλή εγχώρια κα-

τανάλωση, πτώση της βιομηχα-
νικής παραγωγής και μια ταλαι-
πωρημένη αγορά ακινήτων– -και 
αποτελεί πρόκληση για τους ιθύ-
νοντες, καθώς η ανάκαμψη της 
χώρας μετά την πανδημία «σβή-

νει». Το πρόβλημα μπορεί να εί-
ναι πολύ μεγαλύτερο από ό,τι 
δείχνουν τα επίσημα στοιχεία. 
Ο Ζανγκ Νταντάν, αναπληρω-
τής καθηγητής στο Πανεπιστή-
μιο του Πεκίνου, προειδοποίησε 
πρόσφατα ότι εάν στο ποσοστό 
των ανέργων συμπεριληφθούν 
16 εκατ. νέοι που μένουν σπίτι 
ή βασίζονται στους γονείς τους 
και επομένως δεν αναζητούν ερ-
γασία, το πραγματικό ποσοστό 
ανεργίας θα μπορούσε να φθάσει 
το 46,5% τον ερχόμενο Μάρτιο.

Οι τραυματικές εμπειρίες από 
τα αυστηρά μέτρα κατά της παν-
δημίας  έκαναν τους νέους να 
επανεξετάσουν ριζικά τους στό-
χους της ζωής τους, λένε οι κοι-
νωνιολόγοι, επιχειρώντας να 
εξηγήσουν το φαινόμενο. «∆ια-
νοητικά και ψυχολογικά, οι άν-
θρωποι στην ηπειρωτική Κίνα 
εξακολουθούν να αναρρώνουν 
από την πανδημία και θέλουν να 
περάσουν χρόνο με τους αγαπη-
μένους τους», λέει ο Φανγκ Σου, 
λέκτορας στο Πανεπιστήμιο της 
Καλιφόρνιας στο Μπέρκλεϊ.  Η εν 
λόγω τάση, όμως, είναι και ένα 
σημάδι ότι οι νέοι αντιμετωπί-
ζουν συρρικνούμενες ευκαιρίες 
σε μια οικονομία που ανθούσε 

επί δεκαετίες. Επειτα από μια 
αρχική έκρηξη δραστηριότητας 
στις αρχές του τρέχοντος έτους, 
η οικονομική ανάκαμψη της Κί-
νας επιβραδύνθηκε και η επιχει-
ρηματική εμπιστοσύνη παραμέ-
νει ασθενής. Ο ιδιωτικός τομέας 
–ραχοκοκαλιά της οικονομίας και 
η μεγαλύτερη πηγή απασχόλη-
σης– έχει πληγεί από μια σαρω-
τική ρυθμιστική καταστολή από 
το τέλος του 2020. Μακροπρόθε-
σμα, εκατομμύρια άνεργοι κινδυ-
νεύουν να χάσουν το στοίχημα 
που έχει βάλει ο Σι να αναζωογο-
νήσει τη χώρα ως υπερδύναμη, 
και να βρεθούν στο περιθώριο 
της κοινωνίας ως πιθανή απει-
λή για το κομμουνιστικό κόμμα. 
Χωρίς σταθερή εργασία, πολλοί 
Κινέζοι αναβάλλουν τον γάμο και 
την απόκτηση παιδιών, επιδει-
νώνοντας τα δημογραφικά προ-
βλήματα της χώρας. Ορισμένοι 
ερευνητές προειδοποιούν για την 
εμφάνιση μιας τάξης «νεόπτω-
χων», που ζουν από τους γονείς 
τους και θα μπορούσαν να απο-
σταθεροποιήσουν την κοινωνία, 
εκφράζοντας την απογοήτευσή 
τους με διαδηλώσεις, που μέχρι 
πρότινος σπάνιζαν στον «Κόκ-
κινο δράκο».

Αύξηση της παραγωγικότητας, 
αλλά και κατάργηση θέσεων ερ-
γασίας είναι πιθανό να φέρουν 
εις βάθος χρόνου εργαλεία τε-
χνητής νοημοσύνης (AI), όπως 
το ChatGPT. Αυτό τουλάχιστον 
πιστεύει ο Σαμ Αλτμαν, διευθύ-
νων σύμβουλος της OpenAI, της 
εταιρείας που το δημιούργησε.

Σε συνέντευξη που παραχώρη-
σε στο The Atlantic, υποστήριξε 
συγκεκριμένα ότι η ανάπτυξη της 
ΑΙ μπορεί να οδηγήσει στη μεγα-
λύτερη βελτίωση που έχει συμβεί 
ποτέ για την ποιότητα ζωής. Βέ-
βαια, τόνισε ότι θα ήταν «τρελό 
να μη φοβάται κανείς έστω και 
λίγο την ΑΙ» και τις δυνατότη-
τές της να δημιουργήσει «προ-
βλήματα παραπληροφόρησης ή 

οικονομικά σοκ». Σε ό,τι αφορά 
τους εργαζομένους, ο ίδιος ξεκα-
θάρισε πως η τεχνητή νοημοσύ-
νη θα φέρει τόσο θετικά όσο και 
αρνητικά αποτελέσματα: «Πολ-
λοί από όσους δουλεύουν στον 
τομέα της ΑΙ προσποιούνται ότι 

θα είναι μόνο καλή, ότι θα είναι 
συμπληρωματική, ότι κανείς δεν 
θα αντικατασταθεί ποτέ. Σίγουρα 
θα χαθούν δουλειές, τελεία», τό-
νισε ο Αλτμαν. Από την κυκλοφο-
ρία του ChatGPT τον περασμένο 
Νοέμβριο, οι ειδικοί έχουν υπο-
στηρίξει ότι η ΑΙ μπορεί να βοη-
θήσει τους εργαζομένους, μειώ-
νοντας τον χρόνο που ξοδεύουν 
σε επαναλαμβανόμενες ή και βα-
ρετές εργασίες. 

Ορισμένοι μάλιστα δήλωσαν 
ότι θα πρέπει κανείς να φοβάται 
περισσότερο την ταχεία ανέλιξη 
των εργαζομένων που θα ξέρουν 
να χειρίζονται τις νέες τεχνολογί-
ες και όχι τόσο τη συνολική κα-
τάργηση θέσεων εργασίας από 
την ΑΙ. Ωστόσο, τα σχόλια του 

Αλτμαν ήταν πολύ πιο απαισιό-
δοξα: ακόμη κι αν δεν καταργη-
θούν θέσεις, κάποιες είναι πιθανό 
να παραγκωνιστούν. Ενδεικτικά, 
έρευνα της Goldman Sachs από 
τον Μάρτιο προέβλεπε πως η AI 
θα επηρεάσει –όχι απαραίτητα 
καταργήσει– 300 εκατ. θέσεις 
πλήρους ωραρίου διεθνώς.

Βέβαια, η ευρεία υιοθέτηση 
της ΑΙ ενδέχεται επίσης να οδη-
γήσει και στη δημιουργία νέων 
θέσεων. Ο Αλτμαν συγκεκριμέ-
να αναμένει παράλληλα ότι θα 
δημιουργηθούν καλύτερες θέ-
σεις, ίσως και με υψηλότερους 
μισθούς. «∆εν νομίζω ότι θα θέ-
λουμε να γυρίσουμε πίσω» στην 
εποχή πριν από την ΑΙ, δήλωσε 
χαρακτηριστικά.

Εκρηξη της ανεργίας των νέων στην Κίνα και επιστροφή στο πατρικό

Σίγουρα θα χαθούν δουλειές λόγω του ChatGPT 

Ο CEO της OpenAI υπο-
στηρίζει ότι η ανάπτυ-
ξη της ΑΙ μπορεί 
να οδηγήσει στη μεγα-
λύτερη βελτίωση που 
έχει συμβεί ποτέ για 
την ποιότητα ζωής.

Ολοένα και περισσότεροι νέοι στην Κίνα πληρώνονται από τους γονείς τους 
για να μείνουν σπίτι. «Γιοι και κόρες πλήρους απασχόλησης» φροντίζουν τους 
γονείς και τους παππούδες τους, κάνουν τα ψώνια και τις δουλειές του σπι-
τιού και αποσύρονται ή δεν μπαίνουν καν στην αγορά εργασίας.

Ακόμη κι αν δεν καταργηθούν θέσεις εργασίας, κάποιες είναι πιθανό να πα-
ραγκωνιστούν, σημειώνει ο δημιουργός του ChatGPT, Σαμ Αλτμαν.
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Εάν στο ποσοστό 
21,3% της ανεργίας 
συμπεριληφθούν 
16 εκατ. νέοι που μέ-
νουν σπίτι ή βασίζονται 
στους γονείς τους,
το πραγματικό ποσοστό 
ανεργίας θα μπορούσε 
να ανέλθει στο 46,5%.



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 30 Ιουλίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

Παγκόσμιες συνέπειες προβλέ-
πεται να έχει η απόσυρση της 
Ρωσίας από τη συμφωνία για τα 
σιτηρά, η οποία επί έναν χρόνο 
διασφάλιζε τη μεταφορά βασικών 
τροφίμων από τη Ρωσία και την 
Ουκρανία –τον λεγόμενο σιτο-
βολώνα του πλανήτη– προς τις 
υπόλοιπες περιοχές του κόσμου, 
μέσω της Μαύρης Θάλασσας.

Τώρα είναι αβέβαιο κατά πό-
σον η Ουκρανία θα μπορέσει 
να συνεχίσει τις εξαγωγές στον 
ίδιο βαθμό. Τα ουκρανικά σιτηρά, 
όμως, εκτιμάται πως τρέφουν 400 
εκατ. άτομα παγκοσμίως, σύμφω-
να με το Παγκόσμιο Επισιτιστικό 
Πρόγραμμα. Εξ ου και η κατάρ-
ρευση της συμφωνίας προκαλεί 
ανησυχίες για αύξηση της πεί-
νας σε πολλές χώρες, ιδίως στην 
Αφρική και τη Μέση Ανατολή. 
Παράλληλα, ενδέχεται να ανέβει 
περαιτέρω το κόστος ορισμένων 
διατροφικών προϊόντων.

Ενα από τα βασικά προβλή-
ματα που τίθεται είναι το υψηλό 
κόστος ασφάλισης των πλοίων 
που μεταφέρουν τα σιτηρά. Τα 
πλοία που θέλουν να διασχίσουν 
τη Μαύρη Θάλασσα ήδη ασφα-
λίζονται έναντι χιλιάδων δολαρί-
ων. Τώρα, εφόσον δεν υπάρχει η 
έγκριση από τη ρωσική πλευρά, 
οι ναυτιλιακές εταιρείες ενδέχεται 
να διστάζουν ακόμη περισσότερο 
να στείλουν τα πλοία στους στην 
εμπόλεμη ζώνη.

Από την άλλη πλευρά, η χερ-
σαία μεταφορά δεν φαίνεται να 
αποτελεί κατάλληλη εναλλακτι-

κή. Ειδικότερα, από το ξέσπασμα 
του πολέμου, η Ουκρανία εξάγει 
μεγάλες ποσότητες σιτηρών μέ-
σω των γειτονικών χωρών στα 
δυτικά. Ωστόσο, τα μέσα που 
μεταφέρουν τα προϊόντα είναι 
τόσο λίγα, ώστε είναι αδύνατο 
να υλοποιούνται όλες οι εξαγω-
γές χερσαίως.

Η συμφωνία για τα σιτηρά, σε 
συνδυασμό με τις διευκολύνσεις 
που παρείχε η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, βοήθησε στη σταδιακή απο-

κλιμάκωση και σταθεροποίηση 
των τιμών των τροφίμων. Ενδει-
κτικά, μέχρι και τον Μάιο χάρη 
στη συμφωνία είχαν εξαχθεί 30 
εκατ. τόνοι σιτηρών και άλλων 
τροφίμων, ευνοώντας ιδίως τις 
φτωχότερες χώρες.

Ως αποτέλεσμα, με την από-
συρση της Ρωσίας από τη συμ-
φωνία επανέρχονται οι ανησυχίες 
για νέα εκτόξευση των τιμών στα 
τρόφιμα. «Θα έχουμε σίγουρα νέα 
εκτίναξη» στις τιμές τροφίμων, δή-
λωσε ο Μάξιμο Τορέρο, επικεφα-
λής οικονομολόγος του ∆ιεθνούς 
Οργανισμού Τροφίμων και Γεωρ-
γίας (FAO) του ΟΗΕ, αξιολογώντας 
τον αντίκτυπο της απόσυρσης της 
Ρωσίας από τη συμφωνία.

Παγκόσμια ανησυχία
για νέα εκτόξευση
των τιμών στα τρόφιμα

Αιτία η απόσυρση 
της Ρωσίας 
από τη συμφωνία 
για τα σιτηρά.

Mετά την τεράστια επιτυχία 
της ταινίας «Barbie» στo box 
office, η Μattel σχεδιάζει να 
στρώσει το «κόκκινο χαλί» και 
σε άλλα δημοφιλή προϊόντα 
της όπως το «Polly Pocket» 
και τα «Hot Wheels», σε μια 
προσπάθεια να αντισταθμί-
σει την πτώση του τζίρου της 
από τα παιχνίδια. Ο κολοσσός 
των παιχνιδιών με έδρα την 
Καλιφόρνια ανακοίνωσε μεί-
ωση στα κέρδη τoυ κατά 59% 
στα 27,2 εκατομμύρια δολά-
ρια, λόγω πτώσης των πωλή-
σεων, συμπεριλαμβανομένης 
της Barbie, το δεύτερο τρίμη-
νο του 2022. «Οι επιχειρήσεις 
επηρεάστηκαν αρνητικά από 
τους λιανοπωλητές, που περι-
όρισαν τα επίπεδα αποθεμά-
των, αλλά και από τη γενική 
αδράνεια του κλάδου», δήλω-
σε ο επικεφαλής οικονομικών, 
Αντονι ντι Σιλβέστρο. «Σε αυτό 
το σημείο, πιστεύουμε ότι η δι-
όρθωση των αποθεμάτων λια-
νικής είναι ως επί το πλείστον 
πίσω μας και ανυπομονούμε 
να καλύψουμε τη ζήτηση των 
καταναλωτών για το προϊόν 
μας καθώς μπαίνουμε στο δεύ-

τερο εξάμηνο του έτους και 
στην πολύ σημαντική εορτα-
στική περίοδο», είπε. Τα προϊ-
όντα της Mattel –συμπεριλαμ-
βανομένων των Barney, Hot 
Wheels και Polly Pocket– πρό-
κειται επίσης να εμφανιστούν 
σε επερχόμενες ταινίες του 
Χόλιγουντ, λένε οι υπεύθυνοι 

της εταιρείας, κάνοντας λόγο 
για μια στιγμή-ορόσημο για τη 
Mattel και τη μετεξέλιξή της. 
Η εταιρεία κυκλοφόρησε επί-
σης το soundtrack της ταινίας 
και υπέγραψε περισσότερες 
από 165 συνεργασίες με γνω-
στές εταιρείες για να κυκλο-
φορούν προϊόντα με το σήμα 
της Barbie. Στόχος της, να δη-
μιουργήσει ένα «κινηματογρα-

φικό σύμπαν της Mattel» και 
να μιμηθεί την επιτυχία της 
Marvel με ταινίες όπως «Iron 
Man», «Thor» και «Εκδικητές». 
Η ταινία «Barbie», στην οποία 
πρωταγωνιστούν η Μάργκο 
Ρόμπι και ο Ράιαν Γκόσλινγκ, 
παρουσιάζει τη δημοφιλή κού-
κλα και τον φίλο της Kεν να 
έρχονται σε αντιπαράθεση με 
αφορμή την πατριαρχία. 

Η κόντρα με τη Sindy
Αν και έχει ξεθωριάσει μετά 

το peak των πωλήσεων της παν-
δημίας, η εμβληματική Barbie 
παραμένει ένα από τα πλέον 
αναγνωρίσιμα παιδικά παιχνί-
δια στον κόσμο. Με περίπου 
100 κούκλες να πωλούνται κά-
θε λεπτό και περισσότερες από 
ένα δισεκατομμύριο κούκλες 
να έχουν κυκλοφορήσει μετά 
τη «γέννησή» της, το 1959, η 
Barbie κυριαρχεί στην αγορά. 
Αντίπαλον δέος της, η Sindy, η 
«Βρετανίδα Barbie», που κυκλο-
φόρησε το 1963 και φέτος γιορ-
τάζει τα 60 της χρόνια. Το νέο 
φιλμ της Barbie ξύπνησε τον 
παλιό ανταγωνισμό ανάμεσα 
στις δύο κούκλες, που εκπρο-

σώπησαν για πολλούς δύο δια-
φορετικές χώρες και δύο διαφο-
ρετικές κουλτούρες. «Η ειδική 
σχέση μεταξύ του Ηνωμένου 
Βασιλείου και των ΗΠΑ έχει 
επιβιώσει από πολέμους, αθλη-
τικές αντιπαλότητες και... τον 
Χάρι, τον επαναστάτη πρίγκιπα 
που εγκατέλειψε τη Βρετανία 
για την Καλιφόρνια. Αλλά για 
μερικούς Βρετανούς, η Barbie 
ανέκαθεν διατάρασσε τη διατ-
λαντική φιλία, σε έναν ανταγω-
νισμό που είχε να κάνει με τα 
παλιά στερεότυπα της βρετα-
νικής αυτοσυγκράτησης ένα-
ντι μιας πιο εξωστρεφούς και 
υλιστικής Αμερικής», γράφει 
η Wall Street Journal. Η Sindy 
«επέζησε» από μια απόπειρα 
αμερικανοποίησης τη δεκαετία 
του 1990, όταν η αμερικανική 
Hasbro εξασφάλισε τα δικαιώ-
ματα της κούκλας και τη μετέ-
τρεψε σε αντίγραφο της Barbie, 
μια πιο λαμπερή Sindy με πιο 
λεπτή μέση, ξανθά μαλλιά και 
μεγάλα μπλε μάτια. Η Mattel 
υπέβαλε και κέρδισε μήνυση 
κατά της Hasbro για τη νέα 
εμφάνιση της κούκλας. Και η 
Sindy έγινε ξανά Sindy.

Την ίδια στιγμή που οι ηθοποιοί 
και οι σεναριογράφοι του Χόλι-
γουντ απεργούν, απαιτώντας 
πιο δίκαιες αμοιβές και προ-
στασία έναντι της τεχνητής 
νοημοσύνης, το Netflix ψάχνει 
να προσλάβει έναν ειδικό στην 
AI. Μάλιστα, του δίνει μισθό 
300.000 και 900.000 δολ. ετη-
σίως, την ώρα που σύμφωνα με 
το σωματείο ηθοποιών Screen 
Actors Guild (Sag-Aftra), το 
87% των μελών του βγάζει λι-
γότερα από 26.000 δολάρια τον 
χρόνο. Η χρήση της τεχνητής 
νοημοσύνης στην παραγωγή 
ταινιών και τηλεοπτικών προ-
γραμμάτων, είτε για τη συγ-
γραφή σεναρίων, για τη δημι-
ουργία ομοιωμάτων ηθοποιών 
ή για την εξοικονόμηση κό-
στους στο δημιουργικό κομ-
μάτι, αποτελεί ένα σημαντικό 
σημείο διαμάχης στις διαπραγ-
ματεύσεις μεταξύ της Alliance 
of Motion Picture and Televi-
sion Producers (AMPTP) των 
παραγωγών και των σωματεί-
ων Sag των ηθοποιών και Writ-
ers Guild of America (WGA) 
των σεναριογράφων.

Οι σεναριογράφοι απεργούν 
από τον Μάιο, ενώ οι ηθοποι-
οί κατέβηκαν σε απεργία αυ-
τόν το μήνα. Πρόκειται για την 
πρώτη τους κοινή απεργία από 
το 1960, η οποία απειλεί να 
«παγώσει» εντελώς τις εργα-
σίες στο Χόλιγουντ.

Η θέση την οποία θέλει να 
καλύψει το Netflix είναι νέα 
και στοχεύει στην καλύτερη 

αξιοποίηση της πλατφόρμας 
μηχανικής εκμάθησης (ma-
chine learning) της εταιρείας.

Η αγγελία είναι κάπως ασα-
φής ως προς τα προσόντα που 
απαιτούνται, αλλά αναφέρεται 
στον μακροπρόθεσμο στόχο 
του Netflix να εντάξει την τε-
χνητή νοημοσύνη σε όλους 
τους τομείς των δραστηριοτή-
των του. Ενα σημείο της ιστο-
σελίδας της εταιρείας που εί-
ναι αφιερωμένο στη μηχανική 

εκμάθησης, λέει ότι το Netflix 
θα χρησιμοποιήσει την τεχνη-
τή νοημοσύνη για να διαμορ-
φώσει τον κατάλογο με ταινίες 
και τηλεοπτικές εκπομπές του, 
μαθαίνοντας τα χαρακτηριστι-
κά που κάνει ένα πρόγραμμα 
επιτυχημένο. Στόχος της εται-
ρείας είναι να βελτιστοποιήσει 
την παραγωγή πρωτότυπων 
ταινιών και τηλεοπτικών εκ-
πομπών με την τεχνητή νοη-
μοσύνη, αναφέρεται.

Πάντως, τα πρώτα αποτε-
λέσματα της αξιοποίησης της 
τεχνητής νοημοσύνης από το 
Netflix είναι ήδη ορατά. Αυ-
τόν τον μήνα στην πλατφόρ-
μα έκανε πρεμιέρα ένα νέο 
ισπανικό ριάλιτι γνωριμιών, 
το Deep Fake Love, στο οποίο 
τα πρόσωπα και τα σώματα 
των διαγωνιζομένων σαρώ-
νονται για να δημιουργηθούν 
«deepfake» προσομοιώσεις 
του εαυτού τους.

Η τεχνητή νοημοσύνη απο-
τελεί ένα από τα βασικά ση-
μεία σύγκρουσης μεταξύ των 
ηθοποιών και των παραγωγών. 
Σύμφωνα με το σωματείο, τα 
στούντιο προτείνουν στους 
ηθοποιούς να πληρώνουν τους 
κομπάρσους ένα ημερομίσθιο 
προκειμένου να τους «σκα-
νάρουν» και στη συνέχεια να 
μπορούν να χρησιμοποιούν 
την εικόνα τους για πάντα, σε 
όποιο έργο θέλουν, χωρίς να 
ζητούν την έγκριση του ηθο-
ποιού και χωρίς να του δίνουν 
κάποια άλλη αμοιβή.

Ο κολοσσός των παιχνιδιών με έδρα την Καλιφόρνια ανακοίνωσε μείωση στα κέρδη τoυ κατά 59%, στα 27,2 εκατ. δολάρια, λόγω πτώσης των πωλήσεων, 
συμπεριλαμβανομένης της κούκλας Barbie, το δεύτερο τρίμηνο του 2022.
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Ηθοποιοί και σεναριο-
γράφοι απεργούν 
και ζητούν προστασία 
έναντι της νέας τεχνο-
λογίας, ενώ η πλατ-
φόρμα αναζητεί ειδικό 
στην AI με χρυσές 
απολαβές. 

Σωσίβιο στην εμπορική επιτυχία
της Barbie αναζητεί τώρα η Mattel

Το Netflix επενδύει στην τεχνητή νοημοσύνη

Πώς προσπαθεί να αντισταθμίσει την πτώση του τζίρου της στα παιχνίδια

Η αμερικανική εταιρεία θέλει να εντάξει την τεχνητή νοημοσύνη σε 
όλους τους τομείς των δραστηριοτήτων της.

Στόχος του κολοσσού, 
να δημιουργήσει ένα 
«κινηματογραφικό σύ-
μπαν της Mattel» και 
να μιμηθεί την επιτυ-
χία της Marvel.

Ακόμη πιο πίσω σε σχέση με την 
Ευρωζώνη αναμένεται να μείνει το 
2024 η οικονομία της Βρετανίας, 
ενώ ο πληθωρισμός προβλέπεται 
πεισματικά υψηλός. Οι νέες προ-
βλέψεις δείχνουν ότι οι επόμενες 
γενικές εκλογές θα πραγματοποι-
ηθούν μέσα σε ένα δυσμενές οι-
κονομικό περιβάλλον.

Η μηνιαία δημοσκόπηση οικο-
νομολόγων του Bloomberg δείχνει 
ότι η βρετανική οικονομία θα εμ-
φανίσει ανάπτυξη 0,6% το 2024, 
πολύ χαμηλότερη από το 1% που 
αναμένεται στην Ευρωζώνη. Οι 
προβλέψεις για το Ηνωμένο Βα-
σίλειο έχουν υποβαθμιστεί κατά 
0,3 της ποσοστιαίας μονάδας σε 
σχέση με την προηγούμενη δημο-
σκόπηση. Για φέτος η βρετανική 
οικονομία αναμένεται να εμφανί-
σει ανάπτυξη μόλις 0,2%.

Ενώ ορισμένοι οικονομολόγοι 
θεωρούν πιθανή μια ύφεση στη 
Βρετανία φέτος, οι περισσότε-
ροι ερωτηθέντες εξακολουθούν 
να προβλέπουν ότι η οικονομία 
θα αποφύγει μια παρατεταμένη 
συρρίκνωση. Ωστόσο, βλέπουν 
επιδείνωση των προοπτικών και 
στασιμότητα μέχρι το 2024, κάτι 
που δεν βοηθάει ιδιαίτερα την προ-
σπάθεια του πρωθυπουργού Ρίσι 
Σούνακ να κερδίσει τις επόμενες 
εκλογές, οι οποίες πρέπει να διε-
ξαχθούν μέχρι τις αρχές του 2025. 
Τόσο η συντηρητική κυβέρνηση 
όσο και η αντιπολίτευση των Ερ-
γατικών θα θέσουν την οικονομία 
στο επίκεντρο των προεκλογικών 
εκστρατειών τους. Ενώ η βρετα-
νική οικονομία δυσκολεύεται να 
ανοίξει το βήμα της, η Ευρωζώνη 
αναμένεται να εμφανίσει ανάπτυ-
ξη 0,5% φέτος και 1% το επόμενο 
έτος, με τις επιδόσεις να ενισχύ-
ονται από την ισχυρή ανάκαμψη 
της Γαλλίας, της Ιταλίας και της 
Ισπανίας, καθώς και της Γερμανίας 
από το 2024, σύμφωνα με τη δημο-
σκόπηση του Bloomberg.

Οι προσδοκίες για τον πλη-
θωρισμό στη Βρετανία αναθε-
ωρήθηκαν επίσης περισσότερο 
από όλες τις άλλες μεγάλες ευρω-
παϊκές οικονομίες. Οι οικονομο-
λόγοι εκτιμούν ότι ο Σούνακ θα 
πετύχει τον στόχο του να μει-
ώσει τον πληθωρισμό στο μισό 
μέχρι το τέλος του έτους, αλλά 
τώρα προβλέπουν ότι ο δείκτης 

θα διαμορφωθεί το τέταρτο τρί-
μηνο στο 4,8% από 4,6% προη-
γουμένως. Ετσι, ο πληθωρισμός 
αναμένεται να παραμείνει πάνω 
από τον στόχο της Τράπεζας της 
Αγγλίας για 2% για ολόκληρο το 
επόμενο έτος, υποχωρώντας σε 
αυτό το επίπεδο μόνο το 2025.

Ο συνδυασμός του υψηλού πλη-
θωρισμού, της χαμηλής ανάπτυξης 
και των εντάσεων που προκάλεσε 
η απόφαση του Ηνωμένου Βασι-
λείου να αποχωρήσει από την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση, λειτουργεί σαν 
βαρίδι για τις επιχειρηματικές 
επενδύσεις. Ο υψηλότερος πληθω-
ρισμός αυξάνει επίσης το κόστος 
δανεισμού, με την Τράπεζα της 
Αγγλίας να αναμένεται να αυξή-
σει το βασικό επιτόκιο δανεισμού 
της, το οποίο σήμερα διαμορφώ-
νεται στο 5%. Οι οικονομολόγοι 
προβλέπουν ότι τα επιτόκια θα 
κορυφώσουν στο 5,75%, ενώ οι 
επενδυτές στοιχηματίζουν ότι θα 
ξεπεράσουν και το 6%. Σύμφωνα 
με στοιχεία που ανακοινώθηκαν 
χθες, η αύξηση των επιτοκίων προ-
κάλεσε τη μεγαλύτερη «βουτιά» 
στον πλούτο των νοικοκυριών στο 
Ηνωμένο Βασίλειο από τον Β΄ Πα-
γκόσμιο Πόλεμο. Το Resolution 
Foundation ανακοίνωσε ότι ο 
πλούτος των νοικοκυριών υπο-
χώρησε κατά 2,1 τρισ. λίρες, καθώς 
η πτώση των τιμών των ομολόγων 
μείωσε την αξία των επενδύσεων 
των συνταξιοδοτικών ταμείων.

Ανάπτυξη μόλις 0,6% 
το 2024 στη Βρετανία

O πληθωρισμός αναμένεται να 
παραμείνει πάνω από τον στόχο της 
Τράπεζας της Αγγλίας για 2% ολό-
κληρο το επόμενο έτος, υποχωρώ-
ντας σε αυτό το επίπεδο μόνο το 
2025.
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Σε οριακό σημείο βρίσκονται οι οι-
κονομικές «αντοχές» των ενοικια-
στών που αναζητούν ακίνητο στην
Αττική, ως αποτέλεσμα της ταχείας
ανόδου των τιμών των ενοικίων
τα τελευταία χρόνια κι ενώ οι μισθοί
δεν έχουν αυξηθεί με τον ίδιο ρυθ-
μό. Με βάση τα στοιχεία μεσιτικών
γραφείων από το 2017 μέχρι και
το 2022, η μέση αύξηση των ενοι-
κίων στην Αττική αγγίζει το 35%,
ενώ περιοχές υψηλής ζήτησης,
στα βόρεια και τα νότια προάστια,
ή στο κέντρο της Αθήνας, έχουν
αυξηθεί ακόμα και κατά 45% ή
55%.

Οπως προκύπτει από σχετική
ανάλυση που επιμελήθηκε η εται-
ρεία Recognyte για λογαριασμό
της «Κ», σήμερα, η μέση τιμή ενοι-
κίασης στην Αττική διαμορφώνεται
σε 684 ευρώ/μήνα, ποσό που με-
ταφράζεται σε ετήσια δαπάνη
ύψους 8.208 ευρώ. Την ίδια στιγμή,

το μέσο κατά κεφαλήν δηλωθέν
εισόδημα των φορολογουμένων
στην Αττική διαμορφώνεται σε
23.430 ευρώ, κάτι που σημαίνει
ότι ένας εργαζόμενος που νοικιάζει
ακίνητο, χωρίς να επιμερίζεται το
κόστος σε περισσότερα μέλη, θα
πρέπει να καταβάλει το 35% των
εσόδων του μόνο για να καλύψει
το κόστος του ενοικίου. Με βάση
την ορθή πρακτική διαχείρισης,
το ενοίκιο δεν θα πρέπει να ξεπερ-
νάει το 30% των εσόδων ενός νοι-
κοκυριού.

Ωστόσο στην πράξη η κατάστα-
ση είναι ακόμα χειρότερη, εξαιτίας
του γεγονότος ότι η πλειονότητα
των ενδιαφερόμενων ενοικιαστών
είναι νέοι, ηλικίας 25-39 ετών, των
οποίων τα εισοδήματα είναι ασφα-

λώς χαμηλότερα των 23.430 ευρώ,
που αντιστοιχούν σε μηνιαίο ει-
σόδημα που προσεγγίζει τις 2.000
ευρώ. Η συγκεκριμένη ηλικιακή
ομάδα αριθμεί 907.430 μέλη. Πα-
ράλληλα, όπως αναφέρει ο κ. Κώ-
στας Σκεπετάρης, αναλυτής της
Recognyte, «το πρόβλημα στην
Αττική είναι σαφώς πιο έντονο και
εξαιτίας του γεγονότος ότι συγ-
κεντρώνει τον μεγαλύτερο αριθμό
νοικοκυριών που αποτελούνται
από ένα και μόνο μέλος, με απο-
τέλεσμα να είναι πολύ δυσκολότερο
το να είναι σε θέση να ανταποκριθεί
στο αυξημένο κόστος διαβίωσης.
Στην Αττική καταγράφουμε 416.608
νοικοκυριά που αποτελούνται από
μόνο ένα μέλος. Για τους ανθρώ-
πους αυτούς, η ενοικίαση ενός ακι-

νήτου στην Αττική είναι μια εξαι-
ρετικά δύσκολη υπόθεση». Η Re-
cognyte ειδικεύεται στην αξιοποί-
ηση σύγχρονων τεχνολογικών ερ-
γαλείων, όπως επεξεργασία μεγά-
λου όγκου δεδομένων και τεχνητή
νοημοσύνη, για την εις βάθος ανά-
λυση της αγοράς ακινήτων.

Τα στοιχεία αυτά καθιστούν
επιτακτική την αναζήτηση λύσεων,
τόσο προς την κατεύθυνση της
συγκράτησης των τιμών των ενοι-
κίων, μέσω και της αύξησης της
προσφοράς κατοικιών προς ενοι-
κίαση, όσο και προς την κατεύ-
θυνση της αύξησης των απολαβών
των εργαζομένων. Παράλληλα, ήδη
έχει καταστεί σαφές ότι για όσους
έχουν τη σχετική επιλογή, η με-
τακίνηση σε κάποια άλλη περιοχή

της χώρας ίσως να αποτελεί μια
περισσότερο βιώσιμη λύση, του-
λάχιστον για κάποια χρόνια.

Μία από τις προτάσεις που έχει
καταθέσει η Πανελλήνια Ομοσπον-
δία Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΠΟΜΙ-
ΔΑ), μέσω του προέδρου της κ.
Στράτου Παραδιά και που σίγουρα
θα βρεθεί στο επίκεντρο των σχε-
τικών διαβουλεύσεων το προσεχές
διάστημα, αφορά την παροχή κι-
νήτρων για την αύξηση της προ-
σφοράς κατοικιών προς ενοικίαση.
Ενα από αυτά αφορά τη μείωση
των φορολογικών συντελεστών
κατά τουλάχιστον 10 ποσοστιαίες
μονάδες και στις τρεις κλίμακας,
ώστε να διαμορφωθούν σε 5%, για
ετήσια έσοδα έως 12.000 ευρώ,
25% για έσοδα από 12.000 έως

35.000 ευρώ και 35% για έσοδα
που ξεπερνούν τις 35.000 ευρώ
ετησίως. Οι σημερινοί συντελεστές
είναι 15%, 35% και 45% αντίστοι-
χα.

      Προκειμένου όμως να διασφα-
λιστεί ότι η μείωση αυτή θα «πε-
ράσει» και στις τιμές ενοικίασης,
η ΠΟΜΙΔΑ προτείνει να ισχύσει
μόνο στις περιπτώσεις νέων μι-
σθωτηρίων συμβολαίων, που θα
αφορούν μακροχρόνιες μισθώσεις. 

Ενα τέτοιο μέτρο εκτιμάται ότι
θα λειτουργήσει ως σημαντικό κί-
νητρο όχι μόνο για τη μετακίνηση
κάποιων ακινήτων από τη βρα-
χυχρόνια στη μακροχρόνια μί-
σθωση, αλλά και για την επανα-
δραστηριοποίηση ιδιοκτητών,
που σήμερα προτιμούν να κρατούν

τα ακίνητά τους κλειστά, λόγω
αρνητικών εμπειριών στο παρελ-
θόν, π.χ. από κακοπληρωτές ενοι-
κιαστές ή λόγω πρόκλησης ση-
μαντικών φθορών. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι μόνο στον Δήμο
Αθηναίων υπολογίζεται ότι είναι
κλειστά/κενά πάνω από 130.000
διαμερίσματα. Σε πανελλαδικό
επίπεδο, με βάση τις δηλώσεις
του Ε9 εκτιμάται ότι οι κενές κα-
τοικίες ξεπερνούν τις 700.000,
αποστερώντας από την κτηματα-
γορά έναν σημαντικότατο αριθμό
ακινήτων, που θα μπορούσαν να
διατεθούν προς πώληση ή ενοι-
κίαση, αμβλύνοντας έτσι τις ανο-
δικές πιέσεις που ασκούνται στις
τιμές και καθιστούν απρόσιτη τη
στέγη για χιλιάδες νοικοκυριά.

Στο ενοίκιο το 35% του εισοδήματος
Εντονο το πρόβλημα στην Αττική, όπου οι αυξήσεις έχουν αγγίξει και το 55% – Μεγαλύτερο το πρόβλημα για τους νέους 

<<<<<<<

Μόνο στον Δήμο Αθη-
ναίων υπολογίζεται ότι
είναι κλειστά πάνω από
130.000 διαμερίσματα.

Ο παραθερισμός είναι κατά βάση
ένα ακριβό σπορ και αν δεν είναι
ακριβό σπορ, τότε μάλλον δεν είναι
παραθερισμός αλλά αγγίζει τα όρια
του μαζοχισμού. Μπορεί εκ πρώτης
να ακούγεται μια ακραία τοποθέ-
τηση, αλλά αν καθίσουμε και ορ-
γανώσουμε τη σκέψη μας ήρεμα,
μάλλον θα καταλήξουμε ότι δεν
απέχει και πολύ από την πραγμα-
τικότητα. Μιας και πρόκειται για
πολυσύνθετο θέμα, ας ξεκινήσουμε
να το ξετυλίγουμε να δούμε πού
θα μας βγάλει.

Ο παραθερισμός λοιπόν είναι
μια διαδικασία που μας οδηγεί
στην ανάλωση του χρόνου των
καλοκαιρινών μας διακοπών –να
ξεκαλοκαιριάσουμε που λέμε– με
την ελπίδα ότι αυτή η περίοδος
θα είναι τόσο ευχάριστη όσο απαι-
τεί ο καθένας μας στο δικό του μέ-
τρο, έτσι ώστε να γεμίσουν οι μπα-
ταρίες μας για τη νέα σαιζόν που
ξεκινά από τον Σεπτέμβρη. Ο πα-
ραθερισμός έχει διάφορες εκφάν-
σεις που για κάποιους είναι πολυ-
διάστατες και συνδυαστικές, ενώ
για κάποιους άλλους μονοδιάστα-
τες και αποκλειστικές. Το μέσο
του παραθερισμού μπορεί να έχει
μετακινούμενη μορφή, αλλά τις
περισσότερες φορές έχει σταθερή
μορφή. Στις μετακινούμενες μορ-
φές μπορούμε να σκεφτούμε ένα
απλό τροχόσπιτο, ένα χλιδάτο RV
(recreational vehicle), ή ένα θα-
λάσσιο σκάφος, ενώ στις σταθερές
μορφές μπορούμε να σκεφτούμε
ένα ξενοδοχείο, ένα εξοχικό ή ένα

οργανωμένο κατασκηνωτικό χώρο.
Εννοείται ότι για κάθε είδος υπάρ-
χουν και πολυάριθμες υποδιαιρέ-
σεις. Οι οπαδοί των μετακινούμε-
νων μορφών επιχειρηματολογούν
ότι δεν τους αρέσει να νιώθουν
δεμένοι σε ένα τόπο και δηλώνουν
λάτρεις της περιπέτειας και της
εναλλαγής παραστάσεων. Για τους
ίδιους λόγους, αλλά από την ανά-
ποδη έχουμε τους οπαδούς των

σταθερών λύσεων: που επιζητούν
να έχουν φτάσει στην κορυφή του
learning-curve, που τα έχουν όλα
τόσο οργανωμένα, που ξέρουν και
την τελευταία πέτρα στο εξοχικό
τους ή γνωρίζει και το τελευταίο
τους τερτίπι ο μετρ του εστιατορίου
του ξενοδοχείου και η μπαργούμαν
που απλώς πάνε για να ριλαξά-
ρουν!

Όλες καλές επιλογές μέχρι να
φτάσει η συζήτηση στη σύγκριση
του πόσα πιστεύεις ότι αξίζουν

στον εαυτό σου και του πόσα πλη-
ρώνεις για να τα απολαύσεις. Αυτό
όμως είναι μια ευαίσθητη συζήτηση
που δεν ενδιαφέρει να αναλύσουμε
εδώ. Εκείνο όμως που μπορούμε
να δούμε είναι κατά πόσο αξίζει
να έχεις δεμένο ένα κεφάλαιο σε
ένα είδος ή είναι καλύτερα να το
σπάσεις σε βάθος χρόνου και να
απολαμβάνεις διάφορα.

Η πρώτη αντίδραση του μυαλού
είναι προς το εξοχικό. Το εξοχικό

απαιτεί δέσμευση κεφαλαίου και
έξοδα συντήρησης σε βάθος χρό-
νου. Όμως την ίδια στιγμή ένα
εξοχικό αυστηρά ομιλούντες για
να είναι πραγματικό εξοχικό πρέ-
πει να πληροί τις προδιαγραφές
ενός εξοχικού. Αν μιλάμε για εξο-
χικό σε παραλιακή πόλη όπου για
να δεις θάλασσα πρέπει να ταξι-
δέψεις 15 λεπτά και να σπαταλή-
σεις άλλα 20 λεπτά για να παρκά-
ρεις, τότε για τα δεδομένα της Κύ-

πρου μάλλον δεν είναι εξοχικό
αλλά μαζοχισμός, επειδή έχεις δε-
μένα όλα αυτά τα χρήματα χωρίς
ιδιαίτερη λογική αιτία. Ενδεχο-
μένως να ήσουν πολύ καλύτερα
αν επέλεγες ξενοδοχεία για να πα-
ραθερίζεις ή να ενοικιάζεις κάτι
εποχιακά. Αν σκεφτούμε λίγο πα-
ραπάνω, θα δούμε πως και ο σκα-
φάτος που δυνητικά μετακινείται
δεν διαφέρει και πολύ από τον κά-
τοχο ενός εξοχικού στο πλαίσιο

της Κύπρου πάντοτε. Διότι άλλο
σκαφάτος στον Πρωταρά και άλλο
σκαφάτος στον Άλιμο στην Αθήνα!
Και το σκάφος απαιτεί μεγάλη δέ-
σμευση κεφαλαίου αλλά και με-
γάλα ετήσια έξοδα συντηρήσεων.
Από εκεί και πέρα είναι η χρήση
και η απόλαυση που λαμβάνεις.
Αν τη βρίσκεις να ταξιδεύεις ένα
χιλιόμετρο για να «πιτσιαλίσεις»
λίγο στον Κόννο, αν προλάβεις
να δέσεις, τότε το σκάφος είναι
για εσένα μια χαρά. Όμως ας μη
γελιόμαστε, το σκάφος σου είναι
ίσως η καλύτερη επιλογή διακο-
πών για τους φίλους σου!

Τα ξενοδοχεία είναι πάντα μια
επιλογή. Όμως με το κόστος σή-
μερα να ξεκινά από μισό νεφρό
το βράδυ που με τα παρελκόμενα
να ξεπερνά τον ένα νεφρό και μισό
συκώτι τη μέρα είναι για πολλούς
απαγορευμένη επιλογή. Άρα στην
τελική το ωραίο και μοναδικό είναι
να έχεις φίλους! Κάποιον που να
έχει το σκάφος του, έναν άλλο που
να διευθύνει κάποιο ξενοδοχείο,
κάποιον που να έχει ένα εξοχικό
και κάποιον που να είναι μάστορας
των μπάρμπεκιου! Ακόμη καλύ-
τερα να είσαι εσύ ένας από αυτούς.
Πού είναι ακριβώς αυτό που κάνει
την Κύπρο μοναδική, επειδή «this
is Cyprus really» και όλοι περνάμε
καλά μέχρι να μας πιάσει η κατά-
θλιψη του Σεπτέμβρη!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Παραθερισμός και Επιλογές
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Εκείνο που μπορούμε
να δούμε είναι κατά πό-
σο αξίζει να έχεις δεμέ-
νο ένα κεφάλαιο σε ένα
είδος ή είναι καλύτερα
να το σπάσεις σε βάθος
χρόνου και να απολαμ-
βάνεις διάφορα.

Άλλο σκαφάτος στον Πρωταρά και άλλο σκαφάτος στον Άλιμο στην Αθήνα! Και το σκάφος απαιτεί μεγάλη δέσμευση
κεφαλαίου αλλά και μεγάλα ετήσια έξοδα συντηρήσεων.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ανάγκη της εικαστικού Κατερί-
νας Ατταλίδου να εργάζεται σε 
εξωτερικούς χώρους, στη φύση, 
ήταν αυτή που τελικά έδωσε το 
αποτέλεσμα της έκθεσης που πα-
ρουσιάζεται στο Κυπριακό Μου-
σείο στη Λευκωσία με τίτλο «Στον 
Ίδιο Τόπο» (θα διαρκέσει μέχρι 
τις 10 Σεπτεμβρίου). Η Κατερίνα 
Ατταλίδου με τις 86 υδατογραφί-
ες της, τοποθετημένες εντός και 
εκτός προθηκών στους εκθεσια-
κούς χώρους του Κυπριακού Μου-
σείου, όχι μόνο προσεγγίζει τα 
εκθέματα αισθητικά, αλλά κατά 
κάποιο τρόπο αυτά μοιάζουν να 
είναι βγαλμένα από τις υδατογρα-
φίες της. Οι υδατογραφίες της εί-
ναι σαν φωτογραφίες του τόπου, 
ενός τόπου που η Κατερίνα από 
πολύ νωρίς τον αισθάνθηκε. Ταξί-
δεψε σε ολόκληρη την Κύπρο και 
καθώς περπατάμε στις αίθουσες 
του Κυπριακού Μουσείου και μι-
λάμε για το πώς προέκυψε η έκ-
θεση, μου λέει, πως βγαίνοντας 
στη φύση και έχοντας μαζί της 
το εργαστήριό της, τα σύνεργα 
δηλαδή που είναι απαραίτητα 
για τη δημιουργία υδατογραφι-
ών, ξεκινώντας από την περιο-
χή της Καρπασίας να ζωγραφί-
ζει τα τοπία που συναντούσε, 
δεν είχε στόχο κάποια έκθεση». 
Την πρόταση για την έκθεση την 
έκανε τελικά το 2019, μετά που 
είχε ταξιδέψει πολύ… «Σκέφτη-
κα να κάνω πρόταση για έκθεση 
στο Μουσείο της Στοκχόλμης… 
ένιωσα στην πορεία όμως πως 
ήταν πολύ σημαντικό να γίνει 
στον τόπο μου η πραγματικότη-
τα η ιδέα μου». Όταν εγκρίθηκε 
η πρόταση για την έκθεση η Κα-
τερίνα επισκεπτόταν το Μουσείο 
για λίγες ώρες κάθε μέρα για να 
αφομοιώσει τις πληροφορίες που 
τις έδιναν τα ίδια τα αντικείμε-
να, ή για να σκιτσάρει, χωρίς να 
έχει μαζί της το δικό της υλικό… 
και το αποτέλεσμα δικαιώνει την 
επιλογή της. 

Συνεχίζοντας την περιήγησή 
μας στις αίθουσες του Μουσείου 
μιλάμε για τη γη, τα χρώματα της 
φύσης, και με ποιον τρόπο αυτές 
οι έννοιες έχουν επιδράσει στη 
δουλειά της… «∆εν έφτανα σε 

έναν τόπο και απλώς ζωγράφιζα, 
έμενα για κάποιο διάστημα εκεί. 
Η πρόθεσή μου ήταν να έχω δη-
μιουργήσει κάποιου είδους σχέση 
με το χώμα από το οποίο βγήκε 
στην επιφάνεια κάποιο αντικεί-
μενο. Το τοπίο μού έδινε πίσω το 
δώρο της αληθινής σχέσης με τη 
γη…» και συνεχίζει: «Η συνάφεια 
των χρωμάτων των υδατογραφι-
ών με εκείνη των αντικειμένων 
προέκυψε» μού λέει η Κατερίνα, 
ενώ στεκόμαστε μπροστά από 
την υδατογραφία που είναι δί-
πλα από έναν αμφορέα δίχρω-
μης κεραμικής με πλούσια φυ-
τική και γεωμετρική κόσμηση, 
της κυπρο-αρχαϊκής Ι περιόδου 
(750-600 π.Χ.), που βρέθηκε στην 
Περιστερώνα της επαρχίας Αμμο-
χώστου, και μου εξηγεί: «Όταν 
βρεθείς στο σημείο που βρέθη-

καν τα αντικείμενα, ξαφνικά αυ-
τά παίρνουν άλλη μορφή. Συνει-
δητοποίησα και την απίστευτη 
σοφία της οπτικής επικοινωνί-
ας, την ενέργεια του τόπου»… 
Πιάνομαι από τη λέξη ενέργεια, 
μιας και έχουμε μιλήσει αρκε-
τά για το πώς ο τόπος επενεργεί 
πάνω μας και τη ρωτώ με ποιον 

τρόπο αυτή η ενέργεια αντικα-
τοπτρίζεται στις υδατογραφίες 
της, μου απαντά πως η δική της 
ανάγκη να περάσει κάποιο χρό-
νο με τον κάθε τόπο, όσο τον ζω-
γράφιζε, φαίνεται, όταν ακούει να 
λένε επισκέπτες της έκθεσης, ότι 
ταξίδεψαν στον τόπο, βλέποντας 
τη δουλειά της. Κάτι που δεν έχω 

παρά να προσυπογράψω, μιας και 
τα χρώματα τής κάθε υδατογρα-
φίας μού θυμίζουν τις εικόνες που 
έχω στο μυαλό μου κι εγώ από τις 
επισκέψεις μου σε περιοχές που 
επισκέφθηκε και η Κατερίνα... Η 
δουλειά της Κατερίνας αποπνέει 
και μία απαλότητα, και μού λέει 
πως είναι και αυτός ένας τρόπος 
να περπατήσουμε αυτή τη γη… 
«έχει σχέση και με το πώς πορευ-
όμαστε γενικά στη ζωή», ενός 
τόπου που έχει υποφέρει από βα-
ριά πατήματα, συμπληρώνω εγώ.

Ο τόπος με άλλη ματιά 
«Είχα πλήρη επίγνωση για το 

πόσο πολύτιμα απ’ όλες τις από-
ψεις ήταν τα αντικείμενα με τα 
οποία συνδιαλεγόμουν, οπότε 
και το μέγεθος των υδατογραφι-
ών είναι μικρό και η χρωματική 
γκάμα μου να είναι όσο πιο λιτή, 
απλή και φυσική γίνεται, διότι 
έπρεπε τα αντικείμενα να είναι 
πρώτα και οι υδατογραφίες να 
είναι μια θύμηση του τόπου»… 
μου τονίζει η Κατερίνα, η οποία 
πριν από τις σπουδές της στην 
Καλών Τεχνών, σπούδασε και 
Ιστορία και τη ρωτώ, μετά από 
όλη αυτή η διαδικασία της απο-
τύπωσης μέσω των υδατογραφι-
ών των τόπων και έπειτα η συνα-
ναστροφή της και η σύνδεση τής 
δουλειάς της με τα αντικείμενα 

του μουσείου, τι της πρόσφερε: 
«Μετά από όλα αυτά χρόνια τα-
ξιδιών στον τόπο και περνώντας 
χρόνο με τη γη είδα τον τόπο με 
άλλη ματιά, η λέξη συμφιλίωση 
δεν είναι ακριβώς σωστή. Μάλ-
λον μου επέτρεψε να συσχετιστώ 
με το βάθος του τόπου» και εδώ 
επισημαίνω στην Κατερίνα πως 
πέρα από αυτό που μου εξηγεί, 
παρατηρώ και κάποιου είδους 
απελευθέρωση, διακρίνω πως ο 
τόπος πια οδηγεί την εικαστικό 
στην αποτύπωσή του… «Αφέθη-
κα… χωρίς πρόθεση. ∆εν μπο-
ρώ να είμαι τουρίστας στον τόπο 
μου. Χρειαζόμουνα ένα αληθινό 
πλαίσιο» μου τονίζει.

Κλείνοντας την πολύ ενδιαφέ-
ρουσα ξενάγησή μας, καταλήξαμε 
να μιλάμε για τον ρόλο του καλλι-
τέχνη στην εποχή μας, έχοντας 
τριγύρω μας τα αρχαία αντικεί-
μενα που συνομιλούν με τις σύγ-
χρονες υδατογραφίες της Κατε-
ρίνας και μού λέει πως ο ρόλος 
του καλλιτέχνη είναι να εφιστά 
την προσοχή σε αυτό που λείπει.. 
«και νιώθω πως ο κόσμος μας εί-
ναι τόσο κραυγαλέος, τα αντικεί-
μενα τόσο έντονα και φωναχτά, 
που νομίζω αυτό που μας λείπει 
στον σημερινό μας πολιτισμό εί-
ναι η τρυφερότητα, το μικρό, μία 
ουσιαστική σχέση με το σχεδόν 
τίποτα που όμως είναι τα πάντα».

Απ’ όλη διαδικασία του στησί-
ματος της έκθεσης και φυσικά της 
καλλιτεχνικής παραγωγής η Κα-
τερίνα μού λέει πως η εμβύθιση 
στο πριν της έδωσε μια δύναμη 
σε σχέση με το πώς μπορεί εκεί-
νη να σταθεί δυνατή. «Συνειδη-
τοποιώ πως ο πολιτισμός μας και 
το ποιοι είμαστε έχει άμεση σχέ-
ση με το τοπίο που ζούμε και δεν 
καταλαβαίνω πώς καταφέρνουμε 
να ισοπεδώνουμε τον τόπο και να 
τον αναπτύσσουμε όπως γίνεται 
σήμερα», μου λέει καθώς βγαίνου-
με από το Κυπριακό Μουσείο, συ-
μπληρώνοντας «αν χαίρομαι ένα 
πράγμα με αυτή την έκθεση είναι 
ότι παίρνω μηνύματα από κόσμο 
που μου λέει πως ταξίδεψε στην 
Κύπρο, με αφορμή την έκθεση».

Πληροφορίες: Κατερίνα Αττα-
λίδου: «Στον ίδιο τόπο», Κυπρι-

ακό Μουσείο, Μουσείου 1, Λευκω-
σία. Ελεύθερη είσοδος.

Μια θύμηση του τόπου
Η εικαστικός Κατερίνα Ατταλίδου εκθέτει στο Κυπριακό Μουσείο 86 υδατογραφίες της που συνομιλούν με τα εκθέματά του

Η Κατερίνα Ατταλίδου με τις 86 υδατογραφίες της, τοποθετημένες εντός και εκτός προθηκών στους εκθεσιακούς χώρους του Κυπριακού Μουσείου, όχι μόνο προσεγγίζει τα εκθέματα αισθητικά, αλλά κατά κάποιο τρόπο αυτά μοιάζουν 
να είναι βγαλμένα από τις υδατογραφίες της.

«Αφέθηκα… χωρίς πρόθεση. ∆εν μπορώ να είμαι τουρίστας στον τόπο μου. Χρειαζόμουνα ένα αληθινό πλαίσιο» λέει η εικαστικός Κατερίνα Ατταλίδου.

«Σκέφτηκα να κάνω 
πρόταση για έκθεση στο 
Μουσείο της Στοκχόλ-
μης… ένιωσα στην πο-
ρεία όμως πως ήταν πο-
λύ σημαντικό να γίνει 
στον τόπο μου η πραγ-
ματικότητα η ιδέα μου».
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Η Kατερίνα Ευαγγελάτου, διακεκριμέ-
νη σκηνοθέτις και Καλλιτεχνική ∆ιευθύ-
ντρια του Φεστιβάλ Αθηνών Επιδαύρου, 
σκηνοθετεί την παραγωγή του Εθνικού 
Θεάτρου Ελλάδας, «Ιππόλυτος» του Ευρι-
πίδη καταθέτοντας μια ακόμα ενδιαφέρου-
σα προσέγγιση, με μια διανομή σημαντι-
κών πρωταγωνιστών και συντελεστών. Με 
κεντρικά πρόσωπα του μύθου τη Φαίδρα, 
δεύτερη σύζυγο του Θησέα, απόγονη του 
Ήλιου, κόρη του Μίνωα και της Πασιφά-
ης, που προέρχεται από τόπους μακρινούς 
όπου κυριαρχεί το πάθος και η μαγεία, και 
τον Ιππόλυτο, γιο του Θησέα από την Αμα-
ζόνα Ιππολύτη, προσκολλημένο εμμονικά 

σε μια ιερή αγνότητα, ο Ευριπίδης υφαίνει 
μια αριστοτεχνική θεατρική παγίδα κλιμά-
κωσης του τραγικού, όπου οι θεοί παίζουν 
καθοριστικό ρόλο. Μια σκηνοθεσία που 
βουτάει στο άγριο σύμπαν του έργου του 
Ευριπίδη, βλέποντάς το σαν έναν σύγχρο-
νο εφιάλτη μέσα σε ένα ποιητικό σκηνικό, 
όπου τα πρόσωπα παλεύουν με τις αδυνα-
μίες τους και ο έρωτας είναι τόσο παράφο-
ρος που δεν μπορεί παρά να είναι μοιραί-
ος. Ένας δυνατός θίασος 24 ηθοποιών και 
τεσσάρων μουσικών βρίσκεται συνεχώς 
επί σκηνής. Παρασκευή, 4 Αυγούστου και 
Σάββατο, 5 Αυγούστου, Αρχαίο Θέατρο 
Κουρίου, έναρξη παραστάσεων 9:00 μ.μ

ΦΕΣΤΙΒΑΛ ΑΡΧΑΙΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΡΑΜΑΤΟΣ

Εθνικό Θεάτρο Ελλάδας: «Ιππόλυτος» 
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Εγκλωβισμένοι, 
μοιραίοι

και απρόθυμοι    

Ο
τι ο τουρίστας είναι ιδιότητα βαρεί-
ας καταπόνησης είναι γνωστό. Οτι η 
επικείμενη ταλαιπωρία κανέναν δεν 

πτοεί και όλοι ορμάμε ασυγκράτητοι στις 
διακοπές ή προετοιμάζουμε –έστω και φα-
ντασιακά– το επόμενο ταξίδι αποτελεί, κι 
αυτό, κοινό τόπο. Οτι ο τουρισμός παρα-
μένει για τις περισσότερες χώρες του πλα-
νήτη η κύρια –αν όχι η βασικότερη– πηγή 
εσόδων, κινητήριος μοχλός της οικονομί-
ας τους, της επιβίωσής τους δηλαδή, είναι 
κι αυτό γνωστό. Ομως η λογική ακολου-
θία των πραγμάτων, όπως και οι σταθερές 
έχουν προ καιρού διαταραχθεί, όσο κι αν 
προσποιούμαστε, κάθε τόσο, πως επιστρέ-
φουμε στην «κανονικότητα». Η βεβιασμένη 
προσπάθεια εξομάλυνσης θυμίζει τα τεχνη-
τά χαμόγελα των σέλφι, που παραπέμπουν 
σε προβαρισμένη γκριμάτσα μάλλον παρά 
σε έκφραση χαράς ή ευχαρίστησης.   

Η Ρόδος εκτός από την καταστροφή του 
περιβάλλοντος και των ζωών εκατοντάδων 
ανθρώπων έφερε στην επιφάνεια και τη δι-
άχυτη αγωνία. Πέρυσι το νησί υποδέχτηκε 
2,6 εκατ. επισκέπτες. Η κλιματική αλλαγή 
επιφέρει ισχυρό πλήγμα στον ευρωπαϊκό 
Νότο αλλά και στην ευρωπαϊκή βιομηχα-
νία τουρισμού και ταξιδιών, «έναν κλάδο 
που το περασμένο έτος συνεισέφερε στην 
οικονομία της Γηραιάς Ηπείρου 1,9 τρισ. 
ευρώ» («Κ», 26/7).   

Οι εικόνες της κλειστής Ακρόπολης, ορι-
σμένες ώρες της ημέρας λόγω καύσωνα, ή 
των «αποκλεισμένων» σε κλιματιζόμενα 
ξενοδοχεία επισκεπτών στη Σικελία ή στη 
Σαρδηνία, είναι ενδεικτικές μιας επερχό-
μενης αλλαγής στην τουριστική κίνηση. 
Εκτός κι αν ο κάθιδρος και εξουθενωμέ-
νος τουρίστας μεταλλαχθεί, συν τω χρόνω, 
στην προσπάθειά του να επιβιώσει. Σε τι; 
Ποιος ξέρει... Σε ένα είδος που θα αντέχει 
τα πάντα προκειμένου να μη στερηθεί τη 
μετακίνηση. Γιατί δεν αρκεί να αγνοεί κα-
νείς την πραγματικότητα, θα πρέπει και 
να την αρνηθεί, από πείσμα ή παραφορά. 
Να παλινδρομήσει δηλαδή το ανθρώπινο 
γένος σε μια δεύτερη ή νέα ανηλικότητα. 
Εκατομμύρια τουρίστες, αυτό το «ακραίο» 
(ένα επίθετο που δεν δικαιούμαστε πλέον 
να χρησιμοποιούμε) καλοκαίρι, βρίσκονται 
καθ’ οδόν προς κάποιον προορισμό. Σε 45 
βαθμούς Κελσίου, σε φλεγόμενα δάση, σε 
πλημμυρισμένες πόλεις, εν μέσω πυρκα-
γιών, τυφώνων, καταστροφών. Εκτός αν 
αυτή ακριβώς η δυστοπία αποτελέσει του-
ριστική ατραξιόν. ∆εν είναι η πρώτη φορά 
που συμβαίνει. Πρόσφατα στην Κοιλάδα 
του Θανάτου, στις ΗΠΑ, με θερμοκρασίες 
που ξεπέρασαν τους 55 βαθμούς Κελσίου, 
συνέρρεαν εκατοντάδες για να βιώσουν, λέ-
ει, την «απόλυτη εμπειρία» ενός καύσωνα. 
Εκεί όπου «αισθάνεστε όντως σαν ο ήλιος 
να έχει περάσει μέσα από το δέρμα σας και 
να μπαίνει στα κόκαλά σας», όπως δήλω-
σε δασοφύλακας του Εθνικού Πάρκου της 
Κοιλάδας. Αλλά τίποτα δεν σταματάει την 
ανθρώπινη περιέργεια (κομψή διατύπω-
ση). Την παρόρμηση που εμπεριέχει και το 
στοιχείο του θανάτου. Η φαινομενική φυγή 
είναι χωρίς λύτρωση. Η «περιπέτεια» είναι 
έννοια που διαστέλλεται τόσο, μέχρι απο-
χρωματισμού του νοήματός της.    

Οταν ο Χανς Μάγκνους Εντσενσμπέρ-
γκερ, ο Γερμανός συγγραφέας και στοχα-
στής, ανέπτυσσε «μια θεωρία για τον τουρι-
σμό» πριν από 25 χρόνια, η συνθήκη ήταν 
πολύ διαφορετική κι αυτό που περιέγραφε 
τότε ως λαίλαπα, περίπου, που αφανίζει τό-
πους και τοπία, πολλαπλασίασε τα δυσμενή 
χαρακτηριστικά της. Εγραφε μεταξύ άλλων 
(«Πολιτική και πολιτισμός», εκδ. Scripta): «Ο 
τουρισμός ζητώντας να λυτρώσει τους οπα-
δούς του από την κοινωνία, πήρε κι αυτήν 
μαζί του στο ταξίδι. Οσοι συμμετείχαν σ’ αυ-
τό μπορούσαν να διαβάσουν στα πρόσωπα 
των γειτόνων τους αυτό που ήταν πρόθε-
σή τους να ξεχάσουν. Στο πρόσωπο αυτό, 
που τους ακολουθούσε στο ταξίδι, καθρε-
φτιζόταν ό,τι είχε αφήσει κανείς πίσω του. 
Εκτοτε ο τουρισμός είναι ο καθρέφτης της 
κοινωνίας, την οποία ο ίδιος απεχθάνεται».    

Ο τουρισμός αποτελεί λύση για την οι-
κονομία αλλά και μέρος του προβλήματος 
της κλιματικής αλλαγής. Παραμένει αντα-
νάκλαση της κοινωνίας που ούτε μπορούμε 
να αλλάξουμε δραστικά ούτε και να ξεχά-
σουμε. Εγκλωβισμένοι, μοιραίοι και απρό-
θυμοι αντάμα.  

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ας αναδείξουμε το παρελθόν μας

Μ
ε πολύ χαρά είδα ότι ο πολύ όμορ-
φος ναός του Αγίου Γεωργίου στο 
Πραστείο Μεσαορίας αναστηλώ-

θηκε και μάλιστα αποκαλύφθηκαν αγι-
ογραφίες του σπουδαίου αγιογράφου/
μαρμαροκόνου Ιωάννη Ζαμπούνη από 
τη Σάμο, τις οποίες δημιούργησε τα 
έτη 1906-1907, όπως φαίνεται από τις 
σχετικές δημοσιεύσεις στον Τύπο, «Το 
επιτελεσθέν έργον εν τω ναώ του Πρα-
στειού μαρτυρεί περιτράνως τόσον την 
μοναδικήν τέχνην του κ. Ι. Ζαμ πούνη 
όσον και την ευσυνείδητον αυτού ερ-
γασίαν». Ο Ζαμπούνης εργάστηκε σε 
πολλές άλλες εκκλησίες της Κύπρου, 
όπως στην Αγία Νάπα της Λεμεσού, 
στον Άγιο Παντελεήμονα στη Μύρ-
του, της Τέρρα Σάντα στη Λευκωσία, 
του Μετοχίου του Κύκκου στη Λευκω-
σία και αλλού. Σπουδαίος στη δουλειά, 
και σαν τον Ζαμπούνη πολλοί ακόμα 
σπουδαίοι Κύπριοι και μη δούλεψαν 
σε ναούς και άλλους χώρους. Ζωγρά-
φοι, γλύπτες, αρχιτέκτονες, εμπειρι-
κοί χτίστες, άφησαν σπουδαία κληρο-
νομιά στην Κύπρο, σε ολόκληρη την 
Κύπρο, που σήμερα εν πολλοίς έχουν 
πέσει στην αφάνεια ή έχουν μελετη-
θεί πλημμελώς. 

Ας πάρουμε για παράδειγμα τους 
γλύπτες, έργα των οποίων μπορεί κα-
νείς να δει στο πάρκο/κοιμητήριο του 

Αγίου Σπυρίδωνα, στο κέντρο της Λευ-
κωσίας, όπως οι Θυμόπουλος, ∆ημητρι-
άδης, Παπαγιάννης, Νάτσιος, οι οποίοι 
άφησαν ενδιαφέροντα έργα, αλλά εμείς 
αναπλάσαμε το παλαιό νεκροταφείο 
της Λευκωσίας και μετά το αφήσαμε 
έρμαιο της τύχης του. Ασχέτως αν εκεί 
ετάφησαν τόσοι και τόσες που ευεργέ-
τησαν την πόλη… Έχουμε έργο επίσης 
στο κοιμητήριο της Κερύνειας συγγε-
νή του σπουδαίου Γιαννούλη Χαλεπά, 
του Τήνιου Ιωάννη Λαμπαδίτη (όπως 
είχε η Καθημερινή και ο γράφων απο-
καλύψει μετά από επιτόπια έρευνα, 
τον Αύγουστο του 2022), εκτός από 
τα έργα του Θυμόπουλου, που έχουν 
σωθεί. Φαντάζομαι ότι έργα σπουδαί-
ων άλλων γλυπτών θα υπάρχουν και 
στα άλλα κοιμητήρια της Πάφου, της 
Λάρνακας, της Λεμεσού ή στα κοιμη-
τήρια των μεγάλων κωμοπόλεων της 
κατεχόμενης Κύπρου.

Είμαι βέβαιος ότι και τα μουσουλμα-
νικά τεμένη και μιναρέδες θα κρύβουν 
και αυτά τα μυστικά τους, που ίσως 
να είναι γνωστά στους ειδικούς μελε-
τητές, αλλά όχι στο ευρύ κοινό. Όπως 
συμβαίνει και για τα δικά μας μνημεία, 
λεπτομέρειες γνωρίζουν μόνο οι επαΐο-
ντες και όσοι έχουν ειδικό ενδιαφέρον.

∆εν θα έπρεπε όμως να είναι έτσι, 
θα έπρεπε το πλούσιο καλλιτεχνικό πα-

ρελθόν του νησιού να είχε τεθεί στο 
επίκεντρο της πολιτιστικής μας πολι-
τικής, από έναν φορέα που θα ενεργο-
ποιούσε το πλούσιο και καταρτισμένο 
ανθρώπινο δυναμικό της χώρας. Θα 
μπορούσε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
ή άλλοι φορείς να είχαν σκεφτεί τρό-
πους με τους οποίους θα ενωνόντου-
σαν οι δύο πλευρές. Ας πούμε να χα-
ράσσονταν διαδρομές Καμπαναριών 
και Μιναρέδων, από τη μία άκρη της 
Κύπρου στην άλλη… Το κάλεσμα για 
την προσευχή θα μπορούσε να μετα-
τραπεί σε κάλεσμα για συμβίωση, για 
αλληλοσεβασμό…

Θα είχε ενδιαφέρον να καταγραφό-
ταν η ιστορία των δημόσιων κρηνών, 
βενετσιάνικων, οθωμανικών, βρετανι-
κών, από την Πάφο ώς την Καρπασία 
και να μπορούσε να δημιουργηθεί ένας 
χάρτης, στον οποίο θα τοποθετούνται 
χωροταξικά, κρήνες για κοινή χρήση, 
κρήνες για θρησκευτική χρήση, νερό-
μυλοι και χαβούζες που σώζονται. Το 
νερό που συχνά πυκνά γινόταν αιτία 
διαμάχης θα μπορούσε με ένα τέτοιο 
πρότζεκτ να γίνει αιτία συνεργασίας, 
επιστημόνων και νέων της κάθε πε-
ριοχής… 

Το ίδιο για τις προβιομηχανικές 
εγκαταστάσεις σε ολόκληρη την Κύ-
προ, τη λαϊκή αρχιτεκτονική, την αστι-

κή οθωμανική αρχιτεκτονική, τα με-
σαιωνικά και τα νεότερα μνημεία. Η 
βάση και η όρεξη από τη ∆ικοινοτική 
Επιτροπή για την Πολιτιστική Κληρο-
νομιά υπάρχει, έργο της οποίας είναι 
και η αποκατάσταση του ναού του Αγί-
ου Γεωργίου του Πραστειού της Μεσα-
ορίας και που κάνει τη δουλειά της με 
πολύ κόπο και αγάπη. 

Γιατί ίσως αν μάθουμε όσα μπορού-
με περισσότερα για τον τόπο μας, και 
όταν θα αποφασίσουμε να επικεντρω-
θούμε στο να αναδείξουμε το παρελθόν 
μας χωρίς φοβίες και αγκυλώσεις, ίσως 
τότε να έχουμε ελπίδες να αρχίσουμε 
ξανά να δημιουργούμε έργα καλά, που 
θα έχουν πατήσει στην παράδοσή μας 
και στις ταυτότητές μας και δεν θα δη-
μιουργούμε στο κενό τέχνη για λίγους 
και για μυημένους. 

Εμείς είμαστε η τελευταία γενιά που 
ίσως μπορεί να αντλήσει κάτι από το 
παρελθόν, από τη χαμένη ταυτότητά 
μας. Αν πάλι θέλουμε να δημιουργή-
σουμε μία νέα ταυτότητα, απαλλαγ-
μένη από κάθε τι του παρελθόντος θα 
πρέπει να το κάνουμε αρχής γενομέ-
νης απαλλασσόμενοι από τα πολιτικά 
πρότυπα και τις πολιτικές ιδεολογίες 
του παρελθόντος.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΘΕΡΙΝΟ ΣΙΝΕΜΑ

«The man who sold his 
skin» στον Κάτω Δρυ
Η Κινηματογραφική Λέσχη Λάρνακας 
σε συνεργασία με τη Louvana Records, 
παρουσιάζει τη πολυβραβευμένη ται-
νία «The man who sold his skin» του 
Kaouther Ben Hania στον Κάτω ∆ρυ της 
Λάρνακας. Η ταινία είναι εμπνευσμένη 
από πραγματικά γεγονότα και παρου-
σιάζει την ιστορία ενός άντρα που για 
να καταφέρει να ζήσει ελεύθερος στην 
Ευρώπη, γίνεται έργο τέχνης στα χέρια 
ενός Γάλλου καλλιτέχνη. Θα ακολουθή-
σει 15λεπτη συζήτηση της ταινίας. Τρίτη 
1 Αυγούστου, ώρα 8:30 μ.μ. Πλατεία Κά-
τω ∆ρυ. Είσοδος Ελεύθερη. Η προβολή 
πραγματοποιείται στο πλαίσιο των εκδη-
λώσεων «Μουσικό Χωριό Φέγγαρος».

ΜΟΥΣΙΚΗ

Φεστιβάλ Φέγγαρος 2023
Το χωριό Κάτω ∆ρυς, το «σπίτι» του φεστιβάλ 
από το 2014, θα ντυθεί και πάλι γιορτινά φιλο-
ξενώντας τέσσερις σκηνές που θα χαρίσουν 
στους επισκέπτες 45 ώρες μουσικής, από τις 
3 μέχρι τις 5 Αυγούστου. Το φετινό πρόγραμ-
μα παρουσιάζει μεγάλα παγκοσμίου φήμης acts 
όπως ο Αυστραλός σούπερ σταρ και φαινόμε-
νο του YouTube, Dub FX feat. Mr Woodnote, οι 
Νεοϋορκέζοι rockers και ακτιβιστές The Last 
Internationale, καθώς και διεθνή ανερχόμενα 
αστέρια όπως το ιαπωνικό ντουέτο ηλεκτρονικής 
μουσικής WaqWaq Kingdom και οι Βρετανομαλ-
τέζες punk-rockers GENN. Tο φεστιβάλ θα πα-
ρουσιάσει, επίσης, την αφρόκρεμα της σύγχρο-
νης ελληνικής εναλλακτικής folk και pop σκηνής. 

Ξεχωρίζουν ο ράπερ Εισβολέας με την μπάντα 
του, η ιέρεια της ποπ Nalyssa Green, οι πανκ-ο-
πανηγυρο-ψυχεδελικοί Thrax Punks, το εκρηκτι-
κό ντουέτο παραδοσιακής μουσικής Kadinelia και 
οι ονειρικοί Usurum. Στηρίζοντας σταθερά την το-
πική σκηνή ο Φέγγαρος θα φιλοξενήσει ανάμεσα 
σε άλλα τους Zivanished, Tterlikkas x Fuzz Bus, 
Della, Sophia Patsalides, Rumba Attack και τους 
Island Seeds. Οι σκηνές του φεστιβάλ Carlsberg 
Beer Garden και Museum Κασκαντέρ θα λειτουρ-
γούν καθ’ όλη τη διάρκεια των τριών ημερών δί-
νοντας στους επισκέπτες εναλλακτικές επιλογές 
με stand-up comedy, δυναμικά DJ sets αλλά και 
ιδιαίτερα live acts. Info/Tickets: fengaros.com, 

facebook.com/fengaros

ΧΟΡΟΣ

Ομάδα Arttitude: 
«Εν Χορώ»
Οι πλατείες στα χωριά ήταν πάντα 
ένας χώρος συναναστροφής, επα-
φής και ξεγνοιασιάς. Ένας χώρος 
διαμαρτυρίας και διεκδίκησης, επί-
σης, όπου συναντιούνταν γενιές, 
κοινωνικά στρώματα, απόψεις, 
σκέψεις και συναισθήματα. Ευρύ-
τερος στόχος της συγκεκριμένης 
παραγωγής είναι να φέρει το κοινό 
ακόμη πιο κοντά στις πλατείες. Χο-
ρογράφος: Εύη Παναγιώτου, Ανά-
πτυξη Ιδέας – ∆ραματουργία: Μα-
ρία Α. Ιωάννου, Χορεύτριες: Julia 
Brendle, Έλενα Γαβριήλ, Νικόλ 
Κωνσταντίνου, Κατερίνα Τυλλη-
ρίδου, Μάγδα Αργυρίδου, Τζούλη 
Χαραλαμπίδου, Άννα Νικολαΐδου, 
Μουσική: Αντρέας Ροδοσθένους, 
Σοπράνο: Βασιλική Κωνσταντή. Πα-
ραστάσεις: 30 Ιουλίου, Πολιτιστι-
κό Πολυδύναμο Κέντρο Λιμνάτη, 
1 Αυγούστου Χώρος Εκδηλώσε-
ων της Κοινότητας Καλού Χωριού, 
5 Αυγούστου, Πλατεία Μουσεί-
ου Λαδιού Συλίκου, ώρα έναρξης 
παραστάσεων 7:00 μ.μ. Είσοδος 

ελεύθερη.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Το ημερολόγιο ενός τρελού» 
Η έκδοση του έργου «Το Ημερολόγιο» 
ενός τρελού» που παρουσιάζεται στο Τε-
χνόπολις 20 στην Πάφο είναι αποτέλε-
σμα δουλειάς δεκαπέντε 
χρόνων. Κουβαλά μαζί 
της μνήμες άπειρες αλ-
λά και τους χώρους που 
ανέβηκε ώς τώρα. Αυτή 
τη φορά ο μονόλογος 
προσκαλεί τη Στέφανη 
Νεοφύτου που θα αυ-
τοσχεδιάσει φωνητικά 
πάνω στα θέματα που έγραψε ο αείμνη-
στος Γιώργος Χριστοδουλίδης. Πρόκειται 
για το κλασικό αριστούργημα του Γκό-

γκολ που ακολουθεί την πορεία ενός με-
λαγχολικού και μπερδεμένου δημοσίου 
υπαλλήλου στην απομόνωση, την τρέλα 

και μοιραία στη λύτρω-
σή του. Το έργο είναι 
διασκευασμένο στα κυ-
πριακά από τον Μάριο 
Ιωάννου και τον Σπύρο 
Χαραλάμπους. Επί Σκη-
νής: Μάριος Ιωάννου, 
Στέφανη Νεοφύτου. 
Πέμπτη 3 Αυγούστου, 

ώρα 8:30 μ.μ. Τεχνόπολις 20, λεωφόρος 
Νίκου Νικολαΐδη 18, Πάφος. Τηλέφωνο 

κρατήσεων 70002420.

ΘΕΑΤΡΟ

«Δεν ακούω Δεν βλέπω Δεν μιλώ»
Η νεοελληνική κωμωδία «∆εν Ακούω, ∆εν 
βλέπω, ∆εν μιλώ» Γιώργου Θεοδοσιάδη σε 
σκηνοθεσία Γιάννη Σαββίδη είναι μια δρο-
σερή καλοκαιρινή θεατρι-
κή πρόταση από το θέατρο 
Ανεμώνα! Ένας τυφλός, 
ένας κουφός και ένας μου-
γκός είναι αχώριστοι φίλοι 
και ζουν μαζί αντιμετωπί-
ζοντας από κοινού τις αντι-
ξοότητες που δημιουργεί η 
καθημερινότητα και οι ειδικές τους δυνατό-
τητες. Σ’ αυτή τη μικρή Βαβέλ, σ’ αυτή την 
εντελώς ασυνήθιστη συνύπαρξη, ο κάθε 
ήρωας έχει αναπτύξει τον δικό του κώδικα 

για να επικοινωνεί με τους άλλους. Και τα 
καταφέρνουν τόσο… όσο… Κάποια στιγμή 
μπαίνει στη ζωή τους η Ελπίδα, μια κοπέλα 

γεμάτη δύναμη και αισι-
οδοξία, ένας άγγελος της 
αγάπης. Παίζουν οι ηθοποι-
οί Ηλίας Ανδρέου, Γιώργης 
Χριστοδούλου, ∆ημήτρης 
Γιωρκάτζης και η Έλια Ιω-
αννίδου. Παραστάσεις στη 
Λεμεσό 3, 4, 5, 6, 7 Αυγού-

στου, Θέατρο Ένα, Λεμεσός και στη ∆ερύ-
νεια: 9 Αυγούστου στο ∆ημοτικό Αμφιθέα-
τρο ∆ερύνειας. Ώρα έναρξης παραστάσεων 
8:30 μ.μ. Πληροφορίες 70007721.

Εκατομμύρια τουρίστες
εν μέσω 450 Κελσίου, πυρκα-
γιών, τυφώνων, καταστροφών.   
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AR IAD N E  –  AN D R O M E DA

ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΕΚΘΕΣΗΣ 

CORMAC McCARTHY 
Τέκνο του Θεού
Μτφρ.: Παναγιώτης Κεχαγιάς
Εκδ. Gutenberg, σελ. 223

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

To τρίτο βιβλίο του Κόρμακ Μα-
κάρθι, μετά τα «Orchard Keeper» 
(1965) και «Outer Dark» (1968), το 
«Τέκνο του Θεού» (1973), είναι 
μια βουτιά στην Κόλαση – με το 
κεφάλι, και με τα μάτια ανοιχτά. 
Μόνο που το κυριότερο μέλημά 
σου όταν το διαβάζεις δεν είναι 
ότι βρίσκεσαι στην Κόλαση, πράγ-
μα που αν μη τι άλλο θα έφτανε. 
Είναι ότι ο Βιργίλιός σου, αυτός ο 
σχεδόν βαριεστημένος ξεναγός, 
τα βρίσκει φυσιολογικά όλα αυ-
τά. Είναι πράγματα, λέει, που γί-
νονται· που έχουν γίνει· και που 
θα γίνουν, βέβαια, ξανά. Aπαξ και 
μπορείς να βάλεις κάποιου είδους 
κακό στον νου σου, οποιοδήποτε 
κακό, έχει ήδη χαραχτεί ο δρόμος 
για να το κάνει κάποιος πράξη· 
κάποια στιγμή.

Αυτός που κάνει πράξη μία αδι-
ανόητη σειρά από μεγάλα, ζοφε-
ρά, ποταπά εγκλήματα, του τύπου 
που κάνουν, λες, τον Θεό να απο-
στρέφει το βλέμμα από τη δημι-
ουργία Του, είναι ο Λέστερ Μπά-
λαρντ, ένας φτωχοδιάβολος, ένας 
λερός, χαμερπής, πέρα για πέρα 
απαίδευτος αγρότης σε μια επαρ-
χία του Νότου κάπου στη δεκαε-
τία τού ’60, που από τη μια μέρα 
στην άλλη –η ιστορία μας ξεκι-
νάει in media res, και δεν αφή-

νεται ποτέ να κοιτάξει προς τα 
πίσω: δεν έχει σημασία, άλλω-
στε, να μπει σε τέτοιο κόπο– βρί-
σκεται χωρίς κανένα στήριγμα, 
κανενός είδους. Μόνος, εγκατα-
λελειμμένος από τη μητέρα του 
αφότου ήταν παιδί, χάνει και το 
σπίτι του μετά την αυτοκτονία 
του πατέρα του και αφήνεται να 

γκρεμιστεί έξω από τα όρια της 
κοινωνίας, αποσυνάγωγος σχε-
δόν από βούληση. 

Η κατάβαση
Φτωχός, ανέστιος, θα φτιάξει 

την πρώτη του φωλιά (κυριολε-
κτικά φωλιά: θα ακολουθήσουν 
πολύ χειρότερες, «οριστικές» μο-
νιές) σε ένα ξύλινο εγκαταλελειμ-
μένο αγροτόσπιτο. Eνας άστεγος 
των ορέων που θα γεμίσει το κα-
ταφύγιό του με λογής σκουπίδια, 
θα παραμιλάει διαβάζοντας αρ-
χαίες εφημερίδες μασουλώντας 
μισοψημένες πατάτες και σπό-
ρια από καλαμπόκι, όταν τα βρει. 
Θα τριγυρνάει με την καραμπί-
να του κυνηγώντας σκίουρους 
για να τους φάει, θα κερδίσει, 
σαν δεινός σκοπευτής που είναι, 
δυο-τρεις λούτρινες κούκλες στο 
πανηγύρι –η μόνη του αληθινή 
παρέα, μέχρις ενός σημείου–, θα 
περιπλανιέται πάντα εκτός πόλε-
ως, στους λόφους, στα φαράγγια, 
στο βουνό, στη χωματερή, στο 
δάσος, θα ανταλλάσσει μια κα-
λημέρα με άλλους σαν κι αυτόν 
(ή περίπου σαν κι αυτόν: τα άλλα 
τέρατα του βιβλίου δεν μπορούν 
να τον φτάσουν), θα κατηγορη-
θεί για βιασμό, θα παρενοχλεί 
ζευγάρια που κάνουν σεξ στις 
καβάντζες της εξοχής, και όλα 
αυτά μέχρι να πέσει πάνω στον 
θάνατο – στον θάνατο από ατύ-
χημα ενός ζευγαριού. Από εκεί, 
ο δρόμος –μια κατωφερική ανη-
φοριά– για τη νεκροφιλία και τη 
νεκροφιλική παρενδυσία ανοί-

γει ορθάνοιχτος μπροστά του. 
Ο Μπάλαρντ θα μεταμορφωθεί 
σε ένα ζώο που δεν θα ανήκει 
σε καμιά συνομοταξία, παρά μό-
νο στον εαυτό του. Αλλά αυτός 
ο εαυτός δεν θα υπάρχει: είναι 
πολύ σκοτεινά εκεί μέσα για να 
συντηρηθεί κάποιας μορφής συ-
νείδηση ή ψυχή.

Η γλώσσα του Μακάρθι –που, 
κατά τους μελετητές του, άντλη-
σε υλικό από τον διαβόητο σίριαλ 
κίλερ Εντ Γκέιν, τον «χασάπη του 
Ουισκόνσιν» (τον ίδιο που στάθη-
κε πηγή έμπνευσης για τον Νόρ-
μαν Μπέιτς τού «Ψυχώ» αλλά και 
για τον Λέδερφεϊς του «Σχιζοφρε-
νούς δολοφόνου με το πριόνι»), 

και από τα εγκλήματα του Τζέιμς 
Μπλέβινς στην Τσατανούγκα του 
Τενεσί– είναι εξαίσια: αφηγείται 
τη διαμονή του ήρωά του στη 
Γέεννα με τον κρυστάλλινα πε-
ποικιλμένο, αριστοτεχνικά αρ-
χιτεκτονημένο λόγο του, με την 
κάθε λέξη του να είναι ταυτόχρο-
να αναπάντεχη και ακριβής. Εί-
ναι τόσο απόλυτη η κυριαρχική 
ματιά του στον κόσμο, είναι τόσο 
καλός παρατηρητής, που μπορεί 
να περιγράψει τον αέρα, μια σκιά 
ή ένα βλέμμα με έναν τρόπο ορι-
στικό, που αντηχεί για ώρα μέσα 
σου σαν μόμπιλο φτιαγμένο από 
κρύσταλλα όταν το κουνάει μια 
αύρα το πρωί.

Στην οθόνη
Το «Τέκνο του Θεού» μετα-

φέρθηκε στον κινηματογράφο 
το 2013, σε σκηνοθεσία Τζέιμς 
Φράνκο και με τον Σκοτ Χέιζ στον 
κεντρικό ρόλο. Πρόκειται για μια 
πιστή μεταφορά του βιβλίου, αλλά 
για μια ολέθρια καλλιτεχνική απο-
τυχία: σαν μια κατά λέξη μετά-
φραση. Στα δικά μας, ο Παναγιώ-
της Κεχαγιάς δεν μας προσφέρει 
μόνο μια εξαίσια μετάφραση, αλ-
λά και μια χορταστική εισαγωγή 
στο έργο και τον βίο του Κόρμακ 
Μακάρθι, του μεγάλου χαρτογρά-
φου της σκοτεινής πλευράς του 
ανθρώπου. Συνολικά, ένα επικίν-
δυνα αριστουργηματικό βιβλίο.

Aπαξ και μπορείς
να βάλεις οποιοδήποτε 
κακό στον νου σου, 
έχει ήδη χαραχτεί
ο δρόμος για να το κάνει 
κάποιος πράξη· 
Κάποια στιγμή.

Ο ήρωας του Μακάρθι γίνεται ένα ζώο που δεν ανήκει σε καμιά συνομοταξία, παρά μόνο στον εαυτό του. Αλλά αυτός 
ο εαυτός δεν θα υπάρχει: είναι πολύ σκοτεινά εκεί μέσα για να συντηρηθεί συνείδηση ή ψυχή.

Βουτιά στην κόλαση
της ανθρώπινης ψυχής
Με το κεφάλι και με τα μάτια ανοιχτά...

Είναι τόσο απόλυτη η ματιά του Μα-
κάρθι στον κόσμο, που μπορεί να 
περιγράψει τον αέρα, μια σκιά, ένα 
βλέμμα.
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Συνεντεύξεις στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το 18o Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμα-
ντέρ Λεμεσού θα διεξαχθεί από 
την 1η έως τις 8 Αυγούστου στον 
Χαρουπόμυλο Λανίτη, δίπλα στο 
Μεσαιωνικό Κάστρο της Λεμεσού 
και στην «Κ» μιλάνε έξι σκηνοθέ-
τες, ο Fredrik Gert από τη Σουη-
δία, η Sarvnik Kaur από την Ινδία, 
ο Ιωσήφ Βαρδάκης και Γρηγό-
ρης Ρέντας από την Ελλάδα και 
οι Γιάννης Χριστίδης – Κωνστα-
ντίνος Κουκούλης και Αλέξαν-
δρος Πισσούριος από την Κύπρο.

FREDRIK GERT
BREAKING SOCIAL

Προβολή Πέμπτη
3 Αυγούστου 8:30 μ.μ.

–Τι σημαίνει καταχρηστικός 
καπιταλισμός και γιατί το «κοι-
νωνικό συμβόλαιο» είναι το 
κατ’ εξοχήν εργαλείο του;

–Ίσως ο καπιταλισμός να ήταν 
καλός, εάν μπορούσαμε να έχου-
με μία εκδοχή του που θα σεβό-
ταν τα ανθρώπινα δικαιώματα 
και τον πλανήτη. Το κοινωνικό 
συμβόλαιο είναι οι κανόνες που 
εμείς οι πολίτες ακολουθούμε, αλ-
λά έχουμε και εκείνους που τους 
παραβαίνουν, εκείνους που φορο-
διαφεύγουν, που αγοράζουν ένα 
επιπλέον διαβατήριο. Προσλαμ-
βάνουν έναν στρατό από δικηγό-
ρους για να κρύψουν τον πλούτο 
τους. Οι κοινωνίες διαλύονται, οι 
ανισότητες αυξάνονται παντού, 
ακόμα και στις σταθερές οικο-
νομίες του βορρά. Όλο αυτό δη-
μιουργεί απελπισία και άγχος… 
οδηγεί σε κυνισμό και μίσος…
–Είναι αρκετή η ύπαρξη της 
ελπίδας; Πώς μπορεί αυτή να 
μετουσιωθεί σε πράξη; Είναι 
ο ακτιβισμός μία υγιής αντί-
δραση στην καπιταλιστική μας 
κοινωνία;

–Το να ελπίζεις είναι μία μορ-
φή αντίστασης. Να αντιδράς είναι 
μία πράξη ελπίδας. Είναι υγιές να 
αντιδράς, να υπερασπίζεσαι τη 
δημοκρατία και να πολεμάς για 
μία δίκαιη κοινωνία, στην οποία 
όλοι θα έχουν τις ίδιες ευκαιρίες.
–Υπάρχει καθοδηγούμενος 
ακτιβισμός, που υπονομεύει 
την υγιή μαζική αντίδραση;

–Όχι. 
–Νομίζετε πως ζούμε σε προε-
παναστατική περίοδο;

–∆εν ξέρω και είναι πολύ δύ-
σκολο να πιέσεις το μέλλον, πότε 
οι άνθρωποι θα βγουν στους δρό-
μους. Στις ΗΠΑ το κίνημα «Black 
Lives Matter» εξερράγη στις με-
γαλύτερες διαμαρτυρίες από τη 
δεκαετία του 1960. Βλέπουμε πο-
λύ μεγάλες κινητοποιήσεις στη 
Γαλλία και στο Ισραήλ. Μην ξε-
χνάς τη δύναμη των φεμινιστι-
κών κινημάτων σε ολόκληρο τον 
κόσμο, με το «Me Too» να είναι 
μόνο ένα μέρος τους. Η Αραβική 
Άνοιξη άλλαξε πολλά και δεν έχει 
πεθάνει. Υπάρχει μεγάλη δύναμη 
σε αυθόρμητες κινητοποιήσεις, 
όπως στο Ιράν, όπου οι γυναίκες 
αρνούνται να ακολουθήσουν τους 
κανόνες των ιερέων. Στη Χιλή με 
αυθόρμητες κινητοποιήσεις ο λα-
ός ζητάει νέο σύνταγμα, ένα εποι-
κοδομητικό και ώριμο αίτημα. Εί-
μαι βέβαιος ότι θα δούμε πολλές 
εξεγέρσεις στα επόμενα χρόνια. 
–Έχετε εικόνα για την κατά-
σταση στην Κύπρο, σε σχέση 
με όσα θίγετε στην ταινία σας;

– Γνωρίζω ότι η Κύπρος υποφέ-
ρει από τις ίδιες προκλήσεις που 
αντιμετωπίζουν πολλές χώρες, για 
παράδειγμα η χρηματοδότηση 
των σπιτιών μας. Το σχέδιο με τα 
Χρυσά ∆ιαβατήρια όντως έφερε 

πολλά «βρώμικα» χρήματα στην 
Κύπρο. Γνωρίζουμε ότι ο καλύτε-
ρος τρόπος για ξέπλυμα χρήματος 
είναι μέσω του real estate. Επο-
μένως, δεν είναι τόσο περίεργο 
που το κόστος ζωής έχει αυξηθεί 
πολύ στη χώρα σας. Στην ταινία 
έχω μια ιστορία από τη Μάλτα. 
Πιστεύω ότι η εμπειρία της Μάλ-
τας καλύπτει πολύ καλά την κα-
τάσταση στην Κύπρο.

 

SARVNIK KAUR
AGAINST THE TIDE

Προβολή Κυριακή
6 Αυγούστου, 8:30 μ.μ.

–Βρισκόμαστε στο όριο της 
περιβαλλοντικής εξάντλησης;

–Η πραγματικότητα είναι ότι 
ακόμη και σήμερα το 70% του πα-
γκόσμιου πληθυσμού των 7 και 
πλέον δισεκατομμυρίων τρέφεται 
από μικρομεσαίους αγρότες και 
καλλιεργητές, ενώ η βιομηχανι-
κή γεωργία/αλιεία εξαντλεί τα 
αποθέματά μας με ανησυχητικό 
ρυθμό. ∆εν υπάρχουν οικονομι-
κές ανταμοιβές για την εξάσκη-
ση μικρής κλίμακας γεωργίας/
αλιείας, στρέφοντας τους μικρο-
μεσαίους καλλιεργητές είτε να 
εγκαταλείψουν τα επαγγέλματά 
τους είτε να εξετάσουν τη βιομη-
χανική γεωργία/αλιεία ως λύση. Ο 
σύγχρονος κόσμος βρίσκεται στα 
πρόθυρα της κατάρρευσης, λόγω 
των αξιών που επιβάλλονται από 
ένα καπιταλιστικό σύστημα που 
αναγκάζει τους ανθρώπους μαζι-
κά να πιστεύουν ότι η ανάπτυξη/
κέρδος είναι η πιο φυσική επιδί-
ωξη για όλη την ανθρωπότητα.
–Μπορούν να συνυπάρξουν τε-
χνολογική εξέλιξη και περιβαλ-
λοντικά ήπιες τεχνικές;

–Ο κόσμος δεν λειτουργεί 
δυαδικά. Η τεχνολογία δεν είναι 
απαραίτητα κακή, αλλά ούτε λει-
τουργεί σε κοινωνικό κενό. Αυ-
τές οι συζητήσεις είναι σαν να 
προσπαθούμε να βάλουμε έναν 
επίδεσμο για να θεραπεύσουμε 
τον καρκίνο, ενώ ο καπιταλισμός 
συνεχίζει να μας τρώει από μέ-
σα. Όλη η ανθρώπινη ιστορία 
είναι μια απόδειξη της ανθρώ-
πινης εφευρετικότητας, της δη-
μιουργίας και των τεχνολογικών 
προόδων – θα είναι πραγματικά 
απλοϊκό να τις δούμε ως το πρό-
βλημα. Τα ανθρώπινα όντα δεν 
επιδίδονται πλέον σε καμία επι-
δίωξη που δεν στοχεύει τελικά 
στην απόκτηση περισσότερου 
πλούτου και δύναμης. Είμαστε 
όλοι τραυματισμένα όντα που 
πρέπει να συγκεντρώσουμε δύνα-
μη, γιατί την εξισώνουμε με την 
επιβίωσή μας. Έχουμε χάσει την 
εμπιστοσύνη στις κοινότητες, 
στην αγάπη, στην ποίηση, στη 
φιλοσοφία. Λατρεύουμε έναν θεό 
και αυτός είναι το χρήμα. Έτσι, 
με λίγα λόγια, οι εννοιολογικές τε-
χνολογικές εξελίξεις μπορούν να 

συνυπάρχουν με βιώσιμες μεθό-
δους, αλλά στην πραγματικότητα 
είμαστε καταδικασμένοι να τις 
χρησιμοποιήσουμε για να προω-
θήσουμε μεμονωμένες ατζέντες 
ιδιοτελών κερδών απλώς και μό-
νο λόγω του συστήματος αξιών 
που μας περιβάλλει. 
–Η κλιματική κρίση επηρεά-
ζει, εκτός από το ίδιο το περι-
βάλλον και τις κοινωνικές μας 
σχέσεις;

–Κάτω από το καπιταλιστικό 
σύστημα αξιών – η αποξένωση 
από τους πιο κοντινούς μας εί-
ναι η πιο φυσική εξέλιξη για τον 
άνθρωπο. Στην επιδίωξη του κέρ-
δους δεν μπορούμε να έχουμε εξε-
τάζουμε ή να αμφισβητούμε τη 
συνείδησή μας εξέταση, πρέπει 
να κάνουμε πιο ατομικιστική ζωή 
και να βλέπουμε τον καθένα ως 
εχθρό/ανταγωνιστή/απειλή. Κα-
θώς οι πόροι γίνονται λιγότεροι, 
το κλίμα θερμότερο και ο καιρός 
πιο ασταθής. Αυτή η παράνοια 
μετατρέπεται σε πραγματικότη-
τα και πρέπει όλοι να επιμείνου-
με, αγωνιζόμενοι ατελείωτα για 
να επιτύχουμε την επιβίωσή μας 
μόνο για εμάς και για κανέναν 
άλλον. Είναι ένας για πάντα αυ-
τοδιαιωνιζόμενος κύκλος φόβου, 
αποξένωσης και αυτοκαταστρο-
φής – αυτή είναι η δύσκολη θέ-
ση του να είσαι άνθρωπος στους 
καιρούς της κλιματικής αλλαγής.

ΙΩΣΗΦ ΒΑΡΔΑΚΗΣ
ΑΚΟΕ/ΑΜΦΙ: Η ΙΣΤΟΡΙΑ

ΜΙΑΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ

ΝΑ ΚΟΙΜΑΜΑΙ ΣΤΟ ΣΤΗΘΟΣ ΤΟΥ…

Προβολή Σάββατο
5 Αυγούστου, ώρα 10:30 μ.μ.

–Αισθάνεστε πως σήμερα τα 
πράγματα έχουν προχωρήσει 
για το ΛΟΑΤΚΙ κίνημα στην 
Ελλάδα;

–Τη δεκαετία του ’70 και του 
’80, το ΛΟΑΤΚΙ κίνημα στην 
Ελλάδα πάλευε για στοιχειώδη 
πράγματα. Πάλευε να έχει φω-
νή, πάλευε να δημιουργήσει μια 
ελληνική ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα και 
διεκδικούσε να αντιμετωπίζεται 
η κοινότητα με σεβασμό από τα 
ΜΜΕ. Εν ολίγοις, πάλευε να αλ-
λάξει τον τρόπο που η κοινωνία 
αντιμετώπιζε τα ΛΟΑΤΚΙ άτομα 
και τον τρόπο που τα ίδια έβλε-
παν τον εαυτό τους. Το σημερι-
νό κίνημα εξακολουθεί να πα-
λεύει για τον «σεβασμό από τα 
ΜΜΕ», όμως έχει καταφέρει πια 
να έχει φωνή. Το σημερινό κίνη-
μα λειτουργεί στο πλαίσιο μιας 
κοινωνίας η οποία –σε μεγάλο 
βαθμό– αναγνωρίζει στα άτομα 
το δικαίωμα της ύπαρξης και του 
αυτοπροσδιορισμού. Όμως η ανά-
γκη για το κίνημα είναι διαρκής. 
Είναι αδιανόητο το πώς εξακολου-
θεί να υπάρχει ένα μεγάλο μέρος 
της κοινωνίας που θεωρεί αυτο-

νόητο το ότι δεν επιλέγει κανείς 
ποιον αγαπά, όμως επιμένει πως 
για κάποιους ανθρώπους είναι 
«επιλογή» ή «προτίμηση». Είναι 
επίσης αδιανόητο το πώς ένα μέ-
ρος της κοινωνίας εξακολουθεί 
να αισθάνεται ότι απειλείται από 
οτιδήποτε αμφισβητεί το δίπολο 
αρσενικό/θηλυκό και την πατρι-
αρχική δομή, σε βαθμό που να 
αρνείται το δικαίωμα σε άλλους 
ανθρώπους να αντιμετωπίζονται 
ως ισότιμα μέλη της κοινωνίας. 
Όποια βήματα μπροστά γίνο-
νται, κινδυνεύουν διαρκώς να 
οπισθοχωρήσουν υπό την πίεση 
αυτών που πιστεύουν ότι ωφε-
λούνται από τις προϋπάρχουσες 
κοινωνικές δομές. Αυτό άλλω-
στε γίνεται ολοφάνερο από όσα 
συμβαίνουν στην Αμερική και 
από την άνοδο της ακροδεξιάς 
στην Ευρώπη. Το ΛΟΑΤΚΙ κίνη-
μα υπενθυμίζει ότι η υπέρτατη 
αξία είναι ο άνθρωπος κι ότι η 
ανθρώπινη ύπαρξη έχει μεγαλύ-
τερη σημασία από δομές αυθαί-
ρετες, οι οποίες δεν προσφέρουν 
πια στην κοινωνία. Η συμπερίλη-
ψη ωφελεί την κοινωνία.
–Είναι η δουλειά σας αυτή ένα 
ιστορικό ντοκιμαντέρ ή μπο-
ρούμε να πούμε πως μιλάει 
και για το σήμερα κατά κά-
ποιο τρόπο;

–Η ταινία είναι κατ’ αρχήν 
ένα ιστορικό ντοκιμαντέρ. Όμως 
ήταν η πρόθεση να μιλάει και 
για το σήμερα. Απευθύνεται σε 
μια κοινωνία μελλοντική, σε μια 
κοινωνία που οι αγκυλώσεις των 
αντιλήψεων του παρελθόντος θα 
έχουν μόνο «ιστορικό» ενδιαφέ-
ρον. Στο τέλος της ταινίας γίνεται 
μια σαφής σύνδεση με το παρόν. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΧΡΙΣΤΙΔΗΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟΥΛΗΣ

SAJPPRES

Προβολή Παρασκευή
4 Αυγούστου, 6:30 μ.μ.

–Πώς γεννήθηκε η ιδέα να κα-
ταγράψετε σε ένα ντοκιμαντέρ 
τους ήχους της Κύπρου;

–Η ταινία προέκυψε από ένα 
πρόγραμμα που στο παρελθόν 
είχε αναλάβει το Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, με την 
αρωγή της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, το οποίο κατέγραφε και στη 
συνέχεια μελετούσε τα Κοινοτι-
κά Μέσα και τις Κοινότητες της 
Κύπρου. Το πρόγραμμα «VoCy» 
(Voices of Cyprus), λοιπόν, με 
επικεφαλής τη ∆ήμητρα Μη-
λιώνη, μελετώντας τις Κοινότη-
τες, και αναπόφευκτα, ομιλίες, 
διαλέκτους, ηχοχρώματα, προ-
φορές, και ό,τι άλλο φέρει μαζί 
της η εκφορά λόγου, οδήγησαν 
εμάς, τους σκηνοθέτες της ταινί-
ας, στην εστίαση όχι μόνο στους 
άλλους, καθημερινούς ήχους, αλ-
λά και στον τρόπο με τον οποίον 
αυτοί βιώνονται από τα μέλη των 

Κοινοτήτων. Ούτως ή άλλως, το 
ηχητικό περιβάλλον και οι κοινω-
νικές δυναμικές που αυτό αναδει-
κνύει είναι κάτι που ερευνητικά 
(και προσωπικά) με γοητεύει. Μια 
τέτοιου είδους έρευνα, λοιπόν, 
εστιασμένη στους καθημερινούς 
ήχους, θεωρήσαμε πως έπρεπε να 
συντεθεί σε μια ταινία τεκμηρί-
ωσης με ποιητικά χαρακτηριστι-
κά. Που θα έδειχνε, συνοπτικά, 
πώς ακούγεται (σε εμάς, τουλά-
χιστον) το νησί. 
–Τι μπορούν να μας αποκαλύ-
ψουν οι ήχοι της Κύπρου για 
την ιδιοσυστασία μας ως λαού;

–Η προσεκτική ακρόαση των 
καθημερινών ήχων –σε οποιο-
δήποτε μέρος της γης– είναι μια 
πρακτική που αποκαλύπτει κό-
σμους ιδιότυπους. Φανερώνει λε-
πτομερείς πληροφορίες, οι οποί-
ες βρίσκονταν από πάντα εκεί, 
απλώς δεν είχαμε δώσει τη δέ-
ουσα σημασία. Το νησί είναι έτσι 
κι αλλιώς μια γη πολύπαθη – η 
ταυτότητά του (πολιτική, θρη-
σκευτική, αλλά και γεωμορφο-
λογική) είναι έντονη και διαμορ-
φώνεται συνεχώς. Αν σταθούμε 
λοιπόν κι αφουγκραστούμε ό,τι 
συμβαίνει γύρω μας, θα ακούσου-
με πλαστικό, κίνδυνο, άνεση, τα-
λαιπωρία και Κυριακή, κούραση, 
μπετόν, κόρνες, θόρυβο, θόρυβο, 
θόρυβο, μίσος αλλά και ειρήνη, 
φιλανθρωπία αλλά και αλληλεγ-
γύη. Υπάρχει μια ποιητική διά-
σταση στην ταυτότητα αυτή, την 
οποία κανείς μελετώντας, συνα-
ντά ηχοτοπία από ναούς, οχήμα-
τα, ανοικοδόμηση και ένα είδος 
«μικροφανατισμού» (που μπορεί 
να έχει χαρακτηριστικά εθνικιστι-
κά, θρησκευτικά, οπαδικά, σεξι-
στικά κ.λπ.). Γεμάτη η κοινωνία 
μας, γεμάτα και τα αφτιά μας. ∆εν 
λέω, φυσικά, πως αυτά είναι μόνο 
του κυπριακού λαού γνωρίσματα. 
Ούτε πως το φως στο τούνελ είναι 
ανύπαρκτο. Απλώς, παλεύοντας 
ακόμα να αποβάλουμε τις δικές 
μας αποικιοκρατικές αντιλήψεις, 
προσπαθήσαμε να κοιτάξουμε/
ακούσουμε το νησί, ως έχει: ένα 
πολύβουο - αλλά και όχι – γυμνό 
κομμάτι γης, «ριγμένο» στον ωκε-
ανό του ήχου.

ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΡΕΝΤΗΣ
ΒΑΡΔΙΑ

Προβολή Κυριακή
6 Αυγούστου, 10:30 μ.μ.

–Ποιος είναι ο στόχος του ντο-
κιμαντέρ «Βάρδια»;

–Στη Βάρδια μισθοφόροι προ-
στατεύουν εμπορικά πλοία που 
διασχίζουν τα επικίνδυνα ύδατα 
ανοιχτά της Σομαλίας από πιθα-
νές πειρατικές επιθέσεις. Όμως η 
πραγματικότητα είναι πως πλέον 
η μεγαλύτερη πρόκληση που κα-
λούνται να αντιμετωπίσουν είναι 
η έλλειψη του εχθρού. Οι επιθέ-
σεις έχουν μειωθεί και η έντονη 

παρουσία φρουρών και άλλων 
αποτρεπτικών δυνάμεων στην 
περιοχή έχουν αλλοιώσει τη φύση 
της εργασίας τους. Έτσι, οι χα-
ρακτήρες έρχονται αντιμέτωποι 
με την προσμονή μιας μεγάλης 
στιγμής, μιας στιγμής που ενδε-
χομένως θα τους ορίσει και για 
την οποία οφείλουν να είναι έτοι-
μοι. Σε αυτή την κατάσταση μό-
νιμης επιφυλακής αντανακλάται 
και η φθορά της ζωής, η καθημε-
ρινότητα που σε προσπερνά, πε-
ριμένοντας τους πειρατές.
–Επαναδιαπραγματεύεστε κα-
τά κάποιον τρόπο τον χαρακτή-
ρα του μισθοφόρου, του άντρα 
στρατιώτη εν καιρώ ειρήνης;

–Η συσχέτιση του ανδρισμού 
με τον στρατό, σε κάθε του έκ-
φανση, κρύβει μέσα της την ταύ-
τιση με τη βία. Τοποθετώντας 
όμως αυτό το σύμβολο του πο-
λεμιστή, που τόσο συχνά βλέ-
πουμε στον κινηματογράφο, σε 
απουσία δράσης, αποκαλύπτεται 
μία ανθρώπινη και ευάλωτη πλευ-
ρά. Η συνθήκη μέσα στην οποία 
βρίσκονται οι ήρωες αρχίζει να 
μοιάζει παράλογη και ατέρμο-
νη. Η έννοια της δύναμης παύει 
να έχει σημασία και τη θέση της 
παίρνουν η φθορά και ο χρόνος 
που χάνεται. Κάπως έτσι η ταινία 
επαναδιαπραγματεύεται τον ρό-
λο του προστάτη και των στόχων 
που θέτουμε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΠΙΣΣΟΥΡΙΟΣ
A Full Life, I Suppose

Προβολή Τρίτη
8 Αυγούστου, 8:30 μ.μ.

–Μέσα από το ντοκιμαντέρ σας 
αισθανθήκατε ότι υπάρχουν 
γεμάτες ζωές;

–Αισθάνθηκα τη διερώτηση 
του τι πάει να πει «γεμάτη ζωή». 
Πώς είναι στ’ αλήθεια και πώς 
συγκρίνεται με τις φαντασιώσεις 
που ίσως να έχουμε για τις δικές 
μας ζωές και των άλλων, που αρ-
κετές φορές μπορεί να μας ταλαι-
πωρούν. Ίσως, το να μη γνωρίζω 
την απάντηση σε μια τέτοιου εί-
δους ερώτηση πιθανόν να είναι 
και η προτιμότερη απάντηση. 
Μια αίσθηση που θα μπορούσα 
να σας δώσω και ίσως έχει σχέ-
ση μ’ αυτό που ρωτάτε έγκειται 
στο ότι δέχτηκα ότι η ζωή του κα-
θενός έχει ένα δικό της μέγεθος 
και εκτόπισμα. Η διάθεση να την 
κοιτάξεις προσεκτικά είναι συγκε-
κριμένα αυτό που μ’ ενδιαφέρει. 
–Εκπληρώσατε κάποια προ-
σωπική ανάγκη, την οποία αι-
σθανθήκατε ως οικουμενική, 
γυρίζοντας το «A Full Life, I 
Suppose»;

–Αρχικά, ήθελα να περάσω 
χρόνο με τη μητέρα μου και να 
φτιάξουμε μαζί κάτι κινηματο-
γραφικό. Πάντα μου άρεσε να τη 
φωτογραφίζω και το έργο είναι 
μια εκπλήρωση της παιδικής μου 
επιθυμίας. Επίσης, η προσωπική 
ανάγκη, μάλλον αυτό αισθάνθηκα 
και ως οικουμενικό, έγκειται στο 
γεγονός ότι πάντα επιστρέφουμε 
στις οικογενειακές σχέσεις με τον 
ένα ή άλλο τρόπο. Οι σχέσεις των 
ανθρώπων ειδικά στην αρχή της 
ζωής τους, η πρώτη μας δηλαδή 
συναναστροφή, η οποία συνήθως 
προκύπτει μέσα από το οικογε-
νειακό περιβάλλον επηρεάζει το 
μέλλον μας χωρίς φυσικά να το 
προκαθοριζει. Τέλος, αισθάνθη-
κα την προτροπή ν’ ασχοληθώ 
και να συλλογιστώ παράλληλα 
τις αλλαγές των σωμάτων. Θε-
ωρώ οικουμενικά ζητήματα τό-
σο την ιδέα του να αναπτύσσε-
σαι –σωματικά και ψυχικά– όσο 
και τη σχέση των σωμάτων με 
τον χρόνο. 

 Η κινηματογραφική τέχνη της διήγησης
Ανοίγει τις πύλες του το 18o Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Λεμεσού και στην «Κ» μιλάνε έξι σκηνοθέτες που λαμβάνουν μέρος
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STEPHEN KING
Παραμύθι
μτφ. Αντώνης Καλοκύρης
εκδ. Κλειδάριθμος, 2023, σελ. 776

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΑΜΑΛΟΥΚΑ

Ολοκαίνουργιος Στίβεν Κινγκ στην 
ελληνική αγορά. Το βιβλίο του κα-
λοκαιριού αναμφίβολα. Ενα μεγά-
λο, χορταστικό μυθιστόρημα που 
σε συνεπαίρνει με την απλότητα 
και τη φαντασία του. Ο ακάματος 
Κινγκ κάνει και πάλι το θαύμα 
του και καταφέρνει να μας δώσει 
ένα από τα καλύτερα βιβλία του.

«Παραμύθι» λοιπόν («Fairy 
Tale», 2022), ένα μυθιστόρημα 
με όλα τα στοιχεία και τη συντα-
γή των παλιών κλασικών παρα-
μυθιών, μα στην αυθεντική, μη 
παιδική έκδοσή τους. Ο Κινγκ 
διαλέγει σαν βασικό ήρωα ένα δε-
καεφτάχρονο παιδί, τον Τσάρλι, 
γνωρίζοντας ότι είναι αδύνατον 
να μην τον λατρέψουν οι ανα-
γνώστες. Ο Τσάρλι θυμίζει πολύ 
τον Τζακ Σόγιερ, ήρωα του βιβλί-
ου «Το φυλαχτό» (Κλειδάριθμος, 
2022), που συνέγραψε μαζί με τον 
Πίτερ Στράουμπ· έχουν πολλά 
κοινά σημεία οι δυο τους, όπως 
και το νεαρό αγόρι του «Μαύρου 
Πύργου», ο Τζέικ.

Ο Τσάρλι έχει χάσει τη μητέ-

ρα του σε τροχαίο δυστύχημα 
όταν ήταν επτά χρόνων. Το γεγο-
νός τσάκισε τον πατέρα του που 
στράφηκε στο ποτό και κατέληξε 
άνεργος και αλκοολικός. Ο Τσάρλι 
ζήτησε από τον Θεό να γλιτώσει 
τον πατέρα του και ορκίστηκε 
ότι θα έκανε κι ο ίδιος κάτι για 
Εκείνον, αρκεί ο Τελευταίος να 
του το έδειχνε.

Αυτό είναι το σκηνικό που στή-
νει ο συγγραφέας στις πρώτες 
πρώτες σελίδες. Κι αμέσως με-
τά η γραφή ξεχύνεται και ο ανα-
γνώστης αιχμαλωτίζεται θέλο-
ντας και μη. 

Η Ρέινταρ 
Ο Κινγκ πολύ σύντομα εμφα-

νίζει έναν νέο ήρωα που κάνει 
και τους πιο σκληρούς αναγνώ-
στες να λυγίσουν: ένα σκύλο, τη 
Ρέινταρ, που πεθαίνει από γηρα-
τειά. Το αφεντικό της Ρέινταρ εί-
ναι ένας παράξενος, αντικοινω-
νικός γέρος που ζει σ’ ένα σπίτι 
που μοιάζει μ’ εκείνο της ταινίας 
«Ψυχώ». Κλισέ; Ισως, αλλά ό,τι 
γράφει ο Κινγκ, έτσι όπως το γρά-
φει ο Κινγκ, δεν μπορεί να είναι 
ποτέ κλισέ.

Ενα πρωί καθώς ο Τσάρλι περ-
νάει έξω από το σπίτι του ηλικιω-
μένου ακούει τη Ρέινταρ να γαβγί-
ζει. Πλησιάζει και διαπιστώνει ότι 

το αφεντικό της έχει πέσει από 
μια σκάλα και είναι άσχημα χτυ-
πημένος. Ο Τσάρλι φέρνει βοή-
θεια και του σώζει τη ζωή. Το νέο 
μαθαίνεται γρήγορα και ο Τσάρλι 
ανακηρύσσεται ήρωας. Ο Κινγκ 
μας κλείνει το μάτι από την αρ-
χή ότι ο Τσάρλι είναι πλασμένος 
για κάτι ανώτερο. Κι η ταμπέλα 
του ήρωα θα τον ακολουθεί, ίσως 
ελαφρώς παραλλαγμένη. Αυτή θα 
είναι η καθοριστική γνωριμία για 
τον νεαρό καθώς θα αναλάβει 
τη φροντίδα του ηλικιωμένου, 
τη Ρέινταρ, και το παλιό ξύλινο 
σπίτι, στο οικόπεδο του οποίου 
βρίσκεται μια μικρή κλειδωμένη 
αποθήκη. Και κάτι κλεισμένο εκεί 
γρατσουνάει την πόρτα. Ο Τσάρλι 
θα ανακαλύψει ότι στο εσωτερι-

κό της αποθήκης είναι κρυμμένη 
μια είσοδος που οδηγεί...

Ο Κινγκ δεν έχει αντίπαλο στο 
να εφευρίσκει πύλες που οδη-
γούν κάπου αλλού. Θυμίζουμε 
το αριστοτεχνικό τέχνασμα στο 
«22/11/63» στο οποίο στο πίσω 
μέρος ενός φτηνού φαγάδικου 
βρίσκεται μια πύλη που οδηγεί 
πίσω στον χρόνο. Κάτι ανάλογο 
συμβαίνει κι εδώ. Και από δω και 
πέρα η φαντασία καταλαμβάνει 
το μυθιστόρημα κι έρχονται στον 
νου τα λόγια του νεαρού ήρωα 
στην πρώτη σελίδα: «Είμαι βέ-
βαιος ότι κανείς δεν θα πιστέψει 
αυτή την ιστορία».

Ο Στίβεν Κινγκ στο «Παραμύ-
θι» θα χτίσει έναν ολόκληρο κό-
σμο όπως μόνο αυτός ξέρει να κά-

νει, αποτίνοντας φόρο τιμής στα 
παλιά κλασικά παραμύθια με τα 
οποία μεγάλωσαν γενιές και γε-
νιές, αλλά όπως είπαμε ακολου-
θώντας τις πρωτότυπες βερσιόν 
που μόνο για παιδιά δεν ήταν. Η 
φαντασία του συγγραφέα είναι 
μοναδική και η γραφή του εκείνη 
που δεν σε αφήνει να χαλαρώσεις 
πουθενά. Ο Τσάρλι, μικρός ήρωας 
στον κόσμο μας, θα καταλήξει σ’ 
έναν άλλο κόσμο, όμως εκεί δεν 
θα βρει τίποτα ρόδινο. Αντιθέτως 
θα συναντήσει το Γκρίζο και το 
Κακό σ’ ένα περιβάλλον που θυ-
μίζει έντονα το σκοτεινό σύμπαν 
του Λάβκραφτ. Κι εκεί ο Τσάρλι 
θα πρέπει να δείξει το θάρρος και 
τη δύναμή του.

Ο Στίβεν Κινγκ, γεννημένος 

το 1947, δεν σταματάει να δου-
λεύει, δεν σταματάει να γράφει 
και να μας χαρίζει υπέροχα μυθι-
στορήματα. Μετά το ξεχωριστό 
«Το Ινστιτούτο» (Κλειδάριθμος, 
2019) τώρα το «Παραμύθι». Και 
όσο ασχολείται με το θρίλερ, τη 
φαντασία και τον τρόμο, δεν έχει 
αντίπαλο. ∆εν μπορώ να μην ανα-
φέρω ότι από τις εκδόσεις Κλειδά-
ριθμος έχει ανακοινωθεί για τους 
επόμενους μήνες η επανέκδοση 
του «Κριστίν», ένα από τα αρι-
στουργήματα του Κινγκ.

 
Ο Δημήτρης Μαμαλούκας είναι συγ-
γραφέας. Από τις εκδόσεις Κέδρος 
κυκλοφορεί το τελευταίο του αστυνο-
μικό μυθιστόρημα «Σκότωσε σαν τον 
Στίβεν Κινγκ».

Τα παραμύθια
δεν είναι πάντα
για τα παιδιά...
Ενα μυθιστόρημα που συνεπαίρνει

τον αναγνώστη με την απλότητά του

«Είμαι βέβαιος ότι κανείς δεν θα πιστέψει αυτή την ιστορία», λέει στην πρώτη σελίδα ο Τσάρλι. Μα φυσικά, παραμύ-
θι είναι. Του Στίβεν Κινγκ, βεβαίως...

Μετά το ξεχωριστό «Το Ινστιτούτο» 
(Κλειδάριθμος, 2019) τώρα το «Πα-
ραμύθι». Και όσο ασχολείται με το 
θρίλερ, τη φαντασία και τον τρόμο, ο 
Στίβεν Κινγκ δεν έχει αντίπαλο.

Ο Στίβεν Κινγκ χτίζει 
έναν ολόκληρο κόσμο 
όπως μόνο αυτός ξέρει 
να κάνει, αποτίνοντας 
φόρο τιμής στα παλιά 
κλασικά παραμύθια.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μουσείο
στο λιμάνι
των σκλάβων

Το πελαγίσιο βούκινο του Αρχίλοχου

Το 1769, κάτοικος του Τσάρλεστον 
έγραψε μια επιστολή διαμαρτυρί-
ας στον κυβερνήτη της πολιτείας. 
«Ενας μεγάλος αριθμός νεκρών νέ-
γρων που έχουν πεταχτεί στο πο-
τάμι», έγραφε, «καταλήγουν στο 
έλος απέναντι από την πόλη, με 
αποτέλεσμα η μυρωδιά από τη σή-
ψη τους να είναι επικίνδυνη για 
την υγεία των (λευκών) κατοίκων 
της επαρχίας». 

Εκεί, λοιπόν, σε αυτή την προ-
βλήτα, στο Gadsden’s Wharf, απο-
βιβάζονταν όσοι είχαν αντέξει το 
ταξίδι πολλών εβδομάδων στοι-

βαγμένοι στα δουλεμπορικά. Πε-
ρισσότεροι από το ένα τρίτο εί-
χαν πεθάνει κατά τη διάρκεια του 
ταξιδιού· κάποιοι, πάλι, πέθαιναν 
έπειτα από λίγες ημέρες, στη στε-
ριά, από δυσεντερία ή κακουχίες. 
Οσοι δεν κατέληγαν στο ποτάμι, 
δούλευαν στις φυτείες ρυζιού με-
ταφέροντας τη γνώση τους στη 
Νέα Γη. Ο «χρυσός» που έκανε το 
Τσάρλεστον μία από τις πλουσιό-
τερες περιοχές του κόσμου ονο-
μάστηκε ρύζι «Καρολίνα». 

Ενα μεγάλο μέρος Αφροαμε-
ρικανών αναγνωρίζει σήμερα ότι 

κάποιος πρόγονός τους πέρασε 
εκείνα τα χρόνια από τη συγκε-
κριμένη προβλήτα...

Εκεί, λοιπόν, όπου μεταξύ του 
1783 και του 1808 τουλάχιστον 
100.000 άνδρες, γυναίκες και παι-
διά περίμεναν να πουληθούν, χτί-
στηκε το ∆ιεθνές Αφροαμερικανι-
κό Μουσείο, το οποίο άνοιξε τις 
πόρτες του για το κοινό πριν από 
μόλις ένα μήνα. Οραμα του δημάρ-
χου Τζόσεφ Π. Ρίλεϊ από το 2000, 
το IAAM (International African 
American Museum), στις εννέα 
γκαλερί του αλλά ακόμη και στον 

κήπο του έχει σκοπό να μοιραστεί 
ιστορίες από το παρελθόν. Τέχνη, 
αντικείμενα, multimedia όλα υπη-
ρετούν ένα στόχο: να τιμηθούν οι 
ανείπωτες ιστορίες των Αφρικα-
νών σε αυτό το αμερικανικό τα-
ξίδι, στον ιερό για εκείνους χώρο 
της προβλήτας του Τσάρλεστον.

Το μουσείο φιλοδοξεί να είναι 
μία από τις νεότερες ιστορικές 
πλατφόρμες πληροφόρησης για 
τον ρατσισμό και την εξέλιξή του. 
Εκεί μπορεί κανείς να επισκεφθεί, 
μεταξύ άλλων, το Κέντρο Οικογε-
νειακής Ιστορίας που χρησιμεύει 

όχι μόνο για μελέτη αλλά και για 
την αφροαμερικανική γενεαλογία 
και τη διασύνδεση με την αφρικα-
νική διασπορά ή και εκθέσεις που 
αφορούν τις καλλιέργειες ρυζιού, 
καπνού, ζάχαρης και βαμβακιού 
και την οικονομική ανάπτυξη που 
επέφεραν στις ΗΠΑ η εργασία των 
σκλάβων. Ακόμη μία διαδραστική 
γκαλερί, που έχει στόχο να προ-
βληματίσει για την επίδραση της 
δουλείας στην κοινωνία των ΗΠΑ. 
Το IAAM έχει σκοπό να θέσει ερω-
τήματα και να μην είναι απλά η 
νήσος Ελις των Αφροαμερικανών.

Ο κύριος Γκρι προσπαθεί να σβήσει 
τη φωτιά και τον καύσωνα βρί-
σκοντας καταφύγιο στον δροσερό 
Αρχίλοχο. Αν και ο «αρχαιότερος 
λυρικός ποιητής της Ευρώπης», 
όπως γράφει ο φιλόλογος Νίκος 
Μουλακάκης («Ερωτικό Αιγαίο», 
εκδ. Guttenberg, 1986), πολύ συ-
χνά ζεματάει – τα στιχουργικά του 
σπαράγματα έστω. «Επειδή συ-
χνά είναι σαρκαστικός και ακόμα 
συχνότερα ερωτικός; ∆εν νομίζω. 
Αυτό που μένει από τον Αρχίλοχο 
είναι η δροσιά της ζωής», αποφαί-
νεται ο κύριος Γκρι. Ο Παριανός 
ποιητής, γιος αριστοκράτη αποι-
κιστή στην εκστρατεία της Θάσου 
και μιας δούλας, θα γίνει μισθοφό-
ρος πολεμιστής, ο οποίος όμως θα 
καυτηριάσει τα ιδεώδη του ηρω-
ισμού («παραδέχεται ανοιχτά ότι 
πέταξε την ασπίδα του, γιατί αγα-
πά τη ζωή του» – Ν. Μουλακάκης). 

Το αντιπολεμικό του πνεύμα, 

σπάνιο και ακριβό για την επο-
χή του – για κάθε εποχή: «Επτά 
γαρ νεκρών πεσόντων, ους εμάρ-
ψαμεν ποσίν,/ χείλιοι φονιηές εί-
μεν» - «Εφτά οι νεκροί· σαν τους 
ποδοπατήσαμε, είμαστε χίλοι οι 
φονιάδες τους» (Γιάννης ∆άλλας). 
Ο ρίψασπης αυτός νησιώτης θα 
σκοτωθεί στη μάχη, πολεμώντας 
τους Ναξιώτες. 

«Η επίδρασή του», γράφει ο 
∆άλλας («Αρχαίοι λυρικοί» τ. 1, 
Νεφέλη, 1993), «υπήρξε αδιάκο-
πη έως την ύστερη λυρική ποίη-
ση και την κωμωδία». Ο Ηράκλει-

τος τον τοποθετεί «στη σειρά του 
Ομήρου», στη δε Ρώμη ο Οράτιος 
και ο Κάτουλος τον μιμούνται. Η 
δροσιά του Αρχίλοχου, σε ένα σπά-
ραγμα που πολύ αγαπούσε ο Ελύ-
της: «Ψυχάς έχοντες κυμάτων εν 
αγκάλαις» - «Με τις ζωές μας στην 
αγκάλη των κυμάτων» (∆άλλας) ή 
«Το κύμα σφιχταγκάλιαζε τη ζήση 
τη γλυκειά μας» (Μουλακάκης). 

Να ένα σπάραγμα για την Πά-
ρο: «Εα Πάρον και σύκα κείνα και 
θαλάσσιον βίον» - «Κι αποχαιρέτα 
τη την Πάρο/ και κείνα της τα σύ-
κα και τη θαλασσινή ζωή» (Μου-
λακάκης) ή «Α, πάει η Πάρος με τα 
σύκα εκείνα και τη ναυτική ζωή!» 
(∆άλλας). Ω ναι, το φορτίο της επι-
θυμίας: «∆ύστηνος έγκειμαι πόθω 
άψυχος» - «Χωρίς πνοή ο δυστυχής 
μέσα στον πόθο κείτομαι» (Μου-
λακάκης). 

Ακόμα: «Και πεσείν δρήστην 
επ’ ασκόν καπί γαστρί γαστέρα/ 

προσβαλείν μηρούς τε μηροίς» - 
«Να πέσει η γύμνια μου σε σάρκα, 
σε κοιλιά η κοιλιά μου,/ να κρού-
σουν οι μηροί μου στους μηρούς 
της» (∆άλλας).

Η αδυναμία του κυρίου Γκρι: 
«Αλλά μ’ ο λυσιμελής, ω ’ταίρε, 
δάμναται πόθος» - «Ο πόθος, φίλε, 
που τα μέλη παραλύει με δάμασε» 
(∆άλλας), το οποίο ακούει σαν βουή 
από «πελαγίσιο βούκινο» (θαλασ-
σίην σάλπιγγα).

Η απόφανση του ∆άλλα για τον 
Αρχίλοχο: «Εχει την τακτική του 
υποχθόνιου σεισμού που ανατρέ-
πει θεμέλια· και βγαίνοντας πάντα 
την επιφάνεια γυροφέρνει σ’ όλα 
τα πεδία τις ασύστολες αλήθειες 
και την προκλητικότατη στάση 
ζωής του, μέσ’ από τις εμπειρίες 
του προδομένου εραστή, του πο-
λεμικού αγύρτη, του περιπλανώ-
μενου φυγάδα, του μυκτηριστή 
των αξιών».

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Γενέθλια και έκθεση
Οι περισσότεροι ίσως γνωρίζετε το 
γλυπτό της με τη Νεφερτίτη, που φο-
ράει γυαλιά ηλίου. Ή ίσως, το εικο-
νιζόμενο, «Ροζ τριαντάφυλλο», που 
εκτίθεται μαζί με άλλα έργα στη Νέα 
Εθνική Γκαλερί για την ατομική έκ-
θεση «Isa Genzken 75/75», που είναι 
αφιερωμένη στη Γερμανίδα γλύπτρια. 
Η Πινακοθήκη θέλοντας να την τιμήσει 
και με αφορμή τα 75α γενέθλιά της 
εκθέτει 75 έργα που θα είναι διαθέσι-
μα για το κοινό μέχρι τον Οκτώβριο.

ΛΟΣ ΑΛΑΜΟΣ
Για τον Οπενχάιμερ
Η ταινία του Κρίστοφερ Νόλαν για 
τον Ρόμπερτ Οπενχάιμερ, τον Αμε-
ρικανό θεωρητικό φυσικό, μπορεί 
να σπάει ταμεία, αλλά το Μουσείο 
Επιστημών Μπράντμπουρι, που υπά-
γεται στο Εθνικό Εργαστήριο του 
Λος Αλαμος, είναι εκείνο που θα συ-
γκεντρώσει τα βλέμματα όσων θέ-
λουν να δουν από κοντά σημειώσεις 
και άλλα αντικείμενα του επιστήμο-
να στην έκθεση με τον λιτό τίτλο «J. 
Robert Oppenheimer: The Exhibit».

ΣΑΝΤΙΑΓΟ
Η δικαίωση
Τον Σεπτέμβριο είναι η επέτειος 
των 50 χρόνων από την ανατροπή 
του Αλιέντε και τον Αύγουστο είναι 
η ∆ιεθνής Ημέρα Εξαφανισμένων. 
Γι’ αυτό και το Μουσείο Μνήμης και 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, που φιλο-
ξενεί φωτογραφίες πάνω από 1.000 
ανθρώπων που εξαφανίστηκαν επί 
δικτατορίας, είναι πιο επίκαιρο από 
ποτέ. Ο πρόεδρος Μπόρικ ανακοίνω-
σε το εθνικό σχέδιο έρευνας για την 
ταυτοποίηση αυτών των ανθρώπων.

ΠΑΡΙΣΙ
Η γέννηση ενός αστεριού
Δεν ήταν μόνο ηθοποιός, αλλά μια 
πλήρης καλλιτέχνις και με αφορμή 
τα 100 χρόνια από τον θάνατό της το 
Πτι Παλέ οργανώνει μια έκθεση για 
τη φημισμένη Σάρα Μπερνάρ. Του-
λάχιστον 400 έργα, διάσημα πορ-
τρέτα αλλά και πάρα πολλά δικά της 
έργα, γλυπτά, ζωγραφικούς πίνακες 
καθώς και γραπτά, θα μπορέσει να 
δει ο επισκέπτης στην έκθεση «Σά-
ρα Μπερνάρ, η γυναίκα που δημι-
ούργησε τη σταρ».

ΕΔΙΜΒΟΥΡΓΟ
Φημισμένα τοπία
Το Κέντρο Τεχνών μέχρι τον Ιού-
νιο του 2024 θα είναι αφιερωμένο 
αποκλειστικά στα τοπία της Σκωτίας. 
Βουνά, δάση, ακτογραμμές αλλά και 
εικόνες της πόλης, αποτυπωμένα 
στη συλλογή του Κέντρου που κα-
λύπτει τουλάχιστον δυόμισι αιώνες 
ιστορίας. Στην έκθεση θα υπάρχουν 
και νέα αποκτήματα της συλλογής, 
αλλά και ένα βραβείο για νέους δη-
μιουργούς με αποκλειστικό θέμα το 
σκωτσέζικο τοπίο.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια ΑΙΜΙΛΙΑ ΚΑΛΟΓΕΡΑΚΗ

Ο Διόνυσος και το «μαγεμένο» καράβι του. Αττική μελανόμορφη κύλικα. «Η 
θάλασσα», εκδ. Καπόν.

Η Μαλίκα Ν. Πράιορ ξεναγεί επισκέπτες και δημοσιογράφους στα εγκαίνια του ∆ιεθνούς Αφροαμερικανικού Μουσείου (International African American Museum), στην προβλήτα του Τσάρλεστον.

«Ψυχάς έχοντες κυμά-
των εν αγκάλαις» – «Με 
τις ζωές μας στην αγκά-
λη των κυμάτων» 
(Γιάννης Δάλλας).
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ΡΩΞΑΝΗ ΝΙΚΟΛΑΟΥ
Σαλός μαγνήτης
εκδ. Φαρφουλάς, σελ. 74

Η συλλογή της Ρωξάνης Νικολάου 
«Σαλός μαγνήτης» εκδόσεις Φαρ-
φουλάς 2022 περιέχει 51 ποιήμα-
τα, με τη συλλογή να είναι χωρι-
σμένη σε τρεις ενότητες, η πρώτη 
άτιτλη (31 ποιήματα), η δεύτερη 
με τίτλο «Εξ αίματος» (15 ποιή-
ματα) και η τρίτη με τίτλο «Ψεύ-
της ύπνος» (7 ποιήματα). Κατά κά-
ποιον τρόπο τα ποιήματα και στις 
τρεις ενότητες, με τον έναν ή τον 
άλλο τρόπο, συνομιλούν μεταξύ 
τους, έλκονται από το μαγνητικό 
πεδίο επί του οποίου έχει επιλέξει 
η Νικολάου να κινηθεί ποιητικά, 
δρασκελώντας το με τον τρόπο 
ενός σαλού, ενός παρατηρητή που 
μοιάζει να μην αντέχει την ανθρώ-
πινη κατάσταση και την κοινω-
νία, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί. 
Ολόκληρη η συλλογή στο ποίημά 
της «Αίνιγμα», όπου αναφέρονται 
εν είδει δημοσιογραφικών τίτλων 
ή τηλεγραφικώς καταστάσεις και 
ονόματα… Μία σαλή ψαλμωδία 
της ποιήτριας, που μου θυμίζει 
σιγομουρμούρισμα ενός σαλού, 
ενός αθλητή της πίστης, και γιατί 
όχι ενός παραπλανηθέντα μονα-
χού του μεσαίωνα, ενός ιδιότυπου 
κινηματογραφικού Penitenziagite. 

Τα περισσότερα, αν όχι όλα, 
ποιήματα της συλλογής διαπραγ-
ματεύονται τη ζωή με μία μόρ-
σιμη διάθεση, που όμως με μία 

δεύτερη ανάγνωση αποπνέουν 
μία περίεργη αισιοδοξία... ή την 
ανάγκη της ίδιας της ποιήτριας να 
νιώσει παρούσα και δυνατή απέ-
ναντι σε κάθε δυσκολία. Αυτό το 
βλέπουμε στα ποιήματα «Φαντα-
σμαγορία», το οποίο ανοίγει και 
τη συλλογή: Γράφει στους τελευ-
ταίους δύο στίχους: «κι αυτός που 
ονειρεύεται ότι μα-
κριά, πέρα από το 
λάκκο, υπάρχει η 
φαντασμαγορία 
της μέρας και της 
νύχτας»… «Το 
Τραγούδι του αέ-
ρα», όπου παρά 
το τέλος, τον ανα-
πόφευκτο φυσικό 
θάνατο «θα τρα-
γουδάει ο αέρας 
ότι μέχρι τέλους 
κράτησα» και στο 
«Να φυσάει το αε-
ράκι»... όπου πάλι 
ο θάνατος δεν εμποδίζει τις μνή-
μες να υπάρχουν «και δεν θα με 
νοιάζει αν θα ’μαι πεθαμένη».

∆ιαβάζοντας τη συλλογή της 
Νικολάου αντιλαμβάνομαι πως η 
ποιήτρια αναζητεί συνεχώς απα-
ντήσεις σε αναπάντητα ερωτήμα-
τα και απευθύνει τα ερωτήματά 
της είτε σε πρόσωπα, όπως στη 
μάνα («Πάλη»), είτε σε έννοιες 
όπως ο δρόμος ή τα δέντρα, τον 
άνεμο, τα πετεινά του ουρανού, 
ή τα ξερόχορτα, βλ. «Τα ξερόχορ-
τα». Η γλώσσα της Νικολάου εί-

ναι απλή, δεν επιχειρεί γλωσσικά 
δρασκελίσματα τέτοια που να φα-
νερώνουν μεγαλοστομίες, έστω 
και αν ο αναγνώστης ίσως σε κά-
ποια σημεία συναντήσει ερμητι-
κά κλειστές πόρτες. Ζητάει από το 
αναγνωστικό κοινό να είναι προ-
σεκτικό, να αναζητήσει τις λέξεις 
κλειδιά για να ανοίξουν οι κλει-

στές πόρτες κά-
ποιων ποιημάτων. 

Την ποιήτρια 
την απασχολεί 
το παρελθόν, το 
άδηλο και θολό 
παρελθόν, και τα 
πρόσωπα που το 
αποτελούν, «Το 
παγωμένο δέρ-
μα της ύπαρξης», 
«Στο προσκέφα-
λό σου», «Είμαι το 
ασφούγγιστο δά-
κρυ στο πηγούνι 
σου Θεέ», «Η τρα-

γουδιστή φωνή της μητέρας του» 
και άλλα. 

«Ποτάμι περασμένης ώρας 
κυλάει σιγαλά τα νερά τα παιδιά 
μαζεύουν από το στήθος μου τις 
κηλίδες των δακρύων· ποτίζουν 
τα πουλιά», «Αιγύπτιος εργάτης», 
«Τόσο νερό στην πληγή, τόση δρο-
σιά στη στάχτη, τόσο αίμα στη 
φωνή, το ζύγισμα που μας χωρί-
ζει», «Σε πέντε χρόνια ένα βρέφος 
γίνεται πέντε χρονών κι εσύ ένα 
μερονύχτι». Ποιήματα ποιητικής, 
μα και ανθρώπινα, άλλωστε τι εί-

ναι η ποίηση, αν δεν είναι λεκτι-
κή φωτογραφία της κοινωνίας…

Στη συλλογή η αίσθηση της 
χωροχρονικότητας και μιας λαν-
θάνουσας θρησκευτικότητας εί-
ναι διάχυτη, σε επίπεδο τόσο με-
ταφυσικό όσο και πίστης στην 
τέχνη της ποίησης, η οποία εκ-
φράζεται με έναν παράδοξο τρό-
πο που κατά τη γνώμη μου δικαι-
ολογεί και απόλυτα την πρώτη 
λέξη του τίτλου της συλλογής, 
σαλός... το ποιητικό υποκείμενο 
άλλωστε βλέπει οράματα και σκι-
ές, κατεβαίνει σε υπόγεια και κά-
θεται σε σκοτεινές γωνιές, σχεδόν 
ως παρασυνάγωγο ον, παρατηρεί 
ανθρώπους και πράγματα να αλ-
ληλεπιδρούν «Στην ήσυχη γειτο-
νιά», και αυτό μάλλον κατατάσσει 
κάποιο πρόσωπο στους αλαφροΐ-
σκιωτους, στους σαλούς, που μάλ-
λον μαγνητίζουν τα βλέμματα... 
προσωπικά έτσι αποκωδικοποιώ 
τη δεύτερη λέξη του τίτλου, μα-
γνήτης. Ο «Σαλός μαγνήτης», λοι-
πόν, της Νικολάου είναι ο αγώνας 
που περιγράφει η ίδια στο πρώ-
το ποίημα της τρίτης ενότητας 
που κλείνει και τη συλλογή, το 
«Αν ήταν να γίνω σαλός μαγνή-
της Θεέ μου για τα σκουπιδάκια 
και χνούδια του αέρα όχι γι’ αυ-
τούς», ο σαλός μαγνήτης μαζεύει 
ό,τι ξέμεινε από το συσσίτιο της 
μέρας. Κλείνει η συλλογή με αι-
σιοδοξία, «[…] δυνατή χαρά με 
ξυπνά το πρωί, τι ρόλος κι αυτός, 
τι απίθανος ρόλος.».

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μια σαλή ψαλμωδία, κραυγή για τον άνθρωπο

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ

 ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΤΣΗΣ 
Νεφέλες και Σειρήνες

Ο ποιητής Κωνσταντίνος Τάτσης εμπνευσμέ-
νος από απλά, καθημερινά ερεθίσματα της 
ζωής καταπιάνεται με το εύρος των συναισθη-
μάτων των ανθρώπων. Κοινωνικά σύγχρονα 
προβλήματα όπως η κατάθλιψη και η μοναξιά 
κουμπώνουν με ευαισθησία με τα υπόλοιπα 
συναισθήματα όπως η αγάπη ο έρωτας, ο θυ-
μός, η νοσταλγία, η χαρά και δίνουν μια διέξοδο στις νεφέλες και σειρή-
νες που μας χτυπούν την πόρτα καθημερινά. Αφήνει την εσωτερική του 
φωνή να ακουστεί καταγράφοντάς την με στίχους στο χαρτί. Μας ταξι-
δεύει εκεί που το ασυμβίβαστο υπογραμμίζει το ιδιαίτερο...

 Παιδί χαρούμενο
Βγήκα από την αυλή μου

Σε αυτό τον σκοταδισμό της εποχής
Γεμάτο εικόνες ντροπής και άδειας ψυχής

Άτομα έτοιμα να καταδώσουν
Μία θέση να καπαρώσουν
Μιζέρια μυρίζει παντού

Λέξεις και λόγια γεμάτα ταμπού
Φίμωσαν τα όνειρα μας
Όχι την αγκαλιά μας

Στο mute το κουμπί θα πατήσω
Τη μουσική μου θα ξεκινήσω

Μελωδία ελπίδας
Στην καρδιά μου

Γεμίζει χρώμα τη ματιά μου...

Ο Κωνσταντίνος Τάτσης γεννήθηκε και μεγάλωσε στο Αίγιο, τώρα κατοι-
κεί στη Λευκωσία. Είναι ονειροπόλος, αγαπάει τη θάλασσα και τη φύ-
ση. Χαλαρώνει με ροκ μουσική και διαβάζει βιβλία ψυχολογίας. Εμπνέε-
ται από την οικογένειά του και τα καθημερινά ερεθίσματα της ζωής. 

Τ
αξίδεψα από τη Νέα Υόρ-
κη στην Αθήνα και δεν ξέ-
ρω ακόμη πού βρίσκομαι. 

Επαθα αυτό που ο Γουίλιαμ Γκί-
μπσον ονομάζει «soul delay», 
«καθυστέρηση της ψυχής». Ηρ-
θε το σώμα κι η ψυχή ακολου-
θεί με τον δικό της ρυθμό, σαν 
χαμένη βαλίτσα. 

Η κατάστασή μου ταιριάζει 
στη «Μεταμόρφωσή της». Το 
μικρό, αλλά τρομερό βιβλίο που 
έγραψε η Αμάντα Μιχαλοπού-
λου μας παρουσιάζει μια κοπέ-
λα, τη Σάσα, που παθαίνει κι 
αυτή ένα είδος «καθυστέρησης 
της ψυχής». Από τη μια μέρα 
στην άλλη αλλάζει όχι η τοπο-
θεσία όπου βρίσκεται το σώμα 
της, αλλά το ίδιο το σώμα της. Η 
Σάσα ξαπλώνει στο κρεβάτι και 
περιμένει να δει ποιες αλλαγές 
θα ακολουθήσουν – αν η ψυχή, 
τα συναισθήματα, οι σκέψεις, οι 
επιθυμίες, οι ικανότητες έχουν 
αλλάξει, ή αν θα αποκτήσουν 
απλώς άλλο περίβλημα.     

Οταν δηλαδή φθάσει με το 
καλό η χαμένη βαλίτσα της ψυ-
χής, θα έχει μέσα τα ίδια ρούχα, 
παπούτσια, καλλυντικά; (που 
είναι, όχι τυχαία, στη μεταφο-
ρά της βαλίτσας, αντικείμενα 
που αφορούν την εμφάνιση, το 
περίβλημα). Οσο διαβάζουμε, 
καταλαβαίνουμε το κεντρικό 
ερώτημα: πού βρίσκεται η δι-
αχωριστική γραμμή ανάμεσα 
στο εσωτερικό και το εξωτερι-
κό, το άτομο και την κοινωνία; 
Τι ορίζουμε εμείς για τη ζωή μας 
και τι ορίζει η κοινωνία; Πού τε-
λειώνει η κοινωνία μέσα μας;    

Κεντρικό ρόλο στη νουβέλα 
παίζουν το θέατρο, η ψυχανάλυ-
ση, η οικογένεια. Υπάρχει κάτι 
στη νουβέλα που δεν είναι θέα-
τρο; Που δεν είναι δανεικό; Που 
δεν είναι μεταχειρισμένο ρού-
χο, μεταχειρισμένη χειρονομία; 
Υπάρχει και στη ζωή μας κάτι 
που δεν είναι θέατρο;    

Μπορεί να φταίει το γεγονός 
ότι έχω μικρό παιδί και το βλέπω 
να μεγαλώνει παίζοντας ρόλους, 
όπως όλα τα παιδιά. Εχει μάθει 
να μιλάει, να περπατάει, να κά-
νει φιλίες, να ντύνεται, έχει μά-
θει πώς να είναι κορίτσι, κοιτά-
ζοντας τους άλλους. Κι εγώ ως 

μητέρα μαθαίνω ανέκαθεν πώς 
να είμαι μητέρα, κοιτάζοντας 
τους άλλους.   

Η μητέρα στη «Μεταμόρφω-
σή της» είναι ενδυματολόγος 
στο θέατρο. Η Σάσα σπουδάζει 
θέατρο. Αλλά ποια γυναίκα ανά-
μεσά μας, ποιος άνδρας ανάμε-
σά μας, δεν σπουδάζει θέατρο; 
Ποια γυναίκα και ποιος άνδρας 
δεν είναι ενδυματολόγοι στο 
θέατρο; Αν προσπαθήσουμε να 
σκεφθούμε πέρα από το δίπο-
λο άνδρας/γυναίκα, είναι πάλι 
θέατρο; Υπάρχει κάτι πέρα από 
το θέατρο; Αυτές είναι κάποιες 
ανησυχητικές σκέψεις που έκα-
να διαβάζοντας τη νουβέλα.     

Η Σάσα ξυπνάει μια μέρα άν-
δρας, ή έχει το σώμα ενός άν-

δρα, ή έχει ένα σώμα που ανα-
γνωρίζεται από τους άλλους, και 
από την ίδια, ως ανδρικό. Πώς 
διαφέρουν αυτές οι τρεις περι-
γραφές του ίδιου συμβάντος; 
Υπάρχουν κι άλλες περιγραφές 
που θα μπορούσα να δώσω κι 
η καθεμιά τους κουβαλάει δια-
φορετική ιδεολογία φύλου. Εχει 
μεγάλη σημασία πώς μιλάμε γι’ 
αυτά τα θέματα. Η «Μεταμόρ-
φωσή της» μας καλεί να καλλι-
εργήσουμε άλλο λεξιλόγιο, να 
αμφισβητήσουμε την αρχική 
περιγραφή που δώσαμε στους 
ανθρώπους γύρω μας.    

Επιστρέφω στην «καθυστέ-
ρηση ψυχής» που παθαίνει όχι 
μόνο η Σάσα, αλλά ολόκληρη 
η κοινωνία. Πολλά βασικά ερ-
γαλεία της ζωής έχουν χαθεί, 
ή δεν λειτουργούν πια με τον 
ίδιο τρόπο – τα αεροπλάνα, τα 
τρένα, το ρεύμα, το τηλέφωνο. 
Εχουν χαθεί και πολλοί άνθρω-
ποι, όπως ο αδελφός της Σάσας. 
Με τις τεράστιες πολιτικές, κοι-
νωνικές, γεωγραφικές αλλαγές 
που προκύπτουν μετά τον Κα-
τακλυσμό, η αλλαγή στο σώ-
μα της Σάσας δεν μοιάζει τόσο 
τρομερή. Ισως αυτή η αλλαγή 

γίνεται σημείο εστίασης για να 
σκεφθούμε τις άλλες αλλαγές 
– την ανάγκη που έχουμε για 
έλεγχο, ταξινόμηση. «Χωρίς κε-
ντρικό έλεγχο», γράφει η συγ-
γραφέας για τον κόσμο μετά 
τον Κατακλυσμό, «δεν γινόταν 
λόγος για δημοκρατία, ελευθε-
ρία ή ανάκαμψη». Κι αλλού: «Η 
γενιά της [Σάσας] είχε επηρεα-
στεί με τρόπους που δεν ήταν 
ταξινομήσιμοι».     

Οι δικές μας γενιές –εμείς, 
οι γονείς, τα παιδιά μας– έχουν 
επηρεαστεί με τρόπους που επί-
σης δεν είναι ταξινομήσιμοι. 
Ζούμε μια γενική κατάσταση 
καθυστέρησης ψυχής, κοινω-
νικής και προσωπικής. Η «Με-
ταμόρφωσή της» μας καλεί να 
δούμε όσα νομίζαμε πως ξέρου-
με ήδη, από άλλη οπτική γωνία. 
Μάλλον αυτή τη δουλειά κάνει 
η λογοτεχνία, όποιο ρούχο κι αν 
φοράει: είναι θεατρική σπουδή 
της φαντασίας, ενδυματολογία 
του θεάτρου της ζωής.     

 
H κ. Κάρεν Εμεριχ είναι μεταφράστρια 
και αναπληρώτρια καθηγήτρια 
Συγκριτικής Λογοτεχνίας στο 
Πανεπιστήμιο του Πρίνστον.   

Η Κωνσταντίνα Σιαχάμη γεννήθηκε 
το 1967 στην Αδελαΐδα της Αυστραλί-
ας. Ηρθε στην Ελλάδα το 1971. Σπού-
δασε κλασική φιλολογία στο ΕΚΠΑ. 
Εχει εκδώσει βιβλίο για τον Αριστο-
τέλη, ενώ άρθρα της έχουν δημοσι-
ευθεί σε εφημερίδες και περιοδικά, 
όπως «Καθημερινή», «Βήμα», «Ποι-
ητική», «Ο Χάρτης», «Το φρέαρ». Η 
πρώτη ποιητική συλλογή της κυκλο-
φόρησε πρόσφατα από τις εκδόσεις 
Κίχλη με τίτλο «Αδης απαλώς».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τα «Μαθήματα λογοτεχνίας» του 
Χούλιο Κορτάσαρ, «Ο καταυλισμός» 
του Γιώργου Βέη, «Η ομορφιά που 
δημιουργούν οι άλλοι» του Ανταμ 
Ζαγκαγιέφσκι και «Γνωρίζω αυτές 
που πλέκουν στη μέση της θάλασ-
σας» της Τρία Επσιλον.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οτι το σκοτάδι ενδέχεται να είναι 
πηχτό χωρίς πυγολαμπίδες – κάτι 
ανοίκειο σε μένα. 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά; 
Τον πρώτο τόμο από το «Αλεξανδρι-
νό κουαρτέτο» του Λόρενς Ντάρελ. 
Η «Ιουστίνη» αποτελεί έναν από 
τους πιο ζωντανούς γυναικείους χα-

ρακτήρες της λογοτεχνίας. Εκθαμ-
βωτικής ομορφιάς ηρωίδα, ασκεί 
επάνω μου τεράστια έλξη.  
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Στο περιβόλι του παππού, καλοκαίρι, 
με πολλά τζιτζίκια και να είναι ντά-
λα μεσημέρι. Ωστόσο, αγαπώ και τα 
βροχερά απογεύματα της πόλης.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να νιώ-
θετε ενοχές που σας άρεσαν;
Αν είναι να μεταφέρουμε τις ενοχές 
μας και στα βιβλία, είμαστε χαμέ-
νοι. Ας τις αφήσουμε ήσυχες στους 
λαβυρίνθους που ανήκουν. Η απά-
ντηση, προφανώς, είναι όχι, δεν 
υπάρχουν.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Να ξεπερνάει τον ίδιο τον εαυ-
τό του. Να είναι κάτι περισσότερο 
από μια ιστορία,  να είναι κάτι άλλο, 
ανώτερο, όχι μόνο γλώσσα, πλοκή, 
ψυχογραφία ηρώων. Να εκβάλλει 
σε τολμηρές αλήθειες, να γίνεται 
μητρική μας γλώσσα, να μας θυμί-
ζει ότι είμαστε πολύ παλιοί σε αυτόν 
τον κόσμο. Να μπορεί να παρασύ-
ρει, σαν ποταμός, ό,τι προϋπήρχε 
μέσα μας.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που θα 
διαβάσετε;
∆εν είναι ένα, διότι είμαστε στην 
επικράτεια του καλοκαιριού. Η «Αν-
να Καρένινα» του Τολστόι, «Οι γά-
μοι» του Καμύ, πάντα μία, τουλά-
χιστον, ραψωδία του Ομήρου και 
ποιητικές συλλογές που θα αναζη-
τήσω πριν φύγω.
 
Πώς οδηγηθήκατε στην επιλογή του 
τίτλου «Αδης απαλώς» στην ποιητι-
κή συλλογή σας;
Είναι, εν πολλοίς, κείμενο θανατοκε-
ντρικό. Τον προσεγγίζω κατά τρόπο 
απαλό, σαν ξόρκι. Στα νερά της Στύ-
γας δεν φιλοξενούνται μόνο οικείοι 
και πολυαγαπημένοι μου νεκροί. Τη 
ζώνη αυτή των ίσκιων διασχίζουν 
και έρωτες που δεν άντεξαν το ίδιο 
τους το βάρος. Ο έρωτας δεν είναι 
έρωτας αν δεν κάνει, έστω άπαξ, 
τον γύρο του θανάτου. Και τον προ-
τιμώ από όλους τους νεκρούς μου.

Της ΚΑΡΕΝ ΕΜΕΡΙΧ     

Η κοινωνία μέσα μας       

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η «Μεταμόρφωσή της», 
η νουβέλα της Αμάντας 
Μιχαλοπούλου, 
μας καλεί να δούμε 
όσα νομίζαμε 
πως ξέρουμε ήδη, από 
άλλη οπτική γωνία.    

Πού βρίσκεται η διαχωριστική γραμμή ανάμεσα στο εσωτερικό και στο εξωτερικό, στο άτομο και στην κοινωνία; Τι 
ορίζουμε εμείς για τη ζωή μας και τι ορίζει η κοινωνία;
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Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Το μικρό σκάφος μας «χόρευε» στα 
κύματα των 6 μποφόρ, την ώρα 
που οι δύτες έκαναν τον τελευ-
ταίο έλεγχο για τη βουτιά στον 
βυθό των Αντικυθήρων. Γύρισα 
το κεφάλι με ανατριχίλα να δω 
την απόκρημνη ακτή. Πάνω της 
τσακίστηκε το πλοίο της ρωμα-
ϊκής περιόδου λίγο πριν από τη 
γέννηση του Χριστού. Σαν να 
αντίκριζα μπροστά μου τη σφο-
δρή σύγκρουση μέσα στη θαλασ-
σοταραχή, τους ανθρώπους σε 
απόγνωση, το πολύτιμο φορτίο 
να σκορπίζει στον πυθμένα. Είχα 
ξαναπάει στο μέρος αυτό το 2014 
όταν ξεκίνησαν πάλι οι ενάλιες 
έρευνες. Ομως πάλι αισθάνθηκα 
το ίδιο δέος στη σκέψη ότι το πιο 
διάσημο αρχαίο ναυάγιο στον κό-
σμο ήταν μερικές δεκάδες μέτρα 
από κάτω μας. Πλάι μου ήταν ο 
δρ Λόρεντς Μπάουμερ, καθηγη-
τής Κλασικής Αρχαιολογίας του 
Πανεπιστημίου της Γενεύης, που 
συνδιευθύνει την αποστολή με 
τη δρα Αγγελική Σίμωσι, διευθύ-
ντρια της Εφορείας Αρχαιοτήτων 
Πειραιώς και Νήσων. Ως πραγμα-
τικός Ελβετός είχε καταφέρει να 
τιθασεύσει τη νευρικότητά του. 
Ηταν λογικό να αισθάνεται έτσι. 
Επέβλεπε μια ενάλια επιχείρηση, 
δίχως ο ίδιος να είναι καταδυό-
μενος αρχαιολόγος, οπότε όλη η 
καθοδήγηση γινόταν προπαρα-
σκευαστικά στη στεριά ή από το 
σκάφος με τη συνδρομή της τε-
χνολογίας και με τη συμβολή της 
Ελληνίδας συναδέλφου του που 
πέρασε και η ίδια κάποιες ημέρες 
στην έρευνα. Συνεπώς, καθόμα-
σταν οι δυο μας με τον Ελβετό 
στο πλοιάριο έχοντας το είδος της 
προσμονής που έχει κάποιος έξω 
από μια αίθουσα τοκετού. 

Πώς αισθανόταν άραγε; 
«Enthousiasmo!» μου είπε με 
την καλή του γνώση των νέων 
ελληνικών. Αδραξα την ευκαι-
ρία να του κάνω την αυτονόητη 
ερώτηση: τι περιμένουμε φέτος 
να βρούμε στον βυθό; Εννοείται 
ότι η φαντασία μου κάλπαζε σαν 

το άλογο. Μέχρι να μου απαντή-
σει, σκεφτόμουν τους δύτες να 
ανεβάζουν ακόμα και χάλκινο 
άγαλμα εκείνης της εποχής –50 
έχει όλα και όλα η ανθρωπότη-
τα– ή (πολύ ακραίο αλλά, είπαμε, 
στη φαντασία μου ήταν) κάποιο 
κομματάκι του μηχανισμού που 

λείπει. Ο Μπάουμερ με κοίταξε 
με σοβαρότητα. «Στον πυθμένα 
ψάχνουμε ένα πράγμα», τόνισε 
και έκανε παύση. «Τη σύνεση! 
Το να σκαλίζεις την ιστορία είτε 
στην ξηρά είτε στη θάλασσα ση-
μαίνει ότι εν δυνάμει καταστρέ-
φεις τις συνθήκες που διατήρη-
σαν τα αντικείμενα ανέπαφα από 
την αρχαιότητα έως τις ημέρες 
μας. Οφείλουμε να είμαστε εξαι-
ρετικά προσεκτικοί, να είμαστε 
υπομονετικοί, να έχουμε σωφρο-
σύνη και να μη μας παρασύρει 
ο enthousiasmos. Ενα ναυάγιο 
είναι ένας τόπος δυστυχήματος 
και εμείς καλούμαστε να κάνουμε 
αυτοψία 2.000 χρόνια μετά. Μια 
άστοχη κίνηση μπορεί να προκα-
λέσει τεράστια θέματα».

Συνέχισε το σκεπτικό του: «Ξέ-
ρετε, στη δουλειά μας ακόμα και 
ένα τόσο δα θραύσμα από αγγείο 
ή από μάρμαρο, ένα καρφί, μπο-
ρεί να μας δώσει μια σπουδαία 
πληροφορία. Να μας κάνει να κα-
ταλάβουμε πώς βυθίστηκε ακρι-
βώς το πλοίο, από πού ερχόταν, 
πού πήγαινε, τι άλλο κουβαλούσε, 
ποιος επέβαινε σε αυτό. Σας δι-
αβεβαιώ ότι και αυτά τα ταπεινά 
σπαράγματα είναι της ίδιας ανε-
κτίμητης αξίας όπως είναι ένα 
άγαλμα». 

Ελβετική προσέγγιση
Είχαμε μπει στη μικροσκοπική 

καμπίνα του πηδαλιούχου, διότι 
ο άνεμος ήταν τόσο δυνατός που 
εμπόδιζε τη συνομιλία. Αυτή είναι 

η τρίτη συνεχόμενη χρονιά που 
την αποστολή οργανώνουν και 
φέρουν εις πέρας οι Ελβετοί μαζί 
με τους Ελληνες. Εβλεπα μια δια-
φορά στη νοοτροπία. Τη μεθοδική 
ελβετική προσέγγιση που στηρί-
ζεται στην τεράστια προετοιμα-
σία, τη συλλογή και επεξεργασία 
όλων των δεδομένων που θα κά-
νουν την ενάλια έρευνα πολύ πιο 
στοχευμένη. Αλλωστε, το ναυάγιο 
έχει γίνει σε μια περιοχή όπου ο 
καιρός αγριεύει πολύ ακόμη και 
τον Μάιο που γίνονται οι κατα-
δύσεις και οι αέρηδες μπορεί να 
είναι θυελλώδεις.

Ηδη από το 2014 έως σήμερα 
οι καιρικές συνθήκες ήταν ένα 
από τα μεγαλύτερα εμπόδια στις 
βουτιές των δυτών. Φέτος, βέ-

βαια, τα διαστήματα μακριά από 
τη θάλασσα είχαν και αυτά τερά-
στιο ενδιαφέρον όπως διαπίστω-
σα και μόνη μου. Είχε στηθεί στα 
Αντικύθηρα ένα επιστημονικό 
εργαστήριο για άμεση επεξερ-
γασία των στρωματογραφικών 
δειγμάτων από τον βυθό, ενώ δύο 
Ελληνες επιστήμονες, η καθηγή-
τρια Χημείας του Πανεπιστημίου 
Ιωαννίνων, Μαρία Λουλούδη με 
τον συνάδελφό της, καθηγητή 
Φυσικής στο ίδιο πανεπιστήμιο, 
Γιάννη ∆εληγιαννάκη, έφεραν 
ένα μηχάνημα φασματογραφίας 
FTIR. Αυτό βοηθούσε στην ανά-
λυση δειγμάτων της άμμου από 
τον πυθμένα ώστε να κατευθύνει 
τους αρχαιολόγους στα σημεία 
όπου υπήρχε μεγαλύτερη πιθα-
νότητα να βρουν κάτι.

Σήκωσαν βράχους
Ο Μπάουμερ ήταν λοιπόν περι-

χαρής όχι διότι φέτος περίμεναν 
να βρουν κάτι εντυπωσιακό, αλ-
λά διότι, όπως μου έλεγε, ήταν η 
πρώτη χρονιά που θα είχαν την 
ευκαιρία να εργαστούν σε ζώνες 
του ναυαγίου, οι οποίες έως πέρυ-
σι ήταν καλυμμένες από τεράστια 
βράχια βάρους πολλών τόνων. 
Είχαν κατακρημνιστεί εξαιτίας 
σεισμών που έγιναν αιώνες με-
τά το ναυάγιο και εμπόδιζαν την 
ανασκαφή σε τμήματα του αμπα-
ριού. Η ωρολογοποιία Hublot που 
χρηματοδοτεί την «Επιστροφή 
στα Αντικύθηρα» και έχει φτιάξει 
ειδικό τμήμα έρευνας για το ναυ-
άγιο, βρήκε τη λύση της ανέλκυ-
σής τους με μπαλόνια. Ηταν ένα 
εξαιρετικά εντυπωσιακό εγχεί-
ρημα που μου έδειξε όλο καμάρι 
ο Ελβετός με βίντεο από το κινη-
τό του τηλέφωνο. Το εντυπωσι-
ακότερο είναι ότι στα δείγματα 
που πήραν από το κάτω μέρος 
των βράχων βρέθηκαν ανθρώ-
πινα δόντια και μικροσκοπικά 
κομμάτια από μάρμαρο. Φαίνε-
ται ότι το σκαρί όχι μόνο διαλύ-
θηκε από τη σύγκρουση προτού 
βυθιστεί αλλά ότι έπεσαν πάνω 
του αιώνες αργότερα και οι τερά-
στιοι βράχοι.

Οι δύτες φέτος εστίασαν στα «παρ-
θένα» μέρη, σε εκείνα που δεν 
ήταν προσβάσιμα ούτε στους 
σφουγγαράδες το 1901 ούτε στον 
Κουστό το 1976. «Εκεί μπορεί και 
να υπάρχουν αγάλματα», είπε ο 
Μπάουμερ. Παράλληλα μου εξή-
γησε κάτι σημαντικό: «Από τις 
έρευνες των Συμιακών και του 
Γάλλου δεν υπήρχαν πληροφο-
ρίες από πού ακριβώς ανέσυραν 
τα αντικείμενα μέσα από τη με-
γάλη περιοχή του ναυαγίου που 
είναι μάλιστα κατωφερής, έχει 
δηλαδή διάφορα “σκαλοπάτια” 
σε διαφορετικά βάθη. Σήμερα, 
χάρις στη μεθοδική μας δουλειά 
έχουμε φωτογραφικό τρισδιά-
στατο χάρτη όλης της ακτίνας 
που έχουν διασπαρεί τα ευρήμα-
τα. Παράλληλα, πέρυσι βρήκαμε 

μια κεφαλή του Ηρακλέους. Τα 
πιο βαριά πράγματα βυθίζονται 
σχεδόν κάθετα σαν άγκυρες, σε 
αντίθεση με τα πιο ελαφρά που 
επιπλέουν, άρα χάρις στο κεφά-
λι αυτό μπορούμε να εικάσουμε 
πού είναι το πιο βαρύ μέρος του 
φορτίου». Αναρωτήθηκα τι ξέ-
ρουμε έως τώρα για το περίφημο 
πλοίο. «Μια νέα σημαντική πλη-
ροφορία είναι ότι πρόκειται για 
μεγάλης ηλικίας σκαρί που όταν 
βούλιαξε είχε στην πλάτη του αρ-
κετές δεκαετίες στη θάλασσα. Εί-
χε επισκευαστεί πλειστάκις. Επί-
σης ξέρουμε ότι ήταν ένα μεγάλο, 
γερό, πολυταξιδεμένο, ρωμαλέο 
εμπορικό πλοίο. Ξέρουμε ότι εί-
χε πλήρωμα και επιβάτες. Εχουν 
εντοπιστεί ανθρώπινα υπολείμ-
ματα και ανάμεσα σε αυτά μιας 

γυναίκας, όπως έδειξαν οι ανθρω-
πολογικές μελέτες. Ισως να ήταν 
επιβάτης, ίσως να ήταν σκλάβα. 
Εχουμε ακόμα πολλά πράγματα 
να μάθουμε», είπε.

Κατάλαβα ότι η επόμενη χρο-
νιά της έρευνας θα είναι πολύ ση-
μαντική, καθώς το 2023 λύθηκαν 
πολλά προβλήματα που εμπόδι-
ζαν την ομάδα να ρίξει όλο της 
το βάρος σε συγκεκριμένες περι-
οχές. Ταυτόχρονα οι πολύμηνες 
αναλύσεις των στοιχείων που ήδη 
έχουν συλλέξει οι επιστήμονες, 
θα ενισχύσουν αυτές τις κατευ-
θύνσεις ή θα τις στρέψουν αλ-
λού. Τώρα πια, η πιο σπουδαία 
δουλειά γίνεται στη στεριά, ενώ 
το 1901 και το 1976 οι δύτες έψα-
χναν στα τυφλά στη θάλασσα. 
Ισως λοιπόν τα επόμενα χρόνια 

να έχουμε απαντήσεις γι’ αυτό το 
μεγάλο πλοίο (που δεν ξέρουμε 
το όνομά του), το οποίο πέρασε 
από πολλά λιμάνια της Μεσογεί-
ου προτού φτάσει στο κάτω άκρο 
της Πελοποννήσου με πορεία είτε 
προς τη Ρώμη είτε προς αλλού.

Τι βρέθηκε φέτος
Οταν κάναμε τη συνέντευξη 

με τον Λόρεντζ Μπάουμερ, στα 
τέλη Μαΐου, οι δύτες είχαν προ-
λάβει να κατεβούν μόνον δύο 
φορές στον βυθό. Με το πέρας 
της αποστολής στις 18 Ιουνίου, 
η έρευνα είχε αποδώσει ενδια-
φέροντες καρπούς. Εντοπίστη-
καν θραύσματα αγγείων πρώι-
μης βυζαντινής κεραμικής, όπερ 
σημαίνει ότι σε εκείνη την από-
κρημνη ακτή που βλέπαμε εί-

χε πέσει και κάποιο βυζαντινό 
πλοίο. Επίσης ήρθαν στην επι-
φάνεια μικρά τμήματα γλυπτών. 
Το ένα ίσως να προέρχεται από 
κώμη ή από γενειάδα (ίσως της 
κεφαλής του Ηρακλέους;), ενώ 
το δεύτερο είναι προς το παρόν 
αδιάγνωστο. Αποκαλύφθηκαν και 
άλλα ανθρώπινα οστά, που ενδε-
χομένως ανήκουν σε περισσότε-
ρους από έναν ναυαγούς, μαζί 
με πλήθος αντικειμένων χαρα-
κτηριστικών του ναυαγίου, όπως 
τμήματα πήλινων και γυάλινων 
αγγείων αλλά και πολλά καρφιά 
επενδεδυμένα με ξύλο. 

Αποχαιρέτησα τους δύτες και 
τον Μπάουμερ, ο οποίος εκείνη 
την ημέρα είχε επέτειο γάμου. «Η 
γυναίκα σας τι λέει που την εορ-
τάζετε χωριστά;» τον ρώτησα. «Τη 

γνώρισα όταν πηγαίναμε σχολείο 
και ξέρει τι άνδρα παντρεύτηκε», 
είπε γελώντας. «Πιστεύω είναι πο-
λύ χαρούμενη διότι ξέρει ότι το 
σπουδαιότερο πράγμα που μπο-
ρεί να βρει ένας αρχαιολόγος δεν 
είναι κάποιο αντικείμενο, αλλά η 
γνώση. Και η σύγχρονη ανθρω-
πότητα ξέρει ακόμα πολύ λίγα 
πράγματα για το πώς ζούσαν οι 
πρόγονοί μας. Είμαι λοιπόν εδώ 
για τη γνώση αυτή».

Η εικόνα του Ελβετού μού ξα-
ναήρθε στο μυαλό όταν παρακο-
λουθούσα σε θερινό κινηματο-
γράφο τον Ιντιάνα Τζόουνς να 
κρατάει τον υποτιθέμενο μηχανι-
σμό των Αντικυθήρων και άκου-
σα τον πίσω μου να λέει: «Μα τι 
βλακείες μας δείχνουν. Αυτό το 
αντικείμενο δεν υπήρξε ποτέ».

Ηταν γέρικο σκαρί, ένα πολυταξιδεμένο, ρωμαλέο εμπορικό πλοίο

«Ενα καρφί μπορεί 
να μας δώσει 
μια σπουδαία 
πληροφορία. Αυτά 
τα ταπεινά σπαράγματα 
είναι της ίδιας αξίας 
με ένα άγαλμα».

Προετοιμασίες για εκσκαφή στο ναυάγιο των Αντικυθήρων. «Ενα ναυάγιο είναι ένας τόπος δυστυχήματος και εμείς καλούμαστε να κάνουμε αυτοψία 2.000 
χρόνια μετά. Μια άστοχη κίνηση μπορεί να προκαλέσει τεράστια θέματα», υπογραμμίζει ο καθηγητής του Πανεπιστημίου της Γενεύης, Λόρεντς Μπάουμερ.
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Το πλωτό στρατηγείο της αποστολής ήταν αντιστρόφως ανάλογου μεγέθους 
με τον πρόγονό του που βυθίστηκε στο ίδιο σημείο πριν από 2.000 χρόνια.

Η δρ Αγγελική Σίμωσι στο εργαστήριο για να δει τα αποτελέσματα από την 
επεξεργασία των στρωματογραφικών δειγμάτων από την περιοχή του ναυαγίου.
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Κομμάτια από οστά που εντοπίστηκαν στο ναυάγιο των Αντικυθήρων. Στους 
βράχους που μετακινήθηκαν βρέθηκαν μέχρι και δόντια των ναυαγών.
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«Στα Αντικύθηρα ψάχνουμε τη σύνεση»
«Ενα θραύσμα από αγγείο μπορεί να μας δώσει μια σπουδαία πληροφορία», λέει στην «Κ» ο αρχαιολόγος Λόρεντς Μπάουμερ
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ΑΥΤΟ AKOYΣ!

KANE
ΠΑΙΓΝΙΔΙ

ΔΕΥΤΕΡΑ�ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
10:00�12:00

Στέλλα
Σωκράτους

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Οταν στις αρχές του καλοκαιριού 
του 1967 κυκλοφόρησε το «Sgt 
Pepper’s Lonely Hearts Club 
Band», το όγδοο άλμπουμ των 
Μπιτλς, το Time έγραψε για μια 
«ιστορική καμπή στην ιστορία 
της μουσικής», ενώ οι Times του 
Λονδίνου μίλησαν για μια «απο-
φασιστική στιγμή στην ιστορία 
του δυτικού πολιτισμού». Λόγια 
μεγάλα, που όμως δικαιολογού-
νται από το ίδιο το διαμέτρημα 
του αντικειμένου τους, εφόσον 
δεν επρόκειτο για «ακόμα έναν 
δίσκο» ενός ροκ συγκροτήματος, 
μια ακόμα συλλογή τραγουδιών, 
αλλά για έναν αυτοδύναμο καλ-
λιτεχνικό μικρόκοσμο με ολο-
κληρωμένο και πρωτοποριακό 
υβριδικό αφήγημα. Μελόδραμα, 
μιούζικαλ και καμπαρέ, κλασική 
ορχήστρα και πολυφωνική χορω-
δία, ποπ και ροκ μουσική, κλα-
σικό, μοντέρνο και μεταμοντέρ-
νο, όλα τους συμπυκνώθηκαν σε 
αυλάκια εκείνου του βινυλίου με 
τρόπο ιστορικό. 

Και όμως, όπως συχνά συμ-
βαίνει στην ιστορία της τέχνης, 
όλο αυτό δεν ήταν κάτι απόλυτα 
ρηξικέλευθο. Ο Πολ Μακάρτνεϊ, 
κύριος εμπνευστής του εγχειρή-
ματος, είχε επηρεαστεί από έναν 
συνάδελφό του στην άλλη όχθη 
του Ατλαντικού, την ψυχή των 
Beach Boys, τον τραγουδιστή, 
συνθέτη και παραγωγό Μπράιαν 
Γουίλσον. Τον Γουίλσον που, με 
το ουρανοκατέβατο καλλιτεχνι-
κό του χάρισμα, ένα χρόνο πριν 
είχε κάνει τη δική του «ιστορι-
κή καμπή» στη μουσική, με την 

κυκλοφορία του άλμπουμ των 
Beach Boys «Pet Sounds». Ο Μα-
κάρτνεϊ το είχε πει ξεκάθαρα: 
«Το άλμπουμ «Pet Sounds» ήταν 
η έμπνευσή μου για να κάνω το 
Sgt Pepper’s». Μια διάσημη δή-
λωση που συμβολίζει με τον πιο 
τρανταχτό τρόπο τη βαρύτητα 
εκείνου του δίσκου που, το κα-
λοκαίρι του ’66, άλλαξε για πά-
ντα το δημόσιο πρόσωπο των 
«ξανθών σέρφερ» με τις σανίδες 
στο χέρι, αλλά και τον τρόπο με 
τον οποίο οι μουσικοί και οι πα-
ραγωγοί έβλεπαν την τέχνη της 
ηχογράφησης ενός δίσκου. 

Από το υλικό των ηχογραφή-
σεων για τον δίσκο προέκυψε και 

ένα κομμάτι-φαινόμενο που κυ-
κλοφόρησε ξεχωριστά ως σινγκλ, 
το θρυλικό «Good Vibrations» 
(«Καλές δονήσεις»), που εκείνη 
τη στιγμή ήταν η πιο ακριβή ποπ 
μουσική παραγωγή που είχε γί-
νει ποτέ. Οι δοκιμαστικές ηχο-
γραφήσεις του ξεκίνησαν τον 
Φεβρουάριο του 1966, κράτησαν 
έξι μήνες και έγιναν σε τέσσερα 
διαφορετικά στούντιο του Λος 
Αντζελες (εφόσον, όπως είχε πει 
ο Γουίλσον, «κάθε στούντιο έχει 

τον δικό του ξεχωριστό ήχο»). 
Τον Νοέμβριο της ίδιας χρο-

νιάς, όταν το κομμάτι βγήκε 
στα δισκοπωλεία ως σινγκλ, έγι-
νε αμέσως παγκόσμια επιτυχία. 
Σύσσωμος ο Τύπος έγραψε πως 
επρόκειτο για το «πιο περιπετειώ-
δες δείγμα ποπ μουσικής που εί-
χε ποτέ κυκλοφορήσει» κάτι που 
ακόμα και σήμερα γίνεται αντιλη-
πτό, εφόσον στα τέσσερα λεπτά 
της διάρκειάς του το κομμάτι περ-
νάει μέσα από έξι διαφορετικά 

στάδια στα οποία απολαμβάνει 
κανείς μια αληθινή γιορτή από 
ασυνήθιστα όργανα και ήχους, 
μια μουσική πανδαισία που ουδέ-
ποτε στο παρελθόν είχε ακουστεί 
στο πλαίσιο της ποπ μουσικής. 
Ο Ντέρεκ Τέιλορ, εκπρόσωπος 
Τύπου της μπάντας, το είχε χα-
ρακτηρίσει «συμφωνία τσέπης», 
ενώ η βρετανική Sunday Express 
ανακοίνωνε με μεγάλα γράμμα-
τα: «Επιτέλους! Βρήκαν τον νέο 
ήχο!». Εστω και προσωρινά, ο 

Μπράιαν Γουίλσον είχε εκθρο-
νίσει τους Λένον και Μακάρτνεϊ 
από την κορυφή της παγκόσμιας 
μουσικής βιομηχανίας.

«Εικαστικό» κομμάτι
Το «Good Vibrations» ήταν 

ένα αληθινά «εικαστικό» κομ-
μάτι, το πρώτο στα μουσικά 
χρονικά στο οποίο συμμετεί-
χε το τσέλο –όργανο της κλα-
σικής μουσικής παράδοσης– ως 
πρωταγωνιστικό ροκ όργανο. 

∆εν μπήκε όμως το τσέλο στο 
στούντιο, αλλά και το θέρεμιν – 
ένα ηλεκτρικό θέρεμιν που έδι-
νε μια απόκοσμη, «διαστημική» 
διάσταση στον ήχο του κομμα-
τιού, που μάλιστα συμβολίζει και 
την έννοια των “δονήσεων” που 
αναφέρονται στους στίχους του. 
∆ονήσεις για τις οποίες, όπως εί-
χε πει ο Γουίλσον, είχε ακούσει 
μικρός από τη μητέρα του –ενερ-
γειακά κύματα που μπορούν να 
μας επηρεάσουν εξ αποστάσε-
ως– που στο πλαίσιο του κομμα-
τιού έχουν γίνει θεραπευτικές, 
εφόσον προέρχονται, όπως λένε 
οι στίχοι, από ένα ευγενικό κο-
ρίτσι που χαμογελάει και που ο 
ήλιος «παίζει ανάμεσα στα μαλ-
λιά της». 

Παρά την αχαλίνωτη και-
νοτομία και τη φουτουριστι-
κή μουσική του αξία, το «Good 
Vibrations» μιλάει για κάτι πολύ 
παλιό: τη χαρά και τον ενθουσια-
σμό που νιώθει κανείς κοντά σε 
αυτόν που αγαπάει. Είναι αυτή η 
«θέρμη του ήλιου», για την οποία 
είχε τραγουδήσει τόσο συγκινη-
τικά ο Γουίλσον στο «Warmth of 
the Sun» του 1964, εκεί που, ενώ 
θρηνούσε την αγάπη που μό-
λις είχε χάσει, του αρκούσε που, 
όταν ερχόταν η νύχτα, εκείνος 
«έχει μέσα του τη ζεστασιά του 
ήλιου». Αρκετά χρόνια αργότερα, 
το 1997, σε μια αγγλική έκδοση 
για τον ίδιο και το συγκρότημά 
του, έγραψε προς τους θαυμα-
στές του έναν πρόλογο που κατέ-
ληγε ως εξής: «Nα θυμάστε πως, 
με τη μουσική μας, πάντοτε η 
πρόθεσή μας ήταν να σας γεμί-
σουμε με αγάπη».

Επανάσταση με τσέλο και θέρεμιν
Το 1966, οι Beach Boys προκάλεσαν ισχυρές δονήσεις στο μουσικό στερέωμα και εκθρόνισαν –για λίγο– τους Μπιτλς

Το τραγούδι «Good 
Vibrations» από το άλ-
μπουμ «Pet Sounds» 
των Καλιφορνέζων 
σέρφερ θεωρήθηκε 
–όχι άδικα– φορέας 
ενός «νέου ήχου».
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Η μπάντα από την Καλιφόρνια έκανε κάτι τόσο πρωτοποριακό που το... μιμήθηκαν και οι Μπιτλς! «Το άλμπουμ “Pet 
Sounds” ήταν η έμπνευσή μου για να κάνω το Sgt Pepper’s», παραδέχθηκε αργότερα ο Πολ Μακάρτνεϊ.
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Καμουφλάζ ���½
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Νικολά Μπεντός
Ερμηνείες: Πιερ Νινέ, Μαρίν Βακτ, 
Ιζαμπέλ Ατζανί

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο Γάλλος δημιουργός Νικολά 
Μπεντός, του κομψού «Ραντε-
βού στην Μπελ Επόκ», επιστρέ-
φει με ένα πιο φιλόδοξο φιλμ, το 
οποίο παντρεύει τα νουάρ στοι-
χεία με το ερωτικό θρίλερ, ενώ 
ταυτόχρονα εκτυλίσσεται κάτω 
από το εκτυφλωτικό φως της γαλ-
λικής Ριβιέρας. 

Εκεί, ανάμεσα στον πλούτο 
και στην πολυτέλεια ζει ο ωραί-
ος Αντριέν, πρώην χορευτής, που 
αναγκάστηκε να εγκαταλείψει 
την καριέρα του ύστερα από ένα 
ατύχημα, και νυν σύντροφος επί 
πληρωμή μιας μεσήλικης ντίβας 
του θεάτρου και του σινεμά. Σε 
ένα πάρτι θα γνωρίσει τη Μαρ-
γκό, μια επίσης πανέμορφη νεα-
ρή γυναίκα, η οποία εκμεταλλεύ-
εται και εκείνη τις σχέσεις της με 
πλούσιους κυρίους της περιοχής. 

Οι δυο τους ερωτεύονται κε-
ραυνοβόλα και σύντομα βάζουν 
μπρος ένα καινούργιο σχέδιο 
εξαπάτησης –ενός εύπορου με-
σίτη αυτή τη φορά– προκειμέ-
νου να πραγματοποιήσουν τα 
όνειρά τους.

Ο Μπεντός δανείζεται στοι-
χεία από το απολαυστικό «Κυ-
νήγι του κλέφτη» του Χίτσκοκ, 
δίχως πάντως να υιοθετεί και την 
καθαρά παιχνιδιάρικη διάθεση 
του τελευταίου. 

Η εικόνα του είναι, βέβαια, αυ-
τή της εκθαμβωτικής Ριβιέρας, η 
οποία ωστόσο κρύβει πολύ σκο-
τάδι, απελπισία και χαμένες ζωές 
κάτω από τη λαμπερή επιφάνεια. 
Πρώτοι και καλύτεροι οι δύο σα-
γηνευτικοί πρωταγωνιστές –το 
κάστινγκ των ανερχόμενων Πιερ 
Νινέ («Ιβ Σεν Λοράν») και Μαρίν 

Βακτ («Νέα και όμορφη») εξαιρε-
τικά επιτυχημένο- οι οποίοι εί-
ναι βαλτωμένοι σε ζωές γεμάτες 
υποκρισία και κενές απολαύσεις.

Ερωτας και χρήμα
Γενικώς εδώ υπάρχει μια πο-

λύ ενδιαφέρουσα ανατομία της 
«επιφάνειας»: της ομορφιάς που 
καλύπτει την ασχήμια, του πλού-
του που διασκεδάζει τη ματαίω-
ση των ονείρων, της ερωτικής 

επιβεβαίωσης που παρηγορεί τις 
κάθε είδους ανασφάλειες. Ακόμη 
και το αληθινό ερωτικό πάθος, 
αυτό ανάμεσα στους δύο νέους 
δηλαδή, θα μπει σε δοκιμασία 
μπροστά στην αμείλικτη πραγ-
ματικότητα του «τα λεφτά είναι 
χρήσιμα». 

Ολα αυτά σε ένα πακέτο, το 
οποίο ειδικά από ένα σημείο και 
έπειτα προσιδιάζει περισσότερο 
στο θρίλερ, ακόμη και στο αστυ-
νομικό, καθώς οι περισσότεροι 
ήρωες καταλήγουν στην αίθουσα 
του δικαστηρίου προκειμένου να 
καταδικαστούν ή να εξιλεωθούν 
για τις αμαρτίες τους. 

Από την άλλη, μοναδικό πραγ-
ματικό ψεγάδι του φιλμ του Μπε-
ντός είναι η κάπως τραβηγμένη 
διάρκεια (134 λεπτά), η οποία 
μοιραία επηρεάζει κάποια στιγ-
μή και τον ρυθμό του.

Κλωνοποίησαν 
τον Ταϊρόν ���
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Τζούελ Τέιλορ
Ερμηνείες: Τζον Μπογιέγκα, 
Τζέιμι Φοξ, Τιόνα Πάρις

Μια ταινία που ανακαλεί (ευχά-
ριστα) μερικά από τα πιο χαρα-
κτηριστικά Blaxploitation φιλμ 
των δεκαετιών του 1970 και του 
1980 προσγειώθηκε εδώ και με-
ρικές ημέρες στην πλατφόρμα 
του Netflix. Σε κάποια γειτονιά 
Αφροαμερικανών, ο Φοντέιν 
(Τζον Μπογιέγκα) ζει την καθη-
μερινή του ρουτίνα: κάνει γυ-
μναστική, ψωνίζει από το τοπι-
κό παντοπωλείο, χαζεύει στην 
τηλεόραση, διακινεί μικροπο-
σότητες ναρκωτικών, μέχρι που 
μια συναλλαγή παίρνει άσχημη 
τροπή και ο ίδιος καταλήγει κό-
σκινο από τις σφαίρες. Με θαυ-
μαστό τρόπο, ωστόσο, την επό-
μενη ημέρα ξυπνάει άθικτος στο 
κρεβάτι του. Προσπαθώντας να 
καταλάβει τι έχει συμβεί, θα συμ-
μαχήσει με ένα στυλάτο προαγω-
γό (Τζέιμι Φοξ) και μια δυναμική 
πόρνη· οι τρεις τους θα κάνουν 

τρομακτικές ανακαλύψεις γύρω 
από ένα πειραματικό κυβερνητι-
κό πρόγραμμα που έχει στόχο 
τον έλεγχο του μαύρου πληθυ-
σμού της περιοχής.

Ο ανερχόμενος κινηματογρα-
φιστής Τζούελ Τέιλορ συνθέτει 
μια αλληγορική ιστορία, η οποία 
συνδυάζει την καθαρή δράση με 
την κωμωδία και τις (αμέτρητες) 
αναφορές στη «μαύρη» κουλτού-
ρα ανά τις δεκαετίες. Παρότι δια-
δραματίζεται τυπικά στο σήμερα, 
ολόκληρο το φιλμ, από τη γεμά-
τη κόκκο φωτογραφία μέχρι τα 
βίντατζ σκηνικά και κοστούμια, 
αποπνέει μια χαρακτηριστική 
πατίνα, όχι ακριβώς αυθεντική 
–γενικά εδώ υπάρχουν αμέτρη-
τες αντιγραφές– αλλά σίγουρα 
ευπρόσδεκτη στο αισθητικό 
κομμάτι.

 
Ο έκπτωτος ���
ΘΡΙΛΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: Ροντρίγκο Σορογκόγιεν
Ερμηνείες: Αντόνιο ντε λα Τόρε, 
Μόνικα Λόπεζ, Χοσέ Μαρία Πόι

Από την πλατφόρμα του Ertflix 
επιλέγουμε ένα βραβευμένο με 

επτά Γκόγια πολιτικό θρίλερ του 
Ισπανού κινηματογραφιστή Ρο-
ντρίγκο Σορογκόγιεν. Ο Μανου-
έλ, τοπικός κομματάρχης σε μια 
παραλιακή πόλη της Ισπανίας, 
περνάει βασιλική ζωή παρέα με 
συνεργάτες του πολιτικούς, επι-
χειρηματίες κ.ά., σύντομα ωστό-
σο τα πάντα θα ανατραπούν, 
όταν θα έρθει στη δημοσιότη-
τα ένα μεγάλο οικονομικό σκάν-
δαλο που τον εμπλέκει. 

Στοχευμένος πια και από το 
ίδιο του το κόμμα, ο Μανουέλ 
θα ξεκινήσει έναν απεγνωσμένο 
αγώνα για να σώσει ό,τι σώζεται. 
Γνώριμες καταστάσεις διαπλο-
κής και κατασπατάλησης του 
χρήματος των φορολογουμένων 
αποτελούν το θέμα ενός καταιγι-
στικού στους ρυθμούς του φιλμ, 
το οποίο βασίζει πολλά και στην 
εξαιρετική ερμηνεία του πρωτα-
γωνιστή του. Ο Αντόνιο ντε λα 
Τόρε, από τους κορυφαίους σύγ-
χρονους Ισπανούς ηθοποιούς, 
ερμηνεύει εδώ έναν μεταιχμιακό 
χαρακτήρα, θύτη και θύμα του 
κυνισμού και της αδιαφάνειας 
που χαρακτηρίζει τον κόσμο της 
πολιτικής.

Τον περίφημο πιανίστα Λανγκ 
Λανγκ προσκάλεσε η Κρατική 
Ορχήστρα Αθηνών για τη δεύ-
τερη συναυλία της στο Ηρώδειο 
στο πλαίσιο του Φεστιβάλ Αθη-
νών. Υπό τη μουσική διεύθυνση 
του Κρίστοφ Eσενμπαχ ο Κινέ-
ζος σούπερ σταρ ερμήνευσε το 
Κοντσέρτο για πιάνο σε λα ελάσ-
σονα του Γκριγκ. 

Τα πολύ γνωστά μουσικά έρ-
γα, όπως το δημοφιλέστατο Κο-
ντσέρτο του Γκριγκ, θέτουν τα 
μεγαλύτερα προβλήματα στην 
εκάστοτε νέα γενιά ερμηνευτών. 
Αφενός, είναι γνωστά στο φιλό-
μουσο κοινό μέσα από δεκάδες 
ηχογραφήσεις. Ετσι, κάθε μέλος 
του ακροατηρίου αναμένει, συ-
νήθως, να τα ακούσει όπως τα 
έχει γνωρίσει και τα έχει αγα-
πήσει. Κρίνει τη συναυλιακή ερ-
μηνεία με βάση την αγαπημένη 
του ηχογράφηση. Αφετέρου, τα 
έργα αυτά έχουν αποδοθεί από 
πλήθος ερμηνευτών κι επομέ-
νως έχουν αποκωδικοποιηθεί 
σε μεγάλο βαθμό: δεν κρατούν 
πια μυστικά. Συνεπώς κάθε νέ-
ος ερμηνευτής δύσκολα μπορεί 
να βρει μια ριζικά διαφορετική 
ματιά, η οποία θα τον διαφορο-
ποιήσει από παλαιότερους συ-
ναδέλφους του. 

Ειδικότερα δε τα έργα του ρο-
μαντισμού, όπως το συγκεκριμέ-
νο, των οποίων το περιεχόμενο 
βασίζεται περισσότερο στην αμε-
σότητα του (πληθωρικού) συναι-
σθήματος, σπάνια επιδέχονται 
προσεγγίσεις πιο αναλυτικές, 
πιο «εγκεφαλικές», οι οποίες θα 
επέτρεπαν μια ερμηνεία ως απο-
τέλεσμα μελέτης μάλλον, παρά 
ενστίκτου. 

Ο Λανγκ Λανγκ διαθέτει με 
το παραπάνω όλες τις ευκολί-
ες ενός κορυφαίου πιανίστα. Η 
δεξιοτεχνία του είναι απολύτως 
συναρπαστική και επιτρέπει να 
ακούγονται μία μία οι νότες, ακό-
μα και με τη μεγαλύτερη ταχύ-
τητα. Ο έλεγχος της δυναμικής 

είναι υποδειγματικός, που ση-
μαίνει ότι ο πιανίστας μπορεί 
να αυξομειώνει την ένταση του 
ήχου όπου και όπως το επιθυμεί, 
δίνοντας παλμό και πλαστικότη-

τα στις φράσεις. Στα σημεία με-
γάλης έντασης στεκόταν χωρίς 
καμία δυσκολία ισότιμα πλάι στη 
μεγάλη συμφωνική ορχήστρα, 
επιτρέποντας στη φωνή του πιά-

νου να ακούγεται με σαφήνεια. 
Και η Κρατική υπό τον Eσενμπαχ 
τον πλαισίωσε πολύ καλά. 

Ως προς την ερμηνεία, ειδικά 
στο πρώτο μέρος ο Λανγκ Λανγκ 

επιχείρησε να διαφοροποιηθεί. 
Ελαφρά πιο αργός στα αργά εδά-
φια και καταιγιστικά γρήγορος 
στα ζωηρά, δημιουργούσε χώρο 
για μια πιο αναλυτική προσέγγι-

ση, με μεγαλύτερη προσοχή σε 
λεπτομέρειες της γραφής. Ενδι-
αφέροντες τονισμοί, φώτισαν 
με διαφορετικό τρόπο ρυθμικά 
στοιχεία. 

Ωστόσο, οι (ευφυείς) παρεμ-
βάσεις του ήταν οριακές και δεν 
έπληξαν τη συναισθηματική αμε-
σότητα της μουσικής. Το λυρι-
κό δεύτερο μέρος δόθηκε χωρίς 
επερωτήσεις, ενώ το ζωηρό τε-
λευταίο ωφελήθηκε από τη γνώ-
ριμη απολαυστική λαμπρότητα 
του παιξίματός του. 

Στη συνέχεια ο Eσενμπαχ δι-
ηύθυνε την επίσης δημοφιλή Τέ-
ταρτη Συμφωνία του Τσαϊκόφ-
σκι. Eργο γνωστό στην Κρατική, 
δόθηκε αυτή τη φορά πιο συντε-
ταγμένα, κυρίως από τα έγχορ-
δα, τόσο στους νυκτούς φθόγ-
γους του τρίτου μέρους όσο και 
στις απαιτητικές εναρκτήριες 
φράσεις του τελευταίου. Oμοια 
πειθαρχημένα φάνηκαν τα χάλ-
κινα πνευστά, ενώ οι σολιστικές 
συνεισφορές των ξύλινων ήταν 
στο γνωστό ψηλό επίπεδο. Ετσι, 
ο Eσενμπαχ μπόρεσε να αποδώ-
σει με επιτυχία το εκρηκτικό, στα 
όρια της υστερίας πρώτο μέρος, 
τον πληθωρικό συναισθηματι-
σμό του δεύτερου, όπως και το 
δυναμικό φινάλε. 

Τζον Μπογιέγκα, Τιόνα Πάρις 
και Τζέιμι Φοξ στο «Κλωνοποίησαν 
τον Ταϊρόν» του Τζούελ Τέιλορ.

Δράση με «μαύρη» κουλτούρα και βίντατζ πινελιές

Ο σούπερ σταρ του πιάνου Λανγκ Λανγκ στο Ηρώδειο

Γαλλικό νουάρ
με συνταγή...
Χίτσκοκ
Σκοτεινές ζωές και απελπισία κάτω

από τη λάμψη της γαλλικής Ριβιέρας

Ο κορυφαίος Κινέζος 
πιανίστας απέδωσε
με εντυπωσιακό τρόπο 
το δημοφιλές 
Κοντσέρτο του Γκριγκ.

Ο Νικολά Μπεντός 
δανείζεται στοιχεία 
από το «Κυνήγι 
του κλέφτη», 
δίχως να υιοθετεί
την καθαρά 
παιχνιδιάρικη διάθεση 
του Αγγλου μάστερ 
της αγωνίας.

Πιερ Νινέ και Μαρίν Βακτ είναι ο Αντριέν και η Μαργκό, δύο νέοι που ερωτεύονται με πάθος, αλλά η δίψα τους για χρήμα και απολαύσεις είναι το ίδιο ισχυρή.

Ο Λανγκ Λανγκ διαθέτει με το παραπάνω όλες τις ευκολίες ενός κορυφαίου πιανίστα, τη δεξιοτεχνία, την ευαισθησία. 

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Ο Αντόνιο ντε λα Τόρε (αρι-
στερά) πρωταγωνιστεί στο φιλμ 
«Ο Εκπτωτος», του Ροντρίγκο Σο-
ρογκόγιεν.
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Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

PATRIK SVENSSON
Βαθύ μπλε. Η θάλασσα, τα βάθη της 
και η αναζήτηση του αγνώστου
μτφρ.: Αγγελική Νάτση
εκδ. Μεταίχμιο, 2023, σελ. 320

Τον Σουηδό δημοσιογράφο Πά-
τρικ Σβένσον τον γνωρίσαμε από 
το επιτυχημένο «Βιβλίο των χε-
λιών»: υβριδική αφήγηση και 
υπαρξιακός συλλογισμός πά-
νω στην αβυθομέτρητη σχέση 
πατέρων - γιων (τους οποίους 
εδώ, τον συγγραφέα και τον δι-
κό του πατέρα, ενώνει το ψάρε-
μα των χελιών) και στα εκπλη-
κτικά επιστημονικά αινίγματα 
που κρύβουν τα χέλια, τέτοια 
που τράβηξαν το ενδιαφέρον 
κολοσσών της διανόησης, από 
τον Αριστοτέλη και τον Φρόιντ 
έως τη σύγχρονη υδροβιολογία 
και ζωολογία. Πρόκειται για ένα 
πολύτροπο, υδάτινο κείμενο, συ-
γκινητικό ως προς τις προσω-
πικές πτυχές μα και απρόσμε-
νο ως προς το πραγματολογικό, 
επιστημονικό του φόντο. Στο 
«Βαθύ μπλε», ένα βιβλίο για τη 
θάλασσα στις πολυποίκιλες εκ-
φάνσεις και στους άπειρους συμ-
βολισμούς της, το προσωπικό 
στοιχείο υποχωρεί αρκετά, χω-
ρίς όμως να είναι απόν, και τα 
επιστημονικά δεδομένα δίνονται 
αριστοτεχνικά μέσα από μια με-
στή, ρέουσα αφήγηση και, κυρί-
ως, μια γόνιμη εμμονή πάνω σε 
απίθανες λεπτομέρειες. 

Εκκινώντας από το πρώτο 
βλέμμα του ανθρώπου πάνω στη 
θάλασσα και τους κορυφαίους 
θαλασσοπόρους της Αναγέν-
νησης, και φθάνοντας έως τα 
σκοτεινά βάθη των ωκεανών, ο 
Σβένσον μάς θυμίζει ότι μπορεί 
να έχουμε εξερευνήσει το ηλι-

ακό μας σύστημα, ακόμη όμως 
αγνοούμε βασικά πράγματα από 
τα ωκεάνια βάθη του πλανήτη 
μας. Συναρπαστικό, καλοκαιρι-
νό, ταξιδιωτικό πεζό στον χώρο 
μα και στον χρόνο. 

 
ΦΑΜΠΙΟ ΤΖΕΝΟΒΕΖΙ
Το γιγάντιο καλαμάρι. Ταξίδι στο όνει-
ρο της απεραντοσύνης
μτφρ.: Φωτεινή Ζερβού
εκδ. Πατάκη, 2023, σελ. 208

«Για τη θάλασσα δε γνωρίζουμε τί-
ποτα. Απολύτως τίποτα, ωστόσο 
η θάλασσα είναι σχεδόν τα πά-
ντα». Με αυτή την πρόταση ξε-
κινάει την αφήγησή του ο Ιταλός 
αρθρογράφος και συγγραφέας 
Φάμπιο Τζενοβέζι. Υπό προϋπο-
θέσεις, το βιβλίο του θα μπορού-
σε να διαβαστεί παράλληλα με 
αυτό του Πάτρικ Σβένσον «Βαθύ 
μπλε». Το απέραντο της θάλασ-
σας, το μυστήριο και οι κίνδυνοι 
που κρύβει, και παράλληλα οι 
λόγοι και οι αιτίες για τα οποία 
κινδυνεύει η ίδια η θάλασσα. 

Ο Τζενοβέζι έχει ως σημείο 
αφετηρίας του ένα πλάσμα που 
κινείται κάπου ανάμεσα στη 
σφαίρα του μύθου και της επί-
σημης ζωολογίας: το γιγάντιο 
καλαμάρι. Θυμάστε την περίφη-
μη σκηνή στις «Είκοσι χιλιάδες 

λεύγες» του Βερν; Ή τις ωραί-
ες γκραβούρες με τα περίφημα 
Κράκεν που με τα πλοκάμια τους 
σφιχταγκαλιάζουν κατάρτια και 
καταστρώματα; 

Αλλά ο καλός Ιταλός συγγρα-
φέας δεν περιορίζεται στο καλα-
μάρι που πολλές φορές ξεβρά-
στηκε σε ακτές ή η θέασή του 
έγινε, φευγαλέα, σε απίθανα βά-
θη του ωκεανού. Καταπιάνεται 
και με τους ανθρώπους που το 
«ανακάλυψαν», περνάει σαν τα-
ξιδιώτης από εφήμερα σιτσιλιά-
νικα νησιά, εμπλέκεται ο ίδιος 
στην αφήγηση, με μνήμες από 
την οικογενειακή του ζωή, προ-
εκτείνοντας τον προβληματισμό 
του έως την κλιματική κρίση, με 
επίκεντρο όμως τους ωκεανούς. 
Το τρομερό Κράκεν, άραγε, είναι 
ο άνθρωπος εντέλει; Εξυπνο βι-
βλίο, που δεν σε αφήνει ασυγκί-
νητο την ίδια στιγμή. 

 
ΝΤΕΪΒΑ ΣΟΜΠΕΛ
Ρολόγια εν πλω. Η αληθινή ιστορία 
ενός ιδιοφυούς ανθρώπου που έλυσε 
το μεγαλύτερο επιστημονικό πρόβλη-
μα του καιρού του
πρόλογος: Νιλ Αρμστρονγκ
μτφρ.: Παναγιώτης Δρεπανιώτης
επιστ. επιμέλεια: Βασίλης Χαρμανδάρης
Πανεπιστημιακές Εκδόσεις Κρήτης, 
2023, σελ. 216

Επιστροφή στον χρόνο: Τον 15ο 
και τον 16ο αιώνα ξεκινούν οι με-
γάλες θαλασσινές εξερευνήσεις 
και ανακαλύψεις. Τον 17ο αιώ-
να η Επιστημονική Επανάστα-
ση θεριεύει, οπότε, μπαίνοντας 
στον 18ο, και ενώ οι θαλασσο-
πόροι έχουν πια ανοίξει για τα 
καλά τα πανιά τους αισθανόμε-
νοι ότι ζουν σε ένα σύμπαν που 
θυμίζει πλέον περισσότερο μια 
καλοκουρδισμένη μηχανή, αντι-
μετωπίζουν ένα σοβαρό πρόβλη-

μα: δεν μπορούν ακόμη να υπο-
λογίσουν το γεωγραφικό μήκος. 
Ειδικά οι Βρετανοί, η ναυτική 
αυτοκρατορία των οποίων εξα-
πλώνεται όλο και περισσότερο, 
προβληματίζονται για πολλούς 
λόγους: εξαιτίας της άγνοιάς 
τους αυτής, χάθηκαν ανθρώπι-
νες ζωές, το εμπόριό τους έβρι-
σκε εμπόδια, ενώ τέθηκε και ζή-
τημα αμυντικής οργάνωσης της 
μεγάλης τους νήσου. 

Στο ανά χείρας τομίδιο, η Ντέ-
ιβα Σόμπελ επικεντρώνεται στην 
εν πολλοίς άγνωστη αυτή ιστο-
ρία που μπορεί να μοιάζει τε-
χνική εκ πρώτης όψεως, όμως 
είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με 
την ανθρώπινη περιέργεια για το 
άγνωστο, είναι επίσης ταυτισμέ-
νη με τους ανθρώπους (κυρίως 
με τον Τζον Χάρισον, που αφιέ-
ρωσε σχεδόν μισό αιώνα στην 
επίλυση του προβλήματος) που 
καταπιάστηκαν με την εξεύρε-
ση μιας λύσης. 

Η παρούσα έκδοση πλαισιώ-
νεται από έναν σύγχρονο «ναύ-
τη του ∆ιαστήματος», τον Νιλ 
Αρμστρονγκ. «Οσοι αγνοούσαν 
τούτο το μοναδικό επεισόδιο της 
Ιστορίας, πρόκειται ν’ απολαύ-
σουν μια συναρπαστική αφή-
γηση γύρω από ένα εκπληκτι-
κό επίτευγμα στους τομείς της 
μέτρησης του χρόνου και της 
ναυσιπλοΐας». 

 
ΚΛΑΟΥΝΤΙΟ ΜΑΓΚΡΙΣ
Ενα ατελείωτο ταξίδι - Αφηγήματα
μτφρ.: Μαρία Σπυριδοπούλου
εκδ. Καστανιώτη, 2023, σελ. 352

Ο Μάγκρις έχει έναν πολύ ιδιαίτε-
ρο, πολύ δικό του, τρόπο να συν-
δυάζει την αφηγηματικότητα με 
τον στοχασμό, την πεζογραφία 
με το δοκίμιο: η κατανομή, αν 
και άνιση ποσοτικά, έχει μια ποι-

οτική ισορροπία και αρμονία. Ο 
Μάγκρις είναι επίσης ένας συγ-
γραφέας στοχαστικός όσο και 
ταξιδιωτικός. Μονάχα που δεν 
θα μπορούσε ποτέ να περιορι-
στεί στα στεγανά της «ταξιδιωτι-
κής λογοτεχνίας». Τα πετάγματά 
του, οι στροφές και οι παρακάμ-
ψεις του τον τοποθετούν σε ένα 
άλλο πάνθεον, του γραφιά που 
υποψιάζεται διαρκώς τι μπορεί 
να κρύβεται πίσω και πέρα από 
τις λέξεις. 

Στον ανά χείρας τόμο, ο τίτ-
λος είναι διαφωτιστικός: μπορεί 
ο αφηγητής να ταξιδεύει ανά την 
υφήλιο (κυριολεκτικά), μπορεί να 
μη λησμονεί το σημείο αναφο-
ράς του που είναι η Τεργέστη, 
αλλά η ουσία κρύβεται στο τα-
ξίδι του ίδιου του ανθρώπινου 
βίου και, κυρίως, στην αίσθηση 
της στιγμής. Ταξίδι είναι το τώ-
ρα, ζωή είναι η στιγμή, το ρευ-
στό, φευγαλέο παρόν και όχι η 
προσμονή της επόμενης μέρας. 

Ο Μάγκρις είναι συγγραφέας 
με χιούμορ και λεπτή ειρωνεία, 
είναι επίσης ποιητικός χωρίς να 
ξεπέφτει σε εύκολους λυρισμούς. 
Τα αφηγήματα αυτά ταξιδεύουν 
τον αναγνώστη και την ίδια στιγ-
μή τον επαναφέρουν γλυκά στο 
στιγμιαίο και στο μυστήριο του 
παρόντος.

WILLIAM GOLDING
Μύησις ταξιδευτού. 
Ως τα πέρατα της Γης - 1
μτφρ.: Μαργαρίτα Ζαχαριάδου
εκδ. Διόπτρα, 2023, σελ. 362

Δεν υπάρχει, ίσως, χειρότερη με-
τάθεση στη στρατιωτική θητεία 
από το να είσαι ναύτης σε καράβι 
εν πλω. Ο λόγος; ∆εν υπάρχει δια-
φυγή, για κανέναν, κληρωτούς ή 
βαθμοφόρους. Πόσο μάλλον όταν 
μιλάμε για ένα πολεμικό σκαρί της 
εποχής των Ναπολεόντειων Πολέ-
μων, και όχι κάπου στο Αιγαίο ή 
στη Μεσόγειο, αλλά στον ωκεανό. 
Η συνθήκη αυτή (κάθε καρυδιάς 
καρύδι πάνω στο κατάστρωμα ή 
στα σωθικά του πλοίου) θυμίζει 
συνάμα και θεατρική σκηνή. Ο Ου-
ίλιαμ Γκόλντινγκ (Νομπέλ, 1983) 
υπήρξε ναυτικός (στον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο), υπήρξε και ηθοποι-
ός του θεάτρου. Πάνω απ’ όλα, 
όμως, υπήρξε μεγάλος μάστορας 
της αφήγησης και δημιουργός ολο-
ζώντανων χαρακτήρων.  Στο μυ-
θιστόρημα «Μύησις ταξιδευτού», 
με το σκαρί-σκηνή των αρχών του 
19ου αιώνα να ταξιδεύει από την 
Αγγλία στην Αυστραλία, το ταξί-
δι το ίδιο γίνεται βάναυση μύηση 
στη ζωή. Την απεραντοσύνη των 
ωκεανών υπονομεύει διαρκώς ένα 
ασφυκτικό, σχεδόν κλειστοφοβι-
κό, αίσθημα αδιεξόδου, ενώ στην 
παραδοσιακή ναυτική τελετή του 
περάσματος του Ισημερινού αντι-
τίθενται η καταπιεσμένη ερωτική 
επιθυμία και οι ίντριγκες μεταξύ 
των επιβατών. Ευτυχώς δεν είναι 
ιστορικό το μυθιστόρημα ή «επο-
χής», αλλά τοιχογραφία ανθρωπο-
λογική, υπαρξιακή, κάθε εποχής, 
αποτελώντας το πρώτο μέρος της 
τριλογίας «Ως τα πέρατα της Γης». 
Ακολούθησαν το «Σε απόσταση 
αναπνοής» (∆ιόπτρα) και το «Φω-
τιά στα έγκατα». 

Ταξίδι στον γαλάζιο χώρο και χρόνο
H «Κ» προτείνει πέντε ξεχωριστά αναγνώσματα για τις καλοκαιρινές διακοπές σας με πρωταγωνίστρια τη θάλασσα

Ο Τζενοβέζι έχει 
ως σημείο αφετηρίας 
του ένα πλάσμα που 
κινείται κάπου ανάμεσα 
στη σφαίρα του μύθου 
και της επίσημης 
ζωολογίας: το γιγάντιο 
καλαμάρι.

Ο Σβένσον μάς θυμίζει 
ότι μπορεί να έχουμε 
εξερευνήσει το ηλιακό 
μας σύστημα, ακόμη 
όμως αγνοούμε 
βασικά πράγματα 
από τα ωκεάνια βάθη 
του πλανήτη μας.

Η θάλασσα μαγεύει, ξεκουράζει, ξεσηκώνει, μα κρύβει μυστικά και αλλόκοτα πλάσματα στα βάθη της.
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«Συναρπαστική αφήγηση για ένα 
επίτευγμα στους τομείς της μέτρησης 
του χρόνου και της ναυσιπλοΐας».

Ο Μάγκρις διαθέτει χιούμορ και λε-
πτή ειρωνεία, είναι ποιητικός χωρίς να 
πέφτει σε εύκολους λυρισμούς.

Η κλιματική κρίση με επίκεντρο 
τους ωκεανούς. Το τρομερό Κράκεν, 
άραγε, είναι ο άνθρωπος;

Στο «Μύησις ταξιδευτού», ένα 
σκαρί των αρχών του 19ου αιώνα ταξι-
δεύει από την Αγγλία στην Αυστραλία.

Τα επιστημονικά δεδομένα δίνονται 
αριστοτεχνικά μέσα από μια μεστή, 
ρέουσα αφήγηση.
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